
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το σχολείο του  Έσσεν και το Ντίσελντορφ της
Γερµανίας, το Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο Εκπαιδευτήρια Μά-
νεση, το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω, το Πρότυπο Γυµνάσιο
Ηρακλείου Κρήτης, το 14ο Δηµοτικό Σχολείο Κερκύρας, το
2ο Δηµοτικό Σχολείο Αφάντου Ρόδου και από το Δηµοτικό
Σχολείο Μπατσίου  Άνδρου, σελ. 13416, 13420, 13422,
13427, 13438, 13440, 13444, 13448, 13455 

2. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη:Συνέχιση της συζήτησης επί
της προτάσεως δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης που υπέ-
βαλαν οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ΠΑΣΟΚ-
Κίνηµα Αλλαγής κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης, ΣΥΡΙΖΑ-Προο-
δευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος, Νέα Αριστερά κ.
Αλέξης Χαρίτσης, Πλεύση Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντο-
πούλου και οι Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών τους Οµά-
δων, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 142 του
Κανονισµού της Βουλής., σελ. 13411-13532 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 13411, 13412, 13414,
13415, 13416, 13420, 13421, 13422, 13425, 13427, 13428,
13429, 13430, 13433, 13434, 13436, 13437, 13438, 13439,
13440, 13441, 13443, 13444, 13445, 13447, 13448, 13449,
13450, 13451, 13452, 13453, 13454, 13455, 13457, 13459,
13460, 13462, 13463, 13464, 13465, 13470, 13472, 13473,
13475, 13477, 13478, 13479, 13480, 13481, 13482, 13483,
13485, 13486, 13487, 13489, 13490, 13491, 13492,13493,
13495, 13496, 13497, 13499, 13502, 13504, 13506, 13507,
13511, 13515, 13516, 13518, 13519, 13523 ,13525, 13527,
13528, 13529, 13532

4. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 13506, 13507 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 13508 - 13532
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 13443 - 13458
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 13432 - 13443
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 13490 - 13508
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 13458 - 13475
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 13475 - 13490
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 13411 – 13432

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΚΡΙΤΑ  Έ. , σελ. 13412
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 13498
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 13483
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 13472, 13487, 13489, 13490
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 13443
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 13437
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 13474
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε., σελ. 13516
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 13502, 13503
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 13424
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 13425, 13426
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 13451

ΒΛΑΣΗΣ Κ. , σελ. 13482, 13483
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ., σελ. 13439, 13442, 13443,13488, 

13490, 13502, 13506, 13507
ΒΟΡΥΛΛΑΣ Α. , σελ. 13531
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 13421, 13436, 13441, 13492
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 13442, 13443
ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ Γ., σελ. 13460, 13461, 13462,13463, 

13464
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 13469
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ., σελ. 13480, 13492, 13493,13494, 

13495, 13496, 13498
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 13445, 13449, 13452,13453, 

13454
ΓΙΑΤΣΙΟΣ Ι. , σελ. 13436
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 13417, 13418
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 13472
ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ Β. , σελ. 13421
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 13484
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 13418
ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ Χ. , 

σελ. 13503
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ., σελ. 13512
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 13437
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 13421, 13457, 13507
ΚΑΖΑΝΗ Α. , σελ. 13499
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 13470
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 13415, 13488, 13490,13491, 

13494, 13495
ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ Χ. , σελ. 13419
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 13462, 13463, 13464, 13491
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. , σελ. 13485, 13486
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 13426, 13445, 13462,13468, 

13471
ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ Κ. , σελ. 13474
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 13425, 13477, 13479, 13496
ΚΕΦΑΛΑ Γ. , σελ. 13433
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ  Ό., σελ. 13500
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β., σελ. 13447
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 13508
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 13510
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 13427
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 13430
ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 13445
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 13479, 13480, 13481,13482, 
13483, 13487, 13488,13489, 
13493, 13494, 13495,13496, 
1497

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 13525
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 13438 13439
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 13454, 13457, 13458, 1461
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 13454, 13457, 13487,13495, 

13505, 13506, 13507, 13519
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 13507
ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ Π. , σελ. 13504, 13505
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 13501
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ., σελ. 13434
ΜΕΤΑΞΑΣ Κ. , σελ. 13444
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ., σελ. 13492
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ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 13511
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 13428
ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ Τ. , 

σελ. 13450
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ  Β. , σελ. 13459, 13465
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 13458, 13459
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 13513
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 13529
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 13515, 13516
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 13521
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Α. , σελ. 13422
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν. , σελ. 13528
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 

σελ. 13448
ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ Δ., σελ. 13523
ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ Κ., σελ. 13520
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 13497
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 13415
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ., σελ. 13440
ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ Μ. , 

σελ. 13416
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 13522
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 13459, 13460
ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 13420
ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ Μ. , σελ. 13439
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 13449, 13450
ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Χ. , σελ. 13412, 13414, 13415
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 13455, 13463, 13464,13477, 

13479, 13491
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 13492
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 13465, 13467
ΦΕΡΧΑΤ Ο. , σελ. 13514
ΦΛΩΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 13452, 13453, 13454
ΦΛΩΡΟΣ Κ. , σελ. 13517, 13518, 13519
ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 13411, 13426
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 13527, 13528
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 13530
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 13446
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ.  , σελ. 13475, 13478, 13479
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 13455, 13478
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 13433
ΧΡΥΣΟΧΟΐΔΗΣ Μ.  , σελ. 13468
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 13526

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 13472
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 13511, 13515, 13516, 1518, 

13519, 13523, 13525,13527,
13528, 13529, 13532

ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 13421, 13436
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 13443, 13444, 13445,13447, 

13448, 13449, 13450,13451, 
13452, 13453, 13454,13455, 
13457

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 13433, 13434, 13436,13437, 
13438, 13439, 13440, 13441

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ., σελ. 13480
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ., σελ. 13415
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 13451, 13455, 13467, 13468
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 13414, 13415, 13468,13487, 

13496
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 13480, 13506
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 13460
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 13496

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 13491, 13492, 13493,13495, 

13496, 13497, 13499,13502, 
13503, 13504, 13506, 13507

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 13480, 13481, 13482,13486, 

13487, 13496, 13497,13504, 
13506, 13507

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 13459, 13460, 13462,13463, 
13464, 13465, 13468,13470, 
13472, 13473

ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 13468
ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ Π., σελ. 13504
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 13475, 13477, 13478,13479, 

13480, 13481, 13482,13483, 
13485, 13486, 13487,13488, 
13489, 13490

ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 13507, 13527, 13529
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 

σελ. 13480, 13481, 13497
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 13411, 13412, 13414,13415, 

13416, 13420, 13422,13425, 
13427, 13428, 13429, 13430

ΦΛΩΡΟΣ Κ. , σελ. 13518
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 13480, 13529
ΧΡΥΣΟΧΟΐΔΗΣ Μ. , σελ. 13468

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 13506, 13507

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΈΞΑΡΧΟΣ Ν. , σελ. 13418
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 13480
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 13459, 13468
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 13497
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 13449, 13494
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 13470
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 13449, 13453, 13454
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 13515



Αθήνα, σήµερα στις 27 Μαρτίου 2024, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συνέχιση της συζήτησης επί της προτάσεως δυσπιστίας κατά
της Κυβέρνησης που υπέβαλαν οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτι-
κών Οµάδων «ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Νικόλαος Ανδρου-
λάκης, «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Σωκράτης
Φάµελλος, «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Αλέξης Χαρίτσης, «ΠΛΕΥΣΗ
ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ» κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου και οι Βουλευτές των
Κοινοβουλευτικών τους Οµάδων, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του
Συντάγµατος και 142 του Κανονισµού της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συνεχίσουµε µε τον κατά-
λογο των οµιλητών. 

Τον λόγο έχει ο κ. Φίλιππος Φόρτωµας. 
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ζούµε στην

εποχή των αντιθέσεων και των αντιφάσεων και εξηγούµαι. Από
τη µία έχουµε τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, τα οποία και κα-
τέθεσαν στην εξεταστική επιτροπή για το δυστύχηµα των Τεµπών
χωριστά πορίσµατα -άρα προφανώς, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης έχει το καθένα τη δική του
αλήθεια- αλλά από την άλλη οµονοούν όλα για αυτή την πρόταση
δυσπιστίας.

Η Αντιπολίτευση, δυστυχώς, επιλέγει να εκµεταλλευτεί την πε-
ρίσταση για να αποκοµίσει µικροκοµµατικό όφελος. Δεν ενδια-
φέρονται, προφανώς, για το κράτος δικαίου, καθώς πετάνε
λάσπη στον ανεµιστήρα και µιλάνε, δήθεν, για συγκάλυψη. Προ-
φανώς, έτσι, ακούγεται ωραίο! Και δυστυχώς, κάνοντας πολιτικό
παιχνίδι στις πλάτες πονεµένων ανθρώπων, προσπαθούν να κερ-
δίσουν πολιτικά οφέλη. 

Σήµερα, όµως, η συνολική αµφισβήτηση της δηµοκρατίας γί-
νεται µε στόχο να οδηγήσουν τη χώρα σε έναν φαύλο κύκλο, µε
τον οποίο µας θυµίζουν µέρες του 2012 και του 2015. Προφανώς,
αυτός είναι ο µόνος τρόπος για να επιβιώσουν και να δηµιουρ-
γήσουν ένα κλίµα παρακµής, το οποίο θεωρείται δικός τους προ-
νοµιακός χώρος και το πιστεύουν. Ο λόγος είναι ένας και
προφανής. Μόνο µέσα σε ένα πεδίο λάσπης και βούρκου από
φωνασκίες, γελοιότητες, εξωφρενικές λαϊκίστικες καταγγελίες
αλλά και ψεύδη µπορεί να αντιµετωπίσει την ανεπάρκειά της συ-

νολικά η Αντιπολίτευση.
Η δηµοκρατία, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει θε-

σµούς, τους οποίους έσωσε η χώρα από τους υπονοµευτές της
και αυτοί επανέρχονται ηττηµένοι να το ξαναπροσπαθήσουν. Άλ-
λωστε, δεν είναι η πρώτη φορά που στοχοποιείται το πολίτευµα.
Στον 21ο αιώνα στη χώρα µας, η δικαιοσύνη δεν πρέπει να απο-
νέµεται µε βάση την επιθυµία της χειραγωγούµενης κοινής γνώ-
µης, αλλά µε βάση το Σύνταγµα, τους νόµους και προφανώς, την
κρίση των δικαστών. Στις δηµοκρατίες, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, η δικαιοσύνη αποδίδεται µε βάση τα δεδοµένα, αλλά και
τη λογική και όχι µε βάση το συναίσθηµα και τις υποθέσεις, τα
αν και τα όταν αλλά και τα εφόσον. 

Για πρώτη φορά, λοιπόν, στην ιστορία της Μεταπολίτευσης
Αρχηγός κόµµατος Αντιπολίτευσης αµφισβητεί το πολίτευµα της
χώρας και τους δηµοκρατικούς θεσµούς. Ακούστε. Αυτούς, ακρι-
βώς, που η κυβέρνηση Τσίπρα -παρά τη φιλότιµη τότε και επί-
πονη προσπάθεια της- δεν κατάφερε να υπονοµεύσει. Και όχι
µόνο δεν τα κατάφερε, αλλά συνετρίβη από τους θεσµούς και
από τη δηµοκρατία. Η αναφορά, άλλωστε, του πρώην Πρωθυ-
πουργού Αλέξη Τσίπρα για ατυχείς χειρισµούς στις ποινικές διώ-
ξεις πολιτικών αντιπάλων, πρώην Πρωθυπουργών, αλλά και
Υπουργών, αποτελεί κατ’ ουσίαν ανάληψη ευθύνης µιας θεσµι-
κής δικαστικής και πολιτικής σκευωρίας.

Κάποια στιγµή πρέπει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως κοι-
νωνία να σταµατήσουµε να δεχόµαστε την υποκρισία ως κυ-
ρίαρχη πρακτική στην πολιτική αλλά και στην κοινωνική ζωή της
χώρας. Στόχος µας η ενίσχυση των θεσµών του κράτους δικαίου
που τόσο ανάγκη έχει η πατρίδα µας, προκειµένου να επιτύχει
τη δική της πολύτιµη πολιτική, αλλά και θεσµική ανασυγκρότηση. 

Στη συνολική προσπάθεια αλλοίωσης της συνολικής πραγµα-
τικότητας, αλλά και επιστροφής της χώρας στην τοξικότητα και
στην αθλιότητα περασµένων περιόδων, εµείς απαντάµε µε επι-
µονή στην αλήθεια και πάντα µε σεβασµό, αλλά και µε ενσυναί-
σθηση που επιβάλλεται και στη συγκεκριµένη περίπτωση.

Δυστυχώς, οι λέξεις δηµοκρατία, δικαιοσύνη, δεδοµένα, λο-
γική, δεν λένε απολύτως τίποτα στην Αντιπολίτευση. Έχουν
µάθει, βλέπετε, να εκµεταλλεύονται τον ανθρώπινο πόνο όπου
τον βρουν και ακόµα και όταν είναι εκείνοι που τον έχουν προκα-
λέσει µε την ανικανότητα και τις παραλείψεις τους, έρχονται και
κάνουν τα πάντα για να τον φορτώσουν στους δικούς τους αντι-
πάλους. 

Ο πολιτικός κοµµατισµός, ο οποίος φαίνεται αυτές τις ηµέρες,
διαστρέφει τη συνολική λογική σκέψη και αυτό είναι ένα σύνηθες
ιδίωµα συνολικά της Αριστεράς. Η ιδιοτέλεια του κοµµατικού
συµφέροντος υπερτερεί, προφανώς, της ανάγκης για την ανα-
ζήτηση της αλήθειας. Είναι απολύτως κρίσιµο, κυρίες και κύριοι
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συνάδελφοι, να µη χάσουν οι πολίτες την εµπιστοσύνη τους στη
δικαιοσύνη και στους θεσµούς ως θεσµό και όχι ως έννοια. Είναι
όρος διασφάλισης της κοινωνικής ειρήνης. Η χώρα µας είναι
κράτος δικαίου µε εδραιωµένους δηµοκρατικούς θεσµούς. 

Τώρα, ας σταθούµε σιωπηλοί ευλαβικά µπροστά σε όσους
πρέπει να βιώσουν τον πόνο της όποιας απώλειας, αφήνοντάς
τους να κάνουν -µακριά από την καπηλεία της πολιτικής- αυτό
που εκείνοι ξέρουν να κάνουν. Μακριά από την καπηλεία της πο-
λιτικής, της Αριστεράς, αλλά και του λαϊκισµού, τουλάχιστον έως
ότου η λογική και τα δεδοµένα προφανώς, οδηγήσουν σε συµ-
περάσµατα και τους αποδώσουν τη δικαιοσύνη που εκείνοι ανα-
ζητούν. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Φόρτωµα.

Τον λόγο έχει η κ. Έλενα Ακρίτα. 
ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα σε όλους. 
Ξέρετε κάτι; Εγώ είµαι καινούργια εδώ, είµαι µόλις λίγους

µήνες και παρακολουθώ όλον αυτόν τον καιρό τον κ. Βορίδη και
κυρίως, τη γλώσσα του σώµατος του κ. Βορίδη, που είναι πάντα
αραχτός, µε έναν τρόπο πολύ χαλαρό. Μου θυµίζει τον αξέχαστο
Χάρρυ Κλυνν, που έλεγε: «Εµείς τα χτίσαµε αυτά τα µαγαζά», µε
τη διαφορά ότι η Βουλή δεν ανήκει σε αυτά τα «µαγαζά». Είναι
πάντα έτσι και έχει ένα σαρδόνιο χαµόγελο, ένα ειρωνικό ύφος
απέναντι σε όλους. Βέβαια, δεν το είχε, όταν έγινε η ισότητα στο
γάµο. Τότε εφάρµοσε την τακτική του «στρίβειν διά του αρρα-
βώνος». Την άλλη ηµέρα, όµως, µε την ίδια έπαρση, µε την ίδια
αλαζονεία εµφανίστηκε εδώ. 

Ξέρετε, καµµιά φορά πιστεύω ότι αυτοί οι άνθρωποι, όταν πη-
γαίνουν το βράδυ σπίτι τους, γελάνε µαζί µας, σαν να λένε «τους
κοροϊδέψαµε και σήµερα, τα καταφέραµε και σήµερα, 41%». 

Δεν εξηγείται διαφορετικά η περίπτωση, για παράδειγµα, της
κ. Άννας-Μισέλ Ασηµακοπούλου, η οποία µας είπε ότι µάζευε
καρτούλες. Πέντε χρόνια µάζευε καρτούλες, λες και είµαστε στη
δεκαετία του ’90! Η «carte visite», που λέγαµε κάποτε. Βεβαίως,
βγήκε και τα οµολόγησε όλα και τα παραδέχτηκε όλα. 

Από την άλλη µεριά, έχουµε έναν Καραµανλή, τον Κώστα Κα-
ραµανλή του Αχιλλέως -βεβαίως, βεβαίως!-, ο οποίος µε περισσή
αλαζονεία µάς είπε: «Μα, εγώ παραιτήθηκα». Παραιτήθηκε και
µισή ώρα αργότερα τον έβαλε ο Μητσοτάκης στα ψηφοδέλτια,
τον έβαλε πάλι πίσω. Αυτή ήταν η παραίτηση! Το λένε και το κα-
µαρώνουν και η κ. Ασηµακοπούλου και ο κ. Καραµανλής, που
λέει: «Εγώ παραιτήθηκα». Και εγώ αναρωτιέµαι: Δεν καταλαβαί-
νουν πόσο υποτιµητικό είναι αυτό για τον Πρωθυπουργό τους;
Δεν καταλαβαίνουν πόσο ντροπιαστικό είναι αυτό, να δίνουν την
εικόνα ότι ο κ. Μητσοτάκης κατά κάποιο τρόπο, θα λέγαµε, µαλ-
θακά, ήρεµα, υποτακτικά, περιµένει µετά από τέτοια σκάνδαλα
ολκής να παραιτηθεί, εάν θέλει, ο Υπουργός του, ο Ευρωβουλευ-
τής του ή ο οποιοσδήποτε; Δηλαδή, εάν δεν είχαν παραιτηθεί, τι
θα γινόταν; Δεν θα τους έδιωχνε; Πραγµατικά, τόσο απλά πράγ-
µατα αναρωτιέµαι και νοµίζω ότι τα αναρωτιόµαστε και όλοι. 

Δεν είναι τυχαίο ότι ο κ. Φλωρίδης είπε τότε ότι: «Εγώ, στη
θέση του Καραµανλή, θα είχα παραιτηθεί». Δεν είναι τυχαίο ότι
ένας από τους ανθρώπους, που σε προσωπικό επίπεδο εκτιµώ
ιδιαίτερα, ο Γιώργος Σταµάτης, ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας, είπε: «Εγώ θα αυτοκτονούσα, εάν ήµουν στη θέση του Κα-
ραµανλή». Όµως, δεν ήταν στη θέση του Καραµανλή. Ήταν ο
Καραµανλής στη θέση του Καραµανλή. 

Εδώ φτάσατε να µιλάτε για οικονοµικά συµφέροντα που σας
έκαναν πόλεµο. Μου γίνατε πασιονάριοι, µου γίνατε κάτι το ασύλ-
ληπτο. Ποιοι; Εσείς. Για ποια; Για τα οικονοµικά συµφέροντα, τα
οποία σας αγκάλιασαν, σας αγάπησαν, δωροδοκήθηκαν από
εσάς, από τη λίστα Πέτσα, που έκαναν ό,τι µπορούν για να κα-
λύπτουν τα λάθη και τις αδυναµίες σας. 

Και ξέρετε κάτι; Επειδή µιλάµε για την ενηµέρωση 107, η ενη-
µέρωση 107 προκύπτει και από εκεί. Ο διευθυντής της εφηµερί-
δας «ΤΟ ΒΗΜΑ», ο Αντώνης  Καρακούσης, βγήκε εχθές -και
επιτρέψτε µου τη λαϊκή έκφραση- «καρφώθηκε» από µόνος του. 

Τι είπε, λοιπόν, ο κ. Καρακούσης; Είπε: Μα, δεν ντρέπονται οι

Υπουργοί, επειδή γράψαµε κάτι για αυτούς; Πέντε χρόνια -το
λέω µε δικά µου λόγια- τους αγκαλιάσαµε, τους προστατέψαµε,
πέντε χρόνια τους είχαµε κορώνα στο κεφάλι µας και τώρα
επειδή έγινε αυτό, µας βρίζουν για µεγάλα συµφέροντα; Και µας
λένε ποιοι για µεγάλα συµφέροντα; Ο κ. Βορίδης, που τον Νίκο
Ανδρουλάκη, τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ, τον κατηγόρησε για
αυτό το θέµα ακριβώς, ότι είναι τα µεγάλα συµφέροντα και ότι
εξυπηρετεί µιντιακά συµφέροντα. Ξέρετε πόσες φωτογραφίες
έχει µε τον κ. Βαγγέλη Μαρινάκη να τα λένε, να τα πίνουν; Μέχρι
εκεί είναι καλά. 

Ξέρετε, νοµίζω πραγµατικά ότι τώρα το 107 είναι λίγο. Όµως,
ακόµα πιο σοβαρό είναι το γεγονός πως είναι η πρώτη φορά
µέσα σε σαράντα πέντε ολόκληρα χρόνια, που ελληνική κυβέρ-
νηση καταδικάζεται από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και µάλιστα,
για πλήγµατα στις δηµοκρατικές ελευθερίες και το κράτος δι-
καίου. Σαράντα πέντε χρόνια! Πότε ξαναζήσαµε τέτοια ντροπή;
Τέτοιο όνειδος ποτέ το ξαναζήσαµε; Τι θα έλεγαν οι «παπαγάλοι»
σας, εάν αυτό είχε συµβεί την περίοδο 2015-2019 στον ΣΥΡΙΖΑ;
Θα είχαν σκαρφαλώσει στα δέντρα του Συντάγµατος και θα έκα-
ναν live από εκεί στον «ΣΚΑΪ» και στα άλλα κανάλια. 

Εδώ, λοιπόν, τώρα είστε κατηγορούµενοι. Δεν το έχετε κατα-
λάβει ακόµη, γι’ αυτό χαµογελάτε σαρδόνια. Εδώ ήρθατε να απο-
λογηθείτε, εδώ ήρθατε να λογοδοτήσετε. Δεν έχει σηµασία, που
την Πέµπτη τα µεσάνυχτα θα καταψηφίσετε την πρόταση δυσπι-
στίας. Τώρα εδώ είστε απολογούµενοι, τώρα εδώ είστε κατηγο-
ρούµενοι. Έχουµε µπροστά µας µια ανοιχτή, µια χαίνουσα εθνική
πληγή, έναν εθνικό θυµό, έναν εθνικό λυγµό, που µας συγκλονί-
ζει και µας φέρνει δάκρυα στα µάτια. Βουρκώνουµε και δεν
βουρκώνουµε µόνο εµείς, βουρκώνει και το 41% σας, που το
έχετε θεωρήσει δεδοµένο. 

Διαχειριστήκατε όλη αυτή την υπόθεση µε αναίδεια, µε αµε-
τροέπεια, µε παχυδερµισµό. Κοιτάξατε να κουκουλώσετε, κοιτά-
ξατε να τα βολέψετε, κοιτάξατε να «µπαλώσετε» ένα έγκληµα
έτσι κυνικά όπως το κάνατε πάντα. Έτσι κυνικά, ενώ το αίµα ήταν
ζεστό, αυτό που σας ενδιέφερε εσάς ήταν να πέσει η ευθύνη
µόνο στο ανθρώπινο λάθος. 

Και πείτε µου κάτι για το ανθρώπινο λάθος. Τα συστήµατα
ασφαλείας δεν είναι ακριβώς για να προλαµβάνονται τα ανθρώ-
πινα λάθη, όπως στην αεροπλοΐα, όπως στη δασοπυρόσβεση,
όπως στα ιατρικά λάθη; Γι’ αυτό, λοιπόν, δεν υπάρχουν τα συ-
στήµατα ασφαλείας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ξέρετε, µαζεύτηκαν, πολλά και δυστυχώς, όλο και λιγότεροι

θα είναι περήφανοι για την Κυβέρνησή σας και το κράτος σας,
το κράτος των υποκλοπών, το κράτος των κλεµµένων e-mails, το
κράτος που -και µε αυτό θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε- επιβάλλει
σε µανάδες, όπως η Μαρία Καρυστιανού, όπως η Μάγδα Φύσσα,
πώς θα θρηνήσουν τα παιδιά τους. Να είστε βουβοί, λένε τα τρολ
της Δεξιάς, να θρηνείτε  µε αξιοπρέπεια, να πάτε στην εκκλησία,
να µη φωνάζετε, να µην οργίζεστε, να µη διεκδικείτε τίποτα. Να
είστε βουβές και αξιοπρεπείς, όπως εννοούν την αξιοπρέπεια
αυτά τα άθλια υποκείµενα, αυτά τα άθλια τρολ. 

Ξέρετε, θα λογοδοτήσετε. Σας το είπα και πριν. Δεν θα λογο-
δοτήσετε τώρα, δε θα λογοδοτήσετε  σήµερα, αλλά είµαστε
ακόµη στην αρχή. Και εάν νοµίζετε ότι το 41% είναι συµπαγές,
είναι µασίφ, µε αυτό το πλευρό να κοιµάστε. Δεν σας τα είπαν
καλά. Θα νοµίσετε ότι κερδίσατε την Πέµπτη τα µεσάνυχτα που
θα ψηφίσουµε, αλλά δεν κερδίσατε και ξέρετε γιατί; Γιατί αυτή
είναι µόνον η αρχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Ακρίτα. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υφυπουργό Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας, στον κ. Τριαντόπουλο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τραγικό δυστύχηµα στα
Τέµπη, µία ανείπωτη τραγωδία, είναι κάτι που µε έχει σηµαδέψει,
όπως όλους µας. 
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Πρόκειται για ένα ειλικρινές συναίσθηµα απέναντι σε ένα γε-
γονός που µας έκανε όλους να νιώσουµε πως βρεθήκαµε µπρο-
στά σε µία από τις µεγαλύτερες τραγωδίες της σύγχρονης
ιστορίας της πατρίδας µας, που µας έφερε, ανθρώπινα, αντιµέ-
τωπους µε µία από τις πιο δύσκολες στιγµές µας και περισσό-
τερο για όσους βρεθήκαµε εκεί. 

Οι περισσότεροι από εσάς, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευ-
σης, όχι µόνο δεν έχετε εικόνα από αυτές τις δύσκολες στιγµές,
αλλά δεν έχετε καν αίσθηση, δεν έχετε καν αµυδρή αίσθηση από
τις εικόνες αυτές. Είναι στιγµές, είναι εικόνες, είναι αισθήσεις
που δεν φεύγουν από το µυαλό σου. Κάθε µου αναφορά µε µε-
ταφέρει εκεί. Γι’ αυτό και κάθε µου αναφορά γίνεται µε απόλυτο
σεβασµό στα θύµατα, στους συγγενείς, στους οικείους, στην ίδια
την κοινωνία. 

Χωρίς αµφιβολία δεν µπορούµε στο ελάχιστο να νιώσουµε τον
ατελείωτο πόνο, τον πόνο των γονιών, των συγγενών, τον πόνο
των οικείων, πόνο που εκφράζεται και µε θυµό και, φυσικά, µε
εύλογα ερωτήµατα τα οποία θέλουν απαντήσεις και, φυσικά, δι-
καιοσύνη. Απέναντι σε αυτόν τον πόνο στεκόµαστε και πρέπει
όλοι να στεκόµαστε µε σεµνότητα, ταπεινότητα και σκυµµένο κε-
φάλι, όχι, όµως, και απέναντι σε όσους τρίτους εργαλειοποιούν
αυτό το τραγικό δυστύχηµα για πολιτικά οφέλη, όχι όµως και
απέναντι στην παραπλάνηση, στο ψέµα, στα αναπόδεικτα σενά-
ρια και στη λάσπη µε πολιτικό πρόσηµο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την πρόταση δυσπιστίας
προς την Κυβέρνηση κορυφώνεται κοινοβουλευτικά µία διευρυ-
µένη προσπάθεια πολιτικής εκµετάλλευσης µιας τραγωδίας,
προσπάθεια πολιτικής εκµετάλλευσης χωρίς ίχνος µέτρου και
ορίων, µια µεθοδευµένη προσπάθεια, µε στόχο την Κυβέρνηση,
µε στόχο τον κλονισµό της οµαλής πορείας που ακολουθεί η πα-
τρίδα µας.

Προσπαθήσατε να κτίσετε ένα αφήγηµα περί συγκάλυψης,
όταν όλα είναι στη δικαιοσύνη, όταν όλα προχωρούν µε χρόνους
που απέχουν παρασάγγας από το παρελθόν σας, όταν µέληµα
όλων µας είναι να πέσει άπλετο φως για όλα και για όλους. Το
δικό σας µέληµα, όµως, είναι η συνωµοσιολογία, η αβάσιµη σε-
ναριολογία, τα fake news, τα ψέµατα για να στοχεύσετε προς την
Κυβέρνηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή την τακτική οφείλουµε
να προτάξουµε την αλήθεια και τη λογική. Και θα µου επιτρέψετε
να αναφερθώ σε όσα µε αφορούν προσωπικά. Σε όσους βιάστη-
καν να πουν ότι κρύβοµαι από σκοπιµότητα διότι, προφανώς, δεν
µε γνωρίζουν, θέλω να πω ότι εξαρχής αποτέλεσε προσωπική
µου επιλογή να απαντώ θεσµικά. Όσες φορές χρειάστηκε, απάν-
τησα µέσα από την Αίθουσα της Βουλής, τις διαδικασίες της
οποίας σέβοµαι και τιµώ και έχω πολύ συνειδητά επιλέξει να µην
τροφοδοτώ συνεχώς την ατελείωτη παραφιλολογία, την αβάσιµη
σεναριολογία κάποιων που εργαλειοποιούν τον πόνο. Η προσω-
πική µου στάση ζωής και η ηθική µου δεν το επιτρέπουν. Έχω
επιλέξει να ξεκαθαρίζω τα πράγµατα µε τοποθετήσεις µου µέσα
σε αυτή την Αίθουσα. Το έκανα άλλες δύο φορές, το κάνω και
τώρα και πάντα είµαι ξεκάθαρος και ειλικρινής.

Οι ισχυρισµοί που αναφέρονται για τη διαµόρφωση του χώρου
δεν έχουν σχέση µε την πραγµατικότητα. Είναι ισχυρισµοί αντι-
κρουόµενοι, που ακόµα και όσοι τρίτοι, πολιτικοί και συνάδελφοι,
τους ξεστοµίζουν, αυτοαναιρούνται µεταξύ τους. Είναι ισχυρι-
σµοί αβάσιµοι που ακόµα και τρίτοι, πολιτικοί και συνάδελφοι,
που τους επικαλούνται, δεν µπορούν να γεµίσουν µε λέξεις ούτε
µία µικρή πρόταση, πέραν της πολιτικής τους στόχευσης. Απέ-
ναντι σε αυτούς τους ισχυρισµούς η αλήθεια. 

Οι ενέργειες, λοιπόν, καθορίστηκαν βάσει του ειδικού σχεδίου
ανθρώπινων απωλειών από τους αρµόδιους επιχειρησιακούς πα-
ράγοντες. Οι λεπτοµέρειες έχουν απαντηθεί από αυτούς που
είχαν την υπηρεσιακή ευθύνη στο πεδίο, ώστε να προχωρήσουν
οι έρευνες, να εντοπιστούν τα θύµατα και να γίνουν όλες οι προ-
βλεπόµενες ενέργειες. Ήταν εκεί υπό τον αρµόδιο εισαγγελέα η
Αστυνοµία, η Πυροσβεστική, οι διασώστες, οι εταιρείες και οι ορ-
γανισµοί του σιδηροδρόµου και όλοι οι αρµόδιοι που προβλέπε-
ται να επιχειρούν στο πεδίο, οι επιχειρησιακοί -για να
ανταποκριθούν στη συγκλονιστική αγωνία των συγγενών, αγωνία
και τους ανθρώπους τους που αναζητούσαν µέσα σε αυτή την

τραγωδία- και επιχειρούσαν όσοι προβλέπεται, για να απαντή-
σουν όσο πιο γρήγορα γίνεται σε αυτή τη συγκλονιστική τραγω-
δία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποιοι διακινείτε ή αναπαρά-
γετε διάφορα σενάρια, σενάρια που απέχουν από την πραγµατι-
κότητα. Ναι, βρέθηκα στη Λάρισα λίγες ηµέρες µετά από το
τραγικό δυστύχηµα ως Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό µε αρ-
µοδιότητα την κρατική αρωγή. Βρέθηκα για τον συντονισµό της
κρατικής βοήθειας και της στήριξης προς τις οικογένειες των θυ-
µάτων. Μπορείτε απλά να αναζητήσετε τις ενηµερώσεις και τα
δηµοσιεύµατα εκείνων των ηµερών. Καταθέτω ένα ενδεικτικό στα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας κ. Χρήστος Τριαντόπουλος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Βρέθηκα εκεί ως µέλος κυβερνητικού κλιµακίου µε άλλους αρ-
µόδιους γενικούς γραµµατείς, σε συνεργασία µε άλλους Υπουρ-
γούς και Υφυπουργούς και επισκεπτόµουν τη Λάρισα τις
επόµενες λίγες ηµέρες για τον συντονισµό της κρατικής βοή-
θειας.

Ασχοληθήκαµε µε διάφορα διαχειριστικά ζητήµατα εκείνων
των τραγικών ηµερών, όπως, µεταξύ άλλων, ήταν η φιλοξενία
των οικογενειών, η συνεργασία αυτών µε δοµές και υπηρεσίες,
η υποστήριξη από ειδικούς, η παρακολούθηση της εξέλιξης των
διασταυρώσεων και των αναγνωρίσεων, η συνεργασία στις δύ-
σκολες διαδικασίες που ακολούθησαν, τις αναγνωρίσεις των θυ-
µάτων και άλλα αντίστοιχα δύσκολα ζητήµατα, ζητήµατα
πρωτόγνωρα για µένα που -παρά το γεγονός ότι ήµουν συγκλο-
νισµένος, µιας και πρώτη φορά βρέθηκα µπροστά σε µια τέτοια
τραγωδία- έπρεπε µε ψυχραιµία να τα διαχειριστούµε. Ασχολη-
θήκαµε από τον συντονισµό τέτοιων ζητηµάτων µέχρι και τη σχη-
µατοποίηση των µέτρων για τη στήριξη των συγγενών των
θυµάτων και των τραυµατιών, µέτρα που ανακοινώθηκαν λίγες
ηµέρες µετά µε τη συνεργασία όλων των εµπλεκόµενων Υπουρ-
γείων, περιλαµβάνοντας και ειδική γραµµή αρωγής. Καταθέτω
τα µέτρα στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας κ. Χρήστος Τριαντόπουλος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Πρόκειται για µέτρα που θεσµοθετήθηκαν την περίοδο που
ακολούθησε µε τον ν.5039/2023 και ακολούθησαν και άλλες αν-
τίστοιχες παρεµβάσεις µας, όπως για τις οικογένειες των αδικο-
χαµένων νεαρών παιδιών στον σεισµό της Σάµου µε τον
ν.5043/2023, καθώς και άλλων περιπτώσεων στο πλαίσιο της
αρωγής του κράτους. Αυτό ήταν και είναι το χαρτοφυλάκιό µου,
η κρατική αρωγή, η κρατική βοήθεια, η βοήθεια και η στήριξη
όταν προκύψει ανάγκη και τότε και τώρα. Και τότε και τώρα άλλο
η κρατική αρωγή, άλλο η πολιτική προστασία. 

Η πολιτική µου παρουσία, λοιπόν, εκεί είχε ως στόχο να συν-
τονίσω την κρατική βοήθεια και επίσης, να ενηµερώνω, όποτε
χρειάστηκε, την κοινή γνώµη για την εξέλιξη της συλλογικής
αυτής προσπάθειας, όπως και έγινε, µε συνεντεύξεις και δηλώ-
σεις µου εκείνες τις ηµέρες, να παρέχω στοιχεία και να ενηµε-
ρώνω την κοινή γνώµη για βασικά δεδοµένα µέσα από την
παρακολούθηση της δύσκολης προσπάθειας των αρµοδίων και
να βοηθώ όποιον, όπου και όποτε χρειάστηκε σε αυτή την πρω-
τόγνωρη κατάσταση, σε αυτή τη δύσκολη προσπάθεια όλων, που
ξεπέρασαν τους εαυτούς τους για να ανταποκριθούν στη µεγάλη
αγωνία των συγγενών, που αναζητούσαν εναγωνίως τους δικούς
τους ανθρώπους. Τίποτα λιγότερο, τίποτα περισσότερο. 

Και θέλω να υπογραµµίσω ξανά, όπως έκανα και πριν από
λίγες ηµέρες, ότι δεν υπήρχαν εντολές, υπήρχαν πρωτόκολλα
και προβλεπόµενες διαδικασίες. Δεν συµµετείχα στις συνεδριά-
σεις του συντονιστικού, του ΣΟΚ. Το γνωρίζετε, κύριοι συνάδελ-
φοι, αλλά δεν το αναφέρετε. Δεν βλέπω να αναπαράγονται οι
ξεκάθαρες τοποθετήσεις των εµπλεκοµένων. Δεν αναφέροµαι
στην εξώδικη απάντηση του πρώην περιφερειάρχη. Το γνωρίζετε
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και αυτό, κύριοι συνάδελφοι, αλλά ούτε αυτό το αναφέρετε. Και
εδώ δεν βλέπω να αναπαράγεται το έγγραφο του πρώην περι-
φερειάρχη. Υπάρχει σε κάποιο έγγραφο αναφορά στο όνοµά µου
ή οπουδήποτε αλλού; Όχι. Και αυτό το γνωρίζετε. Τα παραβλέ-
πετε όλα αυτά µπροστά στην πολιτική σας σκοπιµότητα. Διαµορ-
φώνετε και αναπαράγετε fake news. To κάνετε στα σενάρια της
διαµόρφωσης του χώρου, το κάνετε και στα σενάρια για τα ηχη-
τικά στοιχεία που επικαλείστε στην πρόταση δυσπιστίας. Είναι
πάγια και σταθερή η τακτική σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που διακινείτε ή αναπαράγετε
αυτά τα σενάρια, δεν µπορώ να επιβεβαιώσω την υποτιθέµενη
αλήθεια σας. Θέλω, όµως, να σας διαβεβαιώσω για το εξής: Η
αναζήτηση της αποκαλούµενης αλήθειας µέσα από σενάρια, συ-
νωµοσίες και µη στοιχειοθετηµένες εικασίες που στον βωµό του
πρόσκαιρου πολιτικού οφέλους µετατρέπονται σε επικοινωνια-
κές βεβαιότητες, δεν συνιστούν σεβασµό απέναντι στο µέγεθος
της τραγωδίας. Δεν συνιστούν σεβασµό απέναντι στη λογική και
στην αλήθεια. Δεν συνιστούν σεβασµό απέναντι στους ίδιους
τους συγγενείς των θυµάτων. Δεν συνιστούν σεβασµό απέναντι
στην ίδια τη δικαιοσύνη και φυσικά, δεν συνιστούν σεβασµό απέ-
ναντι στους θεσµούς και στη δηµοκρατία µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε µια προσω-
πική αναφορά. Η εµπλοκή µου µε την πολιτική ξεκίνησε πριν από
πέντε χρόνια και ξεκίνησε µε γνώµονα να εργαστώ για την κοι-
νωνία, για τα παιδιά µου, για τα παιδιά µας, ώστε τα παιδιά µου
και τα παιδιά µας να µεγαλώσουν σε µια όλο και καλύτερη πα-
τρίδα. 

Θεωρώ πως έχουµε συµβάλει προς αυτή την κατεύθυνση µε
τη µεταρρύθµιση του πλαισίου της κρατικής αρωγής. Έχουµε
καταφέρει να δηµιουργήσουµε ένα πλαίσιο αρωγής του κρά-
τους, που στήριξε σε δύσκολες στιγµές πολλές δεκάδες χιλιάδες
συµπατριωτών µας, όσο πιο γρήγορα γινόταν, και το εξελίσ-
σουµε συνεχώς και δουλεύουµε συνεχώς χωρίς σταµατηµό και
πάντα δίπλα σε κάθε πολίτη. 

Για µένα η πολιτική -για να γνωριζόµαστε σε αυτήν την Αί-
θουσα- δεν είναι επάγγελµα. Για µένα η καρέκλα δεν είναι αυτο-
σκοπός. Για εσάς, που διακινείτε και αναπαράγετε αυτά τα
σενάρια, η καρέκλα είναι ο στόχος. Για εσάς η ανυπόστατη κα-
τηγορία, ανερυθρίαστα, αποτελεί απλώς ένα µέσο για να φτά-
σετε στην καρέκλα. Επιστρατεύετε ό,τι µπορείτε, χωρίς µέτρο,
χωρίς ήθος, χωρίς όρια, αρκεί να φτάσετε σε αυτή. Αυτό κάνετε
και τώρα, µε ξεκάθαρη πολιτική στόχευση στο πρόσωπό µου, στη
Νέα Δηµοκρατία, στην Κυβέρνηση, στον ίδιο τον Πρωθυπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρ’ όλη την πολιτική στόχευση
θα συνεχίσω να πορεύοµαι µε το ίδιο ήθος, τον ίδιο κώδικα
αξιών, χωρίς, όµως, να ξεχάσω ποτέ τη στόχευση αυτή, µε από-
λυτο σεβασµό στους συγγενείς, που δεν θεωρώ πως κανείς µας
µπορεί να νιώσει το δράµα τους, και όπως λέει και η µητέρα µου:
«Έχουν τα δίκια όλου του κόσµου», µε σεβασµό, όµως, και στη
δικαιοσύνη που είναι εκείνη που θα ρίξει φως σε όλα, όπως το
θέλουµε όλοι µας εδώ µέσα, µε µέληµα -όπως υπογράµµισε ο
Πρωθυπουργός- το «ποτέ ξανά» από σύνθηµα να γίνει επιτέλους
πραγµατικότητα. 

Αυτή η Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη,
θα το κάνει πραγµατικότητα και θα το κάνει για µια πατρίδα που
θα γίνεται όλο και καλύτερη για τα παιδιά µας και για τις επόµε-
νες γενιές. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας ευχαριστούµε. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-

εδρε, µια παρέµβαση για ερωτήσεις στον κύριο Υπουργό παρα-
καλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
Καλαµατιανέ.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε
Υπουργέ, σας ακούσαµε να λέτε για την ανάγκη να υπάρξει φως
σε όλες τις πτυχές αυτού του εγκλήµατος και να αποδοθεί δι-
καιοσύνη. Φαντάζοµαι δεν θα έχετε και πρόβληµα να απευθυν-
θείτε στη δικαιοσύνη και να αποδειχθεί ότι πράγµατι έχετε όλα
τα δίκια του κόσµου που είπατε προηγουµένως. 

Θέλω να σας ρωτήσω όµως κάτι. Στις 7 Μαρτίου 2023 στον τη-
λεοπτικό σταθµό «ΣΚΑΪ» αναφέρατε- διαβάζω ακριβώς για να µην
κάνω λάθος- τα εξής. «Το κοµµάτι το επιχειρησιακό που τρέξαµε
εκείνες τις ηµέρες ήταν να προχωρήσει γρήγορα όλη η διαδικα-
σία συλλογής και αποκατάστασης της περιοχής, ένα έργο που
έτρεξε σε συνεργασία µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς, µε
τις σιδηροδροµικές εταιρείες, µε την περιφέρεια κυρίως, µε την
Πυροσβεστική, µε την Αστυνοµία αλλά και πάρα πολλούς ιδιώτες
που ανακατεύτηκαν για να µπορέσει να αποκατασταθεί ο
χώρος». Λίγες ηµέρες µετά από το τραγικό δυστύχηµα, µετά από
το έγκληµα αυτό και τον θάνατο πενήντα επτά συµπολιτών µας.
Επίσης στο κανάλι «TRT» αντίστοιχες δηλώσεις για αποκατά-
σταση του χώρου. 

Θα θέλαµε, λοιπόν, αν µπορείτε να µας εξηγήσετε τι εννοού-
σατε «αποκατάσταση του χώρου», γιατί ο κ. Αγοραστός, σύµ-
φωνα µε καταγγελία που υπάρχει, σας είχε µπλέξει προσωπικά,
ότι είχε λάβει εντολή από εσάς για να παρέµβει στον τόπο του
εγκλήµατος, που όπως γνωρίζετε η παραποίηση του τόπου του
εγκλήµατος είναι αυτοτελές αδίκηµα. 

Άρα, λοιπόν, θα θέλαµε, και σε αυτή τη διαδικασία που βρι-
σκόµαστε, να µας εξηγήσετε σε ποια αποκατάσταση προβήκατε,
γιατί υπάρχει και η καταγγελία ότι µεταφέρθηκαν τριακόσια κυ-
βικά χώµατος από τον τόπο του εγκλήµατος, ενώ ακόµη υπήρχαν
αγνοούµενοι, ψάχναµε τους νεκρούς, να δούµε τι συµβαίνει, και
µετά από µήνες -καταγγέλλουν οι συγγενείς- ότι έβρισκαν στοι-
χεία των δικών τους ανθρώπων δίπλα στον χώρο εκεί. Τριακόσια
κυβικά χώµατος καταγγέλλεται ότι µεταφέρθηκαν, τριάντα φορ-
τηγά από τον τόπο του εγκλήµατος µέσα σε λίγες ηµέρες από
το τραγικό αυτό δυστύχηµα. 

Πραγµατικά, λοιπόν, πιστεύουµε ότι θα πρέπει να χυθεί άπλετο
φως και να υπάρξει δικαιοσύνη σε αυτό το τραγικό έγκληµα.
Έχουµε ευθύνη να το κάνουµε αυτό ως πολιτικό σύστηµα και,
βεβαίως, θα θέλαµε και µια δήλωσή σας, αν θέλετε προσωπικά
να πείτε αυτά που είπατε σήµερα εδώ και λέτε συνεχώς και στη
δικαιοσύνη, γιατί αυτή είναι αρµόδια να κρίνει και να προχωρή-
σετε µε καθαρό µέτωπο, να µην υπάρχει καµµία σκιά -το ευχό-
µαστε πραγµατικά- για εσάς ή για οποιονδήποτε άλλον, αλλά
αυτό θα το κρίνει η δικαιοσύνη. Αν θέλετε, λοιπόν, πραγµατικά
να λογοδοτήσετε στη δικαιοσύνη.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Υπουργέ, πα-

ρακαλώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Νόµιζα ότι θα υπάρχει κι άλλος
συνάδελφος που θα θέλει να τοποθετηθεί.

Κατ’ αρχάς χαίροµαι που αναφέρεστε στη δικαιοσύνη και δεν
αντικαθιστάτε τη δικαιοσύνη. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Ανα-
φερθήκατε σε κάποιες δηλώσεις µου και µάλλον δεν προσέξατε
την οµιλία µου, όπου ήµουνα ξεκάθαρος και αναλυτικός και στο
τι έγινε και στο τι ρόλο είχα εκεί. Από συνεντεύξεις και δηλώσεις
που έδωσα δεκαπέντε λεπτών αποµονώνετε δυο-τρεις λέξεις,
όπως διαβάσατε, άντε τέσσερις-πέντε. 

Όπως γνωρίζετε, όπως ανέφερα και πριν στην τοποθέτησή
µου, ο ρόλος µου εκείνες τις ηµέρες περιλάµβανε και την ενηµέ-
ρωση της κοινής γνώµης για µια συλλογική προσπάθεια. Μετέ-
φερα στοιχεία από τους αρµοδίους και τους εµπλεκόµενους
επιχειρησιακούς φορείς, όπως έχω κάνει και σε άλλες αντίστοι-
χες περιπτώσεις. Μη συνεχίζετε, λοιπόν, να αποµονώνετε δυο-
τρεις λέξεις για να χτίζετε το αφήγηµά σας, χωρίς κανένα
στοιχείο που να µε συνδέει. Υπάρχει κάποιο στοιχείο; Το ρώτησα
και από του Βήµατος. Υπάρχει κάποιο στοιχείο; 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Εσείς µιλή-
σατε για αποκατάσταση! Τι εννοούσατε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Μη µε διακόπτετε, εγώ δεν σας
διέκοψα. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Σας ρωτάω
συγκεκριµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
Καλαµατιανέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
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σης και Πολιτικής Προστασίας): Σε κάτι συγκεκριµένο σας
απαντάω. Κάνετε µια κοπτοραπτική, η οποία τροφοδοτεί το αφή-
γηµά σας. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Όχι κοπτορα-
πτική, τα λόγια σας διαβάζω. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Σας είπα τα στοιχεία που ανα-
φέραµε σε όλες τις συνεντεύξεις -έχω πει κι άλλα ζητήµατα στις
συνεντεύξεις αυτές, τα οποία δεν αναφέρατε, µένετε σε δυο-
τρεις λέξεις- είναι αυτά που είχαµε ενηµέρωση από τους φορείς
και τα µεταφέραµε για να ενηµερώσουµε την κοινή γνώµη, όπως
έχουµε κάνει και άλλες φορές. 

Αναφερθήκατε εκ νέου, παρ’ όλο που αναλυτικά σηµείωσα για
όλα αυτά που περιλαµβάνονται σε όλες αυτές τις εικασίες κατά
την τοποθέτησή µου, στη διαµόρφωση του χώρου. Θα το επα-
ναλάβω, γιατί νοµίζω ότι δεν έγινα σαφής. Όσον αφορά στο ζή-
τηµα της διαµόρφωσης του χώρου έχουν δοθεί οι απαντήσεις.
Οι αρµόδιοι που συµµετείχαν στο συντονιστικό, αποφάσισαν για
τις παρεµβάσεις και τις διαµορφώσεις του χώρου. Συµµετείχα
στο συντονιστικό; Όχι. Το γνωρίζετε, δεν το αναφέρετε. 

Διαµόρφωσαν τον χώρο όπως οι ίδιοι έκριναν σύµφωνα µε τα
προβλεπόµενα και τις ανάγκες που υπήρχαν. Προχώρησαν σε
ενέργειες για να µπορέσουν να ολοκληρώσουν το δύσκολο έργο
τους, το πραγµατικά δύσκολο επιχειρησιακό έργο τους. Εσείς
δεν το πιστεύετε αυτό. Εσείς θεωρείτε ότι όλοι όσοι ήταν εκεί,
όλοι οι επιχειρησιακοί δούλευαν όλη την ηµέρα για να κρύψουν
κάτι. Για να κρύψουν τι; Για να καλύψουν τι; Για να συγκαλύψουν
τι; Τι ακριβώς; 

Αυτό ακόµη δεν µας το έχετε εξηγήσει. Αυτό ακόµη δεν µας
το έχετε αποκαλύψει. Δεν υπάρχει κάτι σίγουρο. Το µόνο σί-
γουρο είναι ότι δεν συµφωνείτε µε τη λογική. Οπότε ας περιµέ-
νουµε όλοι τη δικαιοσύνη να ολοκληρώσει το έργο της. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, για ένα λεπτό µόνο από τις παρεµβάσεις που δικαιούµα-
στε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Καλαµατιανέ,
γνωρίζετε πολύ καλά ότι έχουµε τρεις παρεµβάσεις ανά συνε-
δρίαση. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Για ένα λεπτό
µόνο, κύριε Πρόεδρε. Δεν µπορώ να µην απαντήσω στον κύριο
Υπουργό.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Είναι η δεύτερη παρέµβαση αυτή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα είναι η δεύτερη
παρέµβαση. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ένα λεπτό
από τη δεύτερη παρέµβαση ζητώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Για ένα λεπτό, ορί-
στε.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε
Υπουργέ, δεν µου απαντήσατε τι εννοούσατε ακριβώς. Είναι δη-
λώσεις, δεν είναι λέξεις. Είναι δήλωση ολόκληρη που κάνατε σε
δύο κανάλια σχετικά µε την έννοια της «αποκατάστασης». Και
όταν λέτε ότι αποφάσισαν και έκαναν αυτά που έκαναν, ποιους
εννοείτε; Τους επιχειρησιακούς; Ποιοι; Γιατί ο προϊστάµενος της
Πυροσβεστικής έχει διαψεύσει εσάς σε προηγούµενες δηλώσεις
σας και είπε ότι ποτέ δεν έδωσε εντολή για εκχωµάτωση του
χώρου και µεταφορά τριακοσίων κυβικών που υπάρχει καταγγε-
λία. Άρα ποιους εννοείτε όταν λέτε «ποιοι»; 

Και όταν λέτε για δικαιοσύνη, εσείς είστε έτοιµος να πάτε κα-
τευθείαν στη δικαιοσύνη; Το αποδέχεστε; Αυτές τις δύο ερωτή-
σεις, ούτε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Το είπα και πριν, λέω και τώρα:
Υπάρχει κάποιο στοιχείο; Υπάρχει κάποια αναφορά στο όνοµά

µου; Αναφερθήκατε στο συντονιστικό. Στο συντονιστικό γνωρί-
ζετε ποιοι συµµετείχαν; 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ-ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Εγώ δεν είπα
συντονιστικό. Είπα «αποκατάσταση»!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Μα εγώ δεν σας έχω διακόψει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Μην κάνετε διάλογο,
σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Μπορεί οι αλήθειες να µην αν-
ταποκρίνονται στο αφήγηµά σας, αλλά θα πρέπει να ακουστούν
οι αλήθειες. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ποιο αφή-
γηµα; Εσείς τα είπατε!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Δεν γίνεται να µην ακουστούν
οι αλήθειες. Δεν γίνεται. Δεν µπορούν όλοι να ταιριάζουν µε το
αφήγηµά σας. Στο συντονιστικό συµµετείχαν συγκεκριµένα,
όπως προβλέπεται, επιχειρησιακά στελέχη, που αποφάσισαν για
τη διαµόρφωση του χώρου. Κανείς, δεν προβλέπεται ούτε από
διαδικασίες ούτε από πρωτόκολλα. Αυτό είναι έτσι. Δεν µπο-
ρούµε να το αλλάξουµε επειδή δεν εξυπηρετεί το αφήγηµά σας. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Για τη δικαιο-
σύνη θα πείτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η κ.
Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια

είναι, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, ότι την πρώτη στιγµή
που πληροφορήθηκα για την επικείµενη πρόταση δυσπιστίας δεν
πίστεψα ότι πράγµατι θα την καταθέσετε, και αυτό γιατί δεν
έβλεπα πουθενά µια εµπεριστατωµένη αιτίαση και γιατί δεν φαν-
ταζόµουν ποτέ ότι θα υιοθετούσατε ετεροχρονισµένα και γνωστά
στοιχεία ως δήθεν επίκαιρες αποκαλύψεις για να στοιχειοθετή-
σετε µια κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία, καίγοντας πα-
ράλληλα ένα αναφαίρετο δικαίωµά σας. 

Δεν πίστευα ποτέ ότι τόσο απροκάλυπτα θα γινόσασταν φο-
ρείς πιθανής εµπάθειας ή ετερόκλητων συµφερόντων. Διαψεύ-
στηκα, όµως. Δεν θα µπορέσω ποτέ τελικά να συλλάβω το
µέγεθος του πολιτικού σας κενού, της πολιτικής σας υποκρισίας
και της κοµµατικής σας υποτέλειας. 

Από την άλλη, όµως, είναι και µια καλή ευκαιρία να ακουστούν
αλήθειες και να περιγραφεί η πραγµατικότητα. Εγώ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δεν είµαι νοµικός ούτε δικαστής. Δεν ήµουν
µέλος της εξεταστικής επιτροπής ούτε έχω πρόσβαση στη δικο-
γραφία. Έχω σχηµατίσει, όµως, άποψη για το τραγικό δυστύ-
χηµα στα Τέµπη µε βάση τα δεδοµένα, τα γεγονότα, τις δηµόσιες
µαρτυρίες και πάντα µε γνώµονα την κοινή λογική, που συνήθως
είναι αλάνθαστη. 

Το τελευταίο διάστηµα χρησιµοποιείτε δύο συγκεκριµένες λέ-
ξεις για να δηλητηριάσετε τον δηµόσιο διάλογο και να ποδηγε-
τήσετε την κοινή γνώµη. Ακολουθείτε την µέθοδο της
ψευδαίσθησης της αλήθειας, αυτό που κάνουν συνήθως οι ψεύ-
τες, να επαναλαµβάνουν ένα ψέµα συνεχώς για να γίνει αλήθεια.
Δηλαδή, ακολουθείτε τη βασική αρχή της προπαγάνδας, που
κατά κύριο λόγο αποδίδεται στον ναζί Γιόζεφ Γκέµπελς. 

Αναφέροµαι στις λέξεις «έγκληµα» και «συγκάλυψη», που φυ-
σικά µόνο τυχαίες δεν είναι και τις χρησιµοποιείτε όλοι και παν-
τού. Όταν λέµε ότι υπάρχει έγκληµα, σηµαίνει ότι υπάρχει
αυτουργός, θύτης, ποινική ευθύνη. Δεν µας λέτε, όµως, συγκε-
κριµένα ποιος είναι αυτός, ποιος σχεδίασε εκ προµελέτης, ποιος
οργάνωσε και εκτέλεσε το έγκληµα. 

Μιλάτε για συγκάλυψη. Τι είναι αυτό που έχει καλυφθεί; Ποιο
συµβάν δεν είναι γνωστό στις αρχές και στη δικαιοσύνη; Ποια
είναι η συγκάλυψη, ότι µπαζώθηκε, όπως λέτε, ο χώρος του δυ-
στυχήµατος, που άκουγα και τώρα προηγουµένως; Κατ’ αρχάς
αυτό καθαυτό είναι παραπλανητικό. Διότι όποια παρέµβαση
υπήρξε δεν έγινε περιµετρικά και σε όλον τον χώρο, αλλά µόνο
στο σηµείο που έπρεπε να πατήσουν οι γερανοί για να αποµα-
κρύνουν τα διαλυµένα βαγόνια και να απεγκλωβιστούν τραυµα-
τίες ή σοροί. 
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Αν πάλι υπήρχε κάποιο παράνοµο υλικό, όπως ισχυρίζεστε, θα
υπήρχε µόνο σε ένα συγκεκριµένο µέρος; Μόνο εκεί που έγινε η
παρέµβαση; Ή θα διαχεόταν παντού και σε µεγάλη ακτίνα; Άρα
αυτές οι δύο λέξεις καταρρίπτονται από τη λογική, που σας
έλεγα προηγουµένως. 

Κάτι ακόµα που επικαλείστε συχνά είναι το πόρισµα της Ευ-
ρωπαίας εισαγγελέως. Και εδώ παραποίηση για να προκαλέσετε
σύγχυση και αποπροσανατολισµό στους πολίτες. Διότι η αρµο-
διότητα της ευρωπαϊκής εισαγγελίας αφορά αποκλειστικά και
µόνο στα οικονοµικά συµφέροντα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που
έχουν να κάνουν µε την σύµβαση 717. 

Θυµίζω ότι η συγκεκριµένη σύµβαση συνήφθη το 2014 από την
κυβέρνηση Σαµαρά µε προθεσµία εκτέλεσης τέσσερα χρόνια.
Άρα, έπρεπε να παραδώσει ολόκληρο το έργο τηλεδιοίκησης ο
ΣΥΡΙΖΑ το 2018. Όµως, δώσατε έξι παρατάσεις και το 2019 που
ανέλαβε η κυβέρνηση Μητσοτάκη το έργο βρισκόταν στο 18%.
Ο αρµόδιος Υπουργός τότε µπορούσε να κάνει δύο πράγµατα ή
να δώσει άλλη µια παράταση ώστε να ολοκληρωθεί το έργο ή να
κηρύξει έκπτωτη την ανάδοχο εταιρεία και το έργο να σταµατή-
σει αυτοµάτως. Ο Κώστας Καραµανλής επέλεξε να δώσει µια πα-
ράταση ακόµα, µε καταληκτική ηµεροµηνία ολοκλήρωσης του
έργου τον Σεπτέµβριο του 2023, όπως και έγινε. 

Κι εδώ ισχυρίζεστε το αντιφατικό και οξύµωρο, κατηγορείτε
τον Υπουργό µε βαρύτατους χαρακτηρισµούς, αλλά τελικά δεν
µας λέτε γιατί. Γιατί έδωσε την παράταση και ολοκληρώθηκε το
έργο; Αν δεν την έδινε και δεδοµένου του δυστυχήµατος, θα τον
κατηγορούσατε πάλι γιατί δεν άφησε να ολοκληρωθεί το έργο. 

Αν πάλι δεχθούµε αιτιώδη συνάφεια µεταξύ της σύµβασης 717
και του αδικήµατος της ανθρωποκτονίας, τότε σύµφωνα πάντα
µε το σκεπτικό σας πρέπει να κλείσουµε φυλακή τους τότε αρ-
µόδιους Υπουργούς του ΣΥΡΙΖΑ που δεν ολοκλήρωσαν το «112».
Διότι σύµφωνα µε τον εισαγγελέα αν υπήρχε το «112» δεν θα χά-
νονταν εκατόν δύο συνάνθρωποί µας στο Μάτι µε εκείνον τον
φρικτό τρόπο. Αλλά εκείνοι δεν είχαν πόνο, ήταν στη βάρδια σας. 

Το ίδιο και για τον οδικό άξονα Πάτρα-Πύργο. Διότι αν είχε τε-
λειώσει έγκαιρα, δεν θα χάνονταν δεκάδες άνθρωποι στην
άσφαλτο. 

Είστε τραγικοί και λυπάµαι που η αντιπολίτευση της χώρας
µου σκέφτεται και λειτουργεί µε τέτοιον τρόπο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι γνωρίζουµε, ανεξάρτητα
αν δεν το οµολογούµε όλοι, ότι και το έργο να είχε ολοκληρωθεί
και όποιο άλλο έργο να είχε γίνει ακόµη τα συστήµατα θα τα χει-
ρίζονταν άνθρωποι και δυστυχώς, εκείνη τη θλιβερή νύχτα ο Γε-
νικός Κανονισµός Κυκλοφορίας Σιδηροδρόµων, το «Ευαγγέλιο»
όπως το χαρακτηρίζουν οι σιδηροδροµικοί, παραβιάστηκε επτά
φορές µέσα σε λίγα λεπτά. 

Ο ελληνικός σιδηρόδροµος µε τις παθογένειές του επί δεκαε-
τίες έχει πραγµατοποιήσει εκατοντάδες χιλιάδες δροµολόγια
χωρίς δυστυχήµατα. Διότι, ακριβώς, εφαρµοζόταν ο κανονισµός
αυτός, που κατ’ επανάληψη παραβιάστηκε εκείνο το µοιραίο
βράδυ. 

Προσπαθείτε, επίσης, να αποπροσανατολίσετε τους πολίτες
σχετικά µε την εξεταστική επιτροπή, ενώ ξέρετε καλά ότι η εξε-
ταστική της Βουλής ούτε δικάζει ούτε απονείµει ποινές. Απλώς
καταλήγει σε κάποια συµπεράσµατα.

Ή το άλλο που ακούω συχνά περί ασυλίας. Η βουλευτική ασυ-
λία πώς ακριβώς σχετίζεται µε τις ευθύνες Υπουργών; Πρόκειται
για δύο ανεξάρτητες έννοιες, για δύο ξεχωριστά και διαφορετικά
πράγµατα. 

Όσο για τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών, σας δόθηκε η δυ-
νατότητα, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να αλλάξετε τη διάταξη, αλλά δεν
το κάνατε. Αντίθετα, ο Κυριάκος Μητσοτάκης ήταν εκείνος που
το ζητούσε από το 2006, όπως και η παραγραφή της ευθύνης
των Υπουργών -µην κάνετε ότι το ξεχνάτε- από την Κυβέρνηση
Μητσοτάκη άλλαξε και έπαψε να ισχύει. 

Και καλό είναι να πούµε στους συµπολίτες µας ότι αυτή η συν-
ταγµατική διάταξη ισχύει στο ελληνικό Σύνταγµα από το 1844
έως σήµερα ανελλιπώς, όπως και σε πολλά συντάγµατα ευρω-
παϊκών χωρών. 

Επίσης να τους πούµε ότι και εδώ υποκρίνεστε. Διότι πίσω από
την διάταξη περί ευθύνης Υπουργών καλύφθηκαν έντεκα Υπουρ-

γοί του ΣΥΡΙΖΑ κατά την περίοδο της διακυβέρνησής του. 
Και κάτι ακόµα. Η Νέα Δηµοκρατία δεν καταψήφισε ποτέ πρό-

ταση της Αντιπολίτευσης για σύσταση προανακριτικής επιτρο-
πής, διότι η Αντιπολίτευση δεν κατέθεσε ποτέ τέτοια πρόταση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την υπόθεση του τραγικού δυ-
στυχήµατος των Τεµπών την έχει αναλάβει η ελληνική δικαιοσύνη
και εξ αρχής πρώτος ο Πρωθυπουργός και σύσσωµοι όλοι εµείς
ζητήσαµε να φωτιστεί κάθε πτυχή. Όλα τα στοιχεία αυτούσια βρί-
σκονται εξαρχής στα χέρια των αρχών και της δικαιοσύνης, η
οποία είναι η µόνη αρµόδια να ερευνήσει, να δικάσει, να απονεί-
µει ευθύνες και ποινές και είναι βέβαιο ότι θα το κάνει µε τον πιο
σωστό και δίκαιο τρόπο. 

Η αλήθεια και µόνο είναι ο έµπρακτος σεβασµός στους γονείς
και συγγενείς, αλλά και στις ψυχές που χάθηκαν, όπως και χρέος
δικό µας είναι να κάνουµε τα πάντα για να µην ξανασυµβεί πα-
ρόµοιο τραγικό δυστύχηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κόπτεστε για τη δηµοκρατία και
το κράτος δικαίου. Η προστασία τους, όµως, προϋποθέτει ισχυ-
ρούς θεσµούς, όχι αυτό που επιδιώκετε εσείς µε τοξικότητα, µε
χειραγώγηση της κοινής γνώµης, του διχασµού της κοινωνίας,
µε προβοκάτσιες και µε συναισθηµατικούς εκβιασµούς ούτε µε
προπαγάνδα και επιθέσεις κατά της αλήθειας, της επιστήµης και
των θεσµών. 

Και κάτι ακόµα. Δεν επιτρέπω σε κανέναν να µονοπωλεί την
ευαισθησία και την ανθρωπιά, υπονοώντας ότι υπολείποµαι σε
συναισθήµατα και ευαισθησίες. Συµπάσχουµε όλοι και εγώ προ-
σωπικά συµµερίζοµαι και συναισθάνοµαι τον πόνο της µάνας που
έχασε το παιδί της άδικα και απρόσµενα. 

Χάσαµε δύο νέα παλικάρια στην Καρδίτσα, παιδιά φίλων και
συγχωριανών µου. Και επαναλαµβάνω δεν σας επιτρέπω να υπο-
νοείτε ότι βιώνουµε αυτό το τραγικό συµβάν επιδερµικά. Εγώ,
όµως, έχω το δικαίωµα, γιατί εσείς µου τα δώσατε, να πω ότι
συµπονάτε και συµπάσχετε αλά καρτ κατά το δοκούν και κατά
το πώς σας συµφέρει κοµµατικά. 

Και ένα τελευταίο ρητορικό ερώτηµα, κύριε Πρόεδρε. Γιατί
άραγε, κύριοι της Αντιπολίτευσης, αφήσατε να περάσει ένας
χρόνος για να σας πιάσει ο ζήλος διαλεύκανσης των ευθυνών
του τραγικού δυστυχήµατος των Τεµπών, τρεις µήνες προ των
ευρωεκλογών; Σταµατήστε να εργαλειοποιείτε τον πόνο των γο-
νέων που θρηνούν τα παιδιά τους, των ανθρώπων που έχασαν
τους αγαπηµένους τους. Οι άνθρωποι αυτοί χρειάζονται τον σε-
βασµό µας, παρηγοριά, στήριξη, αλήθειες και δικαιοσύνη. Είναι
ντροπή αυτό που κάνετε. Είναι τυµβωρυχία, είναι ιεροσυλία στη
µνήµη των πενήντα επτά θυµάτων. 

Κύριε Πρόεδρε, καταψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας κατά
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, την

κυρία Σκόνδρα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από

τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης
και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» δεκαέξι µαθήτριες και µαθη-
τές και δέκα συνοδοί από τα τµήµατα ελληνικής γλώσσας από το
σχολείο του Έσσεν και το Ντίσελντορφ της Γερµανίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Μαρία - Ελένη Σούκουλη από
τη Νέα Δηµοκρατία.

ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχα-
ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συγκεκριµένη πρόταση δυ-
σπιστίας της Αντιπολίτευσης αποτελεί µια κορυφαία έκφραση
της αδυναµίας της να παρουσιάσει στον ελληνικό λαό µια σο-
βαρή πρόταση εναλλακτικής διακυβέρνησης της χώρας. Μια
αδυναµία που την οδηγεί στο κατώτατο σηµείο πολιτικής πρα-
κτικής και συµπεριφοράς να εργαλειοποιεί µια εθνική τραγωδία,
να την εκµεταλλεύεται κοµµατικά µε µοναδικό στόχο όχι την απο-
κάλυψη της αλήθειας, αλλά την επίτευξη πρόσκαιρων εντυπώ-
σεων για εσωτερική κατανάλωση.
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Ο ελληνικός λαός δεν πρέπει να έχει καµµία αµφιβολία ότι περί
αυτού πρόκειται. Γι’ αυτό και θα έχει ακριβώς το αντίθετο απο-
τέλεσµα από αυτό που επιδιώκεται. Διότι, η λασπολογία και η συ-
νωµοσιολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
που δηλητηριάζουν και διχάζουν την ελληνική κοινωνία εδώ και
πάρα, πάρα πολύ καιρό δεν είναι πλέον αποδεκτές, ιδιαίτερα από
κάποιους από εσάς της Αντιπολίτευσης, αγαπητές και αγαπητοί
συνάδελφοι, που δεν είναι η πρώτη φορά που προσπαθείτε να
µπαχαλοποιήσετε την πολιτική κατάσταση του τόπου. Τι να θυ-
µηθούµε; Την εποχή που εµείς κάναµε την καµπάνια του εµβο-
λιασµού, τη διαχείριση της πανδηµίας ή εδώ σ’ αυτή την Αίθουσα
την πρόταση µοµφής στον τότε Υπουργό των Οικονοµικών κ.
Σταϊκούρα; 

Η ελληνική κοινωνία παρακολουθεί και θα παρακολουθεί αυτές
τις τρεις ηµέρες από τη µία έναν συνασπισµό ασυναρτησίας, δη-
µαγωγίας και καιροσκοπισµού, πασπαλισµένο, δυστυχώς µε πο-
λακισµό που φιλοδοξεί να πάρει χαρακτηριστικά νεοτραµπισµού.
Και από την άλλη θα παρακολουθεί µια Κυβέρνηση που παρά τα
λάθη, παρά τις παραλείψεις µε υπευθυνότητα και σοβαρότητα
προσπαθεί να οδηγήσει την χώρα στην οικονοµική και κοινωνική
πρόοδο, αφήνοντας πίσω την εποχή της αβεβαιότητας. Θα πα-
ρακολουθήσει και έναν ακροδεξιό συνωµοσιολογικό σκοταδισµό
παρέα µε την τραγελαφική επικινδυνότητα µιας Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης που συκοφαντεί τη χώρα όπου βρεθεί κι όπου στα-
θεί. Ενώ το ΠΑΣΟΚ στην αγωνία του να ηγηθεί δηµοσκοπικά στο
µέτωπο των ηττηµένων, σπεύδει σε χρόνο ρεκόρ ως άλλος πολι-
τικός Λούκι Λουκ να υιοθετήσει την προσπάθεια εξωτερικών πα-
ραγόντων να θέσουν υπό κηδεµονία µια δηµοκρατικά εκλεγµένη
Κυβέρνηση. 

Αλλά λογαριάζουν χωρίς τον ξενοδόχο. Ο Πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης και όλοι εµείς, η κοινοβουλευτική οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας ούτε εκβιαζόµαστε ούτε χειραγωγούµαστε.
Γι’ αυτό όσοι φαντασιώνονται εκχώρηση της λαϊκής εντολής και
βούλησης υπέρ των δικών τους συµφερόντων, καλά θα κάνουν
να ξυπνήσουν από αυτό το όνειρο θερινής νυκτός. Η ελληνική
κοινωνία είναι βαθιά πληγωµένη από την εθνική τραγωδία, γιατί
χάθηκαν συνάνθρωποί µας τόσο άδικα, νέοι άνθρωποι. Και οι γο-
νείς, οι συγγενείς και οι φίλοι τους κουβαλούν αυτή την απώλεια
καθηµερινά µε µεγάλο πόνο και ζητούν µόνο δικαιοσύνη, δικαιο-
σύνη την οποία επικαλούνται τα κόµµατα που κατέθεσαν την
πρόταση δυσπιστίας, αλλά από την άλλη την αµφισβητούν, αφού
όπως λένε δεν υπάρχει κράτος δικαίου. 

Προσπαθείτε να απευθυνθείτε ξεκάθαρα στο θυµικό της ελλη-
νικής κοινωνίας σε ένα θέµα τόσο λεπτό, τόσο ευαίσθητο. Πραγ-
µατικά είναι µια προσπάθεια τόσο αποκρουστική για κάθε
σκεπτόµενο πολίτη και µιλάτε για κράτος δικαίου εσείς που κατά
τα λεγόµενα του κ. Κοντονή είχατε στήσει παραϋπουργείο δι-
καιοσύνης µέσα στο Μαξίµου, που «κρεµάσατε στα µανταλάκια»
πολιτικούς σας αντιπάλους στην υπόθεση «NOVARTIS» και µετά
mea culpa. Για να µην αναφέρω το 13-0 και την προσπάθεια ελέγ-
χου των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. 

Η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή ανέλαβε την πολιτική ευ-
θύνη. Ανέλαβε την πολιτική ευθύνη και ζήτησε να πέσει άπλετο
φως, ώστε να µη συµβεί ποτέ ξανά µια τέτοια τραγωδία. Και δεν
πρόκειται να συµµετέχει στο πολιτικό παιχνίδι της Αντιπολίτευ-
σης να εργαλειοποιήσει την τραγωδία και να κατασκευάσει
αθώους και ενόχους a priori. Δεν είναι αυτή η δουλειά της. Είναι
διακριτές οι εξουσίες και η νοµοθετική και η εκτελεστική και η
δικαστική. 

Η δικαιοσύνη κάνει τη δουλειά της και την κάνει πιο γρήγορα
από οποιαδήποτε άλλη φορά και έχει την απόλυτη ευθύνη να
υποδείξει και να αποδώσει τις ποινικές ευθύνες. Αυτό συµβαίνει
στα πραγµατικά ευνοµούµενα κράτη. Και µιας και µιλάµε για ευ-
νοµούµενο κράτος, θα µου επιτρέψετε να κάνω και µια ιδιαίτερη
αναφορά στην πολιτικά ανεκδιήγητη πρόταση που ξεστόµισε ο
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης περί διενέργειας εκλο-
γών µε διεθνείς παρατηρητές. Μάλλον γιατί νοµίζει ότι η Ελλάδα
είναι ΣΥΡΙΖΑ και µπορεί µε αυτά τα βιντεάκια και τα νεοτραµπικά
κόλπα να κατακτήσει την εξουσία. Απαιτείται περισσότερη σοβα-
ρότητα, αγαπητοί συνάδελφοι. Αφήστε τον ολισθηρό δρόµο του
νεοτραµπισµού και του πολακισµού. Η χώρα προχωράει στα-

θερά, τολµηρά µπροστά παρά τις δυσκολίες και τις προκλήσεις.
Και σίγουρα έχουµε πολλά ακόµα να κάνουµε και χρειάζονται άλ-
µατα, όχι απλά βήµατα µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα, µε
σκληρή δουλειά, ώστε να ξεπεράσουµε τις διαχρονικές παθογέ-
νειες που ταλανίζουν το ελληνικό κράτος και που δυστυχώς, µπο-
ρούν να έχουν τραγικά αποτελέσµατα, όπως η τραγωδία στα
Τέµπη. Ευθύνη της δικαιοσύνης είναι να κάνει απερίσπαστα τη
δουλειά της και να διαλευκάνει κάθε πτυχή αυτής της τραγωδίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουρ-
γός αποτελούν εγγύηση σταθερότητας και υπευθυνότητας για
τη χώρα. Μια χώρα που δεν γυρίζει πίσω δεν γυρίζει πίσω στην
αστάθεια και στην απραξία. Στην Ελλάδα αξίζει µόνον να κοιτάει
µπροστά, να προχωράει µπροστά και να προοδεύει και θα τα κα-
ταφέρουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
για άλλη µια φορά, προφανώς, χωρίς εσάς αλλά και για σας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Σούκουλη.

Τον λόγο έχει ο κ. Στέφανος Γκίκας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, κανείς από εµάς δεν µπο-

ρεί να ξεχάσει πριν από έναν χρόνο αυτή την ανείπωτη τραγωδία.
Κανείς από εµάς δεν µπορεί να βγάλει από το µυαλό του αυτά
τα συναισθήµατα που ζήσαµε και ζει ο ελληνικός λαός. Δεν γεν-
νάται καµµιά αµφιβολία ότι θα πρέπει η υπόθεση αυτή να διερευ-
νηθεί µέχρι το τέλος και να αποδοθούν ευθύνες όσο ψηλά αυτές
και αν ανήκουν. Αλλά, αρµόδια για να αποδώσει ευθύνες είναι η
ελληνική δικαιοσύνη. Και από την πρώτη στιγµή η ελληνική δι-
καιοσύνη έχει αναλάβει να διερευνήσει και να αποδώσει ευθύνες
σε αυτή τη µεγάλη υπόθεση που µας έχει όλους πραγµατικά λυ-
πήσει.

Δυστυχώς, τέσσερα κόµµατα της Αντιπολίτευσης προτίµησαν
να εργαλειοποιήσουν αυτή την τραγωδία και να στραφούν εναν-
τίον της Κυβερνήσεως για µικροπολιτικούς λόγους. Διαβάζοντας
την τελευταία παράγραφο της πρότασης δυσπιστίας πραγµα-
τικά, όταν µάλιστα αναφέρει ότι η Ελλάδα αποµακρύνεται όλο
και περισσότερο από µία σύγχρονη δηµοκρατία, σύγχρονη ευ-
ρωπαϊκή χώρα, διερωτώµαι αν ζούµε στην ίδια χώρα. Διότι τα
επιτεύγµατα που έχουν γίνει τα τελευταία πέντε χρόνια είναι
πράγµατι πολύ σηµαντικά. 

Θέλω, όµως, να σταθώ στην ουσία του θέµατος. Μας κατηγο-
ρεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση για συγκάλυψη, τη στιγµή που η
ελληνική δικαιοσύνη ακριβώς διερευνά, εξετάζει, συλλέγει στοι-
χεία, πραγµατογνωµοσύνες, µάρτυρες, έχει ήδη αποδώσει κα-
τηγορίες σε τριάντα τρία - αν θυµάµαι καλά- άτοµα και προχωρεί
µε ασυνήθιστα γρήγορους ρυθµούς για την ελληνική δικαιοσύνη.
Ποια είναι, λοιπόν, η συγκάλυψη; 

Τα κόµµατα ούτε στα πορίσµατα που κατέθεσαν ούτε στις
ανακοινώσεις που έβγαλαν δεν διατύπωσαν προσωποποιηµένες
κατηγορίες. Και αυτό είναι ένα βασικό στοιχείο. Η Αντιπολίτευση
αυτό που κάνει ουσιαστικά είναι να πετάει λάσπη στον ανεµι-
στήρα. Θέλω, όµως, να πω κάτι για την «καραµέλα» της σύµβα-
σης 717. Και µάλιστα, πολλοί προσπαθούν να πουν ότι είναι
αιτιώδης σύνδεσµος µε το αδίκηµα της ανθρωποκτονίας. Αυτή η
σύµβαση 717 που αφορά στην ανάταξη της σηµατοδότησης και
της τηλεδιοίκησης του σιδηροδροµικού άξονα Αθηνών- Θεσσα-
λονίκης - Προµαχώνος υπεγράφη τον Σεπτέµβριο του 2014.
Έπρεπε να ολοκληρωθεί το 2016. 

Όταν παρέλαβε η Νέα Δηµοκρατία –το είπαν και άλλοι συνά-
δελφοι, αλλά πρέπει να το ακούσουµε και άλλη µια φορά- είχε
µόλις ολοκληρωθεί το 18% από αυτή τη σύµβαση. Έξι παρατά-
σεις είχαν δοθεί από την προηγούµενη κυβέρνηση, µάλιστα, µε
ευθύνη του ελληνικού δηµοσίου. Δεν υπήρχε ούτε µία εγκεκρι-
µένη µελέτη από τον ανάδοχο. Και έρχεται τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ και
ζητάει και τα ρέστα. Όλοι γνωρίζουµε ότι η σύµβαση ολοκληρώ-
θηκε στις 20 Σεπτεµβρίου του 2023 και σε αυτό σηµαντικό ρόλο
έπαιξε όλο το προηγούµενο διάστηµα η τότε πολιτική ηγεσία του
Κωνσταντίνου Καραµανλή. 

Θέτω, όµως, το ερώτηµα: Αν υποτεθεί ότι είχε ολοκληρωθεί
αυτή η περιβόητη σύµβαση 717, θα είχε αποφευχθεί το ατύχηµα;
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Η απάντηση βεβαίως και σε αυτό το ερώτηµα -που δεν είναι ρη-
τορικό- είναι όχι. Ο µόνος τρόπος για να αποφύγεις ένα ατύχηµα
στον σιδηρόδροµο είναι όταν ακολουθείς επακριβώς το «Ευαγ-
γέλιο» του σιδηροδρόµου, το οποίο Ευαγγέλιο είναι ο Γενικός
Κανονισµός Κυκλοφορίας του τρένου. Δυστυχώς, στην τραγωδία
των Τεµπών αυτός ο κανονισµός παραβιάστηκε µέσα σε πέντε
λεπτά, επτά φορές. Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι µε αυτά τα δεδοµένα
να επιµένουµε ότι υπάρχει ένας υπεύθυνος, νοµίζω ότι δεν είναι
σωστό. Η ελληνική δικαιοσύνη θα αποδώσει ευθύνες. Εµείς
έχουµε εµπιστοσύνη στην ελληνική δικαιοσύνη. 

Έρχοµαι τώρα στο άλλο ζήτηµα. Παρουσιάζετε την Ελλάδα
σαν µια τριτοκοσµική χώρα -αυτό γράφετε ουσιαστικά στην πρό-
ταση µοµφής- µία χώρα η οποία υπονοµεύει τους θεσµούς, υπο-
νοµεύει τη δηµοκρατία, µία χώρα η οποία ουσιαστικά είναι ένας
παρίας. Κι, όµως, τα τελευταία πέντε χρόνια έχει επανέλθει πλή-
ρως η αξιοπιστία της χώρας στο εξωτερικό. Και επιτρέψτε µου
να το γνωρίζω από τις εκπροσωπήσεις της Βουλής που έχω σε
πολλά fora στο εξωτερικό. Έχουν προχωρήσει σηµαντικά θέ-
µατα, σηµαντικά ζητήµατα, τα οποία κανένας σώφρων άνθρωπος
δεν µπορεί να παραγνωρίσει και να θέλει να καταψηφίσει µια τέ-
τοια Κυβέρνηση. 

Έχουµε βελτίωση σαφώς της µετανάστευσης, δεν υπάρχουν
πια οι ροές που παραλάβαµε. Μπήκε µια τάξη στο χάος. Η οικο-
νοµία εξελίσσεται µε τριπλάσιους ρυθµούς απ’ ότι ο µέσος ευ-
ρωπαϊκός όρος. Η ανεργία εξαφανίστηκε. Ψάχνουµε µε το κιάλι
να βρούµε εργαζόµενους. Πολλώ δε µάλλον εµείς που είµαστε
από τουριστικά µέρη, κύριε συνάδελφε του ΚΚΕ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Με 300 ευρώ, θα ψάχνετε
πολύ ακόµη. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Κάνετε λάθος. Ο κατώτατος µισθός πήγε
στα 800 ευρώ και ευχαριστώ για την πάσα. Αυξήσαµε τους µι-
σθούς στο δηµόσιο. Αυξάνουµε και άλλη φορά τον κατώτατο
µισθό, πάνω από 800 ευρώ. 

Από εκεί και πέρα, όµως, για ένα και µόνο ζήτηµα, θα πρέπει
αυτή η Κυβέρνηση να τύχει της εµπιστοσύνης της Βουλής, που
για µένα είναι κορυφαίο. Πέτυχε σε αυτά τα πέντε χρόνια να
ισχυροποιήσει όσο ποτέ άλλοτε την ισχύ της χώρας, τόσο στον
τοµέα της άµυνας όσο και στον τοµέα της εξωτερικής πολιτικής.
Με τον τετραπλασιασµό των εξοπλιστικών δαπανών των Ενό-
πλων Δυνάµεων, µε την πολυσχιδή εξωτερική πολιτική έχει δηµι-
ουργήσει ένα ισχυρότατο γεωπολιτικό αποτύπωµα που δεν το
είχε ποτέ. Και ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουργός αυτής
της χώρας όχι της Νέας Δηµοκρατίας, εκπροσωπεί τη χώρα επα-
ξίως, ηγείται πολλές φορές στα διεθνή fora και αυτά τα οποία
προτείνει γίνονται πράξεις. Και µου λέτε τώρα εσείς να καταψη-
φίσω µία Κυβέρνηση όταν έχει φέρει τη χώρα σε αυτό το επί-
πεδο; Ε, όχι δεν πρόκειται να την καταψηφίσω. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γκίκα.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Δελής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όποιον και να ρωτήσεις εκεί έξω, θα σου
πει ότι η µοµφή του ΚΚΕ ενάντια στην Κυβέρνηση και την πολι-
τική της είναι πραγµατική και καθηµερινή και γίνεται και µέσα και
έξω από τη Βουλή. Και δεν περιµέναµε, βέβαια, γι’ αυτό την πρό-
ταση δυσπιστίας του ΠΑΣΟΚ -την οποία ασφαλώς και στηρί-
ζουµε, όπως και όλες άλλωστε- που θυµήθηκε τώρα ότι είναι
Αντιπολίτευση. Η µοµφή, λοιπόν, του ΚΚΕ ενάντια στην Κυβέρ-
νηση και η αντιπολίτευσή του στην αντιλαϊκή πολιτική γίνονται
πράξη κάθε µέρα, εκεί στους λαϊκούς αγώνες µε τους αγωνιζό-
µενους αγρότες, µε τους ξεσηκωµένους φοιτητές και µε τους
εργαζόµενους που διεκδικούν και απεργούν όπως πρόσφατα στη
µεγάλη πανελλαδική απεργία, αλλά και σε πολλούς κλάδους και
χώρους δουλειάς. 

Αυτοί όλοι είναι που στριµώχνουν πραγµατικά και ζορίζουν τον
κ. Μητσοτάκη και την Κυβέρνησή του. Είναι, δηλαδή, οι εργατι-
κοί, οι λαϊκοί αγώνες που ξεδιπλώνονται και δυναµώνουν και δια-
ψεύδουν εκτός των άλλων και εκείνη την παραπλανητική
κυβερνητική προπαγάνδα ότι τάχα ο λαός –λέει- δεν αντιδρά. 

Πείτε µου τώρα εσείς αν υπάρχει άλλο κόµµα -εκτός από το
ΚΚΕ- που να διαθέτει όλες του τις δυνάµεις και σε όλα τα µέτωπα
για να πολλαπλασιαστούν και να δυναµώσουν αυτοί οι αγώνες,
που υπερασπίζονται τα εργατικά και τα λαϊκά συµφέροντα. Να
ποια είναι η πραγµατική, η µοναδική µαχητική αντιπολίτευση και
αυτή είναι που πρέπει να δυναµώσει ακόµα περισσότερο. 

Βέβαια, καµµιά πρόταση µοµφής δεν µπορεί να κρύψει ότι από
αυτούς τους εργατικούς και λαϊκούς αγώνες, το µεν ΠΑΣΟΚ λάµ-
πει επιδεικτικά διά της απουσίας του -όταν βέβαια, ακόµα χειρό-
τερα, δεν τους αντιµάχεται αυτούς τους αγώνες- ο δε ΣΥΡΙΖΑ
έχει -όταν έχει- µια εντελώς συµβολική συµµετοχή. 

Εδώ και έναν χρόνο, από τη µέρα του εγκλήµατος στα Τέµπη,
δεν υπάρχει ούτε ένας λαϊκός αγώνας στον οποίο να µην ακού-
γεται εκείνο το εµβληµατικό σύνθηµα: «Ή τα κέρδη τους ή οι
ζωές µας». Δεν υπάρχει ούτε µία λαϊκή κινητοποίηση που να µη
βροντοφωνάζουν ότι: «Το έγκληµα αυτό δεν θα ξεχαστεί». Όλων
των νεκρών είµαστε η φωνή. Αυτός ήταν ο οδηγός για µας, για
το ΚΚΕ, όταν πήραµε την πρωτοβουλία της σύστασης, από τη
συντριπτική Πλειοψηφία της Βουλής, της εξεταστικής επιτροπής. 

Τι επιδιώξαµε ως ΚΚΕ στην εξεταστική επιτροπή, χωρίς καθό-
λου να έχουµε αυταπάτες; Δύο πράγµατα: Να φωτιστούν οι συν-
θήκες και τα πραγµατικά αίτια του δυστυχήµατος, ώστε να µην
επαναληφθεί και να αποδοθούν και οι πολιτικές αλλά και οι ποι-
νικές ευθύνες παντού. Και πράγµατι, παρά την επαίσχυντη προ-
σπάθεια συγκάλυψης -η οποία απ’ ό,τι φαίνεται ξεκίνησε από την
πρώτη στιγµή και καθηµερινά φανερώνεται το µέγεθός της-,
παρά τη µη κλήτευση ουσιωδών µαρτύρων και τις ανέξοδες αν-
τιπαραθέσεις της κυβερνητικής πλειοψηφίας µε άλλα κόµµατα,
αρκετές ήταν οι πλευρές του εγκλήµατος που φωτίστηκαν. 

Αποκαλύφθηκε πρώτα-πρώτα η γενεσιουργός αιτία του εγκλή-
µατος στα Τέµπη, που δεν είναι άλλη από την επικίνδυνη πολιτική
της απελευθέρωσης, ιδιωτικοποίησης του σιδηροδρόµου που εκ-
πορεύεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και οδήγησε αυτή στην
κατάτµηση κρίσιµων έργων, όπως η τηλεδιοίκηση, στην επικίν-
δυνη υποστελέχωση του ΟΣΕ και βέβαια, σε κάποιες συµβάσεις
σιδηροδροµικών έργων που, σαν το γεφύρι της Άρτας, ποτέ δεν
τελειώνουν, αλλά αποβαίνουν πάρα πολύ προσοδοφόρες για
τους εργολάβους.

Εδώ να πούµε, µε την ευκαιρία, πως χρειάζεται πάρα πολύ
θράσος ο ΣΥΡΙΖΑ, που ξεπούλησε τον ΟΣΕ στους Ιταλούς, να
έρχεται εδώ εχθές µε τον εισηγητή του και να καταγγέλλει -λέει-
την ιδιωτικοποίηση της υποδοµής του σιδηροδρόµου από τη Νέα
Δηµοκρατία. Αλλά, τι να πεις για κόµµατα όπως το ΠΑΣΟΚ και ο
ΣΥΡΙΖΑ που, ενώ απορρίπτουν την πρόταση του ΚΚΕ για να κα-
ταργηθεί η ειδική ποινική µεταχείριση των Υπουργών και ψηφί-
ζουν µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία το σχετικό άρθρο 86 του
Συντάγµατος, έρχονται µετά εδώ και ζητάνε την παράκαµψή του. 

Επιβεβαιώθηκαν, επίσης, οι τεράστιες διαχρονικές πολιτικές
ευθύνες για την κατάσταση στον σιδηρόδροµο και την ασφάλειά
του, αλλά προέκυψαν και ποινικές ευθύνες πολιτικών προσώπων.

Όλα αυτά, ξέρετε, περιέχονται στο πόρισµα του ΚΚΕ, το οποίο
ασφαλώς είναι και το µοναδικό που συγκεκριµενοποιεί και προ-
σωποποιεί -κύριε Γκίκα, µάλλον δεν το διαβάσατε το πόρισµα του
ΚΚΕ- και τις πολιτικές αλλά και τις ποινικές ευθύνες του εγκλή-
µατος, την ώρα που όλα τα υπόλοιπα κόµµατα -και ειδικά όσα
κυβέρνησαν, βέβαια- κρύβουν επιµελώς αυτές τις αιτίες, προκει-
µένου να αποσείσει το καθένα τις δικές του ευθύνες. Ακριβώς γι’
αυτό το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ ενοχλούνται τόσο πολύ από τις επι-
σηµάνσεις του ΚΚΕ. Τι να γίνει, όµως; Αυτό που συνέβη στα
Τέµπη αποτελεί ένα έγκληµα διαρκές και όχι στιγµιαίο.

Αντεργατική, όµως και αντιλαϊκή είναι και η υπόλοιπη πολιτική
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και ένα νήµα, το ίδιο
νήµα, αντιλαϊκό, τη συνδέει όλη µεταξύ της. Και σαν ένα τρένο
ορµητικό, επιτίθεται σε όλους τους τοµείς και χτυπά όλα τα ερ-
γατικά, τα λαϊκά και τα δηµοκρατικά δικαιώµατα. Νοµοθετεί συ-
νεχώς στην ελληνική Βουλή νόµους και οδηγίες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, οι οποίοι από τη µια, κόβονται και ράβονται στα µέτρα
και τις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων για ολοένα και πε-
ρισσότερα κέρδη και από την άλλη, για τον ίδιο ακριβώς λόγο,
τσακίζουν µισθούς και µεροκάµατα µε την ακρίβεια και τα φορο-
λογικά χαράτσια, υπονοµεύουν εργασιακά δικαιώµατα µε τις κα-
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ταργηµένες συλλογικές συµβάσεις και «φουσκώνουν τα πανιά»
της εργοδοσίας που θέλει γκέτο τους χώρους δουλειάς.

Απέναντι σε όλα αυτά τι κάνουν όλοι αυτοί που µέµφονται τά-
χατες την Κυβέρνηση; Στο Ευρωκοινοβούλιο ψηφίζουν µαζί µε
τη Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ σε ποσοστό 80% και το ΠΑΣΟΚ σε
ποσοστό 90%, τις αντιλαϊκές οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Στην ελληνική Βουλή τα µισά, τουλάχιστον, νοµοσχέδια της Νέας
Δηµοκρατίας τα ψηφίζει ο ΣΥΡΙΖΑ και πάνω από τα µισά το
ΠΑΣΟΚ. Και ενώ στη Βουλή υψώνουν τους τόνους µεταξύ τους,
στα σχολεία οι παρατάξεις τους υπονοµεύουν ανοιχτά τον
ηρωικό αγώνα των εκπαιδευτικών ενάντια στην αντιδραστική
αξιολόγηση. Και βέβαια, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ προσφέρουν απλό-
χερα τη συναίνεσή τους στην Κυβέρνηση για το λεγόµενο εθνικό
απολυτήριο, που θα µετατρέψει το σχολείο σε ένα απέραντο εξε-
ταστικό κέντρο µε τράπεζες θεµάτων ακόµα και στα ειδικά σχο-
λεία. Δεν το λες και αντιπολίτευση όλο αυτό.

Τελικά -και κλείνω- τη µόνη µοµφή που µπορεί να στριµώξει
την Κυβέρνηση και να αποτελέσει την ασπίδα του λαού στη σύγ-
κρουσή του µε την αντιλαϊκή της πολιτική την καταθέτει το ερ-
γατικό, το λαϊκό, το νεολαιίστικο κίνηµα µε τους αγώνες του. Το
ΚΚΕ σε αυτή την κατεύθυνση θα συνεχίσει να δίνει όλες του τις
δυνάµεις. Να γιατί πρέπει να ενισχυθεί το ΚΚΕ και στις ευρωε-
κλογές.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Δελή.
Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Καπετάνος.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω σήµερα να µιλήσω από αυτό
το Βήµα ως νεοεκλεγείς Βουλευτής πιο πολύ ανθρώπινα, ως πο-
λίτης και ως πατέρας.

Δεν χωράει καµµία αµφιβολία ότι το δυστύχηµα, το έγκληµα,
η τραγωδία -πείτε το όπως θέλετε, κανείς δεν φοβάται να πει τις
λέξεις- ότι αυτή η τραγωδία των Τεµπών συγκλόνισε την Ελλάδα.
Σέβοµαι απόλυτα τον πόνο, τη θλίψη, την οδύνη και την ένταση
των λόγων των οικογενειών των πενήντα επτά θυµάτων και υπο-
κλίνοµαι στην ορµή των συναισθηµάτων τους.

Από εκεί και πέρα, όµως, ξεκινάει µια µανιώδης προσπάθεια,
όχι από όλους, αλλά από κάποιους συναδέλφους των κοµµάτων
της Αριστεράς, που σήµερα εδώ καταθέτουν µια πρόταση δυ-
σπιστίας, η οποία έχει ως πρωτεργάτες τις ηγεσίες του ΠΑΣΟΚ
και του ΣΥΡΙΖΑ. Έχει ως µοναδικό σκοπό αυτή η προσπάθεια να
αναδείξει, µέσα από τον πόνο που έχει δηµιουργήσει η τραγωδία
των Τεµπών στον ελληνικό λαό, δήθεν ευθύνες συγκάλυψης από
πλευράς της Κυβέρνησης, προκειµένου να υπάρξουν πολιτικά
οφέλη, όπως λέει στην πρόταση δυσπιστίας. Γίνοµαι συγκεκρι-
µένος.

Καταθέτουν τα κόµµατα της Αριστεράς και µόνον, διότι έτσι
επέλεξαν, αυτή την πρόταση δυσπιστίας. Και ερωτώ: Αυτή η πρό-
ταση δυσπιστίας κατατίθεται κατά ποιας; Κατατίθεται κατά της
προηγούµενης κυβέρνησης κατ’ αρχάς της κυβέρνησης 2019-
2023 για δήθεν πράξεις αυτής που αφορούν στη συγκάλυψη της
τραγωδίας των Τεµπών µε τη χρήση µονταζιέρας και µπαζώµα-
τος.

Μα, αφορούν πράξεις που ισχυρίζονται οι ίδιες οι ηγεσίες των
κοµµάτων ότι έγιναν από την προηγούµενη κυβέρνηση. Δεν πει-
ράζει. Αρκεί να ρίξουµε τη «λάσπη στον ανεµιστήρα». 

Για τις λεγόµενες «υποκλοπές» του Αυγούστου του 2022 που
βγήκαν στη δηµοσιότητα -στην προηγούµενη κυβέρνηση αναφέ-
ρονται-, και πάλι δεν πειράζει. 

Για τα emails που δόθηκαν µεταξύ δύο εκλογικών αναµετρή-
σεων, χωρίς να είναι κυβέρνηση η τωρινή και πάλι αυτό επικα-
λούνται στην πρόταση δυσπιστίας. Προσέξτε. Αναφέροµαι και
ως νοµικός. Πού αναφέρεται αυτή; Εγώ σας λέω ότι αυτή η πρό-
ταση γίνεται δεκτή. Ποια κυβέρνηση θα ρίξετε; 

Είναι απλά ερωτήµατα, που θα έπρεπε οι ηγεσίες αυτών των
κοµµάτων να τα σκεφτούν. Όµως, όταν προβαίνεις σε τέτοια
πρόταση και το µοναδικό κριτήριο είναι το ότι έπεσες από τη δεύ-
τερη θέση στην τρίτη ή γιατί πρέπει από την τρίτη να ανέβεις στη
δεύτερη θέση στις δηµοσκοπήσεις, τότε εξηγούνται όλα. Και
τότε είναι περιττά πολλά από τα πράγµατα που εδώ πέρα µέσα

συζητάµε και αλληλοσυγκρουόµαστε. Γιατί καταλαβαίνουµε ποια
είναι η βάση από την οποία ξεκινά αυτή η πρόταση δυσπιστίας. 

Πάµε, όµως, πέρα από το τυπικό κοµµάτι, να δούµε και το ου-
σιαστικό. Άντε και κατατέθηκε η πρόταση. Πάµε στην ουσία των
επιχειρηµάτων. 

Πρώτο ερώτηµα. Αν υπήρχε σε εφαρµογή η σύµβαση 717, θα
είχε αποφευχθεί η σύγκρουση; Είναι ένα ερώτηµα που πλανάται
στην Αίθουσα. Κανείς δεν µπορεί να το πει µε αβεβαιότητα, διότι
είχε επιλεγεί ήδη το χειροκίνητο σύστηµα από τον αρµόδιο σταθ-
µάρχη εκείνη τη βραδιά. 

Μην ξεχνάµε, όµως, κάτι. Ότι η Νέα Δηµοκρατία παρέλαβε µια
σύµβαση στο 18% περίπου και την έφτασε στο 71%. Και την ολο-
κλήρωσε ποιος; Μα, η παρούσα Κυβέρνηση, αυτή η Κυβέρνηση
που θέλετε µε την πρόταση δυσπιστίας να ρίξετε. 

Δεύτερο ερώτηµα που πλανάται στην Αίθουσα, αλλά χωρίς
απάντηση από την πλευρά της Αντιπολίτευσης: Υπάρχει ανθρώ-
πινο λάθος που οδήγησε σε αυτή την τραγωδία, στο έγκληµα των
Τεµπών; Υπάρχει ευθύνη από τον σταθµάρχη, από τους µηχανο-
δηγούς; 

Απάντηση. Ανέλαβε ξεκάθαρα την ευθύνη ο προφυλακισµένος
σταθµάρχης. Δεν ακολούθησε τον Γενικό Σιδηροδροµικό Κανο-
νισµό. Αυτό το αγνοούµε; Το παραβλέπουµε εδώ µέσα; Θέλουµε
να αποφυλακιστεί; Η δικαιοσύνη κάνει τη δουλειά της. 

Τρίτο ερώτηµα. Υπάρχει συγκάλυψη από την Κυβέρνηση στο
θέµα της τραγωδίας των Τεµπών; Μιλάτε για «µονταζιέρα» εδώ
πέρα και αυτή ήταν η βάση της πρότασης δυσπιστίας. Και υιο-
θετείτε δηµοσιεύµατα. Μα, ποια δηµοσιεύµατα ήταν αυτά που
σας έβαλαν να προβείτε σε αυτή την πράξη, όταν στις 4-3-2023,
δεκατρείς περίπου µήνες πριν, η ΕΡΤ δηµοσίευε αυτά τα πράγ-
µατα; Τότε δεν το πήρατε χαµπάρι; 

Και το σοβαρότερο των ερωτηµάτων: Εµπιστεύεστε την ελλη-
νική δικαιοσύνη στο θέµα των Τεµπών; Ουδέποτε ο ΣΥΡΙΖΑ ή το
ΠΑΣΟΚ έδωσαν απάντηση. Θέλουµε τη δικαιοσύνη αλά καρτ;
Όταν καταδικάζεται µε 13 - 0 ο υποψήφιος Πρόεδρος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, τότε η δικαιοσύνη δεν µας αρέ-
σει. Τώρα η δικαιοσύνη πάλι δεν µας αρέσει. 

Δεν ακούτε, όµως, και τον κ. Κοντονή, τον Υπουργό Δικαιοσύ-
νης σας, που µίλαγε και µιλάει και σήµερα για παραδικαστικό κύ-
κλωµα της Κουµουνδούρου. Τότε ποιος ήταν ο σεβασµός στη
δικαιοσύνη και τι κάνατε γι’ αυτό; 

Όταν φτιάχνατε το θέµα της «NOVARTIS», που ο ίδιος ο κ. Τσί-
πρας οµολόγησε το λάθος, γιατί δεν ακούω καµµία φωνή και από
τον σηµερινό ΣΥΡΙΖΑ του κ. Κασσελάκη; 

Κυρίες και κύριοι, ας αφήσουµε τη δικαιοσύνη ελεύθερη να
αποφασίσει. Εγώ και ως νοµικός έχω απόλυτη εµπιστοσύνη και
δεν τη βλέπω αλά καρτ όταν συµφέρει το κόµµα µου να είµαι
υπέρ της δικαιοσύνης και ότι κάνει καλά τη δουλειά της και όταν
δεν συµφέρουν οι δικαστικές αποφάσεις, να πηγαίνουµε απέ-
ναντι. 

Θα σας πω και κάτι. Μπορεί να διαφωνεί κάποιος από την Αν-
τιπολίτευση µε τον Κυριάκο Μητσοτάκη και την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας σε πολλά θέµατα. Μπορεί να διαφωνεί για τα
µη κρατικά πανεπιστήµια. Ναι, αυτό αποτελεί πολιτική κριτική
από την Αντιπολίτευση. Μπορεί να διαφωνεί κάποιος για τα απο-
γευµατινά χειρουργεία. Ναι, αποτελεί πολιτική κριτική από την
Αντιπολίτευση. Μπορεί να διαφωνεί για τα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα µε τα οποία η χώρα µας θωρακίζεται. Ναι, αυτό αποτελεί
πολιτική κριτική από την Αντιπολίτευση. 

Αυτό που κάνετε, όµως, κυρίες και κύριοι, µε την πρόταση δυ-
σπιστίας, να κατηγορείτε την ελληνική Κυβέρνηση για τη συγκά-
λυψη δήθεν µιας εθνικής τραγωδίας µε πενήντα επτά νεκρούς,
ζητώντας ή µάλλον ψελλίζοντας εκλογές -γιατί δεν τολµάτε και
να το ζητήσετε- αποτελεί, όχι πολιτικό ατόπηµα δύο ουσιαστικά
κοµµάτων που µάχονται για τη δεύτερη θέση, αλλά δηµιουργείτε
ένα αρνητικό προηγούµενο στα κοινοβουλευτικά µας χρονικά. 

Αυτή η τραγωδία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έπρεπε να
µας ενώνει  Επιλέξατε τον δρόµο της διχόνοιας. Δεν θα σας ακο-
λουθήσουµε. Και σε αυτόν τον δρόµο έχει αποφασίσει και ο ελ-
ληνικός λαός ότι δεν θα σας ακολουθήσει. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Καπετάνο. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, τον κ. Χρήστο Στυλιανίδη. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Καληµέρα, κύριοι συνάδελφοι. 
Βρισκόµαστε αυτές τις ηµέρες εδώ, για να συζητήσουµε πάνω

στη βάση µιας ειδικής κοινοβουλευτικής διαδικασίας. Και ανα-
φέροµαι, βέβαια, στο δικαίωµα της Αντιπολίτευσης να ασκεί τη
γνωστή πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης. 

Πριν προχωρήσω, όµως, σε τρία ερωτήµατα και σε τρία σηµεία
που θέλω να αναδείξω σε µικρό χρονικό διάστηµα, θέλω να πω
ότι σε αυτή την Αίθουσα δεν υπάρχει κανείς που δεν συµµερίζε-
ται τον πόνο των ανθρώπων που έχασαν παιδιά ή φίλους ή συγ-
γενείς και δεν αµφισβητεί κανείς ότι ζήσαµε µια τραγωδία. Και
όπως πολύ σωστά είπε πριν από λίγο ο συνάδελφός µου, αυτή η
τραγωδία έπρεπε να µας ενώσει, για να βρούµε κάποια πράγ-
µατα που µπορούµε να αλλάξουµε και να βελτιώσουµε, έτσι
ώστε να µην ξανασυµβεί ποτέ. 

Επανέρχοµαι, όµως, στα τρία ερωτήµατα που θέλω να θέσω.
Το πρώτο είναι το αδιαµφισβήτητο δικαίωµα για την κατάθεση
της πρότασης δυσπιστίας, αλλά και το δικαίωµα να αµφισβητηθεί
εάν αυτή η ίδια η πρόταση υπέχει καταχρηστική άσκηση ενός τέ-
τοιου δικαιώµατος. Δεν θα το κρίνω, βέβαια, εγώ. Ο λαός θα το
κρίνει. Αλλά, επιτρέψτε µου να κάνω µερικές παρατηρήσεις γύρω
από αυτό το θέµα. 

Όταν ένα θέµα, όπως αυτό το τραγικό συµβάν, βρίσκεται απο-
κλειστικά στην όλη δικαστική διαδικασία, η οποία για συγκεκρι-
µένους λόγους εµφανίζει ταχύτερη διαδικασία απ’ ό,τι συνήθως,
νοµίζω ότι είναι άτοπο να επιχειρείται από πλευράς Αντιπολίτευ-
σης µία τέτοια πρόταση δυσπιστίας, από τη στιγµή που όλα κι-
νούνται φυσιολογικά και λογικά σε ό,τι αφορά στη δικαστική
διαδικασία. Και είναι, αν θέλετε, και µία αιχµή προς τη δικαστική
διαδικασία ότι δεν µπορεί να εξυπηρετήσει το µείζον θέµα για το
οποίο είναι αρµόδια, δηλαδή να αποδώσει δικαιοσύνη για ένα τέ-
τοιο τραγικό συµβάν. 

Το δεύτερο σηµείο που θέλω να θίξω είναι εάν αυτή η πρόταση
δυσπιστίας  υπέχει µιας αντίληψης καταχρηστικής για µία Κυβέρ-
νηση η οποία εξελέγη πριν από έναν χρόνο µε µια συντριπτική
πλειοψηφία και έθεσε αυτό το συµβάν πριν ακόµα από τις δύο
προηγούµενες εκλογικές αναµετρήσεις. 

Θεωρώ ότι είναι άστοχο και άτοπο για την Αντιπολίτευση να
έρχεται µια τέτοια στιγµή, έναν χρόνο µετά από το συµβάν και
λίγο πριν από τις συγκεκριµένες εκλογές -κι εδώ χρειάζεται πο-
λιτική ανάλυση- και να θέτει αυτό το ζήτηµα και µάλιστα, µε το
ύψιστο δικαίωµά της να καταφεύγει στην πρόταση δυσπιστίας.
Δεν είναι λίγο πράγµα για τη δηµοκρατία να µπαίνουµε συχνά σε
τέτοιες διαδικασίες οι οποίες ουσιαστικά αµφισβητούν την ίδια
τη λαϊκή βούληση. 

Θα έλεγα ότι πρέπει να προσέξουµε πάρα πολύ σε µια περίοδο
που η δηµοκρατία βάλλεται πανταχόθεν από αυταρχικά καθε-
στώτα παγκοσµίως σε µεγάλες χώρες -όπως η Ρωσία και ενδε-
χοµένως και οι Ηνωµένες Πολιτείες που συζητάνε όλοι και
κριτικάρουν τον Τραµπισµό και όλα αυτά τα θέµατα- να ερχόµα-
στε εµείς ουσιαστικά και να ενισχύουµε τη λογική του λαϊκισµού
των άκρων, στα πάντα να βλέπουµε συνωµοσίες, στα πάντα να
βλέπουµε ότι επιχειρείται «κουκούλωµα» συγκεκριµένων γεγονό-
των, ενώ τα γεγονότα ακόµη είναι µπροστά µας, τα ξέρουµε και
η δικαιοσύνη προσπαθεί µε κάθε τρόπο να τα αναλύσει για να
καταλήξει σε µια δικαστική απόφαση. 

Το δεύτερο σηµείο που θέλω να θίξω είναι αυτό που αναδείχ-
θηκε και από άλλους συναδέλφους, ότι η συγκεκριµένη πρόταση
δυσπιστίας κατατίθεται δύο-τρεις µήνες πριν από τις ευρωεκλο-
γές, που είναι ένα κοµβικό σηµείο και για την Ελλάδα και για την
Ευρώπη. Ουσιαστικά για τον µέσο πολίτη θεωρείται ότι αυτή η
προσπάθεια είναι µια διελκυστίνδα µεταξύ των κοµµάτων της Αν-
τιπολίτευσης για το ποιος θα είναι πρώτος, δεύτερος ή τρίτος,
όπως ειπώθηκε στις δηµοσκοπήσεις. 

Έχω την εντύπωση, συνάδελφοι, -και δεν θέλω να κάνω τον
από καθ’ έδρας αναλυτή- ότι ο πολίτης έχει αντίληψη των πολι-

τικών τεκταινόµενων, έχει αντίληψη του τι συµβαίνει σε ό,τι
αφορά στη φυσιολογική πολιτική αντιπαράθεση και αυτά ίσως
τα θεωρήσει ως παιχνίδια εξουσίας ή ως παιχνίδια αντιπαράθε-
σης. Κι εκεί είναι που τραυµατίζεται και η ίδια η πεποίθησή του
στη δηµοκρατική και πολιτική διαδικασία, που για µας πρέπει να
είναι το µείζον, γιατί µόνο έτσι εξασφαλίζεται η συµµετοχή του
πολίτη στην όλη πολιτική διαδικασία και είναι αυτή που θωρακίζει
την πολιτική διαδικασία για να µπορέσει να αντιµετωπίσει τον
άκρατο λαϊκισµό, που, δυστυχώς, παραµονεύει παντού. Το βλέ-
πουµε αυτό και στην Ευρώπη µε την άνοδο των ακροδεξιών κοµ-
µάτων, το βλέπουµε και αλλού µε υπερβολές των
ακροαριστερών κοµµάτων σε θέµατα που δεν έχουν σχέση µε
την πραγµατικότητα.

Θα καταλήξω µε ένα τρίτο σηµείο, και θα τελειώσω, µε λίγο
πιο προσωπικό τόνο, αποτυπώνοντας κάποιες εµπειρίες µου
όταν ήµουν Επίτροπος στην Ευρωπαϊκή Ένωση κατά την πε-
ρίοδο που είχαµε, δυστυχώς, τη µεγάλη οικονοµική κρίση στη
χώρα. Ξυπνούσαµε κάθε ηµέρα στις Βρυξέλλες και εγώ και ο συ-
νάδελφος κ. Αβραµόπουλος αλλά και η κ. Δαµανάκη πριν και
άλλοι που διετέλεσαν Επίτροποι, µε τη µεγάλη αγωνία εάν η Ελ-
λάδα θα είναι στο ευρώ, εάν η Ελλάδα θα παραµείνει στην Ευ-
ρωζώνη. Ήταν ένας µεγάλος ιδιαίτερος πόνος κάθε ηµέρα,
συνάδελφοι από άλλες χώρες, να σε ρωτούν τι γίνεται, πού πάει
η Ελλάδα, γιατί τόσο τοξικό κλίµα, γιατί τα πράγµατα κινούνται
σε τέτοιες ακραίες συγκρούσεις. Τότε υπήρχε και µια, θα έλεγα,
δικαιολογία ότι φτάσαµε στο αµήν και γλιτώσαµε στο παραπέντε.
Τώρα, όµως, η χώρα βρίσκεται σε άνοδο και αυτό είναι πανθο-
µολογούµενο. Εάν πάτε στο εξωτερικό θα δείτε τι εικόνα έχει
πλέον η χώρα σε ό,τι αφορά στις επενδύσεις, σε ό,τι αφορά στην
αξιοπιστία της. 

Συχνά στις Βρυξέλλες τρέχουµε για τα θέµατα του Υπουρ-
γείου, για να βρούµε λεφτά για την πράσινη µετάβαση και χαι-
ρόµαστε να ακούµε συναδέλφους από άλλες χώρες για το πόσο
εξαιρετικός είναι ο Πρωθυπουργός, ανεξαρτήτως πολιτικής και
ιδεολογικής τοποθέτησης. Σας µιλώ για Σοσιαλιστές, σας µιλώ
ακόµα και για ανθρώπους από την Αριστερά. Ακούµε ότι είναι
ένας Πρωθυπουργός ο οποίος µπορεί και εκπροσωπεί τη χώρα
σε όλα τα fora µε µια ιδιαίτερη ικανότητα που κερδίζει τις εντυ-
πώσεις, κερδίζει και τους συνοµιλητές του, έτσι ώστε να έχουµε
και επενδύσεις, αλλά και αξιοπιστία στη χώρα. Και αυτό µπορεί
να το δει κάποιος σε πολλά σηµεία σε ό,τι αφορά στις πολιτικές
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, από το Ταµείο Ανάκαµψης, µέχρι χίλια
δύο. 

Οµολογώ ότι προχθές, διαπραγµατευόµενος στις Βρυξέλλες
ένα νέο κονδύλι για την πράσινη µετάβαση στις άγονες  γραµµές
στην ακτοπλοΐα, ένας από τους συµµετέχοντες στη συζήτηση
µου είπε: «Αυτό αξίζει για τον Κυριάκο Μητσοτάκη, γιατί είναι ο
Ευρωπαίος πολιτικός που µας βοηθάει κι εµάς σε αυτή την κα-
τεύθυνση».

Σήµερα, όµως, µε ένα τέτοιο κλίµα που ζούµε εδώ, που υπερ-
βάλλει σε ό,τι αφορά στην ίδια τη σηµασία του γεγονότος και ξε-
φεύγει από τις δικαστικές διαδικασίες, τι µήνυµα στέλνουµε στο
εξωτερικό; Είναι αυτό που θέλουµε όλοι µαζί να στείλουµε; Άλλο
η εσωτερική πολιτική αντιπαράθεση και άλλο η εικόνα στο εξω-
τερικό. Και µια χώρα όπως η Ελλάδα, που δεν είναι ούτε Ηνωµέ-
νες Πολιτείες ούτε Γαλλία ούτε Γερµανία, αυτή την εικόνα,
αγαπητοί συνάδελφοι, χρειάζεται να την επιβεβαιώνει κάθε
ηµέρα σε κάθε φάση του πολιτικού της βίου για να µπορεί, ακρι-
βώς µε αυτή την εικόνα, να εξυπηρετεί τα εθνικά της συµφέ-
ροντα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και δύο συ-
νοδοί καθηγητές από το ιδιωτικό δηµοτικό σχολείο
«Εκπαιδευτήρια Μάνεση».
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Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Σας ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε, ακούσαµε µε µεγάλη προσοχή τον Υπουργό

να θέτει κάποια ερωτήµατα σχετικά µε το τοξικό κλίµα που ο
ίδιος βλέπει ότι υπάρχει διαχρονικά στην πατρίδα µας. Προφα-
νώς, εντυπωσιάστηκε και ο ίδιος και απόρησε δηµόσια γιατί ίσως
παίζει ρόλο το ότι είναι «Υπουργός-guest», δηλαδή ότι είναι
Υπουργός ο οποίος ήρθε τον τελευταίο καιρό να υποστηρίξει
αυτή την Κυβέρνηση η οποία, κατά τις δικές του εντυπώσεις και
µαρτυρίες, πηγαίνει εξαιρετικά.

Ακούσαµε, βέβαια και άλλες απορίες σχετικά µε την καταχρη-
στική πρόταση δυσπιστίας έναν χρόνο µετά, λες και δεν ζει σε
αυτή τη χώρα, έστω κι αν είναι Υπουργός εκ µεταγραφής. Δεν
είδατε εσείς ότι οι συνεδριάσεις της εξεταστικής επιτροπής έλη-
ξαν πολύ σύντοµα; Δεν ακούσατε καθόλου, δεν διαβάσατε στις
εφηµερίδες ότι οι συνεδριάσεις της εξεταστικής επιτροπής έκλει-
σαν γρήγορα, προτού έρθει καν η δικογραφία έτσι ώστε να
έχουµε περισσότερα στοιχεία για να µπορέσουµε να κάνουµε πιο
σωστά το έργο µας; Ή δεν σας έκανε καν εντύπωση ή δεν ακού-
σατε ότι την εξεταστική επιτροπή, που εσείς οι κυβερνητικοί -όχι
εσείς, κάποιοι από τους συναδέλφους σας Υπουργούς- την ήθε-
λαν για να πέσει άπλετο φως, αλλά καθυστέρησαν επτά µήνες
από το αρχικό πόρισµα Γεραπετρίτη και κάτω από την πίεση της
ελληνικής κοινωνίας που ενδιαφέρεται για τα Τέµπη και όχι κά-
ποιων µέσων που εξυπηρετούν το κυβερνητικό αφήγηµα και τα
οποία δεν βλέπουν κανένα πρόβληµα στα Τέµπη;

Επίσης, να µην αναφερθώ στις απορίες σχετικά µε τα καθε-
στώτα της Ρωσίας και του Τραµπισµού. Δηλαδή εκεί η Δηµοκρα-
τία, κατά τη δική σας άποψη, είναι πληγωµένη; Εδώ στη δικιά µας
πατρίδα, τον τελευταίο καιρό που βρίσκεστε, όντως πιστεύετε
ότι το δηµοκρατικό κεκτηµένο υπηρετείται; Ο έλεγχος των ΜΜΕ
και ο τρόπος χρηµατοδότησής τους, εσάς δεν σας κάνει εντύ-
πωση µε τη διεθνή εµπειρία σας; Τα ψηφίσµατα του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου δεν σας κάνουν εντύπωση, τα οποία ελέγχουν
ακριβώς τις συµπεριφορές; Οι εκθέσεις της Ευρωπαίας Εισαγ-
γελέως πάλι δεν σας κάνουν εντύπωση;

Εποµένως, αν θα έπρεπε να αναρωτηθείτε για την ποιότητα
της δηµοκρατίας, θα έπρεπε -µε λίγο σεβασµό προς την Κυβέρ-
νηση που σας φιλοξενεί- να σκεφτείτε προτού εκθέσετε αυτές
τις απόψεις.

Όσο για το θέµα της οικονοµικής ανάπτυξης –γιατί αυτήν εν-
νοούσατε- που είναι τόσο ελκυστική, η µόνη αξιοπιστία είναι αυτή
που δίνει η επενδυτική βαθµίδα, που µε τόσο στόµφο έλεγε η Κυ-
βέρνηση ότι είναι τόσο σηµαντική.

Μόνο που οι ξένοι επενδυτικοί οίκοι πιστοποίησαν την αναξιο-
πιστία µας, γιατί ο δανεισµός τρέχει πάρα πολύ, η δικαιοσύνη
λειτουργεί µε ρυθµούς χελώνας, µιας και την επικαλεστήκατε και
όχι µόνο αυτό, περισσότερο λειτουργεί αντί για δικαιοσύνη ως
ηθικολογική παρουσία παρά ως µια δικαιοσύνη που υπηρετεί ένα
κράτος δικαίου. Είναι στο χέρι της να το αποδείξει γιατί από την
Κυβέρνηση δεν υπάρχει καµµία τέτοια ελπίδα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Πλεύσης Ελευθερίας, ο κ. Καζαµίας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε λίγο νωρίτερα τον κ. Στυλιανίδη να υιοθετεί έναν

τόνο οµιλίας αρκετά συναινετικό, αλλά πολλά από τα πράγµατα
που είπε µάς προβληµατίζουν, διότι δεν µπορούν να αποτελέ-
σουν κάποια ικανή βάση για να χτιστεί πάνω σε αυτήν συναίνεση.
Μίλησε, κατ’ αρχάς, για το ότι θα έπρεπε αυτή η υπόθεση να µας
ενώνει.

Πώς να µας ενώσει, όµως, κύριε Στυλιανίδη, τη στιγµή που η
Κυβέρνηση έχει κάνει το παν για να διεξαγάγει µια διαδικασία, η
οποία δεν επιθυµεί να ρίξει φως στα στοιχεία και στην αλήθεια
αυτού του εγκλήµατος. Προστατεύετε τον κ. Καραµανλή. Δεν θέ-

λετε να αρθεί η ασυλία του και να βρεθεί ενώπιον της δικαιοσύ-
νης. Πώς να µας ενώσει αυτό;

Ένα δεύτερο πράγµα που είπατε είναι ότι θα γίνει –λέει- ταχύ-
τερη διαδικασία η δικαστική. Ακούσαµε και εχθές κάποιους άλ-
λους Υπουργούς της Κυβέρνησης -νοµίζω την κ. Αγαπηδάκη- να
µας λέει ότι σε τρεις µήνες θα ξεκινήσει η δίκη. Πώς τα ξέρετε
αυτά; Εδώ εµείς θέτουµε ένα θεµελιακό ζήτηµα διάκρισης εξου-
σιών. Όλη η διαδικασία της εξεταστικής επιτροπής, αλλά και
πολλά από τα πράγµατα που λέτε τώρα, δείχνουν ότι δεν υπάρχει
επαρκής σεβασµός στη διάκριση εξουσιών. 

Επίσης, αναφερθήκατε στην εικόνα της χώρας στο εξωτερικό.
Είπατε ότι η εικόνα αυτή χαίρει µεγάλης αξιοπιστίας.

Ποια αξιοπιστία, κύριε Υπουργέ; Έχετε ξεχάσει; Τον Ιούλιο τον
περασµένο (δεν αναφέροµαι µόνο -γιατί αυτό κάνετε συστηµα-
τικά- στο ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Αναφέροµαι
στην έκθεση της Κοµισιόν, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής), η Κοµι-
σιόν στην πλειονότητά της απαρτίζεται από επιτρόπους που ανή-
κουν στην Κεντροδεξιά. Έχετε διαβάσει την έκθεση του 2023;
Διότι ακούµε τον Πρωθυπουργό που λέει στην έκθεση του 2024:
«Περιµένετε να δείτε ότι θα βελτιωθούν τα πράγµατα όσον
αφορά στη διάκριση εξουσιών, όσον αφορά στο κράτος δικαίου».
Για την έκθεση του 2023 γιατί δεν µιλάτε; Η Κοµισιόν εξέδωσε
το 2023 τον Ιούλιο µια έκθεση-κόλαφο για την καταπάτηση των
ελευθεριών στη χώρα µας και την παραβίαση του κράτους δι-
καίου.

Ποια αξιοπιστία, λοιπόν; Δεν υπάρχει αξιοπιστία. Η χώρα στα
µάτια των Ευρωπαίων έχει Ορµπανοποιηθεί. Η έκθεση αυτή της
Κοµισιόν κάνει λόγο συγκεκριµένα –και αυτός είναι ένας όρος
που τον χρησιµοποιεί- για αυταρχοποίηση του τρόπου µε τον
οποίο η Κυβέρνηση χειρίζεται το κράτος δικαίου. Την έχετε δει
την έκθεση; Αναγνωρίζετε αυτό που σας λέω; Είναι αυτό αξιοπι-
στία;

Και, τέλος, να πω κάτι για τον άκρατο λαϊκισµό και για το γε-
γονός ότι τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης –λέτε- αµφισβητούν τη
λαϊκή βούληση. Η λαϊκή βούληση δεν είναι µόνο το 40% που πή-
ρατε στις εκλογές. Βλέπετε καθόλου τις δηµοσκοπήσεις; Η λαϊκή
βούληση σήµερα δείχνει ότι ένα συντριπτικό ποσοστό από 75%
µέχρι και 88% θεωρεί πως η Κυβέρνηση έχει κάνει το παν ούτως
ώστε να µην υπάρξει καµµία πρόοδος στην αποκάλυψη της αλή-
θειας για την υπόθεση των Τεµπών. Αυτά τα στοιχεία δεν σας
προβληµατίζουν; Αυτό δεν είναι λαϊκή βούληση;

Εµείς, λοιπόν, εκφράζουµε αυτή τη λαϊκή βούληση και σας
λέµε ότι λυπούµαστε πάρα πολύ, αλλά την επιλογή σας για να
µη µας ενώσει αυτή η τραγική ιστορία, αυτό το έγκληµα των Τεµ-
πών, την έχετε κάνει από καιρό. Διαλέξατε τον δρόµο της συγ-
κάλυψης και απέναντι σε αυτό, βεβαίως, θα µας βρείτε ριζικά
αντίθετους. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Γραµµένος από την Ελληνική

Λύση. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, ένα χρόνο µετά από το

εθνικό έγκληµα των Τεµπών, γιατί περί εγκλήµατος πρόκειται,
καλούµαστε όλοι σήµερα να ασχοληθούµε µε τους δήθεν παλη-
καρισµούς της Αντιπολίτευσης, η οποία λειτουργεί ως δεκανίκι
της Κυβέρνησής σας µε τη µορφή πρότασης δυσπιστίας, η οποία
ουσιαστικά -τι θα κάνει;- θα συσπειρώσει την Κυβέρνησή σας και
θα σας δώσει µια εξάµηνη παράταση. Θα σας δώσει, λοιπόν, το
φιλί της ζωής για να µπορέσετε να συνεχίσετε την εγκληµατική
σας πολιτική. 

Αποδείξατε ξανά ότι Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ συγ-
κυβερνάτε. Από εχθές που ξεκίνησε η συζήτηση διακρίνω διά-
χυτη την υποκρισία κάποιων εδώ µέσα, οι οποίοι προσπαθούν να
µας πείσουν ότι δεν ήταν έγκληµα, αλλά ατύχηµα. Όπως έλεγε
και ο Μάρκος Αυρήλιος, παρ’ όλο που περιφρονείτε ο ένας τον
άλλον καλοπιάνετε ο ένας τον άλλον και παρ’ όλο που θέλετε να
υπερέχετε, υποκλίνεστε ο ένας στον άλλον. Είστε τόσο ίδιοι και
αυτό φαίνεται καθηµερινά. 

Πέρασε ένας χρόνος, κάνατε µια εξεταστική παρωδία και
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ακόµη οι φωνές των πενήντα επτά αδικοχαµένων ανθρώπων µας,
των παιδιών µας, δεν λένε να κοπάσουν, φωνές που µας παρο-
τρύνουν, µας παρακαλούν να ακούσουµε την ουσία, να ακού-
σουµε τους ειδικούς, κύριοι της Κυβέρνησης, εκείνους που
µιλάνε µε ευρήµατα και µπορούν να βγάλουν ασφαλή συµπερά-
σµατα. 

Ρωτάµε: Αν πραγµατικά θέλατε, κύριοι της Αντιπολίτευσης, να
ρίξετε την Κυβέρνηση, γιατί δεν το κάνατε τότε που η Ελληνική
Λύση από αυτό το Βήµα και ο Πρόεδρός µας Κυριάκος Βελόπου-
λος είχε ζητήσει πρόταση µοµφής κατά της Κυβέρνησης και δεν
τη στηρίξατε; Γιατί φοβηθήκατε; Ποιος σας εµπόδισε να το κά-
νετε; Να µας πείτε. 

Αφού, λοιπόν, ήρθατε εδώ, θα ακούσετε αποκαλύψεις και θα
σας παραθέσουµε τα στοιχεία των ειδικών για να εµπλουτίσουµε
και το ανύπαρκτο ρεπορτάζ των κυβερνητικών δηµοσιογράφων,
κυρίως των πρωϊνάδικων και κυρίως του τηλεοπτικού σταθµού
«ΣΚΑΪ», που από το πρωί φωνασκούν πως δεν υπάρχουν στοιχεία. 

Όπως είπε και ο κ. Φλωρίδης το πρωί στον «ΣΚΑΪ», αποκάλυψε
ο Υπουργός Δικαιοσύνης ότι ο ανακριτής για τα Τέµπη –λέει- δεν
είχε το δικαίωµα να ακούσει τις συνοµιλίες. Τους το απαγορεύει
–λέει- ο νόµος, απαγορεύει ο νόµος στον ανακριτή να ακούσει
τις συνοµιλίες. Οι συνοµιλίες, όµως, είχαν γίνει ήδη φέιγ βολάν
στα φιλοκυβερνητικά κανάλια. Γιατί, λοιπόν, δεν ασκήθηκε αυτε-
πάγγελτη δίωξη όταν διέρρευσαν αυτά τα στοιχεία; Ρωτάµε και
τον κ. Φλωρίδη και τον κύριο ανακριτή. Ποιο παρακράτος καλύ-
πτετε και γιατί;

Ακούστε, λοιπόν, τα στοιχεία από την πραγµατογνωµοσύνη
Κοκοτσάκη: «Εκτός από τα διαπιστωµένα λάθη που οδήγησαν
στο τροχαίο δυστύχηµα µε τη σύγκρουση των τρένων, υπάρχουν
πλέον στοιχεία που αποδεικνύουν ότι η αλλοίωση της σκηνής, η
καταστροφή πειστηρίων και η εξαφάνιση µέρους αυτών δεν θα
είχαν συµβεί εάν οι ταγµένοι στην εκτέλεση του καθήκοντος για
την περιφρούρηση και διασφάλιση αυτών εκτελούσαν το καθή-
κον τους, όπως έπρεπε», λέει ο πραγµατογνώµονας. Είναι στοι-
χεία για τους φίλους µας δηµοσιογράφους συναδέλφους. Τι
σηµαίνει αυτό µε απλά λόγια; Συγκάλυψη του εγκλήµατος. 

Συνεχίζω –Κοκοτσάκης-: «Λάθη και παραλείψεις ανακριτικών
υπαλλήλων που έπρεπε να παραµείνουν στη σκηνή του εγκλή-
µατος όσες µέρες απαιτούνταν για να ολοκληρώσουν το έργο
τους, κάτι που δεν έκαναν, µε αποτέλεσµα από την πρώτη µέρα
να αρχίσει η πλήρης µεταβολή τους. Χωµατουργικές εργασίες
άκριτα, να αποµακρύνονται χωρίς καταγραφή και πρωτόκολλο,
συντρίµµια, βαγόνια, εµπορευµατοκιβώτια από την ίδια τη δια-
χειρίστρια εταιρεία, η οποία πλέον είχε αποκτήσει…» -λέει ο εµ-
πειρογνώµονας- «…αυτοδικαίως την ιδιότητα του υπόπτου,
καθώς οι συρµοί και το προσωπικό εργασίας ανήκαν στη δύναµή
της.

Δεύτερον, παραλείψεις και λάθη πυροσβεστικών ανακριτικών
υπαλλήλων αναφορικά µε τις εκθέσεις αυτοψίας.

Τρίτον, αλλοίωση της σκηνής του εγκλήµατος από την πρώτη
κιόλας ηµέρα µετά από το δυστύχηµα µε την απόσυρση αριθµού
βαγονιών και εµπορευµατοκιβωτίων από τη «HELLENIC TRAIN»,
της οποίας η οποιαδήποτε τέτοιου είδους εµπλοκή θα έπρεπε να
έχει απαγορευτεί. Επίσης, την αποµάκρυνση των συντριµµιών
από το αρχικό σηµείο κατάπτωσής τους χωρίς περιγραφή και κυ-
ρίως, χωρίς ταυτοποίηση, κατάσχεση και ασφαλή διατήρηση, την
πλήρη διαµόρφωση τόσο του εσωτερικού πεδίου του δυστυχή-
µατος όσο και της ευρύτερης περιοχής. Επτά µήνες αργότερα
εντοπίστηκαν ανθρώπινα βιολογικά υπολείµµατα –άκουσον,
άκουσον!- που τόσο καιρό παρέµειναν εκτεθειµένα στις καιρικές
συνθήκες, αλλά και στα αρπακτικά ζώα, πουλιά και έντοµα, λέει
η εµπειρογνώµονας. Επίσης, την αφαίρεση, ξεµπάζωµα δηλαδή,
χωµάτων από συγκεκριµένα σηµεία στη σκηνή του εγκλήµατος.

Τέταρτον, σχετικά µε την έκθεση δικαστικών πραγµατογνωµό-
νων, στην έκθεσή τους περιγράφουν τη συµπεριφορά της πυρ-
καγιάς µετά από τη σύγκρουση, χωρίς, όµως, να αιτιολογήσουν
µε σαφήνεια και επιστηµονικά την ανάφλεξη-δηµιουργία εκρη-
κτικού µείγµατος.

Πέµπτον, αλλοίωση της σκηνής του δυστυχήµατος, κατα-
στροφή στοιχείων και πειστηρίων. Τα συντρίµµια όχι µόνο δεν
προστατεύτηκαν, λέει ο πραγµατογνώµονας, αλλά και κάποια

από αυτά αποτελούσαν σηµαντικά πειστήρια για τη διαλεύκανση
της υπόθεσης. Αποµακρύνθηκαν επιλεκτικά και σκοπίµως προς
άγνωστο σηµείο, ουσιαστικά αποστερώντας από την έρευνα ση-
µαντικές πληροφορίες.

Έκτον, βιντεοσκοπικό υλικό. Από το βιντεοσκοπικό υλικό προ-
κύπτει µε σαφήνεια ότι βαγόνια της επιβατικής αµαξοστοιχίας
τυλίγονται στις φλόγες, όταν πέραν των άλλων ήρθαν σε επαφή
µε φλεγόµενο δοχείο µε περιεχόµενο εύφλεκτη καύσιµη ύλη, δο-
χείο το οποίο είχε εκτιναχθεί από το σηµείο αποθήκευσης στη
µεταφορά του.

Και έβδοµον, απάλειψη αποδεικτικών στοιχείων για τη δυνα-
µική του δυστυχήµατος. Έγινε αντιληπτή µια συστηµική, συνε-
χόµενη και επιµελής προσπάθεια µεταβολής και αλλοίωσης του
τοπίου του δυστυχήµατος-εγκλήµατος από µέλη οµάδας που δεν
φάνηκαν -λέει ο πραγµατογνώµονας- να ανήκουν σε κάποια
οµάδα διάσωσης, κύριοι Υπουργοί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με πολύ µεθοδικό, λοιπόν, τρόπο», συνεχίζει, «αφαιρούσαν
συγκεκριµένα κοµµάτια από τον χώρο του δυστυχήµατος και τα
τοποθετούσαν επιµελώς στο πίσω µέρος του εναποµείναντος βα-
γονιού και πριν τα µεταφέρουν και τα τοποθετήσουν σε χώρο
συγκέντρωσης –δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε και κλείνω-
που προοριζόταν για τη θέση «Κουλούρι». Η µεταφορά και η
αφαίρεση αυτών των κοµµατιών είναι άκρως προβληµατική και
ενοχοποιητική ως προς την αλλοίωση της σκηνής του εγκλήµα-
τος, µιας και τα συγκεκριµένα κοµµάτια δεν αποτελούν κοµµάτια
του δηλωµένου εµπορεύµατος της εµπορικής αµαξοστοιχίας και
πρέπει να µεταφερθούν µε τα υπόλοιπα συντρίµµια-πειστήρια
του δυστυχήµατος στη θέση «Κουλούρι», όπου έχουν µεταφερ-
θεί τα υπόλοιπα µε τα φορτηγά αυτοκίνητα, όπως έγινε και όχι
προς άγνωστη κατεύθυνση, αφού στη θέση «Κουλούρι» τέτοια
αντικείµενα δεν υφίστανται.».

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Μιλάµε για την απόλυτη συγκάλυψη. Θα πρέπει να το παρα-

δεχτείτε, έστω και τώρα, µετά από έναν ολόκληρο χρόνο. Θα µεί-
νετε στην ιστορία ως η «κυβέρνηση της µονταζιέρας» και θα
πρέπει να ντρέπεστε για αυτό. Κάνατε και κάνετε τα αδύνατα δυ-
νατά για να κρατήσετε στο απυρόβλητο τους πραγµατικούς ενό-
χους του εγκλήµατος. Τα ψέµατά σας, όµως, τελείωσαν. Μας
ακούν και µικρά παιδιά.

Για όλους τους γονείς που έχασαν άδικα τα παιδιά τους, άδικα
τους συγγενείς, για όλους αυτούς που υποφέρουν, εµείς στην
Ελληνική Λύση θα συνεχίσουµε και δεν θα σταµατήσουµε µέχρι
να µπουν οι υπαίτιοι στη φυλακή. Και όταν λέµε «όλοι», εννοούµε
όλοι.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Γραµµένο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι έξι µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το ιδιω-
τικό δηµοτικό αχολείο «Εκπαιδευτήρια Μάνεση» (δεύτερο
τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Αθανάσιο Παπαθανάση από
τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα εδώ για τη συζήτηση της
πρότασης δυσπιστίας την οποία κατέθεσε ο Πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρουλάκης κατά της Κυβέρνησης και συνυπέγρα-
ψαν ως παρακολούθηµα οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, της Πλεύσης
Ελευθερίας και της Νέας Αριστεράς.

Είθισται να κατατίθεται πρόταση δυσπιστίας για ζητήµατα τα
οποία τίθενται για πρώτη φορά στον δηµόσιο διάλογο, τη στιγµή
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που ασκείται το δικαίωµα αυτό της πρότασης µοµφής και όχι για
ζητήµατα που αφορούν σε ανοικτή υπόθεση που διερευνάται
από τη δικαιοσύνη στον ανώτατο βαθµό, στην εισαγγελία του
Αρείου Πάγου και τα όσα αφορούν στην εκτελεστική εξουσία
έχουν ήδη απαντηθεί. Σίγουρα πάντως τα ζητήµατα για τα οποία
εγείρει την πρόταση αυτή το ΠΑΣΟΚ εάν υπήρχαν στο κατ’ ελά-
χιστον ως υποψία ενοχής από την εισαγγελία, θα είχαν σταλεί
αµελλητί στη Βουλή, όπως προβλέπεται και διαµορφώνεται στην
ελληνική δικαιοσύνη κατά την προκαταρκτική εξέταση η πεποί-
θηση ότι υπάρχουν οι επαρκείς αποχρώσεις- ενδείξεις, προκει-
µένου να στοιχειοθετηθεί η άσκηση ποινικής διώξεως για
πολιτικά πρόσωπα.

Εδώ, κυρίες και κύριοι, δεν έχουµε τίποτα από τα παραπάνω
ως το κατ’ ελάχιστον νοµιµοποιητικό παράγοντα αυτής της πρό-
τασης. Τι έχουµε εν αντιθέσει; Ένα κείµενο πρότασης δυσπι-
στίας, το οποίο προσπαθεί να συνδέσει ασύνδετα µεταξύ τους
πράγµατα, προκειµένου να εργαλειοποιήσει τον ανθρώπινο
πόνο. Η σπουδή σας µικροκοµµατική εν όψει εκλογών, µιας και
τα ποσοστά των δύο κοµµάτων της Αντιπολίτευσης βαίνουν συ-
νεχώς αποµειούµενα. Έχουν καταλάβει στην ευρύτερη Αντιπο-
λίτευση, µια και πλέον δεν έχει καµµία διαφορά η µείζονα από
την ελάσσονα, ότι πρέπει πάση θυσία να κοντύνουν τον Πρωθυ-
πουργό, αλλά δεν µας απαντούν ποιο ήταν το νέο στοιχείο για
να θυµηθούν παραµονή της εθνικής επετείου την πρόταση δυ-
σπιστίας και µάλιστα, ο κ. Κασσελάκης, όντας στρατιώτης και
µετά το επικοινωνιακό σόου της παρέλασης, να ζητά να παραι-
τηθεί ο Πρωθυπουργός ανήµερα της εθνικής µας εορτής, όπου
γιορτάζουµε τη θυσία των ηρώων µας, για να είµαστε εµείς σή-
µερα ελεύθεροι. Και δεν αναλογίζεται τη ζηµιά που προκαλεί στο
κύρος της χώρας µε τα ανιστόρητα που εκστοµίζει σε τρίτες
χώρες, σε µια µάλιστα στιγµή που ο Έλληνας Πρωθυπουργός
βρισκόταν στον Καναδά, κοντά στους υπερήφανους οµογενείς
µας, σε µια οµολογουµένως πολύ επιτυχηµένη για τα συµφέ-
ροντα της χώρας µας επίσκεψη.

Από αυτή τη διαδικασία, όµως, θα βγούµε ισχυρότεροι, διότι
µας δίνεται η ευκαιρία να ξεκαθαριστούν όλα και κυρίως να ει-
πωθούν αλήθειες, γιατί η άρνηση να µπούµε σε µια διαδικασία
πολιτικής αντιπαράθεσης µε τους τοξικούς όρους που ξεκινή-
σατε ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ από πέρυσι λόγω ένδειξης σεβασµού
στον πόνο των γονιών και των συγγενών των θυµάτων άφησε να
εννοηθεί στην κοινωνία ότι έχουµε κάποιου είδους σύνδροµα
ενοχής και ότι κάθε τοξική ατάκα που εφηύρατε δήθεν δεν είχε
απάντηση.

Η πραγµατικότητα είναι ότι έναν χρόνο τώρα, ελλείψει πραγ-
µατικής αντιπολιτευτικής πολιτικής -και αυτό σας το πιστώνουν
οι πολίτες, όχι εµείς- κάποιοι κάνετε καριέρα πάνω στα θύµατα
του δυστυχήµατος.

Πάµε, όµως, να δούµε πιο συγκεκριµένα. Μας κατηγορείτε γε-
νικώς και αορίστως ότι έχουµε πραγµατοποιήσει κάποιου είδους
συνωµοσία συγκάλυψης, για την οποία δεν κατονοµάζετε ποιος
την κάνει συγκεκριµένα, ποιος την επιτρέπει, εκτός και αν υπο-
νοείτε ότι εδώ παίζει κάποιο τέτοιο ρόλο η δικαιοσύνη και ποιο
είναι το ακριβές αντικείµενο της συγκάλυψης.

Από αυτά που ψελλίζει η πρόταση δυσπιστίας αντιλαµβάνοµαι
ότι επιχειρείτε µέσα από αυτή την πρόταση µοµφής απλά να εν-
θαρρύνετε ήδη διαµορφωθείσες εντυπώσεις επί του ζητήµατος.
Δεν έχετε κάποιο ειλικρινή σκοπό διερεύνησης των πραγµατικών
ευθυνών του δυστυχήµατος.

Εγώ, όµως, θέλω να σας βοηθήσω και να κάνω τα ερωτήµατα
που δεν έχετε κάνει εσείς µε συγκεκριµένο τρόπο: Έχει διαπρά-
ξει έγκληµα η Κυβέρνηση στα Τέµπη; Φυσικά και όχι. Η προκα-
ταρκτική εξέταση βρίσκεται στον ανώτατο βαθµό της
δικαιοσύνης και αυτή θα κρίνει σε ποιους θα αποδοθούν και
ποιες κατηγορίες. Αν υπάρξει οποιαδήποτε ένδειξη-απόχρωση
για οποιοδήποτε µέλος της Κυβέρνησης, η υπόθεση θα οδηγηθεί
αµελλητί στη Βουλή. Υπάρχει κάποιου είδους µπάζωµα, όπως
επικαλείστε; Επιχειρείτε συστηµατικά παίζοντας µε τις λέξεις να
περάσετε υπόγεια το µήνυµα της δήθεν συγκάλυψης, βρίσκον-
τας αποκούµπι στην επιχείρηση απεγκλωβισµού τυχόν επιζησάν-
των και νεκρών και εν συνεχεία αποµάκρυνσης των βαγονιών από
την περιοχή.

Σύµφωνα µε τη δήλωση του αξιωµατικού της Πυροσβεστικής,
αρµοδίου για την επιχείρηση, ο ίδιος ζήτησε να στρωθεί το ση-
µείο, για να µπορέσουν να επιχειρήσουν οι γερανοί και να σηκώ-
σουν τα βάρη. Οι γερανοί θέλουν σταθερό σηµείο για να
µπορέσουν να επιχειρήσουν. Επίσης, κάτω από το σηµείο του
δυστυχήµατος υπάρχει αγωγός φυσικού αερίου διαµέτρου εκα-
τόν δέκα εκατοστών και πίεσης 50 atm. Αν έσκαγε, η έκρηξη θα
ήταν τεράστια.

Όλες οι αποφάσεις πάρθηκαν από το συντονιστικό µετά από
πρόταση του εν λόγω αξιωµατικού που είναι και ο επιχειρησιακά
αρµόδιος, αλλά εσείς µε εµµονή, γιατί δεν σας ενδιαφέρει να κα-
τηγορήςσετε για κάτι ουσιαστικό, γιατί ξέρετε πολύ απλά ότι δεν
έχετε κάτι ουσιαστικά να κατηγορήσετε, µόνο λασπολογείτε.

Τι ευθύνες υπάρχουν για το δυστύχηµα; Η υπόθεση βρίσκεται
στη δικαιοσύνη η οποία είναι και η µόνη αρµόδια για να αποδώσει
τυχόν ποινικές ευθύνες. Το δυστύχηµα των Τεµπών οφείλεται και
σε οµολογηµένα διαδοχικά ανθρώπινα λάθη. Σε πέντε λεπτά εί-
χαµε επτά παραβιάσεις του κανονισµού και ναι, υπάρχουν ενδεί-
ξεις για ανθρώπινα λάθη, παραβάσεις κατάφωρες των
κανονισµών και από ανθρώπους συνδικαλιστές προσκείµενους
στο ΠΑΣΟΚ.

Έχει καθυστερήσει η δικαιοσύνη την έρευνα της υπόθεσης;
Σηµειώνεται ότι η υπόθεση αυτή, όπως φαίνεται από την πορεία
της, θα εισαχθεί το επόµενο διάστηµα στην ακροαµατική διαδι-
κασία, γεγονός που αποδεικνύει την πραγµατική βούληση της
Κυβέρνησης να χυθεί άµεσα άπλετο φως στις πραγµατικές αιτίες
και ευθύνες, σε πλήρη αντίθεση µε την υπόθεση στο Μάτι, που
η τότε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ την άφησε να σέρνεται και να µην έχει
πραγµατοποιηθεί µε κίνδυνο παραγραφής των αδικηµάτων, ενώ
η δίκη ακόµη συνεχίζεται µετά από έξι χρόνια.

Μα, ο κ. Σπίρτζης είπε να αρθεί η δήθεν ασυλία του και ανα-
ρωτήθηκε γιατί δεν το κάνει ο κ. Καραµανλής. Ο κ. Σπίρτζης προ-
έβη στην συγκεκριµένη ενέργεια, ενώ γνωρίζει ότι για εκείνον
στη συγκεκριµένη διαδικασία ισχύει η αποσβεστική προθεσµία,
διότι η αλλαγή του άρθρου 86 περί των ποινικών αρµοδιοτήτων
της Βουλής που έγινε επί ηµερών της Νέας Δηµοκρατίας -παρα-
καλώ!- πιάνει από την προηγούµενη Βουλή, δηλαδή από το 2019
και µετά. Το Σύνταγµα προέβλεπε κάτι το οποίο δεν άλλαξε επί
των ηµερών του ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά η Νέα Δηµοκρατία. Να σηµει-
ωθεί ότι έχει γίνει έντεκα φορές η χρήση των ευεργετικών δια-
τάξεων της βραχείας αποκλειστικής προθεσµίας από Υπουργούς
της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ που σήµερα διαρρηγνύουν τα ιµάτιά
τους. 

Ο κ. Ανδρουλάκης δεν κατέθεσε πρόταση δυσπιστίας στο πα-
ρελθόν για τα χίλια µύρια όσα έχει προσάψει στην Κυβέρνηση,
όπως για όλες τις υποθέσεις περί κράτους δικαίου, περί έρευνας
της δικαιοσύνης, περί του δήθεν αντισυνταγµατικού νοµοσχε-
δίου για την τριτοβάθµια εκπαίδευση και για την υπόθεση των
Τεµπών. Τόσες ευκαιρίες είχε και θεώρησε τυχαία σκόπιµο να
καταθέσει πρόταση δυσπιστίας για ένα δηµοσίευµα το οποίο
ανέσυρε ένα δηµοσιογραφικό µη θέµα που επαναλαµβάνει γε-
γονότα µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο που συνέβησαν έναν χρόνο
πριν σαν να ανακάλυψε κάτι νέο. Το τυχαίο αφήνεται στην κρίση
της κοινωνίας, όπως και το ποια συµφέροντα εξυπηρετεί.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στο κράτος δικαίου και εν-
δεικτικά να  αναφέρω ότι µε τον ν.4622/2019 συστήσαµε την
Εθνική Αρχή Διαφάνειας, στην οποία συγκεντρώθηκαν έξι διά-
σπαρτοι µέχρι τότε ελεγκτικοί µηχανισµοί της δηµόσιας διοίκη-
σης. Έχουν εκκαθαριστεί πλέον όλες οι εκκρεµείς καταγγελίες
για ζητήµατα διαφθοράς που χρόνιζαν και πλέον υποχρεωτικά οι
νέες καταγγελίες εξετάζονται µέσα σε τριάντα µέρες. Με νοµο-
θετική µας πρωτοβουλία εκσυγχρονίσαµε τη διαδικασία άρσης
του απορρήτου των επικοινωνιών µε εξασφάλιση και διασφάλιση
όλων των απαιτούµενων εγγυήσεων. Αναδιαρθρώσαµε την ΕΥΠ
για τη βελτιστοποίηση της δράσης της. Ταυτόχρονα, αναβαθµί-
σαµε την ποινική µεταχείριση της εµπορίας, κατοχής και χρήσης
λογισµικών παρακολούθησης. Θεσµοθετήσαµε µηχανισµούς
εσωτερικού ελέγχου σε όλες τις υπηρεσίες δηµόσιας διοίκησης,
ενώ ενισχύσαµε και το Ελεγκτικό Συνέδριο.

Η Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι, υπηρετεί µε συνέπεια
και προσήλωση τους θεσµούς και το κράτος δικαίου από την
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ηµέρα της ίδρυσής της, είτε ως κυβέρνηση είτε ως αντιπολί-
τευση σε αντίθεση µε τον ΣΥΡΙΖΑ ο οποίος, σύµφωνα µε δηλώ-
σεις των ίδιων των πρώην Υπουργών του και στελεχών του, είχε
στήσει στο Μέγαρο Μαξίµου ένα παρα-υπουργείο Δικαιοσύνης,
αλλά και µε πολιτική απόφαση προσπάθησε να βάλει στη φυλακή
πολιτικούς του αντιπάλους, όπως οµολόγησε κυνικά ο κ. Πολά-
κης, χωρίς επαρκή στοιχεία για την υπόθεση «NOVARTIS». Σε αν-
τίθεση, επίσης, µε τον ΣΥΡΙΖΑ που µε καταδικασµένους
Υπουργούς του µε 13-0 που απεδείχθη ότι επιχειρούσαν να στή-
σουν το δικό τους παραµάγαζο στην ενηµέρωση ελέγχοντας τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης, η Κυβέρνηση δεν θα σας ακολουθή-
σει στον κατήφορο που έχετε επιλέξει. Θα συνεχίσουµε να αγω-
νιζόµαστε για την πλήρη διαλεύκανση της τραγωδίας των
Τεµπών για τη δικαίωση των θυµάτων και των συγγενών τους και
την αποκάλυψη της αλήθειας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Παπαθανάση. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Έφη Αχτσιόγλου από τη Νέα Αρι-
στερά. 

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες ο κ. Βορίδης ξεκινώντας

τη συζήτηση για την πρόταση δυσπιστίας διερωτήθηκε τι το και-
νούργιο έχει προκύψει, ώστε να δικαιολογείται να γίνει πρόταση
µοµφής για το ζήτηµα της τραγωδίας των Τεµπών. Και είπε ότι
όλα έχουν συζητηθεί και όλα έχουν απαντηθεί. 

Ας δούµε λίγο, λοιπόν, τι έχει απαντηθεί. Πριν από µερικές
µέρες, την Κυριακή που µας πέρασε, η εφηµερίδα «ΤΟ ΒΗΜΑ»
αποκάλυψε µε αποδεικτικά στοιχεία ότι το ηχητικό των διαλόγων
µεταξύ σταθµάρχη και µηχανοδηγού που διέρρευσε στα ΜΜΕ
λίγο µετά την τραγωδία είναι παραποιηµένο, είναι µονταρισµένο.
Έχουµε πάρει κάποια απάντηση γι’ αυτό το ζήτηµα; Έχουµε
πάρει κάποια απάντηση; Ποιος πήρε αυτό το υλικό; Ποιος το πα-
ραποίησε; Ποιος διέρρευσε στα ΜΜΕ το µονταρισµένο υλικό
λίγο µετά το δυστύχηµα; Ποια είναι η απάντηση σε αυτό το ερώ-
τηµα; Ποιος το έκανε; 

Κρισιµότερο από αυτό, λέτε -και το λέτε όλοι από την πλευρά
της Νέας Δηµοκρατίας- ότι αυτό το ζήτηµα του µονταρισµένο
υλικού ήταν ήδη γνωστό εδώ και έναν χρόνο. Λέτε ότι ήδη στις 4
Μαρτίου του 2023 η ΕΡΤ, η δηµόσια τηλεόραση, παρουσίασε ρε-
πορτάζ στο οποίο αναφερόταν σαφώς ότι οι συνοµιλίες που δη-
µοσιοποιήθηκαν ήταν παραποιηµένες. Μάλιστα. Τότε γιατί στις
9 Μαρτίου, πέντε µέρες µετά, ο κ. Μητσοτάκης στο Υπουργικό
Συµβούλιο αναφέρεται σε αυτό το ηχητικό; Μάλιστα, λέει συγ-
κεκριµένα: «ακούγοντας τους επίµαχους διαλόγους, αισθάνθηκα
αυτό που πιστεύω ότι αισθανθήκατε κι εσείς, όλοι οι Ελληνίδες
και οι Έλληνες, οργή αλλά και ντροπή». Σε ποιους διαλόγους
αναφέρεται ο κ. Μητσοτάκης; Στους παραποιηµένους; Στους
µονταρισµένους; Αφού η ΕΡΤ είχε αποκαλύψει, όπως λέτε, στις
4 Μαρτίου ότι οι διάλογοι ήταν παραποιηµένοι, ο κ. Μητσοτάκης
στις 9 Μαρτίου σε ποιους διαλόγους αναφέρεται; Στο µοντάζ;
Γιατί τους επικαλείται; Απαντήστε. Εργαλειοποιεί ο κ. Μητσοτά-
κης µονταζιέρες για να στηρίξει το αφήγηµα του ανθρώπινου λά-
θους και να αποφύγει τη δεδοµένη του ευθύνη; Ποιον ωφελούν
αυτοί οι παραποιηµένοι διάλογοι και γιατί γίνεται χρήση από τον
Πρωθυπουργό, ενώ γνωρίζει ότι είναι παραποιηµένοι; Δώστε µια
απάντηση.

Άκουσα δε τον κ. Μητσοτάκη να αναρωτιέται από πού προκύ-
πτει ότι υπάρχει απόπειρα συγκάλυψης του εγκλήµατος που κα-
ταλογίζει όλη η Αντιπολίτευση. Από πού να ξεκινήσω; Από την
ιστορία περί τοπικής τηλεδιοίκησης; Θυµάστε τι λέγατε εκείνο
τον καιρό; Εµπαίζατε όλους τους πολίτες, όταν ενώ δεν υπήρχε
τηλεδιοίκηση και όταν ενώ το δευτεροβάθµιο κέντρο στην Καρό-
λου ήταν κατεστραµµένο επί των ηµερών σας και δεν είχε απο-
κατασταθεί, εσείς εφευρίσκατε νέους όρους, όπως ότι υπάρχει
τοπική τηλεδιοίκηση και επιχειρούσατε να κατασκευάσετε νέες
αντιλήψεις και ιδέες για να αποφύγετε το προφανές. 

Να θυµηθώ εκείνο το τηλεοπτικό φιάσκο µε τον Υφυπουργό
Μεταφορών να στήνει σόου µπροστά στις κάµερες δείχνοντας
υποτιθέµενη τηλεδιοίκηση και τον έρµο τον εργαζόµενο πιεζό-

µενο από τις ερωτήσεις της δηµοσιογράφου να καταλήγει και να
οµολογεί ότι δεν υπάρχει τελικά τηλεδιοίκηση; 

Να αναφερθώ στην εξεταστική επιτροπή από την οποία απο-
κλείονται όλοι οι κρίσιµοι µάρτυρες, όπως ο εκπρόσωπος των
µηχανοδηγών, ο διευθύνων σύµβουλος της ΤΡΑΙΝΟΣΕ που είχε
προειδοποιήσει γραπτώς για τα ζητήµατα ασφαλείας, όπως ο
πρόεδρος της Επιτροπής ETCS που είχε παραιτηθεί και είχε µι-
λήσει για τον κίνδυνο µετωπικής σύγκρουσης των τρένων; Κανείς
από αυτούς δεν κλήθηκε.

Να µιλήσω για το µπάζωµα; Άκουσα πάλι πριν τον κ. Τριαντό-
πουλο που µε τις γνωστές υπεκφυγές προσπάθησε να ρίξει το
θέµα στους υπηρεσιακούς. Απαντήστε µας γι’ αυτό. Ποιος έδωσε
εντολή γι’ αυτό το πράγµα; «Υπεκφυγές, τα πρωτόκολλα, τα
οποία, του οποίου, ο υπηρεσιακός που…». Εκταµιεύθηκαν αµέ-
σως 700.000 ευρώ. Πρόκειται για τη γρηγορότερη απευθείας
ανάθεση. Ποιος έδωσε εντολή γι’ αυτό και ψάχνουν οι συγγενείς
των θυµάτων και αναζητούσαν τους νεκρούς τους για µήνες;

Λέτε ότι η υπόθεση είναι στη δικαιοσύνη και ότι όλα αυτά θα
τα ερευνήσει η δικαιοσύνη. Ποια υπόθεση είναι στη δικαιοσύνη;
Είκοσι τρεις κατηγορούµενοι είναι στη δικαιοσύνη και ο πολιτικός
τους προϊστάµενος δεν είναι στη δικαιοσύνη γιατί επιλέξατε να
τον προστατεύσετε για να µην είναι στη δικαιοσύνη ο πολιτικός
προϊστάµενος. Αυτή είναι η υπόθεση. Εδώ δεν µιλάµε για ενδεί-
ξεις. Εδώ µιλάµε για καθαρή συγκάλυψη της τραγωδίας. 

Άκουσα, βέβαια, και το πολύ ενδιαφέρον επιχείρηµα από τον
κ. Στυλιανίδη να µη συζητάµε το θέµα γιατί χαλάµε το προφίλ
του Πρωθυπουργού σε ευρωπαϊκό επίπεδο που είναι πάρα πολύ
θετικό. Ενδιαφέρον επιχείρηµα, πραγµατικά ενδιαφέρον. Δεν θα
σας κάνουµε αυτό το χατίρι.

Το χειρότερο είναι πως έχετε την αίσθηση ότι δεν οφείλετε και
να λογοδοτήσετε πουθενά και έρχεστε εδώ και µιλάτε για µιν-
τιακά κέντρα που δήθεν βρίσκονται πίσω από την Αντιπολίτευση
και για οικονοµικά συµφέροντα. Θα ήταν αστείο αν δεν ήταν προ-
κλητικό. Μιλάτε εσείς για µιντιακά κέντρα. Έχετε µιλήσει µε κα-
νέναν πολίτη εκεί έξω να δείτε τι λέει για τα µίντια στη χώρα, να
δείτε τι λέει για την ενηµέρωση στη χώρα, ποιον υποστηρίζει,
ποια είναι η γραµµή που κρατάει;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η τραγωδία των Τεµπών δεν είναι
ένα ακόµη µεταξύ άλλων πολλών πολιτικών ζητηµάτων επί των
οποίων µπορούµε να διαφωνούµε. Η τραγωδία των Τεµπών είναι
το συλλογικό µας στίγµα και ως κοινωνία δεν µπορούµε να το
αφήσουµε έτσι. Η Κυβέρνηση αυτή πρέπει να φύγει. Ασφαλώς
πρέπει να φύγει για πολλούς λόγους, όπως γιατί έχει φτωχοποι-
ήσει το µεγαλύτερο µέρος της ελληνικής κοινωνίας µέσα από µια
πρωτοφανή αντίστροφη αναδιανοµή από τα χαµηλά και µεσαία
στρώµατα στα ανώτερα κλιµάκια της πυραµίδας, γιατί ιδιωτικο-
ποιεί και εµπορευµατοποιεί δηµόσια αγαθά και στερεί από τους
πολίτες τη δυνατότητα πρόσβασης στην υγεία και στην παιδεία,
γιατί έχει υπονοµεύσει το κράτος δικαίου και γιατί κατασυκοφαν-
τεί όποιον ζητά να µάθει την αλήθεια, ακόµη κι αν αυτό είναι το
ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Υπάρχει σειρά λόγων για τους οποίους
θα έπρεπε να φύγει αυτή η Κυβέρνηση. Ένα, όµως, είναι το µεί-
ζον. Δεν γίνεται να χάνονται πενήντα επτά άνθρωποι και η Κυ-
βέρνηση να θέλει να θάψει κάθε στοιχείο που αποδεικνύει την
ευθύνη της. Δεν γίνεται να χάνονται πενήντα επτά άνθρωποι και
να λέτε στην ελληνική κοινωνία ότι δεν θα µάθετε ποτέ τι έγινε.
Πρέπει να υπάρξει ένα όριο. Και αυτό το όριο πρέπει να το βά-
λουµε εµείς εδώ, τώρα. 

Και σε τέτοιες κρίσιµες στιγµές έχουµε τον ΣΥΡΙΖΑ µε την εν-
τελώς ασόβαρη στάση του να δίνει πατήµατα στην Κυβέρνηση
για αντιπερισπασµό, για να πετάει την µπάλα στην εξέδρα µε τις
πραγµατικά ασόβαρες δηλώσεις του Προέδρου του, µε τις φαι-
δρές δηλώσεις του για τις εκλογές. Δίνει άλλοθι στην Κυβέρνηση
να απαντάει σε άλλα θέµατα και να µην απαντά σ’ αυτά που είναι
το µείζον, µε τις αλλοπρόσαλλες τοποθετήσεις του. Τη διευκο-
λύνετε να λέει ότι αυτό που κάνουµε εδώ µέσα δήθεν είναι σόου,
κοκοροµαχία, αντί να πιέζετε να λογοδοτήσει.

Αυτό κάνετε, κύριοι, δυστυχώς! Δεν αξίζει στην ελληνική κοι-
νωνία αυτή η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Όµως, να έχετε υπ’ όψιν σας, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι δεν
θα έχετε αιωνίως µια Αξιωµατική Αντιπολίτευση πασαδόρο που
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µε τις επιλογές της θα σας αφήνει να βγαίνετε κι από πάνω. Οι
µέρες απόδρασης από τις ευθύνες σας είναι µετρηµένες. Η κοι-
νωνία έχει εξοργιστεί και η σοβαρή αριστερή Αντιπολίτευση είναι
εδώ για να της δώσει πολιτική φωνή, την πολιτική φωνή που δι-
καιούται.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε
την κ. Αχτσιόγλου.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης
κ. Κυριάκο Βελόπουλο για την παρέµβασή του. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι από τις λίγες φορές που υπάρχει µια γλυκόπικρη γεύση

στα χείλη τα δικά µου προσωπικά. Είναι γλυκιά γιατί ο αγώνας
που κάναµε από τον Μάρτιο του 2023 επιτέλους δικαιώνεται. Μι-
λάµε για τον αγώνα να δικαιωθούν οι νεκροί. Για τους νεκρούς
δεν µιλάει κανείς εδώ µέσα µε βάση την πραγµατικότητα. Είναι
και πικρή η γεύση γιατί περίµενα κάποιοι να µετανοήσουν, κά-
ποιοι να πουν «κάναµε λάθος». 

Δυστυχώς, είστε αµετανόητοι! Και το λέω µε πολλή θλίψη, ξέ-
ρετε. Σας οµιλεί ένας άνθρωπος που έχασε τον καλύτερό του
φίλο σε εκείνο το τρένο. Δεν είναι συναισθηµατική η οµιλία µου,
είναι πραγµατική. Όλοι αποδέχεστε το αυτονόητο, ότι δηλαδή αν
δεν υπήρχε η Ελληνική Λύση θα είχε ταφεί αυτή η ιστορία, γιατί
εµείς την ανακινήσαµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς την ανασηκώσαµε πολιτικά, γιατί οι συγγενείς είναι αυτοί

που κάνουν τον αγώνα τους τον προσωπικό. 
Πολλοί επιχειρούν να καπελώσουν αυτήν την ιστορία. Εµείς

τους αφήνουµε στη χλεύη της µικροπολιτικής τους. Δεν θα ασχο-
ληθούµε µε τη µικροπολιτική. 

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, έχετε µπερδέψει τον ρόλο της
Κυβέρνησης. Έχετε µπερδέψει τον ρόλο σας εδώ και πάρα
πολλά χρόνια. Τα τελευταία πέντε χρόνια αυτή η Κυβέρνηση είναι
και δικαστές και εισαγγελείς. Βγάζετε µόνοι σας ετυµηγορίες.
Αθωώνετε µόνοι σας τον εαυτό σας. Και στο τέλος επικαλείστε
τη δικαιοσύνη που εσείς διορίζετε! Εσείς διορίζετε την Αδειλίνη
κανένα άλλο κόµµα. Εσείς διορίζετε την ανώτατη ηγεσία του
Αρείου Πάγου. 

Εµείς θα σας πούµε αναγκαστικά ποιος είναι ο πραγµατικός
ρόλος αυτής της Κυβέρνησης και ποιος πρέπει να είναι ο ρόλος
κάθε κυβέρνησης. Η Κυβέρνηση πρέπει να είναι ο υπηρέτης του
ελληνικού λαού, ένας προσωρινός υπηρέτης, ένας υπηρέτης που
υπηρετεί τα συµφέροντα του λαού και όχι τα συµφέροντα των
ολιγαρχών καπιταλιστών και των συµφερόντων τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν είναι στα καθήκοντα της Κυβέρνησης να ορίζει τι είναι

σωστό και τι είναι λάθος. Δεν είναι στα καθήκοντα της Κυβέρνη-
σης να συµπεριφέρεται αλαζονικά κουνώντας το δάχτυλο στην
Αντιπολίτευση για ό,τι κάνει ή ό,τι µπορεί να µην κάνει. Και, το
κυριότερο, δεν είναι στο χέρι σας και δεν είναι στην αρµοδιότητά
σας να αποφασίζετε ποιος είναι ένοχος και ποιος είναι νεκρός.
Η δουλειά της Κυβέρνησης είναι να υπακούει µόνο στον ελληνικό
λαό, σε κανέναν άλλον και όχι να δίνει εντολές στον λαό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κάποιοι µιλούν, λοιπόν –και αναφέροµαι στον κ. Ανδρουλάκη-

για δηµοκρατικό τόξο. Μα, εσείς ως κόµµα ψηφίζετε ό,τι φέρνει
η Νέα Δηµοκρατία. Ως κόµµα το ΠΑΣΟΚ –και θα το αποδείξω µε
στοιχεία από τον κοινοβουλευτικό έλεγχο- ψηφίζει ό,τι φέρνει η
Νέα Δηµοκρατία µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ που ακολουθεί. Τι είναι, δη-
λαδή, το δηµοκρατικό τόξο, για να καταλάβω κι εγώ; Διότι το λέει
και ο Πρωθυπουργός αναφερόµενος στο δηµοκρατικό τόξο. 

Ποιο είναι το δηµοκρατικό τόξο, λοιπόν, κατά τον Πρωθυ-
πουργό, τον κ. Ανδρουλάκη, και τον –εσχάτως- κ. Κασσελάκη;
Να σας πω εγώ. Τα τρία κόµµατα που πτώχευσαν τη χώρα, αυτό
είναι το δηµοκρατικό τους τόξο και στην πορεία όποτε θέλουν
βάζουν και κανέναν ακόµα µέσα για να κάνουν τη δουλειά τους. 

Ακούστε, δηµοκρατικό τόξο είναι η τυραννία του λαού µε την
ακρίβεια, µε τους παρόχους, µε τους ολιγάρχες, µε τα funds, µε

τους πλούσιους φίλους σας και φτωχούς πολίτες; Διότι αυτά ψη-
φίσατε, funds, παρόχους ενέργειας. Ποιος ψήφισε; Το ΠΑΣΟΚ,
η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν είναι δηµοκρατικό τόξο, είναι τυραννικό τόξο, κύριε Αν-

δρουλάκη. Δηµοκρατικό τόξο σηµαίνει ψηφίζω αντιλαϊκά, αντε-
θνικά, αντιχριστιανικά; Όχι, κύριοι. Δηµοκρατικό τόξο είναι να
λέω «όχι» και να ρίχνω την κυβέρνηση όταν µπορώ, γιατί η πολι-
τική δεν είναι επικοινωνία αλλά είναι ουσία. 

Αν θέλατε, λοιπόν, να ρίξετε την Κυβέρνηση, θα το κάνατε µε
τον νόµο για τον γάµο των οµοφυλοφίλων και όχι τώρα που έχει
πάνω από εκατόν πενήντα κλειδωµένους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Απλά, το κάνει ο κ. Ανδρουλάκης για άλλους αµιγώς πολιτι-

κούς λόγους, δηλαδή για να σύρει τον Κασσελάκη από πίσω και
να δείξει ότι έχει ηγεµονική θέση στην κεντροαριστερά. Ο Θεός
να την κάνει κεντροαριστερά, εν πάση περίπτωση. Να υπηρετώ
τους καπιταλιστές και να λέω ότι είµαι Αριστερός; Ε, τώρα πάει
το πράγµα! Να τρώω και να πίνω µε ολιγάρχες και να το παίζω
Αριστερός; Παραπάει το πράγµα!

Δηµοκρατικό τόξο, λοιπόν, είναι να λες ελεύθερα –και δεν
άκουσα ποτέ από τον κ. Ανδρουλάκη να το λέει- ότι η Ελλάδα
ανήκει στους Έλληνες. Αυτό σηµαίνει δηµοκρατικό τόξο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στα υπόλοιπα. Το ΠΑΣΟΚ γνωρίζει ότι µε αυτό που

έκανε πέτυχε τον σκοπό της Κυβέρνησης; Εµείς θα την ψηφί-
σουµε την πρόταση δυσπιστίας γιατί ό,τι είναι καλό θα το ψηφί-
σουµε, αλλά στην πολιτική –επαναλαµβάνω- και στις επιχειρήσεις
ο στόχος έχει σηµασία. Ο στόχος είναι να πέσει αυτή η κακή, αν-
τιλαϊκή, αντικοινωνική, αντεθνική Κυβέρνηση. Και εσείς τώρα τη
στηρίζετε και τη συσπειρώνετε µε αυτό που κάνετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αν θέλατε, λοιπόν, πραγµατικά να ρίξουµε την Κυβέρνηση, θα

µε ακούγατε και πολύ πριν. Όταν το 2023 µιλούσε ο Βελόπουλος
και η Ελληνική Λύση εδώ µέσα για ξυλόλιο, για µπάζωµα - ξεµ-
πάζωµα, για µεταφορά χωµατουργικών εργασιών σε άλλα µέρη,
θα µας βοηθούσατε. Μας αφήσατε µόνους να παλεύουµε µε τα
µέσα ενηµέρωσης που ελέγχουν και µε αυτήν την κακή Κυβέρ-
νηση. Κανείς δεν µας βοήθησε. Και το λέω µε πόνο ψυχής. 

Θα σας πω και κάτι ακόµα. Πόσο δηµοκρατικό είναι να αντι-
γράφεις και να µιµείσαι; Διότι αντιγράφετε την Ελληνική Λύση.
Σας το λέει και η Κυβέρνηση. Συρθήκατε πίσω από εµάς. Αν το
κάνατε το 2023, δεν θα κέρδιζε τις εκλογές τον Μάρτιο του 2019
η Νέα Δηµοκρατία. Δεν το κάνατε τον Μάρτιο του 2023 όµως.
Δεν µας επιτρέψατε να αγωνιστούµε όλοι µαζί για να τους τελει-
ώσουµε πραγµατικά, πριν τελειώσουν την Ελλάδα! Διότι αυτοί
πριν τελειώσουν από την Κυβέρνηση, θα τελειώσουν την πα-
τρίδα, θα τελειώσουν τους Έλληνες και εµείς θέλουµε να τους
τελειώσουµε νωρίτερα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Σας λέµε, λοιπόν, καλύτερα να αποτυπώνεις πρωτοτυπώντας,

παρά να επιτυγχάνεις µιµούµενος. Και σας λέµε και κάτι καινούρ-
γιο. Το είχε πει ο Βίκτωρ Ουγκώ. «Μη µιµείσαι κανέναν και τίποτα.
Το λιοντάρι που µιµείται ένα άλλο λιοντάρι καταλήγει να είναι πί-
θηκος». Εµείς είµαστε τα λιοντάρια. Αν θέλετε να γίνετε λιοντά-
ρια µη γίνετε πίθηκοι. Σας το λέµε µε πολλή συµπάθεια αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε, λοιπόν, στη Νέα Δηµοκρατία. Τι κερδίζει τώρα η Νέα Δη-

µοκρατία µε αυτό το λάθος που κάνατε τώρα; Θα έπρεπε να το
κάνετε στον γάµο των οµοφυλοφίλων και θα έπεφταν, σας λέω.
Ήταν πενήντα ένας οι αντιδρώντες που απείχαν ή που δεν ψήφι-
σαν. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, τι κερδίζει; Να το ακούσει ο ελληνικός
λαός, γιατί εδώ αρχίζουν τα µεγάλα ζητήµατα. Πολιτική είναι να
προβλέπεις και όχι να ακολουθείς τις εξελίξεις. Για έξι µήνες
τώρα αυτοί οι κύριοι εδώ δεξιά –Δεξιά να τους κάνει ο Θεός, αδέ-
ξια είναι αλλά ας πω ότι είναι Δεξιοί- δεν θα έχουν το δικαίωµα
να κάνουν πρόταση µοµφής. Και αν φέρουν το καλοκαίρι τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών; Τι θα κάνετε; Πώς θα αντιδράσετε; 

Πείτε εδώ, λοιπόν, κύριε Κατρίνη, που µιλάτε από κάτω. Θα
την υπογράψετε τη νέα συµφωνία που θα φέρουν για το Αιγαίο; 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Στις 9 Ιουνίου θα µιλήσει ο λαός.
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Θα υπογράψετε και άλλα αντιλαϊκά µέτρα και νόµους
εσείς του ΣΥΡΙΖΑ, ναι ή όχι; 

Να σας ακούσουµε θέλω εδώ. Γιατί για έξι µήνες δεν θα µπο-
ρείτε να καταθέσετε  πρόταση µοµφής. Τελειώσαµε, το ακυρώ-
σαµε το επιχείρηµά σας.

Πάµε και σε κάτι ακόµα γιατί θέλουµε δεσµεύσεις. Κάνατε
αυτή την Κυβέρνηση από εγκληµατίας να γίνει θύµα. Βγαίνει ο
Μαρινάκης και µιλάει; Όχι ο εφοπλιστής, µε τον εφοπλιστή τρώνε
και πίνουν άλλοι µαζί µε τα «χέρια τους τα δεξιά», αλλά και οι
Υπουργοί τρώνε και πίνουν καφέδες στη Θεσσαλονίκη. Δεν είναι
εδώ για να τα πω, λείπει ο φίλος µου ο Μάκης, γιατί και ο Μάκης
πίνει καφέ µε τον Μαρινάκη αλλά και µε το δεξί χέρι του Κουρ-
τάκη ο Αρχηγός σας πήγαινε στα βόρεια προάστια και τον συ-
ναντούσε. Ναι, γράφτηκε, δεν διαψεύστηκε. 

Πάµε, όµως, στην ουσία. Τι λέει ο Μαρινάκης, για να καταλά-
βετε τι κάνατε. Καλοδεχούµενη η πρόταση µοµφής, θέλουν να
αποσταθεροποιήσουν τη χώρα. Έτσι σας είπε και εγώ ρωτώ
εσάς την Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση των οικονοµικών συµφερόν-
των η Κυβέρνηση των ολιγαρχών των µιντιαρχών να ισχυρίζεται
ότι θέλουν να τους ρίξουν οι ολιγάρχες; Μα, τέτοια παράνοια;
Είστε οι καλύτεροι υπηρέτες των ολιγαρχών και εναντίον του
λαού. Γιατί να σας ρίξουν οι ολιγάρχες; Σε ποιον τα λέτε αυτά; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ποια συµφέροντα θα σας ρίξουν; Πείτε µου, ποια; Τα συµφέ-

ροντα της ενέργειας, τα συµφέροντα των τροφίµων, των καρτέλ,
τα φωτοβολταϊκά, οι κατασκευές, η ναυτιλία; Μα, όλοι µαζί ψη-
φίσατε τους νόµους αυτούς, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρα-
τία. Και παρόχους ενέργειας και funds, µαζί τα ψηφίσατε. Σε τι
διαφέρετε επιτέλους, πείτε µας. Στο δηµοκρατικό κατ’ ευφηµι-
σµόν τόξο; Ωραίο, δηµοκρατικό τόξο! Και επειδή έχω και το επί-
θετο Βελόπουλος να σας πω κάτι. Τόξο χωρίς βέλος δεν µπορεί
να υπάρχει. Το βέλος, λοιπόν, για τη δηµοκρατία είµαστε εµείς,
για να τελειώνει το παραµύθι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όπως το πάει η Κυβέρνηση, κύριε Κατρίνη, στο τέλος θα κα-

ταγγείλει τον καπιταλισµό, τα οικονοµικά συµφέροντα και τον
Πρετεντέρη ότι τους έριξαν. Μέχρι εκεί θα φτάσουν. Και εδώ
πάµε στην ουσία. Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, όλοι ψάχνετε
το κεφάλι του Καραµανλή. Όλοι, εδώ µέσα! Για µισό λεπτό να
σας ρωτήσω κάτι. Ποιος είναι η Σαλώµη, ποιος είναι ο Ηρώδης;
Να το µάθουµε τώρα, γιατί για να ζητάει κάποιος το κεφάλι του
Καραµανλή πρέπει να υπάρξει Σαλώµη. Η Σαλώµη, λοιπόν, είναι
τα µέσα ενηµέρωσης που ελέγχετε που όλοι δείχνουν Καρα-
µανλή. Ποιος είναι ο Ηρώδης; Ο φυγόπονος, φυγόµαχος, Κυριά-
κος Μητσοτάκης, αυτός ο Ηρώδης! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς δεν θέλουµε κανένα κεφάλι Καραµανλή, θέλουµε τα κε-

φάλια όλων όσων ενεπλάκησαν στην ιστορία και είναι Υφυπουρ-
γοί, γραµµατείς, υπηρεσιακοί παράγοντες. Όλοι να πάνε
φυλακή. Όχι µε ένα κεφάλι να τελειώσει η ιστορία. Ακόµη και να
το δώσετε, δεν σώζεστε. Ούτε ο Θεός δεν σας σώζει. Και επειδή
είστε σε πανικό, βάλατε και µονταζιέρες για να συγκαλύψετε το
έγκληµα. Εδώ γεννώνται ερωτηµατικά αρχίζουν τώρα οι αποκα-
λύψεις και ευτυχώς η Ελληνική Λύση είναι το µοναδικό κόµµα
εδώ µέσα που µίλησε µε στοιχεία και αποκαλύψεις. 

Ακούω τον κ. Γραµµένο, προηγουµένως, να αναζητεί στοιχεία
από τη δικογραφία και από την πραγµατογνωµοσύνη. Τώρα, λοι-
πόν, αρχίζει το πάρτι και αύριο το καλύτερο. Προκαλώ τον ελλη-
νικό λαό αύριο να δει τι θα πει η Ελληνική Λύση εδώ µέσα και αν
δεν πέσει η Κυβέρνηση και αύριο, τότε πραγµατικά θλίβοµαι γιατί
δεν υπάρχει ούτε σταγόνα πολιτικού φιλότιµου σε αυτή τη
Βουλή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να ρωτήσω τώρα κάτι. Ποιος µπήκε παράνοµα το βράδυ που

έγινε αυτό το τροχαίο δυστύχηµα στα συστήµατα καταγραφών
του ΟΣΕ; Έχω τρία ονόµατα αύριο θα τα καταθέσω στη Βουλή.
Μεταξύ αυτών και ο δολοφονηµένος από τροχαίο δυστύχηµα
στη Βουλιαγµένη, ο Χρυσάγης. Μπήκαν βράδυ αργά. Ποιοι
πήραν τους διαλόγους για το ηχητικό που µοντάρατε; 

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, δεν θα χαµογελάτε. Εγώ εκεί

έχασα φίλο τριάντα ετών. Πενήντα επτά νεκροί  υπάρχουν. Γνω-
στή ιστορία, να χαµογελάµε την ώρα που οι άλλοι κλαίνε. Ακούτε;
Δεν θα χαµογελάτε όταν µιλάω. Δεν θα χαµογελάτε, κύριε! 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ναι, ναι, κάντε µας και υποδείξεις
τώρα!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Δεν θα χαµογελάτε, γιατί είστε χοντρόπετσος και δε θλί-
βεστε για αυτό που έχει γίνει. Πενήντα επτά νεκροί, δεν ντρέπε-
στε λίγο;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Παίρνουν το υλικό. Το ένα βαν κατευθύνεται στη Λάρισα, τα

άλλα δύο κατευθύνονται στην παραποίηση για να κάνουν  µοντάζ
και το παρουσιάζουν την επόµενη µέρα µετά από δώδεκα ώρες,
άρον-άρον, στα µέσα ενηµέρωσης. Ποιος το διέρρευσε µοντα-
ρισµένο; Που είναι ο εισαγγελέας να κάνει παρέµβαση και να
πάει φυλακή αυτούς; 

Ακούστε τώρα, γιατί αύριο θα σας δώσω και ονόµατα και ώρα
και στιγµή που µπήκαν µέσα και υπάρχει και βίντεο για να δείτε
ότι και το καλύτερο έγκληµα που θα κάνει κάποιος πάντοτε αφή-
νει στοιχεία πίσω και η Ελληνική Λύση αυτά τα στοιχεία θα τα
αποκαλύψει και ο τόπος θα ξεβρωµίσει. Θέλετε, δεν θέλετε, θα
τιµωρηθείτε! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή τώρα µας ζητάει ο κ. Κασσελάκης εκλογές, το

έβγαλε και η «Εφηµερίδα των Συντακτών» στρατιώτης µε τον
µπερέ ζητάει εκλογές από τον Στρατό µέσα, ε, λοιπόν, όταν το
κάνεις γραφικό το θέµα, έχεις θέµα. Δυστυχώς, το κάνατε γρα-
φικό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Γραφικό είναι να υπηρετεί τη θητεία
του κάποιος; Εσείς το λέτε αυτό;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Το κάνατε είπα, δεν είπα είστε, έχει διαφορά. Άλλο κάνω
κάτι γραφικό και άλλο είµαι γραφικός, τα ελληνικά µου είναι πολύ
καλά. Είναι πάρα πολύ καλά! Το κάνατε γραφικό δυστυχώς, σας
είπα. Ξέρω πολύ καλά την ελληνική γλώσσα, κύριε Καραµέρο,
και την οµιλώ και τη σπούδασα Πάµε, όµως, στην ουσία.

Εγώ έλεγα εδώ πριν µήνες για τη νοθεία στις εκλογές, εσείς
ξαφνικά τώρα ανακαλύψατε παρατηρητές. Όταν σας έλεγα εξα-
κόσιες χιλιάδες νεκροί στους εκλογικούς καταλόγους που είναι
γιατί δεν τους διαγράφουν; Δεν µας βοηθήσατε πάλι. Μόνοι µας
βγάζουµε όλα τα θέµατα στο Κοινοβούλιο, ακολουθείτε στην πο-
ρεία και δεν παραδέχεστε κάτι. Είστε αντιγραφείς της Ελληνικής
Λύσης και της φωνής της λογικής. Αυτή είναι η διαφορά µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ας ζητήσει, λοιπόν, ο κ. Κασσελάκης και τα υπόλοιπα κόµµατα

-έχω κάνει έκκληση, κύριε Καραµέρο, χιλιάδες φορές- να βγει η
«SINGULAR» από τις εκλογές. Ο κολλητός του κ. Μητσοτάκη, ο
κ. Μανωλόπουλος. Να βγουν εκτός εκλογών. Να αναλάβει ένας
διεθνής φορέας µε έλεγχο των κοµµάτων την εκλογική διαδικα-
σία. Το πρότεινα να ελέγξουµε το λογισµικό. Πριν τις εκλογές
του 2023, δεν µε άκουγε κανείς. 

Και εδώ τα λέω γιατί βρισκόµαστε µπροστά σε µία τραγωδία.
Ποια είναι η τραγωδία; Τέµπη, αποκαλύψεις τώρα. Μία προς µία.
Ο Πανδρεµµένος Γουλιώνης πήρε τριακόσια κυβικά -το αποκα-
λύψαµε εµείς- από τον χώρο της περιοχής και τα πήγε σε ιδιω-
τικό χώρο. Θα καταθέσω τα τιµολόγια στα Πρακτικά. Εδώ είναι
τα έργα και τα τιµολόγια τους. Πανδρεµµένος Γουλιώνης. Με εν-
τολή ποιου πήρε τριακόσια κυβικά και τα πήγε σε άλλο χώρο και
όχι στο Κουλούρι, όπου έψαχνε η Πυροσβεστική, η Αστυνοµία,
ο εισαγγελέας και οι πραγµατογνώµονες; Τι θέλατε να κρύψετε
µε τα τριακόσια κυβικά που ξεµπαζώσατε και τα πήγατε σε ιδιω-
τικό χώρο; Τι  κρύβατε; Πείτε µας εδώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Στον εισαγγελέα να …
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Σας είπα ότι ο εισαγγελέας δεν γνώριζε ότι υπήρχε δεύ-
τερος χώρος ταφής. Αυτό λέει η εισαγγελική αρχή. Λέτε ψέµατα
και πάλι. Ψεύδεστε στο ναό της δηµοκρατίας, ψεύδεστε! Μόλις
προχθές ανακαλύφθηκε ο δεύτερος χώρος και µετά από χρόνια
θα το µαθαίναµε αν δεν υπήρχε η Ελληνική Λύση.

Έχω και άλλα. Κατασκευή, περίφραξη του ιδιωτικού του
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χώρου. Σε ιδιωτικό χώρο πήραν τα µπάζα. Τα σκάψανε. Για να
καταλάβετε δεν είναι µπάζωµα, είναι  ξεµπάζωµα του χώρου. Με-
ταφέρανε τα πειστήρια. Βιολογικό υλικό βρέθηκε εκεί. Δάχτυλα,
νύχια στο δεύτερο χώρο και µιλάτε και από πάνω; Βρέθηκαν!
Αύριο, θα φέρω εδώ την πραγµατοσύνη. Όλη, εκατόν είκοσι σε-
λίδες, για να δείτε τι εγκλήµατα κάνατε. Χρήση βαρέων οχηµά-
των έργου και απεγκλωβισµός ατόµων από τον χώρο του
ατυχήµατος η δουλειά που πήρε ο κύριος. Και επειδή µίλησα,
προηγουµένως, για τον Χρυσάγη, ακούστε συµπτώσεις. Δεύτερη
αποκάλυψη 26-3-2023 «Θρήνος στο Βόλο, σκοτώθηκε ο Σταθ-
µάρχης του ΟΣΕ Κώστας Πρασσάς σε τροχαίο δυστύχηµα. Στις
27-3-2023 νεκρός σε τροχαίο ο Διευθυντής Κυκλοφορίας του
ΟΣΕ Κωνσταντίνος Χρυσάγης. Αυτοί οι κύριοι τι σχέση είχαν µε
το υλικό της κασέτας; Εις  αύριο τα σπουδαία του µοντάζ. Τι
σχέση είχανε; Ποιος τους έβγαλε από τη µέση; Βγήκαν από τη
µέση; Δυστύχηµα ήταν, ατύχηµα ήταν; Τι ήταν; Σύµπτωση µε µια
µέρα διαφορά. Πάµε και στον Κωτσάκη µπάζωµα. Κωτσάκης
πραγµατογνώµονας: Του µπαζώµατος προηγήθηκε το ξεµπά-
ζωµα. Ακούστε λίγο οι λέξεις είναι πολύ σηµαντικές. Του µπαζώ-
µατος προηγήθηκε το ξεµπάζωµα. Είναι ο πραγµατογνώµονας. 

Ξέρετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ότι το ξεµπάζωµα  είναι
χειρότερο από το µπάζωµα; Στο ξεµπάζωµα παίρνεις όλα τα ευ-
ρήµατα, τα πετάς, τα θάβεις και δεν µπορεί να βρει τίποτα ο
άλλος. Αυτή η πραγµατικότητα. Ποιος έδωσε την εντολή να γίνει
το ξεµπάζωµα και µετά να γίνει το µπάζωµα; Ποιος φυσικός αυ-
τουργός και ηθικός αυτουργός κάλυψε το έγκληµα; Αυτό λέγεται
έγκληµα συγκάλυψης και αποµάκρυνσης ευρηµάτων εγκλήµα-
τος από τον χώρο του εγκλήµατος. Έτσι λέει η Ποινική Δικονοµία
και κάποιοι πρέπει να τιµωρηθούν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είναι συµπεράσµατα από έρευνες και θα τα καταθέσω στα

Πρακτικά. Από την πραγµατογνωµοσύνη, η µία σελίδα είναι αυτή.
Αύριο όλος ο φάκελος. 

Τα καταθέτω όλα στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής).

Συµπεράσµατα από έρευνες µε ειδικά εκπαιδευµένα σκυλιά,
γιατί πήγαν σκυλιά εκεί: ύπαρξη ανθρωπίνων µελών. Βρέθηκαν
µετά από επτά µήνες ανθρώπινα µέλη, νύχια, δάχτυλα, ύποπτα
δείγµατα ανθρωπίνων βιολογικών υγρών πάνω σε στερεά προ-
σωπικά αντικείµενα, καµένα και µη. Εάν είχαν κληθεί οι άνθρωποι
αυτοί ως συνεργοί από την πρώτη στιγµή όπως είχα ζητήσει, τα
ευρήµατα θα ήταν πιο πλούσια. Αυτό ξέρετε τι σηµαίνει; Ότι πή-
γατε και πετάξατε κοµµάτια νεκρών στο δεύτερο ιδιωτικό χώρο.
Εάν δεν το κάνατε εσείς, είστε υπεύθυνοι εσείς και η δικαιοσύνη
να βρείτε ποιοι το έκαναν και µε ποια εντολή πήγαν εκεί. Τα υπό-
λοιπα είναι παραµύθια για αφελείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)
Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ, γιατί έχω καταχραστεί τον

χρόνο. 
Κλείνω, λέγοντας, συνεχίστε το παραµύθι σας. Εδώ ασχολού-

µαστε µε αυτά, µε τα ψέµατά τους, µε τις µισές αλήθειες τους,
µε τα εγκλήµατά τους, την ώρα που βγαίνει η Διακήρυξη των
Αθηνών Ερντογάν και Μητσοτάκη -της Νέας Δηµοκρατίας- και
λέει ότι είναι -ακούστε, είναι η βάση της Διακήρυξης των Αθη-
νών- συµµορίες και τροµοκρατική οργάνωση οι Πόντιοι. Αυτό
είπε ο Ερντογάν χθες. Και συνεχίζετε ως Νέα Δηµοκρατία να θέ-
λετε διάλογο µε τον φασίστα Ερντογάν που λέει τροµοκράτες
τους Ποντίους! Είναι πολύ επίκαιρο το θέµα, επικαιρότατο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή είστε στις επιτυχίες πρώτοι, άκουγα χθες έναν

Υπουργό να λέει ότι όλα πάνε καλά, ότι στη «MOODY’S» πήγαµε
καλά, ότι ο ένας µας πήγε καλά, ότι ο άλλος πήγε καλά, αλλά ξέ-
ρετε ότι η Ελλάδα είναι δεύτερη από το τέλος στο κατά κεφαλήν
Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν για το 2023; Είµαστε κατά 33%
κάτω από το µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ενώσεως. Η δήθεν επι-

τυχία της Νέας Δηµοκρατίας οδηγεί τον Έλληνα στη δυστυχία
και τον ολιγάρχη στην ευτυχία και την επιτυχία. Αυτή είναι η ου-
σιαστική µας διαφορά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Καταθέτω τον σχετικό πίνακα στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα
πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνοντας, λέµε προς τα υπόλοιπα κόµµατα το εξής: Για να
πολεµήσεις το βρώµικο σύστηµα πρέπει να φτιάξεις ένα καθαρό
σύστηµα. Ελάτε, λοιπόν, µαζί µας, µε την Ελληνική Λύση, να ξε-
βρωµίσουµε το σύστηµα, να καθαρίσουµε το σύστηµα. Ελάτε µε
καθαρά χέρια, µε καθαρές ιδέες, να κάνουµε και πάλι την Ελ-
λάδα και τους Έλληνες υπερήφανους. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Για εµάς, αντιπολίτευση πετυχηµένη σηµαίνει κάτι διαφορε-
τικό, κύριε Καραµέρο, και θα σας το πω αµέσως τώρα. Επιτυχη-
µένη αντιπολίτευση είναι αυτή που µπορεί να πείσει το λαό ότι
έχει λύσεις, ότι µπορεί να δώσει λύση στο πρόβληµα και όχι ότι
είναι µέρος του προβλήµατος. Όποιος δεν το έχει καταλάβει
αυτό και αναλώνεται και προσπαθεί να συσπειρώσει τη Νέα Δη-
µοκρατία, κάνει καλό στην Κυβέρνηση και κακό στον εαυτό του.
Μάλιστα, είναι καταδικασµένος για να παραµείνει πάντα αντιπο-
λίτευση. Εµείς, λοιπόν, δεν θέλουµε να παραµείνουµε Αντιπολί-
τευση, θέλουµε να κυβερνήσουµε για την Ελλάδα και τους
Έλληνες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μπορεί το φιλότιµο, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, να είναι ελ-

ληνική λέξη, αλλά σε εσάς το πολιτικό φιλότιµο δεν υπάρχει. Ο
Καγκελάριος Κουρτς έφυγε από την κυβέρνηση για 500.000
ευρώ για τα δηµόσια µέσα ενηµερώσεως. Ο Κόστα στην Πορτο-
γαλία παραιτήθηκε για µία αναφορά περί πανικού, ακούστε, και
σκανδάλου. Ο Τζόνσον στο Ηνωµένο Βασίλειο έφυγε για ένα
ποτό εν µέσω COVID. Η Υπουργός της Εσθονίας παραιτήθηκε,
γιατί πήρε το κρατικό αυτοκίνητο και πήγε µια βόλτα το παιδί
µέχρι το σχολείο. Ο δικός µας Πρωθυπουργός πηγαίνει διακοπές
µε το πρωθυπουργικό αεροσκάφος, πηγαίνει στις ΗΠΑ και δεν
παραιτείται. 

Έχετε αίµα στα χέρια σας -ακούσια, θέλω να πιστεύω- και
ήρθε η ώρα, πέρα από αυτά που λέτε, κάποια στιγµή να υπάρξει
και το πολιτικό φιλότιµο στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Εάν δεν το
έχετε, θα σας αναγκάσουµε να φύγετε κακήν-κακώς και να κυ-
βερνήσει η Ελληνική Λύση. Εάν το έχετε, παραιτηθείτε να πάµε
σε εκλογές και να δικαιωθούν οι ψυχές των παιδιών στα Τέµπη.
Πενήντα επτά νεκρούς είχαµε! 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τον λόγο στην κ. Ασπασία Κουρουπάκη από τη Νίκη.
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έναν χρόνο

πριν τέτοιο καιρό βρισκόµουν εκτός των εδράνων της Βουλής
και δεν είχα καµµία πολιτική δραστηριοποίηση. Παρακολου-
θούσα συγκλονισµένη την τραγωδία των Τεµπών ως απλός πο-
λίτης αυτής της χώρας από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Έναν
χρόνο µετά ένα σύνολο εξελίξεων και συγκυριών µε έφερε εδώ
όπου καλούµαι να πάρω θέση σε µία πρόταση δυσπιστίας για το
ίδιο θέµα. 

Θα είµαι ειλικρινής, όσο και αν αυτά που θα πω δεν θα είναι
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καθόλου ευχάριστα. Υπάρχει µια διάχυτη υποκρισία που ως πο-
λίτης την ένιωθα και πλέον ως πολιτικός την διαπιστώνω, µία υπο-
κρισία από όλες τις πλευρές. Η Νέα Δηµοκρατία υποτίθεται ότι
εκπροσωπεί την πλειοψηφία του ελληνικού λαού, γι’ αυτό και
αναµασάει κουραστικά το αφήγηµα του 41%. Και όµως, σε κάθε
κρίσιµο ζήτηµα η Κυβέρνηση στάθηκε απέναντι στην πλειοψηφία
του λαού. 

Ο κ. Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή του δεν ενδιαφέρθηκαν ποτέ
να µπουν σε διάλογο αλλά µόνο να επιβληθούν. Έτσι, κόντρα στην
πλειοψηφία της κοινωνίας, η Κυβέρνηση αλλοίωσε την έννοια της
οικογένειας και άνοιξε τον δρόµο για την πλήρη εµπορευµατοποί-
ηση της µήτρας, υποκλίθηκε µέσω της εξωτερικής πολιτικής κα-
τευνασµού του κ. Γεραπετρίτη στον «Σουλτάνο» και άφησε µόνη
της την Κύπρο, υπερφορολόγησε και κατασυκοφάντησε όλη την
τάξη των ελεύθερων επαγγελµατιών. Αλλοιώνει, επίσης, την πλη-
θυσµιακή σύνθεση της πατρίδας νοµιµοποιώντας εκατοντάδες χι-
λιάδες παράνοµους µετανάστες, αδιαφορώντας για τη
βραδυφλεγή βόµβα του δηµογραφικού. «Μπάζωσε» την αλήθεια
στα Τέµπη και δεν άφησε να µιλήσουν αυτοί που φοβάται. 

Σε αυτή τη ζοφερή εικόνα, η θέση της Νίκης ταυτίζεται µε αυτή
της πλειοψηφίας της κοινωνίας.

Κύριοι της Κυβέρνησης, η αλαζονεία σας είναι ανυπόφορη.
Παρ’ όλα αυτά, δεν τρέφουµε και πολλές αυταπάτες για την τύχη
της πρότασης µοµφής, όχι µόνο γιατί το αποτέλεσµα της αίτη-
σης είναι λίγο-πολύ προδιαγεγραµµένο λόγω της κυβερνητικής
πλειοψηφίας, αλλά γιατί η Κυβέρνηση αυτή έχει χρυσούς χορη-
γούς όσους υποτίθεται ότι την αντιπολιτεύονται. 

Τα κόµµατα που υποτίθεται ότι αντιπολιτεύονται την Κυβέρ-
νηση, είχαν µια σπουδαία ευκαιρία να φανεί ξεκάθαρα ότι αυτή
η Κυβέρνηση δεν έχει πια τη στήριξη της κοινωνίας. Στο νοµο-
σχέδιο για το γάµο των οµοφυλοφίλων µπορούσαν να εκθέσουν
ανεπανόρθωτα την Κυβέρνηση και να πετύχουν να τεθεί ζήτηµα
νοµιµοποίησής της. Αρκούσε µόνο να κάνουν στην άκρη τις ροζ
ιδεοληψίες τους και να σκεφτούν όσα σήµερα καταγγέλλουν.
Τότε, όµως, δυστυχώς το έγκληµα στα Τέµπη, οι υποκλοπές, η
υπονόµευση του κράτους δικαίου και γενικά όσα αναφέρονται
στη σηµερινή πρόταση µοµφής δεν ήταν τόσο σοβαρά όσο ήταν
το µείζον πρόβληµα της υιοθεσίας από τα οµοφυλόφιλα ζευγά-
ρια και προτίµησαν να στηρίξουν την Κυβέρνηση. 

Μακάρι να υπήρχε πρόταση δυσπιστίας και προς τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης, για να την απευθύνουµε σε όσους συνέπρα-
ξαν στο ροζ ξέπλυµα της Κυβέρνησης, που ψηφίζοντας αυτό το
νοµοσχέδιο σπατάλησαν την ιστορική ευκαιρία να φανεί ότι η Κυ-
βέρνηση έχασε τη νοµιµοποίησή της. Τώρα πια όλα όσα γίνονται
σήµερα είναι απλώς επικοινωνιακές µάχες για τον µικρό τελικό
και τη β’ εθνική της πολιτικής ζωής. Για την κοινωνία είναι αδιά-
φορο, εάν στη σηµερινή συζήτηση θα εντυπωσιάσει περισσό-
τερο ο ΣΥΡΙΖΑ ή το ΠΑΣΟΚ. Από τη στιγµή που επέλεξαν να
στηρίξουν την Κυβέρνηση στην πιο δύσκολη στιγµή της, είναι και
οι δύο συνεργάτες της και ως τέτοιους τους βλέπουµε. 

Μπορεί να ψηφίσουµε την πρόταση µοµφής, όµως είναι γεγο-
νός ότι το κάνουµε αποκλειστικά γιατί θα ψηφίζαµε κάθε πρό-
ταση δυσπιστίας που θα απευθυνόταν σε µία τέτοια επικίνδυνη
Κυβέρνηση. 

Έχουµε βαθιά επίγνωση ότι η διαδικασία αυτή είναι µια ακόµη
παρωδία του κοινοβουλευτισµού, που θα χαρίσει στην Κυβέρ-
νηση έξι µήνες πλήρους νοµιµοποίησης να συνεχίσει ανενόχλητη
το καταστροφικό και εθνικά επικίνδυνο έργο της. Γι’ αυτό εµείς
στη Νίκη προτείνουµε τη σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής επι-
τροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης σύµφωνα µε
το άρθρο 86 του Συντάγµατος. Εδώ θα φανεί ποιος, πραγµατικά,
αντιπολιτεύεται την Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Κουρουπάκη.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Πρόεδρο της Νίκης, τον κ. Να-
τσιό για την παρέµβασή του. Απλά να υπενθυµίσω την ανάγκη
για πιστή τήρηση του χρόνου. Έχουν εγγραφεί εκατόν εβδο-
µήντα εννέα συνάδελφοι. Πρέπει να δώσουµε τη δυνατότητα να
µιλήσουν όσο γίνεται περισσότερο.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην άκρη µιας λίµνης, λέει

ένας µύθος, κάθονταν µερικά περιστέρια. Λίγο πιο πέρα αναπη-
δούσαν έξω από το νερό κάτι βατράχια. Ξαφνικά κάποιος έριξε
µια µεγάλη πέτρα στη λίµνη. Τα µεν περιστέρια πέταξαν και υψώ-
θηκαν στον ουρανό, τα βατράχια βούτηξαν βαθιά στις λάσπες.
Τον µύθο αυτό τον αναφέρει ο Μέγας Βασίλειος. 

Μια κρίση, µια τραγωδία σαν αυτή που συζητάµε έχει δύο απο-
τελέσµατα: Αν είσαι αθώος γίνεται αφορµή να πετάξεις ψηλά κα-
θαρός όπως τα περιστέρια. Αν είσαι ένοχος θα βουλιάξεις στις
λάσπες όπως τα βατράχια. Εσείς αυτό κάνετε εδώ και έναν
χρόνο. Με µπαζώµατα, αποκρύψεις, παραποιήσεις τεκµηρίων,
κωλυσιεργίες και λοιπά βορβορώδη πονηρεύµατα, τσαλαβου-
τάτε στη λάσπη. 

Το πρώτο πράγµα που µπαζώσατε είναι η συνείδησή σας.
Όµως η αλήθεια βγαίνει στο φως. Η λέξη αλήθεια παράγεται από
το άλφα το στερητικό και τη λήθη, είναι αυτό που δεν ξεχνιέται.
Ευτυχώς υπάρχει ο λαός που κρατά αναµµένη τη λαµπάδα της
αλήθειας. 

Συζητάµε σήµερα για την πρόταση µοµφής. Θα µιλήσω για
τριών ειδών µοµφές που διακρίνω:

Η µία είναι η µοµφή των πολιτικάντηδων, µια τουφεκιά στο κα-
τεστηµένο που εκ προοιµίου είναι άσφαιρη. Αυτή η µοµφή δεν
έχει κανένα πολιτικό εκτόπισµα και είναι προδιαγεγραµµένο ότι
θα αποτύχει. Γίνεται στη λάθος χρονική στιγµή και περισσότερο
ωφελεί την Κυβέρνηση, παρά τη ζηµιώνει. Είναι µια µοµφή που
συσπειρώνει τους κυβερνητικούς πίσω από το κοµµατικό µαντρί.
Ακριβώς τη στιγµή που εκδήλωναν τάσεις φυγής, ακριβώς τη
στιγµή που βούλιαζε το γαλάζιο καράβι κάποιοι πετάνε σανίδα
σωτηρίας στους θαλασσοδαρµένους, ενώ οι ευρωεκλογές θα
αρκούσαν για να βυθίσουν την Κυβέρνηση. 

Το βράδυ της Πέµπτης εικάζουµε, σκεφτόµαστε όλοι την αξιο-
λύπητη κατάληξη, το τέλος αυτής της συνεδρίασης να χαχανί-
ζουν αναιτιολόγητα οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης και να
κορδώνονται αυτάρεσκα οι περί τον Πρωθυπουργό και κάποιοι
χαροκαµένοι γονείς, αδέλφια, οικείοι να νιώθουν µαχαιριά στην
καρδιά τους, να σκουπίζουν τα δάκρυά τους και να σκέφτονται
το καντήλι που τρεµοσβήνει στο µνήµα µιας δεκαοκτάχρονης ή
εικοσάχρονης άνοιξης που δεν πρόκειται να ξανανθίσει, που δεν
πρόκειται να ξαναδούν το ηλιόλουστο χαµόγελό της.

Η δεύτερη µοµφή που διακρίνω, δεν έχει καµµία σχέση µε τα
«δωράκια» που ανταλλάσσουν µεταξύ τους τα κόµµατα, που
κακή τη ώρα κυβέρνησαν τον τόπο, για να επιβιώσουν. Πρόκειται
για τη µοµφή του λαού. Είναι η αγανάκτηση του Έλληνα που έχει
φτάσει στο µη παρέκει. Είναι η κατακραυγή εναντίον της Κυβέρ-
νησης που µεταδίδεται από στόµα σε στόµα και από νοικοκυριό
σε νοικοκυριό. Είναι το όριο αυτό ενός προδοµένου λαού που
στέκεται ως ύστατος υπερασπιστής του Συντάγµατος, αφού οι
θεσµοί το έχουν κάνει κουρελόχαρτο. Ορθώς ειπώθηκε ότι το
Σύνταγµα έγινε σύντριµµα. Είναι η µοµφή ενός λαού που στη
συλλογική συνείδησή του κατέγραψε τα Τέµπη ως έγκληµα και
µάλιστα το χειρότερο έγκληµα της Μεταπολίτευσης. 

Τα σκουπίδια, τα µπάζα σας είναι πολλά, είναι αµέτρητα και το
χαλί πολύ µικρό για να τα κρύψει ή καλύτερα να τα συγκαλύψει.
Είναι ψέµα ότι οκτώ στους δέκα Έλληνες µιλάνε για συγκάλυψη
στα Τέµπη; Αυτό δεν είναι µια έµµεση µοµφή; Και αν θέλετε µια
άλλη σοβαρή µοµφή, δείτε το ενάµισι εκατοµµύριο υπογραφών
από πολίτες που αγωνιούν για το εκφυλισµένο κράτος δικαίου
που έχουµε. Θέλετε να σας δείξω και µια µεγάλη µοµφή για τη
δηµοκρατία µας; Δείτε τους συγγενείς των θυµάτων από τα
Τέµπη που αναγκάζονται να καταφύγουν σε ευρωπαϊκούς θε-
σµούς για να σωθούν από την ντόπια µαφία του συστήµατος. 

Η τρίτη µοµφή που µας απασχολεί στη Νίκη είναι κατ’ εµέ και
η πιο σηµαντική, τόσο σηµαντική που από αυτήν εξαρτάται η επι-
βίωση της πατρίδας µας. Αυτή είναι η µοµφή του Θεού. Ξέρω ότι
κάποιοι θα χαµογελάσουν ειρωνικά. Δεν πειράζει. Ο λαός θα κα-
ταλάβει, ο λαός ο υστερούµενος, ο θλιβόµενος, ο κακουχούµε-
νος. 

Σήµερα ο Θεός µάς µέµφεται γιατί καταπατούµε και τους αν-
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θρώπινους αλλά και τους πνευµατικούς νόµους. Στον βωµό ενός
νοσηρού ψευτοπροοδευτισµού ισοπεδώνονται όλες οι ιερές
αξίες. Η βλασφηµία από ποινικό αδίκηµα έγινε δικαίωµα. Παρα-
κολουθούµε τελευταία -δεν προλαβαίνουµε- στο όνοµα της τέ-
χνης τις παλαβοµάρες και τις προστυχιές του κάθε ανισόρροπου
και ατάλαντου, τάχα, καλλιτέχνη. Η οικογένεια από ιερός θεσµός
της φύσης έγινε και αυτή δικαίωµα της παραφύσης. Στο νοµο-
σχέδιο των gay ψευτογάµων η φωνή της Εκκλησίας εξορίστηκε
από τη Βουλή, παρ’ ότι το ελληνικό κράτος χρωστάει την ελευ-
θερία του στο ιερό και τιµηµένο ράσο. Πρόσφατα εορτάσαµε και
τιµήσαµε και την εθνική παλιγγενεσία. Από την άλλη έγιναν κα-
λοδεχούµενοι στη Βουλή οι πρεσβευτές της ανωµαλίας και των
εκατόν επτά ψυχώσεων που η wok ατζέντα τις ονοµάζει «φύλα».
Προσκλήθηκαν οι εκπρόσωποι µιας καινοφανούς κουλτούρας
που όχι µόνο δεν έχει προσφέρει τίποτε στην κοινωνία αλλά τη
ζηµιώνει ριζηδόν, τη διαφθείρει και την αποδοµεί. Μετά από αι-
ώνες προσφοράς στο έθνος, η Εκκλησία έφτασε σήµερα να βρει
την πόρτα της Βουλής κλειστή. Με µια δεκαετία εκµαυλισµού της
κοινωνίας η ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα έφτασε σήµερα να βρει τις πόρτες
της Βουλής ορθάνοιχτες και τους Υπουργούς της Κυβέρνησης
να βγάζουν ξετρελαµένες σέλφι. Ντροπή καµµία!

«Χωρίς εµού ου δύνασθε ποιείν ουδέν» είπε ο Χριστός. Τα
πάντα γίνονται επειδή παραχωρεί ο Θεός να γίνουν. Όµως εµείς
αντιστρέφουµε τη διδασκαλία του. Το Ευαγγέλιο λέει ότι δεν γί-
νεται τίποτε χωρίς τον Θεό. Το δόγµα της νέας εποχής λέει ότι
δεν έχουµε ανάγκη για τίποτε τον Θεό, έχουµε να φτιάξουµε τον
µετάνθρωπο, τον θεοποιηµένο άνθρωπο, τον homo deus, που
λέει στο δυστοπικό βιβλίο του και ο Χαράρι που κάποιοι από την
Κυβέρνηση είναι και θαυµαστές του. Εξοστρακίσαµε τον Θεό
από την καρδιά του κράτους και της κοινωνίας και η µοµφή του
Θεού φέρνει θλίψεις και ωδίνες, όχι γιατί µας τιµωρεί ο Θεός
αλλά γιατί όσο αποµακρύνεσαι από το φως, εσύ ο ίδιος αποδέ-
χεσαι να βυθιστείς στο σκοτάδι.

Η διαφθορά της ψυχής έχει κοινή ρίζα µε τη διαφθορά της πο-
λιτικής και η διαφθορά της πολιτικής γεννά τραγωδίες και εγκλή-
µατα, όπως έγινε στα Τέµπη. Και όλα αυτά γιατί οι ταγοί του
κράτους προσκυνούν αλλότριους θεούς πλέον, τις στοές, τα
λόµπι, τα πλούτη και τις προσωπικές καριέρες, τις δόξες και τα
άνοµα αλισβερίσια, τις ηδονές και της παραφιλίες.

«Επληθύνθησαν υπέρ τας τρίχας της κεφαλής ηµών αι ανοµίαι
ηµών και µετάνοια ουκ ην εν ηµίν» λέει µια όµορφη ευχή της Ορ-
θόδοξης Εκκλησίας. «Οι ανοµίες µας έγιναν περισσότερες από
τις τρίχες της κεφαλής µας αλλά στη µετάνοια δεν λέµε να στρα-
φούµε.» 

Είµαστε οκτώ µήνες στη Βουλή, η Νίκη, και το µόνο που βλέ-
πουµε και ακούµε είναι «λόγια παχιά» και «κούφια καρύδια» κι
«ασκιά γιοµάτα αγέρα», που θα ‘λεγε κι ο Στρατηγός Μακρυγιάν-
νης, αντεγκλήσεις ανούσιες µόνο για εντυπωσιασµό, ποιος θα
κατατροπώσει τον αντίπαλο. Και τελικά ο µόνος νικηµένος είναι
ο λαός µας, που αντί να ασχολείστε µε τα φρικτά του προβλή-
µατα τον αναγκάζετε τεχνηέντως να ασχολείται αυτός µε τα δικά
σας προβλήµατα και αµαρτήµατα. 

Αυτή τη µοµφή, τη µοµφή του Θεού, θα έπρεπε να τρέµουµε
περισσότερο από όλες. Υπό το βλέµµα της αποδοκιµασίας του
κατεδαφίστηκαν -το ξέρουµε ιστορικά- ολόκληρες αυτοκρατο-
ρίες, γκρεµίστηκαν είδωλα, νοητά και φυσικά, ιδεολογικά και τα-
ξικά, ταπεινώθηκαν εγωισµοί και επηρµένα αναστήµατα. Και αν
έχουµε ανάγκη από κάτι ως Έθνος σήµερα είναι να µη µας κα-
τακρίνει άλλο ο Θεός, να τον δεχθούµε και πάλι στους κόλπους
της πολιτείας µας. Γιατί χωρίς την παρουσία του η Ελλάδα είναι
µια «παλιόψαθα των εθνών», που έλεγε και πάλι ο Στρατηγός Μα-
κρυγιάννης. ο «πατριδοφύλακας», όπως ονόµαζε τον εαυτό του.
Γιατί ενώ τον εγκαταλείψαµε, δεν σταµάτησε να µας βοηθάει. Το
είδαµε και µε την υπόθεση των Τεµπών. 

Σε ένα βασίλειο διαφθοράς, όπως έχει καταντήσει η Ελλάδα,
γίνονται όµως, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θαυµαστές ανατροπές που ξεσκεπάζουν τη συγκάλυψη και σιγά-
σιγά έρχεται στο φως η αλήθεια. Γιατί αυτές οι πενήντα επτά
ψυχές µαρτύρησαν σε ένα κράτος ανοµίας και ο Θεός στεφανώ-
νει τους µάρτυρες µε το στεφάνι της δικαιοσύνης, όχι µόνο στην
άλλη ζωή, αλλά πολλές φορές και σε αυτήν. Και µε τη βοήθεια

του θεού καταφθάνει -είναι σίγουρο αυτό- και η ώρα της δικαιο-
σύνης για τα Τέµπη. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Πρόεδρο. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην Υπουργό Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης κ. Δόµνα Μιχαηλίδου και αµέσως µετά έχει ζη-
τήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Κουτσούµπας. 

Κυρία Μιχαηλίδου, έχετε τον λόγο. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, περίπου έναν χρόνο πριν το τρα-

γικό δυστύχηµα των Τεµπών συγκλόνισε τη χώρα από άκρη σε
άκρη. Δύο τρένα προσκρούστηκαν µετωπικά και ως αποτέλεσµα
πενήντα επτά συµπολίτες µας, κυρίως φοιτητές, κυρίως παιδιά,
έχασαν τη ζωή τους. 

Το δυστύχηµα των Τεµπών πλήγωσε την ελληνική κοινωνία.
Κανένας πολίτης δεν µπορεί να µείνει παγερός απέναντι στον
πόνο του γονιού που έχασε το παιδί του, απέναντι στη φράση
«πάρε µε όταν φτάσεις σπίτι», την οποία οι περισσότεροι από
εµάς την έχουµε ακούσει από τους γονείς µας άλλοι τη λέµε οι
ίδιοι στα παιδιά µας. Και η απάντηση στη φράση αυτή εκείνο το
βράδυ ήταν η απόλυτη σιωπή. Κι όταν λέω κανένας, εννοώ κανέ-
νας, κανένας πολίτης, κανένας πολιτικός, είτε είναι µπλε είτε είναι
πράσινος είτε είναι κίτρινος είτε είναι κόκκινος. 

Μετά από αυτό µόνο δύο πράγµατα έχουν σηµασία, η δι-
καίωση των θυµάτων και το ποτέ ξανά. Η Κυβέρνηση και ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός µάλιστα από την πρώτη στιγµή στάθηκαν στο
πλευρό των θυµάτων αποφασισµένοι να συµβάλουν µε κάθε θε-
σµικό, µε κάθε νόµιµο τρόπο, ώστε να µάθουµε την αλήθεια και
να αποδοθεί δικαιοσύνη. 

Σήµερα, έναν χρόνο µετά, συζητούµε για πρόταση δυσπιστίας
που κατέθεσαν κόµµατα της Αντιπολίτευσης µε κύρια κατηγορία
την προσπάθεια συγκάλυψης των πραγµατικών ενόχων, που οι
προσυπογράφοντες Βουλευτές φαίνεται ήδη να γνωρίζουν, παρ’
όλο που η δικαστική έρευνα βρίσκεται σε πλήρη εξέλιξη. 

Η πρόταση βέβαια -και δυστυχώς αν θέλετε γιατί βρίσκεται και
σε µια σύγχυση- διανθίζεται και µε µια σειρά από άλλους λόγους,
τις υποκλοπές, τα email της κ. Ασηµακοπούλου, λίγο από την
ακρίβεια, για να γίνει πιο πειστικό το συµπέρασµα ότι η Κυβέρ-
νηση, λέει, της Νέας Δηµοκρατίας είναι µια επικίνδυνη Κυβέρ-
νηση, µια επικίνδυνη Κυβέρνηση που πρέπει να πέσει. 

Όµως η αλήθεια είναι ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν κρύφτηκε και
δεν κρύβεται ποτέ. Αναγνώρισε λάθη, αναγνώρισε αστοχίες,
πήρε και εξακολουθεί και σήµερα να παίρνει µέτρα για να την αν-
τιµετωπίσει. Δεν θα µιλήσω για όλα αυτά. Αυτά ήδη τα κάνουν
και θα τα κάνουν οι αρµόδιοι Υπουργοί. Ήδη ο Υπουργός Μετα-
φορών µίλησε για το έργο του Υπουργείου του και για τα µέτρα
που λαµβάνονται για ασφαλείς µεταφορές, για ασφαλείς συγκοι-
νωνίες. 

Θα ήθελα όµως να µιλήσω όχι τόσο ως Υπουργός της Κυβέρ-
νησης αυτής αλλά ως µέλος αυτού του Κοινοβουλίου για την
υποτιθέµενη «προσπάθεια συγκάλυψης της αλήθειας» για το δυ-
στύχηµα των Τεµπών, της αλήθειας -ακούστε αυτό- που γνωρίζει
η Αντιπολίτευση όχι όµως οι δικαστικές αρχές, οι οποίες την ανα-
ζητούν. 

Για την Αντιπολίτευση η σταγόνα, λέει, που ξεχείλισε το ποτήρι
ήταν οι νέες, συγκλονιστικές αποκαλύψεις που είδαν το φως της
δηµοσιότητας τις τελευταίες µέρες. Ποιες µέρες; Τις τελευταίες
τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες. Δηµοσίευµα γνωστής, σοβαρής
εφηµερίδας αποκαλύπτει µε πηχυαίους τίτλους ότι λίγες µέρες
µετά το δυστύχηµα κυκλοφόρησε, λέει, µονταρισµένο ηχητικό
µε σκοπό τον αποπροσανατολισµό της κοινής γνώµης. 

Τίποτα πιο στρεβλό, τίποτα πιο αναληθές. Και ποιον λέτε να
συνέφερε η παραποίηση της αλήθειας; Μα φυσικά την Κυβέρ-
νηση αυτή που θέλει να απαλλαγεί από τις ευθύνες της. Τίποτα
πιο στρεβλό, τίποτα πιο αναληθές και, αν θέλετε, τίποτα πιο πα-
ραπλανητικό. 
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Δυστυχώς για το πολιτικό µας σύστηµα κάποιοι βολεύονται οι
ευθύνες να διοχετεύονται απρόσωπα σε µια ένοχη Κυβέρνηση
από το να καταλογιστούν ευθύνες για συγκεκριµένες πράξεις,
για συγκεκριµένες παραλείψεις σε συγκεκριµένα πρόσωπα. Και
δεν αναφέροµαι, βέβαια, µόνο στον σταθµάρχη.

Τι γνωρίζουµε σήµερα ως σκληρό δεδοµένο για αυτήν την τρα-
γική νύχτα; Εκείνη τη µοιραία νύχτα γνωρίζουµε ότι ο Γενικός Κα-
νονισµός Κινήσεως παραβιάστηκε επτά φορές. Επτά φορές,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! 

Υπάρχει κάποιος, αλήθεια, στην Αίθουσα αυτή που να απορ-
ρίπτει συλλήβδην αυτό το πράγµα; Αµφιβάλλει κανείς ότι η τρα-
γωδία θα είχε αποφευχθεί αν εκείνη τη µέρα είχαν τηρηθεί οι
κανόνες κίνησης των τρένων; Θέλω να πιστεύω πως όχι, ένα όχι
που κάθε λογικός άνθρωπος δέχεται και δεν χρειάζεται καµµία
µονταζιέρα για να το δεχτεί. 

Παρ’ όλα αυτά επιµένετε ότι η Κυβέρνηση κρύβεται πίσω από
την παραποίηση αυτού του συγκεκριµένου ηχητικού, ενός ηχη-
τικού που δεν έδωσε η Κυβέρνηση, αλλά ενός ηχητικού το οποίο
είναι στα χέρια της δικαιοσύνης.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ξέρετε πότε αυτό θα είχε νόηµα και
ουσία, µια κατηγορία τέτοιου τύπου για παραποίηση στοιχείων;
Αν η Κυβέρνηση επιχειρούσε να παραπλανήσει ή να χειραγωγή-
σει τη δικαιοσύνη. Όµως όλοι γνωρίζετε ότι αυτό δεν έχει συµβεί.
Ολόκληρο το ηχητικό υλικό έχει δοθεί αυτούσιο και χωρίς καµµία
επεξεργασία στις δικαστικές αρχές, ώστε η δικαιοσύνη -το το-
νίζω- η δικαιοσύνη ως η µόνη αρµόδια να κάνει τη δουλειά της
και να αποδώσει τις ευθύνες εκεί που η ίδια κρίνει. Σε αυτήν τη
διαδικασία κανείς και καµµία δεν βρίσκεται στο απυρόβλητο
όποιος και να είναι, σε όποια θέση και αν βρίσκεται. 

Αλλά η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι δι-
καιοσύνη. Οι ρόλοι των δύο είναι διακριτοί και ευτυχώς είναι δια-
κριτοί. Και γι’ αυτόν τον λόγο είµαστε κράτος δικαίου. Ρόλος
δικός µας, της Κυβέρνησης, είναι να µην παρεµποδίζουµε και
ακόµα περισσότερο να διευκολύνουµε τον ρόλο της δικαιοσύ-
νης, εκεί που από τη δική µας την πλευρά µπορούν τα στοιχεία
να δοθούν µε µεγαλύτερη ταχύτητα. 

Και όχι δεν υποστηρίζω ότι η Κυβέρνηση στην οποία έχω την
τιµή να µετέχω τα κάνει και τα κάνουµε όλα τέλεια. Είµαι η τε-
λευταία που θα το ισχυριστώ. Και όχι δεν είµαστε περήφανοι για
την κατάσταση στον ελληνικό σιδηρόδροµο. 

Όµως ακούστε µε σε αυτό, θα τον παραδώσουµε σε καλύτερη
κατάσταση απ’ ό,τι τον παραλάβαµε. Θα τον κάνουµε καλύτερο
και θα τον κάνουµε ασφαλέστερο. Ναι, πρέπει όµως να περιορί-
σουµε στο ελάχιστο δυνατό το ενδεχόµενο του ανθρώπινου λά-
θους. Η τεχνολογία µάς δίνει τη δυνατότητα να το πράξουµε και
οφείλουµε να το πράξουµε. 

Η ολοκλήρωση της σύµβασης 717 ναι θα συµβάλει στην κα-
τεύθυνση αυτή. Όµως δεν είναι καθόλου βέβαιο ότι ακόµα και
αν αυτή είχε ολοκληρωθεί, θα είχε αποτρέψει αυτό το δυστύχηµα
ή κάποιο άλλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εθνικές τραγωδίες πρέπει να
µας ενώνουν. Αυτή η Κυβέρνηση ήταν είναι και θα είναι ανοιχτή
και στο διάλογο και στην κριτική. Έχουµε ανοιχτά µάτια και ανοι-
χτά αυτιά. Βλέπουµε και αναγνωρίζουµε τα λάθη µας. Το έχουµε
επανειληµµένα αποδείξει. Το διορθώνουµε και προχωράµε µπρο-
στά πιο ενωµένοι, πιο δηµιουργικοί, καλύτεροι.

Κάποτε και η Αντιπολίτευση –ξέρετε- πρέπει να απορρίψει την
τοξικότητα ως µέτρο άσκησης πολιτικής. Και αυτό δεν το ζητάω
για το καλό της Νέας Δηµοκρατίας. Όσο και να θέλουµε, Κυβέρ-
νηση για πάντα δεν θα είµαστε. Το ζητάω και το ζητάµε για το
καλό της δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε την κυρία Υπουργό. 

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Δηµήτρης Κουτσούµπας.

Για την οµιλία σας φαντάζοµαι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Καληµέρα σας, κύριε Πρόεδρε, ναι γιατί φεύγω για την Κύπρο. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: … (Δεν ακούστηκε)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Όχι, το λέει γιατί άλλοι εδώ µέσα Πρόεδροι Κοινοβουλευτικών
Οµάδων παίρνουν τον λόγο, µιλάνε για πέντε λεπτά για δήθεν
παρέµβαση και µιλάνε είκοσι πέντε. Έχει γίνει πάγιο στοιχείο της
διαδικασίας αυτής της Βουλής και κάποτε πρέπει να σταµατήσει.
Κανονική οµιλία, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε,. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας υπερψηφίζει, όπως είναι αυτονόητο και όπως κάνει πάντα µε
το δικό του σκεπτικό, την πρόταση µοµφής που έχει κατατεθεί
προς την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν µένει όµως
µόνο σε αυτό. Καταθέτουµε και εδώ µέσα στη Βουλή τη µοµφή
που καταθέτουµε καθηµερινά µαζί µε τον λαό, την ελληνική νεο-
λαία, το εργατικό λαϊκό κίνηµα στους αγώνες που αναπτύσσονται
ενάντια στην πολιτική αυτής της Κυβέρνησης και τις συνέπειές
της. Μοµφή, λοιπόν, στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη και όχι µόνο
µία αλλά πολλές µοµφές. 

Μοµφή για το έγκληµα των Τεµπών και την άθλια, αποκρου-
στική, κατάπτυστη προσπάθεια συγκάλυψής του. Και µη µας πα-
ριστάνετε τους ανήξερους, κύριοι της Κυβέρνησης. Συγκάλυψη
είναι αυτό που κάνετε από την πρώτη µέρα µέχρι σήµερα, από
τότε δηλαδή που τρέξατε να µπαζώσετε το χώρο του εγκλήµα-
τος και να µοντάρετε τα ηχητικά των συνοµιλιών ή τέλος πάντων
όποιος το έκανε, νοµίζοντας ότι έτσι θα σας ξελάσπωνε, µόνο
και µόνο για να ενισχύσετε το αφήγηµά σας περί αποκλειστικά
ανθρώπινου λάθους και να µας πείτε ότι φταίει µόνο ένας σταθ-
µάρχης. Θέλατε να κρύψετε την πολιτική που βάζει το κέρδος
πάνω από την ασφάλεια, από τις ζωές των ανθρώπων. Μια πολι-
τική την οποία έχετε υπηρετήσει τόσο εσείς όσο βέβαια και προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις. Αυτή την πολιτική που ακολουθείται
βεβαίως σε όλες τις καπιταλιστικές χώρες ακόµα και στις πιο
ανεπτυγµένες, όπως απέδειξε άλλωστε και το χθεσινό -το είδαµε
όλοι- τραγικό περιστατικό στη Βαλτιµόρη των Ηνωµένων Πολι-
τειών. Εκτός αν µας πείτε ότι και εκεί έφταιγε και κάποιος σταθ-
µάρχης, κάποιος υπάλληλος, που µια ολόκληρη γέφυρα εκεί
κατέρρευσε σαν πύργος από τραπουλόχαρτα. 

Συγκάλυψη κάνατε και κατά τη διάρκεια των εργασιών της εξε-
ταστικής επιτροπής όπου αρνηθήκατε να κληθούν σηµαντικοί
µάρτυρες. Συγκάλυψη είναι, βέβαια, και το κλείσιµο άρον, άρον
της εξεταστικής την ώρα που είχε διαβιβαστεί η δικογραφία από
τη δικαιοσύνη. Αλλά και το πόρισµα της ντροπής, το εγχειρίδιο
της συγκάλυψης που καταθέσατε µόνοι σας την προηγούµενη
εβδοµάδα όπου δεν εντοπίζετε καµµία ποινική και πολιτική ευ-
θύνη για το έγκληµα.

Και φυσικά εκτός από την πρακτική της συγκάλυψης υπάρχει
και ο νόµος της συγκάλυψης ο περιβόητος νόµος περί ευθύνης
Υπουργών που επιτρέπει στον κ. Καραµανλή και τους άλλους να
κρύβονται και να µη δικάζονται όπως κάθε πολίτης αυτής της
χώρας από τη δικαιοσύνη, ενώ έχουν κατατεθεί µηνύσεις εναν-
τίον τους από συγγενείς των θυµάτων. 

Και εδώ πέρα έχετε βάλει την υπογραφή σας όλοι, Νέα Δηµο-
κρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Νέα Αριστερά ως Υπουργοί και στελέχη
τότε του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί όταν το ΚΚΕ πρότεινε στην τελευταία συν-
ταγµατική Αναθεώρηση να καταργηθεί το άρθρο 86 του Συντάγ-
µατος που τα προβλέπει αυτά, κάνατε όλοι τους ψόφιους
κοριούς και το απορρίψατε. Γιατί το απορρίψατε; Τι κάνει νιάου,
νιάου στα κεραµίδια; Γιατί θέλετε να προστατεύετε ο καθένας
τους δικούς του Υπουργούς. Αλλά δεν κάνετε µόνο αυτό. Αθωώ-
νετε την ίδια την πολιτική που οδήγησε στο έγκληµα και εσείς
της Κυβέρνησης και εσείς της συναινετικής Αντιπολίτευσης. 

Τι ακούσαµε τις προηγούµενες µέρες από δύο πρώην Υπουρ-
γούς του ΣΥΡΙΖΑ; Ο κ. Παππάς εξοµοίωσε σε τηλεοπτική εκ-
ποµπή, απευθυνόµενος µάλιστα στο Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας, το έγκληµα των Τεµπών µε ένα δυστύχηµα στο δρόµο
που οφείλεται σε µια ασυνειδησία του οδηγού, ενός οδηγού. Εί-
δατε, λοιπόν, πώς τροφοδοτείται από πολλές πλευρές το κυβερ-
νητικό αφήγηµα της ατοµικής ευθύνης;

Ο κ. Σπίρτζης, από την άλλη είπε ότι δεν υπάρχει αιτιώδης συ-
νάφεια ανάµεσα στη µη εκτέλεση της περιβόητης σύµβασης 717
και στην τραγωδία. Σαµπάνιες άνοιξαν στην Κυβέρνηση µόλις το
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άκουσαν! Αλλά και το ΠΑΣΟΚ λοιδόρησε από την πρώτη στιγµή
την πρωτοβουλία του ΚΚΕ για συγκρότηση εξεταστικής επιτρο-
πής, δεν την ψήφισε, δεν µπήκε καν στον κόπο να καταθέσει πό-
ρισµα. Μέχρι και στην αιτιολόγηση της πρότασης µοµφής
αναφέρεστε αρνητικά στην εξεταστική επιτροπή επειδή διερεύ-
νησε ευθύνες από το 1997 όταν ξεκίνησε η διαδικασία της απε-
λευθέρωσης των σιδηροδροµικών µεταφορών του τεµαχισµού
του ΟΣΕ, που τελικά οδήγησε και στην ιδιωτικοποίηση της ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ, λες και αυτό σας εµπόδισε να πείτε την αλήθεια. 

Μα γιατί τέτοια εµµονή πια; Τι σας ενόχλησε ακριβώς; Το ότι
ζητήσαµε ως οφείλαµε να ελεγχθούν τα πεπραγµένα όλων των
Υπουργών, όπως του κ. Χατζηδάκη ως Υπουργού Μεταφορών
της Νέας Δηµοκρατίας; Φανταζόµαστε πως όχι. Μήπως του κ.
Ραγκούση που τώρα είναι στον ΣΥΡΙΖΑ και ήταν τότε Υπουργός
Μεταφορών του ΠΑΣΟΚ; Μήπως του κ. Χρυσοχοΐδη που τώρα
είναι στη Νέα Δηµοκρατία και ήταν τότε επίσης Υπουργός Μετα-
φορών του ΠΑΣΟΚ; Μήπως του κ. Βορίδη που ήταν Υπουργός
Μεταφορών του ΛΑΟΣ τότε ότι επί κυβέρνησης Παπαδήµου µε
κορµό το ΠΑΣΟΚ;

Βλέπετε, κύριε Ανδρουλάκη, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, σε αυτή την
ιστορία το κόµµα σας έχει βάλει τη σφραγίδα του µε όλους τους
δυνατούς τρόπους, ενώ και τους Βουλευτές της ακροδεξιάς που
κάθονταν κάπου στα ορεινά της Βουλής, κυβερνητικούς παρά-
γοντες τους κάνατε πρώτοι εσείς πριν τους ενθυλακώσει η Νέα
Δηµοκρατία. Θέλετε ονόµατα; Τα ξέρετε όλα χαρτί και καλαµάρι.
Αλλά η δική σας θέση από την πρώτη στιγµή ήταν να ελεγχθούν
οι κ. Καραµανλής και Σπίρτζης µονάχα για την οικονοµική ζηµιά
που έκαναν στην Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι για το ίδιο το έγ-
κληµα. Λες και αυτό είναι που καίει τους συγγενείς και τον κόσµο
όσον αφορά τα Τέµπη, αν ζηµιώθηκε οικονοµικά η Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Υπάρχει όµως και ένα κρίσιµο ερώτηµα: Πότε η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας ήταν περισσότερο στριµωγµένη, περισ-
σότερο εκτεθειµένη για το ζήτηµα του εγκλήµατος στα Τέµπη;
Πριν τέσσερις µήνες που συζητούσαµε για τη συγκρότηση εξε-
ταστικής και προανακριτικής επιτροπής ή σήµερα; Προφανώς
σήµερα. Και αυτό οφείλεται και στον αγώνα, κυρίως, των συγγε-
νών των θυµάτων και στην πίεση όλου του λαού και της νεολαίας
και στην εξεταστική επιτροπή και στη µεγάλη εµβληµατική στιγµή
της γενικής πανεργατικής απεργίας στις 28 του Φλεβάρη στον
ένα χρόνο ακριβώς από το έγκληµα, την οποία εσείς του ΠΑΣΟΚ
µε τη συνδικαλιστική σας ηγεσία στην ΓΣΕΕ κάνατε τα πάντα για
να την υπονοµεύσετε και αποτύχατε, βεβαίως, για µια ακόµα
φορά παταγωδώς. 

Πάµε όµως παρακάτω, γιατί όπως είπα οι µοµφές είναι πάρα
πολλές. Μοµφή στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας γιατί την
ίδια ώρα που ο λαός στενάζει από την ακρίβεια, αυτή εµπλέκει
τη χώρα και τον λαό µας όλο και πιο βαθιά στον ιµπεριαλιστικό
πόλεµο στην Ουκρανία.

Γιατί ο κ. Μητσοτάκης έχει αναλάβει ρόλο ή θέλει να αναλάβει
περισσότερο ρόλο πρωτοπαλίκαρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
προκειµένου να αυξηθούν οι ήδη υπέρογκες πολεµικές δαπάνες
που τροφοδοτούν τη διαιώνιση του πολέµου, δαπάνες που, είτε
µε ευρωοµόλογο είτε αλλιώς, θα τις πληρώσουν όπως πάντα οι
λαοί και ανάµεσα σε αυτούς κυρίως ο ελληνικός λαός.

Μοµφή, κύριοι της Κυβέρνησης, γιατί όπως µάθαµε πάλι από
τρίτους, συγκεκριµένα από τον Ζελένσκι που το είπε δηµόσια,
έχετε συµφωνήσει ή είστε σε προχωρηµένες συζητήσεις για απο-
στολή επιπλέον οπλικών συστηµάτων που, µάλιστα, αφορούν την
αεράµυνα. Οπλικά συστήµατα που έχει χρυσοπληρώσει ο λαός
µας και είναι κρίσιµα για την προστασία των συνόρων και της
εδαφικής ακεραιότητας της χώρας µας ιδιαίτερα στις τοποθε-
σίες όπου βρίσκονται.

Μοµφή, γιατί έχετε στείλει τη φρεγάτα «ΎΔΡΑ» του Πολεµικού
Ναυτικού τρεις χιλιάδες πεντακόσια χιλιόµετρα µακριά από τα
σύνορα, στο στόµα του λύκου, για να περιφρουρήσετε διάφορα
εφοπλιστικά συµφέροντα και να συµβάλετε σε πολεµοκάπηλους
σχεδιασµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων Πολι-
τειών Αµερικής που κρατούν ζεστή την πλάτη του κράτους-δο-
λοφόνου του Ισραήλ για να διαπράττει αυτή τη γενοκτονία στη
Γάζα.

Μοµφή, επίσης, γιατί φορτώνετε στον λαό τα βάρη της ακρί-
βειας, τα βάρη του πληθωρισµού που προκαλεί η πολιτική που
και εσείς όπως και άλλες κυβερνήσεις και η Ευρωπαϊκή Ένωση,
υπηρετείτε. Ο βασικός µισθός που προτίθεστε να ανακοινώσετε
θα είναι, όπως φαίνεται, λίγο υψηλότερος από αυτόν που υπήρχε
το 2012, ενώ ο µέσος µισθός είναι 26% χαµηλότερος από αυτόν
που υπήρχε το 2009. Και τι κάνετε; Κλέβετε τις τριετίες δώδεκα
ετών από τους εργαζόµενους µε αυτό το µούφα ξεπάγωµα που
κάνετε, και αρνείστε να υιοθετήσετε τις προτάσεις, για παρά-
δειγµα, του ΚΚΕ για κατάργηση του ΦΠΑ σε είδη πλατιάς λαϊκής
κατανάλωσης και των ειδικών φόρων στα καύσιµα και την ενέρ-
γεια. Γιατί; Δεν έχετε χρήµατα;

Θέλετε να σας πούµε πού να τα βρείτε; Οι πεντακόσιες πιο
κερδοφόρες ελληνικές εταιρίες καταγράφουν το 2022 αύξηση
75,5% στα κέρδη τους, φτάνοντας τα 25,1 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Ναι, αύξηση 75,5% την ώρα που ο λαός στενάζει! Να ποιους προ-
στατεύετε και µετά µας λένε ότι σας πολεµάνε τα µεγάλα οικο-
νοµικά συµφέροντα. Σιγά τα αίµατα! Γελάει ο κόσµος όλος.

Το ότι κάποιοι, βέβαια, µεγάλοι επιχειρηµατίες που σας έχουν
στηρίξει οι άνθρωποι τόσα χρόνια µε χέρια και µε πόδια τώρα
έχουν προφανώς περισσότερες απαιτήσεις και σας στέλνουν
προειδοποιητικές βολές, δεν τους ικανοποιείτε σε όλα, είναι άλλο
ζήτηµα και βγάλτε τα πέρα µόνοι σας. Τι να γίνει; Τα έχουν αυτά
οι δουλειές σας.

Μοµφή σας κάνουµε και για το έγκληµα που πάτε να διαπρά-
ξετε στη ΛΑΡΚΟ µη ανανεώνοντας τουλάχιστον τις συµβάσεις
των εργαζοµένων που λήγουν σε τέσσερις µέρες, στις 31 Μαρ-
τίου. Τους πετάτε έξω για να δώσετε αυτό το χρυσωρυχείο που
διαθέτει η χώρα µας για παλιοσίδερα στον δήθεν επενδυτή που
βρήκατε ή που δεν βρήκατε. Γιατί ο κ. Σταϊκούρας -τέτοιο θρα-
σίµι αυτός, από την πατρίδα µου τη Φθιώτιδα- προχτές τους
έστειλε φιλάκια, λέγοντάς τους ότι δεν υπάρχει επενδυτής. Επεν-
δυτής δεν υπάρχει τους απάντησε, φιλάκια. Αυτή είναι απάντηση
ενός Υπουργού της Νέας Δηµοκρατίας.

Αυτή είναι η ανάπτυξη σας, κύριε Μητσοτάκη, κύριε Σταϊ-
κούρα, κύριε Οικονόµου, για να πιάσω αυτή την περιοχή της
Φθιώτιδας αλλά και των υπολοίπων της Πλειοψηφίας εδώ µέσα.
Όµως, να ξέρετε δεν θα σας περάσει. Θα φροντίσουν οι εργάτες
της ΛΑΡΚΟ, ο λαός της Φθιώτιδας, της Στερεάς ολάκερης, της
Ελλάδας ολάκερης και το ΚΚΕ για αυτό.

Μοµφή και για την ιδιωτικοποίηση και περαιτέρω εµπορευµα-
τοποίηση της υγείας, για τις τραγικές ελλείψεις που αντιµετωπί-
ζει το ΕΣΥ και εσείς αντί να τις καλύψετε, ο καηµός σας είναι να
ξεκινήσετε τα απογευµατινά χειρουργεία επί πληρωµή νοµιµο-
ποιώντας το φακελάκι. Να το νοµιµοποιήσετε εκβιάζοντας δη-
λαδή τους ασθενείς και πατώντας πάνω στον πόνο και την
αγωνία τους. Και πάει ο κ. Γεωργιάδης πάνω από το κεφάλι τους,
µετά το χειρουργείο τους, και βγάζει αναµνηστικές φωτογρα-
φίες. Λίγη ντροπή ποτέ δεν βλάπτει.

Μοµφή, επίσης, για τον νόµο έκτρωµα που ψηφίσατε για τα
ιδιωτικά πανεπιστήµια, που κάνει την τριτοβάθµια εκπαίδευση κα-
νονικό εµπόριο, που βαφτίζει αριστεία όχι το να γράφεις καλά
στις πανελλαδικές αλλά το να έχουν λεφτά οι γονείς σου να πλη-
ρώνουν τον ιδιώτη, τσαλαπατώντας ακόµα και το αστικό Σύν-
ταγµα που εσείς έχετε ψηφίσει.

Μοµφή για την πολιτική σας στην αγροτική παραγωγή, για την
ΚΑΠ της Ευρωπαϊκής Ένωσης που εφαρµόζετε, για τα σχέδια
ξεκληρίσµατος που προωθείτε ενάντια στους αγρότες της Θεσ-
σαλίας, συκοφαντώντας τους και από πάνω, αξιοποιώντας τα πο-
ρίσµατα των Ολλανδών που εσείς οι ίδιοι προσλάβατε, ότι
θέλουν να κάνουν την περιοχή τους έρηµο, επειδή κάνουν το έγ-
κληµα να καλλιεργούν βαµβάκι.

Για να µην τα πολυλογούµε, µοµφή για όλη σας την πολιτική
από την αρχή µέχρι το τέλος, για όλους σας τους νόµους, όλες
σας τις αποφάσεις και, επιπλέον, για την αλαζονεία σας, τη δια-
πλοκή, τα σκάνδαλα και τη συγκάλυψη ευθυνών που επιχειρείτε.
Γιατί, τελικά και όλα αυτά από την πολιτική σας απορρέουν, αυτή
την πολιτική που θυσιάζει την κάλυψη των αναγκών των πολλών,
κάποιες φορές ακόµα και την ίδια την ανθρώπινη ζωή, για τα
κέρδη των λίγων.

Απέναντι σε αυτή την πολιτική εµείς δεν αναγνωρίζουµε κανέ-
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ναν ουσιαστικό αντιπολιτευτικό ρόλο στην παρέα των κοµµάτων
της ξεπεσµένης και αµαρτωλής σοσιαλδηµοκρατίας, δηλαδή στο
παρεάκι του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ, της Νέας Αριστεράς, της Πλεύ-
σης Ελευθερίας, που κατέθεσαν τη συγκεκριµένη πρόταση που
συζητάµε από κοινού.

Τον πραγµατικό αντιπολιτευτικό ρόλο τον αναγνωρίζουµε
µόνο στον ίδιο τον ελληνικό λαό και τη νεολαία του, στο κίνηµα
τους, στους φορείς τους. Αυτοί είναι που καταθέτουν κάθε µέρα
τη µόνη ουσιαστική, αποτελεσµατική, γνήσια και ειλικρινή µοµφή.
Είναι η µόνη που έχει πραγµατικό αντίκρισµα. Γιατί είναι η µόνη
που έχει ήδη καταφέρει να στριµώξει την Κυβέρνηση και αύριο
είµαστε σίγουροι ότι θα τη στριµώξει ακόµα πολύ περισσότερο.
Εκεί καταθέτουµε και εµείς όλες µας τις δυνάµεις.

Από αυτή τη λαϊκή µοµφή εσείς όλοι, όµως, είστε στην καλύ-
τερη περίπτωση απόντες, στη χειρότερη και πιο συνηθισµένη
είστε απλά απέναντι, ακριβώς γιατί η πολιτική σας γραµµή στα
βασικά ζητήµατα είναι ίδια ή παρόµοια φυσικά, µε αυτή της Νέας
Δηµοκρατίας.

Τι να πρωτοθυµηθούµε; Τη γραµµή του ΠΑΣΟΚ για τα ιδιωτικά
πανεπιστήµια που συµφωνούσε να φτιαχτούν αλλά ζητούσε
πρώτα την κατάργηση του άρθρου 16; Τις δηλώσεις σειράς Βου-
λευτών του ΣΥΡΙΖΑ επίσης για την ανάγκη αναθεώρησης του άρ-
θρου 16 ακόµα και για την επιβολή διδάκτρων; Το ξεπούληµα
που κάνατε στην ΚΑΠ της Ευρωπαϊκής Ένωσης όλες τις µέρες
που οι αγρότες της χώρας µας αλλά και όλων των χωρών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ήταν στα µπλόκα και στους δρόµους του
αγώνα ενάντιά της; Το ότι δεν τολµάτε να µιλήσετε για τις ευθύ-
νες της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο έγκληµα των Τεµπών και µάλι-
στα κάνετε λες και σας πάτησαν τον κάλο όταν µιλάµε εµείς για
αυτές; Το ότι το µόνο που τολµάτε είναι να ζητήσετε για την ακρί-
βεια συγκεκριµένα αυτό που ζητάτε, δηλαδή να µειωθούν κά-
ποιοι έµµεσοι φόροι για ένα ορισµένο χρονικό διάστηµα τόσο
όσο το επιτρέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση -όπως διευκρινίζετε επί-
σης- και να φορολογηθούν τα λεγόµενα υπερκέρδη πάλι µε βάση
τις προτάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης;

Συνολικά, η όλη κριτική σας προς την Κυβέρνηση είναι ότι
αυτή δεν εφαρµόζει –λέτε- σωστά τις κατευθύνσεις και την πολι-
τική της Ένωσης. Συγχαρητήρια! Τον στριµώξατε πάρα πολύ τον
κ. Μητσοτάκη µε αυτό. Δεν µπορεί να πάρει ανάσα ο δόλιος. 

Αναγορεύετε την Ευρωπαϊκή Ένωση- που όλοι ξέρουν τι ρόλο
έχει παίξει όλα αυτά τα χρόνια, ιδιαίτερα τα τελευταία δεκαπέντε
χρόνια, και στη χώρα µας µε τις τρόικες και τα υπόλοιπα- σε εγ-
γυητή µάλιστα των λαϊκών δικαιωµάτων και της ευηµερίας µας.
Και γράφετε στην πρόταση µοµφής ότι η Ελλάδα µοιάζει όλο και
λιγότερο µε σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα, ενώ αυτό ακριβώς που
ζούµε είναι η κανονικότητα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Θα σας θυµίσουµε, µέρες που είναι µια και προχτές ήταν η
επέτειος της 25ης Μαρτίου του 1821, τι έλεγε ο Στρατηγός Μα-
κρυγιάννης: «Και ελευθερωθήκαµεν από τους Τούρκους και
σκλαβωθήκαµεν εις ανθρώπους κακορίζικους, όπου ήταν η ακα-
θαρσία της Ευρώπης». 

Βέβαια ακούσαµε και τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ, προσπαθών-
τας να πλειοδοτήσει από τη Θήβα για να µην φανεί ότι σέρνεται
πίσω από τον κ. Ανδρουλάκη, να κάνει τη µνηµειώδη πρόταση
για τους διεθνείς παρατηρητές στις επόµενες εκλογές που θα
µας σώσουν από τη νοθεία. 

Αφέλεια; Επιπολαιότητα; Και εσείς οι πιο έµπειροι του ΣΥΡΙΖΑ
γιατί δεν τον προστατεύετε τον άνθρωπο; Εκτός αν ήταν ηθελη-
µένο και αυτό το «δώρο» που κάνατε στην Κυβέρνηση του κ. Μη-
τσοτάκη, η «πάσα» που της δώσατε δηλαδή για να εκτρέψει τη
συζήτηση από πρόταση δυσπιστίας και όσα αυτή αφορά στο αν
και ποιος αµφισβητεί το εκλογικό αποτέλεσµα. 

Δεν ξέρουµε τι να πούµε πια. Το µόνο σίγουρο είναι πως αν
δεν υπήρχε ο κ. Κασσελάκης, τότε ο κ. Μητσοτάκης θα έπρεπε
οπωσδήποτε να τον εφεύρει. Όταν, όµως, έφερε η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και η κ. Κεραµέως το νοµοσχέδιο για την
επιστολική ψήφο που καταργούσε κάθε διασφάλιση για τη µυ-
στικότητα και την αµεσότητα φυσικά της ψήφου, που καταρ-
γούσε την ταυτόχρονη διενέργεια των εκλογών, και το ΚΚΕ
προειδοποιούσε για τους κινδύνους, όπως ότι παραδίδει προσω-
πικά δεδοµένα, όχι απλά στον κρατικό µηχανισµό αλλά και σε

ιδιωτικές εταιρείες και µάλιστα σε εταιρείες του εξωτερικού που
θα διεκπεραιώνουν και την εκλογική διαδικασία της επιστολικής
ψήφου, εσείς του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ τι κάνατε; Τρέξετε να
τους στηρίξετε, να το υπερψηφίσετε στην επιτροπή, ενώ τελικά,
-για άλλους λόγους φυσικά, και αφού είχατε γίνει βούκινο- αλ-
λάξατε την ψήφο σας στην Ολοµέλεια. 

Έτσι, δεν πέρασαν δύο µήνες και µάθαµε ότι το Υπουργείο
Εσωτερικών έχει κάνει «φέιγ βολάν» τα προσωπικά δεδοµένα των
αποδήµων και τα µοίρασε στην κ. Μισέλ Ασηµακοπούλου και
ποιος ξέρει σε πόσους άλλους ακόµα. 

Βλέπετε, λοιπόν, ότι ακόµα και για τα θέµατα του λεγόµενου
«κράτους δικαίου», που έχετε κάνει «σηµαία» ορισµένοι, έχετε
λερωµένη όλη τη «φωλιά» σας. 

Τι άλλο να θυµηθούµε; Ότι όλοι µαζί απορρίψατε την πρόταση
του ΚΚΕ να µη διορίζεται η ηγεσία της δικαιοσύνης από τις εκά-
στοτε κυβερνήσεις, δηλαδή να µην είναι άµεσα ελεγχόµενοι από
αυτές αλλά να εκλέγεται από το σώµα των δικαστών όπως άλ-
λωστε ζητούν και οι ίδιοι. 

Και, βέβαια, παρουσιάζετε και εδώ ως εγγυητή ποιον άλλον;
Μα, φυσικά την Ευρωπαϊκή Ένωση που µε το σκάνδαλο µε τις
µίζες από το Κατάρ και τα λόµπι, στο οποίο ήταν µπλεγµένη και
Ευρωβουλευτής του ΠΑΣΟΚ εκλεγµένη µε το ΠΑΣΟΚ τότε, πέ-
ρασε στο Ευρωκοινοβούλιο ψήφισµα η Ευρωπαϊκή Ένωση το
οποίο έλεγε επί λέξει ότι «η ικανότητα αυτών των λόµπι να επη-
ρεάζουν τη λήψη αποφάσεων στο Κοινοβούλιο αποτελεί ζωτικό
στοιχείο της ευρωπαϊκής δηµοκρατίας». Όπως ακριβώς το
ακούτε! 

Και αυτό βέβαια δεν πέρασε από µόνο του. Κάποιοι Ευρωβου-
λευτές το ψήφισαν. Ποιοι ήταν αυτοί, όσον αφορά τους Έλληνες;
Ήταν οι Ευρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, οι Ευρωβου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ, οι Ευρωβουλευτές του ΠΑΣΟΚ και της Ελ-
ληνικής Λύσης του κ. Βελόπουλου, που τώρα τελευταία µας το
παίζει και αντισυστηµικός. Συγχαρητήρια σε όλους σας! Τέτοια
συγχαρητήρια σαν και τα δικά µου να σας δώσει και ο λαός στις
ευρωεκλογές!

Να ήταν, όµως, µόνο αυτό το ζήτηµα που ψηφίζετε µαζί; Αν
στο ελληνικό Κοινοβούλιο ο ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε το 50% και το
ΠΑΣΟΚ το 70% των αντιλαϊκών νοµοσχεδίων της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας, στο Ευρωκοινοβούλιο η σύµπλευσή σας
απογειώθηκε. Ο ΣΥΡΙΖΑ µαζί µε τη Νέα Αριστερά, φυσικά, ψή-
φισε το ίδιο µε τη Νέα Δηµοκρατία στο 74,6% των ψηφοφοριών
και το ΠΑΣΟΚ µε τη Νέα Δηµοκρατία στο 92,6%. Με τέτοια πο-
σοστά συµφωνίας είναι να απορεί κανείς και τι τις θέλετε τις ξε-
χωριστές ευρωκοινοβουλευτικές οµάδες, γιατί δεν τις ενώνετε
σε µία για να τελειώνουµε.

Κυρίες και κύριοι, είναι προφανές ότι από την πρόταση δυσπι-
στίας που συζητάµε τόσο η Κυβέρνηση όσο και τα κόµµατα της
σοσιαλδηµοκρατίας που υπογράφουν προσπαθούν να αποκοµί-
σουν συγκεκριµένα πολιτικά οφέλη. Τα τελευταία διαγωνίζονται
µεταξύ τους σε ένα µατς που µάλλον δεν έχει όρεξη να το πα-
ρακολουθήσει κανείς, για το ποιος θα έχει το πάνω χέρι στον
συγκεκριµένο χώρο, για να µπορεί να παίζεται έτσι κάπως το παι-
χνίδι της κυβερνητικής εναλλαγής, να εγκλωβίζεται µια δυσαρέ-
σκεια απέναντι στην κυβερνητική πολιτική. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από την άλλη, αρπάζει
την ευκαιρία για να επαναφέρει το ψευτοδίληµµα περί σταθερό-
τητας ή αστάθειας, να εκβιάσει τον λαό εν όψει των ευρωεκλο-
γών, ώστε να αποφύγει την τιµωρητική ψήφο του που απ’ ό,τι
φαίνεται έχουν αποφασίσει να της δώσουν αρκετοί απ’ όσους
που της έδωσαν εκείνο το περιβόητο 41% πέρυσι το καλοκαίρι.
Δεν θα το πετύχει, όµως. 

Εµείς από την πρώτη στιγµή είχαµε τονίσει ότι αυτό το µεγάλο
ποσοστό δεν αποτελούσε λευκή επιταγή ούτε ένδειξη ότι ο κό-
σµος καλοπερνάει και τους δείχνει εµπιστοσύνη. Αυτό έχει ήδη
αποδειχθεί από τη µεγάλη συµµετοχή σε µια σειρά λαϊκές κινη-
τοποιήσεις, εκδηλώσεις, από τη δυσαρέσκεια που δυναµώνει και
θα δυναµώσει κι άλλο όσο έρχονται τα πιο δύσκολα σε πάρα
πολλά µέτωπα, η οποία αποτυπώνεται κάπως και στις µετρήσεις
και είναι βέβαιο ότι θα αποτυπωθεί και στην κάλπη. 
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Ο µόνος τρόπος, όµως, για να πιάσει, πραγµατικά, τόπο είναι
µε την ψήφο στο ΚΚΕ στον µόνο πραγµατικό στρατηγικό αντί-
παλο αυτής της Κυβέρνησης. Αυτή την ψήφο φοβάται αυτό το
σάπιο σύστηµα. Αυτή την ψήφο φοβάται η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, γιατί είναι η µόνη ψήφος που αµφισβητεί όλες τις
βασικές επιλογές της, η µόνη που θα γίνει δύναµη στον δρόµο,
στους χώρους δουλειάς και εκπαίδευσης, στους αγώνες του
λαού µας που µπορούν να τους στριµώξουν, να πετύχουν ο λαός
µας και η νεολαία µας νίκες, να ανοίξουν τελικά έναν ριζικά δια-
φορετικό δρόµο για να βγούµε από τα σηµερινά αδιέξοδα. 

Εµείς θα είµαστε εκεί σε αυτόν τον δρόµο, στον δρόµο του
αγώνα για µια πραγµατική ριζική αλλαγή. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε Πρόεδρε. 
Τον λόγο τώρα έχει από την Πλεύση Ελευθερίας η κ. Γεωργία

Κεφαλά. 
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα πολυλογήσω, θα είµαι σύντοµη. 
Θέλω να πω ότι αυτή η διαδικασία, πραγµατικά, µου είναι δυ-

σάρεστη. Είναι η δεύτερη µέρα που την παρακολουθώ και που
την παρακολουθούµε όλοι µας. Και αυτό που βλέπω, τελικά, είναι
ένα πολιτικό παιχνίδι που εξακολουθεί να συµβαίνει πάνω σε ένα
δυσάρεστο γεγονός. 

Δεν µιλάω για κάποια συγκεκριµένη πτέρυγα, µιλάω για τις πε-
ρισσότερες. Κανείς δεν θα έπρεπε να απολαµβάνει αυτό που γί-
νεται αυτές τις µέρες. Κάποιοι µιλάνε για οικονοµική άνοδο της
χώρας, επαίρονται, µαλώνετε για το ποιος είπε πρώτος τι, ποιος
αντέγραψε τον άλλον, ποιος µιλάει καλύτερα ελληνικά, ποιος
είναι το τόξο, ποιος είναι το βέλος. Δεν νοµίζω ότι έχουν καµµία
σχέση όλα αυτά που λέµε µε το θέµα της συζήτησής µας. Δεν
είναι η συντριβή του αντιπάλου το θέµα της συζήτησης. Είναι τα
Τέµπη. Δεν είναι η συγκίνηση της ισχυρής επιχειρηµατολογίας
το θέµα της συζήτησης, αλλά είναι κάτι εξαιρετικά αποτρόπαιο
που συνέβη. Δεν είναι η εξουσία το θέµα της συζήτησης. Το θέµα
της συζήτησης είναι µια µόνιµη επικίνδυνη κατάσταση στην
οποία βρισκόµαστε όλοι µας. 

Και τελικά όλα αυτά που συζητάµε δεν είναι πραγµατική ζωή,
γι’ αυτό και κανένας ίσως δεν παρακολουθεί, γι’ αυτό και κανένας
δεν συµπορεύεται µε αυτά που λέµε, γιατί είµαστε σαν τα αρσε-
νικά περιστέρια που φουσκώνουν το στήθος υπέρογκα και δεν
µπορούµε να δούµε τίποτε άλλο. Δεν έχει να κάνει, λοιπόν, µε το
υπερεγώ µας όλη αυτή η ιστορία. Δεν είναι πραγµατική ζωή αυτό
που κάνουµε. Δεν συνδέονται τα θέµατα µεταξύ τους, δεν περιέ-
χουν την έννοια του όλου. 

Θα ήθελα να αναφέρω κάτι. Όταν ένας νέος άνθρωπος χάνε-
ται, ένας άνθρωπος που είναι στην ακµή του που στα κύτταρά
του έχει δύναµη, έχει πληροφορία που είναι το ουράνιο τόξο της
ανθρωπότητας, η σοφία του κοινωνού, η ειρήνη των πλασµάτων
µεταξύ τους, η επιβεβαίωση του λόγου ύπαρξής µας και της νο-
µοτέλειας, όταν, λοιπόν, ένας άνθρωπος φεύγει επειδή η ζωή του
δεν έχει την ίδια αξία µε κάποιου άλλου, τότε ναι πραγµατικά
πρέπει να πάρουµε µαντήλι και να αρχίσουµε να κλαίµε όλοι, όχι
για τον θάνατο, όχι για την απώλεια ενός ανθρώπου, όχι για την
θλίψη που µας προκαλεί το γεγονός, αλλά γιατί ο πολιτισµός
όπως τον ξέρουµε τελειώνει.

Την ηµέρα της κηδείας του Ερµή Θεοχαρόπουλου -το παλικα-
ράκι που πέθανε αβοήθητο στα βουνά- έκανα αυθόρµητα ένα βίν-
τεο µέσα στη θλίψη που είχαµε. Αυτά που είπα µέσα στο βίντεο
ήταν ακριβώς αυτά που λέµε τόσον καιρό για τα Τέµπη. Αυτά
ανέφερα την 1η Φεβρουαρίου του 2022 και µίλησα για άλλον έναν
νέο άνθρωπο ο οποίος χάθηκε στα βουνά. Είπα ότι οι άνθρωποι
που έχουν επιλέξει να είναι πολιτευτές αυτής της χώρας δεν µπο-
ρούν να κάνουν αυτή τη δουλειά που τους έχουµε αναθέσει να
κάνουν, γιατί δεν γνωρίζουν την πραγµατικότητα του απλού πο-
λίτη.

Αυτή είναι η αλήθεια και αυτή εξακολουθεί να είναι, ότι βρίσκε-
στε σε µια άλλη πραγµατικότητα η οποία δεν είναι η δικιά µας.

Μίλησα για λάθος ανθρώπους σε λάθος θέσεις και πως δεν
είναι τα παιδιά µας και εµείς οι ίδιοι ασφαλείς σε αυτή τη χώρα.

Όλα αυτά έναν χρόνο πριν. Τίποτα δεν έχει διορθωθεί από τότε.
Δεν είµαστε µάντεις, δεν κάναµε κάποια πρόβλεψη µε µαγικές
ικανότητες. Όλοι όσοι είδαµε τον Ερµή να χάνεται αργά και βα-
σανιστικά επάνω στο βουνό είπαµε ότι κανείς µας δεν είναι ασφα-
λής, ότι η κατάσταση είναι τόσο τραγική πια και εγκληµατική
αµέλεια η οποία είναι χρόνια, γιατί –ξέρετε- ζούµε µια κρίση αυτή
τη στιγµή και η κρίση δεν έρχεται ξαφνικά. Αν πούµε ότι η κρίση
είναι ένα σπυρί που σπάει, το σπυρί µαζεύει πύον σιγά-σιγά. Δεν
γίνεται ξαφνικά. Γι’ αυτόν τον λόγο ζητάµε την ανατροπή της ση-
µερινής κατάστασης. 

Και έρχονται τα χειρότερα, δυστυχώς. Δεν ήταν καθόλου δύ-
σκολο να κάνουµε αυτή την πρόβλεψη γιατί δεν ήταν πρόβλεψη,
ήταν κάτι που το ζούµε και το ζούσαµε καθηµερινά. Το ότι δεν
υπάρχουν ασθενοφόρα δεν µπορούµε να το πούµε ατύχηµα.

Είναι εγκληµατικό αλληθώρισµα, κυρίες και κύριοι. Δεν µπο-
ρούµε να λέµε ότι δεν πρόλαβαν τον άνθρωπο που έπαθε µια
καρδιά, ένα εγκεφαλικό. Δεν γίνεται να το λέµε αυτό και να το
εννοούµε σε έναν νοµό όπως ο νοµός του Έβρου που είναι τε-
ράστιος και έχει δύο ασθενοφόρα. Αυτό είναι επίτηδες. Είναι έγ-
κληµα. Δεν µπορούµε να λέµε ότι είναι ατύχηµα κάτι όταν δεν
υπάρχει προσωπικό στα ασθενοφόρα, όταν δεν υπάρχει πυρανί-
χνευση και πυρασφάλεια σε έναν σταθµό του µετρό. Δεν µπο-
ρούµε να µιλάµε για ατυχήµατα. Και όσο και να υψώνουµε τη
φωνή, όση τρέλα και να πουλάµε, όσο ύφος σιγουριάς και να
πλασάρουµε όλοι το ξέρουν αυτό, οι πάντες. 

Και το θέµα δεν είναι να χάσουν κάποιοι ή να πέσουν τα κεφά-
λια, αλλά για µια φορά στην ιστορία να αναλάβουµε ευθύνες µε
έναν ικανοποιητικό και αξιοπρεπή τρόπο. Να έρθετε αυτοπρο-
σώπως οι υπεύθυνοι αυτής της τραγωδίας και να οµολογήσετε
τις ευθύνες σας χωρίς ναι µεν, αλλά, µε διευκόλυνση της δικαιο-
σύνης και απόλυτη διαθεσιµότητα του εαυτού σας. Έτσι θα φτιά-
ξει και θα εκσυγχρονιστεί το οτιδήποτε. Δεν µπορούµε να έχουµε
θράσος και να λέµε πως ακόµα κάνουµε κάποιο είδος εκµετάλ-
λευσης. Μα και να σταµατήσουµε να µιλάµε εµείς, δεν θα στα-
µατήσουν να µιλάνε εκεί έξω. Δυστυχώς, δεν θα σταµατήσει εδώ
το κακό. Ακόµα θα είµαστε εδώ και θα λέµε τα ίδια.

Στη Νορβηγία, πολύ πρόσφατα, µια εµπορική αµαξοστοιχία
πέρασε το κόκκινο. Κατευθείαν δόθηκε σήµα να σταµατήσουν
όλες οι αµαξοστοιχίες που ήταν στην περιοχή και, βέβαια, το ατύ-
χηµα απεφεύχθη. Δηλαδή η αµαξοστοιχία που ερχόταν µε µε-
γάλη ταχύτητα για να συγκρουστεί µε την εµπορική σταµάτησε
στο χιλιόµετρο. Και όλοι λέγαµε, όταν διαβάζαµε αυτό το άρθρο:
Τι ωραία που θα ήταν να έχει συµβεί και εδώ αυτό. Όµως, δεν
συνέβη. Πόσο απλό και πόσο πολύ θα θέλαµε να έχει συµβεί. 

Η πολιτική, λοιπόν, δεν είναι καριέρα. Θα έπρεπε να είναι εντι-
µότητα και ευθύνη και αυτό ζητάµε. Παραιτηθείτε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Μιχαήλ

Χουρδάκης και αµέσως µετά η Υπουργός Πολιτισµού κ. Μεν-
δώνη. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Ανε-

ξάρτητος Βουλευτής στην Α’ Περιφέρεια Θεσσαλονίκης, στηρίζω
κι εγώ την πρόταση δυσπιστίας την οποία στηρίζουν σχεδόν όλοι
οι κοινοβουλευτικοί σχηµατισµοί της Αντιπολίτευσης. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και συνάδελφοι της Συµπο-
λίτευσης, βγείτε επιτέλους από το καβούκι του 41%, αντικρύστε
την πραγµατικότητα, διότι οι παρατάξεις που στηρίζουν την πρό-
ταση δυσπιστίας αθροίζουν συντριπτικό πλειοψηφικό ποσοστό
µε βάση τα αποτελέσµατα των εκλογών του Ιουνίου του 2023 και
δεν έχει περάσει ακόµα ούτε ένας χρόνος από αυτές τις εκλο-
γές.

Η δυσπιστία, όµως, δεν είναι των κοµµάτων, δεν είναι καν των
Βουλευτών που την υπογράφουν ή που την υποστηρίζουν. Η δυ-
σπιστία προς την Κυβέρνηση είναι της πλειοψηφίας των Ελλήνων
και είναι δυσπιστία διότι ο λαός έχει καταλάβει ότι από τις πρώ-
τες ώρες του δυστυχήµατος πρωταρχικό σας µέληµα ήταν να
«µπαζωθεί» η αλήθεια για τα πραγµατικά αίτια και, κυρίως, να
«µπαζωθούν» οι πολιτικές αλλά και οι ποινικές ευθύνες των πο-
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λιτικών προσώπων. Είναι δυσπιστία διότι ο λαός έχει καταλάβει
ότι το πρωταρχικό σας µέληµα ήταν να υποβάλετε την κοινή
γνώµη στο αφήγηµα του ανθρώπινου λάθους του σταθµάρχη.
Αποκρύψατε όµως την αλήθεια για τα πανάκριβα και διπλοπλη-
ρωµένα έργα της τηλεδιοίκησης και της σηµατοδότησης. Απο-
κρύψατε την αλήθεια για την ανεπαρκή εκπαίδευση του
προσωπικού. Αποκρύψατε την αλήθεια ότι φορτώσατε το δίκτυο
µε παραπάνω δροµολόγια, επιβατικά και εµπορικά, ενώ αυτό δεν
άντεχε τόσα και δεν ήταν ασφαλές.

Εσείς, Κυβερνητικέ και Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, κύριε
Μαρινάκη και κύριε Βορίδη, που ισχυρίζεστε ότι την πρόταση δυ-
σπιστίας υποκινούν εκδοτικά και επιχειρηµατικά συµφέροντα που
πολεµούν την Κυβέρνηση, λέτε να έχετε δίκιο; Ας το δεχτώ σαν
υπόθεση εργασίας. Θα πρέπει όµως κι εσείς να δεχθείτε ότι τις
τραγικές εκείνες ώρες, που οι οικογένειες θρηνούσαν τα εξαϋ-
λωµένα παιδιά τους, το µόνο που σας ενδιέφερε ήταν το πώς δεν
θα τσαλακωθεί η εικόνα της δήθεν επιτυχηµένης Κυβέρνησης εν
όψει των εκλογών.

Εκείνες τις ώρες, λοιπόν, εσείς είχατε για συµµάχους εκδοτικά
και επιχειρηµατικά συµφέροντα που έσπευσαν να δηµοσιοποι-
ήσουν επιλεγµένες συνοµιλίες του σταθµάρχη και που δεν έβγα-
λαν ούτε µια λέξη για µια εργολαβική σύµβαση που, ενώ θα
έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί από το 2016, δεν ολοκληρώθηκε
ούτε στην τετραετή θητεία σας. Και όταν ο κ. Σταϊκούρας είπε
ότι µε τη σύµβαση που ολοκληρώθηκε µέσα σε πέντε µήνες µετά
το δυστύχηµα, εµείς θα πούµε ότι τότε απλώς το δυστύχηµα διέ-
κοψε ακαριαία το µεθυσµένο πάρτι εργολάβων µε καλεσµένους
τις κυβερνήσεις όλων των προηγούµενων χρόνων.

Υπάρχει δυσπιστία διότι, ενώ οι συνοµιλίες του σταθµάρχη βρί-
σκονται στην ποινική δικογραφία του Ειδικού Εφέτη Ανακριτή, η
εξεταστική επιτροπή δεν θεώρησε σκόπιµο να τις αναζητήσει.
Γιατί; Προφανώς για να µην αποδειχθεί η επικοινωνιακή διαχεί-
ριση που κάνατε.

Όµως, δεν είναι µόνο οι χειρισµοί σας στα Τέµπη που προκα-
λούν τη δυσπιστία του λαού.

Δυσπιστία υπάρχει από τους χειρισµούς σας στην πραγµατική
οικονοµία διότι, ενώ διεθνώς έχουν υποχωρήσει οι τιµές της
ενέργειας και των βασικών αγαθών, ο µέσος µισθωτός στην Ελ-
λάδα δεν µπορεί να τα βγάλει πέρα τον µήνα παρά την «επιτυχη-
µένη» οικονοµική σας πολιτική.

Σήµερα η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» λέει ότι οι Έλληνες έχουν τη δεύ-
τερη χαµηλότερη αγοραστική δύναµη στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Δυσπιστία έχουµε εµείς στη Θεσσαλονίκη διότι άρον-άρον,
πριν λειτουργήσει το µετρό, πριν ολοκληρωθεί ή πριν καν αρχίσει
και τελειώσει δηλαδή η εκκαθάριση και η επανεκκίνηση του
ΟΑΣΘ, βάλατε εργολάβο και εργοτάξια για τον Fly-over, ένα πα-
νάκριβο έργο που είχε µελετηθεί πριν από είκοσι χρόνια και που
κανείς από τους φορείς της πόλης –οι οποίοι δεν ερωτήθηκαν
φυσικά- δεν το θεωρεί ως τη νούµερο ένα προτεραιότητα και που
για τουλάχιστον τα επόµενα τρία χρόνια θα επιβαρύνει την κα-
θηµερινότητα χιλιάδων συµπολιτών µου.

Έχουµε δυσπιστία διότι, ενώ γράφτηκε σε έγκυρη εφηµερίδα
για το µετρό της Θεσσαλονίκης -που συµπληρώνει είκοσι χρόνια
κατασκευής, αν είναι δυνατόν- ότι πληρώθηκαν 325 εκατοµµύρια
ευρώ σε αποζηµιώσεις των εργολάβων, καµµία έρευνα δεν δια-
τάχθηκε. Κανένας δεν φταίει ούτε γι’ αυτό;

Έχουµε δυσπιστία, Υπουργέ των Οικονοµικών, κύριε Χατζη-
δάκη, διότι ενώ σας ζητώ µε την κοινοβουλευτική διαδικασία να
µου χορήγησε τα έγγραφα που τεκµηριώνουν –υποτίθεται- την
ανάγκη ενίσχυσης της «Aegean». «Αερογραµµές Αιγαίου» µε 40
εκατοµµύρια ευρώ των Ελλήνων φορολογουµένων εσείς µου
απαντάτε ότι τα έγγραφα αυτά είναι επιχειρηµατικά απόρρητα.

Καταθέτω στα Πρακτικά την ελλιπή αυτή απάντηση.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Χουρδάκης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εσείς, κύριε Χατζηδάκη, τι είστε; Υπηρέτης του λαού ή υπάλ-
ληλος της «Aegean» για να απαντάτε µε αυτόν τον τρόπο;

Υπάρχει δυσπιστία, κύριοι της Κυβέρνησης, διότι χωρίς να το
έχετε στο πρόγραµµά σας µέσα σε έναν µήνα φέρατε δύο πολύ

βαριά θεσµικά νοµοσχέδια. Έχουµε δυσπιστία, διότι µε τα νοµο-
σχέδια αυτά προκαλέσατε αναταραχή τόσο στην πανεπιστηµιακή
όσο και στην εκκλησιαστική κοινότητα. Γιατί υπήρχε τόσο µεγάλη
βιασύνη; Τι θέλατε να προλάβετε; Ό,τι και να µας απαντήσετε
δεν σας εµπιστευόµαστε πια.

Και υπάρχει πλέον δυσπιστία και από τους χειρισµούς σας
στην υγεία, διότι αποψιλώνετε το δηµόσιο σύστηµα υγείας µε τον
στενό εναγκαλισµό στον οποίον τον οδηγείτε µε τα ιδιωτικά συµ-
φέροντα. Έχετε επιτρέψει την είσοδο ιδιωτών στο πάλαι ποτέ
εθνικό και πάλαι ποτέ δηµόσιο σύστηµα υγείας.

Και, κυρίως, έχουµε δυσπιστία από τους επικίνδυνους χειρι-
σµούς σας στα εθνικά θέµατα τόσο από τη δουλικότητα που δια-
κατέχει την εξωτερική πολιτική για να εξυπηρετήσει συµφέροντα
τρίτων -δήθεν για να έχουµε τη χώρα στη «σωστή πλευρά της
ιστορίας»- όσο και από τις υποχωρήσεις που κάνετε παρά την
αναµφισβήτητη επιθετικότητα -τόσο µε λόγια, όσο και µε έργα-
της Τουρκίας. Θυµίζω Ζουράφα, Συµφωνία των Αθηνών, Τουρ-
κολιβυκό µνηµόνιο και τόσα άλλα και φυσικά σιωπή για την
Κύπρο.

Το έχω αναφέρει ξανά από αυτό το Βήµα, σας πέφτει µακριά
η Κύπρος; Δεν είναι µακριά. Και φέτος συµπληρώνονται πενήντα
χρόνια κατοχής, δηλαδή µισός αιώνας, που προσποιήστε ότι όλα
βαίνουν καλώς.

Υπάρχει δυσπιστία φυσικά και για τους χειρισµούς ή καλύτερα
για τους µη χειρισµούς για τη Συµφωνία των Πρεσπών.

Υπάρχει δυσπιστία γιατί νοµίζετε ότι µε την άκριτη και χωρίς
όρους πρόσδεση της χώρας µας στο άρµα κάποιου ισχυρού θα
ωφεληθούµε. Είναι λάθος. Απλώς µας έχουν ως δεδοµένους και
µας φέρονται αναλόγως.

Τελευταίο, αλλά όχι λιγότερο σηµαντικό είναι το εξής. Έχουµε
δυσπιστία, διότι η Κυβέρνηση µειώνει την εµπιστοσύνη των πο-
λιτών στη θεσµική λειτουργία του πολιτεύµατος: Διότι υποβαθ-
µίζεται σταθερά και διαρκώς το κράτος δικαίου. Διότι ενώ η
ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επικρατείας αποφασίζει για δεύ-
τερη φορά ότι το νερό είναι κοινωνικό αγαθό, εσείς νοµοθετείτε
για να παραµείνει στο Υπερταµείο και το παίρνετε πίσω µόνο
επειδή σας στρίµωξε η κοινωνία της Θεσσαλονίκης.

Το έχω αναφέρει ξανά από αυτό το Βήµα και θα το πω: Δυστυ-
χώς -γιατί µου δίνονται πολλές ευκαιρίες να το πράξω- δεν µπο-
ρεί να υπάρχει κράτος δικαίου όταν η ηγεσία της δικαιοσύνης
διορίζεται από την Κυβέρνηση και όταν θεσπίζονται θέσεις από
την Κυβέρνηση για συνταξιούχους ανώτατους δικαστικούς, κλεί-
νοντάς τους το µάτι. 

Έχουµε χρέος να αποκαταστήσουµε την εµπιστοσύνη των πο-
λιτών στη λειτουργία των θεσµών. Έχουµε χρέος να αποκατα-
στήσουµε την εµπιστοσύνη των πολιτών προς το κράτος, να
αισθάνονται δηλαδή ότι το κράτος τούς παρέχει ασφάλεια. Κι
αυτό πρέπει να γίνει άµεσα. Πρέπει να γίνει αύριο πριν η δυσπι-
στία µετατραπεί σε δυσφορία.

Στηρίζω την πρόταση δυσπιστίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε, και για την απόλυτη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει τώρα η Υπουργός Πολιτισµού κ. Μενδώνη.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Γ’ Ελληνική Δηµοκρατία, η πιο

µακρόχρονη περίοδος οµαλότητας της νεότερης ιστορίας µας,
κλείνει σε λίγους µήνες µισό αιώνα ζωής. Παρά τους κλυδωνι-
σµούς που αναπόφευκτα γνώρισε, υπήρξε µια περίοδος πρωτο-
φανούς σταθερότητας στην οποία οι Ελληνίδες και οι Έλληνες
βίωσαν την ακλόνητη εδραίωση του κοινοβουλευτισµού, την εµ-
πέδωση του κράτους δικαίου, την άρση κάθε υπολείµµατος εθνι-
κού διχασµού.

Έτσι, λοιπόν, είναι ανιστόρητο και επικίνδυνο να χρησιµοποι-
είται σήµερα στο κείµενο της πρότασης δυσπιστίας γλώσσα που
παραπέµπει σε πολύ αποµακρυσµένα και πολύ µαύρα χρόνια της
ιστορίας µας, να γίνεται λόγος για κατεδάφιση του κράτους δι-
καίου, να περιλαµβάνονται καταγγελίες για συγκάλυψη και υπαι-
νιγµοί για χειραγωγούµενη δικαστική έρευνα και, µάλιστα, όταν
αυτά λέγονται από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση η οποία επιχεί-
ρησε ως κυβέρνηση να χειραγωγήσει το τηλεοπτικό τοπίο και σή-

13434 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µερα να έχει στις τάξεις της κάποιον που καταδικάστηκε παµψη-
φεί από το ειδικό δικαστήριο.

Ζητά ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης τη διεξα-
γωγή άµεσων εκλογών µε διεθνείς παρατηρητές. Αν έχει αποµεί-
νει κάποιος µε επαρκείς ιστορικές γνώσεις στον ΣΥΡΙΖΑ, ας
ενηµερώσει τον Αρχηγό ότι η τελευταία φορά που έγιναν εθνικές
εκλογές στην Ελλάδα παρουσία διεθνών παρατηρητών ήταν το
1946 στις απαρχές του Εµφυλίου. 

Και όχι µόνο αυτό υπάρχει και κάτι άλλο πιο επικίνδυνο. Ο Στέ-
φανος Κασσελάκης καλεί τον Κυριάκο Μητσοτάκη, ο οποίος έχει
πρόσφατη νόµιµη λαϊκή εντολή και ευρεία κοινοβουλευτική Πλει-
οψηφία να παραιτηθεί ήρεµα. Τι συµβαίνει να παραιτηθεί ο Πρω-
θυπουργός της χώρας; Ας θυµίσει στον Αρχηγό του κάποιος µε
δηµοκρατικές ευαισθησίες από τον ΣΥΡΙΖΑ ή από το ΠΑΣΟΚ ή
από τη Νέα Αριστερά τους περιστασιακούς συµµάχους του, ποια
ακριβώς καθεστώτα καλούν εκλεγµένους πρωθυπουργούς να
αποχωρήσουν ήρεµα;

Όµως, µε τη συγκεκριµένη πρόταση δυσπιστίας έχουµε µια
πρωτιά σε αυτά τα πενήντα χρόνια µεταπολιτευτικού βίου. Ποτέ
άλλοτε δεν κατατέθηκε τέτοια πρόταση υπογεγραµµένη από τέσ-
σερα Κκµµατα. Η σηµερινή πρωτοβουλία του Αρχηγού του
ΠΑΣΟΚ τεκµαίρει κάτι πολύ περισσότερο από τον κατακερµατι-
σµό της Αντιπολίτευσης. Αποτελεί την απόδειξη της αδυναµίας
όχι της συγκέντρωσης του απαιτούµενου αριθµού Βουλευτών
αλλά της ανικανότητας των κοµµάτων του τόξου της δήθεν προ-
οδευτικής διακυβέρνησης να αρθρώσουν ουσιαστικό αντιπολι-
τευτικό λόγο. Συνασπίστηκαν µόνο για να αντιπαρατεθούν στην
Κυβέρνηση. Στο πεδίο, όµως, της κατάθεσης ουσιαστικών προ-
τάσεων για το µέλλον της χώρας, τις θορυβώδεις καταγγελίες
διαδέχεται η κατατονική σιωπή.

Η κουραστική επανάληψη των αιτιάσεων περί διάβρωσης του
κράτους δικαίου και της δηµοκρατίας είναι ένα τρύπιο παραπέ-
τασµα που δεν µπορεί να κρύψει τον ελέφαντα στο δωµάτιο, την
αδυναµία κάθε κόµµατος της Αντιπολίτευσης όχι µόνο να αρθρώ-
σει πειστικό και συγκροτηµένο λόγο αλλά να παρουσιάσει µια και
έστω εν µέρει εφαρµόσιµη πρόταση. Αντίθετα, ευτελίζουν µια κο-
ρυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία και, µάλιστα, πολλαπλώς.

Τα συνυπογράφοντα κόµµατα δεν τα ενδιαφέρει πρωτίστως
να αποδοκιµαστεί η Κυβέρνηση και οι πολιτικές της. Ενδιαφέρον-
ται για το ποιο θα καταφέρει να πάρει κεφάλι στην Αντιπολί-
τευση. Δεν ενδιαφέρονται και δεν µπορούν να αντιπαρατεθούν
στην Κυβέρνηση, διαγκωνίζονται για την αντιπολιτευτική πρωτο-
καθεδρία. Η τωρινή τους σύµπραξη η πολύ καλή συνεργασία
τους δεν είναι παρά εφήµερη. Πλειοδοτούν σε κενό αντιπολιτευ-
τικό λόγο προσβλέποντας σε βραχυπρόθεσµα εκλογικά, αν όχι
µόνο δηµοσκοπικά οφέλη. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά από εκατόν τέσσερα χρόνια
έχουµε τη νεκρανάσταση της ηνωµένης Αντιπολιτεύσεως, του
συνασπισµού των αντιβενιζελικών που κέρδισε την κοινοβουλευ-
τική Πλειοψηφία το 1920 αλλά επέφερε εν τέλει τεράστια δεινά
στη χώρα. 

Αφορµή για την κατάθεση της πρότασης δυσπιστίας κατά της
Κυβέρνησης είναι τα υποτιθέµενα αποκαλυπτικά δηµοσιεύµατα
για συρραφή συνοµιλιών εργαζοµένων του σιδηροδρόµου που
βρίσκονταν σε κρίσιµες θέσεις τις µοιραίες ώρες του ατυχήµα-
τος. Μόνο που αυτό ήταν γνωστό ήδη από τις πρώτες µέρες της
ανείπωτης αυτής τραγωδίας. Το στοιχείο αυτό έλαβε δηµοσιό-
τητα από την πρώτη στιγµή και δεν υπήρξε τότε καµµία ζέση της
Αντιπολίτευσης ούτε να το καταγγείλει ούτε να το αναδείξει σε
δισκοπότηρο της υποτιθέµενης διάβρωσης του κράτους δικαίου.
Το θυµήθηκαν ετεροχρονισµένα τώρα που κατέλαβε πρωτοσέ-
λιδο κυριακάτικης εφηµερίδας. 

Ει µη τι άλλο, καταρρίπτεται µε πάταγο ένα άλλο προσφιλές
επιχείρηµα της Αντιπολίτευσης, αυτό περί δήθεν κατάπνιξης της
ελευθεροτυπίας, γιατί η αφορµή για την υποβολή της πρότασης
δυσπιστίας είναι ένα δηµοσίευµα του κατά τα άλλα ασφυκτικά
ελεγχόµενου Τύπου. Πότε είναι ο Τύπος ελεγχόµενος; Πότε είναι
ανεξάρτητος; Ανάλογα φυσικά µε τις διαθέσεις και τις βουλήσεις
της Αντιπολίτευσης. Τύπος ταυτόχρονα ελεγχόµενος και ανεξάρ-
τητος είναι δύσκολο.

Στην πραγµατικότητα η Αντιπολίτευση επισπεύδει την πρό-

ταση δυσπιστίας γιατί διαισθάνεται ότι της τελειώνει ο χρόνος,
έχει ανάγκη από µια µετωπική πολιτική αντιπαράθεση µε την Κυ-
βέρνηση καθώς σε λιγότερο από ογδόντα µέρες θα διεξαχθούν
ευρωεκλογές. Η πολιτική αντιπαράθεση ακόµα και µε σφοδρό-
τητα είναι απολύτως θεµιτή και θεσµική. Ωστόσο, στην περί-
πτωσή µας η Αντιπολίτευση κατανοεί ότι δεν της έχει µείνει και
πολύς χρόνος για να διαδίδει τις θεωρίες της. Επειδή η ανακρι-
τική διαδικασία βαίνει προς το τέλος της και η υπόθεση του τρα-
γικού δυστυχήµατος θα πάρει σύντοµα τον δρόµο προς τη
δικαστική αίθουσα µε όλα όσα έχουν γίνει γνωστά διαφαίνεται
ότι θα πρόκειται για πολυπληθή δίκη, κάτι που δεν συνάδει µε
συγκαλύψεις και χειραγωγήσεις. Μεταξύ δε των έως τώρα κατη-
γορουµένων φαίνεται να καταλέγονται και πρόσωπα που δεν
συνδέονται άµεσα µε τις ενέργειες που έλαβαν χώρα τη µοιραία
νύχτα. 

Η Αντιπολίτευση κάνει σα να µη θυµάται τη συστηµατική πα-
ραβίαση του Γενικού Κανονισµού Κυκλοφορίας επτά φορές µέσα
σε µόλις πέντε λεπτά εκείνη την τροµερή νύχτα, σαν να µην
υπήρξαν κατάφωρα και εξόφθαλµα ανθρώπινα λάθη εκείνα τα
λεπτά, σαν οι ευθύνες να είναι αποκλειστικά συστηµικές. 

Η Κυβέρνηση όχι µόνο έχει αποφύγει κάθε σχόλιο επί της ου-
σίας της υπόθεσης που βρίσκεται αποκλειστικά στα χέρια των
δικαστικών αρχών, αλλά παρέχει στις δικαστικές αρχές κάθε
πρόσφορο µέσο για τη διαλεύκανση της υπόθεσης και χωρίς
χρονοτριβή. Περίεργη στα αλήθεια η συγκάλυψη µιας υπόθεσης
που παίρνει την άγουσα για το ακροατήριο µόλις ένα χρόνο µετά
την τραγωδία, όταν άλλες πολύνεκρες καταστροφές χρειάζονται
χρόνια για να εκκαθαριστούν δικαστικά. Και µην τις ξεχνάµε
καθώς είναι πολύ πρόσφατες.

Αυτό το προβληµατικό, κατά την Αντιπολίτευση, κράτος δι-
καίου και οι θεσµοί που καταφέρνουν να διερευνήσουν µια υπό-
θεση µε δεκάδες εµπλεκόµενους και σύνθετες παραµέτρους σε
χρόνο-ρεκόρ συµβαίνει σε αυτή την κυβερνητική θητεία, µε αυτή
την Κυβέρνηση. Όµως, η Αντιπολίτευση στην πραγµατικότητα
δεν θέλει τη γρήγορη και αµερόληπτη διεξαγωγή της δίκης,
επειδή έτσι θα µπει οριστικό τέλος στη θολή εικοτολογία, στα
σενάρια συνωµοσίας, στις διαδόσεις που διασπείρονται ανενδοί-
αστα, θα σηµάνει το τέλος της εκµετάλλευσης του πόνου και του
πένθους. Ο λόγος θα ανήκει στα θεσµικά όργανα της δικαιοκρα-
τούµενης πολιτείας. 

Ας σταµατήσουν οι συνυπογράφοντες την πρόταση δυσπι-
στίας την εργαλειοποίηση του πόνου που δεν είναι κοµµατικός,
αλλά συλλογικός. Ας κατανοήσουν ότι η ταύτιση µε τα θύµατα
και το πένθος ήταν και είναι καθολικά πέρα από τις κοµµατικές
γραµµές και όποιος επιχειρεί µε πρακτικές άλλων εποχών να τα
µερικεύσει ή να τα οικειοποιηθεί αποξενώνεται και απαξιώνεται
νοµοτελειακά από την ίδια την κοινωνία.

Οδηγείται συνεπώς εύκολα κανείς στο να αναρωτηθεί γιατί
τώρα και όχι πριν από µερικούς µήνες η δήθεν αποκάλυψη περί
συρραφής ηχητικών τεκµηρίων. Γιατί τώρα που η ανακριτική δια-
δικασία βαίνει προς το τέλος της και σύντοµα θα ακολουθήσει η
δίκη ποιοι ακριβώς εξυπηρετούνται µε την ανακίνηση ενός θέµα-
τος που είναι γνωστό εδώ και µήνες; Θα φανεί στην πορεία. 

Σήµερα είναι φανερό ότι υπάρχουν δυνάµεις που δεν είναι ικα-
νοποιηµένες µε την αταλάντευτη πορεία σταθερότητας που ακο-
λουθεί η χώρα εδώ και πέντε σχεδόν χρόνια, που θα προτι-
µούσαν, όπως και στο παρελθόν, µια κυβέρνηση αλλοπρόσαλλη
και ανίσχυρη, χωρίς ισχυρή φωνή και αποδοχή στο εσωτερικό
και στο εξωτερικό, που δεν θα στέκονταν εµπόδια σε άδηλες επι-
διώξεις. 

Και είναι πια πασίδηλο γιατί θέλουν να πλήξουν την Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη: Επειδή υπηρετεί µε συνέπεια ένα σχέ-
διο δυναµικής ανόρθωσης και ανάπτυξης της πατρίδας µε ωφε-
λούµενους όλους τους πολίτες. Αυτό είναι που ενοχλεί, η ισχυρή
Ελλάδα, και αυτός είναι ο στόχος της πρότασης δυσπιστίας, να
κλονιστεί η σταθερότητα -πολιτική, οικονοµική και κοινωνική- που
κατακτήθηκε µε τεράστιους κόπους και θυσίες του ελληνικού
λαού. 

Αυτό και µόνο αρκεί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για να κα-
ταψηφιστεί εµφατικά η πρόταση δυσπιστίας της δήθεν προοδευ-
τικής Αντιπολίτευσης. 
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Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Υπουργέ, ευ-
χαριστούµε και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Έχει ζητήσει τον λόγο για τη δεύτερη παρέµβασή του ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Για την οµιλία µου ζήτησα, αλλά ας
κάνω µια παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία. Αν θέλετε να
κάνετε παρέµβαση έχει καλώς. Θέλετε για την οµιλία λίγο αργό-
τερα; Πώς το θέλετε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ας κάνω µια παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία, κύριε

Βρεττέ, έχετε τον λόγο για τη δεύτερη παρέµβαση για τη Νίκη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ακούσαµε µε µειλίχιο και συνετό τρόπο

την Υπουργό να αναλύει ότι όλα γίνονται καλά και ότι η φθονερή
Αντιπολίτευση φθονεί το παραγωγικό και σωτήριο έργο της Κυ-
βέρνησης και χάρη σε αυτό τον φθόνο ανακαλύπτει προβλήµατα.
Και πραγµατικά µου έκανε εντύπωση η επιµέλεια µε την οποία
ανέφερε τα επιχειρήµατά της και δεν στάθηκε πουθενά σε όλα
αυτά, που έχουν επηρεάσει και την κοινή γνώµη. Και αυτό, αλή-
θεια, πώς µπορεί να αποσιωπηθεί; Οι δηµοσκοπήσεις είναι καλές
για την Κυβέρνηση, µόνο όταν της δίνουν ότι έχει αέρα; Οι δη-
µοσκοπήσεις που λένε ότι το 80% του ελληνικού λαού πιστεύει
ότι είναι η πλήρης προσωποποίηση της συγκάλυψης δεν παίζουν
κανένα ρόλο; Πότε, δηλαδή, οι δηµοσκοπήσεις είναι εργαλεία
παραγωγικά και πότε οι δηµοσκοπήσεις είναι εργαλεία αναχρο-
νιστικά;

Εποµένως, θα πρέπει να συµφωνήσουµε για αυτό το έγκληµα
των Τεµπών, όπως η ίδια η Βουλή σχεδόν οµόφωνα έχει αποφα-
σίσει ότι εξετάζει, γιατί παρ’ όλο που πολύ σύντοµα η Κυβέρ-
νηση, τα κυβερνητικά µέλη θέλησαν να σταµατήσουν τη
λειτουργία της επιτροπής, παρά ταύτα και από την Ευρώπη, από
το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο υπάρχουν τροµερές πιέσεις και από
τους Ευρωπαίους εισαγγελείς υπάρχουν αντίστοιχες αναφορές,
αλλά κυρίως δεν πρέπει να παραβλέψουµε ποιο είναι το αισθη-
τήριο του λαού. Και το αισθητήριο του λαού, όσο επιµελώς και
αν παρουσιάζετε το θεάρεστο έργο της Κυβέρνησης, πιστεύει
ότι υπάρχει πλήρης συγκάλυψη µε συγκεκριµένα στοιχεία για
αυτό που ονοµάζει ο λαός και η Βουλή «έγκληµα των Τεµπών».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γιάτσιος Ιωάννης από τη Νέα Δηµο-
κρατία και ακολουθεί ο κ. Αποστολάκης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΤΣΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, παρατηρώντας επι-

σταµένως τις καθηµερινές εξελίξεις και τον πολιτικό λόγο των
τελευταίων ηµερών, καταλήγω στο λυπηρό συµπέρασµα ότι η
υποκρισία περισσεύει από την πλευρά της Αντιπολίτευσης σε
αυτή την Αίθουσα. Επανειληµµένα αναφορικά µε την πολιτική
επικαιρότητα και τις καθηµερινές εξελίξεις, το σύνολο των κοµ-
µάτων της Αντιπολίτευσης αρθρώνει λόγο µε αρνητικά φορτισµέ-
νες λέξεις και άστοχους παραλληλισµούς και προεκτάσεις που
δηµιουργούν λανθασµένες εντυπώσεις, αποπροσανατολίζουν
την κοινή γνώµη και χειραγωγούν το λαϊκό συναίσθηµα. Η σκο-
πιµότητά τους είναι ξεκάθαρα το µικροκοµµατικό συµφέρον, ο
πολιτικός καιροσκοπισµός, η διάβρωση της εικόνας των θεσµών
και η υποδαύλιση της πολιτείας. Αυτή είναι µια γενικευµένη θλι-
βερή διαπίστωση που κάνουµε όλοι µας εντός και εκτός αυτής
της Αίθουσας.

Εµείς δεν πέφτουµε στο επίπεδό σας, συνεχίζουµε να υπηρε-
τούµε εµπράκτως τη χώρα, την πολιτεία και κυρίως τον Έλληνα
πολίτη. Αυτό το οποίο βάλλεται πανταχόθεν από τον µικρόκοσµο
της Αντιπολίτευσης είναι η έννοια του κράτους δικαίου.

Κύριοι, είστε πολύ λίγοι για να µας κάνετε σχετικές, αλλά στην
πράξη άσχετες υποδείξεις για ένα τόσο σοβαρό και ευαίσθητο
θέµα. Φτάσατε, µάλιστα, στο έσχατο σηµείο να παραπλανάτε
τους πολίτες, ζητώντας παρουσία διεθνών παρατηρητών για να
επιβλέψουν τις επερχόµενες εκλογικές διαδικασίες, βλάπτοντας
την εικόνα των εγχώριων θεσµών στο εξωτερικό.

Για να δούµε, όµως, εν συντοµία ποια είναι η αλήθεια, λαµβά-
νοντας ως παράδειγµα τις πρόσφατες εκλογές του 2023, η Ελ-
λάδα κάλεσε µε τρόπο επίσηµο και θεσµικό το Γραφείο
Δηµοκρατικών Θεσµών και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων του Οργα-
νισµού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη να συ-
στήσει και να αποστείλει αποστολή παρατηρητών του
οργανισµού µε σκοπό την επίβλεψη της εκλογικής διαδικασίας.
Τα µέλη της αποστολής των παρατηρητών αυτών αφίχθησαν
στην Ελλάδα µε σκοπό να εξακριβώσουν το εάν η διαδικασία θα
εκτελούταν µε βάση τα διεθνή standards και τις υποχρεώσεις της
χώρας µας ως µέλους του οργανισµού, πάντα εφαρµόζοντας
συγκεκριµένη και διεθνώς αναγνωρισµένη και αποδεκτή µεθοδο-
λογία. Ακολούθησε η σχετική έκθεση που συνέταξαν και είναι δη-
µοσίως προσβάσιµη.

Θα αναφερθώ µονάχα σε µερικά και ενδεικτικά σηµεία της έκ-
θεσής τους. Οι εκλογές έλαβαν χώρα σε ένα ανταγωνιστικό και
πλουραλιστικό περιβάλλον, όπου οι θεµελιώδεις δηµοκρατικές
και πολιτικές ελευθερίες έγιναν σεβαστές.

Συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, οι διεθνείς παρατηρητές ήταν ανέκα-
θεν και θα είναι πάντα παρόντες σε κάθε εκλογική διαδικασία. Η
αναφορά του Προέδρου σας αποσκοπούσε αποκλειστικά στο να
πλήξει την εικόνα της χώρας και του Πρωθυπουργού διεθνώς σε
µια περίοδο όπου η χώρα βγαίνει µπροστά στο διεθνές σκηνικό,
σε µια εποχή που η Ελλάδα είναι ενεργή και λαµβάνει πρωτοβου-
λίες, πρωτοβουλίες και προτάσεις που εισακούγονται στο εξω-
τερικό.

Βεβαίως, ας εξετάσουµε τώρα και ποια είναι η δική σας σχέση
µε το κράτος δικαίου: Εντελώς εξωθεσµικά είχατε συστήσει ένα
παρα-υπουργείο δικαιοσύνης στο Μέγαρο Μαξίµου, σύµφωνα µε
δηλώσεις του πρώην Υπουργού Δικαιοσύνης του ΣΥΡΙΖΑ Σταύ-
ρου Κοντονή. Εξηγήστε µας, λοιπόν, πώς ενισχύει αυτό την έν-
νοια του κράτους δικαίου και πώς ενδυναµώνει την εµπιστοσύνη
στους θεσµούς, σε αυτή την περίπτωση τι θα έλεγαν τα αρµόδια
όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι διεθνείς θεσµοί. Συνάδει
µε την αρχή της διάκρισης των εξουσιών ή όχι; Με ποιο σκεπτικό
ο καταδικασθείς για παράβαση καθήκοντος µε απόλυτη οµοφω-
νία «13-0» από το Ειδικό Δικαστήριο Νίκος Παππάς, αντί να βρί-
σκεται εκτός ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και εκτός πολιτικής, έχει αναλάβει
αναβαθµισµένη θέση υπό τη νέα ηγεσία του φερέλπιδος αναµορ-
φωτή του κόµµατος κ. Κασσελάκη; Σε ποια χώρα του δυτικού κό-
σµου υπάρχει παρόµοιο προηγούµενο;

Γιατί κατηγορείτε τον Κώστα Καραµανλή ότι κρύβεται πίσω
από τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών, τη στιγµή που κατά τη
διάρκεια της δικής σας πενταετούς διακυβέρνησης ούτε ένας
ούτε δύο, αλλά έντεκα Υπουργοί σας έκαναν χρήση της διάτα-
ξης; Επίσης, κατά τη διάρκεια της θητείας σας γιατί δεν κάνατε
καµµία ενέργεια για να τον αλλάξετε, πράγµα που η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας το έπραξε άµεσα; Είναι ή δεν είναι αυτό
διγλωσσία; Οι µνηµειώδεις και πρωτοφανείς καθυστερήσεις για
την εκδίκαση της τραγωδίας στο Μάτι, όπως και οι προσπάθειες
προστασίας και ξεπλύµατος των εµπλεκοµένων πριν αξιολογη-
θούν ποινικά, είναι δείγµα πολιτικού πολιτισµού ή µήπως παρα-
πέµπουν σε άλλες εποχές, αλλά όχι σίγουρα στον 21ο αιώνα;

Εµείς δεν ακολουθήσαµε ποτέ πολωτική πολιτική µε διχαστικά
φορτισµένα συνθήµατα, όπως «σοσιαλισµός ή βαρβαρότητα» και
«ή τους τελειώνουµε ή µας τελειώνουν». Αντίθετα, ακόµα και στα
πιο δύσκολα χρόνια της κρίσης, η Νέα Δηµοκρατία αποτέλεσε
την παράταξη της σύνθεσης, της συναίνεσης και της εθνικής ενό-
τητας.

Έχετε παρασύρει τη χώρα στην αντιπαραγωγική και ενδοοι-
κογενειακή κόντρα της Αριστεράς για το ποιο κόµµα θα βρεθεί
στη δεύτερη και ποιο στην τρίτη θέση της Αντιπολίτευσης, ερ-
γαλειοποιώντας και εκµεταλλευόµενοι ό,τι βρεθεί µπροστά σας.
Σταµατήστε, επιτέλους, να νοιάζεστε για το κοµµατικό σας συµ-
φέρον και νοιαστείτε, επιτέλους, για τη χώρα και τους πολίτες
της!

Αγαπητοί συνάδελφοι, αναφορικά µε την τραγική υπόθεση που
µας απασχολεί όλους και µιλώντας µε υπέρµετρο σεβασµό στη
µνήµη των θυµάτων αλλά και των συγγενών τους και των οικείων
τους, ας σιωπήσουµε και ας αφήσουµε τους θεσµούς και τη δι-
καιοσύνη να κάνει απερίσπαστα τη δουλειά της. Κανείς δεν πρέ-
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πει να καπηλευτεί και να εργαλειοποιήσει την οδύνη και την
ανάγκη αυτών των ανθρώπων για λύτρωση και δικαίωση προς
ίδιον και κοµµατικό όφελος. Άλλωστε, ο πόνος δεν έχει ούτε
χρώµα ούτε κόµµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, για τη συνέπεια στον χρόνο.

Θα ακολουθήσουν τέσσερις Βουλευτές από τον κατάλογο µε
πρώτο τον κ. Ευάγγελο Αποστολάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ, τον οποίο
και καλώ στο Βήµα και στη συνέχεια θα µιλήσει ο Υπουργός Πε-
ριβάλλοντος, ο κ. Σκυλακάκης.

Ορίστε, κύριε Αποστολάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας ξεκινήσουµε

από τα αυτονόητα. Και αυτό γιατί µπορεί εν τη ρύµη του λόγου
να συνεχίζουµε να λέµε ότι τα αυτονόητα καλό είναι να παραλεί-
πονται. Υπάρχουν, όµως και περιστάσεις που τα αυτονόητα θα
πρέπει να τονίζονται.

Αυτονόητη, λοιπόν, η παρουσία µας εδώ ως έκφραση της υπο-
χρέωσής µας για εκπροσώπηση του ελληνικού λαού, ενός λαού
που αυτή τη στιγµή η συντριπτική του πλειοψηφία πιστεύει ότι
όχι µόνο δεν έχει ριχθεί άπλετο φως στη διερεύνηση του εγκλή-
µατος των Τεµπών, όπως είχε δηλώσει ο Πρωθυπουργός, αλλά
µε κάθε τρόπο και µε όποιο κόστος για τη δηµοκρατία και τη δι-
καιοσύνη έχει επιχειρηθεί η συγκάλυψη κάθε πτυχής του, η απο-
ποίηση κάθε κυβερνητικής ευθύνης.

Η πρόταση δυσπιστίας, την οποία συνυπογράφει ο ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία, είναι η έκφραση της φωνής της κοινω-
νίας, µιας κοινωνίας που έχει ανάγκη από ελευθερία, δηµοκρατία
και δικαιοσύνη, µιας κοινωνίας που όπου στρέφει το βλέµµα της
νιώθει να αδικείται, νιώθει αδικαίωτη την ίδια την ύπαρξή της.

Το έγκληµα των Τεµπών είναι ο χείµαρρος που ξεχείλισε το
ποτήρι. Πώς µπορεί να χαρακτηριστεί η στάση της Κυβέρνησης
σε αυτή την τραγωδία πριν ακόµη αυτή συµβεί; Και λέω πριν συµ-
βεί, γιατί ο αρµόδιος Υπουργός όχι µόνο κώφευε στις προειδο-
ποιήσεις περί σοβαρής πιθανότητας πρόκλησης ατυχήµατος,
αλλά κούναγε και το δάχτυλο µέσα στο Κοινοβούλιο και εγκα-
λούσε τον κ. Μεϊκόπουλο ζητώντας του να ανακαλέσει, επειδή
έθεσε υπ’ όψιν του τα αυτονόητα. 

Και η Κυβέρνηση συνέχισε το έργο συσκότισης λίγη ώρα µετά
τη µεγαλύτερη σιδηροδροµική τραγωδία. Την ίδια ώρα που η κοι-
νωνία βρισκόταν σε σοκ, την δια ώρα που τα συνεργεία εκτελών-
τας το καθήκον τους προσπαθούσαν να σώσουν ανθρώπινες
ζωές, η Κυβέρνηση ξεκίνησε ευθύς εξ αρχής την προσπάθεια συ-
σκότισης και απόκρυψης. Πρόσφατα δηµοσιεύµατα αποδει-
κνύουν αλλοίωση και παραχάραξη κρίσιµων διαλόγων.
Ακολούθησε η εντολή για µπάζωµα του χώρου και για µεταφορά
των βαγονιών, που οδήγησαν στην αλλοίωση του τόπου εγκλή-
µατος και στην καταστροφή πολύτιµων αποδεικτικών στοιχείων.
Στη συνέχεια και µετά από όλα αυτά που προηγήθηκαν, πώς θα
µπορούσε η εξεταστική επιτροπή µε την παρούσα κυβερνητική
πλειοψηφία να παράξει το ποιοτικό αποτέλεσµα που απαιτούν οι
περιστάσεις; Και µέσα στην επιτροπή συνεχίστηκε η προσπάθεια
συγκάλυψης µε διαδικασίες fast track χωρίς εξέταση κρίσιµων
µαρτύρων και στοιχείων. 

Κατά δε τη συζήτηση επί του πορίσµατος της εξεταστικής επι-
τροπής στην Ολοµέλεια η κυβερνητική πλειοψηφία για άλλη µια
φορά επέλεξε να αγνοήσει επιδεικτικά τα πορίσµατα της επιτρο-
πής εµπειρογνωµόνων που αποδεικνύουν τις κυβερνητικές ευ-
θύνες στο έγκληµα των Τεµπών και καταρρίπτουν το σαθρό και
πολιτικά ανήθικο επιχείρηµα της Κυβέρνησης περί ανθρώπινου
λάθους.

Παράλληλα µε όσα λαµβάνουν χώρα στην Ελλάδα, οι συγγε-
νείς των θυµάτων προσπαθούν να βρουν δικαίωση απευθυνόµε-
νοι στους ευρωπαϊκούς θεσµούς, στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
στο οποίο πέρασε µε ευρεία πλειοψηφία ψήφισµα-ράπισµα για
την Κυβέρνησή σας και για την υποχώρηση του κράτους δικαίου
και την ελευθερία του Τύπου στη χώρα µας. 

Και τώρα απορεί η Κυβέρνηση που ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία έθεσε θέµα παραίτησης του Πρωθυπουργού και διε-

ξαγωγής των εκλογών. Μα, νοµίζω ότι είναι προφανές το γιατί.
Η χώρα και οι πολίτες πρέπει να προστατευτούν από την κυβερ-
νητική αναλγησία που ενορχήστρωσε τη συγκάλυψη του εγκλή-
µατος των Τεµπών. Η χώρα και οι πολίτες πρέπει να προ-
στατευθούν από την ίδια αυτή Κυβέρνηση που και µε βάση το
ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου έχει πλέον βυθίσει τη
χώρα στα σκάνδαλα, όπως είναι οι υποκλοπές και οι παρακολου-
θήσεις πολιτικών, υψηλόβαθµων στρατιωτικών, δηµοσιογράφων
και άλλων προσώπων. 

Η παράνοµη χρήση και εξαγωγή τεχνολογίας παρακολούθη-
σης, η επίθεση στις ανεξάρτητες αρχές και σε δικαστικούς που
ενεργούν µε γνώµονα το καθήκον τους είναι ενδεικτικά στοιχεία
της υποχώρησης του κράτους δικαίου στην Ελλάδα και της δη-
µιουργίας µιας συνθήκης µη βιώσιµης για όλους τους δηµοκρά-
τες πολίτες, που παρακολουθούν τη χώρα να αποσταθερο-
ποιείται πολιτικά και ηθικά.

Η Ευρωπαία εισαγγελέας, στην οποία εσείς σπεύσατε να επι-
τεθείτε, δήλωσε χαρακτηριστικά ότι για να υπάρξει µια τέτοια
επούλωση του τραύµατος, που προκλήθηκε συλλογικά στην κοι-
νωνία µετά την τραγωδία των Τεµπών, θα πρέπει να αποδοθεί δι-
καιοσύνη. Αυτή τη δικαιοσύνη περιµένουν οι πολίτες κάθε µέρα
για να µπορέσουν να ζήσουν τις ζωές τους κατά πώς τους αξίζει
και περιµένουν µε αγωνία να δουν σε ποια επίπεδα µπορεί να
φτάσει η κυβερνητική αναλγησία που εκτείνεται σε ευρύτατο
φάσµα, από τα Τέµπη στα νοσοκοµεία και στα δηµόσια πανεπι-
στήµια, αλλά  και στην παράνοµη χρήση προσωπικών δεδοµένων
πολιτών για ψηφοθηρικούς σκοπούς. 

Δικαιοσύνη λοιπόν και κράτος δικαίου, έννοιες και αξίες ασυµ-
βίβαστες µε τις κυβερνητικές πρακτικές, όπως έχει αποδειχθεί
πλέον. Ακούγεται συχνά από στελέχη της κυβερνητικής παράτα-
ξης η φράση «ας αφήσουµε τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά
της». Όµως, για να µπορεί η δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της
χρειάζεται τα κατάλληλα εργαλεία. Η πρόταση δυσπιστίας της
Αντιπολίτευσης εκφράζει αυτή ακριβώς τη µοµφή, ότι δηλαδή
έχετε στερήσει από τη δικαιοσύνη τα εργαλεία της δουλειάς της.
Πώς µπορεί να δικαιωθεί η µνήµη των θυµάτων, πώς θα δικαιω-
θούν οι επιζώντες και οι οικογένειες που θρηνούν χωρίς να απο-
δοθεί δικαιοσύνη; Το προσφιλές στην Κυβέρνηση επιχείρηµα
περί νωπής λαϊκής εντολής δεν είναι δυνατόν να χρησιµοποιείται
καταχρηστικά σε κάθε ευκαιρία και επί παντός ζητήµατος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε, για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς από τη Νέα Δη-

µοκρατία. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες

έχουν µνήµη και κυρίως έχουν αντίληψη. Μπορούν να κρίνουν,
να συγκρίνουν, να αποτιµήσουν. Η αποτίµηση γίνεται από τους
πολίτες µε αυστηρά πραγµατικά κριτήρια. Αυτό αποτυπώθηκε
στις πρόσφατες εκλογές όχι µία, αλλά δύο φορές. Οι Έλληνες
πολίτες έχουν επιλέξει την πολιτική σταθερότητα. Έχουν επιλέξει
µια σοβαρή και συγκροτηµένη Κυβέρνηση, την οποία κρίνουν αυ-
στηρά, αλλά αναγνωρίζουν και το θετικό της έργο, αλλά και τη
δυνατότητά της να διαχειρίζεται οριακές και κρίσιµες καταστά-
σεις.

Θέλω να απευθυνθώ στους συναδέλφους της µείζονος και της
ελάσσονος Αντιπολίτευσης που προσυπέγραψαν την πρόταση
δυσπιστίας για το γεγονός ότι η µεγάλη και συντριπτική πλειοψη-
φία των Ελλήνων πολιτών απορρίπτει την πολιτική σας πρόταση.
Δεν σας φταίει ο ελληνικός λαός που δεν σας εµπιστεύεται για
τη διακυβέρνηση της χώρας. Προφανώς η δυσκολία ή καλύτερα
η απροθυµία σας να διαβάσετε καλύτερα τη βούληση και τον
τρόπο σκέψης των πολιτών σάς οδηγεί σε πρακτικές, όπως η
προσπάθεια επαναφοράς ενός τοξικού και διχαστικού κλίµατος.

Πρόσφατα έγινε προσπάθεια να αναβιώσει αυτό το κλίµα,
αλλά οι Έλληνες πολίτες γύρισαν την πλάτη σε αυτές τις πρα-
κτικές. Η προσπάθεια κοµµατικής εκµετάλλευσης του ανθρώπι-
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νου πόνου ενός τραγικού δυστυχήµατος είναι σαφής. Κανείς δεν
έχει το µονοπώλιο της ευαισθησίας. 

Θέλω από το Βήµα της Βουλής να εκφράσω τον απόλυτο σε-
βασµό µου στις οικογένειες που έχασαν παιδιά, αλλά και συγγε-
νικά πρόσωπα σε αυτό το δυστύχηµα. Κανείς από εµάς δεν
πρόκειται να αποδεχθεί πρακτικές συγκάλυψης της αλήθειας και
των ευθυνών. Άλλωστε, η υπόθεση δεν έχει κλείσει, αλλά είναι
σε εξέλιξη η έρευνα της δικαιοσύνης. Δεν µπορεί να τίθεται σε
αµφισβήτηση ο ρόλος και η ανεξαρτησία της δικαιοσύνης ούτε
να διακινούνται σενάρια συνωµοσίας που µετατρέπονται σε πρό-
ταση δυσπιστίας. Τέτοια και τόση προφανώς είναι η ένδεια της
Αντιπολίτευσης που υποκαθιστά τον πολιτικό λόγο και τα -εντός
εισαγωγικών- «επιχειρήµατά» της µε fake news. Διότι όλοι γνω-
ρίζουν ότι η Διεύθυνση Εγκληµατολογικών Ερευνών της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας από την εποµένη του τραγικού δυστυχήµατος
διαβίβασε το σύνολο των ηχητικών καταγραφών του ΟΣΕ στη δι-
καιοσύνη. Από πού τεκµαίρεται ότι οι καταγραφές αυτές αλλοι-
ώθηκαν; Υπάρχουν ευθύνες που διερευνώνται, αλλά υπάρχει και
ανθρώπινο λάθος που έχει αναγνωριστεί από όλους. Δεν µπορεί
να αµφισβητείται η ίδια η έρευνα της δικαιοσύνης πριν ακόµα
ολοκληρωθεί. 

Διεξάγεται µια συστηµατική προσπάθεια δηµιουργίας κλίµα-
τος πολιτικής αποσταθεροποίησης και δυσφήµησης της χώρας.
Για κάποιους δεν είναι αποδεκτό ότι υπάρχει µία Κυβέρνηση που
όχι µόνο δεν έχει φθορά, αλλά αύξησε και το ποσοστό της στις
πρόσφατες εκλογές. Δεν είναι αποδεκτό ότι οι ίδιοι είναι καθη-
λωµένοι σε πολύ χαµηλά ποσοστά. Δεν είναι αποδεκτό ότι υπάρ-
χει µία Κυβέρνηση που αποκατέστησε την εικόνα της χώρας, που
υπερασπίζεται τα εθνικά συµφέροντα, που έχει ενισχύσει τις
Ένοπλες Δυνάµεις, αλλά και τις διεθνείς µας συµµαχίες. Δεν
είναι αποδεκτό ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη εφαρ-
µόζει ένα ευρύ πλέγµα αλλαγών και µεταρρυθµίσεων και ταυτό-
χρονα προχωρά σε παρεµβάσεις µε ισχυρό κοινωνικό πρόσηµο,
όπως είναι η αύξηση του κατώτατου µισθού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι υποχρεωµένος να ανα-
φερθώ στα όσα είπε ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ για την ανάγκη διε-
νέργειας εκλογών µε την παρουσία διεθνών παρατηρητών. Είναι
βέβαιο ότι ο κ. Κασσελάκης δεν γνωρίζει σε ποια χώρα βρίσκεται,
σε ποια χώρα έχει έρθει. Από το καλοκαίρι του 1974, αυτή η πα-
ράταξη και ο ιδρυτής της ο Κωνσταντίνος Καραµανλής όχι µόνο
αποκατέστησαν τη δηµοκρατία, αλλά έβαλαν τα θεµέλια µιας κοι-
νοβουλευτικής δηµοκρατίας εντός της οποίας υπάρχουν θεσµοί
και δηµοκρατικές ελευθερίες. Σε αυτή την κοινοβουλευτική δη-
µοκρατία, εδώ και πενήντα χρόνια υπάρχει εναλλαγή κοµµάτων
στην εξουσία, σεβασµός και αποδοχή από όλους της βούλησης
του ελληνικού λαού, αλλά και αναγνώριση των δηµοκρατικών
ελευθεριών. Δεν είµαστε τριτοκοσµική χώρα για να χρειαζόµαστε
διεθνείς παρατηρητές για να κάνουµε εκλογές. Σε αυτή τη συγ-
κυρία, σε έναν ασταθή κόσµο µε ασύµµετρες απειλές, η χώρα
χρειάζεται πολιτική σταθερότητα. Αυτή είναι η εντολή και η επι-
λογή του ελληνικού λαού. 

Η πρόταση δυσπιστίας θα απορριφθεί από τη Βουλή. Το ζή-
τηµα, όµως, δεν τελειώνει εδώ. Αυτές οι πρακτικές διολίσθησης
της χώρας σε ένα κλίµα οξύτητας και τοξικότητας θα απορρι-
φθούν και από τους Έλληνες πολίτες, µε ελεύθερο πνεύµα και
βούληση και εντός των θεσµών της δηµοκρατίας.

Καταψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι ένας µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Πυλίου Κω,
καθώς και δεκαεννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το 28ο Δηµοτικό Σχολείου Βόλου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει τώρα από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής κ. Ευαγ-

γελία Λιακούλη. 
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προχθές, την ηµέρα της εθνικής

µας επετείου ήµουν στον τόπο µου στη Λάρισα. Εκεί, λοιπόν,
απέναντι από την εξέδρα των επισήµων στην παρέλαση ζήσαµε
µία συγκλονιστική στιγµή. Καθ’ όλη τη διάρκεια της παρέλασης
στέκονταν βουβή και ακίνητη η οικογένεια της Κλαούντια Λάτα.
Ήταν ένα από τα κορίτσια που χάθηκαν στην τραγωδία των Τεµ-
πών. Το συγκλονιστικότερο όλων ήταν ότι η µάνα, η Άλµα Λάτα,
κρατούσε επί δύο ώρες στα χέρια της ένα χαρτί που έγραφε «δι-
καιοσύνη», χωρίς να λυγίσει το χέρι της ούτε ένα λεπτό. Την πα-
ρακολουθούσα. Στο άλλο της χέρι κρατούσε ένα λευκό
τριαντάφυλλο. 

Όταν, λοιπόν, τελείωσε η παρέλαση µετά από δύο ώρες περί-
που, πλησίασε τον Υπουργό που εκπροσωπούσε την Κυβέρνηση
και αντί να κάνει επεισόδια, να δηµιουργήσει εικόνες, κ.λπ., δεν
έκανε τίποτε άλλο παρά µόνο του παρέδωσε το τριαντάφυλλο,
λέγοντάς του «αυτή είναι η ψυχή του παιδιού µου», τον αγκά-
λιασε και του είπε «κάντε ό,τι πρέπει». 

Αυτά συµβαίνουν αυτή τη στιγµή στην κοινωνία και έτσι αισθά-
νεται ο λαός µας, συµπεριλαµβανοµένων και των οικογενειών
των ανθρώπων που έχασαν τα παιδιά τους, κύριε Ταµήλο της
Νέας Δηµοκρατίας, που τολµήσατε να πείτε «πραγµατικά δεν εν-
διαφέρει κανέναν άλλον επιτέλους αυτό το έγκληµα των Τεµπών»
και «τι έγκληµα» και «ο κάθε άνθρωπος κουβαλάει σε κάθε περί-
πτωση τα βάσανά του, τροχαία συµβαίνουν, πολλά συµβαίνουν,
θάνατοι, καρκίνος. Άρα;».

Όχι, δεν είναι έτσι, κύριοι και κυρίες της Νέας Δηµοκρατίας.
Αν πεθάνω από καρκίνο είναι επειδή µου έτυχε αυτό, όπως τυ-
χαίνει σε εκατοµµύρια ανθρώπους και βεβαίως το τίµηµα θα είναι
αυτό και θα το αποδεχθώ, γιατί έτσι είναι. Όµως, όχι, δεν θα
δεχτώ ποτέ να φύγουν τα παιδιά µας, τα παιδιά της Ελλάδας, τα
πενήντα επτά παιδιά και τόσα άλλα παιδιά, επειδή δύο αµαξο-
στοιχίες το 2023 ήρθαν σε µετωπική σύγκρουση και κινούνταν
πάνω στον σιδηρόδροµο επί πολλή ώρα, χωρίς κανείς να τα δει.

Τις πρώτες ώρες, κύριε Υπουργέ, που βγήκε ο κόσµος στους
δρόµους και στις πλατείες, έγραψε στα πανό «ΕΓΚΛΗΜΑ». Αυτό
δεν το έκανε το ΠΑΣΟΚ ούτε τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Ο
λαός το ονοµάτισε «έγκληµα». Εσείς είπατε «ανθρώπινο λάθος».
Ο λαός ξέρετε γιατί το ονόµασε «έγκληµα»; 

Το ονόµασε «έγκληµα», κύριε Υπουργέ, επειδή είναι αδιανόητο
για οποιονδήποτε µέσο συνετό άνθρωπο, όπως λέµε, να συγ-
κρούονται δύο αµαξοστοιχίες, επειδή κάποιος δεν το είδε. Και
ποιος, λοιπόν, αυτόν τον κάποιον που µπορεί να είχε κοιµηθεί,
µια που µιλάτε για ανθρώπινο λάθος, προστάτευε, κάλυπτε, ανα-
πλήρωνε; Κανένας. Γι’ αυτό, λοιπόν, ο λαός το είπε «έγκληµα»
και εσείς επιµένετε στο αφήγηµα του ανθρώπινου λάθους. 

Κοιτάξτε, υπάρχουν τραγικά ερωτήµατα, αλλά ακόµη τραγικό-
τερες παραδοχές. Η θεωρία σας περί του ανθρώπινου λάθους
έρχεται και σας χτυπάει σαν να είναι ένα τούβλο που εσείς µε
µια σφεντόνα πάτε να το ρίξετε µακριά και έρχεται πάλι και χτυ-
πάει το κούτελό σας. Και ξέρετε γιατί; Διότι είναι ρουσφέτι σας.
Το ότι πουλάτε µέχρι και το ρουσφέτι σας, αυτό έχει σχέση µε
το ήθος σας. Δεν θα το κρίνουµε εµείς. Όµως, το πουλάτε. Ρου-
σφέτι δικό σας ήταν. Αχθοφόρος ήταν ο άνθρωπος, ιδέα δεν
είχε. Πήγατε, τον πήρατε και τον κάνατε σταθµάρχη για να έχει
µεγαλύτερες αποδοχές, ναι ή όχι; Ναι. Αυτή είναι, λοιπόν, η
πρώτη παραδοχή.

Η δεύτερη παραδοχή είναι η εξής: Ο χώρος µπαζώθηκε λίγα
εικοσιτετράωρα µετά, ναι ή όχι; Είχατε κανέναν πραγµατογνώ-
µονα που σας είπε να το κάνετε αυτό; Όχι. Είχατε τις οικογένειες
εκεί που έψαχναν ακόµη -έλεος!- µέλη των ανθρώπων τους; Ναι.
Μπαζώσατε στο άψε-σβήσε; Ναι. Είχατε πολιτικό όργανο στο
οποίο συµµετείχαν υψηλά ιστάµενα -πολύ υψηλά όµως- ιστάµενα
πρόσωπα; Ναι. Ποιος το έκανε αυτό; Δεν έγινε µε σφραγίδα της
Νέας Δηµοκρατίας, όπως και το ρουσφέτι; Βεβαίως και ναι.

Για να δούµε και τη σταγόνα που ξεχείλισε το ποτήρι µε το µε-
γάλο περιεχόµενο για το έγκληµα των Τεµπών που ήταν η µον-
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ταζιέρα του πρωτοσέλιδου της εφηµερίδας «ΤΟ ΒΗΜΑ». Ποιος
το έκανε αυτό και γιατί το έκανε; 

Και σας άκουσα, κύριε Υπουργέ, να λέτε «Μα, καλά, συζητάει
η Αντιπολίτευση και το ΠΑΣΟΚ και όλα τα κόµµατα, που στηρί-
ζουν την πρόταση δυσπιστίας για κάτι που το έχουµε αποκαλύψει
εµείς στην Κυβέρνηση;». Για ποιο πράγµα ακριβώς µιλάτε; Τι
αποκαλύψατε; Τα ντοκουµέντα; Εσείς τα διαρρεύσατε τα ντο-
κουµέντα τα ηχητικά. Εσείς οι ίδιοι! Ποιος είχε το συµφέρον να
κάνει τη µονταζιέρα και ποιος είχε το συµφέρον να τα διαδώσει
αυτά και να κάνει διάχυση της πληροφόρησης στα φίλια µέσα
σας; Ποιος; Εσείς! Σφραγίδα της Νέας Δηµοκρατίας είναι και
αυτό. Προανακριτική, δεν µου λέτε, γιατί δεν δεχθήκατε ακρι-
βώς; Γιατί δεν είχατε κατηγορητήριο; Και ο φάκελος της Ευρω-
παίας εισαγγελέως που έχουµε εµείς στα χέρια µας που έχει
ονοµατεπώνυµο, γιατί δεν τον χρησιµοποιήσατε; Δεν είναι σφρα-
γίδα της Νέας Δηµοκρατίας; Κρυφτήκατε πίσω από την πρόταση
του ΚΚΕ που µίλησε για την Ευρώπη, τα κονδύλια και το 1997 και
κάνατε µια εξεταστική κατ’ όνοµα που δεν είχε κανένα πόρισµα.
Ήταν για γέλια, αν δεν ήταν τόσο τραγικά τα πράγµατα. Και το
βάλατε σε ένα συρτάρι εκεί στο χρονοντούλαπο της ιστορίας να
υπάρχει και αυτό ότι κάνατε και καλά εξεταστική. Δεν έχετε τύ-
ψεις; Μα, πώς κοιµάστε αλήθεια; Κι αυτό είναι ένα ερώτηµα που
εµένα µε βασανίζει. 

Το έγκληµα των Τεµπών είναι µια ανοιχτή, µία χαίνουσα πληγή.
Έγινε η αποκάλυψη της εφηµερίδας «ΤΟ ΒΗΜΑ» για τη µοντα-
ζιέρα που στήσατε λίγες ώρες µετά την τραγωδία.

Συνάδελφοι, αυτό είναι το συγκλονιστικό. Δηλαδή, ο άλλος
θρηνούσε, έχασε το παιδί του, τον άνθρωπό του και έψαχνε να
βρει τι θα κηδέψει -γιατί όποιος πήγε εκεί ήξερε τι έβλεπε, για
όσους πήγαµε και για όσους δυστυχώς είδαµε- µανάδες ούρλια-
ζαν έξω από το νοσοκοµείο και εσείς µοντάρατε τα ηχητικά ντο-
κουµέντα στους διαλόγους του σταθµάρχη. Είστε, δηλαδή,
ικανοί για όλα. 

Και βεβαίως θεωρώ ότι είναι πολιτικό θράσος να κουνάτε το
δάχτυλο και να µας λέτε εσείς εµάς για συµφέροντα.

Κατ’ αρχάς, οι ίδιοι οι δηµοσιογράφοι σε δηµόσιο λόγο αρθρο-
γραφώντας, λένε σε εσάς -φωνάζουν σε εσάς, κύριε Υπουργέ-
έλεος! Οι δηµοσιογράφοι τα λένε αυτά. Πέντε χρόνια απολαµ-
βάνετε της απόλυτης ασυλίας για όλα και µιλάτε τώρα που ο κόµ-
πος έφτασε στο χτένι, που δεν µπορούν ούτε αυτοί να νιώσουν
ότι είναι συνεργοί σας, συνένοχοι σε αυτό; Δεν θέλουν. Δεν σας
θέλουν, είναι απλό. Νιώθουν ότι δεν µπορούν να συµµετέχουν σε
αυτό. 

Μιλάτε εσείς που περνάτε από την κρεατοµηχανή δύο φορές
την ηµέρα τον πολιτικό αρχηγό του ΠΑΣΟΚ; Τι δεν του έχετε πει!
Δεν τον είπατε κατάσκοπο µε το που εµφανίστηκε; Δεν τον πα-
ρακολουθήσατε από τα σεντόνια µέχρι τα σαλόνια; Τι «Predator»
τι ΕΥΠ! Σας αποκάλυψε, γιατί αυτός πήγε στον Άρειο Πάγο. Διότι
έτσι κι εµείς είδαµε ότι παρακολουθούσατε δεκαοκτώ χιλιάδες
Έλληνες πολίτες. Εγώ µέλος της εξεταστικής επιτροπής δεν
έµαθα ποτέ γιατί, ίσως και µένα. Σίγουρα εσάς λένε τα δηµοσι-
εύµατα. Εγώ δεν ξέρω αν ξέρετε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ούτε εγώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ούτε εσείς!
Πάντως, είστε κι εσείς στη λίστα. Ξέρετε για ποιο; Εµείς δεν

ξέρουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, ολοκλη-

ρώστε κυρία συνάδελφε. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Γι’ αυτό, λοιπόν, προσπαθείτε να καταλογίσετε όλα αυτά που

δεν καταλογίζονται. Καταλογίζετε όλα τα φαιδρά του κόσµου,
επειδή δεν µπορείτε σε καµµία περίπτωση να τον εξαρτήσετε, να
τον προσδέσετε, να τον εγκολπώσετε, να τον αφοµοιώσετε. Αυτά
δε µπορείτε να κάνετε. Γι’ αυτόν τον λόγο, αυτή η φωνή της ανε-
ξαρτησίας, η αδέσµευτη και δυνατή φωνή του ΠΑΣΟΚ, είναι αυτή
που σας ενοχλεί. Προσέξτε, έχετε πολλά τα οποία αυτή τη στιγµή
µπορούµε να σας καταµαρτυρήσουµε. 

Τελευταία, επιχειρήσατε µε µια τροπολογία να κάνετε εθνικές
εκλογές µε επιστολική ψήφο. Τι να πω! Να πω για το mail-gate
της κ. Ασηµακοπούλου; Να πούµε για τα απογευµατινά σας χει-
ρουργεία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
έχετε ξεπεράσει τον χρόνο σας και χθες οι συνάδελφοι µιλούσαν
µέχρι τις 3.30. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε. 
Όλα αυτά, λοιπόν, χρειάζεται όλοι εµείς να τα διαφυλάξουµε

απέναντι στην θεσµική σας εκτροπή. Αυτός είναι ο ρόλος του
ΠΑΣΟΚ και γι’ αυτό πήραµε αυτή την πρωτοβουλία. Είναι ο θε-
σµικός εγγυητής της δηµοκρατίας. Η ιστορία, µας επιφύλαξε
αυτό τον ρόλο και τον αναλαµβάνουµε πλήρως, ξεκινώντας και
από αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα
από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Μαρία Συρεγγέλα.

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπαµε εξ αρχής ότι η πρόταση

δυσπιστίας από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης είναι φυσικά κα-
λοδεχούµενη. Στα πενήντα χρόνια της Νέας Δηµοκρατίας δεν
φοβηθήκαµε ποτέ την αλήθεια, δεν φοβηθήκαµε ποτέ την κρι-
τική. Δεν πατήσαµε, όµως, ποτέ πάνω στον ανθρώπινο πόνο,
µόνο και µόνο για να το εκµεταλλευτούµε κοµµατικά. Δεν εκµε-
ταλλευτήκαµε καταστάσεις και πάνω από όλα, δεν υπονοµεύ-
σαµε τη χώρα µας, αλλά πάντα βάζαµε πλάτη για το καλό της
πατρίδας. 

Θα ξεκινήσω, λοιπόν, µε µια απλή, αλλά τόσο ουσιαστική ερώ-
τηση που χάνεται µέσα στη χιονοστιβάδα της προπαγάνδας, των
fake news και των θεωριών της συνωµοσίας. Μιλάµε για κράτος
δικαίου. Tί είναι το κράτος δικαίου; Κράτος δικαίου είναι η δια-
φανής, η δηµοκρατική και πλουραλιστική νοµοθετική διαδικασία
µε λογοδοσία. Κράτος δικαίου είναι η αποτελεσµατική δικαστική
προστασία, φυσικά περιλαµβανοµένης της πρόσβασης στη δι-
καιοσύνη από ανεξάρτητα και αµερόληπτα δικαστήρια. Κράτος
δικαίου είναι η διάκριση των εξουσιών. 

Πάµε να δούµε τώρα, ποιοι παριστάνοντας τους υπερασπιστές
του κράτους δικαίου κουνάνε το δάχτυλο µε την πρόταση δυσπι-
στίας τους στην Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Εκείνοι
που ενώ καταδικάστηκαν «13-0» αµετάκλητα για χειραγώγηση των
µέσων, κράτησαν τη βουλευτική τους ιδιότητα και εισηγούνται κιό-
λας πρόταση δυσπιστίας µε το κράτος δικαίου στον πυρήνα της.
Εκείνοι που όσο κυβερνούσαν, είχαν κάνει παρα-υπουργεία δικαιο-
σύνης µέσα στο µέγαρο Μαξίµου, σύµφωνα µε δηλώσεις των
δικών τους υπουργών. Εκείνοι που παραδέχονται ότι ως Κυβέρ-
νηση έκαναν ατυχή διαχείριση των τηλεοπτικών αδειών και της
υπόθεσης «NOVARTIS». Eκείνοι που προώθησαν το ψέµα της µι-
κρής Μαρίας στον Έβρο. Εκείνοι που ενώ εκπροσωπούν τα συµ-
φέροντα της Ελλάδας στην Ευρώπη, παραδέχτηκαν πως
υποκίνησαν ένα ψήφισµα συκοφαντικό στο Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο, ζητώντας περικοπές κονδυλίων προς τη χώρα. Εκείνοι που
ενώ ελέγχονται για παραβίαση του νόµου για τις προσωπικές τους
επιχειρήσεις, υπονοµεύουν µε δηλώσεις τους το δηµοκρατικό πο-
λίτευµα της χώρας και καλούν διεθνείς παρατηρητές, γιατί δεν
µπορούν να αποδεχτούν ότι το κόµµα τους έχασε.  

Όλοι αυτοί, λοιπόν, αφού πρώτα διασπάστηκαν, σήµερα επι-
βεβαιώνουν αυτό το πολιτικό vertigo, ακολουθώντας τη γραµµή
που σας δίνει το ΠΑΣΟΚ. 

Όλες και όλοι µαζί, λοιπόν, συστρατεύεστε και κατηγορείτε
την Κυβέρνηση για υπονόµευση του κράτους δικαίου και συγκά-
λυψη της εθνικής τραγωδίας των Τεµπών. Η άσκηση Αντιπολί-
τευσης, είναι φυσικά αναπόσπαστο κοµµάτι της δηµοκρατίας και
η ουσιαστική και παραγωγική κριτική, είναι επίσης αναγκαία,
ώστε να προωθούνται τα συµφέροντα του ελληνικού λαού. Αλλά
εδώ δεν µιλάµε για τίποτα από αυτά, γιατί δεν µπορείτε να τα κά-
νετε αυτά. Επιλέγετε µια εύκολη λύση, µια τοξικότητα, έναν δι-
χασµό, διασπορά ψευδών ειδήσεων, δηµιουργία εντυπώσεων.
Μιλάτε για υποβάθµιση της δηµοκρατίας αλλά φτάνει, ως εδώ.

Έχουµε τις δηλώσεις του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, οι οποίες προσβάλουν τους αγώνες των Ελληνίδων και
των Ελλήνων για τη δηµοκρατία. Το αδιάβλητο των εκλογών είναι
ένα από τα σηµαντικότερα κεκτηµένα της Μεταπολίτευσης και
δεν θα σας αφήσουµε σε καµµία περίπτωση να το δηλητηριάσετε
ούτε µε κορώνες λαϊκισµού. 
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Απάντηση σε όλες τις κατηγορίες σας, δίνουν τα γεγονότα και
η αλήθεια. Η παρατήρηση των εκλογικών διαδικασιών από το
Γραφείο Δηµοκρατικών Θεσµών και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων
του ΟΑΣΕ είναι µια πάγια διαδικασία, στην οποία συµµετέχει και
η χώρα µας. Δεν περιµένει πρόσκληση από τον κ. Κασσελάκη ή
από κανένα κ. Κασσελάκη ο ΟΑΣΕ για να έρθει στην Ελλάδα και
µάλιστα έχει παρακολουθήσει τις εθνικές εκλογές του 2009, του
2012, του 2019 και πρόσφατα του 2023 και κάθε φορά οι συστά-
σεις για βελτίωση των εκλογικών διαδικασιών αναρτώνται δηµό-
σια -µπορείτε όλες και όλοι να τις δείτε- στην ιστοσελίδα του σε
απόλυτη διαφάνεια. Οποιοσδήποτε, λοιπόν, µπορεί να µπει εκεί
και να δει ότι δεν τίθεται κανένα θέµα απολύτως νοθείας ή δια-
βλητότητας των εκλογών στην Ελλάδα. 

Απάντηση δίνουν και δύο επίσηµες εκθέσεις, η ετήσια έκθεση
για το κράτος δικαίου που συντάσσει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή για
το 2023 και εκεί αναγνωρίζεται η σηµαντική πρόοδος στη χώρα
σε πολλά επί µέρους ζητήµατα κράτους δικαίου, προστασίας αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων και ελευθερίας του Τύπου -άλλωστε ο κ.
Βορίδης αναφέρθηκε αναλυτικά στο τι ακριβώς έχει γίνει όλα τα
προηγούµενα χρόνια πάνω στα θέµατα αυτά- και η ετήσια έκ-
θεση του democracy index που είναι του «ECONOMIST» για το
2023. Και σε αυτή είναι που η χώρα µας αναβαθµίστηκε για
πρώτη φορά µετά το 2008 στις είκοσι χώρες που ανήκουν στην
κατηγορία της πλήρους δηµοκρατίας.

Σαφώς, όµως, σε εσάς δεν σας καλύπτουν αυτά. Εσείς τα αµ-
φισβητείτε, υιοθετώντας κάθε τυχάρπαστη έκθεση που κυκλο-
φορεί στο εξωτερικό, µόνο και µόνο για να προσβάλει τη χώρα.
Αµφισβητείτε την Πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, αλλά
δεν σταµατάτε εκεί. Εκµεταλλεύεστε µια εθνική τραγωδία, η
οποία έχει συγκλονίσει όλες και όλους µας, εφαρµόζοντας πρα-
κτικές που θα ζήλευε ακόµα και ο ίδιος ο Μακιαβέλι. Πετάτε
λάσπη στον ανεµιστήρα, εργαλειοποιείτε τον ανθρώπινο πόνο,
κάνοντας λόγο για συγκάλυψη, µόνο και µόνο για να είστε αρε-
στοί. Θα µας εξηγήσετε επιτέλους ποια είναι αυτή η συγκάλυψη
για την οποία µιλάτε;

Μιλήσατε για προανακριτική επιτροπή. Που είναι τα στοιχεία;
Φέρτε προανακριτική επιτροπή για ποινικές ευθύνες. Φέρατε µία
προανακριτική επιτροπή -και καλά, µία πρόταση- η οποία βασι-
ζόταν στην έκθεση της Ευρωπαίας εισαγγελέως, η οποία ήταν
για οικονοµικά θέµατα, όσον αφορά τη Σύµβαση 717 και δεν είχε
καµµία σχέση, ήταν από τον Μάιο του 2022. Τι σχέση έχει αυτό
µε τα Τέµπη; Γιατί λέτε ψέµατα στους συγγενείς των θυµάτων; 

Παραβλέψατε τις µαρτυρίες που στην εξεταστική επιτροπή κα-
τέθεσαν πως ο γενικός κανονισµός κίνησης παραβιάστηκε επτά
φορές µέσα σε πέντε λεπτά. Στήσατε ένα αφήγηµα για την ολο-
κλήρωση της Σύµβασης 717, η οποία δεν θέλετε να γνωρίζει ο
κόσµος ότι και να είχε ολοκληρωθεί, δεν ήταν σίγουρο ότι θα
απέτρεπε το τραγικό δυστύχηµα. Μας κατηγορήσατε για µπά-
ζωµα, παραποίηση στοιχείων την ώρα που έγιναν όλα από τις
υπηρεσιακές αρχές, όπως, ορίζει το πρωτόκολλο τους. Και
τέλος, χρησιµοποιήσατε παλιά δηµοσιεύµατα, νοµίζατε ότι βγά-
λατε είδηση περί δήθεν µοντάζ και επεξεργασµένων αρχείων, την
ώρα που η ίδια η Διεύθυνση Εγκληµατολογικών Ερευνών της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας έχει απαντήσει πως όλο το υλικό έχει δοθεί
ακέραιο στις ανακριτικές αρχές από τις 2-3-2023. 

Δεν µπορείτε µε αυτόν τον τρόπο ούτε να προσβάλετε άλλο
τη νοηµοσύνη του ελληνικού λαού. Καλλιεργείτε µια τοξικότητα,
λοιπόν, στον δηµόσιο διάλογο, λόγω ανεπάρκειας πολιτικού ορά-
µατος για τη χώρα και απουσίας ουσιαστικών προτάσεων. 

Πενήντα, λοιπόν, χρόνια µετά την αποκατάσταση της δηµο-
κρατίας, στη χώρα που γέννησε τη δηµοκρατία, δεν θα σας αφή-
σουµε να διασύρετε το πολίτευµα στο βωµό της ψηφοθηρίας και
µε στόχο -το είπε χθες και η εισηγήτρια από την πλευρά του
ΠΑΣΟΚ- τις επόµενες εκλογές. Αντιλαµβανόµαστε ότι δυσκο-
λεύεστε να αποδεχθείτε ότι ο ελληνικός λαός στην πλειοψηφία
του καταδικάζει τις πολιτικές σας πρακτικές. Όµως, εµείς τι-
µούµε την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού και χωρίς να επανα-
παυόµαστε, θα συνεχίσουµε να αγωνιζόµαστε για το καλό της
πατρίδας µας και πάντα µε πυξίδα την αλήθεια και τη δικαιοσύνη. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι δυο µαθήτριες και µαθητές και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το Πρότυπο Γυµνάσιο Ηρακλείου
Κρήτης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ.  Σκυλακάκης.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
παίρνω τον λόγο σε µία πρόταση δυσπιστίας και όχι σε µία ψήφο
εµπιστοσύνης, συνεπώς θα αναφερθώ κατά κύριο λόγο στην
πρόταση δυσπιστίας. 

Ποιος είναι λόγος, για να γίνεται µία πρόταση δυσπιστίας;
Είναι να πέσει η κυβέρνηση και να γίνουν εκλογές. 

Ας δούµε, λοιπόν, τα αντικειµενικά δεδοµένα που έχουµε σή-
µερα. Έχουµε µία Κυβέρνηση µε 41%, που δεν έχει κλείσει χρόνο
ζωής και έχει εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτές, µία πολύ ισχυρή
κοινοβουλευτική πλειοψηφία. Στις δηµοσκοπήσεις έχει διψήφιο
προβάδισµα και στην Αντιπολίτευση η µάχη που δίνεται δεν είναι
για το ποιος θα είναι πρώτος, αλλά για το ποιος θα είναι δεύτε-
ρος και ποιος θα είναι τρίτος. 

Είχαµε ένα δηµοσίευµα την περασµένη Κυριακή, το οποίο δεν
προσέθεσε κάτι καινούργιο σε αυτά που ήδη γνωρίζαµε. Θυµίζω
ότι η κρατική τηλεόραση και άλλα µέσα τα είχαν όλα αυτά παρου-
σιάσει έναν χρόνο πριν. Αυτό, που κατά κύριο λόγο προκύπτει και
από το δηµοσίευµα, είναι ότι στο τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών
οι θεσµικές αρχές και προπαντός η ελληνική δικαιοσύνη έχουν όλη
την πληροφόρηση που είναι αναγκαία, για να σχηµατίσουν κρίση.
Έχουν, δηλαδή, όλα τα σωστά στοιχεία, όπως γράφει και το ίδιο
το δηµοσίευµα. Και είµαι βέβαιος ότι θα προχωρήσει η δικαιοσύνη
µε αµερόληπτο και αποτελεσµατικό τρόπο -και είναι υποχρέωσή
της να το κάνει αυτό- στην απόδοση των ευθυνών, κάτι που είναι
πολύ σηµαντικό σε σχέση µε όσα τραγικά συνέβησαν στα Τέµπη,
τα οποία δεν πρέπει ποτέ να επαναληφθούν. 

Εδώ, όµως, έχουµε µία πρόταση δυσπιστίας και το βασικό χα-
ρακτηριστικό αυτής της πρότασης είναι ότι η Αντιπολίτευση δεν
έχει τίποτα σοβαρά εναλλακτικό να µας προτείνει για τη διακυ-
βέρνηση του τόπου. Γιατί περί αυτού οµιλούµε. Ο µεν κ. Κασσε-
λάκης είναι προφανές ότι είναι σήµερα ένα ξένο σώµα ακόµη και
στο κόµµα του. Αποδεικνύει µε κάθε ευκαιρία -και αυτά που είπε
σε σχέση µε την πρόταση δυσπιστίας είναι χαρακτηριστικό πα-
ράδειγµα- ότι δεν έχει ούτε πολιτική σκέψη ούτε πολιτική κρίση.
Άλλωστε, στο πρόσφατο Συνέδριο που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ θυµίζω
στο Σώµα ότι το βασικό θέµα συζήτησης ήταν πότε θα φύγει ο κ.
Κασσελάκης. Αυτή ήταν η µεγάλη σύγκρουση που έγινε. 

Το σηµερινό ΠΑΣΟΚ τώρα, κληρονόµος ενός σηµαντικού και
ιστορικού για τη µεταπολίτευση κόµµατος, αρνείται αυτόν τον
καιρό το µεταρρυθµιστικό µέρος του παρελθόντος του και ο κ.
Ανδρουλάκης, προφανώς έχοντας το άγχος των ευρωεκλογών
και την πιθανότητα να είναι τρίτος πίσω από τον κ. Κασσελάκη,
προσπαθεί να χτίσει συµµαχίες µε κάποια µέσα ενηµέρωσης, µε-
τατρέποντας έναν κορυφαίο κοινοβουλευτικό θεσµό σε ένα πα-
ρακολούθηµα ενός δηµοσιεύµατος, που δεν έχει προσθέσει
τίποτα καινούργιο. 

Μου κάνει εντύπωση δε, ότι το ΠΑΣΟΚ, ειδικά, ανακαλύπτει
και τα διαχρονικά κακώς κείµενα στον ΟΣΕ. Μην ξεχνούµε, όµως,
ότι κυβέρνησε και αυτό για πάρα πολύ καιρό στη διάρκεια της
µεταπολίτευσης και ξέρει πώς έφτασε ο ΟΣΕ εκεί που έφτασε
και πώς παραλάβαµε πλέον τον ΟΣΕ το 2019, µε τις αδυναµίες
που είχε -γιατί πρέπει να το πούµε και αυτό- η µετέπειτα διαχεί-
ριση.

Ας γυρίσουµε, όµως, στο κεντρικό πολιτικό ζητούµενο. Η χώρα
έχει µπροστά της εξαιρετικά σοβαρά θέµατα, που δυστυχώς δεν
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συζητούνται καθόλου σε αυτή την πρόταση δυσπιστίας. Έχουµε
µία τεράστια γεωπολιτική αστάθεια. Έχουµε τρεις ένοπλες συρ-
ράξεις γύρω µας, στην Ουκρανία, στη Γάζα και στην Ερυθρά Θά-
λασσα. Έχουµε το µεταναστευτικό, µονίµως επικίνδυνο και
πιεστικό. Έχουµε ζωντανό τον κίνδυνο του αναθεωρητισµού στη
διεθνή σκηνή. Έχουµε µία επελαύνουσα κλιµατική κρίση, που
απαιτεί τεράστιους πόρους και νέες πολιτικές, για τις οποίες δεν
είναι προετοιµασµένοι επαρκώς ούτε η Ευρώπη, ούτε ο πλανή-
της, ούτε δυστυχώς και εµείς. Έχουµε, επιπλέον, και µία διεθνή
οικονοµία, που ακόµη δεν έχει συνέλθει από τις τρεις φοβερές
κρίσεις που αντιµετώπισε η Κυβέρνησή µας: πανδηµία, ενεργει-
ακή κρίση και πληθωρισµό. 

Σε αυτό το περιβάλλον, τα µεγάλα προβλήµατα που υπάρχουν
δεν αποτελούν αντικείµενο αυτής της πρότασης δυσπιστίας, εν-
δεχοµένως γιατί η Κυβέρνησή µας αντιµετώπισε τα µεγάλα αυτά
θέµατα µε επιτυχία στην πρώτη τετραετία της. Έχει οικονοµικές
επιδόσεις που έχουν φέρει την ανάπτυξη πάνω από το µέσο όρο
της Ευρώπης, έχει πετύχει µεγάλη µείωση χρέους, έχει κάνει µε-
ταρρυθµίσεις που βελτιώνουν τη διεθνή µας θέση και στην οικο-
νοµία και στο κράτος δικαίου, παρά τα όσα λέτε και συνεχίζει να
υλοποιεί µεταρρυθµίσεις σε όλα τα επίπεδα. Στο δικό µου χαρ-
τοφυλάκιο, για παράδειγµα, εκτός από την πολύ µεγάλη διείσ-
δυση των ΑΠΕ στο ενεργειακό µας σύστηµα, όπου είµαστε
διεθνώς πρωτοπόροι, έχουµε την πολεοδοµική µεταρρύθµιση µε
τα τοπικά και ειδικά πολεοδοµικά σχέδια, έχουµε τη µεταρρύθ-
µιση στα δάση και στα αυθαίρετα, που θα έρθει σε λίγο στη
Βουλή. Συνεχίζουµε µε ένα πλούσιο µεταρρυθµιστικό έργο. 

Προφανώς, µια Κυβέρνηση πέντε ετών -κλείνουµε σχεδόν
πέντε χρόνια- έχει κάνει και σφάλµατα, έχει και αδυναµίες. Είναι
αναπόφευκτο, είναι κοµµάτι της πολιτικής πραγµατικότητας και
κρινόµαστε για αυτά. 

Η Αντιπολίτευση, όµως, τι έχει να αντιτάξει ως πολιτικό έργο
αυτή την τετραετία, για να ζητά να γίνουν εκλογές σήµερα; Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ κατάφερε, όντας Αντιπολίτευση, να ηττηθεί σε όλες τις ανα-
µετρήσεις που έλαβε µέρος. Δεν υπήρχε κάλπη που να στήθηκε
και να µην έχασε. Διασπάστηκε, καταρρακώθηκε από πλευράς
ποσοστών και η κουβέντα που γίνεται είναι εάν θα φύγει ο Αρχη-
γός του ή όχι ως ακατάλληλος. 

Το ΠΑΣΟΚ βλέπει να διαλύεται ο βασικός του πολιτικός αντί-
παλος στην κεντροαριστερά και δεν µπορεί να πάρει ούτε έναν
από τους πέντε ψηφοφόρους του που έφυγαν. 

Αυτή είναι η πολιτική πραγµατικότητα. Με αυτά τα δεδοµένα
ζητάτε να φύγει η Κυβέρνηση; Αυτή είναι η απορία. 

Κατά τη γνώµη µου, η σηµερινή πρόταση δυσπιστίας θα κατα-
γραφεί ως µία πράξη κοινοβουλευτικά άκαιρη. Δικαίωµά σας να
την κάνετε, αλλά να γνωρίζετε ότι µε αυτή απλώς αναδεικνύεται
η αδυναµία σας, κάτι που µεγαλώνει και κάνει πολύ βαρύτερες
τις δικές µας ευθύνες, να προχωρήσουµε καλύτερα, ταχύτερα
και αποτελεσµατικότερα το πρόγραµµα που µας ανέθεσε να υλο-
ποιήσουµε ο ελληνικός λαός. Γιατί, να µην ξεχνάτε ότι στις εκλο-
γές που έγιναν ο κόσµος ψήφισε, για να εφαρµοστεί ένα πολιτικό
πρόγραµµα. Αυτό ψήφισε ο κόσµος. Δεν ψήφισε, για να εφαρ-
µοστεί ούτε το πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ, που πήρε 17%, ούτε το
πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ που πήρε πολύ χαµηλότερα ποσοστά. 

Εάν έχετε κάτι εναλλακτικό να πείτε σε σχέση µε αυτό το πο-
λιτικό πρόγραµµα, θα ήταν πολύ ενδιαφέρον να το πείτε. Από τη
συζήτηση που προκύπτει, όµως, δεν υπάρχει καµµία εναλλακτική
πρόταση, την οποία να καταθέτει η Αντιπολίτευση. Το µόνο που
θέλει -και είναι πολιτικά προφανές- είναι να κρατήσει ζωντανό
πολιτικά το θέµα των Τεµπών, όχι την εξέτασή του εξονυχιστικά
από τη δικαιοσύνη και την απόδοση δικαιοσύνης, αλλά να το κρα-
τήσει πολιτικά ζωντανό για δικούς του πολιτικούς λόγους. Νο-
µίζω ότι αυτό δεν πρόκειται να πετύχει και η επόµενη φάση θα
είναι µία φάση, κατά την οποία και το θέµα των Τεµπών θα βρει
τη δικαίωσή του από τη δικαιοσύνη και η πολιτική που ασκεί η
Κυβέρνηση θα βρει τη δικαίωσή της στις επόµενες ευρωβουλευ-
τικές εκλογές. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, ευ-
χαριστούµε και για την οικονοµία στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νίκης, ο κ. Βρεττός, για την οµιλία του και αµέσως µετά περνάµε
πάλι στον κατάλογο των οµιλητών.

Κύριε Βρεττέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, «Πάµε και όπου βγει» είναι ο κωδικός της επιχείρησης
συγκάλυψης που επιδιώκει και εφαρµόζει συστηµατικά η Κυβέρ-
νηση. 

Χρονοδιάγραµµα της επιχείρησης; Οι ευρωεκλογές. 
Στρατηγικοί σχεδιασµοί; Κρατάει τον κ. Τερεζάκη, κρύβει τον

κ. Τριαντόπουλο, καλύπτει τον κ. Καραµανλή µέχρι νεωτέρας δη-
µοσκόπησης, δίνει µε µεταχρονολογηµένη ενοχή τον κ. Αγορα-
στό και, τέλος, στεγανοποιεί απαραιτήτως τον Πρωθυπουργό κ.
Μητσοτάκη. 

Τακτικοί χειρισµοί; Οχύρωση πίσω από χρονικές καθυστερή-
σεις ή τυχόν αδυναµίες της δικαιοσύνης, αποδοχή ίσως και εν-
θάρρυνση της σχετικής νωχελικότητας των αστυνοµικών και
ανακριτικών αρχών, αδιαφορία -αν είναι έτσι- για την αγρανά-
παυση της ΕΥΠ και πριµοδότηση µε διάφορους τρόπους της ρα-
θυµίας των ΜΜΕ, πλην ελαχίστων, που από την αρχή στάθηκαν
στο δηµοσιογραφικό τους καθήκον, αναδεικνύοντας πτυχές µε
τις οποίες παραδόξως το πόρισµα Γεραπετρίτη δεν έκανε τον
κόπο να ασχοληθεί. Και βέβαια υπάρχει και το νέο δηµοσιογρα-
φικό µπαράζ του «Βήµατος» σχετικά µε τη µονταζιέρα. 

Όµως τελικά η κυβερνητική επιχείρηση µε κωδικό «Πάµε και
όπου βγει», πέρα από τον ολοκληρωµένο σχεδιασµό της, δεν
υπολόγισε το κοινωνικό µέτωπο, το 80% της ελληνικής κοινωνίας,
δεν υπολόγισε τις πιέσεις της ευρωπαϊκής εισαγγελίας και τις
αναφορές του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Δεν υπολόγισε ότι το
έγκληµα των Τεµπών δεν αφορά µόνο ένα συνηθισµένο οικονο-
µικό σκάνδαλο, όπως αυτά που ξέρει να γεννά συχνά σε βάρος
του ελληνικού λαού. Επίσης, δεν  υπολόγισε η κυβερνητική επι-
χείρηση «Πάµε και όπου βγει» και µία παράµετρο: το αίµα των
ανυποψίαστων νεαρών, τα όνειρά τους, που βίαια διεκόπησαν
εκείνο το βράδυ, τις φιλοδοξίες τους που δεν θα πραγµατωθούν
ποτέ, τον αγώνα των οικείων και συγγενών που ως σκοπό τους
έχουν τη δικαίωσή τους που δεν είναι άλλη από το να πληρώσουν
σύµφωνα µε την εµπλοκή τους οι ένοχοι, όσο ψηλά και αν βρί-
σκονται στην υπηρεσιακή και κυβερνητική ιεραρχία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς η πρόταση δυσπι-
στίας φαντάζει για την Κυβέρνηση µια ανάσα οξυγόνου µέχρι τις
ευρωεκλογές. Αυτή τη στιγµή αυτό που χρειάζεται η πατρίδα µας
είναι µια κυβέρνηση υπεύθυνη, που δυστυχώς δεν υπάρχει, για
να αναστραφεί η φθίνουσα πορεία της χώρας. 

Προφανώς εµείς, το Δηµοκρατικό Πατριωτικό Κίνηµα, τώρα
θα υπερψηφίσουµε την πρόταση δυσπιστίας ως ελάχιστη πράξη
εντιµότητας απέναντι σε µια παρακµιακή διακυβέρνηση. Είναι
φαινόµενο συχνό στις περιόδους µιας κυβέρνησης -και εδώ µι-
λάµε για µια κυβέρνηση πλήρους πολιτικής αποτυχίας- να εµφα-
νίζονται ως µοναδικές σωτήριες λύσεις οι πιο αδίστακτες και
ανάλγητες κοµµατικές τεχνοκρατικές επιλογές, οι  ονοµαζόµενες
«πολιτικά ορθές», όπως τις προβάλλουν αλαζονικά και αυτάρε-
σκα οι κυβερνητικοί αξιωµατούχοι. Είναι πολιτικά ορθές για τους
ξένους δανειστές, για το κατεστηµένο τραπεζικό σύστηµα και για
τους ντόπιους ολιγάρχες, αλλά σίγουρα όχι για τον ελληνικό λαό.
Για τον λαό είναι απλά ανάλγητες, κυνικά ανάλγητες. 

Σε αυτή τη δεύτερη θητεία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη ευαγ-
γελίστηκε ανάπτυξη, πρόοδο, κοινωνική ειρήνη, ενίσχυση της δη-
µόσιας υγείας, εµπέδωση αισθήµατος ασφάλειας, εθνική
κυριαρχία και ανεξαρτησία και ό,τι µπορούσε να φανταστεί κανείς.
Και τι πρόσφερε εδώ και εννέα µήνες, χωρίς µάλιστα παρουσία
αντιπολίτευσης, ει µη µόνο την παταγώδη αποτυχία της; Και µε
όλο τον τύπο, τον κλασικό και τον διαδικτυακό, τα ΜΜΕ, δηλαδή,
προκλητικά συνεργαζόµενο και ελεγχόµενο, δεν κατάφερε να την
κρύψει αυτή την αποτυχία. Αποτυχία υπήρξε στην πρόβλεψη του
ΑΕΠ για το 2023. Σύµφωνα µε τις προβλέψεις σας για τον προ-
ϋπολογισµό του 2023 θα είχαµε 2,4% αύξηση του ΑΕΠ. Κατέληξε
βαρυγκωµώντας µόλις στο 2%, αποτυπώνοντας πλήρως την αν-
τιανάπτυξη και τον νέο οδυνηρό κύκλο ύφεσης έναντι της προπα-
γανδιζόµενης ανάπτυξης της ακρίβειας, ακρίβεια στην οποία
επενδύσατε εσείς οι κυβερνητικοί για να αυξήσετε το ΑΕΠ, για να
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σας δώσουν την πολυδιαφηµιζόµενη επενδυτική βαθµίδα οι διε-
θνείς οίκοι αξιολόγησης. Και σας την έδωσαν κάποιοι από αυτούς,
αφού µάτωσε από την ακρίβεια ο λαός, λόγω της κερδοσκοπικής
απληστίας και της αισχροκέρδειας των πολυεθνικών οµίλων. Και
αφού σας την έδωσαν την επενδυτική βαθµίδα της αναξιοπιστίας,
ξεπουλήσατε όσο όσο τις µετοχές των τραπεζών, του ελληνικού
λαού στο πλαίσιο της αποεπένδυσης. Και πάλι, όµως, ο ενδοτι-
σµός της Κυβέρνησης Μητσοτάκη δεν έχει τελειωµό στην κοινω-
νική ατζέντα και δυστυχώς στα εθνικά θέµατα. Όσα δίνει, τόσα τις
παίρνουν οι πάντες και από παντού. Όχι όµως από τα ταµεία του
κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας. Μην ανησυχείτε. Αυτό είναι µεν
χρεωµένο, αλλά συνάµα και προστατευµένο και ασφαλές από
τους τραπεζίτες. Έτσι συναινετικώ τω τρόπω τω κυβερνητικώ, οι
διεθνείς και ντόπιοι κερδοσκόποι αισχροκερδούν από τις τσέπες,
τον κόπο, τον ιδρώτα και τον µόχθο των Ελλήνων πολιτών, που χά-
νουν τα σπίτια τους ανεµπόδιστα από τις τράπεζες, τα funds και
τους servicers σε τριπλή παραλλαγή ή από κοινού, των πολιτών
που αντέχουν στην ακρίβεια, υποµονεύουν στην αδικία, αλλά δεν
ανέχονται τη συγκάλυψη ενός εγκλήµατος, του εγκλήµατος των
Τεµπών, των πενήντα επτά νεκρών, πόσων άλλων αταυτοποίητων
και εκατόν ογδόντα τραυµατιών. 

Και αυτό το έγκληµα, παρ’ όλες τις οργανωµένες ενέργειες
της Κυβέρνησης για να συγκαλύψει τις ευθύνες των κυβερνητι-
κών αξιωµατούχων της, δεν µπορεί να καλυφθεί. Δεν µπορεί να
καλυφθεί γιατί αφορά όλους τους Έλληνες, γιατί όλοι οι Έλλη-
νες ταυτίζονται µε τη θέση των οικείων και των συγγενών των νε-
κρών, όλοι οι Έλληνες πολίτες ταυτίζονται µε το δίκαιο και όχι
µε το άδικο, που επέλεξε να υπερασπιστεί η Νέα Δηµοκρατία. Σε
όλα τα πράγµατα στη ζωή υπάρχει η κόκκινη γραµµή και αυτή
την κόκκινη γραµµή την τράβηξε µεµιάς η κοινωνία, δηµιουργών-
τας πρωτοφανές κοινωνικό µέτωπο αντίδρασης και αντίστασης
στη διάλυση των δηµοκρατικών θεσµών που την αλλοίωσε η Κυ-
βέρνηση συστηµατικά µε την εµφανή πλέον συγκάλυψη του εγ-
κλήµατος των Τεµπών που επιχείρησε και επιχειρεί,
αναγκάζοντας ή πιέζοντας µάλιστα να συµµετάσχουν και η νο-
µοθετική και δικαστική εξουσία. Η νοµοθετική συµµετείχε µε τις
ενέργειες των µελών της Νέας Δηµοκρατίας στην εξεταστική επι-
τροπή όπου απέκλεισαν µάρτυρες, συναίνεσαν σε παρελκυστικά
αιτήµατα, περιόρισαν και εµπόδισαν δικαιώµατα των µελών της
Αντιπολίτευσης, έκλεισαν βιαστικά τη λειτουργία της πριν έρθει
σε γνώση των µελών της επιτροπής η δικογραφία. Η δε δικαστική
στο έγκληµα των Τεµπών καλείται να αποδείξει την ανεξαρτησία
και την ταχύτητα απόδοσης της δικαιοσύνης, πέρα από τις αν-
θρώπινες, αλλά όχι δικαιικές ηθικές προτροπές προς τους οι-
κείους των νεκρών, να απευθυνθούν στην εκκλησία για να βρουν
παρηγοριά. Για την τέταρτη εξουσία, τα ΜΜΕ, µη θεσµική µεν,
αλλά αναγκαία για την εύρυθµη λειτουργία της δηµοκρατίας, τι
να πει κανείς; Φαίνεται καθαρά πως η λίστα Πέτσα επέδρασε κα-
ταλυτικά στον απόλυτο έλεγχό τους. Η µονταζιέρα των συνοµι-
λιών παρουσιάστηκε άµεσα σε πρώτο χρόνο στο «ΠΡΩΤΟ
ΘΕΜΑ» σε χρόνο µηδέν αναπαράχθηκε σε όλα τα πετσο-χρηµα-
τοδοτηµένα µέσα ενηµέρωσης, έντυπα και διαδικτυακά, όπως
και όλα τα κυβερνητικά τρολ και ψεύτικα κυβερνοελεγχόµενα
προφίλ, τους έµµισθους κουκουλοφόρους του δικτύου. 

Κυρίες και κύριοι, όσο και αν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας τα παραβλέπει, υπάρχουν θέµατα ποινικού ενδιαφέροντος
µε τις πράξεις και τις παραλείψεις του κ. Καραµανλή, θέµατα µε
τον κ. Τερεζάκη, µε την παράνοµη διακίνηση του υλικού που εµ-
φανίζεται στις µονταζιέρες, ενώ ταυτόχρονα έσβηνε τα αρχεία
των καταγραφικών ή κάλυπτε το σβήσιµο των αρχείων των κα-
ταγραφικών. Έχουµε θέµα µε τη µονταζιέρα, τους χειριστές και
τους διακινητές τους. Έχουµε θέµατα ποινικού ενδιαφέροντος
µε τον τρόπο που λειτούργησε και συστάθηκε η επιτροπή Γερα-
πετρίτη, µε τα ξεµπαζώµατα και τα τσιµενταρίσµατα του κ. Αγο-
ραστού, µε τη λειτουργία της κατ’ όνοµα εξεταστικής επιτροπής. 

Κλείνοντας, να πω ότι η κυβερνητική µανιέρα περί εργαλει-
οποίησης του πόνου, δεν µπορεί να αποτελεί παρά µόνο το άλ-
λοθι της Κυβέρνησης, για να επιβάλει την εργαλειοποίηση του
τρόµου. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, και για την οικονοµία στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
ο κ. Γαβρήλος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, έχει δίκιο ο κ. Σκυλακά-

κης ότι έχουµε κι άλλους πολλούς λόγους, προκειµένου να υπο-
γράψουµε µια πρόταση δυσπιστίας κατά αυτής της Κυβέρνησης,
που σύµφωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT η χώρα µας βρίσκε-
ται προτελευταία σε αγοραστική δύναµη των κατοίκων της,
µπροστά µόνο από τη Βουλγαρία. 

Έχουµε λόγους να υπογράψουµε πρόταση δυσπιστίας άκρως
πολιτικούς επίσης, όταν το Εθνικό Σύστηµα Υγείας καταρρέει,
ιδιωτικοποιείται, η δηµόσια εκπαίδευση καταρρέει και περνάει
στα χέρια ιδιωτών, όταν η εργασία και η αγορά εργασίας έχει µε-
τατραπεί σε ζούγκλα αυτά τα πέντε χρόνια διακυβέρνησης της
χώρας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Όµως, ακόµη και η ελληνική κοινωνία -και αποτυπώνεται και
στις δηµοσκοπήσεις αυτό- το 88% του ελληνικού λαού προτάσ-
σει τα ζητήµατα δηµοκρατίας και κράτους δικαίου. Βλέπει µπρο-
στά του µια Κυβέρνηση η οποία για πέντε χρόνια έχει καταρ-
ρακώσει το κράτος δικαίου, τη δηµοκρατία, την ελληνική δικαιο-
σύνη. Ποτέ δεν είχαµε µετά τη Μεταπολίτευση µια τέτοια θεσµική
εκτροπή σε πολλά επίπεδα. Και αυτό κάνει την ελληνική κοινωνία
να ζητά απαντήσεις, απαντήσεις σε συγκεκριµένα ερωτήµατα,
που όµως ακόµη και σήµερα, µέσα σε αυτή τη συζήτηση για την
πρόταση δυσπιστίας των τεσσάρων κοινοβουλευτικών οµάδων,
η Κυβέρνηση δεν έχει καµµία διάθεση να δώσει. 

Μας είπε χθες ο Υπουργός Επικρατείας «δεν υπάρχει κανένα
ζήτηµα από την Κυβέρνηση», όσον αφορά το µεγάλο σκάνδαλο
των Τεµπών, «έχει απαντηθεί και πρόκειται για ένα ανθρώπινο
λάθος». Και βέβαια έκανε το σόου! Κι αν δεν είναι σόου, τι άλλο
µπορεί να είναι αυτό, όταν απευθυνόµενος σε εσάς, τους Βου-
λευτές της Πλειοψηφίας, σας λέει «προς εσάς απευθύνεται η
πρόταση δυσπιστίας των τεσσάρων άλλων κοινοβουλευτικών
οµάδων, γιατί δεν άρεσε σε αυτούς», τάχα, «το πόρισµα που φέ-
ρατε στην Ολοµέλεια της Βουλής για την υπόθεση των Τεµπών»;
Αν δεν είναι αυτό σόου, τι άλλο είναι; 

Αµετανόητη ακόµη και σήµερα η Κυβέρνηση να αποδεχθεί τις
ευθύνες της και να δώσει απαντήσεις στον ελληνικό λαό. Γι’ αυτό
είπαµε ότι θα ασκήσουµε και αυτό το µέσο που µας δίνει το Σύν-
ταγµα, ο Κανονισµός της Βουλής της πρότασης δυσπιστίας. 

Ποιος είναι ο απώτερος πολιτικός στόχος, κύριε Βορίδη;
Ασφαλώς πρώτα να δώσετε απαντήσεις και δεύτερον να µιλήσει
ο ελληνικός λαός, αν εσείς δεν δίνετε αυτές τις απαντήσεις στον
ελληνικό λαό. Και σας πείραξε τάχα γιατί είπαµε πάµε σε εκλογές
και µε διεθνείς παρατηρητές -το αυτονόητο. Όλες οι χώρες του
ΟΑΣΕ κάνουν εκλογές, διενεργούν εκλογές και δέχονται και τις
παρατηρήσεις αυτών των διεθνών παρατηρητών για τον τρόπο
που γίνεται η εκλογική διαδικασία. Τι σας πείραξε τώρα, και βά-
λατε χθες το ερώτηµα στην ελληνική Βουλή και στα τέσσερα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης; Ότι τάχα δεν εµπιστευόµαστε ότι
θα κάνετε δίκαιες εκλογές; 

Ασφαλώς, το ερώτηµα είναι δικό µας: Θα κάνετε δίκαιες εκλο-
γές, όταν αυτή τη στιγµή οι εκλογικοί κατάλογοι και τα προσω-
πικά δεδοµένα των εκλογέων είναι στο παραµάγαζο της
Πειραιώς και όχι στο κράτος; Όταν χθες η κ. Ασηµακοπούλου
είπε «τον Ιανουάριο εγώ πήρα τις καταστάσεις των ψηφοφόρων
και τα προσωπικά δεδοµένα»; 

Ένα παραµάγαζο, ένα παρακράτος, που λειτουργεί δίπλα στην
επίσηµη πολιτεία και στο Υπουργείο Εσωτερικών. Κουβέντα δεν
έχει πει γι’ αυτό η κ. Κεραµέως, και µας ρωτάτε εµάς αν θεω-
ρούµε ότι είστε ικανοί να κάνετε δίκαιες ή άδικες εκλογές; Εσείς
θα µας πείτε! Μπορείτε να διασφαλίσετε τις δίκαιες εκλογές; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ναι! Πάµε
παρακάτω τώρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ναι, πώς; Με τους εκλογικούς κατα-
λόγους να είναι φέιγ βολάν αυτή τη στιγµή σε όλους τους υπο-
ψηφίους σας;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εγώ είπα
ναι, εσείς τι λέτε;
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Όχι, κύριε Βορίδη! Δεν σας εµπι-
στευόµαστε! Δεν σας εµπιστευόµαστε, γιατί αυτήν τη στιγµή
χρησιµοποιείτε το κράτος προκειµένου να κάνετε κοµµατικό παι-
χνίδι. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Είπατε όχι;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ασφαλώς και είπα όχι! Και είπα όχι,

γιατί οι δικές σας πράξεις µού δίνουν αυτό το δικαίωµα. Εσείς
µπορείτε να διασφαλίσετε τις δίκαιες εκλογές; Αυτό είναι το ζη-
τούµενο, εσείς κυβερνάτε. Και τα παραδείγµατα που δίνετε τον
τελευταίο καιρό, αυτά κάνουν την ελληνική κοινωνία να λέει «πη-
γαίνετε στη Βουλή και δώστε µας απαντήσεις». Και έχετε εκθέσει
το σύνολο του πολιτικού κόσµου. 

Ένα κράτος δικαίου που έχει καταρρακωθεί. Εγκαλούµαστε
και από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, και από το Συµβούλιο της
Ευρώπης, και από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την 717. Γιατί
δεν δεχθήκατε την προανακριτική επιτροπή; Γιατί δεν τη δεχθή-
κατε; Και a priori, µας είπατε ότι δεν θα δεχτείτε και καµµία άλλη
που αφορά αυτό καθαυτό το έγκληµα των Τεµπών. Να, γι’ αυτό
κάνουµε την πρόταση δυσπιστίας. Βγείτε στον ελληνικό λαό,
δώστε απαντήσεις. 

Ένα κράτος δικαίου που έχει καταρρακωθεί τα τελευταία χρό-
νια, υποκλοπές και «Predator». Ακόµη δεν έχουµε τις απαντήσεις
σας. Πήρατε τη δικογραφία από τον πρωτοδίκη και την πήγατε,
τάχα αναβαθµίζοντας τον έλεγχο, στον Άρειο Πάγο και ακόµη
δεν έχουµε ακούσει τι θα γίνει µε τις υποκλοπές και τι έχει συµ-
βεί. Αντίθετα, κάποιοι κάνουν και αγωγές στους δηµοσιογρά-
φους. 

Πείτε µας για την ελευθερία του Τύπου που κατηγορούµαστε
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Πείτε µας για τις παρεµβάσεις στη
δικαιοσύνη, για τις παρεµβάσεις σας στις ανεξάρτητες αρχές,
για την παραβίαση του Συντάγµατος, που µόλις πριν λίγες µέρες
κάνατε. Ξεπερνώντας την αναθεώρηση του άρθρου 16 φέρατε
τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Πείτε µας για όλα αυτά. Αυτές είναι οι
ανησυχίες του ελληνικού λαού και σε αυτά ζητά απαντήσεις. Και
απαντήσεις δεν έχετε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Γι’ αυτό εµείς λέµε ότι πρέπει να πάµε σε εκλογές. Μην κρύ-
βεστε πίσω από το 41%. Δεν υπάρχει αυτό το 41% σήµερα. Δεν
υπάρχει αυτό το 41% σήµερα. Αφήστε την αλαζονεία που σας
διακατέχει αυτούς τους µήνες, γιατί η χώρα δεν πάει καλά. Δεν
πάει καλά θεσµικά. Δεν πάει καλά και οικονοµικά. Και φαίνεται
στο κάθε νοικοκυριό αυτό που σας λέµε. Μας χτύπησαν καµπα-
νάκι και οι διάφοροι οίκοι, και για το δηµόσιο χρέος που αυξή-
θηκε, και για το ιδιωτικό χρέος που αυξήθηκε, και για το αρνητικό
ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών. Μια οικονοµία σε γυάλινα
πόδια, αυτό κάνετε. Αλλά το σηµαντικότερο είναι η θεσµική
εκτροπή που παρατηρείται στα χρόνια της διακυβέρνησής σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα σας παρακαλούσα
να κλείσετε, κύριε συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ναι, κυρία Πρόεδρε.
Έχουµε λοιπόν πολλούς λόγους για να ασκήσουµε µια πρό-

ταση δυσπιστίας, αλλά θεωρώ ότι τα ζητήµατα δηµοκρατίας, τα
ζητήµατα κράτους δικαίου είναι πάνω από όλα. Και υποτιµήσατε
την ελληνική κοινωνία ότι δεν τα παρακολουθεί αυτά τα ζητήµατα
και γι’ αυτό σας πιέζει και δηµοσκοπικά σήµερα και ζητά απαν-
τήσεις. 

Εµείς θα είµαστε εδώ να υποστηρίξουµε και την πρόταση δυ-
σπιστίας, αλλά ζητώντας και µε κάθε επίσηµο τρόπο τον λαό να
δώσει -αφού εσείς δεν δίνετε- απαντήσεις σε αυτά τα µεγάλα
ερωτήµατα.

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, µε το εξής. Είστε ικανοποιηµένοι,
κύριε Βορίδη, µε τα αποτελέσµατα της εξεταστικής επιτροπής;
Γελοιοποιήσατε τον πολιτικό κόσµο. Δώσατε απαντήσεις για τις
πράξεις και τις παραλείψεις που είχε η Κυβέρνηση, για την τηλε-
διοίκηση, για το µπάζωµα; Η εξεταστική επιτροπή έκανε καλά τη
δουλειά της, αρνούµενη να καλέσει σηµαντικούς µάρτυρες προ-
κειµένου να λάµψει η αλήθεια και να αποδοθεί δικαιοσύνη; Πείτε
µου, είστε ευχαριστηµένοι γι’ αυτό; Ή µόλις ξεκίνησε να έρθει ο
φάκελος του εφέτη ανακριτή από τη Λάρισα στη Βουλή κλείσατε
άρον-άρον την εξεταστική; 

Έχετε να δώσετε απαντήσεις σε αυτά τα ζητήµατα; Ή θα τη
δώσει ο λαός µε µία νέα εντολή, που πρέπει µε αξιοπρέπεια, µε
ηρεµία να τη ζητήσουµε όλα τα κόµµατα, και η πλειοψηφία; Και
µην στέκεστε πίσω από ένα 41%, που σήµερα δεν υπάρχει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα

τώρα η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαρία Αντωνίου.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν

αποφάσισα να ασχοληθώ µε την πολιτική είχα κατά νου την πε-
ρίφηµη ρήση του Μπίσµαρκ, ότι η πολιτική είναι η τέχνη του εφι-
κτού, µε την έννοια ότι η πολιτική είναι η δυνατότητα να κερδίζεις
το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα για τους συµπολίτες σου και
τη χώρα σου. Και η έννοια αυτή αποτέλεσε και αποτελεί τον
πλοηγό µου στην πολιτική µου διαδροµή. 

Με την πρόταση δυσπιστίας που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ, συµπα-
ρασύροντας σε αυτό το χορό του Ζαλόγγου και την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση και τα λοιπά κόµµατα της Αριστεράς, διαπίστωσα
ότι τη ρήση αυτή δεν χρησιµοποιούν τα κόµµατα µε το ίδιο πε-
ριεχόµενο και την ίδια στόχευση. Η σηµασία της διαφοροποιείται
ανάλογα µε ποια λέξη προκρίνεται σπουδαιότερη, η τέχνη ή το
εφικτό; Αν επιµείνουµε στην τέχνη, τότε η πολιτική αναδεικνύεται
ως δυνατότητα. 

Και είναι αυτό ακριβώς που κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας από το 2019. Έχει µετατρέψει την Ελλάδα από µια
χώρα σε αδύναµη θέση, σε χώρα µε υψηλές δυνατότητες, από
ασθενή και ουραγό της Ευρώπης, πρώτη στη λίστα των τριάντα
πέντε χωρών µε τις καλύτερες επιδόσεις στην οικονοµία για το
2023 σύµφωνα µε το «ECONOMIST» και στην κατηγορία της πλή-
ρους δηµοκρατίας για πρώτη φορά µετά το 2008. 

Από την άλλη τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης εµµένουν στη
λέξη «εφικτό» ως κοµβικής σηµασίας, το οποίο µε τις επιλογές
τους το µετουσιώνουν αυτόµατα σε υποβάθµιση και φαλκίδευση
προσδοκιών. Το αποτέλεσµα είναι η πολιτική τους να έχει απω-
λέσει το χαρακτήρα της διεκδικητικής τέχνης και να υποβιβάζεται
σε τεχνική διαχείρισης της πολιτικής τους µιζέριας και σε ανα-
κύκλωση της πολιτικής τους µετριότητας. Και στο πλαίσιο µιας
τέτοιας διαχείρισης εντάσσεται και η υποβολή πρότασης δυσπι-
στίας.

Πραγµατικά αναρωτιέµαι ποιο είναι αυτό το συνταρακτικό
στοιχείο, η συγκλονιστική αποκάλυψη που έφερε τα πάνω κάτω
και κινητοποίησε αντανακλαστικά του ΠΑΣΟΚ, ώστε να ξανασυ-
ζητούµε θέµατα που ήδη έχουµε συζητήσει και έχουµε εξαντλή-
σει εδώ µέσα σε αυτή την Αίθουσα. Είναι το δηµοσίευµα του
κυριακάτικου «Βήµατος»; Ή µήπως αυτό είναι προφάσεις εν
αµαρτίαις που εξυπηρετούν άλλου είδους συµφέροντα εκτός πο-
λιτικής των οποίων θεράποντες είστε εσείς, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι του ΠΑΣΟΚ; Και κατορθώσατε να σύρετε σε αυτή τη
διαδικασία και τους κήνσορες της Αριστεράς, οι οποίοι ρίχνουν
νερό στο µύλο της εξυπηρέτησης των αλλότριων συµφερόντων
των οποίων και εσείς αποτελείτε γρανάζι. Γιατί εγώ αδυνατώ να
εντοπίσω κάποια διαφοροποίηση επί των ήδη γνωστών γεγονό-
των. 

Γιατί -και πρέπει να µας απαντήσετε- µε αυτό το δηµοσίευµα
του «Βήµατος»; Δεν είχατε ακούσει πριν ένα χρόνο τα αντίστοιχα
από την ίδια την ΕΡΤ; Αλλά σπεύσατε µόλις έπαιξε στο «ΒΗΜΑ»,
να καταθέσετε πρόταση µοµφής. Για πείτε µας, γιατί δεν µπορώ
να το καταλάβω. 

Το τραγικότερο όλων είναι όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, η ερ-
γαλειοποίηση του ανθρώπινου πόνου, αυτού του ανείπωτου, ανυ-
πέρβλητου πόνου των συγγενών των συνανθρώπων µας που
έχασαν τη ζωή τους στο τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών. Μένω
εµβρόντητη από το µέγεθος της υποκρισίας της Αντιπολίτευσης,
που δεν διστάζει να πατήσει πάνω σε αυτόν τον πόνο των συναν-
θρώπων µας -τον οποίο κανείς µας δεν µπορεί να διανοηθεί στο
ελάχιστο, αν δεν τον έχει νιώσει ο ίδιος και υπερβαίνει τον δικό
µου αξιακό κώδικα αλλά και το συνολικό αξιακό κώδικα της Νέας
Δηµοκρατίας αυτή η τυµβωρυχία της Αντιπολίτευσης προς ίδιον
πολιτικό όφελος δύο περίπου µήνες πριν τις ευρωεκλογές- προ-
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κειµένου να δηµιουργήσει εντυπώσεις, να γυρίσει το συλλογικό
αίσθηµα απέναντι σε ένα εξαιρετικά τραγικό γεγονός και να ανα-
τρέψει πιθανά τα δηµοσκοπικά δεδοµένα.

Και στη µεθόδευσή σας αυτή αναζητάτε αγωνιωδώς να βρείτε
εµπλοκή του ίδιου του Πρωθυπουργού. Γιατί αυτό σας εξυπηρε-
τεί προκειµένου να δηµιουργήσετε τις συνθήκες πολιτικής εκµε-
τάλλευσης, που έχετε τόσο απεγνωσµένα ανάγκη. 

Ξεκινάµε λοιπόν από διαφορετική αξιακή βάση. Δεν σας ακο-
λουθούµε στην κατρακύλα, δεν σας ακολουθούµε γιατί πολύ
απλά δεν είµαστε ίδιοι. Και ευτυχώς γι’ αυτό! Εµείς στεκόµαστε
µε απόλυτο σεβασµό ανθρώπινα, αληθινά, πέρα και πάνω από
κόµµατα και χρώµατα, δίπλα στους ανθρώπους που έχασαν τους
δικούς τους ανθρώπους. Και στεκόµαστε µε την ειλικρινή µας
στάση να ζητάµε την αλήθεια και να αναµένουµε από τη δικαιο-
σύνη να κάνει ανεξάρτητα το έργο της. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
ο Κυριάκος Μητσοτάκης, αυτό που αντιλαµβάνεται ως καθήκον
του είναι να χυθεί άπλετο φως στην υπόθεση από τη δικαιοσύνη
µε ό,τι αποφασίσει η δικαιοσύνη και βέβαια να προχωρήσουν
όλες οι κινήσεις αυτές που έχουν ήδη δροµολογηθεί για τον εκ-
συγχρονισµό συνολικά των µέσων µαζικής µεταφοράς και προ-
φανώς και τον σιδηρόδροµο.

Είναι τραγελαφικό, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, να µι-
λάτε για κράτος δικαίου, εσείς που το επικαλείστε κατά το δο-
κούν. Αν κάτι χαρακτηρίζει τη µεγάλη δηµοκρατική µας
παράταξη πενήντα χρόνια τώρα, αυτό είναι η προσήλωσή της
στην υπηρεσία των θεσµών του κράτους δικαίου, σε αντίθεση µε
τον ΣΥΡΙΖΑ, την Αξιωµατική προς το παρόν Αντιπολίτευση, ο
οποίος σύµφωνα µε δηλώσεις των ίδιων των πρώην Υπουργών
και στελεχών του είχε στήσει στο Μέγαρο Μαξίµου ένα παρά-
Υπουργείο Δικαιοσύνης. Αλλά και µε πολιτική απόφαση κρε-
µούσε µε περισσή ευκολία στα µανταλάκια πολιτικούς του
αντιπάλους χωρίς επαρκή στοιχεία για την υπόθεση της «NO-
VARTIS» και σε αντίθεση µε καταδικασµένους Υπουργούς του µε
«13-0», που απεδείχθη ότι επιχειρούσαν να στήσουν το δικό τους
παραµάγαζο στην ενηµέρωση ελέγχοντας τα ΜΜΕ. 

Καλό λοιπόν θα ήταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντι-
πολίτευσης, να κρατάτε χαµηλούς τόνους όταν οµιλείτε για κρά-
τος δικαίου. Γιατί η πορεία του καθενός µας είναι τα
διαπιστευτήριά του στους Έλληνες πολίτες και ο καθένας µας
κρίνεται από τα έργα και τις ηµέρες του. Αναρωτιέµαι αν θα συ-
ζητούσαµε επί της πρότασης δυσπιστίας αν δεν είχαµε τις ευ-
ρωεκλογές σε περίπου δύο µήνες από σήµερα. Μόνο έτσι µπορώ
να αιτιολογήσω την πολιτική αξία και αποτίµηση αυτής της ενέρ-
γειας. Μπορώ µόνο να την ερµηνεύσω ως σπασµωδική κίνηση
του ΠΑΣΟΚ, το οποίο αδυνατεί να διαχειριστεί τη δηµοσκοπική
κατρακύλα από τη δεύτερη θέση στην τρίτη θέση και απεγνω-
σµένα προσπαθεί να δηµιουργήσει εντυπώσεις στους ψηφοφό-
ρους του για να µη συνεχίσει ο δηµοσκοπικός κατήφορος. 

Στο ίδιο µήκος κύµατος προς άγρα ψήφων παρασύρθηκε ο
Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ που ούτε λίγο ούτε πολύ δεν δίστασε να
αµφισβητήσει το αποτέλεσµα των εθνικών εκλογών του 2023,
που οδήγησαν σε διπλή νίκη τη Νέα Δηµοκρατία. Μια νίκη που
της έδωσαν οι Έλληνες πολίτες επικροτώντας το κυβερνητικό
της έργο και τον κυβερνητικό σχεδιασµό. Ο Πρόεδρος της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης µας κατατάσσει στην ίδια θέση µε άλλες
τριτοκοσµικές χώρες και υπονοµεύει στην ουσία το δηµοκρατικό
µας πολίτευµα. Αν είναι δυνατόν! Ως µέλος της κοινοβουλευτικής
συνέλευσης του ΟΑΣΕ αυτό το θεωρώ αδιανόητο, τεράστιο ατό-
πηµα του κ. Κασσελάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εµφανές ότι έχουµε να κά-
νουµε µε ένα µεθοδευµένο σχέδιο αποσταθεροποίησης το οποίο
έχει στόχο να κοντύνει την Κυβέρνηση και να αδυνατίσει την Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Και προκειµένου να το πετύ-
χει η Αντιπολίτευση, έχει συµπράξει µε διάφορα συµφέροντα
προκειµένου να επιβιώσει πολιτικά. Ε, λοιπόν κανείς δεν µπορεί
να κοντύνει την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί την έχει
ψηλώσει ο ίδιος ο ελληνικός λαός, ο οποίος µόλις πριν δέκα
µήνες ανανέωσε µε διπλή εκλογή τη συµφωνία αλήθειας µε τον
Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και του έδωσε την ψήφο εµ-
πιστοσύνης του, να είναι εκείνος που θα συνεχίσει να ψηλώνει
την Ελλάδα, αφού µε τον σχεδιασµό το δικό του και της Κυβέρ-

νησης κατορθώσαµε εµείς οι Έλληνες -όπως λέει και ο κορυ-
φαίος νοµπελίστας ποιητής Γιώργος Σεφέρης- λίγο ακόµα να ση-
κωθούµε λίγο ψηλότερα. Και αυτό θα κάνουµε!

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές
και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Πρότυπο Γυµνάσιο Ηρα-
κλείου Κρήτης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Μεταξάς, Βουλευτής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι, το ΚΚΕ καλεί το λαό της χώρας να δυναµώ-
σει τους αγώνες για να αποδοθούν οι ευθύνες για το έγκληµα
στα Τέµπη, για να δικαιωθούν οι συγγενείς των θυµάτων, να µην
περάσει το πολύµορφο σχέδιο συγκάλυψης, να απαιτηθούν
µέτρα για την ασφάλεια των µεταφορών. 

Εκεί, στον δρόµο της πάλης ασκείται η πιο αποτελεσµατική, η
πιο αποφασιστική µοµφή, απέναντι σε µια συνολικά αντιλαϊκή κυ-
βέρνηση που το αποδεικνύει σε κάθε πλευρά της ζωής των ερ-
γαζοµένων, των αγροτών, των επαγγελµατιών, των φοιτητών και
γενικότερα, των νέων ανθρώπων.

Γι’ αυτό και για το ΚΚΕ η πρόταση µοµφής δεν είναι κάτι µο-
νοθεµατικό. Η πρόταση µοµφής που κάνουµε εµείς είναι εφ'
όλης της ύλης. Είναι και στα ζητήµατα που τα υπόλοιπα κόµµατα,
που υπογράφουν το κείµενο της πρότασης δυσπιστίας -το
ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Αριστερά, η Πλεύση Ελευθερίας-,
έχουν στηρίξει το αντιλαϊκό έργο της Νέας Δηµοκρατίας, έχουν
συναινέσει, έχουν δώσει νοµιµοποίηση στα βάρβαρα µέτρα µιας
αντιλαϊκής κυβέρνησης: στα εργασιακά, στην ακρίβεια, τα αγρο-
τικά, την υγεία, την παιδεία, την επικίνδυνη εµπλοκή στους πο-
λεµικούς σχεδιασµούς. 

Αλήθεια, πέρα από το ΚΚΕ, που σταµατάει τα επικίνδυνα βα-
γόνια -όπως έκανε χθες στην Αλεξανδρούπολη-, θα πει κάποιος
από εσάς, της υπόλοιπης Αντιπολίτευσης, έστω και µία λέξη για
τον κίνδυνο στους σιδηροδρόµους, στους κατοίκους των περιο-
χών από όπου περνάνε τα επικίνδυνα στρατιωτικά φορτία για τον
πόλεµο στην Ουκρανία; Θα πείτε για το τι κουβαλάνε αυτά τα βα-
γόνια; Θα πείτε τίποτα για το τι αποθηκεύονται στις αµερικανι-
κανο-νατοϊκές στρατιωτικές βάσεις που έχετε γεµίσει όλη τη
χώρα, τη Θεσσαλία, την Αλεξανδρούπολη, τη Σούδα; Προφανώς
όχι γαρύφαλλα, κατά τα λεγόµενα του κ. Δένδια. 

Για τον λόγο αυτό λέµε πως η ψήφος µοµφής στη Νέα Δηµο-
κρατία δεν πρέπει να µετατραπεί ούτε καν σε ψήφο ανοχής στα
υπόλοιπα κόµµατα, που έχουν, σε τελική ανάλυση, το ίδιο στρα-
τηγικό σχέδιο µε την Κυβέρνηση και το αποδεικνύουν κάθε µέρα
µε όσα ψηφίζουν εδώ µέσα, µε τη βολική για την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας αντιπολίτευσή τους, βούτυρο στο ψωµί για
να στηρίζει το αφήγηµα, την αλαζονεία του 41% από τη µια
µεριά, αλλά και το αφήγηµα από την άλλη µεριά και του προ-
οδευτικού, δικαιωµατιστή Πρωθυπουργού. 

Έξω από τη Βουλή, θα έλθουν σήµερα και αύριο, βρίσκονται
και θα βρεθούν, οι εργαζόµενοι από τη «ΛΑΡΚΟ».

Καταθέτω και στα Πρακτικά την προσωπική επιστολή που
στέλνουν στον Πρωθυπουργό της χώρας για τα δίκαια αιτήµατά
τους και τις καταγγελίες, γιατί στη «ΛΑΡΚΟ» αυτό το κοινό στρα-
τηγικό σχέδιο όλων σας, επιδιώκει να οδηγήσει εκατοντάδες οι-
κογένειες στην ανεργία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος - Βασίλειος
Μεταξάς καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επι-
στολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Δίνουν µάχη για τη ζωή, φωνάζουν το σύνθηµα «Ή τα κέρδη
τους ή οι ζωές µας», αυτό που φώναζαν και φωνάζουν εκατον-
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τάδες χιλιάδες διαδηλωτών εδώ και έναν χρόνο µετά το έγκληµα
στα Τέµπη. Σύνθηµα που σας ενοχλεί, γιατί αποκαλύπτει την
ουσία της κοινής σας στρατηγικής πορείας, γιατί περιγράφει µε
τον πιο τρανταχτό τρόπο, τις ευθύνες σας, τόσο της Κυβέρνη-
σης, όσο και των άλλων κοµµάτων που έχετε επίσης, σοβαρές
ευθύνες για το έγκληµα στα Τέµπη, όσο και αν τις κρύβετε πίσω
από τις απαράδεκτες µεθοδεύσεις της Νέας Δηµοκρατίας.

Γιατί το δίληµµα «τα κέρδη ή οι ζωές» αποκαλύπτει πώς στα-
θήκατε όλα τα προηγούµενα χρόνια και στον τοµέα των σιδηρο-
δροµικών µεταφορών ως κυβερνήσεις οι Υπουργοί Μεταφορών
σας όλα τα προηγούµενα χρόνια: Με την κοινή σας πρακτική το
«πάµε και όπου βγει», µέσα από τα µέτρα ασφαλείας που αποτε-
λούν µη επιλέξιµο κόστος, γιατί βάζετε στο ζύγι τη ζωή των επι-
βατών µε την κερδοφορία και η πλάστιγγα έγερνε πάντα προς
την κερδοφορία.

Αλήθεια, ποιος από τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ, τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ διαφώνησε σε όλη αυτή την πορεία των χρόνων µε τον δια-
χωρισµό του ΟΣΕ σε θυγατρικές; Με την απελευθέρωση και
ιδιωτικοποίηση του µεταφορικού έργου; Με την κατάτµηση των
διάφορων συµβάσεων, για να πάρουν κοµµάτια από την πίτα δια-
φορετικά επιχειρηµατικά συµφέροντα, που έφερε και τις καθυ-
στερήσεις και τις ασυµβατότητες των συστηµάτων; Με τη
λεγόµενη εξυγίανση, δηλαδή, την υποχρηµατοδότηση, τη µείωση
του προσωπικού, την ελλιπή εκπαίδευση;

Βασικό σας οδηγό είχατε τις ανθρώπινες ζωές ή τα κέρδη; Ή
µήπως τρέφατε και αυταπάτες, ιδιαίτερα εσείς κυρίες και κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας, ότι µπορούν να συµβιβαστούν αυτά τα
δύο, για να κάνετε τον λαό να αποδέχεται ότι πάντα στο ζύγι η
πλάστιγγα θα πρέπει να βαραίνει προς τα κέρδη και πως πρέπει
να αποδεχθούν ως κανονικότητα πως έτσι είναι τα πράγµατα, να
συµβιβαστούν πως οι ζωές θα καθορίζονται κάθε φορά από τα
κέρδη;

Σας αποκαλύπτει, λοιπόν, αυτό το σύνθηµα και αποκαλύπτει
συνολικά την πολιτική σας για κάθε ζήτηµα που αφορά τη λαϊκή
οικογένεια, την προστασία της ζωής του λαού, όπως για παρά-
δειγµα µε τις πληµµύρες ή τις πυρκαγιές. Γιατί ποτέ κανείς σας
δεν πήρε όλα τα απαραίτητα µέτρα προστασίας της ζωής και της
περιουσίας του λαού µε τα τραγικά αποτελέσµατα που ζούµε
κάθε χρόνο και που φτάνετε -κάτι που έγινε και αυτές τις µέρες-
στο σηµείο να πλειοδοτείτε ποια κυβέρνηση είχε τους περισσό-
τερους νεκρούς, τις περισσότερες καταστροφές στα Τέµπη, στο
Μάτι, στην Εύβοια, στη Θεσσαλία, στη Δαδιά.

Τι λέγατε για τα αντιπληµµυρικά έργα οι Υπουργοί σας οι δή-
µαρχοι, οι περιφερειάρχες σας; Δεν είναι επιλέξιµα, δεν έχουν
παραγωγικό αποτύπωµα, δηλαδή δεν βγάζουν κέρδος. Κόστος
τα αντιπληµµυρικά, κόστος η πυροσβεστική, κόστος η δασοπυ-
ρόσβεση, τα απαραίτητα µηχανήµατα, τα υλικά τους, κόστος η
ανθρώπινη ζωή. Οι απαντήσεις σας κάθε φορά στην απαίτηση να
παρθούν όλα τα απαραίτητα µέτρα προστασίας ήταν πάντα
«έχουν δηµοσιονοµικό κόστος» και την ίδια στιγµή µπουκώνατε
τους επιχειρηµατικούς οµίλους µε ζεστό χρήµα, µε φοροαπαλ-
λαγές, επιδοτήσεις, για να διατηρείται ψηλά η κερδοφορία τους.

Είναι οικονοµικά αποδοτικότερο να προστατευτούν από την
πληµµύρα εκείνοι µε τα µεγαλύτερα περιουσιακά στοιχεία, δη-
λαδή οι εύπορες οικογένειες ή πολύτιµα εργοστάσια, από το να
προστατευτούν εκείνοι που είναι φτωχοί και µε πενιχρά περιου-
σιακά στοιχεία. Αυτό µπορεί να οδηγήσει σε αποφάσεις που δεν
φαίνονται δίκαιες, αλλά η δικαιοσύνη δεν είναι µέρος της ανάλυ-
σης κόστους-οφέλους.

Πάτε να τα πείτε αυτά τώρα στη Θεσσαλία, στους κατοίκους
της Μαγνησίας, στο Πήλιο, στο Παλιό Λιµεναρχείο, στο Νέο
Δέλτα, στη Μύρινα, τη Ζαγορά, τον Πλατανιά, στα Παρακάρλια.
Αλλά τα λέτε µέσω Ολλανδίας µε το γνωστό και το περίφηµο πό-
ρισµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Αυτά λέει, όµως, η «ιερή αγελάδα» σας, η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Όλοι µαζί προσπαθείτε να συγκαλύψετε τη δολοφονική πολιτική
της. Η Ευρωπαϊκή Ένωση των απανωτών οδηγιών για την απε-
λευθέρωση των µεταφορών, της στρατηγικής του κόστους-οφέ-

λους και στους σιδηροδρόµους, που επιβάλλει να κυκλοφορούν
τρένα µε συστήµατα ασφαλείας πιστοποιηµένα προ τριακονταε-
τίας, όπου το 93% του δικτύου δεν καλύπτεται από ένα πλήρες
σύστηµα τηλεδιοίκησης. Η Ευρωπαϊκή Ένωση του ανθρώπινου
λάθους. Αυτή την Ευρωπαϊκή Ένωση αναγορεύετε όλοι σας ως
τοποτηρητή του κράτους δικαίου, όπου το κράτος δικαίου είναι
η νοµιµοποίηση των λόµπι, των σκανδάλων -Κατάρ gate, Γιούν-
κερ, Αζερµπαϊτζάν, Ασηµακοπούλου. Κράτος δικαίου είναι η ανα-
γόρευση σε δικαίωµα της γενοκτονίας των Παλαιστινίων, η
χρηµατοδότηση της συνέχειας του πολέµου στην Ουκρανία, η
αποστολή στρατευµάτων στην Ερυθρά. Κράτος δικαίου είναι τα
ιδιωτικά ΑΕΙ, η νέα ΚΑΠ, οι δεκατρείς ώρες δουλειάς, τα µίνι jobs.
Κράτος δικαίου είναι οι οδηγίες και οι κανονισµοί για τη νοµιµο-
ποίηση των παρακολουθήσεων, µέχρι και η καθιέρωση και στή-
ριξη της αγοράς κατασκοπευτικών λογισµικών. Είναι, σε τελική
ανάλυση, το αστικό κράτος, αυτό που όλοι σας υπηρετείτε.

Μόνη, λοιπόν, δύναµη -και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε-, που µε
συνέπεια µπορεί να εκφράσει εφ’ όλης της ύλης την πρόταση
µοµφής του λαού απέναντι στην Κυβέρνηση, την Ευρωπαϊκή
Ένωση, τα κόµµατα του κεφαλαίου είναι το ΚΚΕ και το κάνει
πράξη καθηµερινά µέσα και έξω από τη Βουλή.

Αυτή η πρόταση µοµφής µπορεί και πρέπει να εκφραστεί και
στον δρόµο και στις κάλπες µπροστά στις επερχόµενες ευρωε-
κλογές, µε τη µοναδική ψήφο που θα στείλει σαφές και ανόθευτο
µήνυµα καταδίκης, αντεπίθεσης, ελπίδας, προοπτικής µε ακόµα
πιο ενισχυµένο το ΚΚΕ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Στο Βήµα καλείται

τώρα ο κ. Ελευθέριος Κτιστάκης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρία και κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, έχουν ακουστεί πάρα πολλά, θα
ακουστούν ίσως και µε µεγαλύτερη λεπτοµέρεια ή και µε επανά-
ληψη, µέχρι αργά το βράδυ. Επιτρέψτε µου να παραθέσω ένα
χρονικό των ενεργειών της Κυβέρνησης από το τραγικό δυστύ-
χηµα πέρυσι στα Τέµπη και να κάνω και µια αντιπαραβολή -όχι,
βέβαια, για συµψηφισµό- µε τις ενέργειες και τις πρακτικές σε
µια άλλη τραγωδία, εκείνη στο Μάτι.

Στα Τέµπη πέρυσι είχαµε την παραίτηση του αρµόδιου Υπουρ-
γού αυθηµερόν, του κ. Κώστα Καραµανλή, ο οποίος ανέλαβε τη
διαχρονική πολιτική ευθύνη. Αντικαταστάθηκε από έναν κορυ-
φαίο Υπουργό της Κυβέρνησης, τον Υπουργό Επικρατείας κ. Γε-
ραπετρίτη, ο οποίος συνέστησε µία επιτροπή σε λίγες µόνο
ηµέρες. 

Η επιτροπή αυτή συνέθεσε ένα πόρισµα το οποίο το παρέ-
δωσε έναν - ενάµιση µήνα µετά. Αυτό ακριβώς το πόρισµα επι-
καλέστηκε πλείστες φορές σύσσωµη η αντιπολίτευση και στην
εξεταστική επιτροπή, αλλά και στη συζήτηση που έγινε επί του
πορίσµατος της εξεταστικής επιτροπής. 

Το πρώτο βράδυ µε την πυρκαγιά στο Μάτι και τις επόµενες
µέρες παίχτηκε ένα θέατρο από την τότε κυβέρνηση. Και αυτό
έχει βαθµολογηθεί. Ο τότε Πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας, ενώ
ξέραµε ότι είχε σχεδόν σβήσει η φωτιά -το έλεγαν οι ίδιοι οι πυ-
ροσβέστες-, ενώ ήδη υπήρχαν τα πρώτα πτώµατα, ρωτούσε ζων-
τανά στις κάµερες αν την επόµενη µέρα θα έχει αέρα, πόσα
πτητικά µέσα πετάνε και διάφορα τέτοιας φύσης τεχνοκρατικά,
θα έλεγα. Τις επόµενες µέρες ο κ. Τσίπρας επισκέφτηκε τον τόπο
της τραγωδίας µε ψεύτικους τεθλιµµένους συγγενείς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ντροπή! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τι είναι αυτά τα πράγµατα που λέτε;

Ντροπή! 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Μην µου µιλάτε έτσι, γιατί µπορεί

να απαντήσω και δεν θα σας αρέσει η απάντησή µου. Δεν θα σας
αρέσει η απάντησή µου. 

Ο δε συγκυβερνήτης σας, ο κ. Καµµένος, τις επόµενες ηµέρες
έριξε την ευθύνη ευθέως στα αυθαίρετα και στα θύµατα. Ουδείς
Υπουργός της τότε κυβέρνησης, ουδείς Βουλευτής της τότε κυ-
βέρνησης δεν σήκωσε το δάχτυλο στον κ. Καµµένο, όπως το ση-
κώνετε σήµερα σε αυτή την Αίθουσα σε εµάς. Ουδείς από εσάς!
Ουδείς! 

Αφήνω τον κ. Τόσκα, ο οποίος δεν έβρισκε τα λάθη. Τα βρήκε
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µετά από δέκα µέρες, φαίνεται, τα µεγάλα λάθη, οπότε και πα-
ραιτήθηκε. 

Προχωράω στις δικαστικές διαδικασίες που γίνονται λόγω της
τραγωδίας των Τεµπών. Και αυτές επίσης, σε αντιπαραβολή µε
αυτές που έγιναν για το Μάτι. 

Σήµερα είναι δύο δικαστικές διαδικασίες σε εξέλιξη, µια κύρια
ανάκριση και µία για τον τόπο του ατυχήµατος, το επικαλούµενο
και θεωρούµενο «µπάζωµα». Διενεργήθηκε µία εξεταστική των
πραγµάτων επιτροπή, που ολοκλήρωσε τις εργασίες της σε τέσ-
σερις µήνες µετά από δύο παρατάσεις και γίνεται και µία έρευνα
από την Ευρωπαία εισαγγελέα αποκλειστικά για την οικονοµική
διαχείριση της Σύµβασης 717. 

Για την κύρια διαδικασία, την ανάκριση διεξάγει ειδικός εφέτης
ανακριτής. Έχει διαταχθεί ήδη νέα τρίτη πραγµατογνωµοσύνη
για αποσαφηνίσεις και προβλέπεται το δικαστήριο, η κύρια αυτή
δίκη, να ξεκινήσει το καλοκαίρι, ενάµιση έτος από τη µεγάλη τρα-
γωδία. 

Γνωρίζουµε όλοι ότι αυτό, το ενάµιση έτος, είναι πρωτοφανές
για τα ελληνικά δεδοµένα και για τους ρυθµούς της ελληνικής
δικαιοσύνης, το ότι για µία τέτοια µεγάλη τραγωδία θα ξεκινήσει
το δικαστήριο σε ενάµιση έτος.

Μάλιστα, προ ολίγων ηµερών ο κ. Φλωρίδης, ο αρµόδιος
Υπουργός Δικαιοσύνης, ανακοίνωσε ότι έχουν ήδη βρει και επι-
µελούνται την αίθουσα στην οποία θα διεξάγει η δίκη αυτή στο
ΤΕΙ της Λάρισας, αν δεν απατώµαι. Ήδη, δηλαδή, η Κυβέρνηση
επιµελείται πρακτικές λεπτοµέρειες της δίκης που πρόκειται να
γίνει. 

Υπάρχει λόγος να πω σε ποια φάση είναι οι δικαστικές διαδικα-
σίες για το Μάτι έξι σχεδόν χρόνια µετά; Δεν έχει εκδοθεί πρωτό-
δικη απόφαση. Κάντε µια σύγκριση και βγάλτε τα συµπεράσµατά
σας. 

Αυτές είναι οι ενέργειες ως αποδεδειγµένο χρονικό της Κυ-
βέρνησης σε ευθεία αντιπαραβολή µε τις τακτικές και τις πρα-
κτικές της προηγούµενης. Επαναλαµβάνω, όχι για συµψηφισµό,
αλλά για να έχουµε µέτρο σύγκρισης για το εύρος των πρωτο-
βουλιών και των πράξεων, για την αµεσότητα και την ταχύτητα
αυτών. 

Εν τέλει, όλες αυτές οι πράξεις κατατείνουν στην ουσία. Και η
ουσία θα βγει και η αλήθεια θα µαθευτεί από τις δικαστικές δια-
δικασίες, όχι από ποµφόλυγες, όχι από σηκωµένα δάχτυλα όψι-
µων υπερασπιστών του κράτους δικαίου, όχι από φωνασκίες και
όχι κυρίως από εκµετάλλευση πόνου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Φωτόπουλος. Θα ακολουθήσει
ο Υπουργός κ. Κικίλιας. 

Κύριε Φωτόπουλε, ορίστε. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Ποιος ωφελείται από αυτή την πρόταση δυσπιστίας; Κατά τα

φαινόµενα, δύο άνθρωποι. Ο ένας είναι ο κ. Ανδρουλάκης, ο
οποίος προσπαθεί να πάρει επικοινωνιακό προβάδισµα. Και ο
άλλος είναι ο κ. Μητσοτάκης, ο οποίος καταφέρνει σε µια δύ-
σκολη στιγµή γι’ αυτόν να συσπειρώσει την Κυβέρνησή του και
να ξεγνοιάσει για τους επόµενους έξι µήνες. 

Αν ήθελε ο κ. Ανδρουλάκης όντως να επιφέρει πλήγµα στην
Κυβέρνηση και να επιτελέσει αυτό το οποίο ορίζει και την πρό-
θεση του συνταγµατικού νοµοθέτη για την πρόταση δυσπιστίας,
είχε έναν χρόνο τις ευκαιρίες και να το κάνει µε αφορµή τα
Τέµπη, ενώ αν ήθελε, πράγµατι, να επιφέρει πλήγµα στην Κυβέρ-
νηση µπορούσε να το κάνει το προηγούµενο διάστηµα που συ-
ζητάγαµε το νοµοσχέδιο για τον γάµο των οµόφυλων ζευγαριών. 

Πάµε τώρα στο δηµοσίευµα του «Βήµατος», το οποίο έγινε
αφορµή γι’ αυτή την πρόταση δυσπιστίας. Μετά την έκθεση του
δικαστηρίου των εγκληµατολογικών ερευνών Αθήνας και την εξέ-
ταση του υλικού που πήρε από τον ΟΣΕ, προέκυψε πως η συνο-
µιλία η οποία δόθηκε στη δηµοσιότητα την εποµένη ηµέρα του
τραγικού δυστυχήµατος όπου αναφερόταν και η φράση «Βασίλη,
φεύγω. Ναι, φεύγεις» δεν αφορούσε τη συγκεκριµένη αµαξο-
στοιχία, ήταν ένας διάλογος ο οποίος έγινε σε διαφορετικό
χρόνο και για άλλη αµαξοστοιχία. 

Αυτός ο οποίος έδωσε τη συγκεκριµένη συνοµιλία στη δηµο-
σιότητα ήταν ένας κρατικός υπάλληλος, όπως αποδείχθηκε και
στη διάρκεια της εξεταστικής επιτροπής, ο οποίος είχε δικαίωµα
να µπει στο σύστηµα και αφού πήρε το υλικό, το οποίο ήταν
πραγµατικό αλλά αφορούσε, όπως είπαµε, άλλη αµαξοστοιχία,
την έδωσε στον Τύπο, ώστε να εµφανιστεί στην κοινή γνώµη από
την πρώτη στιγµή πως πρόκειται για ανθρώπινο λάθος. Στη συ-
νέχεια, τρεις µέρες µετά τη δηµοσιοποίησή του, παρέδωσε το
υλικό αυτό στην Ελληνική Αστυνοµία, κάτι το οποίο και η ίδια η
Ελληνική Αστυνοµία µε ανακοίνωσή της επιβεβαίωσε. 

Εποµένως, αυτό το οποίο στο οποίο καταλήγουµε είναι πως
κάποιος προς συµφέρον της Κυβέρνησης, η οποία ήθελε από την
πρώτη στιγµή να δοθεί η εντύπωση µόνο του ανθρώπινου λά-
θους, πήγε, επεξεργάστηκε το ηχητικό, έκανε συρραφή των συ-
νοµιλιών, πήρε ένα απόσπασµα το οποίο τον βόλευε και το
έδωσε στον Τύπο. 

Είναι λίγο αυτό; Φυσικά και όχι. Κατ’ αρχάς, είναι ζήτηµα ηθικό
και ποινικό, καθώς χάθηκαν πενήντα επτά ζωές. Άρα, το ελάχιστο
το οποίο θα αναµέναµε είναι να ριχτεί άπλετο φως και όχι να γί-
νεται «κοπτοραπτική» µε τα στοιχεία της δικογραφίας. 

Είναι ζήτηµα πολιτικό; Σε κάθε περίπτωση, η πράξη η συγκε-
κριµένη δεν συνετελέσθη σε χρόνο πολιτικά νεκρό, αλλά σε προ-
εκλογική περίοδο, υποστηρίζοντας πλήρως το κυβερνητικό
αφήγηµα. Αυτή όλη η επικοινωνιακή διαχείριση δεν σας στοίχισε
εκλογικά και αυτό σας έκανε να πιστέψετε πως ξεµπερδέψατε
µε το έγκληµα των Τεµπών, Έτσι νοµίζατε. 

Κατά τη διάρκεια της χθεσινής συνεδρίασης ακούσαµε µεταξύ
άλλων και τον κ. Καιρίδη να χαρακτηρίζει την διαδικασία της συ-
ζήτησης της πρότασης δυσπιστίας ως αποτέλεσµα θεωριών συ-
νωµοσίας, ενώ κατηγόρησε την αντιπολίτευση ότι σέρνεται πίσω
από τον Κυριάκο Βελόπουλο και την Ελληνική Λύση. 

Πρέπει να είναι πρώτη φορά που συµφωνώ, έστω και εν µέρει,
µε τον κ. Καιρίδη, όχι φυσικά για τις θεωρίες συνωµοσίας, αλλά
για το γεγονός ότι όλοι έρχεστε δεύτεροι µετά τον Κυριάκο Βε-
λόπουλο, καθώς ήδη από τις 3-3-2023 κατέθεσε ερώτηση για το
τι µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία. 

Στις 28-5-2023, την ηµέρα ορκωµοσίας της Βουλής του Μαΐου,
καταθέσαµε στη Βουλή τη µήνυση της κ. Καρυστιανού και των
υπολοίπων σαράντα τεσσάρων συγγενών των θυµάτων του εγ-
κλήµατος στα Τέµπη. 

Στις 4-7-2023, ηµέρα συγκρότησης της τρέχουσας κοινοβου-
λευτικής περιόδου, µε εκλογή Προεδρείου, καταθέσαµε πρό-
ταση σύστασης εξεταστικής επιτροπής, στην οποία
ενσωµατώσαµε και την ανωτέρω µήνυση. 

Στις 18-7-2023 καταθέσαµε ερώτηση πάλι για το τι µετέφερε
η εµπορική αµαξοστοιχία. 

Ας έρθουµε και στα σενάρια ή θεωρίες συνωµοσίας, όπως ανέ-
φερε ο κ. Καιρίδης. Μας είπατε ότι ο χώρος δεν αλλοιώθηκε,
αλλά επιχωµατώθηκε για να δουλέψουν τα µηχανήµατα µεγάλου
βάρους. 

Διαβάζω τώρα από την έκθεση του πραγµατογνώµονα των οι-
κογενειών των θυµάτων: «Εκτός από τα διαπιστωµένα λάθη που
οδήγησαν στο τροχαίο δυστύχηµα και τη σύγκρουση των τρέ-
νων, υπάρχουν πλέον στοιχεία που αποδεικνύουν ότι η αλλοίωση
της σκηνής, η καταστροφή των πειστηρίων κι η εξαφάνιση µέ-
ρους αυτών δεν θα είχαν συµβεί, αν οι ταγµένοι στην εκτέλεση
του καθήκοντος για την περιφρούρηση και διασφάλιση αυτών
εκτελούσαν το καθήκον τους όπως έπρεπε. Επίσης, από την
πρώτη ηµέρα άρχισε η πλήρης µεταβολή του χώρου, έγιναν χω-
µατουργικές εργασίες άκριτα, αποµακρύνθηκαν χωρίς κατα-
γραφή και πρωτόκολλο συντρίµµια, βαγόνια, εµπορευµα-
τοκιβώτια από την ίδια τη διαχειρίστρια εταιρεία η οποία πλέον
είχε αποκτήσει αυτοδικαίως την ιδιότητα του υπόπτου, καθώς
προσωπικό και συρµοί ανήκαν στη δύναµή της.»

Εδώ οφείλω να σας πω ότι υπάρχουν φωτογραφίες τις οποίες
µπορεί να τις δει ο καθένας, από τις οποίες προκύπτει ότι δεν
έγινε µια απλή αποχωµάτωση, αλλά σκάφτηκαν βαθιά ρήγµατα
και έγινε µεγάλη απόξεση χώµατος. 

Ακούσαµε, επίσης, ότι δεν έγινε καµµία απόκρυψη οπτικού υλι-
κού και λοιπών αποδεικτικών στοιχείων. Διαβάζω πάλι από την
έκθεση του πραγµατογνώµονα: «Ανακριτικοί υπάλληλοι, ΕΛ.ΑΣ.
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και Πυροσβεστικό Σώµα έπρεπε άµεσα να κατασχέσουν το βιν-
τεοληπτικό υλικό από τις κάµερες της ΠΑΘΕ Αθηνών, Θεσσαλο-
νίκης, καθώς και όµοιό του από όλα τα σηµεία που πέρασε η
εµπορική αµαξοστοιχία από τα σύνορα, από τους σταθµούς µε-
ταφόρτωσης, τη διαδροµή, µέχρι το σηµείο του δυστυχήµατος»,
πράγµα που φυσικά δεν έγινε. Μας είπατε, επίσης, ότι οι εµπο-
ρικές αµαξοστοιχίες µετέφεραν µπύρες και ακτινίδια. Επικίνδυνο
υλικό τα ακτινίδια. Είναι γνωστό αυτό. 

Από την έκθεση του πραγµατογνώµονα διαβάζω αναφορές για
χηµικούς τραυµατισµούς από τα σωστικά συνεργεία: «Δεν διο-
ρίσατε χηµικό πραγµατογνώµονα και δεν προβήκατε σε κατά-
σχεση των στολών των πυροσβεστών για να τα αποστείλετε προς
εξέταση στα εγκληµατολογικά εργαστήρια».

Συνεχίζουν, επίσης, στην έκθεσή τους οι πραγµατογνώµονες,
περιγράφοντας τη συµπεριφορά της πυρκαγιάς: «Δεν δικαιολο-
γείται το πώς ακριβώς αυτή η εστία µεταδόθηκε και γιατί προκά-
λεσε ολοσχερή καταστροφή και πιθανότατα αρκετά θύµατα στη
µηχανή και τα βαγόνια της επιβατικής αµαξοστοιχίας. Η παρα-
πάνω συµπεριφορά της πυρκαγιάς, η ακαριαία ανάφλεξη και η
αντίθετη, ως προς την κίνηση φορά της καύσης επί του βαγονιού
της επιβατικής, όπως προκύπτει και από το βίντεο, µπορεί να δι-
καιολογηθεί µόνο από την παρουσία και ταυτόχρονη εµπλοκή
κατά την έναρξη και ανάπτυξη της πυρκαγιάς υλικού χηµικής ου-
σίας τόσο εύφλεκτης η οποία αφού διέρρευσε φαίνεται και να
παρασύρεται φλεγόµενη και να µετατρέπει το βαγόνι της επιβα-
τικής, κυριολεκτικά, σε βολίδα φωτιάς». 

Κλείνοντας, να θυµόσαστε πως εννέα στους δέκα Έλληνες
είναι σίγουροι αυτή τη στιγµή ότι οι ευθύνες στην υπόθεση των
Τεµπών συγκαλύπτονται και σίγουρα αυτό δεν γίνεται εξαιτίας
της «επικοινωνιακής υπεροπλίας» του Κυριάκου Βελόπουλου και
της Ελληνικής Λύσης. 

Δεν πρέπει να επιτρέψουµε να «µπαζωθεί» η αλήθεια, όπως ο
χώρος του εγκλήµατος, αλλά ούτε και να θυσιαστεί µόνο ο κ. Κα-
ραµανλής για το διαχρονικό έγκληµα στον σιδηρόδροµο.

Ως Ελληνική Λύση έχουµε ζητήσει την παραποµπή στη δικαιο-
σύνη όλων των Υπουργών, Υφυπουργών, γενικών γραµµατέων
και υπεργολάβων από το 2012 έως σήµερα. Ακόµα και αν έχουν
παραγραφεί δικαστικά τα όποια αδικήµατα, ο ελληνικός λαός
απαιτεί και δικαιούται να µάθει την αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. Ήσα-

σταν συνεπής στον χρόνο.
Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-

τικής Προστασίας κ. Βασίλειος Κικίλιας.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τραγωδία των Τεµπών, οι πε-

νήντα επτά νεκροί, οι τραυµατίες, οι µανάδες, οι πατεράδες, οι
συγγενείς, η εθνική αυτή τραγωδία, ό,τι και αν αποτολµήσει ο
οποιοσδήποτε και µε οποιοδήποτε τρόπο δεν πρόκειται να ξεχα-
στεί και αυτό είναι πασιφανές. Θεωρώ ότι είναι µια πάρα πολύ
σοβαρή υπόθεση και δεν θεωρώ ότι αυτή η υπόθεση προσφέρε-
ται για πολιτική εκµετάλλευση. Αισθάνοµαι ότι την υποβαθµί-
ζουµε όταν αυτό συµβαίνει.

Δυστυχώς, αυτό το οποίο παρατηρώ -και θέλω να είµαι πολύ
ειλικρινής µαζί σας- αυτή τη µιάµιση ηµέρα εδώ στη Bουλή, της
συζήτησης αυτής της πρότασης δυσπιστίας είναι εικόνες από το
παρελθόν. Είναι κακή, αν θέλετε, προβολή αυτού του οποίου έχει
να δώσει ο κοινοβουλευτισµός και το πολιτικό µας σύστηµα στην
κοινωνία. 

Βλέπω άκρατο λαϊκισµό και µικροπολιτική. Αισθάνοµαι ότι
υπάρχει τραγική εκµετάλλευση των γεγονότων. Επαναλαµβάνω,
ότι προβάλουµε τον χειρότερό µας εαυτό προς τα έξω και µε
αυτό πιστεύω, κύριοι συνάδελφοι, πως χάνουν όλοι. Αν µετρή-
σετε δε αυτούς οι οποίοι συµµετέχουν στις εθνικές εκλογές τα
τελευταία χρόνια, θα καταλάβετε γιατί όλο και πιο πολλοί πολίτες
οριζοντίως γυρίζουν την πλάτη στην πολιτική.

Με πάσα ειλικρίνεια, επίσης, θα ήθελα να σας ρωτήσω εάν πι-
στεύετε ότι µε αυτή την τακτική, ούτε καν στρατηγική, φωτίζονται
οι πτυχές του φοβερού αυτού δυστυχήµατος και αν πραγµατικά

θέλετε και θέλουµε να αποδοθούν ευθύνες χαµηλά ή υψηλά
στους υπεύθυνους από αυτόν τον οποίο πρέπει να τις αποδώσει,
τη δικαιοσύνη.

Νοµίζω ειλικρινά ότι δεν µπορεί να σκέφτεστε ότι µε αυτόν τον
τρόπο θα αποδοθεί δικαιοσύνη -επαναλαµβάνω- στις οικογέ-
νειες, στα θύµατα, στα παιδιά, στους πατεράδες, στις µανάδες
που σκοτώθηκαν και στους τραυµατίες.

Κοιτάξτε, αν αυτό πρόκειται να το δούµε µε µια µικρή προ-
οπτική στο µέλλον, τότε εγώ βλέπω πολιτικό µένος, βλέπω σύγ-
χυση και κατά τη γνώµη µου η διάχυση των ευθυνών, µε συνεχή
µετατόπισή τους, ακόµα και σε πρόσωπα, οδηγεί µε µαθηµατική
ακρίβεια σε συγκάλυψη. Δηλαδή έρχεστε εδώ και καταγγέλλετε
αυτό το οποίο, µε αυτό το οµιχλώδες τοπίο, παρατηρούµε όλοι
και ουσιαστικά οδηγείτε στο να καταλήξει υπόθεση. 

Δεν µπορώ να δεχτώ ότι υφίστανται µόνο κοµµατικά οφέλη.
Αν επιζητάτε όµως κοµµατικά οφέλη, τα οποία θα τα ψάχνετε
στην κάλπη των ευρωεκλογών, πιστεύω ότι προκαλείτε ακριβώς
το αντίθετο. Είµαι ένας Βουλευτής ο οποίος εισήλθε στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο µέσα στην κρίση και στις δηµοσιονοµικές πολι-
τικές και τις εποχές εκείνες και θυµάµαι πάρα πολύ καλά αυτό
το οποίο η ελληνική κοινωνία θέλει να ξεχάσει. Θυµάµαι έξαλλες
φωνές, υβριστικούς χαρακτηρισµούς -τους άκουσα ξανά αυτές
τις δύο µέρες εδώ- και τοξικές καταγγελτικές εκφράσεις. Είναι
µια εποχή που ξεκίνησε το 2012 και πήγε και µέσα στο 2014-
2015. Και, πιστέψτε µε, η κοινωνία και οι πολίτες αυτό το είδος
πολιτικής, ως προς τους χαρακτηρισµούς, αισθάνοµαι ότι θα
ήθελαν να το ξεχάσουν. Δεν το νοσταλγούν.

Βλέπω λοιπόν κατηγορίες και χοντρές κουβέντες, για να το πω
έτσι απλά, περί εγκληµατιών και δολοφόνων. Νοµίζω ότι αυτή
δεν είναι απάντηση στα ποσοστά σας, αν αυτό επιζητάτε.

Και, προσέξτε, ακούω και παρατηρώ πολύ κουβέντα για το τι
έγινε. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία στο µυαλό κανενός µας για
το τι έγινε. Γιατί έγινε είναι το θέµα. Η µετωπική σύγκρουση δύο
τρένων που κινούνταν στην ίδια σιδηροδροµική γραµµή εν έτει
2023 είναι µια πρωτοφανής, αδιανόητη τραγωδία. Είναι αυτό που
λέµε: «δεν το χωράει το µυαλό του ανθρώπου». Πράγµατι δεν το
χωράει. Τα αίτια αυτού του τραγικού δυστυχήµατος διερευνών-
ται από τη δικαιοσύνη. Επαναλαµβάνω, δεν αφορούν στο τι έγινε.
Είναι εµφανές και δεν το αµφισβητεί κανείς. Και, επαναλαµβάνω,
εν έτει 2023 στην ίδια γραµµή συγκρούονται δύο τρένα; Το γιατί
έγινε διερευνάται και σ’ αυτό πρέπει να δοθούν πολλές απαντή-
σεις. Δεν βοηθάτε µε τον τρόπο µε τον οποίο παρουσιάζετε τα
θέµατα. Δηλαδή θα πρέπει να δοθούν απαντήσεις γιατί βρέθηκαν
τα δύο τρένα στην ίδια γραµµή, γιατί ο άλφα σταθµάρχης και όχι
ο βήτα, γιατί δεν υπήρχαν δικλίδες ασφαλείας, γιατί δεν λειτούρ-
γησε το σύστηµα άλφα ή το σύστηµα βήτα, γιατί δεν έχει εκδοθεί
η Σύµβαση 717. 

Αυτά τα «γιατί» πρέπει να διερευνώνται σε όλα τα επίπεδα από
την πρώτη στιγµή. Και αυτό δεν έχει να κάνει µόνο µε τη δι-
καίωση των θυµάτων –η οποία, ναι, είναι πρωταρχικό ηθικό κα-
θήκον όλων µας-, αλλά έχει να κάνει προφανώς µε τον κίνδυνο
και την αποτροπή του κινδύνου επανάληψης παρόµοιου δυστυ-
χήµατος.

Όµως, συγκάλυψη τίνος πράγµατος, επαναλαµβάνω; Αποδει-
κτικών στοιχείων; Γιατί; Για το αν συγκρούστηκαν µετωπικά δύο
τρένα; Λοιπόν, µε τα διαθέσιµα στοιχεία θα αποφασίσει η δικαιο-
σύνη και θα παραπέµψει αυτούς που πρέπει και θέλει.

Την τελευταία φορά που ήλεγξα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το Σύνταγµά µας δεν έχει αλλάξει. Υπάρχει σαφής διαχωρι-
σµός της εκτελεστικής εξουσίας, της νοµοθετικής εξουσίας και
της δικαστικής. Αν δεν πιστεύετε στη δικαιοσύνη, που είναι πυ-
λώνας της δηµοκρατίας µας, πρέπει να βγείτε και να το πείτε ευ-
θέως.

Αν πιστεύετε στη δικαιοσύνη, αισθάνεστε ότι θα λυγίσει το ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο αν στήσουµε λαϊκά δικαστήρια; Φιλοδοξείτε,
αν αύριο οποιοσδήποτε από εσάς είναι κυβέρνηση, να συµπερι-
φερθεί έτσι η ελληνική πολιτεία; Να µην υπάρχει δηµοκρατικό
πλαίσιο; Να µην κρίνουν αυτοί οι οποίοι πρέπει;

Το αν καίγεται και φλέγεται η καρδιά και η ψυχή των ανθρώ-
πων που θέλουν δικαιοσύνη τώρα και η δικαιοσύνη έχει άλλους
ρυθµούς -που ισχύει-, να το συζητήσουµε. Τα κακώς κείµενά της,
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να τα συζητήσουµε. Τις µεταρρυθµίσεις που πρέπει να γίνουν,
να τις συζητήσουµε. Το ποια νοµοθετική πρωτοβουλία έχει φέρει
για τη δικαιοσύνη η Κυβέρνηση και τι έχει αλλάξει και τι θέλετε
να προσθέσετε και να αφαιρέσετε ή την κριτική σας γι’ αυτό, να
τη συζητήσουµε πολύ ευχαρίστως.

Όµως, εγώ προσωπικά αρνούµαι να βάλω ένα ακόµα πετρα-
δάκι σε ένα διχαστικό οικοδόµηµα, το οποίο στήθηκε και στήνε-
ται και φοβάµαι ότι θα στηθεί µέχρι και τις ευρωεκλογές στα
συντρίµµια, στις ψυχές αυτών των ανθρώπων, των παιδιών, οι-
κοδόµηµα που, κατά την άποψή µου, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν τιµά κανέναν. Πιστεύω ότι η δικαίωση δεν θα σβήσει τον
πόνο, το τραύµα για την απώλεια των ανθρώπων, αλλά θα απο-
καταστήσει σε ένα βαθµό τη χαµένη εµπιστοσύνη σε ένα κράτος
που -ας το παραδεχτούµε- δεκαετίες τώρα δεν λειτουργεί σωστά
µε ευθύνη και του πολιτικού συστήµατος. 

Άρα, δικαίωση µέσα από αυτό τον τρόπο και δρόµο που έχετε
διαλέξει δεν θα βρεθεί. Το αντίθετο θα γίνει. Προσοχή. Την ευ-
θύνη την έχουν όλοι, την έχει φυσικά η Κυβέρνηση, η Συµπολί-
τευση, την έχει και η Αντιπολίτευση µε τον τρόπο τον οποίο
πολιτεύεται. Θέλετε να µεταθέσετε στο σύνολό της την ευθύνη
για πράγµατα τα οποία έχουν συµβεί σε µια Κυβέρνηση. Να
δούµε αυτό πόσο στέκει στον χρόνο και πόσο πιστευτό είναι. 

Άρα αισθάνοµαι ότι το παλιό, όταν αξίζει, οφείλουµε να το συν-
τηρούµε και να το στηρίζουµε. Εµείς, όµως, θέλουµε να συνεχί-
σουµε το παλιό, το οποίο πολιτικά µπήκε σε ένα πλαίσιο ενός
πολιτικού σόου. Το κόστος το πληρώσαµε σαν κοινωνία, το πλη-
ρώσαµε σα χώρα. Έχουν περάσει αρκετά χρόνια και δεν έχουµε
δείξει πολιτικά να έχουµε ωριµάσει, δεν είµαστε αυτοί οι οποίοι
ηγούµαστε για να δείξουµε και στον κόσµο και στην κοινωνία
ποιος είναι ο τρόπος να αισθανθεί δικαίωση γιατί αυτό επιζητά.

Άρα, να έχουµε λίγη ενσυναίσθηση, κυρίες και κύριοι, να νοι-
αζόµαστε για όλους πραγµατικά. Η επιλογή είναι δική σας, είναι
δική µας και στο τέλος είναι της ελληνικής κοινωνίας και θα
δούµε στο τέλος της ηµέρας πού όλο αυτό θα καταλήξει. Επα-
ναλαµβάνω: Δικαιοσύνη για όλους, δικαιοσύνη µέσα στο πλαίσιο
της δηµοκρατίας µας, όχι σε κανόνες ζούγκλας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε και για
την τήρηση του χρόνου. Ήσασταν και πολύ συντοµότερος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δέκα επτά µαθήτριες και µαθητές και έξι εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 14ο Δηµοτικό Σχολείο Κερκύρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αι-
κατερίνη Παπακώστα - Παλιούρα.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κυρία
Πρόεδρε, κυρία και κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, θα
µου επιτρέψετε να ξεκινήσω την σηµερινή µου οµιλία επί της κα-
τατεθείσας πρότασης δυσπιστίας µε κάποιες σκέψεις, τις οποίες
θα ήθελα να µοιραστώ µαζί σας. Τα επτά λεπτά, βεβαίως, φαν-
τάζουν εξαιρετικά ελάχιστα για να µπορέσεις να αποδώσεις τη
φιλοσοφία και τη στάση µιας ολόκληρης ζωής, αλλά θα προσπα-
θήσω να είµαι απόλυτα συνεπής στον χρόνο µου.

Δεν ξέρω αλήθεια αν το τι είναι σήµερα ο καθένας από εµάς
είναι σαν αποτέλεσµα της οικογένειας στην οποία µεγάλωσε, των
δασκάλων που τον δίδαξαν, των εµπειριών που έζησε, της προ-
σπάθειας που ο ίδιος κατέβαλε για να διαπλάσει τον εαυτό του
ή απλά αν έτσι γεννιόµαστε. Το σίγουρο πάντως είναι ότι η στάση
µας απέναντι στα πράγµατα και οι επιλογές µας πρωτίστως, όχι
τα λόγια µας, οι πράξεις µας είναι αυτές που καθορίζουν και
προσδιορίζουν τελικά το ποιοι πραγµατικά είµαστε. 

Και η αλήθεια είναι πως πολλές φορές έχω νιώσει µέσα σε
αυτή την Αίθουσα και το έχω πει άλλες τόσες ότι δεν είµαστε
όλοι ίδιοι. Και άλλες τόσες φορές έχω αναρωτηθεί εάν υπάρχει
πραγµατικά ελπίδα για αυτόν τον πολύπαθο λαό, για αυτόν τον

ταλαιπωρηµένο τόπο, για αυτή την τόσο ξεχωριστή, τόσο
όµορφη, αλλά και συνάµα τόσο παράξενη, κατά τον Οδυσσέα
Ελύτη, πατρίδα.

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µια από τις σηµαν-
τικότερες αιτίες που καταδυναστεύουν το έθνος µας από την αρ-
χαιότητα µέχρι και σήµερα είναι το γεγονός ότι ο λαός µας είναι
ιδιαίτερα επιρρεπής στη δηµαγωγία. Η δηµαγωγία διαχρονικά
αποτελεί τη µεγαλύτερη πληγή και απειλή της δηµοκρατίας και
αυτό διότι φθείρει την ορθολογική συζήτηση, µε αποτέλεσµα να
υπονοµεύεται η χάραξη οποιασδήποτε πολιτικής, ενώ η άποψη
ότι «εµείς δεν υποκύπτουµε και εκείνοι φταίνε πάντα για όλα»
είναι εξαιρετικά επικίνδυνη και καταστροφική. Για αυτό και δεν
θα πρέπει κανείς να ξεχνά ότι ο θρίαµβος των δηµαγωγών µπορεί
να είναι βραχύβιος, τα ερείπια, όµως, αιώνια. 

Η πραγµατικότητα, βεβαίως, είναι, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι
το να λέει κανείς την αλήθεια γενικά δεν είναι πάντοτε και τόσο
εύκολη υπόθεση και δη στην πολιτική –έτσι δεν είναι;- καθώς νο-
µίζω πως όλοι τουλάχιστον θα συµφωνήσουµε σε αυτό, πως όσοι
από την αρχαιότητα µέχρι και σήµερα, στη νεότερη τουλάχιστον
ιστορία, είχαν το σθένος να την πουν σε κρίσιµες πολιτικές στιγ-
µές µάλλον δεν είχαν και πολύ καλό τέλος. Καθώς το θέµα τελικά
είναι, µιας και ακούω, όπως φαντάζοµαι και όλοι εσείς, από µικρό
παιδί ότι οι πολιτικοί δεν συνηθίζουν να λένε την αλήθεια στον
λαό, ότι δεν φτάνει µόνον να έχει κάποιος το πολιτικό θάρρος,
την πολιτική γενναιότητα, το πολιτικό ανάστηµα να πει την αλή-
θεια στον λαό, αλλά να έχει κι αυτός ο ίδιος τη θέληση, το σθέ-
νος, τη διάκριση, αν θέλετε, να την ξεχωρίσει, να την αποδεχθεί
και, εν τέλει, να τη στηρίξει. 

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
βρισκόµαστε δυστυχώς για ακόµη µια φορά στο ίδιο έργο θεα-
τές. Σε µια χώρα, σε µια Κυβέρνηση που συστηµατικά βάλλεται,
διαβάλλεται, κατασυκοφαντείται ακόµη και διεθνώς από τους ίδι-
ους συνήθεις υπόπτους, εµείς έχουµε την ηθική υποχρέωση να
κρούσουµε το καµπανάκι κινδύνου του άκρατου λαϊκισµού, της
εργαλειοποίησης, της υφαρπαγής συνειδήσεων και κυρίως του
κινδύνου µιας διαρκώς εξελισσόµενης κατάστασης, που δεν είναι
άλλη από την προσπάθεια αποσταθεροποίησης της χώρας. 

Κάποιοι σήµερα, δυστυχώς, παίζουν για ακόµη µια φορά τα
ρέστα τους. Ρίχνουν λάσπη και επιχειρούν την απόλυτη δηλητη-
ρίαση του δηµόσιου λόγου και βίου, καθώς και της πολιτικής αν-
τιπαράθεσης, στοχεύοντας µέσω της δηµαγωγίας, του άκρατου
λαϊκισµού και φυσικά της εκµετάλλευσης του ανθρώπινου πόνου
να αποκοµίσουν ίδια πολιτικά οφέλη, να αντιστρέψουν την κακή
τους αρνητική εικόνα, να κερδίσουν τελικά πόντους στη διεκδί-
κηση της εξουσίας για τη διακυβέρνηση της χώρας.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο κι αν γνωρίζουµε ότι
η τραγική υπόθεση των Τεµπών είναι ένα πολυπαραγοντικό δυ-
στύχηµα, από σύσσωµη την Αντιπολίτευση χρησιµοποιήθηκε και
συνεχίζει να χρησιµοποιείται µέχρι και σήµερα ως πολιτικό παίγνιο.
Όσο κι αν γνωρίζουµε ότι πολλές φορές σε αυτόν τον λαό, σε
αυτή την χώρα υπερισχύει το συναίσθηµα από τη λογική, όσο κι
αν γνωρίζουµε ότι τµήµα της κοινής γνώµης αναζητεί σε µόνιµη
βάση θεωρίες συνωµοσίας, εµείς έχουµε την ηθική υποχρέωση να
υπερασπιστούµε την αλήθεια, να αντισταθούµε στον λαϊκισµό,
καθώς διαθέτουµε εδραιωµένη πεποίθηση, αλλά και βέβαια πίστη
µέσα µας πως στο τέλος η αλήθεια θα αναδυθεί και θα αποδειχθεί
πέραν πάσης αµφιβολίας, η λογική θα υπερισχύσει του απολύτως
δικαιολογηµένου στην παρούσα φάση συναισθήµατος και ότι οι
θεωρίες συνωµοσίας θα καταπέσουν όταν η υπόθεση αρθεί στις
αίθουσες των δικαστηρίων, καθώς τότε τον λόγο θα τον έχει η ανε-
ξάρτητη ελληνική δικαιοσύνη, η µόνη αρµόδια σε κάθε περίπτωση
για την ανεύρεση των πραγµατικών ενόχων, την απόδοση των ευ-
θυνών και την καταδίκη των υπευθύνων. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι σήµερα συ-
ναισθάνοµαι βαθιά τον πόνο που βιώνουν οι συγγενείς των θυ-
µάτων, οι τραυµατίες και η ελληνική κοινωνία συνολικά.

Ως πολιτικός, ως άνθρωπος, ως µητέρα, αλλά και ως Αντιπρό-
εδρος της εξεταστικής επιτροπής που συστάθηκε για την υπό-
θεση των Τεµπών εκτέλεσα τον θεσµικό µου ρόλο, το θεσµικό
µου καθήκον µε πλήρη επίγνωση του αυξηµένου µου ρόλου και
της σοβαρότητας της κατάστασης.
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Είµαι βεβαία, άλλωστε, πως η πολιτική διαδροµή καθενός ή
καθεµίας από εµάς, που ως νόµιµα και δίκαια εκλεγµένοι εκπρό-
σωποι του κυρίαρχου ελληνικού λαού στεκόµαστε σε αυτό εδώ
το Βήµα, θα κριθεί όταν θα έρθει η ώρα από το αξιακό σύστηµα,
από το ήθος και την αξιοπρέπεια µε την οποία επιλέξαµε καθένας
από εµάς να διανύσουµε τα χιλιόµετρά µας, από τις επιλογές των
εύκολων οδών ή των δύσβατων µονοπατιών, από τη συνειδητή
µας απόφαση να τιµούµε τον όρκο µας προς την πίστη µας, προς
την πατρίδα µας, προς το δηµοκρατικό µας πολίτευµα, προς το
Σύνταγµα και τους νόµους του κράτους, µε όποιο πολιτικό κό-
στος, µε όποιο τίµηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο
για τρίλεπτη παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Γιαννούλης.

Σας θυµίζω, κύριε Γιαννούλη, ότι είναι η δεύτερη τρίλεπτη πα-
ρέµβαση που ζητάτε, µέχρι το βράδυ µία µόνο ακόµη έχετε δι-
καίωµα να ζητήσετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μπορώ να τη σπάσω στη µέση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Όχι, δεν µπορείτε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Επειδή έφυγε ο κύριος Υπουργός,

θέλω να σας πω, κυρία Παπακώστα, ότι δεν θα τολµήσω να αµ-
φισβητήσω την ειλικρίνεια του δραµατικού τόνου της φωνής σας
ούτε θα αµφισβητήσω την ειλικρίνεια και τον ήρεµο τόνο που
χρησιµοποίησε και ο κ. Κικίλιας πριν στο Βήµα.

Θέλω, όµως, να σας παρακαλέσω, επειδή πραγµατικά είναι
πολύ σηµαντική η κοινοβουλευτική αυτή διαδικασία, ας σταµα-
τήσουµε να υποκρινόµαστε ο ένας προς τον άλλον ότι απαντάµε
στα ζητήµατα που είναι τα επίµαχα και τα επίδικα.

Είπε ο κ. Κικίλιας για το παλιό. Έχω την αίσθηση ότι παλιό είναι
ένας κοµµατάρχης της Νέας Δηµοκρατίας να εµπορεύεται πολι-
τικά προσωπικά δεδοµένα σε πολιτευτές και υποψήφιους Ευρω-
βουλευτές. Είναι ο ορισµός του παλιού. Δεν µπορώ να το
βαφτίσω όσο και αν δραµατοποιήσω τη φωνή µου ότι είναι νέο.
Είναι παλιό, παµπάλαιο.

Είναι παλιό, επίσης, αγαπητοί συνάδελφοι, σε αυτόν τον τόπο
να µην παραδεχθούµε -και αυτό είναι και το αποτέλεσµα και της
πρότασης µοµφής- ότι σε αυτή τη χώρα όταν οι αρχές κάνουν
τη δουλειά τους και αναδεικνύουν πρόσωπα και πολιτικές ευθύ-
νες, τον µπελά τους τον βρίσκουν οι αρχές, όπως έγινε στην πε-
ρίπτωση των τηλεφωνικών παρακολουθήσεων. Δεν µπορεί να
είναι καινούργιο και να γινόµαστε δέκτες συνεχούς χρηστοµά-
θειας, νουθεσίας. Ένιωσα για λίγα λεπτά µε τον κ. Κικίλια ότι
είµαι σε αµφιθέατρο της Θεολογικής σχολής. Ε, δεν είναι αµφι-
θέατρο της Θεολογικής σχολής, χωρίς να έχω κάτι µε τη συγκε-
κριµένη επιστήµη ή το γνωστικό αντικείµενο, αλλά έλεος πια!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Στην Ιατρική δεν µιλούσε ποτέ πάντως!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Στην Ιατρική δεν µιλούσε;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ποτέ, στα αµφιθέατρα ποτέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εντάξει, ωραία.
Δεν µπορεί να προσπερνάµε µε θεατράλε τρόπο αυτό που συ-

ζητάµε και για το οποίο θέλουµε απαντήσεις. Ούτε δικαστήριο
κάνουµε ούτε θέλουµε να εκδικηθούµε κανέναν. Περιµένουµε µε
ενδιαφέρον το απόγευµα τον κ. Καραµανλή, που θα τιµήσει µε
την παρουσία του την Αίθουσα αυτή µετά από πάρα πολλές
εβδοµάδες, που είναι το κεντρικό πρόσωπο. Ελπίζω ότι έχει να
ανακοινώσει και κάτι που οδηγεί στην πολιτική ευθύνη και την
ουσιαστική ενσυναίσθηση, όρο που χρησιµοποίησε και ο κ. Κικί-
λιας.

Όλα αυτά, λοιπόν, µας τα περιγράφετε και µας µαλώνετε είτε
µε καλό είτε µε χυδαίο τρόπο, όπως έκανε ένας συνάδελφός σας
νωρίτερα που άνοιξε την υπόθεση «Μάτι», όπου οι περισσότεροι
εκ των οποίων καταδικάστηκαν έχουν ανελιχθεί στη διάρκεια της
θητείας του κ. Μητσοτάκη σε υψηλότατες θέσεις, αλλά είπαµε
να κρατήσουµε χαµηλούς τόνους ή χαµηλότερους τόνους, για
να µην αρχίσουν πάλι τις χρηστοµάθειες περί τοξικότητας και τα
λοιπά.

Κλείνοντας, θέλω να σας πω ότι παλιό δεν µπορεί να θεωρηθεί,
αγαπητοί συνάδελφοι -καθόλου παλιό- ένα νέο σηµερινό -και
κλείνω, κυρία Πρόεδρε- ότι την ώρα που προσπαθείτε να µας πεί-

σετε ότι εµείς είµαστε στη λάθος πλευρά της ιστορίας γιατί ζη-
τάµε να παραιτηθείτε, να γίνουν εκλογές, θέλετε να πιστοποι-
ήσετε το 41%, το 51%, το 151%. Κάντε το, αλλά στην κάλπη,
στους πολίτες, όχι µέσα από παρελκυστικές µεθόδους και όχι
από αλλαγή της πραγµατικότητας.

Όσο και αν αναστενάζεις, ναύαρχε, µε συγχωρείς, δεν ήµουν
εγώ ο ευνοούµενος των συµφερόντων που καταγγέλλετε τώρα,
εσείς ήσασταν, όχι εσείς προσωπικά, η παράταξή σας.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Εγώ προσωπικά δεν είµαι ευνο-
ούµενος κανενός συµφέροντος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εσείς προσωπικά όχι, αλλά η παρά-
ταξή σας, όπως παραδέχτηκε ο κ. Καρακούσης, σας είχε στα
«όπα-όπα» πέντε χρόνια και µε το πού σας άσκησε κριτική πέ-
σατε να τους φάτε. Λυπάµαι, αλλά αυτές είναι δικές σας υποθέ-
σεις, είναι της δικής σας πολυκατοικίας.

Και ξέρετε τι θεωρώ παλιό; Ότι σήµερα δεν έχουµε το θάρρος
σε αυτή την Αίθουσα να µιλήσουµε για το γεγονός ότι σύµφωνα
µε την έκθεση της EUROSTAT -είναι νέα σταφύλια αυτά, νέας
κοπής δεδοµένα- είµαστε η δεύτερη φτωχότερη χώρα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, δυστυχώς, στο κατά κεφαλήν Ακαθάριστο
Εγχώριο Προϊόν, επίδοση στο 67% του µέσου όρου της Βουλγα-
ρίας. Αν αυτή είναι η χώρα της επιτυχίας, του success story του
κ. Μητσοτάκη που δεν θέλει να τον µέµφεται κανείς είτε για τις
εκπτώσεις στο κράτος δικαίου είτε για την οικονοµία, σίγουρα
δεν µιλάµε την ίδια γλώσσα.

Και όντως, κυρία Παπακώστα, δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Οι περισ-
σότεροι από εµάς, όπου υπήρξαν ευθύνες, βγήκαµε µπροστά και
τις αναγνωρίσαµε, τις αναλάβαµε, ακόµα και αν είχε κόστος και
κανιβαλικές συµπεριφορές. Θυµίζω τη Συµφωνία των Πρεσπών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, κύριε
Γιαννούλη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν κρυφτήκαµε ούτε σε άλλες πό-
λεις ούτε πήγαµε στο σπίτι µας να κλειστούµε µέσα. Αντιµετωπί-
σαµε τις ευθύνες µας ευθέως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
κ. Δηµήτρης Τζανακόπουλος, Βουλευτής της Νέας Αριστεράς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από δεκα-
πέντε µέρες, όταν συζητούταν εδώ το νοµοσχέδιο για την ιδιω-
τικοποίηση των ΑΕΙ, για την ίδρυση ιδιωτικών ΑΕΙ από τη µεριά
της Κυβέρνησης, η Νέα Αριστερά πρότεινε στα κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης –της δηµοκρατικής Αντιπολίτευσης- να καταθέ-
σουµε πρόταση δυσπιστίας –προσέξτε!- όχι σε ό,τι αφορά το
ζήτηµα των υπαρκτών πολιτικών διαφορών που υπάρχουν ως
προς τη µορφή που θα πρέπει να έχει η δηµόσια εκπαίδευση,
αλλά διότι µία κυβέρνηση η οποία τολµά να παραβιάζει µε τόσο
εξόφθαλµο τρόπο το Σύνταγµα είναι δεδοµένο ότι πλέον δεν ορ-
ρωδεί προ ουδενός. Και είναι ακριβώς για αυτόν τον λόγο που
είπαµε ότι πρέπει να υψωθεί ένα τείχος αντίστασης απέναντι σε
αυτή την κυβερνητική αλαζονεία, απέναντι σε αυτή τη χωρίς όριο
παραβίαση των θεσµών που συγκροτούν την ελληνική πολιτεία
ακριβώς ως δηµοκρατική πολιτεία. Και ένας από αυτούς τους θε-
σµούς, αν όχι ο σηµαντικότερος, είναι το Σύνταγµα.

Και ξέρετε, αυτή η συζήτηση δεν είναι καθόλου άσχετη µε
αυτά τα οποία συζητάµε στη σηµερινή πρόταση δυσπιστίας και
είναι ακριβώς για αυτό τον λόγο που εµείς την καλωσορίσαµε
από την πρώτη στιγµή χωρίς να παίξουµε κανένα πολιτικό παι-
χνίδι, διότι και σήµερα συζητάµε για το κράτος δικαίου. Και σή-
µερα συζητάµε για τον σεβασµό των στοιχειωδών δηµοκρατικών
διαδικασιών που ορίζουν το τι σηµαίνει κοινοβουλευτική πολιτεία.
Συζητάµε ακριβώς αυτή την τεράστια επιχείρηση συγκάλυψης
που έχει µεθοδευθεί από τη µεριά της Κυβέρνησης ήδη από την
πρώτη µέρα του δυστυχήµατος -του τραγικού εγκλήµατος, θα
έλεγε κανείς- των Τεµπών.

Και ρωτά η Κυβέρνηση: «Πώς τεκµηριώνεται η συγκάλυψη;
Δεν έχετε κανένα στοιχείο. Όλα αυτά είναι συνωµοσίες».

Ρωτώ και εγώ, λοιπόν, µε τη σειρά µου: Είναι συνωµοσία, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές της κυβερνητικής πλειοψηφίας και κυ-
ρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ότι από το ίδιο βράδυ, όπως
προκύπτει από τα πορίσµατα των ανεξάρτητων εµπειρογνωµό-
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νων, αλλά και όπως καταγγέλλουν οι οικογένειες των θυµάτων,
για τις οποίες χύνετε εδώ ο ένας µετά τον άλλον και η µία µετά
την άλλη κροκοδείλια δάκρυα, εκχερσώθηκε η περιοχή του δυ-
στυχήµατος από ιδιωτικό συνεργείο; Είναι συνωµοσία ή είναι
πραγµατικό;

Αυτό σηµαίνει σεβασµός στα θύµατα, να απαντήσετε ακριβώς
σε αυτό το συγκεκριµένο ερώτηµα που τίθεται και από τους
πραγµατογνώµονες και από τις οικογένειες των θυµάτων.
Υπήρξε τέτοιο συνεργείο; Με ποιου εντολή εκχερσώθηκε η πε-
ριοχή πριν καν ανακαλυφθούν όλες οι σοροί των θυµάτων; Ως
προς αυτό, δεν υπάρχει καµµία απάντηση από τη µεριά της Κυ-
βέρνησης. Ποιος έδωσε την εντολή; Ποιανού είναι το συγκεκρι-
µένο συνεργείο; Γνώριζε η Αστυνοµία; Γνώριζε η Πυροσβεστική;
Γνώριζαν οι αρµόδιοι Υπουργοί ή απλώς εµφανίστηκε ένα ιδιω-
τικό συνεργείο, το οποίο εκχέρσωσε την περιοχή χωρίς να δώσει
εξηγήσεις σε απολύτως κανέναν; 

Ερώτηµα δεύτερο: Είναι συνωµοσία το ότι παραποιήθηκαν τα
ηχητικά; Είναι συνωµοσία αυτό; Εσείς οι ίδιοι βεβαίως απαντών-
τας ως προς τη χρονική στιγµή για την κατάθεση της πρότασης
δυσπιστίας, λέτε το εξής επιχείρηµα «Μα, αυτό, το ότι παραποι-
ήθηκε δηλαδή το ηχητικό, είναι γνωστό ήδη από τις 4 Μαρτίου,
όταν το αποκάλυψε η δηµόσια τηλεόραση». Πολύ καλά! Αν είναι
όντως γνωστό –εγώ το δέχοµαι- ότι τα ηχητικά ήταν παραποι-
ηµένα, για ποιον λόγο επικαλέστηκε αυτά τα παραποιηµένα ηχη-
τικά ο κύριος Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, στις 9 Μαρτίου,
πέντε µέρες δηλαδή µετά το ρεπορτάζ της ΕΡΤ και είπε ότι και
εγώ, όπως και όλοι οι Έλληνες και οι Ελληνίδες, άκουσα το ηχη-
τικό -που γνωρίζει ότι είναι παραποιηµένο, διότι έχει παίξει το ρε-
πορτάζ πέντε µέρες πριν- και έχω συγκλονιστεί; Εδώ, λοιπόν,
προκύπτει ότι ο κ. Μητσοτάκης ωφελείται από την παραποίηση
του ηχητικού, το χρησιµοποιεί, ενώ έχει υπάρξει η αποκάλυψη
και είναι ακριβώς το επιχείρηµά σας που οδηγεί όλους µας,
όσους δεν βρισκόµαστε σε θέση υποταγής στην Κυβέρνηση και
δεν είµαστε µέλη της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας, να πούµε
ότι είναι προφανές πως υπάρχει συγκάλυψη και ότι ο Πρωθυ-
πουργός προφανώς γνωρίζοντας ότι το ηχητικό είναι παραποι-
ηµένο παρ’ όλα αυτά το επικαλείται. Είναι συνωµοσία ότι
αποκλείσατε από την εξεταστική επιτροπή τον ίδιο τον άνθρωπο
που έκανε την καταγγελία για την παραποίηση του ηχητικού; 

Και κλείνω µε τα επιχειρήµατα της Κυβέρνησης. Μας λέει η
Κυβέρνηση, ο κ. Βορίδης, οι διάφοροι Υπουργοί, το non paper
της Νέας Δηµοκρατίας που αναγιγνώσκουν εδώ κατά σειρά οι
Βουλευτές του κυβερνώντος κόµµατος -είναι προφανές ότι πρό-
κειται για οµιλίες που ακολουθούν συγκεκριµένο οδηγό και είναι
κρίµα, αλλά εν πάση περιπτώσει, είναι κάτι που έχουµε επισηµά-
νει κι άλλες φορές- ότι η υπόθεση βρίσκεται στη δικαιοσύνη και
ότι θα µάθουµε την αλήθεια από τη δικαιοσύνη. Σας λέω, λοιπόν,
ότι είκοσι τρεις κατηγορούµενοι έχουν οδηγηθεί στη δικαιοσύνη.
Ο µόνος που δεν έχει οδηγηθεί και για τον οποίο δεν θα µάθουµε
από τη δικαιοσύνη τελικά αν και ποια εµπλοκή είχε είναι ο πολι-
τικός προϊστάµενος αυτών των είκοσι τριών ανθρώπων. Είναι ο
κ. Καραµανλής. Και το ερώτηµα που τίθεται είναι ποιος θα απαν-
τήσει αν ο κ. Καραµανλής έχει ή δεν έχει ποινικές ευθύνες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και η πρόταση είναι πάρα πολύ καθαρή. Ας ζητήσει ο κ. Καρα-
µανλής την παραποµπή του σε επιτροπή προκαταρκτικής εξέτα-
σης, ας ζητήσει την παραποµπή του στην ελληνική δικαιοσύνη.
Για ποιον λόγο δεν το κάνει; Αφού µας λέτε ότι θα µάθουµε την
αλήθεια από την ελληνική δικαιοσύνη, για τον κ. Καραµανλή από
πού θα τη µάθουµε; 

Από αυτό, αλλά και από πολλά άλλα προκύπτει η πολιτική εγ-
κληµατική µεθόδευση της Κυβέρνησης να συγκαλύψει όλα όσα
σχετίζονται µε τη µεγάλη τραγωδία των Τεµπών. Και δεν είναι η
πρώτη φορά, δεν είναι η πρώτη φορά! Κανείς δεν θα µπορούσε
να πει ότι σας αναγνωρίζουµε το ελαφρυντικό του πρότερου εν-
τίµου ή σύννοµου βίου, αφού υπάρχουν οι απευθείας αναθέσεις,
οι υποκλοπές, η λίστα Πέτσα, η στοχοποίηση ανεξάρτητων
αρχών, η διαρροή προσωπικών δεδοµένων. Πριν από λίγες ηµέ-
ρες έγινε γνωστό στο πανελλήνιο ότι η κ. Ασηµακοπούλου σε συ-
νεργασία µε τους αρµόδιους από τα κεντρικά γραφεία της Νέας

Δηµοκρατίας χρησιµοποιούσε καταλόγους του Υπουργείου Εσω-
τερικών µε e-mail για να µπορεί να κάνει την προεκλογική της εκ-
στρατεία. Φαντάζοµαι ότι θα βρίσκονται στα χέρια κι άλλων
πολιτευτών της Νέας Δηµοκρατίας, Βουλευτών ή Ευρωβουλευ-
τών. Άρα, λοιπόν, σίγουρα δεν µπορεί να σας αναγνωρίσει κανείς
το ελαφρυντικό του πρότερου εντίµου βίου.

Και αυτό που, επίσης, έχει πάρα πολύ µεγάλο ενδιαφέρον είναι
να δούµε πώς αξιοποιεί τη συνωµοσιολογία η ίδια η Κυβέρνηση,
για να απαντήσει στην πολιτική κριτική της Αντιπολίτευσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συντοµεύετε, κύριε
Τζανακόπουλε, σας παρακαλώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Συντοµεύω, κυρία Πρό-
εδρε. 

Και όταν αυτά έρχεται και τα αναγνωρίζει το ίδιο το ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο, φτάσατε στο σηµείο να µιλάτε από αυτό εδώ το
Βήµα για µια συνωµοσία της πανευρωπαϊκής Αριστεράς για να
ρίξει τον κ. Μητσοτάκη, λες και πανευρωπαϊκά η Αριστερά δεν
έχει άλλο πρόβληµα -παρεµπιπτόντως έχει πάρα πολλά, αλλά σί-
γουρα δεν είναι αυτό το κύριο πρόβληµά της- από το να ρίξει τον
Κυριάκο Μητσοτάκη από τη θέση του Πρωθυπουργού της Ελλά-
δας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κλείστε, κύριε Τζανα-
κόπουλε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε. 
Βεβαίως η Κυβέρνηση βρίσκει και τα κάνει, διότι δυστυχώς

έχει µια Αντιπολίτευση η οποία είναι κατώτερη των περιστάσεων.
Αντί να απαντά στα δύσκολα αυτά πολιτικά ερωτήµατα, βρίσκει
την ευκαιρία από τις ανόητες προτάσεις του κ. Κασσελάκη για
παρατηρητές, αλλά και από τις ανόητες πολιτικές του παρεµβά-
σεις που έχουν ήδη απαξιώσει αυτή την πολιτική διαδικασία, δη-
λαδή την κορυφαία διαδικασία κοινοβουλευτικού ελέγχου, την
πρόταση δυσπιστίας, την οποία χαρακτήρισε ως κοκοροµαχία,
να εκφεύγει και να διαφεύγει από τα πραγµατικά πολιτικά ερω-
τήµατα, αξιοποιώντας ακριβώς την ανεπάρκεια, την ανικανότητα
και τελικά την έλλειψη σοβαρότητας της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης. Παρ’ όλα αυτά, θα κληθεί να δώσει λόγο όχι µόνο εδώ,
αλλά και στην ελληνική κοινωνία, η οποία πλέον έχει καταλάβει
τι είναι αυτό που συµβαίνει και γι’ αυτό λέει κατά 90% ότι έχει
υπάρξει συγκάλυψη στην υπόθεση της τραγωδίας των Τεµπών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

κ. Τάσος Οικονοµόπουλος, Βουλευτής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας Νίκη. 

ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση

µοµφής είναι το έσχατο µέσο αµφισβήτησης µιας κακής διακυ-
βέρνησης. Η έκφραση «φωνή λαού, οργή Θεού» βρίσκει ισχυρό-
τερο νόηµα αυτή τη στιγµή. Το έγκληµα των Τεµπών δεν
σταµάτησε τη µέρα που χάθηκαν οι ζωές πενήντα επτά ανθρώ-
πων. Συνεχίζεται µέχρι σήµερα και είναι πολλαπλό, διότι αφορά
ευθύνες όλων των επιπέδων, από το επίπεδο του Πρωθυπουρ-
γού, των Υπουργών, των θεσµικών υπευθύνων µέχρι τον σταθ-
µάρχη, στον οποίο η Κυβέρνηση προσπαθεί να καταλογίσει τη
µοναδική ευθύνη ως να ήταν άψογοι οι έλεγχοι από τη ΡΑΣ, ως
να υπήρχαν όλα τα συστήµατα ασφαλείας, ως να έκαναν στο
ακέραιο το καθήκον τους οι Υπουργοί και µετά την πυρκαγιά του
κέντρου τηλεδιοίκησης το 2019, πριν και µετά τις απεργίες των
µηχανοδηγών που κατήγγειλαν σοβαρές ελλείψεις ασφαλείας
έως το 2023. 

Το έγκληµα συνεχίζεται µέχρι σήµερα µε ελλιπή µέτρα και
προδιαγραφές ασφαλείας στους ελληνικούς σιδηροδρόµους.
Συνεχίζεται µε τη συγκάλυψη των εντολοδοτών που αλλοίωσαν
τον τόπο του δυστυχήµατος και χάθηκαν κρίσιµα στοιχεία µε τη
µετακίνηση υλικών και ανθρώπινων λειψάνων, για να µη φανεί ότι
παράνοµα εύφλεκτα υλικά έκαναν στάχτη τους µισούς από τους
πενήντα επτά συνανθρώπους µας. Κρίνεστε για τις πράξεις και
τις παραλείψεις σας, για όλα αυτά που µεθοδευµένα αποκρύ-
πτετε. Και σε αυτές τις πράξεις, παραλείψεις και αποκαλύψεις
έχετε ισχυρές βοήθειες, τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης.

Έγκληµα είναι και η παραπλάνηση του λαού µε τα µονταρι-
σµένα βίντεο. Δεν µας λέτε, όµως, ποιος είχε πρόσβαση στο σύ-
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στηµα καταγραφής του ΟΣΕ, ώστε να πάρει τα ηχητικά και να τα
µοντάρει. Ποιος άφησε να διαρρεύσει το ηχητικό την 1η Μαρτίου
του 2023; Και µόνο το γεγονός ότι οι επίµαχες συνοµιλίες διέρ-
ρευσαν την 1η Μαρτίου του 2023, πριν την επίσηµη καταχώρησή
τους στη σχετική δικογραφία, είναι επιλήψιµο. Αν ήταν γνωστό
το θέµα, όπως είπε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, τι έκαναν οι
αρµόδιες αρχές για να αποκαλυφθεί η ταυτότητά όσων κρύβον-
ται πίσω από τα παραπάνω αδικήµατα;

Ο στόχος της διαρροής είναι προφανής. Θέλατε να παραπλα-
νήσετε την κοινή γνώµη και να προβάλετε ως µοναδική αιτία του
δυστυχήµατος το ανθρώπινο λάθος. Βοά η κοινωνία για το έγ-
κληµα των Τεµπών. Οι συγγενείς των θυµάτων συνεχίζουν τον
αγώνα της αποκάλυψης της αλήθειας µέχρι τέλους. Ο λαός απαι-
τεί την τιµωρία των υπευθύνων στο έγκληµα των Τεµπών –και σε
κάθε έγκληµα- όχι µόνο του σταθµάρχη, αλλά κυρίως εκείνων
των πολιτικών και κρατικών παραγόντων που επέτρεψαν να εξαρ-
τάται όλο το σύστηµα και οι ζωές εκατοντάδων ανθρώπων για
χρόνια από ένα ή περισσότερα ανθρώπινα λάθη. 

Το ζήτηµα, όµως, που τίθεται στην παρούσα πρόταση µοµφής
δεν είναι παρά η κορυφή του παγόβουνου µιας σειράς ηθικών
εγκληµάτων που σοβούσαν για καιρό τώρα. Ξεχάσαµε τις φωτιές
και τις πληµµύρες που τσάκισαν ολόκληρες περιφέρειες της πα-
τρίδας µας και αποκάλυψαν τη γύµνια του επιτελικού κράτους;
Ξεχάσαµε τα ελικόπτερα που µετατράπηκαν σε υποβρύχια στο
Στεφανοβίκειο; Ξεχάσαµε τις δουλικές επικύψεις και τον ενδοτι-
σµό απέναντι στον Τούρκο σουλτάνο, διότι θέλετε να ξεπουλή-
σετε την ελληνική ΑΟΖ που συστηµατικά αποφεύγετε να
δηλώσετε; Ξεχάσαµε την απόσυρση επιχειρησιακού οπλισµού
από τα νησιά µας που πληρώθηκε µε θυσίες του ελληνικού λαού,
λες και στις φλέβες µας δεν κυλάει αίµα από τους Ρωµιούς απε-
λευθερωτές του Αιγαίου µας; Ξεχάσαµε την εγκατάλειψη της Βο-
ρείου Ηπείρου στο πρόσωπο του παράνοµα φυλακισµένου
Δηµάρχου Χειµάρρας Φρέντι Μπελέρη; Ξεχάσαµε τα τριακόσια
σαράντα πέντε σηµεία παραβίασης της κατάπτυστης Συµφωνίας
των Πρεσπών; Ξεχάσαµε το φακέλωµα που µαζικά προωθείτε
µέσα από τις νέες ηλεκτρονικές ταυτότητες µε το παράνοµο
διπλό µικροτσίπ; 

Ξεχάσαµε τον κατάπτυστο νόµο περί –εντός εισαγωγικών-
«γάµου και υιοθεσίας» παιδιών από οµοφυλόφιλους, ένα νοµο-
σχέδιο που δολοφόνησε την παραδοσιακή οικογένεια και απο-
κάλυψε την κρυµµένη σας ασέβεια και περιφρόνηση στην πίστη
και στον πολιτισµό µας; Αυτό το νοµοσχέδιο θα πρέπει να πάει
στα σκουπίδια της ιστορίας, µαζί µε το πολιτικό µέλλον όσων το
υποστηρίξατε άµεσα ή έµµεσα.

Ξεχάσαµε τον εκφυλισµό που προωθείτε στα παιδιά µας µέσα
στις σχολικές αίθουσες, έχοντας αποστερήσει τη διδακτική ύλη
από κάθε έννοια σεβασµού στην οικογένεια και την εθνική µας
συνείδηση, αλλά και µε αντιεπιστηµονική ύλη για δήθεν σεξουα-
λική διαπαιδαγώγηση; Σας τα καταγγέλλουµε και εσείς σφυρί-
ζετε αδιάφορα, προβάλλοντας τη συµπερίληψη και τον δήθεν
εκσυγχρονισµό. 

Ξεχάσαµε την άκριτη ιδιωτικοποίηση των πανεπιστηµίων; Ξε-
χάσαµε τους Έλληνες που χάνουν τα σπίτια τους καθηµερινά
από τα κοράκια των «funds»; Ξεχάσαµε τους νέους µας που ξε-
νιτεύονται για ένα καλύτερο µέλλον, ενώ εσείς προσκαλείτε ισ-
λαµιστές να εποικίσουν την πατρίδα µας; Ξεκινήσατε τη χρονιά
το πρώτο δίµηνο µε αυξηµένες ροές µεταναστών κατά 184% και
επταπλάσιες αφίξεις από αποχωρήσεις, χορηγώντας αθρόα
άσυλο σε δύο από τους τρεις αιτούντες. 

Ξεχάσαµε την ακρίβεια που µιζεριάζει την καθηµερινότητα του
κάθε συµπολίτη µας; Ξεχάσαµε τα νοσοκοµεία που κλείνετε, τη
διάλυση της υγείας, τα απογευµατινά χειρουργεία που εξασφα-
λίζουν γρήγορη πρόσβαση επί πληρωµή; Αυτή είναι η δωρεάν
υγεία σας; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ξεχάσαµε τη δήθεν δηµοκρατία σας για τους εκλογικούς χει-
ρισµούς;

Εµείς δεν ξεχνάµε τίποτα ούτε ο ελληνικός λαός. Στη Νίκη στη-
ρίξαµε το δικαίωµα των αποδήµων να µπορούν να ψηφίσουν,
όπως οφείλαµε στον απόδηµο ελληνισµό τον οποίο σεβόµαστε

και αγαπούµε, αλλά καταγγείλαµε την επιστολική ψήφο ως προ-
σπάθεια χειραγώγησης και νοθείας των εκλογικών αποτελεσµά-
των. Τώρα αναρωτιέστε πώς διέρρευσαν προσωπικά δεδοµένα
χιλιάδων πολιτών από το Υπουργείο Εσωτερικών! Έχετε µπλέξει
στο µυαλό σας τους κοµµατικούς µε τους κρατικούς µηχανι-
σµούς. Αυτή είναι η κοµµατοκρατία σας. Σε όλα λέτε ότι κάνετε
διαγωνισµούς, αλλά για την εταιρεία που υποστηρίζει την εκλο-
γική διαδικασία βρέξει-χιονίσει προτιµάτε τη «SINGULAR LOGIC»
για δεκαετίες χωρίς διαγωνισµό µε απευθείας ανάθεση. Νοµίζετε
ότι ο ελληνικός λαός δεν βλέπει τη συµπαιγνία σας;

Κύριοι της Κυβέρνησης, ανταγωνίζεστε τον εαυτό σας σε αν-
τισυνταγµατικότητα και σε νοµοθετήµατα που παραβιάζουν όλο
και περισσότερο τη λαϊκή βούληση. Περιφρονείτε τον ελληνικό
λαό που υποχρεωτικά ονοµάζετε «κυρίαρχο» και προσπαθείτε να
τον κατευνάσετε µε επιδόµατα και παροχές κάθε φορά που
ξεσπά ένα σκάνδαλο. 

Σας αφήνει παγερά αδιάφορους η φωνή διαµαρτυρίας και
αγωνίας του ελληνικού λαού. Χρηµατοδοτείτε συστηµατικά τα
φίλια προσκείµενα σε εσάς µέσα µαζικής ενηµέρωσης για να τα
κρατάτε φιµωµένα και εξαρτηµένα και στη συνέχεια ενοχλείστε
για το καταδικαστικό ψήφισµα του Ευρωκοινοβουλίου για το ανύ-
παρκτο κράτος δικαίου στην Ελλάδα. 

Οι τριακόσιοι Βουλευτές εκλεγόµαστε ως αντιπρόσωποι του
ελληνικού λαού µε την ηθική υποχρέωση να υπηρετούµε τη βού-
λησή του. Αν εξυπηρετούµε τα δικά µας προσωπικά ή άλλα συµ-
φέροντα, τότε έχουµε αποτύχει. Εσείς σε λίγο δεν θα µπορείτε
να εµφανιστείτε στις περιφέρειές σας. 

Ο Πρωθυπουργός της χώρας για το θέµα των Τεµπών ανέλαβε
την ευθύνη όλων των προηγούµενων κυβερνήσεων. Ε, και; Τολ-
µάτε να µιλάτε για ακροδεξιά και να µας δείχνετε µε το δάχτυλο.
Να σας θυµίσουµε ότι ακροδεξιά και φασισµός σηµαίνει αντικοι-
νοβουλευτισµός και χρήση βίας. Μιλάµε για βία οποιασδήποτε
µορφής. Μήπως αναγνωρίζετε τον εαυτό σας; Γυρίστε το δά-
χτυλο πάνω σας και συνέλθετε. Όποια κι αν είναι η εξέλιξη αυτής
της πρότασης δυσπιστίας, θα κριθείτε αυστηρά από τον ελληνικό
λαό. Αυτή τη φορά δεν θα έχει ενοχές. 

Η Νίκη θα υπερψηφίσει για όλους αυτούς τους λόγους την
πρόταση µοµφής κατά της Κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Απόστολος Βεσυ-
ρόπουλος. 

Να σας ενηµερώσω ότι θα ακολουθήσει η οµιλία του Υπουρ-
γού Δικαιοσύνης κ. Φλωρίδη. 

Στη συνέχεια θα έχουµε τρίλεπτη παρέµβαση του κ. Μάντζου,
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής και µετά θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Αριστεράς κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος. 

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ως οµιλητές, κυρία Πρόεδρε ή ως
παρεµβάσεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πρόκειται για µία πα-
ρέµβαση του κ. Μάντζου και για την οµιλία του κ. Τσακαλώτου. 

Παρακαλώ, κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για

πρώτη φορά στα κοινοβουλευτικά χρονικά έχουµε την κατάθεση
µιας πρότασης δυσπιστίας που στηρίζεται σε θεωρίες συνωµο-
σίας. Είναι παραπάνω από εµφανές ότι η Αντιπολίτευση που βαθ-
µολογείται µε τον χαµηλότερο βαθµό όλων των εποχών από τους
Έλληνες πολίτες, βρίσκεται µεταξύ απελπισίας και σύγχυσης. Η
πρόταση δυσπιστίας θα πέσει στο κενό. Η κίνηση αυτή της Αντι-
πολίτευσης δύο πράγµατα θα επιβεβαιώσει για ακόµη µία φορά.
Το πρώτο είναι η αρραγής ενότητα του κυβερνώντος κόµµατος
της Νέας Δηµοκρατίας. Το δεύτερο είναι το µέγεθος της από-
στασης που χωρίζει τη Μείζονα και Ελάσσονα Αντιπολίτευση από
την ελληνική κοινωνία και τις ουσιαστικές ανάγκες της. 

Από κει και πέρα είναι, δυστυχώς, ευδιάκριτη η εργαλειοποί-
ηση ενός τραγικού δυστυχήµατος που άγγιξε όλους τους Έλλη-
νες. Τώρα, οι Έλληνες πολίτες γνωρίζουν πολύ καλά πού µπορεί
να οδηγήσει η οξύτητα, η τοξικότητα, ο διχαστικός και ακραίος
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λόγος. Γνωρίζουν τη µηδαµινή αξία που έχουν τα λόγια και οι
υποσχέσεις του αέρα και κυρίως γνωρίζουν σε τι αποτέλεσµα
µπορούν να οδηγήσουν. 

Είναι σαφές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η πρόταση δυ-
σπιστίας κατατέθηκε µε εντελώς διαφορετικά κίνητρα από αυτά
που προβάλλονται φαινοµενικά. Ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ ανέ-
λαβε τη σχετική πρωτοβουλία σε µία προσπάθεια να απεµπλακεί
από τα ισχνά ποσοστά που καταγράφονται στις δηµοσκοπήσεις
και να αντισταθµίσει τη φθίνουσα πορεία του κόµµατός του. 

Και ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, για να µη µείνει πίσω, προχώρησε
σε µία ακραία από κάθε πλευρά τοποθέτηση. Ζήτησε την παραί-
τηση του Πρωθυπουργού και τη διενέργεια εκλογών µε την πα-
ρουσία διεθνών παρατηρητών. Οι δηλώσεις αυτές προφανώς
καταδεικνύουν ότι νοµίζει πως βρίσκεται σε κάποια χώρα µε ανε-
λεύθερο καθεστώς. Είναι δυνατόν µετά από πενήντα χρόνια οµα-
λής δηµοκρατικής πορείας, µετά από τη διεξαγωγή τόσων
βουλευτικών εκλογών και ευρωεκλογών, να µη γνωρίζει ο κ. Κασ-
σελάκης ότι στην Ελλάδα µετά τη Μεταπολίτευση δεν έχει αµφι-
σβητηθεί κανένα εκλογικό αποτέλεσµα; Στην Ελλάδα, χρόνια
τώρα γίνονται εκλογές ελεύθερα, µε απόλυτο σεβασµό στις δη-
µοκρατικές ελευθερίες και µε οµαλή εναλλαγή των κοµµάτων
στην εξουσία, διότι αυτή είναι η Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία
που θεµελιώθηκε από τον Κωνσταντίνο Καραµανλή και τη Νέα
Δηµοκρατία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν έχει διαφύγει σε κάποιους,
µάλλον θα πρέπει να τους υπενθυµίσουµε ότι τα αίτια, αλλά και
οι ευθύνες για το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών αποτελούν αν-
τικείµενο έρευνας από τη δικαιοσύνη. Θέλουν, µήπως, να καταρ-
γηθεί ή να υποκατασταθεί η δικαιοσύνη;

Η Αντιπολίτευση, µείζων και ελάσσων, βρίσκεται άραγε σε τέ-
τοια απελπισία, ώστε να υιοθετεί και να µετατρέπει σε επιχειρή-
µατα για την κατάθεση δυσπιστίας αναπόδεικτα πράγµατα; Γιατί
όταν αποδεδειγµένα οι αρµόδιες ελληνικές αρχές έχουν διαβι-
βάσει στη δικαιοσύνη το πλήρες σύνολο των ηχητικών καταγρα-
φών του ΟΣΕ από τις 2 Μαρτίου του 2023, τότε πώς
αποδεικνύεται ότι υπήρξε παρέµβαση και µοντάζ; Και ιδιαίτερα,
όταν η Ελληνική Αστυνοµία και το Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη διαβεβαιώνουν ότι δεν έκανε αποµαγνητοφώνηση του
υλικού, αλλά µόνο το διαβίβασε, όπως ήταν στις ανακριτικές
αρχές. Θα πρέπει να γίνει απολύτως σαφές και κατανοητό απ’
όλους ότι στην περίπτωση αυτή, όπως συµβαίνει και µε όλες τις
δικαστικές υποθέσεις, η δικαιοσύνη ερευνά τους πάντες και τα
πάντα. 

Στο πλαίσιο της έρευνάς της παίρνει καταθέσεις από µάρτυ-
ρες, απευθύνει αιτήµατα και ερωτήµατα, ζητάει έγγραφα, πραγ-
µατογνωµοσύνες και είναι αυτονόητο ότι δεν εξαιρεί κανένα από
τη διερεύνηση τυχόν ευθυνών, καθώς, όπως, προανέφερα,
ερευνά τους πάντες και τα πάντα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο σεβασµός στις οικογένειες
που θρηνούν τους δικούς τους ανθρώπους επιβάλλει την από-
δοση ευθυνών, επιβάλλει την πλήρη αποκάλυψη της αλήθειας.
Αυτό, σαφώς, δεν είναι έργο ούτε και αρµοδιότητα εξωθεσµικών
κέντρων, αλλά της ελληνικής δικαιοσύνης. Η σηµαντικότατη αυτή
έρευνα δεν έχει οριστικοποιηθεί. Είναι σε εξέλιξη. Είναι, λοιπόν,
επιεικώς απαράδεκτη η όποια προσπάθεια να δηλητηριάζεται η
ελληνική κοινωνία, να δηµιουργείται κλίµα µίσους και διχασµού. 

Η Αντιπολίτευση, δυστυχώς, επιλέγει να εκµεταλλευτεί την πε-
ρίσταση, για να αποκοµίσει µικροκοµµατικό όφελος. Επιλέγουµε
για ακόµη µία φορά να µην τους ακολουθήσουµε. Δεν είµαστε
ίδιοι µε αυτούς. Η χώρα έχει υπεύθυνη Κυβέρνηση, υπεύθυνο και
σοβαρό Πρωθυπουργό. 

Ο Πρωθυπουργός µας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ευρισκόµε-
νος στον Καναδά δεν έκανε καµµία ευθύ αναφορά στην πρόταση
δυσπιστίας, στα ευτελή πολιτικά παίγνια που διαδραµατίζονται
στο εσωτερικό της χώρας. Αντίθετα, απευθυνόµενος στους Έλ-
ληνες οµογενείς, επέλεξε να εστιάσει στις θετικές προοπτικές
που διανοίγονται για τη χώρα και να υπερασπιστεί τα εθνικά µας
συµφέροντα.

Αυτή είναι η ειδοποιός διαφορά µεταξύ µιας υπεύθυνης Κυ-
βέρνησης και µιας Αντιπολίτευσης µε περιορισµένο πολιτικό
εκτόπισµα. Αυτή η διαφορά, να είστε βέβαιοι, ότι είναι ευδιάκριτη

για ακόµη µία φορά από τους Έλληνες πολίτες και θα αξιολογη-
θεί µε ώριµη πολιτική κρίση, όπως θα αξιολογηθεί την Πέµπτη το
βράδυ και η τύχη της πρότασης δυσπιστίας που κατέθεσε η Αν-
τιπολίτευση, η απόρριψη της οποίας είναι προδιαγεγραµµένη.
Θα απορριφθεί µε τον ίδιο ηχηρό τρόπο που οι πολίτες απορρί-
πτουν και γυρίζουν την πλάτη τους σε όλες τις µικροπολιτικές
της Αντιπολίτευσης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Φλωρίδης.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε Πρό-

εδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση είναι παρούσα
να απαντήσει στην πρόταση δυσπιστίας που κατέθεσε η Αντιπο-
λίτευση. Μια πρόταση µε ένα περιεχόµενο που ακούµε εδώ και
καιρό, αλλά παραδόξως εδώ και καιρό δεν οργανωνόταν η κα-
τάθεση της προτάσεως δυσπιστίας. Θα δούµε τι έχει συµβεί. 

Στο µεγάλο θέµα της τραγωδίας των Τεµπών, η Κυβέρνηση
εγκαλείται διαρκώς από ετερόκλητες δυνάµεις, οι οποίες επιχει-
ρούν να δηµιουργήσουν ένα σύννεφο, το οποίο δεν επιτρέπει να
διαγνωστεί από τον κόσµο η αλήθεια. Αυτοί, δηλαδή, που υποτί-
θεται ότι αγωνίζονται για να λάµψει η αλήθεια, µετέρχονται µε-
θόδους, έτσι ώστε ο κόσµος να τελεί σε διαρκή σύγχυση, για να
µην µπορέσει να καταλάβει την αλήθεια. Και είµαστε εδώ σή-
µερα, να βοηθήσουµε στη διαδικασία του να κατανοηθεί η αλή-
θεια και τον ρόλο που παίζει ο καθένας.

Αυτή η Κυβέρνηση της συγκάλυψης, λοιπόν, όπως την κατη-
γορεί η Αντιπολίτευση, τον µήνα Ιούλιο του 2023, ανταποκρινό-
µενη άµεσα σε αίτηµα των ανακριτών, έφερε στη Βουλή
κατεπείγουσα διάταξη µε την οποία έπρεπε να διευρυνθεί η δυ-
νατότητα των ανακριτών να ακούσουν όλες τις συνοµιλίες, πέρα
από εκείνες που υπήρχαν στο φάκελο από την πρώτη στιγµή.
Γιατί όλες οι επιχειρησιακές συνοµιλίες -αυτές, δηλαδή, που
ακούγονται στη λειτουργία του σιδηροδρόµου- ήταν από την
πρώτη στιγµή αποµαγνητοφωνηµένες στο φάκελο του ανακριτή. 

Ποιο ήταν το θέµα; Το θέµα ήταν ότι οι προβλέψεις που υπήρ-
χαν στη νοµοθεσία, δεν επέτρεπαν να ακουστούν οι πέραν του
επιχειρησιακού πεδίου συνοµιλίες. Δηλαδή, οι συνοµιλίες από το
τηλέφωνο ή οτιδήποτε άλλο, µεταξύ όλων των πιθανών εµπλε-
κοµένων µε κάθε τρόπο στην υπόθεση. Ας πούµε των σταθµαρ-
χών, ενδεχοµένως µεταξύ τους, των µηχανοδηγών µεταξύ τους,
των µηχανοδηγών και των σταθµαρχών και οποιουδήποτε άλλου
θα µπορούσε να είχε εµπλοκή στην υπόθεση αυτή. 

Το αίτηµα αυτό η Κυβέρνηση το υιοθέτησε µε εντολή του Πρω-
θυπουργού πάραυτα και ψηφίστηκε διάταξη µε την οποία διευ-
ρύνθηκε το πεδίο της δυνατότητας έρευνας του ανακριτή. 

Στον ΣΥΡΙΖΑ έχω νέα. Έχω νέα! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μην το λέτε έτσι, ανατριχιάσαµε! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Τώρα θα

ανατριχιάσετε. Δεν χρειάζεται, όµως, να ανατριχιάσετε εσείς,
γιατί εσείς δεν παθαίνετε τίποτα. Ο κόσµος που θα το ακούσει,
θα ανατριχιάσει!

Τη διάταξη αυτή, µε την οποία διευρύνθηκε η δυνατότητα του
ανακριτή να ακούσει τις συνοµιλίες των εµπλεκοµένων, δεν την
ψηφίσατε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν την ψηφίσατε! Εδώ σας έχω, εδώ είστε. Είναι τα αποτελέ-

σµατα της ψηφοφορίας της Βουλής. Τη διάταξη που έφερε η Κυ-
βέρνηση, για να δώσει τη δυνατότητα στους ανακριτές να
ακούσουν κάθε συνοµιλία, που δεν προβλεπόταν από τον νόµο
από κάθε εµπλεκόµενο, δεν την ψηφίσατε. Εσείς που ενδιαφέ-
ρεστε για την αποκάλυψη της αλήθειας και της διαφάνειας! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και µαζί µε εσάς δεν την ψήφισαν οι άλλοι υποκριτές που

κλαίνε για τον λαό µε µαύρο δάκρυ, οι κύριοι και οι κυρίες της
Νίκης. Και αυτοί δεν την ψήφισαν. Και βεβαίως, το ΚΚΕ το οποίο
δεν ψηφίζει γενικώς τίποτα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Και µετά κάναµε και το µοντάζ εµείς,
ε; Το µοντάζ ποιος το έκανε; Ο Θεός; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Τώρα κατα-
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λαβαίνετε τι σας περιµένει από τον κόσµο, έτσι; Διότι ο κριτής
είναι ο κόσµος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μην κουνάτε το δάκτυλο. Είστε
δοτός, διορισµένος Υπουργός. Μην κουνάτε δάχτυλα …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αφήστε τον κ. Φλω-
ρίδη να µιλήσει και µην διακόπτετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Και τότε -
πρέπει να το διευκρινίσω αυτό- δεν είχαν υπεξαιρεθεί πολιτικά
οι έδρες σας από τους άλλους που κάνανε το άλλο κόµµα. Όλοι
µαζί ήσασταν και καταψηφίσατε τη διάταξη αυτή όλοι µαζί. Δεν
είχατε προλάβει να διασπαστείτε τότε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τόσο πολύ σας πείραξε που σας
έδιωξε το ΠΑΣΟΚ; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Όλοι µαζί,
λοιπόν, θέλατε να µην έχει τη δυνατότητα ο ανακριτής να ακού-
σει τις συνοµιλίες. Αυτό είναι το ένα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Σοβαρολογείτε; Αστειεύεστε!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Πάµε στο

δεύτερο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είστε επικίνδυνος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Γιαννούλη!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Για εσάς!

Για εσάς, ναι, είµαι επικίνδυνος. Σαφώς είµαι επικίνδυνος, αλλά
για εσάς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Φλωρίδη, συνε-
χίστε.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Χατζηδάκη, µην

ανοίγετε κι εσείς διάλογο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ούτε ο κ. Γιαννούλης

ούτε εσείς.
Ο κ. Φλωρίδης έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Εντάξει, ελ-

πίζω να µου κρατηθεί ο χρόνος λίγο για τις διακοπές. 
Η Κυβέρνηση της συγκάλυψης, λοιπόν, προχώρησε στη συνέ-

χεια σε µία άλλη κίνηση, για να διευκολύνει τη δικαιοσύνη και την
απονοµή της. Στον Ποινικό Κώδικα που φέραµε στη Βουλή και
ψηφίστηκε πριν από λίγο καιρό, είχαµε ανακοινώσει από πριν,
µετά από έγκριση του Πρωθυπουργού και του Υπουργικού Συµ-
βουλίου ότι θα αφαιρέσουµε από κάποια αδικήµατα, τη διαδικα-
σία της έκδοσης βουλευµάτων, έτσι ώστε η υπόθεση, όταν
τελειώνει στα χέρια του ανακριτή και υποβάλλεται στον εισαγγε-
λέα, να µπορεί αµέσως να οδηγηθεί στο ακροατήριο χωρίς την
παρέµβαση του βουλεύµατος που κρατάει και εγώ δεν ξέρω
πόσο καιρό. 

Το τι µας είπατε εδώ πέρα για αυτή τη διάταξη δεν λέγεται!
Επικαλεστήκατε τα δικαιώµατα των κατηγορουµένων που µπορεί
να θίγονται και που πρέπει να πάνε στα βουλεύµατα, στα συµ-
βούλια και εκεί µπορεί να αθωωθούν. Και τι δεν µας είπατε για
µία διάταξη, η οποία καταργούσε -και κατήργησε τελικά, διότι
ψηφίστηκε από την πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρατίας- την
ανάγκη να οδηγεί την υπόθεση ο εισαγγελέας στο Δικαστικό
Συµβούλιο και να µπορεί να την πηγαίνει κατευθείαν στο ακροα-
τήριο, για να κερδηθεί χρόνος.

Το τρίτο που είναι σε εξέλιξη από την «Κυβέρνηση της συγκά-
λυψης» είναι ότι σε συνεργασία µε την περιφέρεια προχωρούµε
στην κατασκευή του χώρου, προκειµένου να διεξαχθεί αυτή η
δίκη, όταν έρθει η ώρα, διότι -θυµίζω- δεν υπάρχει χώρος στη Λά-
ρισα. Θα είναι ένας χώρος-πρότυπο, έτοιµος µέχρι το τέλος
Μαΐου, σύµφωνα µε τον Περιφερειάρχη, τον κ. Κουρέτα, µε τον
οποίον συνεργαζόµαστε, µε δυνατότητα των δικαστών να έχουν
άνεση, µε θέσεις εκατό δικηγόρων και πλέον, µε θέσεις για δηµο-
σιογράφους, µε αίθουσα διασκέψεων, έτσι ώστε να µην ζήσουµε
την τραγωδία που ζήσαµε µε το Μάτι. Διότι δεν ήταν µόνο τραγω-
δία η οποία συνέβη και κάηκαν εκατόν πέντε άνθρωποι, αλλά και
το γεγονός ότι για µια ανάκριση που κράτησε άπειρα χρόνια, όταν
αυτή τελείωσε, δεν βρίσκατε αίθουσα για να ξεκινήσει η δίκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η Κυβέρνηση, λοιπόν, κάνει αυτά.
Τώρα έρχοµαι στα πολιτικά ερωτήµατα. Πριν από πέντε-έξι

µέρες, η Βουλή σε Ολοµέλεια συζήτησε το πόρισµα της εξετα-
στικής επιτροπής για το ζήτηµα του δυστυχήµατος των Τεµπών.
Και εδώ αρχίζουν τα πολιτικά παράδοξα. Αναφέροµαι στο
ΠΑΣΟΚ. Όταν διεξάγεται αυτή η συζήτηση, είναι η στιγµή που η
Αντιπολίτευση καταγγέλλει την Κυβέρνηση για συγκάλυψη και ο
κόσµος αναµένει δύο πράγµατα να γίνουν από αυτούς που κα-
τηγορούν την Κυβέρνηση για συγκάλυψη, εφόσον καταγγέλλουν
την Κυβέρνηση µε τόσο βαριά κατηγορία. Το ένα είναι να κατα-
τεθεί πρόταση ποινικής δίωξης του όποιου εµπλεκόµενου Υπουρ-
γού. Πρόταση, όµως, συγκεκριµένη ποινικής δίωξης του όποιου
εµπλεκόµενου Υπουργού, µε περιγραφή των αδικηµάτων για τα
οποία τον κατηγορούν.

Δεύτερον, για µία κυβέρνηση, στην οποία απευθύνεται η κατη-
γορία ότι συγκαλύπτει µια τόσο σοβαρή υπόθεση, το επόµενο που
κανείς περιµένει να γίνει είναι η κατάθεση πρότασης µοµφής. Πα-
ραδόξως, όµως, ούτε κατάθεση προτάσεως για την ποινική δίωξη
Υπουργών, πρώην ή οτιδήποτε, κατατίθεται ούτε πρόταση µοµφής
κατά της Κυβερνήσεως κατατίθεται. Και πότε κατατίθεται η πρό-
ταση; Όταν έρχεται ένα νεύµα από κάπου, ένα δηµοσίευµα, το
οποίο έχει έναν τίτλο παραπλανητικό και ψεύτικο, ο οποίος τίτλος
δεν υποστηρίζεται από το ρεπορτάζ, καθώς το ρεπορτάζ λέει ότι
δεν ισχύουν αυτά που γράφονται στον τίτλο. Αυτό λέει στην πραγ-
µατικότητα. Ούτε για ξεκάρφωµα δεν περιµένατε να περάσει έστω
µία ηµέρα, για να µην φανεί ότι είστε τόσο στοιχισµένοι. 

Την ώρα, λοιπόν, που στην κορυφαία διαδικασία της Βουλής
δεν καταθέτετε πρόταση ποινικής δίωξης και δεν καταθέτετε
πρόταση µοµφής, αλλά περιµένετε να υπάρξει ένα σήµα από
κάπου, εξωθεσµικά, για να την καταθέσετε τότε, θα µας πείτε τι;
Ότι µία συνοµιλία ή κάποιες συνοµιλίες που υπάρχουν αυτούσιες
στη δικογραφία από τότε αποτελούν τη νέα µεγάλη ανακάλυψη.
Αυτά να τα πείτε στον κόσµο, γιατί το κάνατε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Το νεύµα από ποιον ήταν;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Τώρα, όσον

αφορά στην ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ, θέλω να πω -και κάτι πρέπει να
κάνετε γι’ αυτό, γιατί δεν αφορά µόνο εσάς- ότι αυτή η ηγεσία
δεν έχει καµµία σχέση και καµµία επαφή µε την Γ’ Ελληνική Δη-
µοκρατία. 

Η Γ’ Ελληνική Δηµοκρατία, σας θυµίζω, ξεκινά από το 1974 και
συνεχίζει µέχρι σήµερα. Η διατύπωση της άποψης ότι χρειαζό-
µαστε να κάνουµε ελεύθερες εκλογές µε ξένους παρατηρητές
δεν είναι ξεκάρφωτη και µόνο από τον Αρχηγό σας. Την ακολού-
θησε ο υποψήφιος Ευρωβουλευτής σας, ο κ. Φαραντούρης, ο
οποίος επικαλέστηκε την Ευρωπαία εισαγγελέα να ρίξει την ελ-
ληνική Κυβέρνηση. Μάλιστα. Άρα, δηλαδή, θα έχουµε επέµβαση
ξένων δυνάµεων. Αυτό ζητάτε, να επέµβουν οι ξένες δυνάµεις
στην Ελλάδα, αφού εσείς µε το 12% δεν µπορείτε να τη ρίξετε.
Δεν µπορείτε να τη ρίξετε στα πλαίσια της δηµοκρατίας, οπότε
πρέπει να έρθουν κάποιοι άλλοι απ’ έξω να ρίξουν την Κυβέρ-
νηση, η οποία απολαµβάνει το 41% του ελληνικού λαού. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μονταζιέρα κάνετε τώρα! Άλλο είπε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Και ακού-

στε και το άλλο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μονταζιέρα κανονική! Μια αλήθεια

δεν είπατε!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Είναι πρό-

σφατες οι δηλώσεις του Ευρωβουλευτή σας, του κ. Αρβανίτη, ο
οποίος, επαιρόµενος, βγήκε στα κανάλια να πει ότι η έκθεση που
ψήφισε η πλειοψηφία του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου εναντίον
της Ελλάδος για το κράτος δικαίου την έγραψε αυτός. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ο ίδιος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Και µάλι-

στα, αυτός ήταν ο συντάκτης της επίµαχης παραγράφου, που
έλεγε ότι πρέπει να διακοπεί η χρηµατοδότηση στην Ελλάδα, δη-
λαδή να σταµατήσουν οι αγρότες να παίρνουν λεφτά, διότι η Ελ-
λάδα υποτίθεται ότι δεν είναι κράτος δικαίου. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είναι ψέµατα! Ακριβώς το αντίθετο
είπε. Λέτε ψέµατα!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ναι, ναι…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Γι’ αυτό σας µάζεψαν στη Νέα Δη-

µοκρατία. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Γιαννούλη, είστε
σε ένταση, νοµίζω. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας έχω και
ένα ακόµα νέο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Γι’ αυτό είστε στη Νέα Δηµοκρατία,
για αυτόν τον ρόλο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας δια-
βάζω, µήπως και το καταλάβετε και καταλάβει και ο Αρχηγός σας
κάτι…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Έχω καταλάβει πολλά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας δια-

βάζω τη δήλωση του Προέδρου της Ολοµέλειας των Προέδρων
των Δικηγορικών Συλλόγων, οι πολιτικές απόψεις του οποίου και
η τοποθέτησή του είναι πολύ γνωστές. Πάντως, δεν ανήκει στο
κυβερνών κόµµα. Έγραψε το εξής: Οι δικηγόροι-δικαστικοί αντι-
πρόσωποι διαχρονικά εγγυώνται το αδιάβλητο των πάσης φύ-
σεως εκλογών που τους έχει εµπιστευτεί η ελληνική πολιτεία. Η
άµεση ή έµµεση αµφισβήτηση της αποστολής τους και της ιστο-
ρικής τους συµβολής είναι απολύτως κατακριτέα, ιδίως όταν
προέρχεται από θεσµικούς φορείς του πολιτεύµατος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό λέει το σύνολο των δικηγόρων της χώρας, που επί δε-

καετίες χιλιάδες δικηγόροι, δικαστές, δικαστικοί υπάλληλοι διε-
νεργούν τις εκλογές µε έναν τρόπο που δεν τόλµησε ποτέ κανείς
να αµφισβητήσει. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Άξιος ο µισθός σας!
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ο Βερβεσός είναι. Άξιος ο µισθός

του!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ο Φλωρίδης…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν καταλαβαίνω,

γιατί διακόπτεται συνεχώς ο κ. Φλωρίδης.
Κύριε Φλωρίδη, έχετε εξαντλήσει και τον χρόνο της διακοπής,

γιατί τον έχω κρατήσει. Συντοµεύετε, παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα τελει-

ώσω, κυρία Πρόεδρε, αµέσως. 
Όλη αυτή η εκστρατεία ψεύδους και παραπλάνησης, η οποία

έχει εξαπολυθεί το τελευταίο διάστηµα για την υπόθεση κυρίως
της τραγωδίας των Τεµπών, µε τον τρόπο που διεξάγεται τι
σκοπό έχει; Να ελαχιστοποιηθεί έως καταργηθεί η εµπιστοσύνη
του ελληνικού λαού απέναντι στους θεσµούς µε βάση τους οποί-
ους λειτουργεί η Ελληνική Δηµοκρατία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Το «Predator» δηλαδή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Όλη αυτή

η αµφισβήτηση, η οποία τελικά έφτασε να αµφισβητεί και τον
ρόλο της δικαιοσύνης, είναι αυτό που στρώνει τον δρόµο για
αυτό που ο Μίκης Θεοδωράκης στη µεγαλειώδη συγκέντρωση
του Συντάγµατος για τη Συµφωνία των Πρεσπών είπε, µιλώντας,
αριστερόστροφο φασισµό. 

Ο φασισµός ξεκινάει πάντα µε την υπονόµευση των βασικών
λειτουργιών και των θεσµών της δηµοκρατίας. Και όταν επέλθει
στη συνείδηση του κόσµου η αµφισβήτηση των βασικών θεσµών
και ιδιαίτερα του Κοινοβουλίου και της δικαιοσύνης, τότε ο φα-
σισµός, υπό οποιαδήποτε µορφή, έχει πετύχει τον σκοπό του. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μπράβο για την αυτοκριτική σας!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σε αυτό η

Κυβέρνηση απαντά µε πράξεις, απαντά µε καθαρότητα. 
Και θα τελειώσω µε κάτι άλλο. Πόση σπέκουλα για τα µπαζώ-

µατα! Μπαζώθηκε, λέει, ο χώρος! Για φαντάσου! Βρέθηκαν κάτι
χώµατα τελευταία, µερικά φορτηγά εκεί δίπλα. Ω, τι χώµατα είναι
αυτά! Τελικά τι χώµατα είναι αυτά; Όταν έγινε το φοβερό δυστύ-
χηµα και επρόκειτο να πλησιάσουν τα συνεργεία διάσωσης και
απεγκλωβισµού, έπρεπε κάποιο µηχάνηµα να ανοίξει δρόµο για
να φτάσουν. Γκρεµοί είναι εκεί. Αυτά είναι τα χώµατα που έµειναν
εκεί δίπλα από τη διάνοιξη των δρόµων για να πάνε οι άνθρωποι
να σώσουν ανθρώπους.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Έχετε πάει εκεί;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είστε επικίνδυνος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Επικίνδυνος

για εσάς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σταµατήστε επιτέλους

τους χαρακτηρισµούς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Είναι χαλί-
κια τα οποία έµπαιναν, γιατί επρόκειτο να πάνε οι βαριοί γερανοί
και από κάτω διέρχεται ο κεντρικός αγωγός του φυσικού αερίου
της χώρας. Και ήταν άνθρωποι του ΔΕΣΦΑ εκεί για να λένε στα
µηχανήµατα «όχι εδώ, εκεί, γιατί θα σκάσει ο αγωγός και θα τι-
ναχτεί ο τόπος». Αυτά είναι τα µπαζώµατα µε τα οποία επιχειρή-
σατε -κάποιοι, όχι εσείς- να πείσετε τον ελληνικό λαό ότι εδώ
έχουµε µια επιχείρηση συγκάλυψης. Για να µιλήσω στη γλώσσα
του λαού, όσοι από τους πολιτικούς χρησιµοποιούν όλο αυτό το
θολό πράγµα για τα µπαζώµατα, αυτοί είναι για τα µπάζα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τρίλεπτη
παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ο κ.
Μάντζος. Έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Άκουσα µε προσοχή τον κύριο Υπουργό να ξεκινά την οµιλία

του περιγράφοντας κάτι µεταξύ της «Δίκης» του Κάφκα και του
«1984» του Όργουελ, µια διαδικαστική αδιαφάνεια που παρεµ-
ποδίζει κάποιους να µάθουν την αλήθεια από τη µία και ένα ολο-
κληρωτικό καθεστώς που ακούει αυτά που πρέπει να ακούσει και
οι πολίτες ακούνε εκείνα τα οποία πρέπει επίσης να ακούσουν
για να διαµορφώσουν µια άποψη. Αυτό ξέρετε είναι αληθές, είναι
µια ακριβής περιγραφή. Αυτό όµως δεν είναι έργο της Αντιπολί-
τευσης, είναι έργο της Κυβέρνησης την οποία ακριβώς εκπρο-
σωπείτε, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης.

Και επειδή τυγχάνει να είστε Υπουργός της Δικαιοσύνης, µπο-
ρεί η δικαιοσύνη πράγµατι µε αργούς ρυθµούς, αλλά σταθερά
και προσηλωµένα στο έργο της, να κάνει τη διερεύνηση την
οποία της έχει τάξει ο νόµος να κάνει -και αναµένουµε εµείς εδώ
τα στοιχεία τα καινούργια τα οποία θα προκύψουν από αυτήν
ακριβώς τη διερεύνηση-, αλλά εσείς έχετε υπάρξει ασυνήθιστα
δραστήριος και λαλίστατος τις τελευταίες ηµέρες πρώτα και
κύρια για την ίδια τη διερεύνηση του εγκλήµατος. Είπατε ξανά
για τη δυνατότητα ποινικής διερεύνησης εγκληµάτων. Σας έχω
νέα: Αυτό το κάναµε εµείς ως αίτηµα τον Οκτώβριο και η πλει-
οψηφία του κόµµατος που στηρίζει την Κυβέρνηση στην οποία
ανήκετε, µόνη καταψήφισε αυτό το αίτηµά µας τον Νοέµβριο.
Είναι η δικογραφία της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας κατά του κ.
Σπίρτζη και του κ. Καραµανλή, για τον οποίο εσείς πριν από λίγες
µέρες λέγατε ότι δεν θα έπρεπε να είναι στα ψηφοδέλτια της
Νέας Δηµοκρατίας. Ξέρετε, δεν φύτρωσε ο κ. Καραµανλής στις
Σέρρες µόνος του, ο κ. Πρωθυπουργός τον έβαλε στα ψηφοδέλ-
τια της Νέας Δηµοκρατίας και φέρει ακέραιη την πολιτική ευθύνη
γι’ αυτήν την επιλογή του, όπως φέρει ακέραιη την πολιτική ευ-
θύνη η Νέα Δηµοκρατία για την απόρριψη της διερεύνησης -όχι
της εκδίκασης, όχι της καταδίκης- των ποινικών καταγγελιών της
ευρωπαϊκής εισαγγελίας. Γιατί; Διότι ο κ. Βορίδης, η Κυβέρνηση
έλεγε ότι είναι προδήλως αβάσιµες αυτές οι καταγγελίες και πρέ-
πει να απορριφθούν. Και εσείς σήµερα πλειοδοτείτε σε στρεψο-
δικία, ακόµα και από αυτόν τον κ. Βορίδη, ερχόµενος εδώ και
επαναλαµβάνοντας τα ίδια και χειρότερα σε σχέση µε την ποινική
διερεύνηση των καταγγελιών.

Και έρχοµαι και στα σηµερινά. Βγήκατε να πείτε στην τηλεό-
ραση ότι δεν περιµένετε να γίνετε σοφότεροι ή κάτι να βγει από
αυτή την πρόταση δυσπιστίας και διαψεύσατε ο ίδιος τον εαυτό
σας. Όσον αφορά στην πρόταση δυσπιστίας, σας έχω νέα: Έχει
πάψει εδώ και πολύ καιρό ο κ. Φλωρίδης να είναι αρµόδιος να ει-
σηγηθεί για το πότε το ΠΑΣΟΚ θα κάνει πρόταση δυσπιστίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Το ΠΑΣΟΚ και η δηµοκρατική παράταξη κάνουν πρόταση δυ-
σπιστίας κατά της Κυβέρνησης στην οποία ανήκετε για το σύ-
νολο της οργανωµένης, µεθοδικής επιχείρησης συγκάλυψης του
εγκλήµατος στα Τέµπη που ξεκινά από το πρώτο κιόλας εικοσι-
τετράωρο και καταλήγει την Τετάρτη στη συζήτηση για το πόρι-
σµα της εξεταστικής επιτροπής, που τα ρίχνει όλα εκεί που τα
είχατε ρίξει από το πρώτο εικοσιτετράωρο, στον ανθρώπινο πα-
ράγοντα. Στις συνεδριάσεις αυτές εσείς, κύριε Υπουργέ, λάµ-
ψατε διά της απουσίας σας.

Είπατε σήµερα –ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε, και σας ευχα-
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ριστώ για την ανοχή σας- κάτι συντριπτικό για το κράτος δικαίου,
κάτι συγκλονιστικό και στην τηλεόραση και εδώ, ότι οι ανακριτές,
οι εντεταλµένοι πολιτειακοί λειτουργοί για τη διερεύνηση του εγ-
κλήµατος, η δικαιοσύνη δεν είχε πρόσβαση στο πλήρες ανακρι-
τικό υλικό και χρειάστηκε κατεπείγουσα διάταξη που εσείς ο
ίδιος τον Ιούλιο του 2023 προωθήσατε. Την ίδια ώρα κάποιοι
άλλοι -άραγε ποιοι;- από το πρώτο εικοσιτετράωρο µέσα από την
έδρα του ΟΣΕ είχαν πρόσβαση προνοµιακή σε αυτό το υλικό και
όχι µόνο το πήραν, αλλά το επεξεργάστηκαν και χαλκευµένο το
διένειµαν σε συγκεκριµένα φίλια προς την Κυβέρνηση µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης, ενισχύοντας το κυβερνητικό αφήγηµα, το κεν-
τρικό αφήγηµα του Πρωθυπουργού και των υπουργικών
εξαπτερύγων του ότι για όλα φταίει ο ανθρώπινος παράγοντας.

Και αναρωτιέµαι, κύριε Υπουργέ, ποιοι είναι όλοι αυτοί. Και η
απάντησή σας δεν µπορεί να είναι αυτή που δώσατε σήµερα
στην τηλεόραση, «τι να κάνω εγώ τώρα;». Να απαντήσετε, κύριε
Υπουργέ, ποιο είναι αυτό το παρακράτος που πριν το επίσηµο
κράτος είχε πρόσβαση, µπόρεσε να επεξεργαστεί και να διανεί-
µει χαλκευµένες κρίσιµες συνοµιλίες, ώστε να στηρίξει ένα ψεύ-
τικο αφήγηµα χειραγωγώντας την κοινή γνώµη. Την ώρα που
όλοι ήµασταν σοκαρισµένοι, βυθισµένοι στο πένθος, αναλογιζό-
µενοι ότι σε αυτό το τρένο θα µπορούσαµε να είµαστε εµείς, τα
παιδιά µας, τα αδέρφια µας, οι γονείς µας, κάποιοι να έχουν µόνη
έγνοια πώς να σβήσουν τις ευθύνες και πώς να χειραγωγήσουν
µια ολόκληρη κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου, τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» τριάντα µία µαθήτριες και µαθητές και
τρεις εκπαιδευτικοί από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Αφάντου Ρόδου,
καθώς και δεκαοκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
από το Δηµοτικό Σχολείο Μπατσίου Άνδρου.

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή. Μας φέρατε και ωραίο χρώµα,
ωραίο τιρκουάζ!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει για µία

τρίλεπτη παρέµβαση ο κ. Χήτας και ακολουθούν ο κ. Τσακαλώ-
τος και ο κ. Καζαµίας.

Ο Υπουργός θα απαντήσει συνολικά µετά τους Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους.

Κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ελπίζω να λύσετε τα ενδοοικογενει-

ακά σας εσείς οι πασοκτζήδες, ο κ. Μάντζος µε τον κ. Φλωρίδη! 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Φλωρίδη, για κακή σας τύχη, εµείς, ξέ-

ρετε, ούτε φωνάζουµε, ούτε κραυγάζουµε, ούτε διακόπτουµε
όταν κάποιος είναι στο Βήµα. Σεβόµαστε όλους τους οµιλητές
και προσπαθούµε να απαντάµε µε επιχειρήµατα, επειδή θεω-
ρούµε ότι η πολιτική είναι πολύ σοβαρή υπόθεση. Αποκαλύ-
πτουµε και από την πρώτη µέρα αυτού του εγκλήµατος αυτό που
προσπαθούµε να κάνουµε είναι να βγει η αλήθεια στο φως και
αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε.

Για κακή σας τύχη, κύριε Φλωρίδη, η Ελληνική Λύση ούτε παί-
ζει ούτε σας κάνει δώρα, όπως κάνουν εδώ οι πρώην οµοϊδεάτες
σας του ΠΑΣΟΚ ή και του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτήν τη στιγµή σάς κάνουν
ένα πολύ µεγάλο δώρο. Αντί να τους µαλώνετε, πείτε τους ένα
«ευχαριστώ» για τη συσπείρωση που σας παρέχουν. Μέχρι εκεί
όµως φτάνει η πολιτική τους ενόραση. 

Πάµε παρακάτω, κύριε Φλωρίδη. Ερωτήµατα συγκεκριµένα.
Και αύριο, αν θα είστε εδώ –αν δεν είστε, θα παρακολουθήσετε
κι εσείς ως Υπουργός Δικαιοσύνης- θα προβεί ο Πρόεδρός µας
σε άλλες αποκαλύψεις, µε στοιχεία, τα οποία θα κατατεθούν στα
πρακτικά. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ήµασταν οι πρώτοι που αντιδράσαµε
–εκτός αν είναι κι αυτό συνωµοσιολογία- στις 3 Μαρτίου, µε σχε-
τική ερώτηση που καταθέσαµε για το τι κουβαλούσε η εµπορική

αµαξοστοιχία. Εάν θεωρείτε, όπως είπατε, πως «κάτι χώµατα,
κάτι ακτινίδια και κάτι µπίρες» είχε η αµαξοστοιχία -αυτό µας
απαντήσατε- από πότε εκρήγνυνται τα ακτινίδια, κύριε Υπουργέ;
Από πότε οι µπίρες κάνουν τέτοιο χαµό και απανθρακώνουν και
εξαφανίζονται ανθρώπινα σώµατα; Από πότε; 

Πάµε λίγο τώρα στο µπάζωµα -το οποίο κι αυτό το υποτιµάτε-
του οποίου προηγήθηκε ένα ξεµπάζωµα. Σε έναν χώρο όπου έχει
διατελεστεί ένα έγκληµα, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, δεν
πατάει κανείς, µέχρι να πάνε οι αρµόδιες αρχές να δουν τι θα
βρουν εκεί. 

Εσείς φροντίσατε πρωί-πρωί να µας ξεµπαζώσετε, να µπαζώ-
σετε, και τριακόσια κυβικά χώµα -λέτε εσείς χώµα- σε ένα άλλο
µέρος τριακόσια κυβικά! Πείτε µας για τις εταιρείες «Πανδρεµ-
µένος» και «Γουλιώνης». Πείτε µας για αυτές τις εταιρείες. Εµείς
καταθέτουµε στοιχεία και χαρτιά και έχουµε ερωτήµατα. Όχι
εµείς, εξ ονόµατος των ανθρώπων αυτών, των οικογενειών των
θυµάτων. Πείτε µας, κύριε Υπουργέ, πήραν κι αν ναι ποιοι τις συ-
νοµιλίες, τους διαλόγους του σταθµάρχη; Πείτε µας, ποιος
µπήκε παράνοµα στο σύστηµα καταγραφών; 

Είναι δυνατόν να έρχεστε εδώ και να λέτε «κάτι χώµατα»; Τρια-
κόσια κυβικά από τον χώρο του εγκλήµατος, από το σηµείο του
εγκλήµατος, τα µεταφέρατε σε ένα άλλο µέρος; Και αφού ήταν
«κάτι χώµατα», ήταν τόσο απλό, γιατί δεν µας το είπατε από την
αρχή ότι το κάνατε; Γιατί το συγκαλύπτατε και όταν το αποκαλύ-
ψαµε εµείς, νιώσατε την ανάγκη να αιτιολογηθείτε, να δικαιολο-
γηθείτε ως Κυβέρνηση και να πείτε ότι, «Εντάξει, κάτι χώµατα.»; 

Δηλαδή αν δεν το λέγαµε εµείς και δεν το αποκαλύπταµε
εµείς, δεν θα µαθαίναµε ποτέ ότι µεταφέρθηκαν τριακόσια κυ-
βικά χώµατα από τον τόπο του εγκλήµατος και µεταφέρθηκαν
αλλού; Αυτό είπατε σήµερα το πρωί στην τηλεοπτική σας συνέν-
τευξη, που σας παρακολουθήσαµε. Γιατί; Άρα το συγκαλύψατε.
Δεν ενηµερώσατε ότι µεταφέρθηκαν και τριακόσια κυβικά από
το σηµείο εκείνο σε άλλο σηµείο. Γιατί ξέραµε για ένα σηµείο
µέχρι στιγµής. 

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, πότε θα µιλήσουν
και οι υπόλοιποι Βουλευτές;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Χήτα, ολοκλη-
ρώστε παρακαλώ. Είναι τρίλεπτη η παρέµβαση και είστε ήδη στα
τέσσερα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.  
Εµείς, κύριε Φλωρίδη, ζητάµε απαντήσεις σε αυτά τα ερωτή-

µατα: στο τι µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία, αν είχε ακτινίδια
ή ξυλόλιο, τι έγινε µε το ξεµπάζωµα και µε το µπάζωµα και τι στοι-
χεία τελικώς έχουν φτάσει στις δικαστικές αρχές. Γιατί λέτε εσείς
«η δικαιοσύνη, η δικαιοσύνη, η δικαιοσύνη». Το θέµα είναι τι έχει
φτάσει στη δικαιοσύνη. 

Αυτό το οποίο θα ζητούσε -και κλείνω εδώ, κυρία Πρόεδρε, θα
πάω µετά στο ΠΑΣΟΚ, γιατί µε το ΠΑΣΟΚ έχουµε ξεφύγει και θα
πάµε σε λιγάκι στις δηλώσεις του εκπροσώπου Τύπου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σε άλλη τοποθέτηση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Υπουργέ, το µόνο που ζητάµε

τουλάχιστον από εσάς σε αυτή την προσπάθεια συγκάλυψης που
κάνατε –εµείς θα σας πάµε µέχρι τέλους, δεν πρόκειται να σας
αφήσουµε σε χλωρό κλαρί, ξαναλέω εµείς τώρα δεν θα κάνουµε
σε σας όπως κάνουν τα άλλα κόµµατα, θα σας πάµε τέλους!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Χήτα, παρα-
καλώ σεβαστείτε τουλάχιστον τους Βουλευτές που περιµένουν
στη συνέχεια. Τελειώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τουλάχιστον να σέβεστε και την Αί-
θουσα, και τη διαδικασία, και τα θύµατα, και τις οικογένειες των
θυµάτων, και να µην λέτε «κάτι χώµατα».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ωραία, τον λόγο έχει

ο κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Αριστεράς.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Η πολιτική δεν είναι ηθική, πόσω µάλλον ηθικολογία, αλλά κά-

ποια στιγµή µπαίνει και στην πολιτική και µπαίνουν ηθικά ζητή-
µατα, που τα καταλαβαίνει όλος ο κόσµος. Θα φτάσω σε αυτό.
Θα κάνω µια ανάλυση τα τρία επιχειρήµατα του κ. Βορίδη. Από
τον κ. Φλωρίδη δεν άκουσα επιχείρηµα που χρήζει απάντησης.
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Δεν είµαι σίγουρος καν ότι ξέρει την κατηγορία του τι σηµαίνει
επιχείρηµα. Οπότε επιτρέψτε µου να πάω στα τρία επιχειρήµατα
του κ. Βορίδη.

Πρώτο επιχείρηµα, ότι δεν πρέπει να πάρουµε υπόψη την Ευ-
ρωβουλή και το κράτος δικαίου, γιατί το ψήφισαν οι Σοσιαλιστές,
οι Αριστεροί και οι Πράσινοι. Ξεχνάει να µας πει για τους Φιλε-
λεύθερους, δεν έχει σηµασία. Άρα ήταν επειδή έρχονται ευρωε-
κλογές.

Θα µπορούσα να απαντήσω εύκολα ότι γιατί να µην πούµε
εµείς πως σας ψήφισαν οι κεντροδεξιοί, αλλά και το alt right. Θα
ήταν εύκολη η απάντηση. Δεν θέλω να µείνω σε αυτό. Θέλω να
πάω στη σοβαρή απάντηση. Τα κόµµατα έχουν µεγάλη σηµασία
στην Ευρωβουλή, στη Βουλή και πρέπει να έχουν µεγάλο ρόλο.
Αλλά υπάρχουν στιγµές που οι πολίτες πρέπει να πιστεύουν σε
κάποιες περιπτώσεις ότι οι Ευρωβουλευτές, Βουλευτές, δηµοτι-
κοί σύµβουλοι κοιτάνε τα θέµατα από τη σκοπιά του δηµοσίου
συµφέροντος, από τη σκοπιά του δικαίου. Το να λέµε ότι όλα
είναι µικροπολιτική, όλα είναι συµφέροντα δηλητηριάζουν την
πολιτική. Δεν έχει εµπιστοσύνη ο κόσµος ότι σε κάποιες στιγµές
δεν ισχύει αυτό. 

Πάω στο δεύτερο επιχείρηµα του κ. Βορίδη, ότι το ΠΑΣΟΚ -
δεν ξέρω αν ισχύει και για τα άλλα κόµµατα- έκανε αυτό που
έκανε λόγω των συµφερόντων. Θα µπορούσα να πω την εύκολη
απάντηση. Καλά, πιστεύετε πραγµατικά ότι όταν κ. Βορίδης πη-
γαίνει στα σουπερµάρκετ –δεν πηγαίνει τόσο συχνά όσο πηγαίνει
ο κ. Γεωργιάδης αλλά φαντάζοµαι ότι πηγαίνει- τον χτυπάνε στην
πλάτη του του λένε, «ευτυχώς επιτέλους έχουµε µια Κυβέρνηση
που είναι µακριά από τα συµφέροντα»; Αυτή είναι η αυτογνωσία
σας; Ότι για πρώτη φορά είναι µια Κυβέρνηση που είναι µακριά
από τα συµφέροντα; Δεν µένω σε αυτό, είναι πάλι εύκολη η απάν-
τηση. Η σοβαρή απάντηση είναι αυτό: Αν όλα είναι συµφέροντα,
οι πολίτες δεν έχουν την αίσθηση ότι γίνεται ουσιαστική πολιτική
συζήτηση. 

Βεβαίως τα κόµµατα αντιπροσωπεύουν συµφέροντα, λαϊκές
τάξεις, άλλες τάξεις. Η Νέα Αριστερά σκοπεύει να αντιπροσω-
πεύει τους µισθωτούς και στο δηµόσιο και στον ιδιωτικό τοµέα,
τη νεολαία. Εσείς κάποια άλλα συµφέροντα, κάποιες άλλες κοι-
νωνικές οµάδες. Είναι όµως άλλο ότι όποια απόφαση παίρνει κά-
ποιος πολιτικός είναι αποτέλεσµα ενός στενά ορισµένου
συµφέροντος, κάποιας επιχείρησης. Αυτό δηλητηριάζει την πο-
λιτική. Αυτό δεν επιτρέπει τη διαβούλευση, τη συζήτηση. 

Το τρίτο επιχείρηµα του κ. Βορίδη είναι: «Δεν έχουµε κανένα
νέο στοιχείο, όλα έχουν ειπωθεί, είναι δυνατόν ένα δηµοσίευµα
να οδηγήσει σε µια πρόταση µοµφής;». Το δηµοσίευµα βάζει κά-
ποια ερωτήµατα -που ούτε ο κ. Βορίδης, πόσω µάλλον ο κ. Φλω-
ρίδης είχαν την καλοσύνη να µας απαντήσουν- όπως ποιος έκανε
τη µονταζιέρα, µε ποιανού την εντολή έκανε τη µονταζιέρα και
για ποιο σκοπό. Αυτό δεν υπάρχει λόγος να το απαντήσετε. Το
ξέρουµε όλοι. Για να υπάρχει το επιχείρηµα ότι φταίει µόνο ο
σταθµάρχης. 

Αλλά δεν είναι αυτό η βασική απάντησή µου. Η βασική µου
απάντηση όταν λέτε «γιατί τώρα η µοµφή;», είναι η συσσώρευση
πραγµάτων. Δεν είναι ανάγκη η σταγόνα που ξεχειλίζει το ποτήρι
να είναι το βασικό. Να κοιτάξουµε όλο το ποτήρι. Άρα έχουµε µία
συσσώρευση πραγµάτων. 

Θα ήταν οι παρακολουθήσεις αρκετές για να πέσει η Κυβέρ-
νηση; Σε πολλές χώρες, ναι, όχι στην Ελλάδα. Θα ήταν η λίστα
Πέτσα, πόσω µάλλον η εξεταστική Πέτσα χωρίς τον κ. Πέτσα,
αρκετή για να πέσει η Κυβέρνηση; Σε µερικές χώρες, ναι, όχι
στην Ελλάδα. Θα ήταν η τραγωδία στα Τέµπη αρκετό; Πριν από
ένα χρόνο, όχι. Τώρα όµως κάτι έχει αλλάξει. Έχει αλλάξει το
κλίµα και έχει αλλάξει για δύο λόγους. Ο πρώτος είναι ότι κατα-
λαβαίνει ο κόσµος ότι κάνατε το παν για να µην βγουν πολιτικές
ευθύνες. 

Τώρα, όµως, κάτι έχει αλλάξει. Έχει αλλάξει το κλίµα. Έχει αλ-
λάξει για δύο λόγους: Ο πρώτος είναι ότι καταλαβαίνει ο κόσµος
ότι κάνατε το παν για να µην βγουν οι πολιτικές ευθύνες. Αν δεν
υπήρχε η κ. Καρυστιανού, που για εσάς είναι η Νέµεσις… Η κ.
Καρυστιανού µου θυµίζει τη Τζούλια Ρόµπερτς ως Έριν Μπρό-
κοβιτς –στην οµώνυµη ταινία, αληθινή ιστορία- αυτή τη γυναίκα
που πάνω απ' όλες τις δυσκολίες δεν το έβαλε κάτω, µέχρι να

µαθευτεί η αλήθεια. Η Νέµεσή σας είναι η κ. Καρυστιανού και να
θυµηθείτε ότι σας το είπα εγώ πρώτος.

Άρα, γιατί έχει αλλάξει το κλίµα; Γιατί έχουν συσσωρευτεί
τόσα πολλά έργα µε τον ίδιο σκοπό. Ποιος είναι ο ίδιος σκοπός
που όλα τα έργα έχουν τον ίδιο; Έγκληµα, αρχική δικαιολογία
που είναι προφανές µετά από λίγες µέρες ότι δεν πείθει, αίτηµα
από κάτω για διαλεύκανση και µετά προσπάθεια συγκάλυψης. 

Υπάρχει και ένας δεύτερος λόγος γιατί τώρα είναι πρόβληµα
για εσάς τα Τέµπη και δεν ήταν πριν από έναν χρόνο και αυτό
είναι το ηθικό ζήτηµα: Γιατί ο κόσµος εκεί έξω αισθάνεται πως
ποτέ σε αυτή τη χώρα δεν θα βγει κάτι. Ποτέ σε αυτή τη χώρα
δεν θα υπάρχει τιµωρία. Ότι είµαστε µια χώρα που µπορεί η Κυ-
βέρνηση να κάνει οτιδήποτε, µπορεί να συγκαλύψει οτιδήποτε
και ποτέ δεν θα βρει το δίκιο της. Γι’ αυτό είναι ηθικό ζήτηµα. Και
επειδή η πολιτική σε κάποιες λίγες στιγµές µετατρέπεται στο
ηθικό ζήτηµα, έχετε για πρώτη φορά σηµαντικό πρόβληµα.

Έχουµε πρόταση µοµφής για όλα αυτά. Έχουµε στην πρό-
ταση και κοινωνικά και οικονοµικά ζητήµατα. Κύριε Μάντζιο, εγώ
θα ήθελα περισσότερο από αυτό, αλλά αυτό είναι ένα θέµα συ-
ζήτησης. Γιατί σας το είπα ότι θα ήθελα περισσότερο; Γιατί ο αυ-
ταρχισµός της Κυβέρνησης είναι συστατικό στοιχείο της
πολιτικής. Το κοινωνικό µπλοκ που θέλει να διαµορφώσει δεν
µπορεί να έχει ηγεµονία σε αρκετά µεγάλο κοµµάτι των λαϊκών
και των µεσαίων στρωµάτων. Πώς θα µπορούσε µε την ακρίβεια,
µε τις ανισότητες και τους µισθούς που υπάρχουν; Άρα, ο αυ-
ταρχισµός έρχεται να καλύψει αυτό το κενό.

Η Νέα Αριστερά δεν θεωρεί ότι το κυρίαρχο είναι να πέσει ο
κ. Μητσοτάκης. Τον θέλουµε να πέσει, αλλά επειδή θέλουµε να
πέσει το κοινωνικό, οικονοµικό µπλοκ που τον υποστηρίζει. Θα
παλέψουµε εµείς για ένα άλλο κοινωνικό, πολιτικό µπλοκ δυνά-
µεων που θα απαντήσει αυτό το µπλοκ στα ζητήµατα των πολυ-
κρίσεων, θα απαντήσει στην πράσινη µετάβαση, θα απαντήσει
στις ανισότητες, θα απαντήσει σε µια δηµοκρατία µε λογοδοσία. 

Υπάρχουν αυτές οι προϋποθέσεις αυτή τη στιγµή; Πιστεύουµε
ότι δεν υπάρχουν, αλλά εµείς θα παλέψουµε. Θα παλέψουµε όχι
µόνο να πέσει αυτή η Κυβέρνηση και το κοινωνικό, οικονοµικό
µπλοκ που τη στηρίζει, αλλά για να έρθει στην εξουσία ένα οικο-
νοµικό, κοινωνικό µπλοκ δυνάµεων που θα µπορέσει να αλλάξει
τη ρότα αυτής της χώρας. Να µην αισθάνονται οι Έλληνες και οι
Ελληνίδες ποτέ ξανά αυτή τη ντροπή και αυτό το ηθικό αδιέξοδο,
ότι τίποτα σε αυτή τη χώρα µετά από τόσους και τόσες που
έχουν µιλήσει για εκσυγχρονισµό, µετά από τόσους και τόσες
που είπαν «θα φτιάξουµε το κράτος, δεν θα είναι όπως ήταν
παλιά» δεν έχει αλλάξει. Βλέπουν έναν χρόνο µετά από τα Τέµπη
ότι θα µπορούσαµε να είµαστε είκοσι χρόνια πριν, όταν ο κ. Ση-
µίτης άρχισε το εγχείρηµα του εκσυγχρονισµού, για το οποίο
εγώ έχω κάνει πολλή κριτική. Είναι σαν να µην έχει αλλάξει µία
µέρα. Τα ίδια ζητήµατα. Τα ίδια ζητήµατα για πώς δουλεύει το
κράτος, για πώς διανείµουν τη δικαιοσύνη οι δικαστές. Τα ίδια
ζητήµατα.

Είναι τα ίδια ζητήµατα, γιατί στο δικό σας µπλοκ δυνάµεων η
πράσινη ανάπτυξη, οι ανισότητες, η έλλειψη δηµοκρατίας είναι
προβλήµατα µόνο µε τη στενή έννοια. Είναι προβλήµατα µε την
έννοια της µικροπολιτικής, ότι σας δηµιουργούν προβλήµατα για
να ξανακερδίσετε την εξουσία.

Για εµάς είναι ουσιαστικά προβλήµατα. Είναι ουσιαστικό πρό-
βληµα ότι δεν µπορούµε να αντιµετωπίσουµε την πράσινη µετά-
βαση, χωρίς ένα σοβαρό κράτος που έχει λογοδοσία, που
αισθάνεται την ανάγκη να απαντήσει στον κόσµο.

Είναι ουσιαστικό πρόβληµα ότι δεν µπορούµε να αντιµετωπί-
σουµε τις ανισότητες, όταν το µοντέλο του ρουσφετιού, που φά-
νηκε στον σταθµάρχη, συνεχίζει να είναι κυρίαρχο.

Είναι βασικό πρόβληµα για το δικό µας το κοινωνικό, οικονο-
µικό µπλοκ δυνάµεων αν δεν υπάρχει δηµοκρατία. Θα παλέ-
ψουµε για αυτό, να είσαστε σίγουροι. Ελπίζω να είµαστε
καταλύτες για αυτό, γιατί ο κόσµος αυτή τη στιγµή -και αυτό είναι
το επικίνδυνο- δεν αισθάνεται µόνο ντροπή, δεν αισθάνεται µόνο
αγανάκτηση, αισθάνεται ότι θέλει να βρεθεί λύση, όπου και να
υπάρχει. Αυτό είναι επικίνδυνο και γι’ αυτό η πίεση στην Αριστερά
και στις προοδευτικές δυνάµεις είναι πολύ σηµαντική και πρέπει
να είµαστε αντάξιοι σε αυτή την πίεση.
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Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τρίλεπτη
παρέµβαση ο κ. Καζαµίας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Πλεύσης Ελευθερίας.

Έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κάνω µία παρέµβαση για όσα είπε νωρίτερα ο κ.

Φλωρίδης. Πιστεύω ότι οι εκφράσεις που χρησιµοποίησε, ιδίως
η καταληκτική του φράση «είστε για τα µπάζα» είναι εντελώς
απρεπής για έναν Υπουργό Δικαιοσύνης, ιδίως τη στιγµή που συ-
ζητάµε ένα θέµα που άπτεται άµεσα του ρόλου της δικαιοσύνης.
Αυτή η αντικοινοβουλευτική γλώσσα δεν πρέπει να ακούγεται
εδώ και δεν δείχνει την απαιτούµενη ευαισθησία για τη σοβαρό-
τητα του ζητήµατος που συζητάµε.

Ο κ Φλωρίδης είπε και πολλά άλλα, όπως, ας πούµε, ότι µπαί-
νουν «ξένες δυνάµεις», ότι υπάρχει «σήµα από κάπου» και άλλα
τέτοια, τα οποία παραπέµπουν σε µία παλιά γλώσσα, τη γλώσσα
του Αυριανισµού. Νοµίζω ότι αυτό τον ρόλο θέλατε να παίξετε
σήµερα, να εµφανιστείτε ως ένας σηµερινός Αυριανιστής. Φοβά-
µαι, όµως, πως αποτύχατε. Αποτύχατε, διότι τα επιχειρήµατά σας
είναι πραγµατικά έωλα και η προσφυγή σας σε αυτή τη γλώσσα
δείχνει ότι δεν έχετε επιχειρήµατα.

Αναφερθήκατε, επίσης, στην πρόταση µοµφής ως µία πρό-
ταση η οποία, είπατε, αµφισβητεί τους θεσµούς της Γ’ Ελληνικής
Δηµοκρατίας. Καταλαβαίνετε τι λέτε; Ο λαός βοά, διότι µε τη
συγκάλυψη της υπόθεσης η Κυβέρνηση δείχνει πως οι θεσµοί
της Γ’ Ελληνικής Δηµοκρατίας δεν λειτουργούν. Οι έρευνες της
κοινής γνώµης δείχνουν ότι οκτώ µε εννέα στους δέκα Έλληνες
θεωρούν ότι οι θεσµοί, µε ευθύνη της Κυβέρνησης, δεν έχουν
λειτουργήσει για να ριχθεί άπλετο φως στην υπόθεση αυτή. Και
εσείς κατηγορείτε αυτούς που ασκούν κριτική σε αυτή την πολι-
τική και εµάς που καταθέτουµε πρόταση µοµφής για το ότι αµ-
φισβητούµε τους θεσµούς; Φοβάµαι πως τα έχετε µπερδέψει-
επίτηδες βεβαίως, για να δηµιουργήσετε εντυπώσεις.

Κύριε Φλωρίδη, είπατε ότι εµείς δεν ζητήσαµε και διερεύνηση
των ποινικών ευθυνών. Σας υπενθυµίζω ότι ψηφίσαµε για προκα-
ταρκτική επιτροπή τον Νοέµβριο και σας υπενθυµίζω, επίσης, ότι
η Πρόεδρός µας, η κ. Κωνσταντοπούλου, κατέθεσε όλα τα πρα-
κτικά της εξεταστικής επιτροπής στον εφέτη ειδικό ανακριτή που
διερευνά την υπόθεση. Άρα, γιατί τα χρησιµοποιείτε αυτά τα επι-
χειρήµατα;

Θα ήθελα τέλος να σας πω ότι πριν πέντε µέρες, αν θυµάστε,
κάνατε µια δήλωση για τον κ. Καραµανλή, τον οποίο η Κυβέρ-
νησή σας προστατεύει και είπατε ότι στη θέση του δεν θα είχατε
βάλει ξανά υποψηφιότητα. Και, όµως, έβαλε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Υπάρχει µια κραυγαλέα αντίφαση σε αυτή την πολιτική. Η Κυ-
βέρνηση, όµως, στην οποία ανήκετε δυστυχώς -έχετε συλλογική
ευθύνη µε αυτή την Κυβέρνηση, παρά τα όσα λέτε- προστατεύει
τον κ. Καραµανλή. Και αυτό είναι ένα ζήτηµα που απασχολεί
πάρα πολύ τον ελληνικό λαό και τους Έλληνες πολίτες και γι’
αυτό ακριβώς είναι που νιώθουν ότι οι θεσµοί υπονοµεύονται από
την πολιτική που ακολουθείτε συστηµατικά σε αυτό το θέµα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Φλωρίδη, έχετε

τρία λεπτά για να απαντήσετε. Θα παρακαλούσα να είστε κι εσείς
σύντοµος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε. Δεν θα τα υπερβώ. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αντιλαµβάνοµαι ότι τα πράγµατα
ζόρισαν για εσάς τους κατήγορους. Και ξέρετε γιατί ζόρισαν;
Επειδή η Κυβέρνηση και η παράταξη που κυβερνά, σεβόµενη όλο
το προηγούµενο διάστηµα τον πόνο των ανθρώπων και τη δυ-
στυχία τους, δεν ήθελε να κρυφτεί πίσω από αυτούς και να εµ-
πλακεί σε µια αντιπαράθεση την οποία επιχειρούσατε πίσω από
αυτούς. 

Η Κυβέρνηση κατέβηκε στο πολιτικό γήπεδο τώρα και τα
πράγµατα ζόρισαν γι’ αυτόν τον λόγο για εσάς. Γιατί τώρα θα κα-
ταλάβετε ή καταλαβαίνετε σε αυτό το τριήµερο, που θα κορυ-

φωθεί αύριο µε την οµιλία του Πρωθυπουργού, ότι οι ανθρώπινες
τραγωδίες δεν προσφέρονται ως πολιτικές ευκαιρίες, όπως νο-
µίζατε. Τώρα θα προσκρούσετε στην αλήθεια και η αλήθεια είναι
καταλυτική, είναι αποκαλυπτική, είναι λυτρωτική. Και εδώ µιλάµε
στο πολιτικό πεδίο. 

Σεβόµαστε και σεβαστήκαµε πάρα πολύ και θα συνεχίσουµε
να σεβόµαστε τον πόνο των ανθρώπων αυτών και τον πόνο της
ελληνικής κοινωνίας και την απαίτησή τους να χυθεί άπλετο φως.
Αλλά, είπαµε από την πρώτη στιγµή ότι η δικαιοσύνη επιτελεί
άψογα το καθήκον της στην υπόθεση αυτή και ότι πρέπει να προ-
στατευτεί η λειτουργία της δικαιοσύνης, διότι εκεί είναι το τελευ-
ταίο καταφύγιο των πολιτών. 

Η Κυβέρνηση έκανε τα πάντα για να διευκολύνει το έργο της
δικαιοσύνης και θα το κάνει µέχρι το τέλος, ώστε η ανάκριση να
περατωθεί χωρίς κανένα ερωτηµατικό. 

Η ανάκριση, όπως ανακοίνωσε η εισαγγελέας του Αρείου
Πάγου, διεύρυνε το πεδίο της έρευνας µε τρία ζητήµατα. Το
πρώτο είναι αν υπήρξαν εύφλεκτες ύλες και τι είναι αυτές. Σε ερ-
γαστήρια του εξωτερικού θα το απαντήσουν αυτό µε απόλυτη
ακρίβεια. Το δεύτερο είναι εάν υπήρξαν βίντεο όπου κάτι έγινε
εκεί. Και το τρίτο, πώς θα αρθεί η σύγκρουση στις απόψεις µε-
ταξύ των δύο πραγµατογνωµόνων που όρισε ο ανακριτής και των
τεχνικών συµβούλων των οικογενειών. Και όλα αυτά µε διαφά-
νεια, έτσι ώστε όταν παραδοθεί ο φάκελος στον εισαγγελέα να
µην υπάρχει κανένας ο οποίος να διαµαρτυρηθεί ότι η ανάκριση
έχει κενά. 

Το καταπληκτικό ξέρετε ποιο είναι µέχρι τώρα; Ότι στην υπό-
θεση αυτή συµµετέχουν τουλάχιστον εκατό δικηγόροι και δεν
υπάρχει κανένας δικηγόρος ο οποίος να διαµαρτύρεται ότι η δι-
καιοσύνη δεν κάνει καλά τη δουλειά της. Και εσείς έµµεσα θέλετε
να υπονοµεύσετε την εικόνα και τον ρόλο της δικαιοσύνης στα
µάτια του κόσµου, για να υπονοµευτεί αυτός ο καίριος θεσµός. 

Άραγε αυτοί οι εκατό δικηγόροι οι οποίοι είναι κάθε µέρα εκεί,
που νοιάζονται αγωνίζονται για τους ανθρώπους, που συνδέονται
µε την υπόθεση αυτή, δεν θα είχαν κάτι να πουν, εάν διαπίστωναν
κενά στην ανακριτική διαδικασία; Τίποτα! 

Άρα, λοιπόν, το µήνυµα που έχει να εκπεµφθεί σήµερα και
αυτές τις µέρες είναι ότι ο κόσµος πρέπει να συνεχίσει να περι-
βάλλει µε εµπιστοσύνη τη δικαιοσύνη. Η δικαιοσύνη χρειάζεται
έναν σεβασµό και έναν προστατευτικό κλοιό, µια ασπίδα προστα-
σίας απέναντι στους δηµαγωγούς, απέναντι στους αρνητές της,
απέναντι στους υπονοµευτές της. Γιατί εκεί είναι το τελευταίο
καταφύγιο των πάντων. 

Και το µήνυµα προς όσους νοµίζουν ότι οι κυβερνήσεις πέ-
φτουν έξω από το πεδίο της δηµοκρατίας είναι ότι κάνουν µε-
γάλο λάθος και θα το διαπιστώσουν για µία ακόµα φορά.
Εξωθεσµικοί παράγοντες που επιχειρούν να αλλοιώσουν τη λει-
τουργία της δηµοκρατίας, εφόσον συνεχίσουν να το επιχειρούν,
θα υποστούν για µία ακόµα φορά µια συντριπτική ήττα, αλλά στο
γήπεδο της πολιτικής, στο γήπεδο της αλήθειας, στο γήπεδο της
καθαρότητας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ποιοι είναι αυτοί, κύριε Υπουργέ; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε Τσα-

καλώτο, να σας πω κάτι, επειδή ο κόσµος αλλάζει; Ο κόσµος
πράγµατι αλλάζει. Αυτοί που δεν αλλάζετε και µένετε πίσω στον
19ο αιώνα δυστυχώς είστε εσείς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Χάρης Μαµουλάκης. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε. 
Ο νεοσύλλεκτος Υπουργός της Κυβέρνησης, ο κ. Φλωρίδης,

νοµίζω ότι παρεκτράπη σήµερα και παρεκτράπη πολλαπλώς και
ετεροκλήτως. Και θα εξηγήσω γιατί. 

Κύριε Βορίδη…
Γλώσσα λανθάνουσα…
Κύριε Φλωρίδη, αναγγείλατε µια παράταση των ανακρίσεων,

που ήδη έχουν συµπληρώσει έναν χρόνο. Με ποιο πρόσχηµα; Τα
εύφλεκτα υλικά στη µοιραία αµαξοστοιχία. Και είπατε µάλιστα
ότι η ανάκριση είναι δύσκολη, αλλά διεξάγεται µε υποδειγµατικό
τρόπο. 
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Σας έχω νέα, κύριε Φλωρίδη. Τίποτα δεν θα ήταν δύσκολο -για
την ανάκριση µιλώ-, αν δεν είχατε τον Πρόεδρο της εξεταστικής
επιτροπής που είχατε, που ασκούσε διαρκώς και αενάως πολι-
τικό µπούλινγκ. 

Τίποτα δε θα ήταν δύσκολο για την ανάκριση, αν δεν είχαν
αποκλειστεί ουσιώδεις µάρτυρες και ουσιώδεις και επαΐοντες
του αντικειµένου πραγµατογνώµονες των οικογενειών των θυµά-
των. 

Τίποτε δεν θα ήταν δύσκολο για την ανάκριση, αν δεν δίνατε
εντολή στον τότε περιφερειάρχη για την περίφηµη επίχωση, µπά-
ζωµα, αλλά και εκσκαφή. Και θα εξηγήσω παρακάτω, γιατί είχατε
κι άλλες ανακρίβειες, για να µην πω «ψέµατα». 

Τίποτε δεν θα ήταν δύσκολο, αν δεν εξέταζαν, χωρίς να περι-
µένουν καν τη δικογραφία. 

Τίποτα δεν θα ήταν δύσκολο αν δεν έκλειναν άρον-άρον την
εξεταστική µία µέρα πριν σταλεί η δικογραφία από το Εφετείο
Λάρισας. 

Είπατε πολλά και σας άκουσα και στην τηλεοπτική εκποµπή το
πρωί, αλλά και εδώ από το Βήµα της Βουλής των Ελλήνων, προ-
σπαθώντας προφανώς να δικαιολογήσετε τα αδικαιολόγητα, να
αναφέρεστε στα περίφηµα ζητήµατα µπαζώσεων και εκσκαφών. 

Δεν ξέρω αν έχετε πάει στο τόπο του εγκλήµατος, στο σηµείο
µηδέν, κύριε Φλωρίδη, γιατί από τα λεγόµενά σας δείχνετε σαν
άνθρωπος που είστε τελείως άσχετος µε το αντικείµενο. 

Σας µιλάω ως Τοµεάρχης Υποδοµών και Μεταφορών της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης και ως πολιτικός µηχανικός και το κυριό-
τερο, ως αυτόπτης µάρτυρας. Πήγα και επισκέφτηκα τον χώρο
του εγκλήµατος, για να αντιληφθώ κι εγώ και να ξέρω, ιδίοις όµ-
µασι να δω τι συµβαίνει. Δεν έγινε µπάζωµα µόνο. Κατ’ αρχάς,
έγινε προσπάθεια εκσκαφής από το πρώτο εικοσιτετράωρο. Ένα
το κρατούµενο. Το λένε πραγµατογνώµονες. 

Δεύτερον, τα προϊόντα εκσκαφής τα οποία µετακινήθηκαν µε
τον τρόπο που µετακινήθηκαν, µε την απευθείας ανάθεση των
647.000 ευρώ, τοποθετήθηκαν σε σηµείο µη εγκεκριµένο από τις
αρχές. 

Τρίτον, η επίχωση –µπάζωµα κοινώς- που επήλθε δεν επήλθε
µόνο µε γαιώδες έδαφος, δεν επήλθε µόνο µε σκύρα, αλλά και
µε προσµίξεις, ώστε να σταθεροποιηθεί τάχα το έδαφος. 

Τι µεγάλο ψέµα αυτό περί αγωγού φυσικού αερίου που επι-
στρατεύσατε οψίµως ως επιχείρηµα; Ψέµα, γιατί προφανώς ξέ-
ρετε από το δίκτυο της ΔΕΣΦΑ ότι κανένα δίκτυο φυσικού αερίου
δεν περνάει κάτω από τον αγροτικό δρόµο, ο οποίος ήταν το ση-
µείο που ορίστηκε από το συντονιστικό για να φτάσουν στο ση-
µείο µηδέν. 

Ψέµα, λοιπόν, αυτό και πρέπει άµεσα να το ανακαλέσετε. Άλ-
λωστε, τα σχέδια των δικτύων υπάρχουν και, σε πείσµα πολλών,
δείχνουν την αλήθεια. Πληροφοριακά, θα πούµε ότι είναι κάτω
από τις γραµµές του τρένου και φυσικά της εθνικής οδού που
παραπλεύρως εν επαφή περνά. 

Άρα, λοιπόν, εδώ πραγµατικά µου προκάλεσε αλγεινή εντύ-
πωση ο τρόπος µε τον οποίο τοποθετείστε και το ύφος βέβαια
όσον αφορά περί µπάζων κ.λπ., αλλά νοµίζω ήταν µια οφειλόµενη
απάντηση στον όψιµο και νεοσύλλεκτο Υπουργό της Κυβέρνη-
σης του κ. Μητσοτάκη. 

Σχετικά µε τον κ. Βορίδη, γιατί εκκίνησε τη διαδικασία την κοι-
νοβουλευτική εχθές, µε το επιχείρηµα ή το µαιευτικό ή ρητορικό
ερώτηµα «τι νέο υπάρχει στην υπόθεση;», υπάρχει ένα νέο, ακλό-
νητο και συγκλονιστικό συνάµα στοιχείο, αλλά υπάρχει και µια
απίστευτη µεγάλη σώρευση στοιχείων. 

Το πρώτο στοιχείο φυσικά είναι το πρωτοσέλιδο της εφηµερί-
δας «Βήµα της Κυριακής», που φυσικά δεν απαντήθηκε από κα-
νένα από εσάς. Κανείς δύο ολόκληρες µέρες δεν έχει ψελλίσει
το παραµικρό εν είδει απάντησης στο ερώτηµα το οποίο συγκλο-
νίζει άπαντες. Και το ερώτηµα φυσικά είναι σαφές. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: ….(Δεν ακούστηκε). 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ποιος είναι, λοιπόν,

αυτός, κύριε Τσιάρα, που πήρε το υλικό το πρώτο εικοσιτετρά-
ωρο από τον ΟΣΕ; Ποιος είναι, λοιπόν, κύριε Τσιάρα αυτός που
το χρησιµοποίησε; Ποιος είναι αυτός που το διένειµε στο
«ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» και µετά στα µέσα ενηµέρωσης; Αυτά τα ερω-
τήµατα είναι επί τάπητος και χρήζουν απαντήσεως, φαντάζοµαι. 

Απάντησε ουδείς; Κανένας δεν απάντησε, κύριε Φλωρίδη.
Ούτε εσείς. Είχατε δεκαπέντε λεπτά οµιλίας και δεν ψελλίσατε
το παραµικρό. Είχατε και δευτερολογία, δεν είπατε τίποτα γι’
αυτό. Και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι σάς ρώτησαν επιµό-
νως και διακαώς να απαντήσετε, αλλά προφανώς, φωνή βοώντος
εν τη ερήµω. 

Πάµε τώρα και στον κ. Βορίδη. Αυτό, λοιπόν, ήταν το νέο στοι-
χείο. Όµως, δεν είναι µόνο αυτό. Είναι η σώρευση στοιχείων.
Εδώ, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι η λίστα Πέτσα που σε οποι-
αδήποτε άλλη ευρωπαϊκή χώρα θα προκαλούσε την έκπτωση της
κυβερνήσεως, δεν είναι υποκλοπές που υπάρχουν εδώ και ένα
και πλέον χρόνια και σέρνονται από την εποχή του θρυλικού Ει-
σαγγελέα Ντογιάκου ακόµα και τώρα -ο άνθρωπος συνταξιοδο-
τήθηκε, ακόµα η υπόθεση είναι σε εκκρεµότητα-, δεν είναι µόνο
η υποκλοπή των προσωπικών ευαίσθητων δεδοµένων από την κ.
Κεραµέως, δεύτερη φορά µετά τη «CISCO» και το Υπουργείο
Παιδείας και την θητεία της εκεί, δεν είναι φυσικά και µόνο τα
Τέµπη, είναι όλα αυτά µαζί. Και ξέρετε η πολιτική σώρευση προ-
καλεί και το ποιοτικό άλµα και το άλµα είναι το δικό σας άλµα
στο κενό, γι’ αυτό ζητάµε άµεσα την έκπτωση της Κυβέρνησης
και γι’ αυτό είπαµε µε κάθε δυνατό τρόπο και θεσµικό -που υπο-
στηρίξαµε την πρόταση δυσπιστίας- αλλά και πολιτικό, ότι πλέον
αυτές οι εκτροπές δεν µπορεί να συνεχίσουν να υφίστανται στον
τόπο.

Όσον αφορά, και δεν θέλω να καταχραστώ τον χρόνο, για τη
δικαιοσύνη νοµίζω ότι, ναι, υπάρχουν αυτή τη στιγµή και εξετά-
ζονται –το αναφέρατε, κύριε Βορίδη- είκοσι τρία πρόσωπα. Λείπει
ένα, κύριε Γεραπετρίτη. Ξέρετε ποιο πρόσωπο λείπει. Λείπει ο κ.
Καραµανλής, γι’ αυτό είµαστε και σήµερα εδώ και γι’ αυτό τον
καλύπτετε µε κάθε δυνατό τρόπο που σας παρέχει το Κοινοβού-
λιο. Εάν, λοιπόν, πραγµατικά επιθυµείτε την πλήρη διαλεύκανση
της υπόθεσης, ιδού η Ρόδος να κινηθείτε κατάλληλα για τον κ.
Καραµανλή, τον µοιραίο Υπουργό όχι µόνο των Τεµπών. 

Και νοµίζω ότι µε όλα αυτά που συµβαίνουν -και γι’ αυτό λέµε
ότι η Κυβέρνηση αυτή πραγµατικά πρέπει να φύγει- η αγορα-
στική δύναµη των Ελλήνων πολιτών είναι στα τάρταρα, στην προ-
τελευταία θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η ακρίβεια καλπάζει, τα
καρτέλ κάνουν πάρτι µε µια Κυβέρνηση-τροχονόµο, η υγεία και
η παιδεία καταποντίζονται και φυσικά παραβιάζετε ευθέως και
προσβάλλετε µε τον πιο βάναυσο τρόπο το Σύνταγµα, αναφέρο-
µαι στα ιδιωτικά πανεπιστήµια. 

Για όλα αυτά µαζί, λοιπόν, µια φράση και µια προτροπή ται-
ριάζουν σε αυτά που συµβαίνουν στην χώρα και σε εσάς προσω-
πικά ως Κυβέρνηση: Κύριοι της Κυβέρνησης, κύριοι της
Συµπολιτεύσεως, καλύτερα, νοµίζω -και γι’ αυτό το προτείνουµε-
ένα άθλιο τέλος, παρά µια αθλιότητα χωρίς τέλος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Επόµενη οµιλήτρια είναι η κ. Τζίνα Οικονόµου, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κάθε

πρόταση δυσπιστίας, ειδικά κατά µιας πρόσφατα εκλεγµένης Κυ-
βέρνησης, θα έπρεπε να στηρίζεται σε ένα σοβαρό σκεπτικό, ιδι-
αίτερα όταν θίγει µια τόσο σοβαρή υπόθεση, όπως η τραγωδία
των Τεµπών η οποία µας συγκλόνισε όλους. Αυτό επιβάλλει όχι
µόνο ο σεβασµός των κοινοβουλευτικών διαδικασιών, αλλά κυ-
ρίως ο σεβασµός που όλοι µας οφείλουµε στα θύµατα και τις οι-
κογένειές τους. 

Δυστυχώς, όµως, σήµερα ο σεβασµός έχει δώσει τη θέση του
στην υποκρισία και την κοινοβουλευτική τάξη την έχει υποκατα-
στήσει η πολιτική εκµετάλλευση. Είναι θλιβερό, αλλά η πρόταση
που έχουµε ενώπιόν µας δεν έχει να κάνει µε την αναζήτηση της
αλήθειας. Στην πραγµατικότητα αφορά την ίδια την Αντιπολί-
τευση και την απελπισµένη αναζήτησή της για ψήφους εν όψει
των ευρωεκλογών και για την απέλπιδα προσπάθειά της να ανα-
χαιτίσει τις δηµοσκοπικές κατρακύλες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Πρόκειται δηλαδή πολύ απλά για µια στυγνή απόπειρα κοµµα-
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τικής εργαλειοποίησης µιας τραγωδίας. Γιατί µε αυτή την πρό-
ταση δυσπιστίας η Αντιπολίτευση εµφανίζεται σαν ένα αυτοσχέ-
διο δικαστήριο, αποδίδοντας ευθύνες σε όλη την Κυβέρνηση.
Παριστάνει ταυτόχρονα τον εισαγγελέα, τους ενόρκους και τους
τακτικούς δικαστές, επιχειρώντας να υποκαταστήσει την πραγ-
µατική δικαστική εξουσία. 

Έτσι, έναν χρόνο µετά το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών, κά-
ποια κόµµατα ανακαλύπτουν ξαφνικά συνωµοσίες συγκάλυψης
εγκληµάτων και απόκρυψης στοιχείων. Ο πρώτος στόχος της
υποτιθέµενης αυτής συνωµοσίας ήταν, κατά την Αντιπολίτευση,
η χειραγώγηση της δικαιοσύνης, προκειµένου να περιορίσει το
αντικείµενο της έρευνας στον σταθµάρχη, τον µηχανοδηγό και
ένα-δύο ακόµη άτοµα. Σύµφωνα όµως µε τις αρµόδιες δικαστι-
κές αρχές έχουν ασκηθεί ποινικές διώξεις όχι σε τρεις-τέσσερις,
αλλά σε τριάντα τέσσερις κατηγορούµενους για πλήθος αδικη-
µάτων και κακουργηµατικών πράξεων ή παραλείψεων που αφο-
ρούν στο δυστύχηµα των Τεµπών.

Άρα εδώ, οι θεωρίες συνοµωσίας περί φωτογράφησης ευθυ-
νών πέφτει πάνω στον τοίχο που λέγεται πραγµατικότητα. Η
πραγµατικότητα όµως δεν φαίνεται να εµποδίζει την Αντιπολί-
τευση από το να συνεχίσει µε την επόµενη θεωρία συνωµοσίας
της, ότι δήθεν δεν αναζητούνται, πέραν των προσωποποιηµένων,
τα λεγόµενα συστηµικά αίτια του δυστυχήµατος και οι αντίστοι-
χες ποινικές ευθύνες. Μιλούν, µεταξύ άλλων, και για τη γνωστή
πλέον σύµβαση 717 της «ΕΡΓΟΣΕ» που περιλάµβανε την ανα-
βάθµιση του σιδηροδροµικού δικτύου και στα Τέµπη.

Λέει λοιπόν η Αντιπολίτευση ότι κι εδώ υπάρχει συγκάλυψη,
πως δήθεν κανείς δεν διερευνά και δεν αποδίδει συστηµικές ευ-
θύνες. Αυτό βέβαια θα ήταν αλήθεια αν σήµερα είχαµε κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ και Υπουργό Μεταφορών τον κ. Σπίρτζη ο οποίος
πρόσφατα δήλωσε ότι η σύµβαση 717 δεν είχε καµµία σχέση µε
την τραγωδία των Τεµπών.

Επειδή όµως η Νέα Δηµοκρατία δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ, αυτό που
έκανε πέρυσι η Κυβέρνηση, και µάλιστα σε χρόνο ρεκόρ, είναι
να συστήσει επιτροπή εµπειρογνωµόνων υψηλού κύρους για τη
διερεύνηση των συστηµικών αιτιών του δυστυχήµατος, η οποία
κατέληξε γρήγορα σε συγκεκριµένα συµπεράσµατα, τα οποία
όχι µόνο δηµοσιοποιήθηκαν άµεσα, αλλά διαβιβάστηκαν και στη
δικαιοσύνη η οποία έχει ήδη εντοπίσει βαριές ευθύνες για είκοσι
τρία ακόµη άτοµα σε σχέση µε την µη υλοποίηση της σύµβασης
717 της «ΕΡΓΟΣΕ».

Άρα, η ελληνική δικαιοσύνη, σε συνεργασία µε την Ευρωπαία
εισαγγελέα, διερευνά σε βάθος και µε ταχύτητα την υπόθεση
τόσο συστηµατικά που, σύµφωνα µε τον αρµόδιο Υπουργό κ.
Φλωρίδη, θα έχουµε την πρώτη δίκη για τα Τέµπη τον Ιούνιο. Για
τέτοια συγκάλυψη αδικηµάτων και αλλοίωση στοιχείων µιλάµε!

Και για να εµβαθύνουµε όµως ακόµα περισσότερο, γιατί πρό-
κειται για µια εξαιρετικά σοβαρή υπόθεση, η Νέα Δηµοκρατία
έκανε και κάνει ό,τι είναι δυνατό και αναγκαίο για την ανάδειξη
των πραγµατικών ευθυνών για την τραγωδία των Τεµπών. Ένα
πράγµα όµως δεν θα κάνει ποτέ η Νέα Δηµοκρατία, δεν θα µε-
τατρέψουµε την Αίθουσα αυτή σε αίθουσα δικαστηρίου. Η Βουλή
των Ελλήνων δεν είναι και δεν θα γίνει ποτέ έκτακτο στρατοδι-
κείο, όσο κι αν κάποιοι το επιθυµούν, όσο κι αν επανέρχονται µε
ιστορίες για δήθεν εξαφανισµένα βαγόνια, σβησµένα βίντεο και
αλλοιώσεις του τόπου του δυστυχήµατος.

Αν όντως υπήρξε τέτοια συγκάλυψη µόνη αρµόδια για να απο-
φανθεί είναι η ελληνική δικαιοσύνη που ερευνά την υπόθεση
αυτή από την πρώτη στιγµή και όχι βέβαια οι κύριοι Κασσελάκης
και Ανδρουλάκης και η κ. Κωνσταντοπούλου.

Κύριοι συνάδελφοι, ας υποθέσουµε για µια στιγµή ότι µε κά-
ποιο µαγικό τρόπο περνάει η πρόταση δυσπιστίας και ότι αύριο
ξαφνικά πέφτει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Τι θα συµ-
βεί; Κάποιος θα πρέπει να κυβερνήσει. Ποιος θα είναι αυτός;
Μήπως θα έρθει ο κ. Κασσελάκης από τη Θήβα ή µήπως θα σχη-
µατίσει κυβέρνηση ο κ. Ανδρουλάκης µε την ανοχή όλων των
άλλων, συµπεριλαµβανοµένης της κ. Κωνσταντοπούλου;

Όσο µορφοποιείται το σενάριο αυτό στο µυαλό εκείνων που
µας ακούνε, οι περισσότεροι συνετοί συµπολίτες µας θα αρχί-
σουν να έχουν ανήσυχο ύπνο µε την ανάµνηση της κυβέρνησης
συνεργασίας του 2015, µιας κυβέρνησης που θυµίζω ότι τότε

ένωνε τα τρία από τα τέσσερα κόµµατα τα οποία σήµερα συνυ-
πογράφουν την πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας.

Τι θα έκανε λοιπόν ένας τέτοιος παράξενος κυβερνητικός συ-
νασπισµός;

Σίγουρα δεν θα εξασφάλιζε την οµαλότητα, καθώς οι προσω-
πικές αντιπαραθέσεις µέσα στο σχήµα αυτό θα το οδηγούσαν
πολύ γρήγορα σε διάλυση. 

Όµως, ας κάνουµε την τραβηγµένη υπόθεση ότι βρίσκεται κά-
ποια λύση µε µαγικό τρόπο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα µπορούσε µια τέτοια κυβέρνηση να οδηγήσει την ανεργία

στο 9%, όπως η Νέα Δηµοκρατία που την έριξε πρόσφατα στο
9,4%; Θα µπορούσε, άραγε, µια τέτοια κυβέρνηση να ανεβάσει
τον κατώτατο µισθό στα 830 ευρώ, όπως η Νέα Δηµοκρατία
µέσα στις επόµενες µέρες;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Άµεσα.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Θα µπορούσε µια τέτοια κυ-

βέρνηση να φέρει το πλήθος των ξένων επενδύσεων που έφερε
την τελευταία τετραετία στην Ελλάδα ο Κυριάκος Μητσοτάκης;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όχι.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι φυσικά, εκτός ίσως από

µια συγκεκριµένη επένδυση, αν θέλετε, που την έχει υποσχεθεί
ο κ. Κασσελάκης, να µεταφέρει την έδρα των εταιρειών του από
την Αµερική εδώ στη χώρα µας. 

Αυτή ακριβώς η ιστορία του «πόθεν έσχες» Κασσελάκη µας
οδηγεί στο πιο κρίσιµο ερώτηµα απ’ όλα: Υπάρχει περίπτωση µια
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΠΑΣΟΚ να εκπροσωπήσει σοβαρά την πα-
τρίδα µας στο εξωτερικό;

Επειδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
προφανώς γνωρίζετε και εσείς την απάντηση στο παραπάνω,
σας καλούµε για το καλό όλων των Ελλήνων να καταψηφίσετε
τη χωρίς νόηµα αυτή πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη συντασσόµενοι µαζί µε τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Σταρακά Χριστίνα από το ΠΑΣΟΚ και µετά θα πάρει τον λόγο
ο Υπουργός Εξωτερικών, ο κ. Γεραπετρίτης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Και µετά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και µετά τον κ. Γε-

ραπετρίτη είναι ο κ. Οικονόµου, ο κ. Καραµέρος και ο κ. Κακλα-
µάνης. Να φτάσουµε µέχρι εκεί και βλέπουµε στην πορεία.

Έχετε τον λόγο, κυρία Σταρακά.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινάω κατευθείαν και θα απευθυνθώ στην κυβερνητική πλει-

οψηφία: Μόνο ντροπή, µόνο ντροπή πραγµατικά. Την ώρα που η
κοινωνία βράζει από θυµό και αγανάκτηση για τη συγκάλυψη
αυτού του εγκλήµατος των Τεµπών, έρχεστε να µας κατηγορή-
σετε ότι όλα γίνονται για να αποδοµήσουµε τον πιο πετυχηµένο
Πρωθυπουργό που πέρασε ποτέ από τη χώρα. Το ακούσαµε κι
αυτό από τον κ. Βορίδη χθες. 

Θα συνιστούσα λίγη κάλµα στην έπαρση και την αλαζονεία σας
για αυτό το θέµα συγκεκριµένα. Μόνο ντροπή που ο κ. Βορίδης
είχε το θράσος να βγει να αποκαλέσει τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ
εντολοδόχο οικονοµικών και µιντιακών συµφερόντων. Και γιατί;
Γιατί τόλµησε να χρησιµοποιήσει ένα κοινοβουλευτικό µέσο βα-
σιζόµενο σε συγκεκριµένες κατηγορίες.

Και ποιοι τα λέτε; Τα λέτε εσείς που επί των ηµερών σας ορ-
γιάζουν στην κυριολεξία οι διευθετήσεις υπέρ των πολυεθνικών
και υπέρ των ηµετέρων µε τις ευλογίες πάντα του Μαξίµου ΑΕ.

Σε αυτό το σηµείο και πριν προχωρήσω, θέλω να απευθυνθώ
στις εξήντα οχτώ γυναίκες Βουλεύτριες του ελληνικού Κοινοβου-
λίου. Και σας ρωτώ: Αν στη θέση µας κάθονταν οι πενήντα επτά
µανάδες των θυµάτων των Τεµπών που είχαν αγωνία για το αν
θα αποδοθεί η δικαιοσύνη και οι ευθύνες, πώς θα τον έβλεπαν
τον κ. Βορίδη να τους κουνά το δάχτυλο µε αυτόν τον τρόπο, µε
αυτή τη φωνή τη δυνατή και να τους λέει αυτά, αλλά και τον κ.
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Φλωρίδη που να λέει «είναι για τα µπάζα όσοι ασχολούνται µε τα
µπαζώµατα των Τεµπών»; 

Τι θα λέγαµε σε αυτές τις πενήντα επτά µανάδες, αν ήταν σε
αυτά τα έδρανα, κυρίες και κύριοι, και να µας λέει ο κ. Βορίδης
ότι δεν µας χαρίζει την ευαισθησία; Ποια ευαισθησία των στελε-
χών σας, όπως ήταν του κ. Ταµήλου οι χθεσινές δηλώσεις; Για
αυτή την ευαισθησία µας µιλάτε;

Αν έχετε τα κότσια, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αυτά
µην τα λέτε εδώ µέσα σε ασφαλές περιβάλλον. Αυτά να τα πείτε
στις παραπάνω οικογένειες των θυµάτων των Τεµπών, να τα
πείτε στους ενάµισι εκατοµµύριο σχεδόν Έλληνες που υπέγρα-
ψαν για την ενεργοποίηση του νόµου περί ευθύνης Υπουργών,
αλλά και για την κατάργηση της βουλευτικής ασυλίας, να τα
πείτε στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο µε το ψήφισµα-κόλαφος που
έβγαλε για τη χώρα µας για το κράτος δικαίου. Και πότε; Την ίδια
στιγµή που ο Κυβερνητικός σας Εκπρόσωπος βλέπει προσπά-
θεια αποσταθεροποίησης της χώρας από εµάς.

Λοιπόν, έχω να σας πω ότι τούτη εδώ η Κυβέρνηση καταβάλλει
κάθε προσπάθεια για να αποσταθεροποιήσει τη χώρα µας, την
Ελλάδα µας. Εµείς ως Αντιπολίτευση έχουµε µια υποχρέωση, την
υποχρέωση αυτόν τον θεσµικό κατήφορο να τον φέρουµε στη
Βουλή και εσείς ως Κυβέρνηση έχετε µια άλλη υποχρέωση, να
λογοδοτήσετε απέναντι στις χαροκαµένες µάνες, στους συγγε-
νείς των θυµάτων, αλλά και σε όλο τον ελληνικό λαό που περιµέ-
νει δικαίωση.

Και πέρα από τη χυδαία άµυνά σας, στην αγωνιώδη προσπά-
θειά σας να σώσετε το βαρύ όνοµα του κ. Καραµανλή, γιατί είναι
βαρύ το όνοµα και αδιαµφισβήτητα έχει προκαλέσει ρωγµή στη
συνοχή σας -νοµίζω αυτό είναι εµφανές- αυτή τη φορά ο Πρω-
θυπουργός σας δεν θα µπορέσει να κρυφτεί. Θα έρθει εδώ να
απαντήσει για όσα έχουν προηγηθεί στη συγκάλυψη αυτού του
τροµερού εγκλήµατος που λέγεται Τέµπη.

Υπάρχει ή όχι αλλοιωµένος διάλογος; Σε αυτά τα ερωτήµατα
να µας απαντήσει. Υπάρχει ή όχι αλλοιωµένος διάλογος σταθ-
µάρχη-µηχανοδηγού, παράλληλος µε αυτόν που έχει η δικαιο-
σύνη και ποιος είχε αυτή την πρόσβαση εκείνη την ώρα σε αυτά
τα συστήµατα; Ποιος παραποίησε το αποδεικτικό υλικό και το
διοχέτευσε στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» και στα άλλα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης για να παραπλανήσει τους πολίτες δύο µέρες πριν οι
πλήρεις και σαφείς αποµαγνητοφωνήσεις του ΟΣΕ παραδοθούν
στην Ελληνική Αστυνοµία; Και ποιο στόχο τελικά εξυπηρετούσε
η διαρροή από όποιον και αν έγινε; 

Το κυριότερο αν ήταν γνωστά όλα αυτά, κυρίες και κύριοι της
Κυβέρνησης, θα έπρεπε να έχετε πάρει, να έχετε λάβει αυτά τα
µέτρα, ώστε να βρεθούν και να ελεγχθούν οι υπαίτιοι µιας τέ-
τοιας επιχείρησης συγκάλυψης. Και αυτά είναι και τα ερωτήµατα
εξάλλου που καταθέτουν σήµερα οι µηχανοδηγοί του ΟΣΕ στο
εξώδικο που κάνουν στον ΟΣΕ. Τα ίδια ερωτήµατα κάνουν.
Οπότε ίσως απαντήσετε αφού εδώ δεν µας απαντάτε. 

Την ώρα, µάλιστα, που το φάντασµα της ατιµωρησίας και των
αναπάντητων ερωτηµάτων πλανάται πάνω από όλη την κοινωνία
είναι προφανές ότι η οικοδόµηση του αφηγήµατος περί ανθρώπι-
νου λάθους καταρρέει σαν χάρτινος πύργος. Και τίνος ανθρώπου
λάθος; Αυτού του ανθρώπου που µε τη µεθοδολογία τής ρουσφε-
τολογίας σας εσείς βάλατε στη θέση του σταθµάρχη. Για αυτόν
τον άνθρωπο µιλάµε, για αυτό το ανθρώπινο λάθος του συγκεκρι-
µένου ανθρώπου. Η θεωρία αυτή εξάλλου τέθηκε και στην εξετα-
στική επιτροπή από την πρώτη στιγµή. Από εσάς τέθηκε µάλιστα
σε αυτή την επιτροπή, η οποία ήταν παρωδία, που έκλεισε όπως
έκλεισε άρον-άρον χωρίς να καλεστούν οι µάρτυρες που έπρεπε
να καλεστούν και, µάλιστα, µε µια δικογραφία ελλιπή.

Καταλήγουµε στο γνωστό τρίπτυχο, κυρίες και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας: Διαφθορά, συγκάλυψη, ατιµωρησία. Η τα-
κτική σας, επίσης, είναι γνωστή. Κατασκευάζετε εσωτερικούς και
εξωτερικούς εχθρούς µόνο και µόνο για να συγκαλύψετε τις ευ-
θύνες σας. 

Όµως, αυτό που συµβαίνει µε τα Τέµπη είναι η θλιβερή κορω-
νίδα στον όλον αυτόν κατήφορο των συσσωρευµένων σκανδά-
λων, γιατί έχουν προηγηθεί υποκλοπές, έχει προηγηθεί η Πύλος,
οι παρεµβάσεις στις ανεξάρτητες αρχές και στη δικαιοσύνη, τα
push backs των µεταναστών, η επίθεση στους δηµοσιογράφους,

η διαρροή των e-mail των αποδήµων.
Όµως, σε όλα αυτά αυτό που συµβαίνει, αυτό εδώ το έγκληµα

των Τεµπών, είναι κάτι που συµβαίνει για πρώτη φορά. Ξέρετε
ότι είναι η πρώτη φορά σε όλα αυτά; Ότι για πρώτη φορά τόσο
σκανδαλωδώς προσπαθείτε να πάτε ενάντια στο αίσθηµα της
κοινωνίας; Αυτό σας έχει ξεπεράσει.

Έρχεται, όµως, η ώρα που θα εκδηλωθεί αυτή η οργή, καθώς
είναι και άλλα µαζεµένα, όπως η εµπορευµατοποίηση των δηµό-
σιων αγαθών, η αποχαλίνωση των ολιγοπωλίων που πραγµατικά
θεωρούν πως βρίσκονται στο El Dorado της ασυδοσίας, ενώ την
ίδια ώρα η Κυβέρνηση διαβάζει µόνο «ECONOMIST» και νοµί-
ζουµε όλοι ότι ζούµε σε Ελβετία, σε τόσο προχωρηµένη χώρα
πια, σε µια χώρα που αγκοµαχάει πραγµατικά κάτω από την ακρί-
βεια, την εργασιακή ανασφάλεια, την ενεργειακή φτώχεια, τη
διάλυση του πρωτογενή τοµέα, αλλά και τη συνολική επιδείνωση
της ποιότητας ζωής.

Και θέλω εδώ να µε προσέξετε: Μπορεί, αγαπητοί συνάδελφοι,
να µη ζούµε στο καθεστώς του υπαρκτού σοσιαλισµού που πα-
ρακολουθούσε τους πάντες, που συγκάλυπτε σκάνδαλα, που
διαµόρφωνε συνειδήσεις και εξόντωνε κάθε διαφορετική άποψη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τι λέει, κύριε Πρόεδρε;
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ζούµε, όµως, σίγουρα στο καθεστώς

του υπαρκτού παρακρατικού «παρεοκρατισµού» της Νέας Δηµο-
κρατίας µε τον δήθεν αρχάγγελο της ευρωπαϊκής σταθερότητας
και κανονικότητας, τον κ. Μητσοτάκη, ο οποίος σήµερα είναι ο
σκοτεινός εφιάλτης της δηµοκρατίας και του κράτους δικαίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, ολοκληρώ-
στε, κυρία συνάδελφε.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Και το τραγικό ερώτηµα είναι -και
κλείνω- πόση φθορά θα έχετε προκαλέσει τελικά, αφού φύγετε,
σε αυτό που λέγεται δηµοκρατία και τι καµένη γη θα αφήσετε
πίσω, αλλά ένα θα σας πω, ότι κανένα µπάζωµα και καµµία µον-
ταζιέρα αυτή τη φορά δεν θα µπορέσει να σας σώσει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός Εξωτερικών κ. Γεραπετρίτης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στεκόµαστε µε σεβασµό απέναντι

στη µνήµη των νεκρών και µε θλίψη απέναντι στις οικογένειες και
τους οικείους, σε µία δύσκολη πάντα στιγµή, όταν αναφερόµαστε
στο πιο τραγικό δυστύχηµα του ελληνικού σιδηροδρόµου, µία
στιγµή η οποία σηµαδεύει τους οικείους, αλλά σηµαδεύει και το
συλλογικό υποσυνείδητο ολόκληρης της πατρίδας µας.

Θα µου επιτρέψετε, έχοντας και την εµπειρία της θητείας ως
Υπουργός Επικρατείας, αρµόδιος µετά το δυστύχηµα για θέµατα
υποδοµών και µεταφορών, να εστιάσω στα ζητήµατα που αφο-
ρούν στη συγκεκριµένη περίπτωση και να προσπαθήσω να φω-
τίσω ορισµένες από τις πλευρές µε την ευκαιρία της πρότασης
δυσπιστίας που κατατέθηκε από την Αντιπολίτευση.

Πρώτα στα διαδικαστικά: Στο τέλος του 2014 υπογράφεται η
περίφηµη σύµβαση για την αναβάθµιση συνολικά της σηµατοδό-
τησης και της τηλεδιοίκησης στην Ελλάδα. Αρχίζει η υλοποίησή
της στις αρχές του 2015. Προέβλεπε µία διετή διάρκεια. Θα
έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί η σύµβαση σε όλα της τα σηµεία
στον κεντρικό άξονα εντός διετίας, πλην, όµως, το 2016 και έχον-
τας συµπληρώσει µόνο ένα ποσοστό µικρότερο του 18%, ενόσω
θα έπρεπε να είχε ολοκληρωθεί εξ ολοκλήρου, µε αυτό το ποσο-
στό ουσιαστικά διακόπτεται η σύµβαση και παύει να εκτελείται.
Γιατί; Διότι διαπιστώθηκε ότι η κατάτµηση της σύµβασης αυτής
σε δύο πεδία, σε βόρειο και νότιο, δηµιουργούσε ασυµβατότητα
και άρα ήταν αδύνατο να µπορέσει να καταστεί συµβατή και λει-
τουργική. Για τον λόγο αυτόν έως και το τέλος της θητείας της
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, το 2019, δεν υπάρχει καµµία απολύτως
πρόοδος εργασιών. Συνεπώς, λιγότερο του 20% ήταν λειτουρ-
γικό µε την παράδοση της κυβέρνησης από τον ΣΥΡΙΖΑ στη Νέα
Δηµοκρατία το 2019.

Από το σηµείο εκείνο ανελήφθη η διακυβέρνηση και προσπά-
θησε η τότε ηγεσία να επιταχύνει τις διαδικασίες, κάτι όχι ιδιαι-
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τέρως εύκολο, διότι, πρώτον, θα έπρεπε να υπάρξει συνεννόηση
µε την αρµόδια Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Στη συνέχεια, όµως, θα
έπρεπε να περάσει από Ελεγκτικό Συνέδριο, από Εθνική Αρχή
Διαφάνειας και βεβαίως, από την πραγµατογνωµοσύνη του Τε-
χνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος. Η πραγµατικότητα είναι ότι συ-
νεχίζεται η σύµβαση αυτή και ολοκληρώνεται, δυστυχώς,
τραγικά µε καθυστέρηση τον περασµένο Σεπτέµβριο και ενόσω
ήδη έχει υπάρξει το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών.

Θέλω να πω ότι έχοντας µελετήσει πολύ και το συγκεκριµένο
δυστύχηµα, αλλά και τη γενικότερη λειτουργία του σιδηροδρό-
µου στη θητεία µου στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών,
για να συµβεί το δυστύχηµα αυτό συνέβησαν µία σειρά από
σφάλµατα τα οποία ανάγονται σε προσωπικό θέµα.

Πρώτα από όλα, το γεγονός ότι δεν υπήρξε αυτόµατη χάραξη
της διαδροµής, µολονότι αυτόµατη χάραξη συντελέστηκε την
ίδια ηµέρα, την 28η Φεβρουαρίου, σε πολλές άλλες διαδροµές
από τον ίδιο σταθµάρχη και µολονότι τόσο πριν όσο και µετά η
πραγµατογνωµοσύνη απέδειξε ότι λειτουργούσε απολύτως ορθά
το σύστηµα της αυτόµατης χάραξης.

Στη συνέχεια, θα έπρεπε τα κλειδιά να έχουν τοποθετηθεί κατά
τρόπο ώστε η αµαξοστοιχία να κινηθεί στην ίδια γραµµή. Ατυχώς,
τα κλειδιά ήταν δροµολογηµένα προς την αντίθετη κατεύθυνση,
µε τελική συνέπεια η αµαξοστοιχία να βρεθεί στο αντίθετο ρεύµα
και να συναντήσει την αµαξοστοιχία καθόδου.

Και τέλος, η τοπική τηλεδιοίκηση, δηλαδή ο πίνακας ελέγχου
ο οποίος βρισκόταν σε απόλυτη λειτουργία όπως έχει διαπιστω-
θεί και πριν και µετά το δυστύχηµα, ο οποίος περιοριζόταν για
περίπου δεκατρία χιλιόµετρα πριν και µετά τον Σταθµό της Λά-
ρισας, για όλο το διάστηµα µετά τον Σταθµό της Λάρισας και για
περίπου πεντέµισι χιλιόµετρα έδειχνε την πορεία η οποία βρισκό-
ταν στο ίδιο ρεύµα µε την αµαξοστοιχία καθόδου. Άρα, ο επιτό-
πιος σταθµάρχης µπορούσε για πεντέµισι τουλάχιστον χιλιό-
µετρα να δει ότι η κατεύθυνση των δύο συρµών ήταν προς µία
µετωπική σύγκρουση και βεβαίως, δεν υπήρξε η ανάλογη αντί-
δραση ούτε από την πλευρά της αµαξοστοιχίας.

Ήταν µία σειρά από σφάλµατα τα οποία οδήγησαν σε απανω-
τές παραβιάσεις πρωτοκόλλου. Υπήρχε πρωτόκολλο ασφαλείας,
το οποίο προέβλεπε πολλαπλές δικλίδες οι οποίες θα έπρεπε
όλες να παραβιαστούν, έτσι ώστε να έχουµε αυτό το τραγικό και
επώδυνο αποτέλεσµα το οποίο είδαµε την 28η Φεβρουαρίου του
2023.

Στη συνέχεια, µετά το δυστύχηµα υπήρξε µία συντονισµένη
προσπάθεια, έτσι ώστε να διερευνήσει η πολιτεία τα αίτια που
προκάλεσαν το δυστύχηµα αυτό. Υπήρξε, πέρα από τη δικαστική
διερεύνηση των αιτίων του δυστυχήµατος -και εδώ θέλω να
εξάρω την ταχύτητα µε την οποία αντέδρασε η δικαιοσύνη, προ-
τεραιοποίηση ζήτησε η ίδια η προηγούµενη κυβέρνηση- µία πο-
λύπλευρη προσπάθεια από το Υπουργείο Υποδοµών και
Μεταφορών και από εµένα προσωπικά για τη διοικητική διερεύ-
νηση. Τοποθετήθηκε µια ειδική επιτροπή εµπειρογνωµόνων, η
οποία σε χρόνο ρεκόρ, σε σαράντα πέντε ηµέρες, είχε ένα πο-
λυσέλιδο πόρισµα το οποίο απέδιδε τις ευθύνες που αναλογού-
σαν σε όλα τα κεφάλαια.

Επίσης, µε δική µου πρωτοβουλία και επίσκεψή µου στην Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή η αρµόδια επίτροπος διέταξε την έρευνα, έτσι
ώστε να έχουµε ένα αµερόληπτο πόρισµα εκ µέρους της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής. Δυστυχώς, το πόρισµα αυτό πάντοτε στο
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης παίρνει πολύ χρόνο, δεν έχει
ακόµη ολοκληρωθεί, αναµένεται σύντοµα, αλλά πάντως το βέ-
βαιον είναι ότι θα διαλευκάνει περαιτέρω τις συνθήκες του δυ-
στυχήµατος.

Και βεβαίως, υπήρξε ένας πάρα πολύ εκτεταµένος κοινοβου-
λευτικός έλεγχος, ο οποίος έγινε τόσο την προηγούµενη κοινο-
βουλευτική περίοδο -ο ίδιος προσωπικά παρέστην σε πολλαπλές
συνεδριάσεις της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας και σε
άλλες επιτροπές της Βουλής για να εξηγήσω τα γεγονότα- όπως
επίσης και στην τρέχουσα κοινοβουλευτική περίοδο όπου είχαµε
τη συγκρότηση της εξεταστικής επιτροπής.

Όλα αυτά -θα µου επιτρέψετε να πω- δεν κατατείνουν και δεν
θα µπορούσαν να κατατείνουν σε οποιαδήποτε επιχείρηση συγ-
κάλυψης. Δεν αντιστοιχεί σε αυτό. Αντιθέτως, η Κυβέρνηση επι-

χείρησε να έχει µία πλήρη διαφάνεια, διότι µόνο µέσω αυτής της
διαφάνειας θα µπορούσε να επέλθει η κάθαρση σε ένα τόσο τρα-
γικό συµβάν.

Και θέλω να πω το ακόλουθο: Διάβασα µε προσοχή την πρό-
ταση δυσπιστίας εκ µέρους της Αντιπολίτευσης. Θα µου επιτρέ-
ψετε να πω ότι σε πολλά σηµεία η πρόταση δυσπιστίας έχει
πολλές και σηµαντικές πραγµατικές και νοµικές πληµµέλειες.

Πρώτα από όλα, αναφέρεται στην εξεταστική επιτροπή η
οποία συγκροτήθηκε για να διερευνήσει τα αίτια του δυστυχή-
µατος.

Η εξεταστική επιτροπή επιτέλεσε το έργο της, σύµφωνα µε το
Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής. 

Θέλω, όµως, να κάνω µία παρατήρηση, η οποία είναι µια δια-
χρονική ιστορική παρατήρηση που αναφέρεται στους θεσµούς
στην Ελλάδα. Από το 2019, όταν ανέλαβε τη διακυβέρνηση η Νέα
Δηµοκρατία έως και σήµερα, έχουν υπάρξει τρεις εξεταστικές επι-
τροπές οι οποίες αφορούν τα πεπραγµένα της δικής µας Κυβέρ-
νησης. Επαναλαµβάνω, οι εξεταστικές επιτροπές που συγκρο-
τήθηκαν αφορούσαν πεπραγµένα της δικής µας Κυβέρνησης. Με
τον τρόπο αυτόν αποκαταστάθηκε στο ορθό το πνεύµα του Συν-
τάγµατος που θέλει την εξεταστική επιτροπή να είναι µέσο κοινο-
βουλευτικού ελέγχου της Βουλής προς την Κυβέρνηση. Γιατί;
Διότι µε πρωτοβουλία αυτής της κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας
στην αναθεώρηση του 2019 δόθηκε η δυνατότητα στην αντιπολί-
τευση να συγκροτεί έστω και µειοψηφικά εξεταστικές επιτροπές
για τη διερεύνηση των πραγµάτων των πολιτικών. 

Κύριε Μάντζο, αξιότιµε κύριε Βουλευτά, θέλω να ρωτήσω το
εξής: Το ΠΑΣΟΚ κυβέρνησε για περισσότερα από είκοσι χρόνια.
Πόσες εξεταστικές επιτροπές συγκροτήθηκαν ενόσω ήταν κυ-
βέρνηση το ΠΑΣΟΚ για το ίδιο το ΠΑΣΟΚ; Κυβέρνησε για περισ-
σότερο από είκοσι χρόνια! Καµµία, κύριε Μάντζο. 

Αξιότιµοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ο ΣΥΡΙΖΑ κυβέρνησε για
πέντε χρόνια. Πόσες εξεταστικές επιτροπές συγκροτήθηκαν για
να αξιολογήσουν πεπραγµένα της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ; Επί-
καιρα; Πόσες; Καµµία!

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Πόσα Τέµπη;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Αυτή η

κοινοβουλευτική Πλειοψηφία έχει άλλη αντίληψη για τον κοινο-
βουλευτισµό και άλλη αντίληψη για τη δηµοκρατία. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν είναι δική σας
πρωτοβουλία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Για τον
λόγο αυτόν, σε λιγότερο από πέντε χρόνια έχουµε τρεις εξετα-
στικές επιτροπές που συγκροτήθηκαν µε πλειοψηφία της Αντι-
πολίτευσης, για να ελέγξουν τα πεπραγµένα της Κυβέρνησης.
Και αυτό είναι το σωστό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Αντιθέτως, σε διακυβέρνηση στο σύνολο της Μεταπολίτευσης
και µετά το 1981 δεν έκρινε ποτέ η πλειοψηφία ούτε του ΠΑΣΟΚ
ούτε του ΣΥΡΙΖΑ ότι άξιζε να συγκροτηθεί µια εξεταστική επι-
τροπή για τα τυχόν λάθη της διακυβέρνησής τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και θέλω να θέσω ορισµένα ζητήµατα τα οποία αφορούν την

πρόταση δυσπιστίας. Πέρα από το ζήτηµα της συγκρότησης εξε-
ταστικής επιτροπής, βλέπω ότι η πρόταση για τη συγκρότηση
της εξεταστικής στηρίζεται σχεδόν εξ ολοκλήρου στο πόρισµα
της τριµελούς επιτροπής εµπειρογνωµόνων, η οποία συστήθηκε.
Από ποιον συστήθηκε, αξιότιµα µέλη του Κοινοβουλίου; Η διοι-
κητική επιτροπή από ποιον συγκροτήθηκε; Συγκροτήθηκε από
την ίδια την προηγούµενη κυβέρνηση. Εµείς στο πλαίσιο της
οφειλόµενης αυτοδιόρθωσης και του αυτοελέγχου που πρέπει
να κάνει κάθε κυβέρνηση συγκροτήσαµε επιτροπή από επιστή-
µονες που δεν µπορεί να αµφισβητηθεί η ακεραιότητά τους και
η γνώση τους στα θέµατα, έτσι ώστε σε πάρα πολύ σύντοµο
χρόνο, σε λιγότερο από σαράντα πέντε ηµέρες, να έχουµε ένα
πόρισµα. Και όσον αφορά το πόρισµα µε τα όποια προβλήµατα,
νοµίζω ότι δεν µπορεί να αµφισβητηθεί η αντικειµενικότητά του. 

Να σας θυµίσω κάτι; Όταν συγκροτήθηκε η επιτροπή αυτή -
γιατί συγκροτήθηκε µε δική µου απόφαση υπό την ιδιότητά µου
ως Υπουργού Επικρατείας αρµόδιου για θέµατα υποδοµών και
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µεταφορών- ξέρετε τι συνέβη; Δέχθηκα πάρα πολύ σκληρές επι-
θέσεις ότι προσπαθώ εγώ συγκροτώντας µια δική µου επιτροπή
να συγκαλύψουµε τα όσα συνέβησαν στα Τέµπη. Ε, αυτή την επι-
τροπή επικαλείστε σήµερα για να συγκροτήσετε τη σηµερινή επι-
τροπή για την πρόταση δυσπιστίας, τη δική µας επιτροπή, αυτή
που συγκροτήσαµε εµείς! Πόσες φορές στην κοινοβουλευτική
ιστορία έχουν υπάρξει κοινοβουλευτικές παρατάξεις που συγ-
κρότησαν οι ίδιες επιτροπές, για να ελέγξουν τα δικά τους πε-
πραγµένα; Καµµία! Αλλά αυτή η Κυβέρνηση έχει το θάρρος να
ελέγχει τα πράγµατα, να κάνει τον αναγκαίο αυτοέλεγχο, να βλέ-
πει τα ζητήµατα τα οποία ανακύπτουν µε σθένος, µε παρρησία
και τόλµη και όταν χρειάζεται, και µε αυτοκριτική. 

Όµως, εδώ µέσα στα πολλά τα οποία αναφέρει η πολυσέλιδη
έκθεση, το πόρισµα της επιτροπής, µέσα στην πρόταση για την
ψήφο δυσπιστίας αναφέρεται µεταξύ άλλων ότι η Κυβέρνηση
αγνόησε πλήρως το πόρισµα της τριµελούς επιτροπής, κατά της
οποίας βάλατε όλοι. Όλο το Κοινοβούλιο έβαλε κατά αυτής της
επιτροπής. Γιατί; Διότι η επιτροπή συνέστησε ότι η τραγωδία
µετά βεβαιότητας θα είχε αποφευχθεί εάν υπήρχε η οποιαδή-
ποτε ολοκλήρωση της σύµβασης 717. Αυτό δεν υπάρχει µέσα
στο κείµενο. Αντιθέτως, εγώ βλέπω πολλά πράγµατα τα οποία
είναι χρήσιµα και µας βοηθούν για το µέλλον, αλλά µε κάθε σε-
βασµό δεν λένε αυτό. 

Και είµαι σίγουρος ότι µελετήσατε αναλυτικά το κείµενο µε το
οποίο αιτείσθε την ψήφο δυσπιστίας. Όµως, η πραγµατικότητα
είναι ότι αυτά τα οποία αναφέρει το πόρισµα δεν είναι αυτά. Στη
σελίδα 81 αναφέρετε ότι ήδη είχε αποκατασταθεί η λειτουργία
και στις δύο γραµµές και έπρεπε ο σταθµάρχης Λάρισας να είχε
προβεί στη δυνατότητα άλφα για την αυτόµατη χάραξη. Επίσης,
αναφέρετε ότι προκύπτει πως στην περίπτωση της τηλεδιοίκη-
σης, αν είχε ολοκληρωθεί το έργο, το επίπεδο ασφαλείας προ-
σεγγίζει το µέγιστο, χωρίς ωστόσο να το εξασφαλίζει. Επιπλέον,
αναφέρετε ότι µε το σύστηµα ETCS -το οποίο είναι το σύστηµα
της αυτόµατης πέδησης- το σύστηµα δηλαδή για να σταµατά αυ-
τόµατα το τρένο σε λειτουργία και µε δεδοµένο ότι θα γινόταν η
χάραξη -πάντοτε χρειάζεται το ανθρώπινο χέρι από τον χειριστή
του σταθµού- η περίπτωση να γίνει θα είχε αποφευχθεί.

Η πραγµατικότητα, λοιπόν, είναι ότι εδώ υπήρχε µια σύνθεση
ανθρώπινων λαθών η οποία οδήγησε στο µοιραίο. Δεν λέω ότι
διαχρονικά δεν υπήρχαν συστηµικά σφάλµατα. Υπήρχαν. Αυτά,
δυστυχώς, έρχονται σε πολλές περιπτώσεις προς επίρρωση του
ανθρώπινου λάθους. Όµως, ειδικά για τα ζητήµατα που έχουν να
κάνουν µε τις συγκεκριµένες συµβάσεις, τις παρατάσεις οι
οποίες δόθηκαν, αυτές οφείλονταν στους λόγους που σας ανέ-
φερα. Όλες δε οι παρατάσεις εδόθησαν µε την έγκριση της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής. Άρα, καλό θα είναι όταν µνηµονεύουµε την
Ευρωπαία εισαγγελέα, να αντιλαµβανόµαστε ότι οι όποιες παρα-
τάσεις δεν ενεργοποιήθηκαν µονοµερώς από την ελληνική Κυ-
βέρνηση και το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, αλλά µόνο
κατόπιν άδειας του ίδιου του φορέα ο οποίος τον χρηµατοδό-
τησε. 

Και να καταλήξω σε σχέση µε την πρόταση την οποία καταθέ-
σατε. Με κάθε σεβασµό, θα µου επιτρέψετε να πω το εξής.
Υπήρξε εν προκειµένω ένα δηµοσίευµα εφηµερίδας την Κυριακή.
Αµέσως υπήρξε η τοποθέτηση ότι θα κατατεθεί η πρόταση δυ-
σπιστίας. Αντιλαµβάνοµαι ότι πάντοτε όταν υπάρχει µία ζέση πο-
λιτική για να στραφεί η Αντιπολίτευση κατά της Κυβέρνησης, θα
υπάρξει πολλή δουλειά. Εντούτοις, θα αναφέρω το ίδιο το κεί-
µενο της πρότασης δυσπιστίας, που είµαι σίγουρος ότι το έχετε
µελετήσει. Κάποιοι αφαίρεσαν παράνοµα τις συνοµιλίες του
σταθµάρχη, της έδωσαν αλλοιωµένες -σας διαβάζω το κείµενό
σας-, ώστε να φαίνεται πως ο σταθµάρχης είχε υποδείξει λανθα-
σµένη πορεία στο µοιραίο τρένο. Το διαβάσατε πριν το υπογρά-
ψετε; Είστε σίγουροι ότι αυτή τη στιγµή αυτό το οποίο γράφετε
θέλετε να είναι η πολιτική σας παρακαταθήκη; Επαναλαµβάνω,
«φαίνεται πως ο σταθµάρχης είχε υποδείξει λανθασµένη πορεία
στο µοιραίο τρένο». Φαίνεται; Αµφισβητείται η ελληνική δικαιο-
σύνη, η οποία αµέσως διέταξε την προσωρινή κράτηση γι’ αυτόν
τον λόγο; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Στο συγκεκριµένο ηχητικό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Θα µου

επιτρέψετε να πω ότι η προσπάθεια να αποδοθεί µοµφή στην Κυ-
βέρνηση δεν αποδίδει σεβασµό ούτε στη µνήµη των νεκρών. Και
το λέω αυτό, δυστυχώς, µε περίσκεψη, διότι εν προκειµένω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
πόσο χρόνο χρειάζεστε ακόµα; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σε ένα
λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ζητώ ταπεινά συγγνώµη γι’
αυτή την παρέκταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, συνεχίστε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Θέλω

να πω το εξής: Από την πρώτη στιγµή η ελληνική Κυβέρνηση είχε
τοποθετηθεί και είπε ότι πράγµατι αν είχαν ολοκληρωθεί όλες οι
διαδικασίες, θα υπήρχε µια σοβαρή πιθανότητα να είχε αποφευχ-
θεί το δυστύχηµα. Θέλω να σας πω, όµως, και µε τη σύντοµη εµ-
πειρία που απέκτησα στη θητεία µου ασκώντας χρέη και
Υπουργού Υποδοµών ότι πάντοτε θα υπάρχει ένα ανθρώπινο χέρι
το οποίο θα ελέγχει την κίνηση και ουσιαστικά θα διαµορφώνει
τις συνθήκες υπό τις οποίες κινούνται οι συρµοί. Πάντοτε θα
υπάρχει ο ανθρώπινος παράγων. Δυστυχώς, η ολοκλήρωση της
σύµβασης ήρθε µε καθυστέρηση και ήρθε ενόσω είχε συντελε-
στεί αυτή η καταστροφή.

Όµως, θα µου επιτρέψετε να πω ότι είναι αδιανόητο σε ένα
κείµενο το οποίο µένει στην ιστορία, που είναι η πρόταση δυσπι-
στίας, να αναφέρεται ότι η Κυβέρνηση έφτασε µέχρι το σηµείο
της παραποίησης αποδεικτικών στοιχείων.

Ποια είναι η παραποίηση, αξιότιµες κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές; Και πού υπάρχει ο αιτιώδης σύνδεσµος µεταξύ της παραποί-
ησης και της κυβερνητικής λειτουργίας; Γιατί δηµιουργούµε
ψευδείς εντυπώσεις; Από πού προκύπτει ότι ήταν η Κυβέρνηση
εκείνη η οποία παραποίησε; Και ποια ήταν η παραποίηση εν τέλει;

Άρα, επειδή τα ιστορικά µένουν, θα πρέπει όλοι να στεκόµαστε
µε δέος απέναντι στην ιστορία και µε σεβασµό στη µνήµη εκεί-
νων που έχασαν τη ζωή τους, µε την ελπίδα να βελτιωθούν τόσο
οι συνθήκες σε όλες τις µεταφορές στην Ελλάδα ώστε να µη
χρειαστεί ποτέ πια να κάνουµε αυτή τη συζήτηση στο µέλλον. 

Ευχαριστώ και συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, για την καθυστέ-
ρηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Υπουργέ, µη µας φύγετε γιατί ζήτησαν τον λόγο κάποιοι

Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι για µία παρέµβαση, µε πρώτο τον
κ. Καραθανασόπουλο και µετά τον κ. Τσακαλώτο. Και αν υπάρχει
κάποιος άλλος, θα το δούµε.

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ανα-

φερθήκατε σε µια σειρά ζητήµατα που είχαν να κάνουν µε το έγ-
κληµα στα Τέµπη. Όµως θα ήθελα να σας θέσω ορισµένα
ερωτήµατα. 

Ερώτηµα πρώτον: Ο αριθµός των εργαζοµένων στον ΟΣΕ είχε
µειωθεί απελπιστικά. Ήταν το 1/3 του οργανογράµµατος. Αυτό
σηµαίνει εντατικοποίηση της εργασίας, λειψή εκπαίδευση, πολύ
πιο εύκολο το ανθρώπινο λάθος. 

Δεύτερον, όταν έγινε το έγκληµα, κανένα από τα συστήµατα
ασφαλείας δεν λειτουργούσε, παρά µόνο ο τοπικός πίνακας χει-
ρισµού. Έβλεπε για ενάµισι χιλιόµετρο, γιατί είχαν καεί κάποια
λαµπάκια από ό,τι έλεγαν οι ειδικοί. 

Και τρίτον, κανείς δεν µπορούσε να ελέγξει τότε -και τώρα εν-
δεχόµενα- το τι µεταφέρει µια εµπορική αµαξοστοιχία. 

Άρα, έχουµε τρεις παράγοντες που διαµορφώνουν ένα εκρη-
κτικό µείγµα. Από αυτή την άποψη, λοιπόν, από πού κι ως πού µι-
λάµε µόνο για ανθρώπινο λάθος; Αυτό είναι το ένα.

Δεύτερον, µιλήσατε για την 717. Ο προκάτοχος του κ. Καρα-
µανλή, ο κ. Σπίρτζης, µίλησε για µια διάτρητη σύµβαση, µε απαρ-
χαιωµένα υλικά που περιείχε τα οποία δεν ήταν καν στο εµπόριο
και είχαν αποσυρθεί εδώ και δεκαπέντε χρόνια από τότε. Τη σύµ-
βαση αυτή την υπέγραψε ο κ. Χρυσοχοΐδης. Ήταν Υπουργός Με-
ταφορών µε πρόταση του ΠΑΣΟΚ στη συγκυβέρνηση. 

Άρα, λοιπόν, µια τέτοια σύµβαση διάτρητη, χωρίς υλικά, ανα-
λώσιµα γιατί είχαν αποσυρθεί από το εµπόριο και είχε περάσει η
τεχνολογία τους, πώς θα µπορούσε να υλοποιηθεί; 

13462 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Και δεύτερον, ήταν η µοναδική σύµβαση αυτή, κύριε Υπουργέ,
που δεν είχε υλοποιηθεί; Δεν ήταν άλλες τρεις συµβάσεις που
«έτρεχαν» για συστήµατα ασφαλείας που δεν είχαν ολοκληρωθεί
και µάλιστα από το 2006-2007 -για φαντάσου!- και για το σύ-
στηµα επικοινωνίας και για το σύστηµα αυτόµατης πέδησης;
Αυτές µέχρι το έγκληµα στα Τέµπη δεν είχαν υλοποιηθεί, δεν λει-
τουργούσαν, δεν ήταν λειτουργικές. Ποιοι ευθύνονται γι’ αυτά;

Θα σας θυµίσω, επειδή δεν πρέπει να διαβάζουµε αποσπασµα-
τικά, τις εκθέσεις της δικής σας επιτροπής. Τι έλεγε; Έλεγε ότι
η ΕΡΓΟΣΕ προκήρυσσε διαγωνισµούς µε τέτοιον τρόπο ώστε να
ικανοποιούνται όλες οι ανταγωνίστριες εταιρείες, µε αποτέλεσµα
να υπάρχει τεράστια ασυµβατότητα από το ένα χιλιόµετρο στο
άλλο χιλιόµετρο των συστηµάτων που αφορούσαν το ίδιο αντι-
κείµενο. Και γιατί το έκανε αυτό η «ΕΡΓΟΣΕ»; Διότι παρέµβαιναν
άµεσα, λένε, οι µηχανισµοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης που είχαν
σχέση µε προµηθευτές και επιχειρηµατικούς οµίλους, δηλαδή τα
λόµπι της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Θυµάστε την απόφαση του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου για τα λόµπι.

Αυτά, λοιπόν, δεν είναι ζητήµατα; Διότι εµείς λέµε ότι η Ευρω-
παϊκή Ένωση είναι συνυπεύθυνη του εγκλήµατος στα Τέµπη. Δεν
την αφορούµε. Αυτά δεν είναι ζητήµατα τα οποία οδήγησαν στο
να µην υπάρχει ασφάλεια στα τρένα διαχρονικά και στο να βά-
ζουν σε κίνδυνο την ανθρώπινη ζωή, όπως καταγράφει το ΚΚΕ
στο πόρισµά του ως πράξεις κακουργηµατικού χαρακτήρα;

Αυτά, λοιπόν, είναι θέµατα τα οποία πρέπει να τα προσπερά-
σουµε και να παραµείνουµε απλά και µόνο στον ανθρώπινο πα-
ράγοντα; 

Τι λέει η έκθεση της επιτροπής, κύριε Υπουργέ; Τη διαβάσατε,
αλλά λέει το εξής: Αν λειτουργούσε η φωτοσήµανση, το τρένο
δεν θα κινούνταν. Αυτό είναι το πρώτο επίπεδο. Αν λειτουργούσε
και η τηλεδιοίκηση, θα είχαν ακόµη µεγαλύτερο βαθµό ασφά-
λειας. Αν ακολουθούσε το σύστηµα επικοινωνίας και όχι το απαρ-
χαιωµένο VHF που έχει τυφλά σηµεία, θα µπορούσε να έχει
αποφευχθεί. Και, βεβαίως, αν υπήρχε και η αυτόµατη πέδηση,
δεν το συζητάµε. 

Να, λοιπόν, γιατί υπάρχουν εγκληµατικές ευθύνες για όλα
αυτά που έτυχε να συµβούν στο συγκεκριµένο περιστατικό στα
Τέµπη. Ήταν διαχρονικό το έγκληµα και οι εργαζόµενοι προει-
δοποιούσαν για το έγκληµα που µέλλεται να έρθει. Και ήρθε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Ο κ. Τσακαλώτος έχει τον λόγο για µια σύντοµη παρέµβαση κι

αυτός από τη Νέα Αριστερά. 
Ορίστε, κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Υπουργέ, έχω τρία δεδο-

µένα και δύο πολύ σύντοµες ερωτήσεις. 
Το πρώτο δεδοµένο είναι το εξής: Ο κ. Καραµανλής λίγο πριν

από την τραγωδία λέει σε Βουλευτές: «Είναι ντροπή να θέτετε
θέµατα ασφάλειας». 

Το δεύτερο δεδοµένο είναι ότι ο κ. Γενιδούνιας και ο κ. Τσαλί-
δης είχαν ενηµερώσει από ό,τι ξέρουµε τον Υπουργό γι’ αυτούς
τους κινδύνους και αυτό είχε βγει µετέπειτα. 

Το τρίτο δεδοµένο είναι ότι εσείς ο ίδιος που είχατε κάποια ευ-
θύνη µετά από την τραγωδία, πήρατε κάποια µέτρα για τους
σταθµάρχες και προχωρήσατε στην επιτροπή που έβγαλε το πό-
ρισµα εκ των τριών που είπατε. 

Άρα, θα σας κάνω µια µικρή ερώτηση. Τώρα, µε αυτά που ξέ-
ρουµε, στην εξεταστική έπρεπε να καλέσουµε τον κ. Γενιδούνια
και τον κ. Τσαλίδη;

Δεύτερη και πιο σηµαντική ερώτηση, κατά την άποψή µου,
είναι η εξής: Με αυτά που ξέρουµε τώρα, µε αυτές τις πράξεις
που κάνατε εσείς για να βοηθήσετε µετά την κατάσταση µε πε-
ρισσότερους σταθµάρχες και από τα πορίσµατα πριν φτάσουµε
στην εξεταστική, πόσα από αυτά θα µπορούσε να είχε κάνει ο κ.
Καραµανλής όταν είχε ενηµερωθεί από αυτά τα δύο πρόσωπα
ότι υπάρχει πρόβληµα; Υπάρχει κάτι από τις δικές σας πράξεις -
τις θετικές, λέω εγώ- που έγινε µετά από την κρίση και από αυτά
που µάθατε από τις έρευνες µε τη δική σας πρωτοβουλία, που ο
κ. Καραµανλής θα µπορούσε να το είχε βάλει µπρος, αντί να µας
απαντάει ότι είναι ντροπή; Να πήγαινε, δηλαδή και να έκανε
έρευνα τι λένε αυτοί οι δύο χριστιανοί και τι µπορούν να κάνουν
µε αυτό, µήπως υπάρχει πρόβληµα να είναι ένας σταθµάρχης;

Αυτές είναι οι δύο πολύ σύντοµες ερωτήσεις. Πρώτον, έπρεπε
αυτά τα δύο άτοµα να έρθουν στην εξεταστική; Δεύτερον, µε τη
γνώση µας εκ των υστέρων, κάποια από αυτά τα πράγµατα που
βγαίνουν από ό,τι έχει βγει µετά, θα µπορούσε να τα έχει κάνει ο
κ. Καραµανλής; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Απ’ ό,τι βλέπω, δεν
υπάρχει κάποιος άλλος που να θέλει τον λόγο.

Κύριε Υπουργέ, ο λόγος δίνεται σε σας. Θερµή παράκληση για
σύντοµες απαντήσεις. Πέντε λεπτά είναι αρκετά;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Θα
χρειαστώ το πολύ πέντε λεπτά.

Τηλεγραφικά θα απαντήσω και ευχαριστώ για τις παρατηρή-
σεις και τις ερωτήσεις σας, κύριοι Βουλευτές. 

Σε ό,τι αφορά τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τη µείωση
του προσωπικού, θα ήθελα να επισηµάνω ότι κατ’ εξοχήν µείωση
του προσωπικού συντελέστηκε την περίοδο της οικονοµικής κρί-
σης από το 2010 έως το 2019. Αµέσως µε την ανάληψη της δια-
κυβέρνησης από τη Νέα Δηµοκρατία υπήρξε προκήρυξη και
πρόσληψη διακοσίων νέων µισθωτών µε δελτίο παροχής υπηρε-
σιών που προκηρύχθηκαν µέσω ΑΣΕΠ. Μιλάµε για διακόσιες δε-
καεπτά νέες θέσεις, εκ των οποίων εκατόν δεκαεπτά για το 2021
και εκατό για το 2022. Συνολικώς, µιλάµε για τετρακόσιες δεκαε-
πτά νέες θέσεις. Την περίοδο ΣΥΡΙΖΑ είχαµε «µηδέν».

Δεύτερον, στο ότι κανένα σύστηµα δεν λειτουργούσε, µε κάθε
σεβασµό θα σας πω ότι λειτουργούσαν όλα τα συστήµατα. Λει-
τουργούσαν όλα τα προβλεπόµενα συστήµατα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Σας διαψεύδει η έκθεσή
σας, της επιτροπής σας. Σας διαψεύδει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ξέρετε
κάτι; Χαίροµαι πάρα πολύ να επικαλείστε την έκθεσή µου, διότι
µε λοιδορήσατε όλοι σε αυτή την Αίθουσα όταν έδωσα µία δοτή
επιτροπή για να τεκµηριώσει τις θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας.
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ που σήµερα αναλογίζεστε το σφάλµα
σας και την επικαλείστε, διότι θα ήθελα σε αντίστοιχες περιπτώ-
σεις -δεν θέλω να αναφερθώ σε περιπτώσεις- να υπήρχε το ανά-
λογο θάρρος από άλλες κυβερνήσεις να κάνουν αυτή την
αυτοκριτική που έκανε αυτή η Κυβέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και το «κανένα σύστηµα δεν λειτουργούσε», θα µου επιτρέ-

ψετε µε κάθε σεβασµό να σας πω ότι δεν ισχύει. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Και τα φωτόσηµα δεν

λειτουργούσαν. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Έχω

εδώ την έκθεση της επιτροπής. Πείτε µου τη σελίδα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Σελίδες 55-57. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Θα σας

παρακαλούσα πάρα πολύ να µου στείλετε ένα sms. 
Εγώ εκείνο το οποίο έχω να σας πω είναι το εξής: Μελέτησα,

διότι γνωρίζετε ότι έχω την έφεση να µελετώ πολύ. Ακόµα και
όταν δεν συµφωνώ, µελετώ πολύ, για να αντλώ επιχειρήµατα και
να αλλάζω τη γνώµη µου πολλές φορές. Εγώ είµαι πολύ διαβου-
λευτικός άνθρωπος. Αν πειστώ από κάτι, θα αλλάξω γνώµη και
αντιλαµβάνοµαι ότι πράγµατι έχουν υπάρξει διαχρονικά από όλες
τις κυβερνήσεις πολλά λάθη, τα οποία µπορεί να οδήγησαν σε
παθογένειες διαχρονικές. 

Από την άλλη πλευρά, σε ό,τι αφορά τη συγκεκριµένη περί-
πτωση, το σύστηµα αυτόµατης χάραξης λειτουργούσε ακριβώς
στις έντεκα το βράδυ της 28ης Φεβρουαρίου. Ο σταθµάρχης θα
µπορούσε να είχε κάνει αυτόµατη χάραξη, όπως έκανε εξάλλου
την ίδια ηµέρα σε πολλές περιπτώσεις. Δεν θέλω να το πω και
δεν το είπε ο Πρωθυπουργός προς τιµήν του, ότι φταίει αποκλει-
στικά και µόνο το ανθρώπινο λάθος. Προφανώς, όσο περισσότε-
ρες ασφαλιστικές δικλίδες υπάρχουν, τόσο περισσότερες είναι
οι πιθανότητες να αποφευχθεί ένα δυστύχηµα. Το αντιλαµβανό-
µαστε όλοι. Όµως, µε αυτά τα συστήµατα λειτουργήσαµε για πε-
νήντα χρόνια τον σιδηρόδροµο -µε αυτά τα συστήµατα!- χωρίς
να έχουν υπάρξει τέτοιες τραγωδίες. Πρέπει να τα ενισχύσουµε
και σήµερα πράγµατι ολοκληρώθηκαν οι συµβάσεις. Έχει ενισχυ-
θεί πάρα πολύ το σύστηµα …

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θύµιζε δεκαετία 1960
είπε ο δικός σας εµπειρογνώµονας.  
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ενισχύ-
θηκαν πάρα πολύ τα συστήµατα ενδοεπικοινωνιών, τα GSMR,
έτσι ώστε αυτή τη στιγµή ολόκληρο το δίκτυο να καλύπτεται από
αυτή την ασύρµατη επικοινωνία. Ενισχύθηκαν πάρα πολύ και ο
φωτισµός και η επικοινωνία εντός των σηράγγων, που είναι εξαι-
ρετικά σηµαντικό και βέβαια, ολοκληρώθηκε η φωτοσήµανση,
καθώς επίσης και η τηλεδιοίκηση πριν έρθει ο «Ντάνιελ» και δη-
µιουργήσει προβλήµατα σ’ ένα σηµαντικό µέρος της γραµµής,
το οποίο τώρα αποκαθίσταται. 

Θα µου επιτρέψετε να διαφωνήσω σε αυτό που είπατε, σε
σχέση µε το ότι κανένας δεν ελέγχει τι µεταφέρεται. Βεβαίως,
και ελέγχεται το φορτίο. Το φορτίο ελέγχεται από τους προβλε-
πόµενους στον κανονισµό λειτουργίας των σιδηροδρόµων. Εάν
µε ρωτάτε, αν υπάρχουν κάποιοι οι οποίοι παραβαίνουν τον όρκο
τους ή παραβαίνουν τις διατάξεις … 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εµ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών):… αυτό

είναι κάτι το οποίο το µελετά η δικαιοσύνη και εγώ δεν θα είµαι
προπετής σε αυτό. Εκείνο το οποίο εγώ ξέρω είναι ότι υπάρχουν
όλες εκείνες οι ασφαλιστικές δικλίδες, έτσι ώστε να υπάρχουν,
αν µη τι άλλο, επαρκείς έλεγχοι.

Ο κ. Σπίρτζης ανέφερε απηρχαιωµένα υλικά. Για να είµαι ειλι-
κρινής, δεν το άκουσα. Εκείνο το οποίο, επίσης, δεν άκουσα είναι
αυτοκριτική από τον κ. Σπίρτζη. Διότι το 2016, έναν χρόνο µετά
από την υπογραφή της σύµβασης, σταµατάει η εκτέλεσή της,
ενώ είχε διασπαστεί στα δύο και είχε καταστεί το βόρειο κοµµάτι
ασύµβατο µε το νότιο, µε αποτέλεσµα όταν αναλάβαµε πάλι και
το 2020, να χρειάζεται ακόµη και το µέρος που είχε υλοποιηθεί
να αλλάξει, για να καταστεί συµβατό µε το άλλο µέρος. 

Μιλάµε γι’ αυτή την κατάσταση. Άρα, καλό θα ήταν να κάνουµε
πρώτα απ’ όλα όλοι µας -κι εγώ το λέω πρώτος- την αυτοκριτική
µας.

Τέλος, να επισηµάνω το εξής δεν πρόκειται να προσπερά-
σουµε τίποτε. Θα κριθούν όλοι και θα κριθούµε όλοι για ό,τι
έχουµε πράξει. Δεν µπορεί, όµως, να υπάρχουν λαϊκά δικαστήρια
και δεν µπορεί να υπάρχει τέτοιου τύπου στοχοποίηση χωρίς
στοιχεία. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Σήµερα που µιλάµε, έχουµε αναπτύξει και άλλες ασφαλιστικές
δικλίδες στη λειτουργία των σιδηροδρόµων. Σήµερα που µιλάµε,
γνωρίζετε ότι τα συστήµατα τα οποία έχουµε -το ETCS, GSMR-
όλα τα συστήµατα αυτόµατης πέδησης και ειδοποίησης …

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν λειτουργεί το ETCS.
Δεν λειτουργεί, τι να κάνουµε!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Δεν
υπάρχουν. Τα συστήµατα τα οποία έχουµε, αυτή τη στιγµή δεν
υπάρχουν ούτε στο 20% των ευρωπαϊκών σιδηροδρόµων. Έχει
γίνει µια πολύ σηµαντική αναβάθµιση. Καθυστέρησε; Πράγµατι,
καθυστέρησε, αλλά η καθυστέρηση δεν οφείλεται πάντοτε σε αν-
θρώπινο λάθος. Υπάρχουν περιπτώσεις όπου υπάρχει στενότητα
στην προµήθεια υλικών, υπάρχουν οι περιπτώσεις, όπου υπάρχει
αντικατάσταση υλικών ή έλλειψη εργατικού δυναµικού. Επανα-
λαµβάνω: Όλες οι παρατάσεις εδόθησαν µε την άδεια της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής. 

Κύριε Τσακαλώτε, σας ευχαριστώ για τις παρατηρήσεις σας.
Θα ήθελα να σας πω το εξής. Θα επανέλθω σε κάτι, το οποίο δεν
θα σας αρέσει. Πριν το 2019 κυβέρνησε ο ΣΥΡΙΖΑ πέντε χρόνια.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δύο ερωτήσεις έκανα. Έχουν
σχέση µε το 2015-2019;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Θα ξε-
κινήσω και θα σας απαντήσω. Θα µου επιτρέψετε, όµως, να δια-
τυπώσω την ερώτησή µου; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ναι, αλλά απαντήστε στην ερώ-
τησή µου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Α, δεν
σας αρέσει να σας ρωτήσω; Εάν δεν σας αρέσει, να µη σας ρω-
τήσω. Εάν θέλετε, να σας ρωτήσω.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, πα-

ρακαλώ απαντήστε σύντοµα, για να προχωρήσουµε τη διαδικα-
σία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Θα

είµαι σαφής. Πόσες εξεταστικές επιτροπές έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ για
κακώς πεπραγµένα της διακυβέρνησής του;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Τι σχέση έχει αυτό µε τις ερωτή-
σεις που έκανα;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Μηδέν!
Πόσες έχει κάνει η Νέα Δηµοκρατία σε τεσσεράµισι χρόνια;
Τρεις. Γιατί; Διότι εµείς µόνοι µας δώσαµε τη δυνατότητα στην
Αντιπολίτευση να ελέγχει την Κυβέρνηση. 

Πόσες προανακριτικές κάνατε; Κάνατε την προανακριτική
«NOVARTIS», χωρίς στοιχεία, για να δούµε τι συµβαίνει. 

Εµείς, λοιπόν, θα συνεχίσουµε να πράττουµε εκείνο το οποίο
θεωρούµε ότι είναι σωστό. Εάν µε ρωτάτε, εάν στην εξεταστική
επιτροπή θα έπρεπε να έχουν κληθεί και άλλοι…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δύο συγκεκριµένοι ρώτησα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σας

λέω, λοιπόν, συγκεκριµένα ότι θα µπορούσαν να κληθούν και
πάρα πολλοί άλλοι.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Αυτοί οι δύο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-

κόπτετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Θα

µπορούσαν να κληθούν και πολλοί άλλοι. Θέλω, όµως, να σας
πάω ένα βήµα πιο πίσω. Η εξεταστική επιτροπή συγκροτήθηκε,
επειδή µία παράταξη σε αυτό το Κοινοβούλιο είχε την τόλµη να
εισαγάγει στο Σύνταγµα, γνωρίζοντας ότι είναι Κυβέρνηση, κύριε
Τσακαλώτε, και ότι κάποια στιγµή θα συγκροτηθεί εξεταστική, η
οποία θα κρίνει τα δικά της πεπραγµένα. Εµείς, όµως, δεν φοβό-
µαστε.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν είναι σωστό αυτό που κά-
νετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Δεν

φοβόµαστε την κριτική και θέλουµε πάντοτε να γινόµαστε καλύ-
τεροι. Εάν, κύριε Τσακαλώτε, εσείς βλέπετε στην ελληνική πολι-
τεία ότι όλα πηγαίνουν στραβά…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Αυτό είπα; Αυτό σας ρώτησα;
Αυτό ισχυρίστηκα; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Το υπο-
γράφετε.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δύο ερωτήσεις έκανα. Μπορείτε
να απαντήσετε στις δύο ερωτήσεις; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Εάν,
λοιπόν, θεωρείτε ότι η Ελλάδα αυτή τη στιγµή µοιάζει όλο και λι-
γότερο µε µία σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα, κάτι που όλοι το συ-
νυπογράψατε, τότε θα ήθελα να πω ότι εγώ, µακάρι, να ζήσω όλα
τα υπόλοιπα χρόνια σε αυτή την ευρωπαϊκή χώρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν απαντήσατε στις ερωτήσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώσατε,

κύριε Υπουργέ;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Καλούµε στο Βήµα…
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι δυνατόν να

µην απαντά ο Υπουργός στις ερωτήσεις; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, όχι, σας παρα-

καλώ! Προχωρούµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Έκανα δύο ερωτήσεις…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε, ο

Υπουργός τοποθετήθηκε όπως ήθελε ο ίδιος να τοποθετηθεί.
Δεν θα τον υποχρεώσουµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Οικονόµου από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Έκανα δύο ερωτήσεις. Αρνείστε
να απαντήσετε, κύριε Γεραπετρίτη; Είναι ντροπή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ησυχία! 
Δεν καταγράφεται τίποτα, κύριε Τσακαλώτο. Μην φωνάζετε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν καταγράφεται

τίποτα, κύριε Τσακαλώτο. 

13464 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Μετά τον κ. Οικονόµου, είναι ο κ. Καραµέρος, ο κ. Κακλαµάνης
και στη συνέχεια ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Χρυσο-
χοΐδης.

Κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, η κατάθεση της

πρότασης δυσπιστίας είναι αναφαίρετο δικαίωµα της Αντιπολί-
τευσης. Πραγµατικά είναι µία από τις κορυφαίες δυνατότητες
που έχει κοινοβουλευτικά να κριτικάρει και να προξενήσει πολι-
τικό πρόβληµα στην κυβέρνηση. 

Το ζήτηµα, όµως, όπως καταλαβαίνετε, είναι ότι και οι δικές
σας ενέργειες θα κριθούν και θα αξιολογηθούν. Δηλαδή, όταν
κάνεις µια πρόταση δυσπιστίας, πρέπει να δεις το περιεχόµενό
της, πότε κατατίθεται και πού αποβλέπει. Αποβλέπει θεωρητικά
και λογικά στην πτώση της Κυβέρνησης. Αυτό είναι σίγουρο ότι
δεν θα το πετυχαίνατε και µόνο πολιτική αφέλεια θα δήλωνε, εάν
πιστεύατε ότι θα µπορούσε να γίνει. 

Όµως, να δούµε πότε κάνατε την πρόταση δυσπιστίας και τι
λέτε. Είναι πρωτόγνωρο να κάνεις πρόταση δυσπιστίας µε
αφορµή ή µετά από ένα πρωτοσέλιδο. Αυτό πραγµατικά ξένισε
και προκάλεσε µεγάλη απορία. 

Το πρωτοσέλιδο αυτό ήταν το κερασάκι στην τούρτα; Ήταν
αυτό το οποίο ψάχνατε επ’ αφορµή, για να κάνετε την κίνηση
σας, για να δηµιουργήσετε πολιτικές εξελίξεις; Εγώ νοµίζω ότι
προσπαθείτε, όπως πιάνεται ο πνιγµένος από τα µαλλιά του, εν
όψει των ευρωεκλογών σε µόλις δύο µήνες, να δηµιουργήσετε
και να εργαστείτε πάνω σε ένα κλίµα, το οποίο από κάτω το δου-
λεύετε πάρα πολύ το τελευταίο διάστηµα. 

Είναι ένα τραγικό δυστύχηµα, µε τους ανθρώπους που χάθη-
καν, τις οικογένειες που πονάνε. Πονάµε όλοι µαζί γι’ αυτούς
τους ανθρώπους που χάθηκαν και το κλίµα πραγµατικά στην κοι-
νωνία είναι βεβαρηµένο. Είναι ένα πολύ δυσάρεστο γεγονός.
Ποιος δεν θα το πει αυτό; Και πάνω σε αυτό ξαναπροσπαθεί η
Αντιπολίτευση να στήσει την πάνω και την κάτω πλατεία. Προ-
σπαθεί ξανά η Αντιπολίτευση να δηµιουργήσει όρους ρήξεως
κοινωνικής κατ’ αρχάς, πολιτικής, να πάµε στις ευρωεκλογές µε
ακραία πόλωση και να µπορείτε να πείτε, βάζοντας διλήµµατα
τέτοιου τύπου στον ελληνικό λαό, πώς πρέπει να αντιδράσει. Με
τρόπο συντεταγµένο; Όχι, δεν γίνεται να αντιδράσει µε τρόπο
συντεταγµένο αν αυτά που λέτε είχαν ίχνος σοβαρότητας και
αξιοπιστίας. Θα είχε νόηµα να τα ακούγαµε αυτά και σε προ-
ηγούµενες µεγάλες τραγωδίες, όπως, ας πούµε, στο Μάτι. Σας
έπιασε ο αβάσταχτος πόνος για τους ανθρώπους που χάνονται
ή για τις οικογένειές τους και αυτό εκφράζεται α λά καρτ; Στην
προηγούµενη µεγάλη τραγωδία άκρα του τάφου σιωπή, εδώ
εξαλλότητες, ακρότητες, πολιτικές προσπάθειες ψηφοθηρίας επί
αυτών των ανθρώπων. Δύο µέτρα και δύο σταθµά. Άρα δεν έχετε
την αξιοπιστία. 

Τι προσπαθείτε, λοιπόν, να κάνετε εδώ; Να φτιάξετε το υπό-
βαθρο, να δουλέψουν οι πλατείες, τα λαϊκά δικαστήρια και να
µπορέσει αυτό να γίνει ψήφος σε δύο µήνες. Μπορεί να γίνει
αυτό; Εγώ νοµίζω ότι αυτή η τριήµερη συζήτηση είναι το πρώτο
πολιτικό λάθος που κάνατε. Εκεί δηλαδή που γινόταν παρά-
πλευρα η συζήτηση και ρίχνατε λάδι στη φωτιά, το φέραµε το
θέµα στο Κοινοβούλιο. Γίνεται πλέον συντεταγµένα και σοβαρά.
Θα ακουστεί και η άλλη γνώµη. Κάθοµαι τόση ώρα εδώ και
βλέπω πώς αντιδράτε όταν ακούτε τον αντίλογο. Αιφνιδιασµένοι;
Ίσως, δυσφορώντας και εσείς ότι αυτά που λέτε δεν στέκουν και
πολύ. Ο αντίλογος είναι αποκαλυπτικός. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, εδώ σήµερα και αύριο για να πούµε ότι η
συζήτηση για τέτοια κρίσιµα και σοβαρά θέµατα δεν µπορεί να
είµαι ένας αφόρητος λαϊκισµός, µια δηµαγωγία και µια προσπά-
θεια να φέρουµε την κοινωνία στα άκρα και στην εξαλλότητα. Οι
απαντήσεις θα δοθούν από τη δικαιοσύνη βέβαια σε αυτό το επί-
πεδο και δεν µπορεί κανένας άλλος να πει τίποτα. 

Τη δεχόµαστε τη δικαιοσύνη; Α λα καρτ. Και εδώ έχετε ελάχι-
στη αξιοπιστία. Άκουγα πόσο ένθερµοι ήσασταν, όταν τα αποτε-
λέσµατα της δικαιοσύνης δεν είναι υπέρ στελεχών σας και τι
παθαίνετε όταν τα αποτελέσµατα είναι δυσάρεστα για τα στε-
λέχη σας. Άρα, λοιπόν, η αξιοπιστία σας και σε αυτό το θέµα ελα-
χιστότατη. 

Όµως το θέµα δεν είναι να βάζουµε βαθµολογίες ούτε να αξιο-

λογούµε και σε τελική ανάλυση αυτά µικρή αξία έχουν, είναι µόνο
για µεταξύ µας, να λέει ο ένας στον άλλον τι πιστεύει και τι λέει.
Η κοινωνία έξω έχει πνευµατικά µάτια και αυτιά και ακούει και
µέσα στο πένθος και µέσα στη δύσκολη κατάσταση µπορεί να
αξιολογεί ποιος είναι αξιόπιστος και ποιος είναι σταθερός σε
αυτά που λέει και για τη µία περίπτωση και για την άλλη. Έχουµε
2024 και ακόµα να βγάλει αποτέλεσµα το δικαστήριο για το Μάτι.
Ακόµα! Δεν ήρθε κανένας εδώ να πει για συγκάλυψη. Έξι χρόνια
µετά σούρνεται -να το πω έτσι λαϊκά- η ιστορία αυτή. Άλαλα τα
χείλη των ασεβών, λέγανε κάποιοι. Όχι, εγώ δεν θα το πω αυτό.
Θα πω ότι περί άλλα τυρβάζετε και σφυράτε. Έξι χρόνια έχουν
περάσει και τώρα πάει τον Ιούνιο να ξεκινήσει η ποινική διαδικα-
σία γι’ αυτή τη µεγάλη τραγωδία. Συγκάλυψη στη µία περίπτωση,
δεν τρέχει κάστανο στην άλλη! 

Εδώ, λοιπόν, πρέπει και εσείς, γιατί σε λίγο θα αναµετρηθούµε
στις ευρωεκλογές, να ξεκαθαρίσετε αυτά τα πράγµατα. Να αφή-
σετε τους ανθρώπους στον πόνο τους, να στηρίξουµε όλοι τη δι-
καιοσύνη, για να πει τι πρέπει να γίνει, ποιος είναι ο ένοχος, ποιος
είναι ο αθώος ίσως, ποιες είναι οι ευθύνες. Ήρθατε στην εξετα-
στική, αλλά και κάθε µέρα, δεν υπάρχει λόγος να εφεύρουµε την
εξεταστική και την έλλειψη µαρτύρων. 

Σας ακούω τόσο καιρό να λέτε «αν φέρναµε αυτόν και αυτόν
και αυτόν στην εξεταστική» και επειδή δεν τον φέρναµε, έχουµε
συγκάλυψη. Δηλαδή, για να καταλήξετε σε έναν ισχυρισµό και
σε µια ποινική κατηγορία σας λείπουν οι δυο, τρεις µάρτυρες;
Γιατί µέχρι τώρα δεν κάνετε την ποινική κατηγορία; Την πολιτική
είναι δεδοµένο ότι υπάρχει και την έχει αναλάβει κατ’ αρχάς ο
ίδιος ο Υπουργός και η Κυβέρνηση. Δεν σας φτάνει αυτό, όµως.
Πρέπει να ρίξουµε λάδι στη φωτιά, να βάλουµε και λίγο φυλακή,
να βάλουµε και λίγο κρεµάλες, να βάλουµε και τέτοια στοιχεία
µέσα, για να εξάψουµε τα πάθη και τα µίση.

Πέστε, όµως, την ποινική κατηγορία για να την ακούσω και
εγώ, ένας απλός δικηγόρος. Αλλά και οι επαΐοντες και σοβαροί
νοµικοί και συνταγµατολόγοι να ακούσουν ποια κατηγορία ποι-
νική απευθύνετε και σε ποιον. Δεν τολµάτε να το πείτε. Δεν τολ-
µάτε. Είχατε τα περιθώρια για πορίσµατα. Έχετε σήµερα
ολόκληρες διαδικασίες τριήµερες και έχετε καλούς δικηγόρους
στις τάξεις σας. Δεν µπορείτε να το πείτε.

Ξέρετε γιατί δεν µπορείτε να το πείτε; Γιατί θα εκτεθείτε ανε-
πανόρθωτα. Ξέρετε, έχετε πέντε χρόνια διακυβέρνησης και έχετε
άποψη πώς λειτουργεί το κράτος και τι ευθύνη έχει -ποινική
πάντα µιλάω- ένας Υπουργός, ένας διοικητής οργανισµού και
πώς λειτουργούν τα πράγµατα. Είστε προσεκτικοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Οικονόµου,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είστε προσεκτικοί. Το καταλαβαίνω. Δεν θέλετε να εκτεθείτε.

Πέστε, όµως, τις προσεκτικές σας αυτές κινήσεις εκεί που κατα-
λαβαίνετε ότι υπάρχει κίνδυνος. Κάντε τις κτήµα στον ελληνικό
λαό. Πέστε την αλήθεια. Ξεχωρίστε την πολιτική και την ποινική
ευθύνη, βάλτε τα πράγµατα σε µια σειρά και να πάµε τώρα στις
ευρωεκλογές να µετρηθούµε.

Το θέµα πλέον, όµως, της υπόθεσης που µας καίει όλους και
µας πληγώνει ας το αφήσουµε στη δικαιοσύνη. Να πούµε όλοι
µαζί ότι έχουµε εµπιστοσύνη σε αυτή και πραγµατικά το αποτέ-
λεσµά της και τα συµπεράσµατα που θα βγουν να τα δεχθούν
όλοι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ζήτησε τον λόγο
για µία παρέµβαση ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ κ. Φάµελλος. Θα ακολουθήσει η κ. Γεροβασίλη, ο κ.
Κακλαµάνης, ο κ. Καραµέρος και ο Υπουργός κ. Χρυσοχοΐδης.

Ελάτε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. Θα χρησιµοποιήσω τη δυνατότητα της παρέµ-
βασης, για να θέσω κάποια ζητήµατα που θεωρούµε ότι είναι ση-
µαντικά και επείγοντα.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η πρόταση δυ-
σπιστίας είναι φανερό ότι αντικατοπτρίζει τη δυσπιστία των Βου-
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λευτών και των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης για την Κυβέρνηση
του κ. Μητσοτάκη. Επίσης, αντικατοπτρίζει τη βεβαιωµένη αί-
σθηση της κοινωνίας για τις ευθύνες της Κυβέρνησης στο έγ-
κληµα των Τεµπών αλλά και συνολικά στην υποβάθµιση του
κράτους δικαίου.

Οι πολίτες ξέρουν πάρα πολύ καλά ότι οι ίδιοι, είτε ως πολίτες,
είτε ως επαγγελµατίες, είτε ως επιχειρήσεις, δεν µπορούν να
βρουν στην Ελλάδα το δίκιο τους. Αυτό, ξέρετε, πολλαπλασιάζει
το αίσθηµα ανασφάλειας ακόµα και για τη ζωή τους, γιατί οι κίν-
δυνοι είναι µεγάλοι ακόµα και από τις φυσικές καταστροφές.

Το ερώτηµα είναι τι µπορεί να προσφέρει στην ελληνική κοι-
νωνία η συζήτηση για την πρόταση δυσπιστίας. Γιατί οι πολίτες
αυτό ρωτάνε: Ξέρουµε πάρα πολύ καλά τους κινδύνους που δη-
µιουργεί η Κυβέρνηση. Ξέρουµε πάρα πολύ καλά τις ευθύνες της
για τη συγκάλυψη του εγκλήµατος των Τεµπών. Τι παραπάνω
µπορεί να προσδώσει αυτή η συζήτηση; Γιατί την προκαλέσαµε;
Να τα πούµε λίγο ξεκάθαρα.

Πρώτα απ’ όλα, θα έρθει αναγκαστικά ο κ. Μητσοτάκης στη
Βουλή. Θα έρθει να απολογηθεί στη Βουλή, την οποία υποτίµησε
και δεν ήταν τη µέρα που συζητούσαµε το πόρισµα της εξετα-
στικής επιτροπής. Υποτίµησε τη Βουλή, υποτίµησε την κοινωνία,
υποτίµησε τη δηµοκρατία, υποτίµησε και τη µνήµη των θυµάτων.
Και αυτό δεν µπορεί να µείνει έτσι. Πρέπει να έρθει εδώ και να
απολογηθεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Ήταν επιδεικτική η απουσία του και πρέπει να ξεκαθαρίσουµε
ότι η απουσία του ήταν και µία απόδειξη ότι θέλει να αποφύγει
τη συζήτηση, γιατί δεν θέλει να δώσει απαντήσεις.

Αντιλαµβάνοµαι τη δύσκολη θέση στην οποία βρίσκονται οι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Καλούνται να υπερασπιστούν
το ότι η Κυβέρνηση δεν έχει ευθύνες για το έγκληµα των Τεµπών
και βέβαια, εκτίθενται καθηµερινά έναντι της κοινωνίας γιατί τα
στοιχεία που προκύπτουν καθηµερινά τους διαψεύδουν. Παρά-
δειγµα, οι σηµερινές αοριστίες και υπεκφυγές του κ. Τριαντό-
πουλου, ο οποίος ήρθε πρωί-πρωί, για να ξεφύγει από τον
έλεγχο. Όµως, αυτά που είπε σήµερα διαψεύδουν τηλεοπτική
του συνέντευξη που είχε δώσει µία εβδοµάδα µετά το δυστύ-
χηµα, όπου παραδέχθηκε στην τηλεόραση της Θεσσαλίας ότι ο
ίδιος ήταν παρών και υπεύθυνος του έργου του µπαζώµατος από
τις 2 έως τις 5 Μαρτίου, δηλαδή σαράντα οκτώ ώρες µετά το δυ-
στύχηµα. Σήµερα ήρθε να πει ότι δεν είχε καµµία ευθύνη. Υπάρ-
χουν τα ντοκουµέντα αυτά. Κυκλοφορούν τα βίντεο. Τα βλέπαµε
προηγουµένως µε τον κ. Καλαµατιανό. 

Είναι γεγονός ότι οι Βουλευτές της Νέα Δηµοκρατίας αύριο
θα αναµετρηθούν µε τη συνείδησή τους. Θα κληθούν να διαλέ-
ξουν ανάµεσα στην αλήθεια και το κοµµατικό συµφέρον. 

Βέβαια, θα ξεκαθαρίσω ότι δεν είναι το κοµµατικό συµφέρον
ακριβώς. Είναι το συµφέρον της καρέκλας του κ. Μητσοτάκη και
των υπόλοιπων «τζακιών» που καλύπτει. Οικονοµικά ή πολιτικά,
µένει να αποδειχθεί. 

Πήρα, όµως, τον λόγο, γιατί οφείλουµε να δώσουµε και ένα
ουσιαστικό περιεχόµενο στη συζήτηση. Και επειδή µάθαµε ότι
στη συνέχεια θα έρθει να µιλήσει ο κ. Καραµανλής, οφείλουµε
να θέσουµε συγκεκριµένα ερωτήµατα στον κ. Καραµανλή, τα
οποία τίθενται και προς τον κ. Καραγιάννη, τον Υφυπουργό, και
θέλουµε απαντήσεις, χωρίς υπεκφυγές. Και εµείς θα κάνουµε
ερωτήσεις µε ντοκουµέντα. 

Γατί αγνοήσατε, κύριε Καραµανλή, όλες τις θεσµικές επιση-
µάνσεις που σας είχαν γίνει για την ασφάλεια του σιδηροδρόµου;
Και αναφέροµαι συγκεκριµένα, πρώτον, στην παραίτηση του κ.
Σπηλιόπουλου, Προέδρου και Διευθύνοντα Συµβούλου του ΟΣΕ,
που παραιτήθηκε στις 28 Μαΐου του 2020; Με εµπιστευτική επι-
στολή προς τον κ. Μητσοτάκη έθεσε τα προβλήµατα και λίγες
µέρες µετά παραιτήθηκε. 

Καταθέτω σχετικό δηµοσίευµα, που λέει ότι υπάρχουν παθο-
γένειες και αγκυλώσεις του οργανισµού, αδιαφάνεια, µεθοδεύ-
σεις, άρνηση συνεργασίας του κ. Καραµανλή, υπονόµευση. Και
εµπλέκει και τον πρωθυπουργικό ανιψιό κ. Δηµητριάδη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον: Γιατί, κύριε Καραµανλή, αγνοήσατε την επιστολή
παραίτησης του κ. Τσαλίδη, Διευθύνοντα της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» στις
6-9-2021, όπου περιγράφει τα σοβαρά προβλήµατα στην κυκλο-
φορία του ελληνικού σιδηροδρόµου και επισηµαίνει τον κίνδυνο
ενός συµβάντος µέγιστης σοβαρότητας; Το καταθέτω για τα
Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τρίτον: Καταθέτω την επιστολή παραίτησης στις 27 Απριλίου
του 2022 του κ. Κατσιούλη που ήταν Πρόεδρος της Επιτροπής
Τηλεδιοίκησης, ο οποίος αναδεικνύει στην επιστολή του τα ελ-
λείµµατα, την κακοδιαχείριση, τις καθυστερήσεις και τη µη υλο-
ποίηση φυσικού αντικειµένου. Το καταθέτω. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέταρτον, καταθέτω το εξώδικο της Πανελλήνιας Ένωσης Μη-
χανοδηγών στις 21-10-2022, µε υπογραφή του κ. Γενιδούνια, για
τα προβλήµατα του σιδηροδροµικού δικτύου, την κακή κατά-
σταση της γραµµής, τη µη λειτουργία τηλεµατικής, φωτοσηµά-
των, τηλεδιοίκησης και τους κινδύνους ασφάλειας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, καταθέτω το έγγραφο της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας,
που παραδόθηκε στο γραφείο του Υπουργού µε υπογραφή στις
4-10-2121, µε το οποίο ζητούσε η Εθνική Αρχή Διαφάνειας την
άµεση άσκηση πειθαρχικής δίωξης κατά των προσώπων που εµ-
πλέκονται στην κακοδιαχείριση και την ελλιπή επίβλεψη της σύµ-
βασης 717, δηλαδή της σηµατοδότησης και της τηλεδιοίκησης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά είναι συγκεκριµένα ερωτήµατα και θέλουν συγκεκριµένες
απαντήσεις, γι’ αυτό και τα καταθέσαµε. 

Επίσης, να µας πει γιατί ενώ είχε καεί και ολοκληρωτικά κατα-
στραφεί ο σταθµός τηλεδιοίκησης της Λάρισας το 2019, δεν τον
αποκατέστησε µε ελάχιστο κόστος αποκατάστασης, απ’ ό,τι φά-
νηκε, αλλά δυστυχώς µε τραγικό κόστος της τραγωδίας στη συ-
νέχεια; 

Επιπλέον, να µας πει ο κ. Καραµανλής για ποιον λόγο, αφού
δεν υπήρχε ούτε από το 2019 το κέντρο τηλεδιοίκησης της Λά-
ρισας, αλλά λίγο αργότερα και το δευτεροβάθµιο κέντρο ελέγ-
χου της Καρόλου, δεν πήρε τα µέτρα που ο κ. Γεραπετρίτης
έθεσε µία εβδοµάδα µετά την ανάληψη των καθηκόντων, όπως
µείωση της πυκνότητας των δροµολογίων, µείωση της ταχύτητας
των δροµολογίων και διπλοί σταθµάρχες στη βάρδια; Για ποιον
λόγο τέσσερα χρόνια δεν έγιναν όλα αυτά και για ποιον λόγο
πρέπει να απολογείστε εσείς για όλα αυτά σήµερα; 

Κύριε Πρόεδρε, οφείλω να αναφερθώ και σε ένα χυδαίο πα-
ραλήρηµα που ακούσαµε πριν από λίγο από τον κ. Φλωρίδη. Δεν
θα ήθελα να βρεθώ σε αυτή τη θέση αλλά δεν το προκαλέσαµε
εµείς. 

Με απαράδεκτη φρασεολογία για όλη την Αντιπολίτευση, επι-
τέθηκε λέγοντας -διαβάζω µέσα από εισαγωγικά- ότι: «Για τα
µπάζα είναι όσοι πολιτικοί χρησιµοποιούν αυτό το θολό πράγµα
για τα µπαζώµατα». Και συνέχισε µάλιστα µε ειρωνείες, λέγον-
τας: «Μπαζώθηκε ο χώρος, για φαντάσου». 

Του προτείνω να συναντηθεί µε τις οικογένειες των θυµάτων,
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που ήρθαν και µας βρήκαν, και µας περιέγραψαν πώς έψαχναν
εβδοµάδες µετά το τραγικό δυστύχηµα να βρουν προσωπικά αν-
τικείµενα των παιδιών τους ή των συγγενών τους εκεί που µετα-
φέρθηκαν, µε τα µπάζα µαζί, τα υπολείµµατα του δυστυχήµατος.

Δεν είναι ότι δεν έχει συναίσθηση. Δεν έχει ούτε ηθική ο κ.
Φλωρίδης. Έφτασε σε σηµείο ως σύγχρονος πολιτικός γενίτσα-
ρος να µας κατηγορήσει για αριστερόστροφο φασισµό. Είναι
γνωστή η κατρακύλα του και ο λαϊκισµός του. Πιο ακροδεξιός
από τον κ. Βορίδη έχει καταντήσει. 

Επειδή, όµως, είπε ότι έχουµε σκοπό να ελαχιστοποιηθεί έως
καταργηθεί η εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού απέναντι στους
θεσµούς της ελληνικής δηµοκρατίας, θέλω να δηλώσω ξεκάθαρα
ότι την εµπιστοσύνη του λαού και της Ευρώπης έναντι της ελλη-
νικής δηµοκρατίας την έχει κλονίσει αυτή η Κυβέρνηση, ο κ. Μη-
τσοτάκης και ο κ. Φλωρίδης ως Υπουργός Δικαιοσύνης αυτής
της Κυβέρνησης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Γιατί είναι και ο ίδιος ο κ. Φλωρίδης υπεύθυνος όταν ως
Υπουργός Δικαιοσύνης κρίνεται από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
για υποβάθµιση του κράτους δικαίου στη χώρα που υπηρετεί ως
πρώτος τη τάξει για τα θέµατα δικαιοσύνης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το έγκληµα των Τεµπών θα έρθει
ξανά πολλές φορές στην Ολοµέλεια της Βουλής, θα µας απα-
σχολήσει πολύ καιρό ακόµα, γιατί είναι βαθιά αποτυπωµένο στην
κοινωνική συνείδηση, αλλά και γιατί δεν έχουν δοθεί απαντήσεις.
Δεν µπορεί να µην αποκαλυφθεί η αλήθεια όταν έχουµε πενήντα
επτά τραγικά θύµατα και ταυτόχρονα γύρω από αυτούς, τις οι-
κογένειές τους και όλη την ελληνική κοινωνία µε βαθύ αποτύ-
πωµα αυτού του τραγικού δυστυχήµατος. Ούτε για το µπάζωµα
του χώρου έχουν δοθεί απαντήσεις που οδήγησε και σε κατα-
στροφή πειστηρίων, αλλά ούτε και για τη µονταζιέρα των παρα-
ποιηµένων ηχητικών συνοµιλιών του σταθµάρχη που
αποκαλύφθηκαν και επιβεβαιώθηκαν, γιατί πρέπει να πω την αλή-
θεια ότι είχαν αποκαλυφθεί και από τους µηχανοδηγούς πολύ
νωρίτερα. Τώρα ήρθαν δύο δηµοσιεύµατα της εφηµερίδος «ΤΟΥ
ΒΗΜΑΤΟΣ» και το επιβεβαίωσαν. 

Έρχονται και µας λένε οι εκπρόσωποι της Νέας Δηµοκρατίας
ότι η Αστυνοµία -θα το πει και ο κ. Χρυσοχοΐδης πιθανά- πήρε
αρµοδίως τρεις ή τέσσερις µέρες µετά και παρέδωσε στις ανα-
κριτικές αρχές -αν θυµάµαι καλά η Τροχαία πρέπει να ήταν- τα
ηχητικά ντοκουµέντα.

Δεν κατηγορούµε για τα ντοκουµέντα που έφτασαν στα χέρια
των ανακριτικών αρχών. Αυτό για το οποίο έχει διατυπωθεί η κα-
τηγορία και για αυτό θέλω να απαντήσει ο κ. Χρυσοχοΐδης στη
συνέχεια είναι ποιος παραποίησε και ποιος έδωσε σε µέσα ενη-
µέρωσης τα παραποιηµένα ηχητικά ντοκουµέντα. Γιατί; Διότι
είναι ξεκάθαρος ο στόχος, η παραπληροφόρηση και η χειραγώ-
γηση της κοινής γνώµης. 

Ρωτώ, λοιπόν: Ποιος έβγαλε στη δηµοσιότητα µε παράνοµη
παρέµβαση σε ηχητικά αρχεία και µε ηλεκτρονικά ίχνη που πρέ-
πει να αποκαλυφθούν ηχητικά ντοκουµέντα για να παραπληρο-
φορήσει και να χειραγωγήσει την κοινή γνώµη και ποιον εξυπη-
ρετούσε αυτή η παραποίηση, πέρα από τον ίδιο τον κ. Μητσο-
τάκη, εν όψει επικείµενων εκλογών σας θυµίζω, γιατί αναβλήθη-
καν και πήγαν πιο πίσω οι εκλογές τότε, γιατί ο κ. Μητσοτάκης
από την εποµένη µέρα το πρωί µιλούσε για ανθρώπινο λάθος και
τα παραποιηµένα ηχητικά ντοκουµέντα επιβεβαιώνουν αυτή τη
µονοσήµαντη ανάγνωση του ανθρώπινου λάθους. 

Προφανώς εµείς δεν θεωρούµε ότι δεν υπάρχουν ευθύνες
στον σταθµάρχη, αλλά η αποµόνωση των ευθυνών µόνο στον
σταθµάρχη ή οποιοδήποτε άλλο πρόσωπο που κρίνει η δικαιο-
σύνη και όχι εµείς κρύβουν την ευθύνη της Κυβέρνησης. Αυτός
ήταν ο στόχος και της διαχείρισης των παραποιηµένων ηχητικών
ντοκουµέντων και του µπαζώµατος που έγινε µέσα σε δύο µέρες
και ενώ δεν είχε ακόµα ολοκληρωθεί η έρευνα στα συντρίµµια
των τρένων. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, που πρέπει να απολογηθεί αύριο ο κ. Μη-
τσοτάκης και όχι µόνο ο κ. Καραµανλής σήµερα είναι ποια συµ-
φέροντα και ποιες δεσµεύσεις κρύβονται πίσω από αυτό το διπλό
έγκληµα συγκάλυψης, το οποίο έγινε στη συνέχεια του τραγικού

δυστυχήµατος και του εγκλήµατος των Τεµπών.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
Γιατί αυτό έχει αποδειχθεί και δεν φταίει ο κ. Καραµανλής

τώρα πια από τον αποκλεισµό µαρτύρων στην εξεταστική. Όχι,
φταίει η Νέα Δηµοκρατία από το µπάζωµα, από την παραποίηση
ηχητικών ντοκουµέντων.

Το σχέδιο συγκάλυψης, το οποίο στήθηκε µέσα σε λίγες ώρες
από το τραγικό δυστύχηµα, είναι σχέδιο του Μαξίµου και της Πει-
ραιώς, είναι σχέδιο της Κυβέρνησης και της Νέας Δηµοκρατίας,
γιατί από τη Νέα Δηµοκρατία, τα κεντρικά της και το Μαξίµου
έχουν εξυφανθεί και οργανωθεί οι υποκλοπές, η χρήση παράνο-
µου λογισµικού µέχρι και η εξαγωγή του -διευθυντή τον έχετε
τον κ. Σµυρλή- οι απειλές στις ανεξάρτητες αρχές, οι απειλές
στους κορυφαίους δικαστικούς, η παράνοµη διαχείριση προσω-
πικών δεδοµένων. 

Από τα γραφεία της Νέας Δηµοκρατίας µοιράστηκαν τα προ-
σωπικά δεδοµένα. Δεν ήταν µόνο από την κ. Ασηµακοπούλου.
Από τη Νέα Δηµοκρατία πλέον είναι το πρόβληµα και, όπως κα-
ταλαβαίνετε, όλα αυτά που έχουµε περιγράψει πλέον δεν αφο-
ρούν µόνο τον κ. Καραµανλή ή τον κ. Καραγιάννη και τον κ.
Τριαντόπουλο, οι οποίοι σαφώς ελέγχονται µε συγκεκριµένες ευ-
θύνες. 

Αυτά που περιγράψαµε αφορούν τον ίδιο τον κ. Μητσοτάκη,
γιατί µετά από το τραγικό δυστύχηµα όσα έχουν συµβεί είναι επι-
λογές του κ. Μητσοτάκη. Ο κ. Μητσοτάκης ελέγχεται, στον κ.
Μητσοτάκη έχει κατατεθεί η πρόταση δυσπιστίας. Αυτός πρέπει
να απολογηθεί αύριο. Αυτός δεν έχει πλέον κανένα απέναντί του
αίσθηµα εµπιστοσύνης στην ελληνική κοινωνία. 

Αυτό είναι το οποίο συζητάµε εδώ και πρέπει να µας δώσει
πολύ σύντοµα και πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε αυτό, για όλα
αυτά απαντήσεις και η δικαιοσύνη, διότι πέρα από τον έλεγχο
του εγκλήµατος αυτού καθαυτού, πρέπει να γίνει έλεγχος από
τη δικαιοσύνη και για το µπάζωµα και για την απώλεια πειστηρίων
και για την παραποίηση ηχητικών ντοκουµέντων και για τη δια-
σπορά ψευδών ειδήσεων και τον αποπροσανατολισµό και της
κοινωνίας και πιθανόν πολλών λειτουργιών της διοίκησης. 

Θέλουµε απαντήσεις από τη δικαιοσύνη και τις θέλουµε γρή-
γορα, γιατί οι απαντήσεις έχουν καθυστερήσει για πολλά µεγάλα
σκάνδαλα της χώρας µας. Έχετε καθυστερήσει να µας δώσετε
απαντήσεις για τις υποκλοπές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πρόεδρε,
πόσο χρόνο θα χρειαστείτε;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε.

Έχετε καθυστερήσει να µας ενηµερώσετε, να µας ενηµερώσει
η δικαιοσύνη για ποιον λόγο παρακολουθούταν ο Αρχηγός του
Στρατού για πάνω από δώδεκα µήνες. Για όλα αυτά χρειάζονται
απαντήσεις γρήγορα. Η αξιοπιστία της δικαιοσύνης την οποία
υπερασπιζόµαστε δοµείται και αποδεικνύεται καθηµερινά στην
κοινωνία. Είναι πυλώνας της δηµοκρατίας και τη θέλουµε πυλώνα
της δηµοκρατίας.

Όµως, επαναλαµβάνω το ερώτηµα της πρότασης δυσπιστίας
αυτή τη στιγµή δεν είναι η δικαιοσύνη. Το ερώτηµα της πρότασης
δυσπιστίας είναι ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης. Όλα αυτά τα σχέδια
παραβίασης του κράτους δικαίου αφορούν τον κ. Μητσοτάκη, το
Μαξίµου και τα κεντρικά της Νέας Δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο τώρα στον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, τον κ. Χρυ-
σοχοΐδη, για την οµιλία του και προφανώς για κάποιες απαντή-
σεις.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε
πολύ, χθες ήµουν εδώ που ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής µάς
είπε τη διαδικασία, δεν το δέχοµαι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κακλαµάνη,
µισό λεπτό, να σας προλάβω. Γιατί φωνάζετε; Ζήτησε ο Υπουρ-
γός και σας το ανακοινώνω…
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(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μα, δεν µε αφήνετε να µιλήσω.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μα, τι να µιλήσετε; Αφού περί-

µενα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε να έρθετε

εσείς εδώ, κύριε Κακλαµάνη; Ζήτησε ο Υπουργός και εγώ µετα-
φέρω το αίτηµά του να προταχθεί, διότι είναι σε εξέλιξη µια συγ-
κεκριµένη διαδικασία που άπτεται της αρµοδιότητάς του, πρέπει
να φύγει από την Αίθουσα. Είναι, λοιπόν, τρεις οµιλητές πριν τον
Υπουργό. Ζητώ την κατανόησή σας.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Το αίτηµα του κυρίου Υπουργού
είναι από το έδρανό του απευθυνόµενος στους Βουλευτές που
προηγούνται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είναι η κ. Γεροβα-
σίλη, εσείς, κύριε Κακλαµάνη και ο κ. Καραµέρος και µετά ήταν
ο κύριος Υπουργός.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν ανεβαίνει στο Βήµα και µετά
λέει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τόσο πολύ θα στοι-
χίσει;

Κύριε Κακλαµάνη, ηρεµήστε. Εντάξει, χάνουµε χρόνο τώρα.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι δια-

δικασία αυτή!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Σωστό είναι αυτό

που λέει, το ανακοινώσατε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, µα, δεν το αρ-

νούµαι, δεν το αρνήθηκα αυτό. Ανακοίνωσα τη σειρά, αλλά προ-
έκυψε κάτι, ήρθε το αίτηµα του Υπουργού στο Προεδρείο την
ώρα που µιλούσε ο κ. Φάµελλος και εγώ σας το ανακοινώνω. Δεν
θέλετε να µιλήσει ο Υπουργός; Δεν θέλετε να του δώσουµε τη
δυνατότητα; Τώρα, σας παρακαλώ!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Όχι, να ζητή-

σει την άδεια, έτσι προβλέπεται, αυτό είναι το σωστό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πρόεδρε,

πάρτε τον λόγο για την οµιλία σας, για να συνεχιστεί και η διαδι-
κασία.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Τώρα, ζητώ ειλικρινά συγγνώµη και από τον κ. Κακλαµάνη
και από την κ. Γεροβασίλη για το ότι παραβίασα τη σειρά αυτή
τη στιγµή. Πρέπει να πάω σε µία εκδήλωση η οποία είναι της αρ-
µοδιότητάς µας, του Υπουργείου, έχω αργήσει ήδη και παρα-
καλώ πάρα πολύ για λιγότερο από δέκα λεπτά την ανοχή σας.

Συγγνώµη, κύριε Κακλαµάνη, συγγνώµη, κυρία Γεροβασίλη.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μπορούσατε να έρθετε και µετά

την εκδήλωση, στις 10.00’ το βράδυ!
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Θα είχα τελειώσει τώρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεν προβλέπεται, κύριε Υπουργέ.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση δυσπιστίας είναι
το ύψιστο κοινοβουλευτικό µέσο και δικαίωµα της αντιπολίτευ-
σης για να εγκαλέσει την κυβέρνηση, όταν θεωρεί ότι καταχράται
την εξουσία της και οδηγεί τη χώρα σε έναν επικίνδυνο δρόµο ή
παραβιάζει επικίνδυνα το κράτος δικαίου. Ακριβώς επειδή είναι
πολύ σοβαρή µια τέτοια κατηγορία, για αυτό και ο νοµοθέτης
προβλέπει ότι δεν µπορεί να γίνεται αυτή συχνά, προστατεύον-
τας έτσι όχι την κυβέρνηση, αλλά το σύνολο του Κοινοβουλίου
από υπερβολές και µείωση του κύρους του. Επιβάλλει, λοιπόν,
σύνεση, µέτρο και αυτοσυγκράτηση.

Σε λιγότερο από έναν χρόνο από διπλές εκλογές, µετά από δι-
πλές εκλογές, έρχεται η πρόταση δυσπιστίας. Ποια εξαιρετική
δυσαρµονία διαπιστώθηκε, ώστε να κινητοποιηθεί η Αντιπολί-
τευση και να χρησιµοποιήσει αυτό το πυρηνικό όπλο κοινοβου-
λευτικά; Δυστυχώς, η αντιπολιτευτική πρωτοβουλία είναι όλη
προσχηµατική, δεν τεκµηριώνεται, δεν προσφέρει τίποτα ούτε
στο πολιτικό κλίµα ούτε κυρίως στη διαλεύκανση του ειδικού θέ-
µατος που επικαλείται.

Και λυπάµαι που το λέω, αλλά τίποτα δεν µπορεί να επουλώσει
την πληγή της ξαφνικής και άδικης απώλειας ενός αγαπηµένου
προσώπου. Και όσοι έχουν παρόµοιες εµπειρίες ξέρουν και σκύ-

βουν µε σεβασµό το κεφάλι µπροστά στον πόνο αυτών που µέ-
νουν πίσω και θρηνούν, πόσω µάλλον όταν µια απώλεια παίρνει
διαστάσεις εθνικής τραγωδίας.

Εκεί ο προσωπικός πόνος γίνεται συλλογικό τραύµα, εθνικό
πένθος και τραύµα και ο µόνος δρόµος που µπορεί να απαλύνει
τα συναισθήµατα είναι ο δρόµος της κατανοµής των ευθυνών
όπου υπάρχουν, ο δρόµος της δικαιοσύνης, της διαφάνειας και
της ανάληψης της ευθύνης εκεί που υπάρχει. Έτσι, και µε την
τραγωδία των Τεµπών πενήντα επτά συµπολίτες µας χάθηκαν και
έναν χρόνο µετά οι ευθύνες είναι ακόµα υπό διερεύνηση. Η δι-
καιοσύνη δεν έχει µιλήσει ακόµη και πάνω σε αυτό το κενό τής
µη απόδοσης ευθυνών βρίσκουν χώρο τελικά οι κάθε λογής θε-
ωρίες συνωµοσίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε πέντε, κάθε δέκα λεπτά
τις τελευταίες ώρες έχουµε µια αποκάλυψη, ένα σκάνδαλο. Είναι
πρωτοφανές αυτό που συµβαίνει. Είναι πρωτοφανές αυτό που
συµβαίνει σήµερα, αλλά δυστυχώς συµβαίνει πάντα σε τέτοιες
περιπτώσεις. Αυτά, όµως, δεν έχουν σχέση µε την Κυβέρνηση
και την πρόταση δυσπιστίας, εκτός αν υπάρχουν σαφείς ενδεί-
ξεις παρεµπόδισης ή παραπλάνησης της δικαιοσύνης από την
εκτελεστική εξουσία στη διαδικασία απόδοσης ευθυνών, δηλαδή
αν υπάρχει συγκάλυψη. Υπάρχει κανείς που να το ισχυρίζεται
αυτό σοβαρά, τεκµηριωµένα, µε αποδείξεις και στοιχεία; Και δεν
µιλάω για τις αναρτήσεις στα κοινωνικά δίκτυα, για ιδιωτικές συ-
ζητήσεις ή για αναγωγές και ισχυρισµούς σε παρέες. Εδώ στη
Βουλή για την υπόθεση αυτή έχουµε ήδη αυτή τη στιγµή τριάντα
τρεις κατηγορούµενους. Έχουµε τον εφέτη ανακριτή, τον Ευρω-
παίο εισαγγελέα, δύο πραγµατογνώµονες και γενικά το ευρω-
παϊκό ενδιαφέρον. Υπάρχει κάποιος που να µπορεί να
στοιχειοθετήσει τελικώς επιχείρηµα παρεµπόδισης ή συγκάλυ-
ψης; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Η Ευρωπαία εισαγγελέας. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Στη συζήτηση του αντιπολιτευτικού οίστρου κάποιος ή κά-
ποια µπορεί να το ισχυριστεί. Όµως, είναι πρακτικά και λογικά
αδύνατο να το τεκµηριώσει απλά γιατί δεν ισχύει, δεν γίνεται,
ανεξάρτητα από τις προθέσεις µιας κυβέρνησης. Αυτό το ξέρει
και η Αντιπολίτευση.

Κυρίες και κύριοι, ειδικά εµείς οι πολιτικοί που δίνουµε όρκο
να υπηρετούµε τη δηµοκρατία, το Σύνταγµα και τον λαό, ένα
πράγµα δεν πρέπει να ξεχνάµε: η ιστορία µάς διδάσκει ότι µετά
από εθνικές τραγωδίες, ανοίγει πολύ εύκολα ο δρόµος του διχα-
σµού. Είναι το επόµενο εύκολο βήµα. Είναι δελεαστικός ο περιο-
ρισµός της κοµµατικής και µικροπολιτικής αντιπαλότητας. Είναι
εύκολη η ενοχοποίηση του πολιτικού αντιπάλου, όταν κυριαρχεί
η τύφλωση του ατοµικού ή παραταξιακού συµφέροντος. Το έχω
συναντήσει πολλές φορές στην πολιτική µου διαδροµή, όπου
πολλές θεωρίες συνωµοσίας παρήγαγαν αποκαλύψεις και ενό-
χους, δυστυχώς, σε βάρος τελικά αθώων ανθρώπων. Και ενώ
γράφονταν εκατοµµύρια λέξεις και ξοδεύονταν τόση σκέψη για
να γράφονται διάφορα stories, τελικά όλα αυτά δεν είχαν σχέση
µε την πραγµατικότητα. Το µόνο που έµεινε είναι το δηλητήριο.
Αυτό επιχειρείται να γίνει και σήµερα πάλι εδώ.

Ως Υπουργός αυτής της Κυβέρνησης και πολιτικός προϊστά-
µενος της ΕΛ.ΑΣ., αισθάνοµαι ικανοποίηση σήµερα για το ότι η
Ελληνική Αστυνοµία ετέθη από την πρώτη στιγµή στη διάθεση
των ανακριτικών και δικαστικών αρχών και θα συνεχίσει να το
πράττει µέχρι τέλους, µέχρι να µιλήσει οριστικά και αµετάκλητα
η δικαιοσύνη και για το σύνολο αυτής της τραγωδίας, αλλά και
για κάθε πτυχή και ερωτηµατικό που έχει τεθεί και πρέπει να
απαντηθεί.

Ταυτόχρονα, ας µου επιτραπεί να κάνω µια έκκληση ενότητας,
µια έκκληση συνεργασίας. Δεν επιτρέπεται, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να ακούγονται κραυγές που υπονοµεύουν τα πολιτικά
και κοινωνικά κεκτηµένα της χώρας µας. Δεν επιτρέπεται να ζη-
τούνται πρόωρες εκλογές υπό διεθνή διαιτησία και επιτροπεία
την ώρα που είναι καλά γνωστό και αναγνωρίζεται από όλες τις
αρχές και τα ερευνητικά κέντρα του κόσµου ότι η ισχυρότερη
συνιστώσα της δηµοκρατικής λειτουργίας στην Ελλάδα είναι η
άψογη διεξαγωγή των εκλογικών αναµετρήσεων.

Στον δείκτη δηµοκρατίας του «ECONOMIST» η αµερόληπτη

13468 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



και δίκαιη διεξαγωγή των εκλογικών αναµετρήσεων αποτελεί µία
από τις πέντε βασικές συνιστώσες του και η χώρα µας στην κλί-
µακα από µηδέν έως δέκα επιτυγχάνει διαχρονικά βαθµολογίες
πάνω από εννιά. 

Δεν είναι δυνατόν, λοιπόν, η πολιτική εµπάθεια να συνδυάζεται
µε την παχυλή άγνοια και να υπονοµεύει τελικά την ίδια τη χώρα
και τους θεσµούς της. Δεν µε ενδιαφέρει να κάνω εγώ ερµηνείες
γιατί η Αντιπολίτευση έκανε την πρόταση δυσπιστίας. Μέληµά
µου, πάγια θέση είναι να µη δυναµιτίζεται ακραία το πολιτικό
κλίµα. Γι’ αυτό και σταµατάω εδώ.

Θα πω µόνο ένα στους κυρίους και κυρίες Βουλευτές της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Με πολλούς από εσάς και πολλές
από εσάς διαφωνούµε έντονα εδώ και πολλά χρόνια. Κυβερνή-
σατε, κυβερνήσαµε, κυβερνούµε. Μην το αφήνετε να πάει τόσο
χαµηλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Εκλογές µε παρατηρητές;
Πενήντα χρόνια είµαστε εδώ και είσαστε εδώ, όλοι και όλες µαζί.
Τη φτιάξαµε όλοι µαζί και την παλέψαµε τη δηµοκρατία µας. Και
αυτό θέλει πρόταση µοµφής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όχι
η µονταζιέρα την οποία επικαλείστε.

Δεν θα αφήσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κυριαρ-
χήσει το ψεύδος, η παραχάραξη των γεγονότων, η ατιµωρησία
των πραγµατικών υπευθύνων µόνο και µόνο γιατί κάποιοι φαντά-
ζονται ότι µπορεί να κάνουν πολιτική καριέρα στις πλάτες του
λαού και των εθνικών συµφερόντων µας. Να το ξεχάσουν αυτό.
Πιστοί στις εντολές που µας έδωσε ο ελληνικός λαός πριν λίγους
µήνες θα δουλέψουµε ώστε να πέσει άπλετο φως στην υπόθεση
των Τεµπών, να βρει δικαίωση ο πόνος, να επουλώσουµε την
τραγωδία και τίποτα δεν θα µας σταµατήσει. Όλα στο φως!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Όλγα Γεροβασίλη, από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ελάτε, κυρία Αντιπρόεδρε.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούω και κυβερνητικά στελέχη

και Βουλευτές από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας να θέτουν
το ερώτηµα γιατί θέσαµε ζήτηµα εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση
τώρα. Τι άλλαξε τόσο πολύ µετά τις αποκαλύψεις και της εφη-
µερίδος «ΤΟ ΒΗΜΑ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ»; 

Ας κάνουµε λίγο εικόνα, ας µεταφερθούµε λίγο εκείνη τη µοι-
ραία µέρα στις 28 Φεβρουαρίου του 2023. Πενήντα επτά νεκροί
και τουλάχιστον ογδόντα πέντε τραυµατίες. Ούτε είκοσι τέσσερις
ώρες, δηλαδή την 1η Μαρτίου, όταν όλοι ήµαστε σε σοκ, δηµο-
σιεύεται µονταρισµένο υλικό. Γνωρίζουµε ότι δεν διαρρέεται έτσι
απλά στον Τύπο, το γνωρίζουµε όλοι, ένα µονταρισµένο υλικό
κάποιος έχει τη δυνατότητα να το πάρει και να το διαρρεύσει
στον Τύπο, ένα ηχητικό ντοκουµέντο µονταρισµένο, στο οποίο
βεβαίως είχαν πρόσβαση πολύ συγκεκριµένοι ή ορισµένοι άν-
θρωποι. Και µη µου πείτε ότι είναι κάτι εύκολο αυτό, κάτι που γί-
νεται κάθε µέρα, κάτι που µπορεί να το κάνει οποιοσδήποτε. Εδώ
στήθηκε ολόκληρη επιχείρηση. Κάποιος βρίσκει τα ηχητικά ντο-
κουµέντα από το καταγραφικό, το ακούει, το ξανακούει, ακούει
και άλλα. Τα µαζεύει όλα αυτά και στο τέλος κόβει-ράβει, προ-
σθέτει και τον σταθµάρχη µε το «φεύγεις, φεύγεις». Δίνει το µον-
ταρισµένο υλικό σε µέσα ενηµέρωσης. Και λέω: Όλα αυτά τρεις
µέρες πριν πάρει τα υλικά η Ελληνική Αστυνοµία -η Αστυνοµία
πήγε τρεις µέρες µετά- η οποία στην ανακοίνωσή της, βεβαίως,
διέψευσε όσα είπε στην εξεταστική επιτροπή ο Διευθύνων Σύµ-
βουλος του ΟΣΕ ο κ. Τερεζάκης. 

Γιατί συνέβησαν όλα αυτά; Φαίνεται παράξενο, το άκουσα από
τον Υπουργό πριν, ότι µιλάµε για συγκάλυψη. Μετά από όλο αυτό
δεν υπάρχει συγκάλυψη. Κανείς δεν θέλει να κάνει κάτι. Έτσι γί-
νεται κάθε φορά µετά από ένα δυστύχηµα. Προφανώς, από την
πρώτη στιγµή ξεκίνησε να χτίζεται το κυβερνητικό αφήγηµα -
ποιος άλλος θα ήταν ο λόγος- ότι για την τραγωδία ευθύνεται
µόνο ένας άνθρωπος, το ανθρώπινο λάθος. Την ίδια µέρα ο κ.
Μητσοτάκης το λέει αυτό στο διάγγελµά του. Η Αστυνοµία δεν
έχει πάει ακόµη να πάρει το υλικό όταν ο κ. Μητσοτάκης κάνει
διάγγελµα και λέει: «ανθρώπινο λάθος». 

Βεβαίως, δεν έχει κανείς αµφιβολία ότι ο κ. Greenberg ξέρει

πάρα πολύ καλά τη δουλειά του. Ξέρει καλά ότι η πρώτη δυνατή
εντύπωση στην επικοινωνία είναι αυτή που µένει κυρίως. Γιατί
µετά χρειάζεται πολύς κόπος για να το αντιστρέψεις αυτό. Βα-
σική αρχή στην επικοινωνία. Νοµίζω ότι είναι άξια τα χρήµατα.
Απλά είναι τα πράγµατα στο γιατί. 

Δυστυχώς, όµως, είναι και πάρα πολύ κυνικά, χωρίς ίχνος ηθι-
κής. Την ώρα που το πανελλήνιο είναι σοκαρισµένο, όλοι είµαστε
σοκαρισµένοι, µόνη έγνοια κάποιων είναι να παραπλανήσουν την
κοινή γνώµη. Πώς θα οργανώσουν τη συγκάλυψη από το πρώτο
κιόλας δευτερόλεπτο της τραγωδίας. Γι’ αυτό καταθέσαµε πρό-
ταση δυσπιστίας, για να συνεννοηθούµε. Διότι το ποτήρι ξεχεί-
λισε. Αλλά και γιατί ο κ. Μητσοτάκης δεν µπορεί να εγγυηθεί την
ασφάλεια των πολιτών, την ασφάλεια στις συγκοινωνίες. Τι είπε
πριν λίγες µέρες ο κ. Μητσοτάκης; Τον ρώτησαν αν είναι ασφα-
λής ο σιδηρόδροµος. Και τι είπε; Είπε ότι είναι όσο ασφαλής µπο-
ρεί να είναι. Χρησµός. Έναν χρόνο µετά την τραγωδία είναι όσο
ασφαλής µπορεί να είναι ο σιδηρόδροµος. Τα άλλα µέσα µετα-
φοράς;

Και βέβαια, οι τελευταίες αποκαλύψεις για τη µονταζιέρα έρ-
χονται να προστεθούν στα προηγούµενα που έπραξαν όλον
αυτόν τον χρόνο: µπάζωµα-ξεµπάζωµα, αναπάντητα ερωτήµατα
για το φορτίο της εµπορικής αµαξοστοιχίας, αποκλεισµό κρίσι-
µων µαρτύρων στην εξεταστική επιτροπή, απόρριψη της πρότα-
σής µας και του ΠΑΣΟΚ για προανακριτική επιτροπή, την άρνηση
του κ. Καραµανλή να κάνει τουλάχιστον ό,τι έκανε ο κ. Σπίρτζης,
να ζητήσει ο ίδιος την προανακριτική επιτροπή, µε δική του αί-
τηση, έστω και για το ηθικό κοµµάτι. Θα επιµείνω σε αυτό το ση-
µείο. Πέραν της δικαιοσύνης, πέραν όλων αυτών που αυτονόητα
βεβαίως όλοι µπορεί να λέµε ότι δηλαδή η δικαιοσύνη θα κάνει
τη δουλειά της, η ηθική δεν υπάρχει; Ηθική δικαίωση δεν υπάρ-
χει; Δεν θα το στρέψουµε όλο. Υπάρχουν στοιχεία που στην πο-
λιτική δεν πρέπει να εκλείψουν. 

Και γιατί έγιναν όλα αυτά; Για να συγκαλύψει η Κυβέρνηση τις
ευθύνες της, για το γεγονός ότι επί τέσσερα χρόνια, από το 2019
είχαν απαξιωθεί όλες οι δικλίδες ασφαλείας. Γιατί; Γιατί το σχέ-
διο ήταν ιδιωτικοποίηση και δεν σκέφτηκαν ότι µπορεί να είναι
και επικίνδυνο. Και δήλωνε εδώ µέσα ο κ. Καραµανλής: «Δεν
ντρέπεστε. Πώς τολµάτε να µιλάτε για την ασφάλεια στους σι-
δηροδρόµους»; Αλλά και για ενδεχόµενες ποινικές ευθύνες όσο
ψηλά και να φτάνουν αυτές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση πέφτει σε συνε-
χείς αντιφάσεις. Από τη µία µας λέει ότι το δηµοσίευµα του «Βή-
µατος» είναι ανυπόστατο και συκοφαντικό, από την άλλη ότι η
αποκάλυψη αυτή είναι γνωστή από πέρυσι, άρα γιατί το θυµάστε
φέτος. Αντίφαση τεράστια. Με συγχωρείτε, αλλά αν είναι γνωστή
η αποκάλυψη τι έγινε για τη διερεύνησή της µετά από έναν χρόνο
από τότε; Ο κ. Τερεζάκης είχε πει στους εργαζόµενους ότι διέ-
ταξε έρευνα. Έγινε η έρευνα; Παρήγαγε κάποια αποτελέσµατα;
Αν είναι γνωστή η αποκάλυψη, γιατί οι Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας στην εξεταστική επιτροπή επικαλούνταν το µονταρι-
σµένο ηχητικό υλικό στις ερωτήσεις;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Μητσοτάκης κρύφτηκε από
τη συζήτηση για το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής, αλλά
δεν θα κρυφτεί και τώρα. Θα έρθει εδώ. Είναι απολογούµενος.
Ο ελληνικός λαός περιµένει απαντήσεις ποιος πήρε τα ηχητικά,
ποιος τα µόνταρε, ποιος διέρρευσε στον Τύπο, για ποιον λόγο; 

Και βέβαια, τώρα και µε το αφήγηµα ότι τα επιχειρηµατικά
συµφέροντα ήλθαν και υπάρχει συνωµοσία για να πέσει η Κυβέρ-
νηση µαζί µε το ΠΑΣΟΚ και όλους εµάς κ.λπ., νοµίζω ότι µπορούν
και τα συµφέροντα να γελάνε. Διότι «ουδείς αχαριστότερος του
ευεργετηθέντος» έγραψε κάποιος, του πολλαπλά και προκλητικά
ευεργετηθέντος. Δεν υπάρχει άνθρωπος σε αυτή τη χώρα που
αυτό να µην το ξέρει και να µην το πιστεύει, ακόµα και οι ψηφο-
φόροι της Νέας δηµοκρατίας, ακόµα κι εσείς οι ίδιοι. 

Εδώ, λοιπόν, πρόκειται περί τεράστιας υποκρισίας, να καταγ-
γέλλει ο κ. Μητσοτάκης αυτούς µε τους οποίους βρίσκεται ή βρι-
σκόταν µέχρι χθες -µε κάποιους µπορεί να τα έσπασε- σε σφιχτό
εναγκαλισµό. Και βέβαια αυτό για το οποίο έρχεται απολογού-
µενος ο κ. Μητσοτάκης είναι το κράτος δικαίου στη χώρα, σκάν-
δαλο υποκλοπών, συγκάλυψη, πόρισµα κόλαφο του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και αυτό ήταν από όλους εµάς που δυσφηµούµε
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τη χώρα κ.λπ., διαρροή προσωπικών δεδοµένων Ελλήνων του
εξωτερικού από το Υπουργείο Εσωτερικών στη Νέα Δηµοκρατία
και στη συνέχεια στην κ. Ασηµακοπούλου και ποιος ξέρει σε ποι-
ους άλλους. Εν πάση περιπτώσει να µη νοµίζει, όµως, κανείς ότι
µε µια παραίτηση και δύο αποποµπές καθάρισαν τα θέµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όλους αυτούς τους λόγους
ψηφίζουµε την πρόταση δυσπιστίας, γνωρίζοντας βεβαίως τους
συσχετισµούς. Εµείς ζητήσαµε παραίτηση και εκλογές. Αλλά
πείτε µου, σε ποια ευρωπαϊκή χώρα από την ώρα του σκανδάλου
υποκλοπών δεν θα είχε παραιτηθεί η κυβέρνηση και ο Πρωθυ-
πουργός; Δώστε αυτή την απάντηση. Σε ποια χώρα θα µπορούσε
να συµβαίνει αυτό; Είδαµε για ποια ζητήµατα παραιτήθηκαν στην
Ευρώπη, εσείς που είστε τόσο ευρωπαϊστές και που εµείς δεν εί-
µαστε κ.λπ.. Εποµένως, στοιχειωδώς θα έπρεπε να έχει την ευ-
θιξία η Κυβέρνηση, ο κ. Μητσοτάκης να έχει παραιτηθεί από
τότε. Απλά τώρα το ξαναλέµε, γιατί δεν πάει άλλο, γι’ αυτό το
ξαναλέµε.

Εν πάση περιπτώσει, η Κυβέρνηση µιλάει για σχέδιο αποστα-
θεροποίησης µετά από όλα αυτά και εµείς λέµε -και τελειώνω-
ότι δεν θα εθιστούµε στην υπονόµευση του κράτους δικαίου.
Αυτό δεν θα συµβεί και δεν θα το επιτρέψουµε να συµβεί όσο
µπορούµε. Αυτό το θέµα θα το κρατάµε ψηλά και θα διεκδικούµε
και θα µιλάµε γι’ αυτό µε όλους τους τρόπους, θεσµικούς, δηµό-
σιο λόγο κ.λπ..

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο επόµενος οµιλη-

τής είναι ο κ. Νικήτας Κακλαµάνης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ρί-

χνοντας µια µατιά στην Αίθουσα βλέπω ότι είµαι ο πιο παλιός.
Και το λέω αυτό, διότι στα τριάντα τόσα χρόνια που βρίσκοµαι
στο ελληνικό Κοινοβούλιο έχω περάσει τέτοιες διαδικασίες, είτε
ως υπογράφων -όπως εσείς-, κάνοντας η Νέα Δηµοκρατία όταν
ήταν αντιπολίτευση πρόταση µοµφής στην τότε κυβέρνηση που
ήταν του ΠΑΣΟΚ και µια φορά στο ΣΥΡΙΖΑ είτε το ανάποδο πάλι.
Είχα προβληµατιστεί αν θα έπρεπε να πάρω και τον λόγο σή-
µερα, διότι ήξερα δύο πράγµατα όταν ένα κόµµα κάνει πρόταση
ή κόµµατα δυσπιστίας προς την κυβέρνηση.

Οι λόγοι είναι κυρίως δύο: Πολιτικοί, ενίοτε αξιόπιστοι, ενίοτε
όµως προσχηµατικά αξιόπιστοι -όπως εκτιµώ ότι είναι αυτή τη
φορά-, αλλά σίγουρα πάντα επικοινωνιακοί. Όλα τα κόµµατα το
έχουµε κάνει. Σίγουρα πάντοτε επικοινωνιακοί. Γιατί σας το λέω
αυτό; Γιατί διάβασα την πρόταση που καταθέσατε. Δεν διάβασα
τίποτα καινούργιο απ’ όσα έχω ακούσει στον δηµόσιο λόγο σας,
µε µερικούς από εσάς έχουµε βρεθεί σε δηµόσια πάνελ ή και έχω
ακούσει και µέσα στη Βουλή. Απολύτως τίποτα. Άκουσα, όµως,
κάτι το οποίο δεν το γράφετε στην πρόταση, γιατί προφανώς το
ΠΑΣΟΚ δεν συµφωνεί και ενδεχοµένως και η Νέα Αριστερά και
η κ. Κωνσταντοπούλου, αλλά που κατά κόρον το λέει ο Αρχηγός
σας και σήµερα το είπατε πολλοί από εσάς. Αυτό µε ενόχλησε
πάρα πολύ, γιατί αφορά το ήθος, την ιστορία και τα πεπραγµένα
της παράταξής µας. Ήθελα να πάρω τον λόγο για να υποστηρίξω
την παράταξή µας.

Πριν πάω, όµως, εκεί, για ποιον λόγο κάνατε την πρόταση µοµ-
φής; Είχατε µια λέξη που σας ένωνε, η λέξη «αγωνία». Αγωνία
γιατί; Για το ποιος από τους δυο σας θα κόψει πρώτος το νήµα
της δεύτερης θέσης το βράδυ των ευρωεκλογών. Όχι ποιος θα
κερδίσει τις ευρωεκλογές, αλλά ποιος θα κόψει το νήµα της δεύ-
τερης θέσης. Σας πρόλαβε ο κ. Ανδρουλάκης, ο οποίος ανα-
βίωσε -βλέπω τον κ Μάντζο, ο οποίος λόγω ηλικίας δεν ήταν καν
γεννηµένος, γι’ αυτό το λέω τώρα- το παλιό σύνθηµα του ΠΑΣΟΚ
«ΠΑΣΟΚ και λοιπές δηµοκρατικές δυνάµεις». Αυτό επιδιώξατε
και αυτό πετύχατε. Ο ΣΥΡΙΖΑ, συρόµενος από τη Νέα Αριστερά
που έσπευσε πρώτος να πει «συµφωνώ και υπογράφω», υπέ-
γραψε. Και πριν αλέκτωρ φωνήσαι, τρις… -σας βλέπω αγαπητοί
συνάδελφοι και δεν θα ήθελα ποτέ να ήµουν κοινοβουλευτικά
στη θέση σας-, σας άδειασε κατά τρόπο πολιτικά τελείως unfair
ο Αρχηγός σας, όταν πριν στεγνώσει το µελάνι της υπογραφής
σας βγήκε και είπε ότι αυτό είναι µια κοινοβουλευτική φάρσα που
δεν θα οδηγήσει πουθενά. Δηλαδή σας είπε «υπογράψετε και επί

τρεις µέρες να επιχειρηµατολογείτε» για µια κοινοβουλευτική
φάρσα που δεν θα οδηγήσει πουθενά. Δεν θέλω να πω τίποτε
άλλο, γιατί εγώ έχω ως αρχή µου να σέβοµαι τις εσωτερικές δια-
δικασίες όλων των κοινοβουλευτικών κοµµάτων. Αλλά ειλικρινά
αν ο δικός µου Αρχηγός το είχε κάνει αυτό, θα αισθανόµουν
πάρα µα πάρα πολύ άσχηµα.

Και επειδή µιλώ για τον κ. Κασσελάκη και βλέπω εδώ τον αγα-
πητό µου κ. Αποστολάκη µε την ιδιότητά του την παλιά τώρα,
κύριε Αποστολάκη, έφυγε ο Υφυπουργός, θα τα έλεγα στον Υφυ-
πουργό, αλλά τώρα τα λέω στον γείτονα να τα ακούει ο νοικοκύ-
ρης. Πρέπει να σταµατήσει αυτή η κοροϊδία µε τη δεκα-
πενθήµερη θητεία. Δεν αφορά τον κ. Κασσελάκη αυτό που λέω.
Έχουν κάνει χρήση πάρα πολλοί άλλοι πλην τον κ. Κασσελάκη,
µερικοί των οποίων -αν δεν κάνω λάθος διαψεύστε µε- έχουν πε-
ράσει και από το ελληνικό Κοινοβούλιο. Είναι προτιµότερο οι Έλ-
ληνες του εξωτερικού να εξαγοράζουν έναντι αδράς αµοιβής τη
θητεία, παρά να έρχονται και να λένε ότι εκπλήρωσαν τις στρα-
τιωτικές τους υποχρεώσεις…

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ο νόµος το λέει, κύριε Κακλαµάνη.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εγώ δεν είπα ότι είναι παράνοµο

και είπα ότι δεν αφορά τον κ. Κασσελάκη. Αφορά όλα τα προ-
ηγούµενα.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Να το πείτε στους νοµοθέτες.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Βεβαίως. Τα λέω και γι’ αυτό είπα

που έφυγε ο Υπουργός. Το έχω πει και άλλη φορά δηµόσια εδώ
µέσα σε αυτή την Αίθουσα, ότι αυτός ο νόµος πρέπει να αλλάξει.
Είναι ντροπή και για το στράτευµα και για όλους τους υπόλοι-
πους οι παλαιότεροι που κάναµε -βλέπω εδώ τον ναύαρχο-
τριάντα δύο µήνες στο Ναυτικό -τότε ο Στρατός ήταν είκοσι οκτώ
µήνες και η Αεροπορία τριάντα µήνες- και να λέµε ότι κάνουµε
στρατιωτικές θητείες.

Έρχοµαι τώρα στην ουσία που πήρα τον λόγο. Ειλικρινά βε-
βαίως είστε σε πολιτική µοναξιά, γιατί ευτυχώς κανένα άλλο
κόµµα από την Αντιπολίτευση δεν σας ακολούθησε στον ολι-
σθηρό αυτόν δρόµο. Ειλικρινά ο κ. Κασσελάκης, ο αµερικανο-
τραφής, βγαίνει και αµφισβητεί την ελληνική δηµοκρατία; Βγαίνει
και αµφισβητεί την εντιµότητα της παράταξής µου, η οποία το
1974 έκανε τη µετάβαση από το στρατιωτικό καθεστώς στη δη-
µοκρατία αναίµακτα; Που έλυσε οριστικά το πολιτειακό ζήτηµα,
χωρίς να ανοίξει µύτη; Που έφτιαξε το Σύνταγµα στο οποίο ορ-
κίζεστε σήµερα και το επικαλείστε, αλλά κανείς σας τότε δεν το
ψήφισε; Που νοµιµοποίησε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας -
όχι κάνοντας χάρη, ήταν η ιστορική στιγµή που έπρεπε να γίνει
αυτό το πράγµα- και έβαλε την Ελλάδα στην ΕΟΚ και αµφισβη-
τείτε την εντιµότητα αυτής της παράταξης και µας λέτε να φέ-
ρουµε παρατηρητές; Και το λέει ποιος αυτό; Ο κ. Κασσελάκης,
ο οποίος κατά δήλωσή του ήταν σύµβουλος του κ. Μπάιντεν στις
εκλογές. Έτσι δεν µας είπε; Και τι υιοθέτησε σήµερα µε αυτά
που λέει; Ό,τι υιοθέτησε ο Τραµπ στην Αµερική µετά τις εκλογές.
Δηλαδή µας βγήκε «κρυφοτραµπικός» ο κ. Κασσελάκης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ελπίζω να σταµατήσει στη λεκτική του διατύπωση και να µην

προχωρήσει και σε πρακτικές α λά Τράµπ, επειδή θα χάσει τις
εκλογές το βράδυ της 9ης Ιουνίου στις ευρωεκλογές.

Κλείνοντας, απευθύνοµαι τώρα σε εσάς, κύριοι Υπουργοί και
µάλιστα σε εσάς, κύριε Χατζηδάκη, λόγω της µεγάλης ευρωπαϊ-
κής σας εµπειρίας. Η Νέα Δηµοκρατία δεν κινδυνεύει από προ-
τάσεις µοµφής -αύριο το βράδυ είναι άγνωστο το αποτέλεσµα-
ούτε και στις εκλογές. Θέλετε να σας πω και µια άλλη εκτίµηση;
Παρά την έντονη -απόλυτα δικαιολογηµένη- συναισθηµατική, κοι-
νωνική φόρτιση που υπάρχει για την τραγωδία στα Τέµπη, ούτε
αυτό θα είναι ο λόγος που θα καθορίσει το αποτέλεσµα.

Πρέπει να δώσουµε λύσεις στα τρία µεγάλα προβλήµατα, που
λέγονται «ακρίβεια», «υγεία» και «δηµόσια ασφάλεια». Και δεύ-
τερον, πρέπει να παρουσιάσουµε την ευρωπαϊκή µας ατζέντα.
Εδώ βέβαια, οι δυο µας διαφωνούµε από παλιά. Δεν πειράζει,
όµως. Ναι, υπέρ της Ευρώπης χωρίς καµµία συζήτηση, αλλά
υπέρ ποιας Ευρώπης; 

Θα πάµε υπέρ αυτής της Ευρώπης που έχει θεοποιήσει τις
τράπεζες και τους τραπεζίτες; Θα πάµε υπέρ αυτής της Ευρώ-
πης, που βρίσκει 55 δισεκατοµµύρια για την Ουκρανία, αλλά δεν
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βρίσκει 5 δισεκατοµµύρια για τους Ευρωπαίους αγρότες; Θα
πάµε υπέρ αυτής της Ευρώπης που µε την πολιτική της γιγάν-
τωσε τη Λεπέν και τον κάθε «Λεπέν» σε όλες τις χώρες της Ευ-
ρώπης και µετά ως οι µωρές παρθένες του Ευαγγελίου θα κλαίµε
επί των συντριµµιών που θα έχουµε δηµιουργήσει εµείς, οι φιλο-
ευρωπαίοι; 

Βεβαίως, ξέρω θα µου πεις είσαι ευρωσκεπτικιστής, αλλά ευ-
ρωσκεπτικιστής, κύριε Υπουργέ µου -και τώρα τα λέω σε εσένα,
γιατί εσένα βλέπω µπροστά µου-, σηµαίνει σκέπτοµαι για την Ευ-
ρώπη, σηµαίνει αγωνιώ για την Ευρώπη και όποιος αγωνιά για
την Ευρώπη, αγαπάει την Ευρώπη. Όµως την Ευρώπη των µεγά-
λων ηγετικών πατέρων της, του Ντε Γκωλ, του Αντενάουερ, του
Μιτεράν, ακόµη και του Μπερλινγκουέρ. Αυτή την Ευρώπη και
όχι τη σηµερινή Ευρώπη, που πολύ φοβούµαι ότι αν πάµε µε το
θυµιατό στο χέρι από αυτό κινδυνεύουµε, κύριε Υπουργέ, κι όχι
από τις προτάσεις µοµφής της Αντιπολίτευσης, την οποία κι εγώ
βέβαια αύριο το βράδυ θα καταψηφίσω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Καραµέρος Γεώργιος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κακλαµάνη, δώσατε µία ανάσα στην παράταξή σας µε

την ωραία οµιλία σας. Βέβαια, δεν χάσατε την ευκαιρία να επιτε-
θείτε και στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Αλλά
εδώ υπάρχει µια ταµπακιέρα, για την οποία θα πρέπει να συνεχί-
σουµε να συζητάµε. Και από το πρωί τι παρακολουθούµε; Με τε-
λευταίο τον κ. Χρυσοχοΐδη, ο οποίος µίλησε και θα αναφερθώ
στα όσα είπε, προηγουµένως τον κ. Φλωρίδη, νωρίτερα τον κ.
Τριαντόπουλο που ήρθε πρωί πρωί -µε την τσίµπλα στο µάτι ήµα-
σταν οι περισσότεροι- µίλησε πέντε λεπτά και έφυγε και δεν
απάντησε σε τίποτα επί της ουσίας. Δεν απάντησε γιατί διώκεται
ο κ. Αγοραστός και αν ήταν αυτός ο οποίος έδωσε την εντολή
για το περίφηµο µπάζωµα. 

Να πάρω όµως, λίγο τα γεγονότα από την αρχή. Μάλλον
επειδή είναι µια ζωντανή διαδικασία η συζήτηση για την πρόταση
δυσπιστίας, θα θέλαµε να σας ρωτήσουµε, κύριε Χατζηδάκη, κύ-
ριοι Υπουργοί, αν ισχύει, αν είναι αληθές ότι σήµερα εν µέσω της
συζήτησης για την πρόταση δυσπιστίας της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, υπέβαλε την πα-
ραίτηση του ο κ. Αθανάσιος Μπίνης, Πρόεδρος του Εθνικού
Οργανισµού Διερεύνησης Αεροπορικών και Σιδηροδροµικών Δυ-
στυχηµάτων. Θα θέλαµε να µας επιβεβαιώσετε αυτή την πληρο-
φορία ή να µας τη διαψεύσετε. 

Αν την επιβεβαιώνετε, να µας πείτε και τους λόγους για τους
οποίους παραιτείται ο κ. Μπίνης, αν έχετε κάνει δεκτή την παραί-
τησή του ή όχι, αν είναι ή όχι µείζον ζήτηµα εν µέσω αυτής της
συζήτησης για τα Τέµπη, στην κορύφωση αυτού του πολιτικού
και κοινωνικού δράµατος -που προσπαθείτε µε αγωνία να απο-
φύγετε να γίνει και δικαστικό δράµα για την Κυβέρνησή σας-, ότι
παραιτείται ο Πρόεδρος του Εθνικού Οργανισµού Διερεύνησης
Αεροπορικών και Σιδηροδροµικών Δυστυχηµάτων. 

Και ξέρετε, δεν είναι η πρώτη παραίτηση. Διότι αυτή είναι η
ουσία. Ήρθε νωρίτερα εδώ ο κ. Γεραπετρίτης και ήταν µειλίχιος,
ήρεµος. Και ρωτήθηκε το πολύ απλό, είναι εδώ και ο κ. Μαρκό-
πουλος, ο Πρόεδρος της Εξεταστικής Επιτροπής, γιατί δεν κλή-
θηκε στην εξεταστική επιτροπή ο κ. Τσαλίδης. Μιλάω για τον
πρώην Βουλευτή Ξάνθης, της παρατάξεώς σας, Φίλιππο Τσα-
λίδη, κύριε Κακλαµάνη, ο οποίος ήταν διευθύνων σύµβουλος της
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και παραιτήθηκε τον Σεπτέµβριο του 2021, µιλών-
τας για τα κενά ασφαλείας στο σιδηρόδροµο. 

Γιατί δεν τον καλέσατε, κύριε Μαρκόπουλε; Γιατί δεν τον κα-
λέσατε, κύριε Γεραπετρίτη; Δεν απαντήσατε σε αυτό. Αφήσατε
το µειλίχιο ύφος και αρχίσατε να φωνάζετε και να µιλάτε για λαϊ-
κισµό, όπως έκανε και ο κ. Χρυσοχοΐδης που µίλησε για τύ-
φλωση, πώρωση και φανατισµό. Ποιος; Αυτός που έλεγε
«κάψατε εκατό ανθρώπους στο Μάτι». Αυτοί είστε. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Αν δεν σας βολεύει η πραγµατικότητα, αλίµονο
στην πραγµατικότητα.

Και δεν είναι µόνο ο κ. Τσαλίδης. Εδώ, από το «IEFIMERIDA.GR»,
στις 2 Ιουνίου του 2020. Αυτό δεν πήρε το ηχητικό, το πήρε από
το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» και θα έρθω σε αυτό µετά, που είναι και η

πέτρα του σκανδάλου, που οδήγησε στη διενέργεια αυτής της συ-
ζήτησης και την υποβολή της πρότασης δυσπιστίας. 

Ο κ. Κώστας Σπηλιωτόπουλος, διευθύνων σύµβουλος του ΟΣΕ
επίσης παραιτήθηκε, στέλνοντας επιστολή στις 28 Μαΐου του
2020 και στον Πρωθυπουργό, κ. Μητσοτάκη. Τι έλεγε µέσα σε
αυτή την επιστολή του; Προειδοποιούσε και αυτός, όπως ο κ. Γε-
νιδούνιας, όπως ο κ. Τσαλίδης, όπως όλοι αυτοί, οι οποίοι γνώ-
ριζαν τι συµβαίνει στον σιδηρόδροµο και εσείς τους αγνοούσατε;
Άρα, επειδή κάποιος είπε να κατονοµάσουµε το αδίκηµα, είναι
τουλάχιστον παράλειψη, όταν εγγράφως προειδοποίησε και το
µόνο που δεν σου λένε είναι ο χρόνος και ο τόπος του δυστυχή-
µατος. Ναι, είναι παράλειψη και τα υπόλοιπα θα τα διερευνήσει
η δικαιοσύνη.

Ένα στοιχείο λένε και οι συνάδελφοι οι δικοί µου, οι δηµοσιο-
γράφοι από το πρωί. Ένα στοιχείο, λέει, έναν χρόνο. Τα ακούµε
εδώ τα στοιχεία. Όποτε όµως, καλείστε να απαντήσετε επί της
ουσίας ή θα φύγουν οι Υπουργοί, γιατί έχουν να κόψουν µια πίτα
ή θα γίνουν έξαλλοι και θα χρησιµοποιήσουν εκείνοι επιχειρή-
µατα που έχουν να κάνουν µε το θυµικό, µε την οργή τους, διαρ-
ρηγνύουν τα ιµάτιά τους, γιατί δεν θέλουν να απαντήσουν επί
της ουσίας. 

Και ξέρετε κάτι; Το ξέρουν και οι Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας. Εσείς, οι Βουλευτές που έρχεστε να µιλήσετε για να
υπερασπιστείτε ένα πολυµελές των εξήντα πέντε µελών κυβερ-
νητικό σχήµα, οι περισσότεροι εκ των οποίων εξωκοινοβουλευ-
τικοί. Δεν έχετε τις ίδιες αγωνίες. Έρχεστε όµως και τους
υπερασπίζεστε, ενώ το κρίσιµο είναι να υπερασπιστούµε την αλή-
θεια, αγαπητοί συνάδελφοι, όπως δεν κάνει ο κ. Μητσοτάκης.

Πριν από έναν χρόνο ο κ. Μητσοτάκης δήλωσε δηµόσια ότι η
Κυβέρνηση προκήρυξε, λέει, διεθνή διαγωνισµό για τις θέσεις
των επικεφαλής του ΟΣΕ και της «ΕΡΓΟΣΕ». Κανένας διεθνής
διαγωνισµός δεν προκηρύχθηκε. Κανένας. Διευθύνων σύµβου-
λος παραµένει µεταβατικά ο κ. Παληός, µέλος της Νέας Δηµο-
κρατίας που συµµετείχε και στα διοικητικά συµβούλια της
προηγούµενης γαλάζιας διοίκησης. Μεταβατικά παραµένει και
επικεφαλής του ΟΣΕ ο κ. Τερεζάκης.

Για να έρθουµε, λοιπόν, τώρα σε αυτό που έλεγε χθες ο κ. Βο-
ρίδης, «τι είναι αυτό που προέκυψε και σας κάνει να ζητάτε τη
συζήτηση επί της πρότασης µοµφής-δυσπιστίας»; Εδώ είναι η
σύνθεση του διοικητικού συµβουλίου της «ΕΡΓΟΣΕ» για τα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Καραµέρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Παραµένουν. Ψέµατα έλεγε ο κ. Μητσοτάκης. Κανένας διεθνής
διαγωνισµός. Άκουσα τον κ. Χρυσοχοΐδη προσεκτικά. Ως νέος
Βουλευτής ως άνθρωπος που ανησυχεί για παράδειγµα ότι στην
εκλογική του περιφέρεια, όπως στο Κορωπί στην Ανατολική Αττική
καίγονται τα λεωφορεία. Τρία λεωφορεία έχουν καεί εν κινήσει.
Διότι η απαξίωση του δηµόσιου τοµέα δεν έχει να κάνει µόνο µε
τον σιδηρόδροµο, αλλά έχει να κάνει και µε τα λεωφορεία, τις συγ-
κοινωνίες, έχει να κάνει ακόµα και µε τις αεροµεταφορές, όταν οι
εργαζόµενοι στους πύργους ελέγχου προειδο- ποιούν για την
απαξίωση του ρόλου τους, για το γεγονός ότι χρησιµοποιήσατε
το Ταµείο Ανάκαµψης, έργο πολλών εκατοµµυρίων για να πάρετε
κάµερες για τα περιφερειακά αεροδρόµια και όχι για να αλλάξετε
το κυρίως σύστηµα που αφορά τον έλεγχο των πτήσεων.

Όµως θα γυρίσω στο επίµαχο. Ο κ. Χρυσοχοΐδης δεν είπε κου-
βέντα για την ανακοίνωση της Ελληνικής Αστυνοµίας, να µας
κάνει σοφότερους, να διαψεύσει «ΤΟ ΒΗΜΑ», να πει ότι «λέτε
ψέµατα». Δεν εξήχθη ένα µέρος του ηχητικού πριν αυτό φτάσει
στην Τροχαία της Λάρισας. Η Ελληνική Αστυνοµία λέει ότι παρέ-
λαβε τα ηχητικά αρχεία, δύο εικοσιτετράωρα µετά τη δηµοσιο-
ποίηση της πρώτης συνοµιλίας στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ». Ποιος
έδωσε τη συνοµιλία στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ»;

Κύριε Χατζηδάκη, ξέρετε εσείς να µας πείτε; Εσείς, κύριε Μαρ-
κόπουλε, που ήσασταν και πρόεδρος της εξεταστικής, ξέρετε
ποιος την παρέδωσε τη συνοµιλία αυτή; Δεν θα µας πείτε. Η συ-
νοµιλία αυτή είναι και αντικείµενο της εξεταστικής επιτροπής.
Έγινε. 
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Σελίδα 313 του πορίσµατος της Νέας Δηµοκρατίας. Διάλογος
του Βουλευτή κ. Τσαβδαρίδη -θα σας το δώσω µετά- και του κ.
Παρασκευόπουλου, Προέδρου της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας
Σιδηροδροµικών και Μέσων Σταθερής Τροχιάς. Ο κ. Τσαβδαρί-
δης, σοφά ποιών, κρατάει επιφυλάξεις για το ηχητικό, το συγκε-
κριµένο. Όµως ήταν ένα στοιχείο βάσει του οποίου, για να έλθω
στη φράση του κ. Χρυσοχοΐδη, η Κυβέρνησή σας παρ’ ότι υπήρ-
χαν σαφείς ενδείξεις, παρεµπόδισε και παραπλάνησε τη δικαιο-
σύνη, ενώ σας παρουσιάσαµε και σας παρουσιάζουµε όλες
αυτές τις µέρες σοβαρά τεκµήρια µε στοιχεία.

Όσο για το πόσο ηθικά και πολιτικά νοµιµοποιηµένοι παραµέ-
νετε, αυτή την κοπέλα την ξέρετε; Είναι η Ευδοκία Τσαγκλή, στην
οποία ο κ. Μητσοτάκης είπε να βάλει πλάτη, όταν του έκανε µια
ερώτηση στην εκποµπή του Σταύρου Θεοδωράκη. Στις πλάτες
τους σηκωτή την κουβαλάνε σε συγκεντρώσεις της Νέας Δηµο-
κρατίας, προχθές στις παρελάσεις. Αυτός είναι ο σεβασµός, κύ-
ριοι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας, που δείχνετε όχι µόνο στα
θύµατα των Τεµπών στην προσπάθειά σας να συγκαλύψετε την
υπόθεση, αλλά και µε τον τρόπο που συµπεριφέρεστε και στους
ζωντανούς. 

Θα πω κάτι κλείνοντας και ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας,
κύριε Πρόεδρε. Ό,τι και να γίνει µέχρι αύριο το βράδυ, γιατί
άκουσα τον κ. Κακλαµάνη να προεξοφλεί ότι η πλειοψηφία η κυ-
βερνητική θα καταψηφίσει την πρόταση µοµφής, να ξέρετε ότι η
κοινή γνώµη, η ελληνική κοινωνία δεν θα ησυχάσει και δεν θα πει-
στεί από την προσπάθεια να αποφύγετε την αλήθεια εάν δεν δει
τους πολιτικά προϊσταµένους και υπεύθυνους να περνούν το κα-
τώφλι και να φτάνουν ενώπιον του φυσικού τους δικαστή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καραµέρο.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Ανδρουλάκης για παρέµβαση,
όχι οµιλία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Αγαπητοί συνάδελφοι, πέρασε κιόλας µία µέρα
από το ξεκίνηµα της διαδικασίας. Δεν έχουµε ακούσει κάτι και-
νούργιο από τους Υπουργούς της Νέας Δηµοκρατίας. Τα ερω-
τήµατα παραµένουν αναπάντητα, συνεχίζουν να αναµασούν τα
ίδια που έλεγαν στα τηλεπαράθυρα εδώ και περίπου έναν χρόνο.
Πρέπει, όµως, κάποια στιγµή να οδηγηθούµε κάπου από αυτή τη
διαδικασία. 

Ακούµε τον κ. Φλωρίδη, άλλα είπε το πρωί στο ΣΚΑΪ και άλλα
είπε το βράδυ. Το πρωί είπε ότι έφερε κατεπείγουσα διάταξη
µετά τις εκλογές για να µπορεί να χρησιµοποιηθεί το υλικό από
τους ανακριτές, που όµως το άκουγε ο ελληνικός λαός χαλκευ-
µένα από το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ». Το απόγευµα τα άλλαξε λίγο τα
πράγµατα, γιατί κατάλαβε πολύ απλά ότι αυτό που είπε το πρωί
εκθέτει την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Ο κ. Γεραπετρίτης, ήρθε εδώ και είπε: «Ανθρώπινο λάθος, αλ-
ληλουχία πολλών λαθών από διάφορους ανθρώπινους παράγον-
τες, χρόνιες παθογένειες». Για τη σύµβαση 717; Στο πόρισµα της
ευρωπαϊκής εισαγγελίας; Για την πρόταση του ΠΑΣΟΚ για προ-
ανακριτική επιτροπή που αρνηθήκατε; 

Υπάρχει κάποια απάντηση; Καµµία απάντηση. Ξέρετε αυτό
που αναµασούν από το πρωί τα στελέχη σας και τα non papers
της Νέας Δηµοκρατίας ότι πήραµε αυτή την πρωτοβουλία γιατί
είµαστε «διαπλεκόµενοι», είναι θλιβερό, γιατί όπως είπα και χθες
κρίνετε εξ ιδίων τα αλλότρια. Η Νέα Δηµοκρατία είναι σιαµαία µε
την εγχώρια ολιγαρχία. Φαντάζεστε δολοπλοκίες, συνωµοσίες.
Πολύ παρέα κάνετε µε τον κ. Μητσοτάκη. Μάλλον είστε επηρεα-
σµένοι από την οικογενειακή του παράδοση που είναι γεµάτη συ-
νωµοσίες, µε µεγαλύτερη αυτή του 1965.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Εµείς πήραµε µία πρωτοβουλία, γιατί όπως κάθε απλός Έλλη-
νας πολίτης θέλουµε να µάθουµε την αλήθεια. Εκείνο το βράδυ
χιλιάδες Έλληνες, Ελληνίδες, οικογένειες σοκαρισµένοι από
αυτή την τραγωδία µε τους πενήντα επτά νεκρούς φαντάζονταν
στο µοιραίο τρένο τα παιδιά τους. Έχουµε κι εµείς παιδιά. Την

ίδια σκέψη κάναµε. Και όταν διαβάσαµε πριν από µερικές µέρες
ότι την ώρα που εκατοµµύρια Έλληνες έκαναν αυτή τη σκέψη,
αλλά ένα χέρι- πιθανόν το «µακρύ χέρι» του Μαξίµου – που το
έχουµε συνηθίσει, να καταπατά ανθρώπινα δικαιώµατα και να
υπονοµεύει τη διάκριση των εξουσιών και το κράτος δικαίου-
πήρε αυτό το υλικό πριν από τη δικαιοσύνη, πριν από την Αστυ-
νοµία, το χάλκευσε και το διοχέτευσε στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ». Δεν
καταλαβαίνετε ότι πρέπει να υπάρξουν απαντήσεις, διότι αυτό
είναι προσβλητικό για τη δηµοκρατία µας, για τα θύµατα, για τις
οικογένειές τους, για το σύνολο του ελληνικού λαού;

Πείτε µου τώρα και για είκοσι τέσσερις ώρες µία απάντηση
στα τρία ερωτήµατα, µία. Ποιος το πήρε; Ποιος το χάλκευσε;
Ποιος το έδωσε στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ»; Μόνο επιθέσεις περί δια-
πλοκής και φαντασιώσεις. 

Ακούσαµε τον κ. Φλωρίδη να λέει ότι ήταν γνωστά όλα αυτά.
Περιµένατε το δηµοσίευµα; Τα ξέραµε. Τα ήξερε ο Υπουργός;
Αφού τα ήξερε ο Υπουργός, ο κ. Φλωρίδης τι έκανε ως αρµόδιος
Υπουργός για να µάθει ο ελληνικός λαός ποιο είναι αυτό το
µακρύ χέρι, το διεφθαρµένο µακρύ χέρι; Πήρε κάποια πρωτο-
βουλία; Καµµία πρωτοβουλία. 

Θέλω να σας πω, ότι µπορείτε να κοροϊδέψετε λίγους για
πολύ, αλλά όλους για πάντα δεν µπορείτε. Και τα επιχειρήµατά
σας περί διαπλοκής του ΠΑΣΟΚ είναι τόσο γελοία και αστεία,
είναι το πιο σύντοµο ανέκδοτο που έχω ακούσει. Γιατί µπορεί να
το πιστοποιήσει ο κάθε πολίτης, παίρνοντας το τηλεκοντρόλ του
και κάνοντας ζάπινγκ για να δει στα κανάλια ποιος είναι αυτός ο
οποίος περνάει την άποψή του, που παρουσιάζει τα στελέχη του,
που περνάει τα non papers του στα sites, στις εφηµερίδες; Παν-
τού µια πανίσχυρη προπαγάνδα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ποιον, λοιπόν, κοροϊδεύετε; Θα πει ο κ. Μητσοτάκης ότι εγώ
είµαι διαπλεκόµενος; Μα, καλά µιλάτε σοβαρά; Εµάς τα κίνητρά
µας είναι αξιακά. Τα δικά σας κίνητρα είναι καθεστωτικά, γιατί το
έχω πει πολλές φορές: είστε ικανοί για όλα αρκεί να διατηρήσετε
την εξουσία σας. Εδώ δεν ντραπήκατε να παρακολουθείτε πολι-
τικούς Αρχηγούς, άλλα κόµµατα, Υπουργούς σας και να πάτε και
στη δικαιοσύνη και θα φτάσετε σήµερα σε ένα σηµείο όπου
παίρνω µια πρωτοβουλία για να απαντήσετε σε ένα ερώτηµα κα-
θαρό και να λέτε ότι όλα αυτά είναι προϊόν διαπλοκής; 

Απαντήστε, λοιπόν, Υπουργοί, στελέχη και Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας στα τρία καθαρά ερωτήµατα και αφήστε τις
θεωρίες, τις ψεκασµένες θεωρίες. Όποτε βρεθείτε σε δύσκολη
θέση µιλάτε µε τη γλώσσα του Βελόπουλου, όπως και στις πυρ-
καγιές, όπως και στις υποκλοπές, όπως και σήµερα, «συνωµο-
σίες», «συµφέροντα». Πολεµάει τη Νέα Δηµοκρατία, η εγχώρια
ολιγαρχία, που είστε προέκτασή της. 

Καθαρά, λοιπόν, ερωτήµατα. Ποιος το βράδυ που θρηνούσε
όλη η Ελλάδα πήρε το υλικό πριν τη δικαιοσύνη και πριν την
Αστυνοµία; Ποιος το χάλκευσε και ποιος το έδωσε στο «ΠΡΩΤΟ
ΘΕΜΑ» για να προπαγανδίσετε τη θεωρία περί ανθρώπινου λά-
θους και µόνο;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρο.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γιάννης Γκιόκας από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδος. Θα ακολουθήσει η κ. Καραµπατσώλη, η κ. Αση-
µακοπούλου και µετά ο κ. Χατζηδάκης, Υπουργός Οικονοµίας και
Οικονοµικών.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν γίνεται να µιλή-
σουν λίγο περισσότεροι Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το Προεδρείο προ-
σπαθεί, κυρία Αναγνωστοπούλου. Έχετε δίκιο όλοι σας, όχι µόνο
εσείς. 

Ορίστε, κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά τις

βουλευτικές εκλογές του 2023, ως ΚΚΕ είχαµε πει ότι το ποσο-
στό που πήρε η Νέα Δηµοκρατία δεν συνιστά λευκή επιταγή από
τον λαό και ότι πολύ σύντοµα η Κυβέρνηση θα αναµετρηθεί µε
τις συνέπειες της πολιτικής της και µε ένα ανερχόµενο ρεύµα
λαϊκής αµφισβήτησης. 

Γιατί το λέγαµε αυτό; Διότι, προφανώς η φτώχεια, η ακρίβεια,
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οι χαµηλοί µισθοί, η εµπορευµατοποίηση της υγείας και της παι-
δείας, µε τελευταία κρούσµατα από τη µια µεριά το νόµιµο φα-
κελάκι των απογευµατινών χειρουργείων και από την άλλη µεριά
τα ιδιωτικά ΑΕΙ, η επικίνδυνη εµπλοκή της χώρας µας στους ιµ-
περιαλιστικούς πολέµους και µάλιστα σε ρόλο σηµαιοφόρου, τα
κρατικά εγκλήµατα όπως αυτά των Τεµπών, των πληµµυρών στη
Θεσσαλία ή των πυρκαγιών στην Εύβοια, στον Έβρο και αλλού,
όλα αυτά και πολλά ακόµη δεν θα µπορέσουν να γίνονται για
πολύ ανεκτά και πολύ περισσότερο να τα κρύβετε ή να τα δικαιο-
λογείτε µε την επίκληση των διεθνών εξωγενών παραγόντων, των
διαχρονικών παθογενειών, όπως είπε πριν ο κ. Γεραπετρίτης ή
των ανθρώπινων λαθών και πάει λέγοντας. 

Σήµερα, λοιπόν, είµαστε ακριβώς σε αυτό το σηµείο. Η απο-
κρουστική, άθλια και εξόφθαλµη προσπάθεια συγκάλυψης που
επιχειρήσατε για το έγκληµα των Τεµπών δεν ήταν παρά η στα-
γόνα που ξεχείλισε το ποτήρι της λαϊκής οργής. Δεν είναι τυχαίο,
άλλωστε, ότι οι αγώνες µόνο του τελευταίου τριµήνου, οι αγώνες
των φοιτητών και της νεολαίας, της αγροτιάς, το εργατικό και
λαϊκό ξέσπασµα στην απεργία της 28ης Φλεβάρη, έναν χρόνο
ακριβώς µετά το έγκληµα των Τεµπών και παρά την υπονοµευ-
τική προσπάθεια της ηγεσίας της ΓΣΕΕ, ήταν οι πιο µαζικές κι-
νητοποιήσεις των τελευταίων ετών. Και κάτι περισσότερο, αυτοί
οι αγώνες συναντήθηκαν και ενώθηκαν κάτω από το σύνθηµα «τα
κέρδη τους ή οι ζωές µας» που διαπερνά κάθε πτυχή της ζωής
του λαού. 

Αυτή, λοιπόν, η λαϊκή µοµφή που κατατίθεται καθηµερινά, είναι
αυτή που δεν θα σας αφήσει σε χλωρό κλαρί και θα σας φέρει
σε ακόµη πιο δύσκολη θέση το επόµενο διάστηµα. Άλλωστε ο
λαός, ακόµη και οι δικοί σας ψηφοφόροι, ο λαϊκός κόσµος που
ψηφίζει τη Νέα Δηµοκρατία -ο κ. Νικήτας Κακλαµάνης πριν από
λίγο σε αυτούς προσπάθησε µε κάποιο τρόπο να απευθυνθεί-
όλοι αυτοί γνωρίζουνε πολύ καλά πλέον τι έχουν να αναµένουν
από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας: τη συνέχιση και την
επιτάχυνση της ίδιας πολιτικής που προστατεύει τα κέρδη των
λίγων έναντι των αναγκών των πολλών. Αυτή είναι η αποστολή
που σας έχουν αναθέσει τα οργανωµένα οικονοµικά συµφέ-
ροντα, όπως λέτε και εσείς, όσο κι αν χαλάτε τις καρδιές σας µε
κάποιους απ’ αυτούς. Οι καρδιές που χαλάνε µπορεί να φτια-
χτούν το επόµενο διάστηµα. 

Αυτή η αποστολή που έχετε αναλάβει, αξιοποιεί όλα τα µέσα
και το καρότο και το µαστίγιο. Όσο το καρότο, δηλαδή η παρα-
πλάνηση, δεν πιάνει πλέον, θα χρησιµοποιείτε όλο και περισσό-
τερο το µαστίγιο του αυταρχισµού, της συγκάλυψης, της
χειραγώγησης, του κυνισµού και πάει λέγοντας. Δεν έχουν να
κάνει συνεπώς µόνο µε το ύφος και το ήθος της Κυβέρνησης όλα
όσα παρακολουθούµε το τελευταίο διάστηµα. Έχει να κάνει µε
κάτι πολύ πιο ουσιαστικό. Έχει να κάνει µε τη βαρβαρότητα της
πολιτικής σας που µόνο µέσω τέτοιων µεθόδων και τέτοιων πρα-
κτικών µπορεί να σταθεί και να υλοποιηθεί. 

Να γιατί από την άλλη µεριά είναι, κατά τη γνώµη µας, παντε-
λώς άσφαιρη και βολική η µοµφή που απευθύνουν στην κυβέρ-
νηση ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ, η Νέα Αριστερά και τα άλλα κόµµατα.
Ποια είναι η βασική κατηγορία που σας απευθύνουν; Είναι αυτή
που περιέχεται στην κατακλείδα της πρότασης δυσπιστίας που
συνυπέγραψαν, ότι δηλαδή «µε ευθύνη της Κυβέρνησης η Ελ-
λάδα µοιάζει όλο και λιγότερο µε ευρωπαϊκή χώρα», προφανώς
χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί το «ευρωπαϊκή» είναι κάτι
πολύ πιο ευρύ. 

Τι εννοείτε, λοιπόν, µε αυτό; Εννοείτε ότι υπάρχει µια κανονι-
κότητα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το κεκτηµένο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπως συνηθίζετε να λέτε, που είναι δηµοκρατικό, που
είναι φιλολαϊκό, σύγχρονο και ότι η Κυβέρνηση αποτελεί µια πα-
ρέκκλιση από αυτή την «όµορφη» κανονικότητα. 

Ε, λοιπόν, αυτός ο εξωραϊσµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι
το µεγαλύτερο πλυντήριο, όχι στον Μητσοτάκη, αλλά στην πολι-
τική της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Διότι, τελικά εσάς δεν σας εν-
διαφέρει ο πυρήνας και η ουσία της πολιτικής, αλλά το ποιος
καλείται να την εφαρµόσει κάθε φορά. 

Αντίθετα εµείς, κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης, δεν σας
απευθύνουµε µοµφή ότι είστε τα µαύρα πρόβατα της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, αλλά ότι είστε τα καλά παιδιά της Ευρωπαϊκής

Ένωσης. Αυτή είναι η δική µας µοµφή. 
Σας κατηγορούµε για την πράσινη µετάβαση και τα Χρηµατι-

στήρια Ενέργειας, που είναι νούµερο ένα παράγοντας της ακρί-
βειας και είναι κατεύθυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σας
κατηγορούµε για την πολιτική της εµπλοκής στους ιµπεριαλιστι-
κούς πολέµους και τις επεµβάσεις, για τη στήριξη στην αντιδρα-
στική Κυβέρνηση Ζελένσκι µε κρυφές και φανερές συµφωνίες,
όπως επιτάσσουν οι αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου και
τα ψηφίσµατα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

Σας κατηγορούµε για την ολέθρια πολιτική κόστους-οφέλους
που εφαρµόζετε σε όλες τις κρίσιµες υποδοµές, από τις σιδηρο-
δροµικές µεταφορές µέχρι τα αντιπληµµυρικά έργα, που είναι η
επίσηµη γραµµή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε τα γνωστά τραγικά
και εγκληµατικά αποτελέσµατα. Σας κατηγορούµε για τη διά-
λυση των συλλογικών συµβάσεων και την κατακρήµνιση των µι-
σθών, µε αυτό το άθλιο θεσµικό πλαίσιο του κρατικού
καθορισµού του κατώτατου µισθού που είναι έργο όλων σας,
συγκυβέρνηση Νέα Δηµοκρατία - ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ και συνεχίζετε
και εσείς. 

Σας κατηγορούµε για την υλοποίηση της Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής που ψηφίσατε όλοι µαζί οδηγώντας στο ξεκλήρισµα
της µικροµεσαίας αγροτιάς και στην παντοκρατορία των εµπο-
ροβιοµήχανων, που καθορίζουν τις τιµές από το χωράφι µέχρι το
ράφι µε κριτήριο τα συµφέροντα τους. Σας κατηγορούµε για την
απάτη της Ευρωπαϊκής Δηµοκρατίας, που σύµφωνα µε ψήφισµα
που -πάλι- υπογράψατε όλοι σας τα λόµπι είναι αναπόσπαστο
στοιχείο αυτής της δηµοκρατίας.

Και κάνουµε και µια παρένθεση. Όταν η κ. Κεραµέως έφερνε
τον γνωστό νόµο της επιστολική ψήφου, τι επικαλούνταν εδώ στη
Βουλή; Επικαλούνταν τις καλές ευρωπαϊκές πρακτικές. Και όταν
το ΚΚΕ απαντούσε και έλεγε ότι αυτές οι «καλές ευρωπαϊκές
πρακτικές» έχουν οδηγήσει σε πάρα πολλά φαινόµενα χειραγώ-
γησης, νόθευσης ψήφου και διασποράς-διαρροής προσωπικών
δεδοµένων, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ δίνανε άλλοθι στην κ. Κεραµέως
ψηφίζοντας το κείµενο για την επιστολική ψήφο και αλλάζοντας
µετά θέση στην Ολοµέλεια, όταν επιχείρησε να το επεκτείνει και
στις βουλευτικές εκλογές. 

Όλα τα παραπάνω, λοιπόν, που αναφέραµε και είναι η πολιτική
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, είναι η κανονικότητα ή είναι η εξαί-
ρεση στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Είναι η κανονικότητα. Είναι η κα-
νονικότητα που εφαρµόζουν και οι δεξιές κυβερνήσεις και οι
σοσιαλδηµοκρατικές και οι ακροδεξιές τύπου Κυβέρνηση Με-
λόνι, γιατί και την Ακροδεξιά στη χωράει η Ευρωπαϊκή Ένωση,
για να µην ξεχνάµε ποιος τροφοδοτεί την Ακροδεξιά. Και είναι
αυτή η κανονικότητα που έχει βγάλει στον δρόµο τους εργαζό-
µενους, τους λαούς της Ευρώπης -Γερµανία, Ολλανδία, Βέλγιο,
Ισπανία, Πορτογαλία- στις µεγαλύτερες κινητοποιήσεις που
έχουν γίνει τα τελευταία τουλάχιστον χρόνια. Αυτή, λοιπόν, είναι
η κανονικότητα όλων σας. Και η Κυβέρνηση δεν αποτελεί εξαί-
ρεση, αποτελεί κοµµάτι αυτής της βάρβαρης κανονικότητας. 

Το κρίσιµο, λοιπόν, για µας, µαζί µε την µορφή -µε το δικό µας
σκεπτικό-που απευθύνουµε στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, είναι αυτή οι αγώνες και στην Ελλάδα και στην Ευρώπη να
αποκτήσουν ακόµη πιο ριζοσπαστικά χαρακτηριστικά, να αµφι-
σβητήσουν τις αιτίες των προβληµάτων, την Ευρωπαϊκή Ένωση,
τον δρόµο ανάπτυξης, την εξουσία και την οικονοµία του κεφα-
λαίου. 

Και αντικειµενικά, εν όψει και της µάχης των ευρωεκλογών,
αυτός ο δρόµος περνάει µέσα από τη µεγάλη αποδυνάµωση των
κοµµάτων και των κυβερνήσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και την
ακόµη µεγαλύτερη ενίσχυση του ΚΚΕ, που είναι ως συνεπής και
αταλάντευτος αντίπαλος αυτής της πολιτικής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γκιόκα.

Καλούµε στο Βήµα την κ. Καραµπατσώλη Κωνσταντίνα από τη
Νέα Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει η κ. Ασηµακοπούλου, µετά,
όπως προείπαµε, ο Υπουργός Οικονοµίας ο κ. Χατζηδάκης και οι
άλλοι τρεις εκ του καταλόγου οµιλητές ο κ. Ακτύπης, η κ. Ανα-
γνωστόπουλου και ο κ. Δελβερούδης, µε τον οποίο θα ολοκλη-
ρωθεί ο πέµπτος κύκλος. 

Κυρία Καραµαπτσώλη, έχετε τον λόγο.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-
µερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία την πρόταση µοµφής Στη σκιά
της συζήτησης για το τραγικό ατύχηµα των Τεµπών και την προ-
σπάθεια της Αντιπολίτευσης να εργαλειοποιήσει µια τραγωδία,
να εργαλειοποιήσει τον πόνο και την αγωνία των συγγενών των
πενήντα επτά θυµάτων για δικαίωση. 

Ακόµη κι έτσι, όµως, στο µήνυµα που πρέπει να εκπέµψουµε
προς την κοινωνία πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι και οφείλει η
Εθνική Αντιπροσωπεία να είναι ξεκάθαρη: Δικαιοσύνη για τα πε-
νήντα επτά θύµατα. Δικαιοσύνη για τις ψυχές πενήντα επτά νέων,
στην πλειοψηφία, ανθρώπων που πήραν ένα µεταφορικό µέσο
για να πάνε στον προορισµό τους και δεν γύρισαν ποτέ. Δικαιο-
σύνη ώστε να µπορεί να µας εµπιστευτεί η κοινωνία να χτίσουµε
ξανά έναν ασφαλή και σύγχρονο σιδηρόδροµο. 

Ως νέα και αισιόδοξη Βουλευτής πιστεύω και πίστευα πως
έχουµε όλοι τον ίδιο στόχο, πως θα έπρεπε όλοι να έχουµε τον
ίδιο στόχο, πως όλους µας ενδιαφέρει να βελτιώσουµε την κα-
θηµερινότητα της κοινωνίας, να χτίσουµε ένα σύγχρονο κράτος
και απευθυνόµαστε µε ειλικρίνεια στους πολίτες. 

Δυστυχώς, όµως, πολλές φορές η πραγµατικότητα εντός και
εκτός αυτής της Αίθουσας σε προσγειώνει και αυτό συµβαίνει,
διότι ορισµένοι δεν έχουν κανέναν ενδοιασµό να επιχειρήσουν
να εκµεταλλευτούν ακόµα και το πιο ιερό πράγµα, τον πόνο και
την αγωνία µιας µάνας.

Ουδέποτε, λοιπόν, θα µπορούσα να φανταστώ ότι οι πολιτικές
δυνάµεις θα χρησιµοποιούσαν µε έναν τόσο χυδαίο τρόπο ένα
τόσο τραγικό συµβάν, µε στόχο να πλήξουν την πορεία της
χώρας. Διότι, στην πραγµατικότητα, αυτό συµβαίνει. Το πρό-
βληµά τους, το πρόβληµά σας είναι η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη. Το πρόβληµά σας είναι πως τα τελευταία τεσσερά-
µισι χρόνια, η Ελλάδα αποµακρύνεται από τη µιζέρια και το
φάσµα της, αποµακρύνεται από την εποχή των µουσαµάδων, των
capital controls, των στηµένων διαγωνισµών για τις τηλεοπτικές
άδειες, της εποχής που νοµοθετούσατε για να ελέγξετε τους αρ-
µούς της εξουσίας.

Σε τεσσεράµισι χρόνια η Ελλάδα έχει κάνει βήµατα µπροστά.
Διαχειρίζεται µε πυγµή τις διεθνείς κρίσεις, έχει πρωταγωνιστικό
ρόλο σε ευρωπαϊκό επίπεδο, ανέκτησε την επενδυτική της βαθ-
µίδα, αυξάνει µισθούς και συντάξεις, συντελεί ένα ψηφιακό
θαύµα στο δηµόσιο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, αυτή µέµφε-
στε σήµερα, αυτή σας ενοχλεί, αυτή πολεµάτε χωρίς καµία αιδώ.

Γι’ αυτό και όλον αυτόν τον καιρό γινόµαστε µάρτυρες τοξικών
και αβάσιµων καταγγελιών, µε αιτία την υποτιθέµενη συγκάλυψη
µιας υπόθεσης που η Κυβέρνηση έχει κάθε λόγο να δικαστεί και
να αποδοθεί δικαιοσύνη. Θέλουµε να αποδοθεί δικαιοσύνη. Αφή-
νουµε την ανεξάρτητη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της και
δεν σας εκχωρούµε το δικαίωµα να µονοπωλείτε την αγωνία για
το θέµα αυτό. Έχουµε εµπιστοσύνη στην ελληνική δικαιοσύνη,
αλλά και χρέος µας να µην αφήσουµε τίποτα να πέσει κάτω, καµ-
µία ανυπόστατη κατηγορία µε στόχο να καλλιεργήσει τον λαϊκι-
σµό και να γυρίσει τη χώρα πίσω. Και αυτό, γιατί σε ό,τι αφορά
το ατύχηµα, παρά τα τρανταχτά ανθρώπινα λάθη, ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός, από την πρώτη µάλιστα στιγµή, µίλησε για διαχρο-
νικές συστηµικές αστοχίες που οφείλει η πολιτεία να διορθώσει.
Καµµία συγκάλυψη, λοιπόν!

Και για να τα συνδέσω µε τα τελευταία γεγονότα, δεν χωρά
καµµία αµφισβήτηση ότι το υλικό που παραδόθηκε στις ανακρι-
τικές αρχές από τη Διεύθυνση Εγκληµατολογικών Ερευνών της
Ελληνικής Αστυνοµίας είναι αυτούσιο. Τα πρόσφατα δηµοσιεύ-
µατα δεν είναι τίποτα άλλο από παλιές ειδήσεις, ανακυκλωµένα
σενάρια και προσπάθεια για µια κυνική και ανήθικη εκµετάλλευση
του πόνου.

Σε αυτή την προσπάθεια αποσταθεροποίησης της χώρας θα
µας βρείτε απέναντί σας.

Έρχοµαι τώρα να απαντήσω και στα παραπλανητικά στοιχεία
που ακούµε τον τελευταίο καιρό. Ο χώρος του δυστυχήµατος
ουδέποτε µπαζώθηκε για να συγκαλυφθούν στοιχεία. Οτιδήποτε
υπήρχε ήταν πάνω στην επιφάνεια του σηµείου σύγκρουσης. Η
οποιαδήποτε παρέµβαση έγινε µόνο χάριν της καλύτερης κίνη-
σης των µηχανηµάτων. Και σας τονίζω ότι έγινε µε απόφαση των

αρµόδιων επιχειρησιακών οργάνων.
Ουδέποτε, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, κατατέθηκε

πρόταση για τη σύσταση προανακριτικής επιτροπής για τη διε-
ρεύνηση του δυστυχήµατος και τυχόν ευθύνη πολιτικών προσώ-
πων. Οι προτάσεις των ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ αφορούσαν µόνο στην
οικονοµική διαχείριση της σύµβασης 717, µε βάση ένα πόρισµα
της Ευρωπαίας εισαγγελέως, ένα σχέδιο πορίσµατος, ούτε καν
κατηγορητήριο. Η Βουλή µε τη δέουσα διαδικασία καταψήφισε
την πρόταση.

Ο κ. Σπίρτζης, που δηλώνει περίτρανα ότι ήθελε να διερευνη-
θούν οι ευθύνες του, µας αποκρύπτει ότι οι ευθύνες του, ακόµη
και αν του καταλογιστούν, έχουν παραγραφεί.

Όσον αφορά στην εκτέλεση της σύµβασης 717 και το αν θα
µπορούσε να βοηθήσει στην αποτροπή του µοιραίου γεγονότος
την τραγική νύχτα, το βράδυ εκείνο υπήρχε διπλή γραµµή, αλλά
τα δύο τρένα βρέθηκαν σε µία. Πρόκειται για µια σειρά τραγικών
λαθών, στο σύνολό τους επτά. Ο γενικός κανονισµός κινήσεως
εκείνο το βράδυ παραβιάστηκε όχι µία, όχι δύο, αλλά επτά
φορές. Και προφανώς, δεν ήταν η Κυβέρνηση εκείνη που τον πα-
ραβίασε, αλλά οι εµπλεκόµενοι υπάλληλοι, οι οποίοι ήδη έχουν
παραδεχθεί και οµολογήσει το λάθος τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απέναντι σε αυτό το τραγικό
συµβάν, σε αυτή τη χυδαία, ανήθικη, απάνθρωπη εργαλειοποί-
ηση του πόνου και της οδύνης, εµείς θα σταθούµε για άλλη µια
φορά στο ύψος των περιστάσεων. Δεν θα επιτρέψουµε σε όσους
φαντασιώνονται την επιστροφή της Ελλάδας στη µιζέρια να πε-
τύχουν τον σκοπό τους.

Ως µέλος της ελληνικής κοινωνίας και του ελληνικού Κοινο-
βουλίου, ντρέποµαι που δεν αφήνουµε τις πληγές των ανθρώπων
να κλείσουν και τις ερεθίζουµε κατά το δοκούν, αδιαφορώντας
για τον πόνο των συγγενών των θυµάτων. Ας αφήσουµε τη δι-
καιοσύνη να κάνει απερίσπαστη τη δουλειά της. Της έχουµε από-
λυτη εµπιστοσύνη, της παρέχουµε όλα τα µέσα και την έµπρακτη
στήριξη, ώστε να ρίξει φως στην υπόθεση και τις ευθύνες που
υπάρχουν. Δικαιοσύνη για τους πενήντα επτά, λοιπόν!

Συστρατευθείτε, επιτέλους, µε ειλικρίνεια και αξιοπρέπεια σε
αυτόν τον σκοπό και εγκαταλείψτε κάθε ανίερη προσπάθεια να
κρύψετε τη δική σας αντιπολιτευτική ανεπάρκεια.

Σε αυτούς προσερχόµαστε µε σεβασµό και ταπεινότητα. Σε
αυτό το τρένο, άλλωστε, θα µπορούσαµε να είµαστε όλοι. Θα
µπορούσαν να ήταν τα παιδιά σας, τα παιδιά µας. Εσάς, όµως
και την προσπάθεια πολιτικής εκµετάλλευσης ενός τόσο τραγι-
κού ατυχήµατος σας αφήνουµε µόνους και έχουµε υποχρέωση,
ως πλειοψηφία του ελληνικού Κοινοβουλίου, να δώσουµε µια εκ-
κωφαντική απάντηση απόρριψης των πρακτικών σας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Σοφία-Χάιδω Ασηµακοπούλου από την

Ελληνική Λύση.
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΙΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, το τελευταίο διάστηµα γίναµε όλοι µάρτυρες µιας µνη-
µειώδους συγκάλυψης, µιας συγκάλυψης µέσω της διάχυσης
ευθυνών. Δεν έγινε τίποτα από αυτά που έπρεπε να γίνουν.

Τα Τέµπη δεν ήταν απλώς µια τραγωδία. Ήταν και παραµένουν
έγκληµα. Την ίδια ώρα που τα συστήµατα ασφαλείας, τηλεδιοί-
κησης και σήµανσης δεν λειτουργούσαν, κανείς δεν ευθύνεται
για το έγκληµα των Τεµπών. Αν τα ελάχιστα επίπεδα ασφάλειας
είχαν καθοριστεί από το αρµόδιο Υπουργείο και εφαρµόζονταν,
οι πενήντα επτά αυτοί συνάνθρωποί µας θα ήταν σήµερα κοντά
µας.

Από την πρώτη στιγµή ο µοναδικός που µίλησε για το ξυλόλιο,
για το µπάζωµα και την ενοχή της Κυβέρνησης για το πολύνεκρο
σιδηροδροµικό δυστύχηµα ήταν ο Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος. Ήταν ο πρώτος που µίλησε για
το αυθαίρετο µπάζωµα, αλλά και τη µεταφορά υλικών από τον
χώρο. Φώναζε ότι δεν έπρεπε ποτέ να γίνουν εργασίες προτού
ολοκληρωθούν όλες οι απαραίτητες νόµιµες διαδικασίες. Είναι
δεδοµένο ότι υπάρχει ευθύνη για όλα αυτά.
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Ο κόσµος αντιλαµβάνεται ότι εδώ έχει γίνει κάτι εσκεµµένα.
Προκύπτουν ξεκάθαρα εγκληµατικές παρεµβάσεις, που έγιναν
αυθαίρετα στον τόπο του δυστυχήµατος. Η διατήρηση του
χώρου του συµβάντος και η φύλαξή του έως την ολοκλήρωση
των ερευνών είναι αυτονόητη, δεδοµένου ότι ακόµα και σήµερα
υπάρχει αγνοούµενο άτοµο. Αυτονόητη για όλους τους άλλους
εκτός από εσάς, που, από τη µία, λέτε ότι θέλετε να ρίξετε
άπλετο φως στην υπόθεση, αλλά την ίδια στιγµή δεν µπορεί κα-
νείς να απαντήσει ποιος έδωσε την εντολή µπαζώµατος και αλ-
λοίωσης του χώρου ή πιο σωστά, κανείς δεν θέλει να το
αποκαλύψει, γιατί τότε θα έβγαινε στην επιφάνεια η σκοπιµότητα
των πράξεών σας.

Και κατά την εξεταστική επιτροπή και στη συνέχεια, µέσω του
πορίσµατός µας, τονίσαµε ότι οι πολιτικές ηγεσίες του Υπουρ-
γείου Μεταφορών από το 2012 και εντεύθεν, µαζί µε τους παρά-
γοντες των σιδηροδροµικών εταιρειών και οι σχετικοί εργολάβοι
φέρουν την ανάλογη ποινική ευθύνη και θα πρέπει να αρθούν
ενώπιον της τακτικής δικαιοσύνης.

Η Κυβέρνηση, όµως, το µόνο που κάνει -και το κάνει µε µεγάλη
δεξιοτεχνία- είναι να ψεύδεται. Βλέπουµε µια άνευ προηγουµέ-
νου προσπάθεια κουκουλώµατος της υπόθεσης και µετάθεσης
ευθυνών.

Είναι ανεπίτρεπτο το 2024 να συζητάµε για τη λειτουργία ενός
τόσο δηµοφιλούς µέσου όπως το τρένο µε συνθήκες περασµέ-
νων εποχών, χωρίς ίχνος ντροπής ούτε για τα θύµατα ούτε για
τις οικογένειές τους, που θρηνούν και θα θρηνούν για πάντα.

Απαντήσεις για το µπάζωµα πότε θα δοθούν; Έναν χρόνο µετά
τι έχει αλλάξει; Υπάρχουν χειροπιαστές διασφαλίσεις, ενέργειες
και δεδοµένα ότι κάτι τέτοιο δεν θα επαναληφθεί; 

Οι ράγες φαίνεται πως παραµένουν θανάσιµες. Ακόµα και σή-
µερα οι Έλληνες ταξιδεύουν σε ένα επισφαλές σιδηροδροµικό
δίκτυο και κάποιες φορές φαίνεται να είναι θέµα τύχης η ολο-
κλήρωση του ταξιδιού τους. Το µόνο που έχει αλλάξει, σύµφωνα
και µε δηµοσιεύµατα, είναι οι ταχύτητες από εκατόν εξήντα χι-
λιόµετρα σε εκατόν σαράντα στα τµήµατα όπου υπάρχει τηλεδι-
οίκηση και σε εκατόν είκοσι όπου δεν υπάρχει. Κατά τη διάρκεια
της διαδροµής υπάρχουν και πολλές βραδυπορίες στο δίκτυο
εξαιτίας σφαλµάτων από την κακοκαιρία Ντάνιελ.

Αντί να πέσετε µε τα µούτρα να εξασφαλίσετε πραγµατικά
ασφαλείς σιδηροδροµικές διαδροµές, όχι σαν αυτές που ευαγ-
γελιζόταν ο πρώην Υπουργός για τους Έλληνες, εσείς σφυρίζετε
αδιάφορα, βάζοντας µπροστά το πλυντήριο της συγκάλυψης. 

Το έχουµε πει, θα το ξαναπούµε και θα το υλοποιήσουµε, η
Ελληνική Λύση δεν θα σταµατήσει ποτέ και πουθενά µέχρι οι εµ-
πλεκόµενοι στο εθνικό έγκληµα των Τεµπών να οδηγηθούν εκεί
που πρέπει, στη φυλακή. Το δυστύχηµα οφείλεται στα πεπραγ-
µένα της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ. Πε-
νήντα επτά ψυχές απαιτούν οι ένοχοι να λογοδοτήσουν όσο
ψηλά κι αν βρίσκονται. Οι νεκροί θα δικαιωθούν όταν δικαστούν
και καταδικαστούν οι υπεύθυνοι. Πρέπει επιτέλους να δοθεί ένα
οριστικό τέλος στην ατιµωρησία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Η έλλειψη εµπιστοσύνης απέναντι στους θεσµούς είναι χαρα-
κτηριστικό γνώρισµα των κοινωνιών που µαστίζονται από δια-
φθορά. Χαρακτηριστική είναι η ραγδαία οπισθοχώρηση που
κατέγραψε το 2023 το κράτος δικαίου στην Ελλάδα, σύµφωνα
µε έρευνες της Διεθνούς Διαφάνειας και του Ευρωπαϊκού Οργα-
νισµού Media Freedom Rapid Response, που κατατάσσουν
πλέον τη χώρα µας στις χειρότερες θέσεις της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης στη διαφθορά και στην ελευθερία του Τύπου. Η έκθεση ανα-
φέρει ρητά ότι το κράτος δικαίου στην Ελλάδα βρίσκεται σε
κρίση και σηµειώνει ότι η χώρα κατέγραψε πτώση στον δείκτη
αντίληψης διαφθοράς για πρώτη φορά την τελευταία δεκαετία. 

Μείζον είναι πλέον το θέµα για τη διεξαγωγή των εκλογών,
αλλά και για το εκλογικό αποτέλεσµα συνεπεία της πλήρους
απουσίας προστασίας των προσωπικών δεδοµένων. Πολλοί εξ
αυτών που έλαβαν τα γνωστά e-mail ουδέποτε συναίνεσαν σε πα-
ροχή ή επεξεργασία των προσωπικών τους δεδοµένων και για
τους εν λόγω σκοπούς, ενώ τα συγκεκριµένα e-mail στα οποία
έλαβαν τα µηνύµατα είχαν χρησιµοποιηθεί αποκλειστικά και µόνο

για την εγγραφή τους στους καταλόγους εκλογέων. Και εσείς
ψάχνετε να βρείτε ποιος φταίει για τη διαρροή. Ο ένας τα ρίχνει
στον άλλον, µπαλάκι οι ευθύνες κατά την προσφιλή σας συνή-
θεια και τακτική. Το ψέµα όµως έχει κοντά ποδάρια, κύριοι της
Κυβέρνησης. 

Η Ελληνική Λύση είχε προειδοποιήσει για αυτού του είδους τις
µεθοδεύσεις. Τίθεται πλέον ξεκάθαρο θέµα και σχετικά µε την
ακεραιότητα και τη διαφάνεια της εκλογικής διαδικασίας. Έχετε
εκτεθεί ανεπανόρθωτα και προσπαθείτε να µαζέψετε τα ασυµ-
µάζευτα. Η διαφάνεια όµως είναι συνειδητή επιλογή. 

Είναι ξεκάθαρο ότι η συζήτηση που διεξάγεται στο πλαίσιο της
πρότασης δυσπιστίας θα έπρεπε να έχει προηγηθεί της νοµιµο-
ποίησης του γάµου των οµοφυλοφίλων. Οι αρχές και οι αξίες
µας, ό,τι µας καθορίζει ως Έλληνες, πηγάζει και µεταφέρεται
µέσα από την παραδοσιακή οικογένεια, όχι αυτή την οικογένεια
που προσπαθείτε να µας πλασάρετε ως κανονική. Κάνατε σηµαία
τον γάµο των οµοφυλοφίλων εν ονόµατι της δήθεν προόδου. Και
σε αυτό όµως θα µας βρείτε δυναµικά, ξεκάθαρα και διαχρονικά
απέναντί σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών κ. Κωστής Χατζηδάκης. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας απαντήσουµε όλοι µαζί σε

µερικά ερωτήµατα. Υπάρχει άραγε, κανένας που να µην είναι
συγκλονισµένος από αυτή την τραγωδία των Τεµπών; Προφα-
νώς, όχι. Υπάρχει κανένας που να µην έχει σκεφτεί ότι τα παιδιά
στο τρένο θα µπορούσε να ήταν και δικά του παιδιά; Σίγουρα όχι.
Κάποιος που να πιστεύει ότι δεν υπάρχουν πολιτικές ευθύνες για
αυτό το δυστύχηµα; Σίγουρα πάντως η Κυβέρνηση πιστεύει ότι
υπάρχουν. Τις ανέλαβε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός και ο αρµόδιος
Υπουργός, παραιτούµενος αµέσως από τη θέση του. 

Υπάρχει επίσης κανείς που να µην πιστεύει ότι στο δυστύχηµα
των Τεµπών τα ανθρώπινα λάθη έπαιξαν καθοριστική σηµασία;
Υπάρχει κανείς που να µην το πιστεύει; Καθώς το βράδυ εκείνο,
απ’ όσο όλοι ξέρουµε, παραβιάστηκε εφτά φορές ο Γενικός Κα-
νονισµός Κυκλοφορίας του ΟΣΕ µέσα σε λίγα λεπτά. Εγώ ο ίδιος
έχω ακούσει στην Εξεταστική Επιτροπή τους Βουλευτές της Αν-
τιπολίτευσης, ορισµένοι ίσως το ξέχασαν, να παραδέχονται ότι
ναι, έπαιξε καθοριστικό ρόλο το ανθρώπινο λάθος. Το παραδέ-
χτηκε και ο ίδιος ο σταθµάρχης. 

Θέλω να προσθέσω δύο ακόµα ερωτήµατα. Πρώτον, σκε-
φτείτε, και καλώ και τους Έλληνες πολίτες να το σκεφτούν, ποιος
κερδίζει µε ενδεχόµενη συγκάλυψη των ευθυνών γι’ αυτή την
τραγωδία. Οι οικογένειες των θυµάτων; Προφανώς, όχι καθώς
θα ήταν σαν να γινόταν ένα δεύτερο έγκληµα εναντίον τους.
Αυτό είναι η αλήθεια. Η Κυβέρνηση; Σίγουρα όχι, επίσης. Διότι
πολύ απλά -το ζείτε- οι πολίτες σε τέτοιου είδους υποθέσεις δεν
θέλουν να µένει καµµία σκιά και τιµωρούν όποιον επιχειρήσει να
κάνει κάτι τέτοιο. Ποιος θα ήταν λοιπόν κερδισµένος από µια τέ-
τοια προσπάθεια συγκάλυψης ευθυνών σε πολιτικό επίπεδο; Μα,
φυσικά η Αντιπολίτευση. Είναι λοιπόν πρωτίστως εµείς που
έχουµε κάθε ηθικό λόγο, αλλά και κάθε πολιτικό λόγο να προχω-
ρήσουµε στην πλήρη διερεύνηση και διαλεύκανση της υπόθε-
σης, όπως θα συνέβαινε σε κάθε προηγµένη δηµοκρατία. 

Τελευταίο ερώτηµα: Τα στελέχη της Αντιπολίτευσης δεν έχουν
ανθρώπινα στεναχωρηθεί µε αυτή την τραγωδία; Προφανώς
έχουν. Είναι εξίσου Έλληνες και εξίσου άνθρωποι µε όλους εµάς
τους υπόλοιπους. Δεν το αµφισβητούµε ποτέ. Αλλά την ίδια
στιγµή υπάρχει, άραγε, κάποια αµφιβολία ότι στο συγκεκριµένο
ζήτηµα πολλά στελέχη της Αντιπολίτευσης, πολλοί Βουλευτές
της Αντιπολίτευσης, έχουν ξεπεράσει κάθε όριο; Εγώ, µιλάω για
τον εαυτό µου, δεν έχω καµµία αµφιβολία ότι πολλοί συνάδελφοι
της Αντιπολίτευσης έχουν ξεπεράσει κάθε όριο. 

Θα µου πείτε και τι να κάνουν; Να σιωπήσουν; Η Νέα Δηµο-
κρατία για παράδειγµα τι έκανε στο Μάτι; Δεν κατήγγειλε τις τότε
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κυβερνητικές ευθύνες; Δεν µίλησε για λάθη και παραλείψεις;
Ασφαλώς µίλησε, ναι. Αλλά, παρακαλώ, για να θυµηθούµε όλοι
µαζί, ζήτησε µήπως η Νέα Δηµοκρατία εξεταστική επιτροπή για
να για να διερευνηθούν ποινικές ευθύνες υπουργών; Το θυµάστε;
Εγώ δεν το θυµάµαι. Κατήγγειλαν τα στελέχη µας και οι Ευρω-
βουλευτές µας το ζήτηµα σε διάφορα ευρωπαϊκά και διεθνή
φόρα; Επίσης, εγώ δεν το θυµάµαι. 

Υποστήριξε η Νέα Δηµοκρατία, για παράδειγµα, ότι λόγω της
µη εγκατάστασης του «112» είχε ποινικές ευθύνες ο τότε Υπουρ-
γός Ψηφιακής Διακυβέρνησης; Το υποστηρίξαµε, το θυµάστε;
Όχι. Θεώρησε µήπως ότι υπήρχε αιτιώδης συνάφεια ανάµεσα
στην τραγωδία στο Μάτι και στην ελλιπή προστασία των δασών
από τον τότε Υπουργό Περιβάλλοντος του ΣΥΡΙΖΑ; Επίσης, όχι.
Υποστήριξε ότι οι ευθύνες στελεχών της Πυροσβεστικής, που εν
τω µεταξύ είναι στα δικαστήρια, οδηγούσαν σε απευθείας ποι-
νική ευθύνη του τότε Υπουργού Προστασίας του Πολίτη; Το υπο-
στήριξε η Νέα Δηµοκρατία; Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Ούτε η Νέα Δηµοκρατία το έκανε, φυσικά ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ που
σήµερα κάνει όλα αυτά που κάνει. Τότε τα έβρισκε όλα καλώς κα-
µωµένα. Αλλά προσέξτε, ούτε καν το ΠΑΣΟΚ που κάνει σήµερα
όσα κάνει, τότε ήταν σε µια διαφορετική γραµµή. Όλα τα θύµατα
είναι εξίσου θύµατα. Και όλες οι οικογένειες είναι εξίσου ελληνικές
πονεµένες οικογένειες. Μήπως, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εδώ υπάρχει µια ποιοτική διαφορά; Σκεφτείτε το. 

Και µήπως είναι αυτό που καταδεικνύει ότι ο αντιπολιτευτικός
οίστρος οδηγεί σε µία απεγνωσµένη και έξαλλη αντιπολίτευση,
µια αντιπολίτευση που παραβιάζει βασικούς κανόνες άσκησης
της πολιτικής που ισχύουν σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες για τέ-
τοιου είδους ζητήµατα, που αγνοεί -για όποια σηµασία έχει σή-
µερα πια, δεν ξέρω- το τεκµήριο της αθωότητας -το µαθαίνουµε
από το πρώτο έτος της Νοµικής- και που αδιαφορεί για τους κα-
νόνες µιας δίκαιης δίκης; Είναι ξεκάθαρο για µένα ότι αυτή η αδί-
στακτη δηµαγωγία δεν υπηρετεί τίποτα άλλο, παρά
µικροκοµµατικές ανάγκες. Όµως, εδώ ακριβώς επειδή µιλάµε για
µια τραγωδία, ας αφήσουµε τα µικροκοµµατικά στην άκρη. Είναι
χαρακτηριστικό, και πείτε µου αν έχω άδικο, ας το σκεφτούν όσοι
µας βλέπουν στην τηλεόραση, ότι η πρόταση δυσπιστίας εναν-
τίον της Κυβέρνησης, κατατέθηκε µε αφορµή τι; Όχι κάποιο συµ-
πέρασµα από την εξεταστική επιτροπή, αλλά µε αφορµή ένα
δηµοσίευµα το οποίο δήθεν αποκάλυπτε, κάτι το οποίο είχε απο-
καλυφθεί ήδη ένα χρόνο πριν. Με καθυστέρηση ενός έτους εί-
χαµε αντίδραση της Αντιπολίτευσης. Αµέσως µετά το
δηµοσίευµα αυτό, ο Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ είχε την ιδέα της κα-
τάθεσης της πρότασης δυσπιστίας, υιοθετώντας στην πρώτη του
δήλωση µια φοβερά τοξική γλώσσα και προχωρώντας σε συρι-
ζοποίηση του ΠΑΣΟΚ. Δικαίωµά σας είναι να το κάνετε, αλλά και
δικαίωµα δικό µου να το επισηµαίνω. 

Και ο Αρχηγός του ΣΥΡΙΖΑ όµως -που δεν πρόλαβε σε αυτή
την περίπτωση να τιµήσει τις παραδόσεις του κόµµατος µε µια
τοξική Αντιπολίτευση, εκείνος από τη δική του πλευρά- στήριξε
βέβαια την πρόταση µοµφής, χαρακτήρισε όµως τη συζήτηση
που γίνεται σήµερα εδώ, σόου και κοκοροµαχία. Σε αυτή τη συ-
ζήτηση µετέχετε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, κατά τον Αρχηγό
σας. 

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουν -εγώ νο-
µίζω- οι οικογένειες των θυµάτων να περιµένουν τίποτα από µια
τέτοια Αντιπολίτευση που δεν νοιάζεται τόσο για τα θύµατα όσο
νοιάζεται για τις δηµοσκοπήσεις και το άγχος που προκύπτει από
την πολιτική κατάσταση. Οι ελπίδες όλων µας, κάθε ανθρώπου
που είναι ευαίσθητος για το θέµα -και οι δικές µας, καθώς δεν
είµαστε λιγότερο ευαίσθητοι ανθρώπινα από εσάς, ό,τι και να
λέτε και εµάς µάνες µας γέννησαν και εµείς Έλληνες είµαστε και
εµείς ευαισθησίες έχουµε- οι ελπίδες όλων των Ελλήνων, είναι
στη δικαιοσύνη. Μια δικαιοσύνη που θα σταθεί στο ύψος των πε-
ριστάσεων και θα διεξάγει µια δίκαιη δίκη. 

Θα µου πείτε, µα εδώ δεν συζητάµε µόνο για τα Τέµπη και για
τις ευθύνες στον ΟΣΕ, του οποίου το πρόβληµα παρεµπιπτόν-
τως, διερωτώµαι ποιος άλλος θα µπορούσε να το αντιµετωπίσει,
εκτός από τη σηµερινή Κυβέρνηση, µε βάση αυτά που λέγατε και
λέτε, καθώς σχεδόν όλοι οι υπόλοιποι έβλεπαν τα πράγµατα στον
ΟΣΕ περίπου τέλεια και αντιµετώπιζαν κάθε παρέµβαση εξυγίαν-

σης -το είχα ζήσει- στον ΟΣΕ ως καταστροφή του οργανισµού
για να µη θιγούν ορισµένες ιερές αγελάδες του συνδικαλισµού. 

Θα µου πείτε ότι είναι και µια σειρά από θεσµικά ζητήµατα, τα
οποία θίγονται και στην τελευταία έκθεση της πλειοψηφίας του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Ναι θίγονται. 

Δεν ισχυρίζοµαι -και µιλάω τελείως καθαρά- ότι δεν έχουν γίνει
λάθη ή ότι δεν υπάρχουν περιθώρια βελτίωσης από εµάς. Για δε
το ζήτηµα των υποκλοπών έχω ξαναµιλήσει από εδώ κι έχω ξε-
καθαρίσει την άποψή µου. Και δεν έχω παρά να επαναλάβω όσα
και τότε είχα πει, χωρίς να αλλάζω ούτε µια λέξη. Αλλά δείτε τη
µεγάλη εικόνα, αν θέλετε να κάνουµε µια συζήτηση, η οποία
πραγµατικά θα καλύπτει το όλον του θέµατος. 

Δείτε για παράδειγµα την έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
για το κράτος δικαίου το 2023 στην Ευρωπαϊκή Ένωση που µι-
λάει µε εξαιρετικά θετικό τρόπο για την Ελλάδα. Μήπως την εφη-
ύρα; Μήπως δεν υπάρχει; Μήπως είναι αποκύηµα της φαντασίας
µας; Δείτε την έκθεση της οµάδας χωρών κατά της διαφθοράς
του Συµβουλίου της Ευρώπης GRECO, που σηµειώνει τη βελ-
τίωση της κατάστασης στη χώρα µας και σε αυτό τον τοµέα τα
τελευταία χρόνια. Δείτε την έκθεση του «ECONOMIST» για την
ποιότητα της δηµοκρατίας που κατατάσσει την Ελλάδα στις εί-
κοσι πιο προηγµένες δηµοκρατίες του κόσµου. Δεν µπορεί κα-
νείς όλα αυτά να τα αγνοεί. 

Είναι άραγε όργανό µας το «ECONOMIST»; Είναι όργανο µας
το Συµβούλιο της Ευρώπης; Είναι όργανο µας η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή; Θέλετε να τα συζητήσουµε και αυτά εν εκτάσει, µιας και
έχετε τόσο µεγάλη ευαισθησία για το κράτος δικαίου και τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα; Αλλά µιας και µιλάµε για θεσµούς, επειδή
εδώ ήµασταν οι περισσότεροι, δείτε πώς λειτουργούσε η Βουλή
πριν από το 2019 και πώς λειτουργεί σήµερα. Στοιχεία υπάρχουν.
Δείτε ότι οι Υπουργοί δεν είναι πια απόντες από τον κοινοβου-
λευτικό έλεγχο. Είναι εδώ. Και το απαράδεκτο φαινόµενο των εκ-
πρόθεσµων τροπολογιών έχει σχεδόν εκλείψει. Ή µήπως όχι;
Έχω πει κάτι ανακριβές; Δείτε πώς λειτουργεί σήµερα η κρατική
ΕΡΤ και θυµηθείτε το ΣΥΡΙΖΑ channel επί ΣΥΡΙΖΑ. Δείτε το
Υπουργικό Συµβούλιο που συνεδριάζει τακτικά κάθε µήνα κι όχι
στη χάση και στη φέξη, όπως σε κάποιες περιόδους στο παρελ-
θόν. 

Θυµηθείτε τη δυνατότητα που δώσαµε µε την τελευταία ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος -µαζί το συµφωνήσαµε και πολύ καλά
κάναµε- στη µειοψηφία να συνιστά εξεταστικές επιτροπές, χωρίς
να χρειάζεται η συγκατάθεση της πλειοψηφίας, για να ξεκινήσει
αυτή η διαδικασία. Θυµηθείτε τη σύσταση από αυτή εδώ την Κυ-
βέρνηση της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας. Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επειδή µιλάτε για κράτος δικαίου και έχετε εστιαστεί
στην πρόταση δυσπιστίας σε αυτά τα θέµατα, εδώ µιλάµε για
συγκεκριµένες πρωτοβουλίες που ενισχύουν το κράτος δικαίου
και την ποιότητα της δηµοκρατίας. 

Όµως θέλω να κλείσω µε µερικές ακόµα σκέψεις. Ας υποθέ-
σουµε ότι αυτή η πρόταση δυσπιστίας γίνεται δεκτή, ότι αύριο
για κάποιο λόγο κάποιοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας δέ-
χονται και υπερψηφίζουν αυτή την πρόταση δυσπιστίας. Τι θα γι-
νόταν; Ποια Κυβέρνηση θα έπεφτε; Θα έπεφτε µια Κυβέρνηση η
οποία εκτός, όλων όσων ανέφερα, έχει αναστηλώσει το κύρος
της χώρας διεθνώς, µια Κυβέρνηση που έχει ενισχύσει τη θωρά-
κιση της Ελλάδας απέναντι σε εξωτερικές επιβουλές. Μια Κυβέρ-
νηση που έχει προωθήσει όσο ποτέ τον ψηφιακό εκσυγχρονισµό,
αλλά και µια Κυβέρνηση που έχει σηµειώσει εντυπωσιακή πρό-
οδο σε όλα τα ζητήµατα της οικονοµίας. Ναι δεν έχουµε λύσει
όλα ανεξαιρέτως τα ζητήµατα ούτε η Ελλάδα έγινε ξαφνικά
Σουηδία και Αυστρία. Έχουµε πετύχει όµως ρυθµούς ανάπτυξης
πενταπλάσιους φέτος από το µέσο ρυθµό ανάπτυξης στην Ευ-
ρωζώνη. 

Δηµιουργήσαµε, τα τεσσεράµισι χρόνια που µεσολάβησαν,
σχεδόν τετρακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας. Έχουµε
εφαρµόσει µια πολιτική που οδήγησε στην αύξηση των καταθέ-
σεων στις τράπεζες από 150 δισεκατοµµύρια στα 200 δισεκατοµ-
µύρια και τα τρία πέµπτα της αύξησης προέρχονται από
νοικοκυριά. Και πετύχαµε αύξηση του µέσου µισθού πάνω από
τον πληθωρισµό, καθαρά πάνω από τον πληθωρισµό, έξι µονά-
δες. Ενώ αυξήσαµε παράλληλα τον κατώτατο µισθό από τα 650
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στα 780 ευρώ και τώρα σε πολύ λίγες µέρες θα αυξηθεί ακόµη
περισσότερο. 

Αν, όµως, θεωρητικά ψηφιστεί η πρόταση δυσπιστίας, το πρό-
βληµα δεν θα είναι µόνο ότι θα έχει πέσει αυτή η Κυβέρνηση που
έχει πετύχει όσα ανέφερα, αλλά και ότι θα κληθεί θεωρητικά -ευ-
τυχώς θεωρητικά- να κυβερνήσει µία Αντιπολίτευση που δεν είναι
µόνο έξαλλη και τοξική. Όποιος έχει αµφιβολία ας µείνει στους
δέκτες του να παρακολουθήσει τι θα ακολουθήσει στη συνέχεια
από τους συναδέλφους αντιπολίτευσης. Θα κληθεί να κυβερνή-
σει όµως και µια αντιπολίτευση που δεν έχει κανένα σχέδιο. Νο-
µίζω ότι και οι οπαδοί σας το αναγνωρίζουν: εκθέσεις ιδεών και
λαϊκίστικες υποσχέσεις που προφανώς τις έχει πληρώσει πανά-
κριβα η χώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όλους αυτούς τους λόγους
δεν είναι ώρα η χώρα να διχαστεί ούτε να παίξει µε το µέλλον
της. Είναι αντίθετα η ώρα η Ελλάδα µας να προχωρήσει ενωµένη
µπροστά. Πώς; Εµείς µε σοβαρότητα, ταχύτητα, αποφασιστικό-
τητα διορθώνοντας όπου είναι αναγκαίο τα όποια λάθη µας. Η
Αντιπολίτευση προσπαθώντας -αν νοµίζει- να γίνει λιγότερο ανα-
ξιόπιστη και βάζοντας στην άκρη τη διαρκή ψευδολογία, τα fake
news και τον ακραίο λαϊκισµό. Και η χώρα χωρίς να σπαταλήσει
την πρόοδο των τελευταίων τεσσεράµισι ετών.

Είναι εθνική µας υπόθεση. Είναι υπόθεση όλων µας να µη σπα-
ταλήσουµε την πρόοδο που έχει γίνει τα τελευταία χρόνια προ-
καλώντας και πάλι συνθήκες αστάθειας στην πατρίδα µας. Οι
Έλληνες έχουµε κάνει µια στροφή στην υπευθυνότητα και στη
σοβαρότητα και θα µείνουµε στη µόνη πολιτική δύναµη που σή-
µερα εγγυάται ένα ασφαλές µέλλον για την Ελλάδα και τους Έλ-
ληνες, τη Νέα Δηµοκρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κατά σειρά έχει ζητήσει τον λόγο και ο κ. Τσακαλώτος από

νωρίτερα, αλλά εγώ θα πάω µε τη σειρά των κοινοβουλευτικών
δυνάµεων. 

Ορίστε, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΠΑΣΟΚ. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Άκουγα τον µόλις κατελθόντα Υπουργό Οικονοµικών στην οµι-

λία του και αναρωτιέµαι πόση αξιοπιστία έχουν τα λεγόµενα ενός
πολιτικού προσώπου που συµµετέχει ως Υπουργός Οικονοµίας
σε µια πρόταση δυσπιστίας που αφορά την κατάλυση των αρχών
του κράτους δικαίου, όταν ο ίδιος δεν έχει την πολιτική ευθιξία
και την παρρησία ως στόχος 5046c να παραδεχθεί ότι ήταν στό-
χος παρακολουθήσεων και ότι έλαβε σχετική ενηµέρωση από την
Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα. Αυτός ο
πολιτικός µας έκανε µάθηµα για το κράτος δικαίου, δισυπόστα-
τος, ως Υπουργός της Κυβέρνησης εγκαλούµενος αλλά και ως
θύµα αυτού που εµείς καταγγέλλουµε. Και δεν ξέρω πόσοι από
την πρώτη σειρά στα υπουργικά έδρανα έχουν υπάρξει θύµατα,
αλλά σίγουρα δεν έχουν την ευθιξία και την παρρησία να το απο-
δεχθούν αυτό.

Είναι ένας Υπουργός, κύριε Πρόεδρε, που µας είπε για τα επι-
τεύγµατα τα οικονοµικά της Κυβέρνησης, αλλά ξέχασε να µας
πει ότι ακόµα και ένας οίκος αξιολόγησης στο πεδίο αρµοδιότη-
τας του, η «MOODY’S», ένας από τους λόγους για τους οποίους
δεν µας έδωσε την περιβόητη αναβάθµιση ήταν η χαµηλή ισχύς
των θεσµών και η καθυστέρηση στην απονοµή δικαιοσύνης, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Το ξέχασε ο κ. Χατζηδάκης και είπε
για όλα τα άλλα πλην του οίκου «MOODY’S».

Πόσο αξιόπιστος µπορεί να είναι ο Υπουργός Οικονοµικών, ο
οποίος το 2023 είχε µειωµένες εισροές 1,5 δισ. από το Ταµείο
Ανάκαµψης, χρήµατα που πρέπει να τα πάρουµε και τα χάνουµε,
ένας Υπουργός -γελάει- που προέβλεπε η Κυβέρνηση του το
2023 επενδύσεις 15,5%; Πριν από δύο µήνες, αυτός ο Υπουργός
έλεγε ότι οι επενδύσεις ήταν 7% και πριν από δέκα µέρες τα απο-
λογιστικά στοιχεία έδειξαν ότι οι επενδύσεις ήταν 4% το 2023.
Αυτός ο Υπουργός µάς κάνει µαθήµατα υπευθυνότητας και αξιο-
πιστίας!

Είναι ο Υπουργός, επί θητείας του οποίου έχουµε µείωση των
εξαγωγών, µείωση άµεσων ξένων επενδύσεων. Εξαγωγές στο
30% κάνουν όλες και όλες πέντε επιχειρήσεις. Μάλιστα, µας είπε

ότι η οικονοµία πάει πολύ καλά, λέει, γιατί αυξήθηκαν οι καταθέ-
σεις στις τράπεζες. Είναι ο Υπουργός της Κυβέρνησης, επί της
οποίας οι τράπεζες έχουν βγάλει 3,5 δισ. καθαρά έσοδα, έχουν
50% αυξηµένα έσοδα από τόκους µε λιγότερα δάνεια λόγω αυ-
ξηµένου επιτοκίου και θα µοιράσουν µέρισµα 840 εκατοµµύρια
ευρώ. Και ο κ. Χατζηδάκης πανηγυρίζει για τα επιτεύγµατα της
οικονοµίας!

Και βεβαίως, ξέχασε να µας πει για τη χθεσινή έρευνα της EU-
ROSTAT, όπου είµαστε δεύτεροι από το τέλος στο κατά κεφαλήν
ΑΕΠ, όπως είµαστε δεύτεροι υψηλότεροι στον πληθωρισµό τρο-
φίµων και πολλά άλλα επιτεύγµατα, τα οποία έχουν γίνει επί θη-
τείας του. 

Θέλω, όµως, να τελειώσω, γιατί δεν µπορώ, κύριε Πρόεδρε,
να µη σχολιάσω αυτό που ο κ. Χατζηδάκης είπε κατηγορώντας
τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, ότι καταγγείλαµε, λέει, στα
διεθνή φόρα αυτά τα οποία έγιναν στο θέµα του κράτους δικαίου
και στην τραγωδία των Τεµπών. Κύριε Χατζηδάκη, δεν καταγγεί-
λαµε εµείς στα διεθνή φόρα τα αίσχη που έχετε κάνει στο θέµα
της συγκάλυψης της τραγωδίας των Τεµπών. Το έχουν καταγ-
γείλει οι συγγενείς των θυµάτων, χάρις στην επιµονή, το σθένος
και το επιδεικνυόµενο θάρρος των οποίων κρατείται αυτό το
θέµα ψηλά. Και χάρις στη δική τους επιµονή στα διεθνή φόρα το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και άλλοι θεσµοί διαπίστωσαν αυτό που
εσείς εδώ και πολύ καιρό συγκαλύπτετε και µπαζώνετε. Συγκα-
λύπτετε τους ενόχους. Δεν θέλετε να υπάρχει διαλεύκανση της
υπόθεσης. Όµως, εδώ και όχι µόνο σήµερα και αύριο, θα µας
εξηγήσετε για ποιο λόγο σε αυτή την πρωτοφανή τραγωδία από
το πρώτο δευτερόλεπτο το µόνο που σας ενδιέφερε ήταν να πε-
ράσετε τη θεωρία του ανθρώπινου λάθους, να χειραγωγήσετε
την κοινή γνώµη και να αποσείσετε τις ευθύνες των στελεχών
σας. Αυτό θα σας καταδιώκει. Αυτό θα σας χαρακτηρίζει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, θα
πάρετε το λόγο, όταν µιλήσουν όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι που θα ζητήσουν παρεµβάσεις. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Τσακαλώτος για τη δική του παρέµ-
βαση, µετά έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Χήτας και στο τέλος, κύριε
Υπουργέ, θα απαντήσετε συνολικά.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Χατζηδάκη, θα σας βάλω ακριβώς την ερώτηση που πριν

από λίγο έβαλαν στον κ. Γεραπετρίτη και απαξίωσε όλη τη Βουλή
αρνούµενος να απαντήσει στην ερώτηση. 

Έχω δύο πολύ απλές ερωτήσεις.
Η πρώτη ερώτηση. Μετά από όλα αυτά που ξέρουµε από το

δικό σας πόρισµα, από τα πορίσµατα των άλλων κοµµάτων, από
την επιτροπή Γεραπετρίτη, είναι κάτι που θα έπρεπε να έχει κάνει
ο κ. Καραµανλής στα τέσσερα χρόνια πριν µας πει στη Βουλή ότι
είναι ντροπή να µιλάµε για την ασφάλεια; Είναι κάτι που έχει βγει
από το πόρισµα, κάτι που έκανε ο κ. Γεραπετρίτης για τους σταθ-
µάρχες να τους ανεβάσει; Είναι κάτι που έχουµε µάθει, που ίσως
έπρεπε να το κάνει ο κ. Καραµανλής πριν; 

Και δεύτερη ερώτηση. Βγήκαν αυτά που βγήκαν και εσείς µε
το δικό σας πόρισµα λέτε ότι δεν είναι µόνο ο σταθµάρχης.
Έχετε εκατοντάδες σελίδες που λέτε ότι είναι κι άλλα πράγµατα.
Από αυτά τα πράγµατα, τώρα που ξέρουµε, ήταν κάποια από
αυτά που θα µπορούσε να κάνει ο κ. Καραµανλής στα τέσσερα
χρόνια πριν µας πει στην επιτροπή της Βουλής ότι είναι ντροπή
να το βάλουµε αυτό το θέµα;

Είναι δύο απλές ερωτήσεις. Δεν ξέρω γιατί ο κ. Γεραπετρίτης
δεν µπόρεσε να µου απαντήσει σε αυτές τις δύο απλές ερωτή-
σεις. Ελπίζω να µου απαντήσετε, αλλιώς θα περιµένω από τον κ.
Βορίδη που δουλεύει σαν σκούπα, όταν δει κάποια αδυναµία είτε
σε Υπουργούς είτε σε Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. 

Πάµε τώρα στο success story στην οικονοµία. Διαβάζω τα στοι-
χεία για το συγκριτικό σας πλεονέκτηµα, το οποίο, απ’ ό,τι λέτε,
είναι οι επενδύσεις. Ακαθάριστος σχηµατισµός πάγιου κεφα-
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λαίου, ΕΛΣΤΑΤ: Ελλάδα τελευταία 13%. Βουλγαρία τρεισήµισι
µονάδες πιο πάνω 17,3. Μέσος όρος Ευρωπαϊκής Ένωσης 22,2.
Κατά κεφαλήν εισόδηµα 2023: Τελευταία, µε εξήντα τέσσερις µο-
νάδες της Ευρωπαϊκής Ένωσης η Βουλγαρία, προτελευταία η
Ελλάδα µε εξήντα επτά. Άµεσες ξένες επενδύσεις 2023: 4,48
δισ., 40% λιγότερο από το 2022.

Δεν θα σας ρωτήσω για τη σύνθεση αυτών των άµεσων ξένων
επενδύσεων, γιατί για πέντε µέρες στη συζήτηση για τον προ-
ϋπολογισµό -που το έβαζε αυτό το θέµα όλη η Αντιπολίτευση-
δεν απαντήσατε, οπότε φαντάζοµαι ούτε τώρα είστε έτοιµοι να
µιλήσετε για τη σύνθεση και αν είναι όλες αυτές οι επενδύσεις
σε µη παραγωγικές δραστηριότητες. 

Θα σας ρωτήσω πολύ απλή ερώτηση. Πώς πάει το success
story της Κυβέρνησης στην οικονοµία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.
Τσακαλώτο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-
ληνικής Λύσης, ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν κατάλαβα γιατί το είπατε ακριβώς αυτό,

γιατί το προαναγγέλλατε προεκλογικά στη Νέα Δηµοκρατία ότι
θα πάτε σε εξεταστική για το Μάτι. Δηλαδή εσείς τι; Ότι είστε οι
καλοί και δεν τους τιµωρήσατε; Ή ήσασταν οι πιο έξυπνοι και δεν
τους συσπειρώσατε, όπως κάνει τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ
που συσπειρώνουν τη Νέα Δηµοκρατία ενώ ήταν στο καναβάτσο;
Λέγατε ότι θα πάτε και θα κάνετε εξεταστική για το Μάτι και για
τα εκατό χαµένα δις του πρώτου εξαµήνου. Ούτε αυτό έγινε
ποτέ.

Είπατε να βλέπουµε τη µεγάλη εικόνα. Ξέρετε, κύριε Υπουργέ,
ό,τι και να λέµε εδώ -γιατί αυτά συζητήθηκαν και τις προηγούµε-
νες µέρες- ο κόσµος έξω έχει τη µεγάλη εικόνα. Και η µεγάλη ει-
κόνα είναι ότι το 90%, εννιά στους δέκα Έλληνες έχουν αρνητική
άποψη για τη στάση της Κυβέρνησης συνολικά απέναντι στο έγ-
κληµα των Τεµπών. Και αυτό το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. Είναι
µια βαριά σκιά πάνω από την Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας, η
οποία δεν πρόκειται να φύγει ποτέ. Όλη η διαχείριση από πλευ-
ράς σας, της Κυβέρνησης, ήταν λάθος και το γνωρίζετε πάρα-
πάρα πολύ καλά. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά τα επιτεύγµατα στην οικονοµία, τι να πει
κανείς. Για τις αρνητικές αποταµιεύσεις, κύριε Υπουργέ; Να πει
κάποιος για το εµπορικό έλλειµµα, το οποίο είναι πάνω από 32
δισεκατοµµύρια ευρώ; Να πει κάποιος για το δηµόσιο χρέος, το
οποίο είναι 406,5 δισεκατοµµύρια ευρώ στις 31 Δεκεµβρίου; Να
πει για την παραγωγικότητα των εργαζοµένων στο 43% της Ευ-
ρωζώνης µε βάση τις ώρες εργασίας φυσικά πάντα; Τι να πει κα-
νείς! Αν έχετε την καλοσύνη, κάτι να σχολιάσετε. 

Τώρα, κύριε Πρόεδρε, θα απαντήσω κάτι το ΠΑΣΟΚ. Έχει
χαθεί η λογική εδώ µέσα. Κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά ώρες-
ώρες αναρωτιέµαι. Ακούστε τώρα εδώ ποιον έχει το ΠΑΣΟΚ εκ-
πρόσωπο Τύπου. Ενηµερώνει τον κόσµο αυτός ο εκπρόσωπος
Τύπου, τους Έλληνες πολίτες. Ακούστε να φρίξετε µαζί µας. Ενώ
αναφέρεται σε έναν ανεξάρτητο Βουλευτή, ο οποίος ήταν δικη-
γόρος ενός χρυσαυγίτη καταδικασµένου -δεν µας ενδιαφέρει
αυτό, ούτε µας αφορά- και λέει ότι αυτός ο δικηγόρος του χρυ-
σαυγίτη –ούτε µας νοιάζει- θα καταψηφίσει την πρόταση, λέει
«Μαζί τους ο πάντα πρόθυµος κ. Βελόπουλος, ο οποίος στρέφε-
ται κατά της πρότασης δυσπιστίας του ΠΑΣΟΚ». 

Καλά, κύριε Κατρίνη, κύριε Μάντζο, ενηµερώστε τον κύριο που
παριστάνει τον εκπρόσωπο Τύπου του ΠΑΣΟΚ, τον κ. Γλαβίνα,
Γκλαβίνα, πώς λέγεται, ότι η Ελληνική Λύση από την πρώτη
στιγµή έχει πει ότι συµφωνεί µε την πρόταση αυτή. Δηλαδή τα
αυτονόητα κάντε στο ΠΑΣΟΚ. Ξέρετε γιατί το λέω; Επειδή πραγ-
µατικά η πολιτική είναι πολύ σοβαρή υπόθεση για να αφήνουµε
τον κάθε Γλαβίνα να λέει ό,τι του κατεβάζει το κεφάλι του και ό,τι
του κατεβαίνει στη γκλάβα του. Εµείς, λοιπόν, την πρόταση δυ-
σπιστίας θα την ψηφίσουµε και το έχουµε ανακοινώσει. Υπάρχει
επίσηµη ανακοίνωση του κόµµατος. Υπάρχει δήλωση του Προ-
έδρου µας. Έχουν εκφραστεί οι Βουλευτές µας. Τι δεν καταλα-
βαίνετε; Για τον Θεό δηλαδή, είστε τελείως ερασιτέχνες. Δηλαδή
απίστευτο. 

Και µια συµβουλή στον κ. Ανδρουλάκη, ο οποίος κοιµάται και

ξυπνάει βλέποντας την Ελληνική Λύση και τον Κυριάκο Βελό-
πουλο στον ύπνο του. Να του πούµε ότι θα µείνει για πολύ καιρό
άυπνος ακόµα, για πάρα πολύ καιρό. Και µε ανθρώπους σαν τον
κ. Γλαβίνα που δεν αντιλαµβάνονται ούτε τα αυτονόητα δεν πρό-
κειται να πάτε πουθενά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Προσωπικό…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν είναι προσωπικό, κύριε.
Και κάτι τελευταίο. Βγήκε ο εκπρόσωπος Τύπου -είναι σοβαρή

η θέση του- και κατηγορεί την Ελληνική Λύση µε κάτι ψευδέ-
στατο και είναι παραπληροφόρηση. Τι προσωπικό; Αυτός είναι
εκπρόσωπος Τύπου, δεν είναι ο Θύµιος. Αυτός είναι, τι να κά-
νουµε τώρα. Αν το έλεγε κάποιος άλλος, θα αναφερόµασταν σε
κάποιον άλλο. Το είπε αυτός. 

Όσο τώρα για τα περί ακροδεξιάς του κ. Ανδρουλάκη, το
έχουµε πει, το έχουµε ξαναπεί ένα εκατοµµύριο φορές. Ο
Μπρεχτ νοµίζω το έχει πει -αν κάνω λάθος, διορθώστε µε- ότι η
βλακεία στον άνθρωπο είναι ανίκητη. Ε, χάσαµε. Κερδίσατε. Τι
να κάνουµε τώρα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.

Χήτα. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκινήσω αντίστροφα. Ο κ. Χήτας περισσότερο µίλησε για

το ΠΑΣΟΚ. Θα τα βρουν µεταξύ τους. Απλώς να σηµειώσω, µια
και είπε ότι εννιά στους δέκα Έλληνες είναι απέναντί µας. Εµείς
δεν αισθανόµαστε ότι είµαστε αλάνθαστοι, ούτε πιστεύουµε ότι
έχουµε κάποια µαγική συνταγή. Οι µαγικές συνταγές σε άλλους
ανήκουν και δεν θέλω να εξειδικεύσω τι είδους µαγικές συνταγές
διαθέτει το κόµµα σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εν πάση περιπτώσει, ξέρω ότι ενοχλεί, αλλά νοµίζω ότι εικο-

νογραφεί µια κατάσταση και δεν µπορώ να µην το υπογραµµίσω.
Εσείς λέτε όλα αυτά που λέτε. Θα σας έλεγα, πηγαίνετε να τα
πείτε, όχι κάπου αλλού, πηγαίνετε να τα πείτε στο Πέραµα, εδώ
στον Πειραιά, στο Κερατσίνι, στη Δραπετσώνα, στην Κοκκινιά,
στο Περιστέρι, στο Αιγάλεω, στη Νέα Ιωνία, που στήριξαν οι ερ-
γαζόµενοι και τα λαϊκά στρώµατα µαζικά τη Νέα Δηµοκρατία. Κά-
ποιο λόγο θα είχαν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί πάει πολύ πια µε την κατ’ επάγγελµα υποστήριξη των λαϊ-

κών συµφερόντων, σάµπως εµείς δεν είµαστε ένα µεγάλο λαϊκό
κόµµα µε συγκεκριµένα αποτελέσµατα συνολικά στην πολιτική
µας και πιο συγκεκριµένα στην οικονοµική και κοινωνική πολιτική. 

Περνάω στον κ. Τσακαλώτο. Ο κ. Τσακαλώτος έκανε µια ανα-
φορά –θα του απαντήσω προφανώς- στο αν υπάρχουν ευθύνες
για το θέµα του ΟΣΕ. Μίλησα και στην πρωτολογία µου γι’ αυτό,
κύριε Τσακαλώτο, και είπα ότι προφανώς η Κυβέρνηση ανέλαβε
τις πολιτικές της ευθύνες, ο Πρωθυπουργός ο ίδιος από πέρσι,
ο δε αρµόδιος Υπουργός παραιτούµενος. Έγιναν τέλεια στον
ΟΣΕ; Προφανώς δεν έγιναν. Αλλά πείτε µου. Όποτε γινόταν κά-
ποια προσπάθεια εξυγίανσης, όχι µόνο από εµένα ως Υπουργό,
τα κόµµατα της Αριστεράς για τον ΟΣΕ ήταν απέναντι ή δεν ήταν
απέναντι; Ήσασταν οπαδοί της ακινησίας και της συνδικαλιστι-
κής τάξεως εκεί µέσα στον ΟΣΕ ή όχι; Λοιπόν, αυτό είναι ξεκά-
θαρο. 

Τώρα, από εκεί και πέρα, πάντοτε υπάρχει µια διάκριση -που
δεν την κάνω εγώ, γίνεται συνεχώς σε όλα αυτά τα ζητήµατα- µε-
ταξύ των πολιτικών ευθυνών και των ποινικών ευθυνών. Για τις ποι-
νικές ευθύνες θα πρέπει να υπάρχει αιτιώδης  συνάφεια και γι’
αυτό είπα προηγουµένως ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν θεώρησε ότι
η ελλιπής προστασία, παραδείγµατος χάριν, των δασών ήταν
λόγος που συνιστούσε αιτιώδη συνάφεια προκειµένου να παρα-
πεµφθεί στο ειδικό δικαστήριο ο κ. Φάµελλος ως αρµόδιος Υπουρ-
γός Περιβάλλοντος. Αν θέλετε να πω και ονόµατα, να τα πω. Εµείς
είχαµε, νοµίζω, µια αυτοσυγκράτηση -και πολύ καλά κάναµε- σε
όλα όσα είπαµε. Εσείς αυτή την αυτοσυγκράτηση δεν την έχετε.
Προσπαθείτε να εργαλειοποιήσετε τη συγκεκριµένη τραγωδία και
οι Έλληνες πολίτες θα αξιοποιήσουν, νοµίζω, αυτή τη συζήτηση
που κάνουµε εδώ για να βγάλουν τα συµπεράσµατά τους. 
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Προχωρώ στα οικονοµικά. Μιλήσατε για τις επενδύσεις, κύριε
Τσακαλώτο. Εγώ από εκείνο το Βήµα -ανατρέξτε στις οµιλίες
µου- έχω σηµειώσει και στον τελευταίο προϋπολογισµό ότι
ακόµα στην Ελλάδα υπάρχει δρόµος να ανέβουν οι επενδύσεις,
διότι είχαµε φτάσει στο τέλος του πίνακα. 

Και όταν ήµασταν στο τέλος του πίνακα, κάποια Κυβέρνηση
υπήρχε.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Και τώρα είµαστε τελευταίοι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Και νοµίζω ήσασταν µέλος αυτής της
Κυβέρνησης. Η Ελλάδα ειδικά στις άµεσες ξένες επενδύσεις
όµως, παρ’ ότι έχουµε κι άλλα σκαλιά να ανέβουµε, έχει σηµει-
ώσει στην τετραετία του Κυριάκου Μητσοτάκη ρεκόρ εικοσαε-
τίας. Έχουµε ξεπεράσει και την περίοδο προ κρίσεως. Ή µήπως
κάνω λάθος; Και για να φρεσκάρω τη µνήµη σας να σηµειώσω
µερικά ονόµατα. «PFIZER», «GOOGLE», «CISCO», «JP MOR-
GAN», «AMAZON», «MICROSOFT». Τα εφηύρα ή είναι πραγµατι-
κές επενδύσεις που γίνονται στη χώρα µας µε αυτή εδώ την
Κυβέρνηση; Επίσης αναφερθήκατε στην ανάπτυξη επί ΣΥΡΙΖΑ
και στην ανάπτυξη επί Νέας Δηµοκρατίας.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Στο κατά κεφαλήν εισόδηµα, όχι
στην ανάπτυξη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Και στο εισόδηµα. 

Πριν από λίγο βγήκε σχετικό ενηµερωτικό σηµείωµα από το
Υπουργείο Οικονοµικών. Το έχω εδώ πρόχειρο µπροστά µου.
Δείτε τον πίνακα τούτον εδώ που θα δείξω. Θα σας τον δώσω αν
θέλετε στη συνέχεια. Η µπλε γραµµή είναι η Ελλάδα. Η πορτο-
καλί γραµµή είναι η Ευρωζώνη. Επί ΣΥΡΙΖΑ ήµασταν κάτω από
το µισό της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τώρα είµαστε πάνω από το
διπλάσιο. Το δε 2023 είχαµε πενταπλάσιους ρυθµούς, κύριε Τσα-
καλώτο. Μαθήµατα από την Αριστερά δεν δεχόµαστε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ήµασταν σταθερά όσο κυβερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ δεύτεροι από το

τέλος σε ρυθµούς ανάπτυξης, αγαπητοί συνάδελφοι.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Τώρα είµαστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Και τώρα είµαστε στην πρωτοπορία.
Έχουµε πενταπλάσιους ρυθµούς ανάπτυξης από το µέσο όρο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και προφανώς έχουµε συγκλίνει διότι
πήρατε -µια και θέλετε να σας τα πω όλα- το 2014 την Ελλάδα
από την Κυβέρνηση Σαµαρά να είναι στο 72% της Ευρωπαϊκής
Ένωσης από πλευράς κατά κεφαλήν εισοδήµατος και την παρα-
δώσατε το 2019 στο 66%. Και σήµερα γυρεύετε και τα ρέστα,
όταν εµείς ήρθαµε αργότερα µε ένα ποσοστό 62% και σήµερα
λόγω της σύγκλισης που έγινε και παρά το ότι µας επηρέασε δυ-
σµενέστερα ο κορωνοϊός, όπως και όλες τις µεσογειακές χώρες,
εµείς από το 62% έχουµε φτάσει ήδη στο 67% και σε όρους ει-
σοδήµατος από τα 16.500 ευρώ έχουµε φτάσει το κατά κεφαλήν
στα 19.000, αποπληθωρισµένα. Ανατρέξτε στα στοιχεία να δείτε
αν λέω κάτι ανακριβές. 

Εποµένως, κάντε κριτική στην Κυβέρνηση, αλλά ειδικά στην
οικονοµία. Δεν µπορεί η Αριστερά, µετά την πραγµατικά τραγε-
λαφική διαχείριση που έκανε επί τεσσεράµισι χρόνια, να κάνει
και τον εισαγγελέα σήµερα σε αυτή εδώ την Κυβέρνηση, που δεν
θα κριθεί για τις θεωρητικές της προσεγγίσεις µε στρεβλώσεις
από τη δική σας πλευρά, αλλά θα κριθεί από το αποτέλεσµά της.
Και το αποτέλεσµα είναι εδώ και το βλέπει η πλειοψηφία των Ελ-
λήνων πολιτών. 

Κλείνω µε τον κ. Κατρίνη. Κύριε Κατρίνη, για το θέµα των υπο-
κλοπών έχω µιλήσει πέντε φορές εδώ µέσα στη Βουλή. Και είπα
και σήµερα µόνος µου χωρίς να µε προκαλέσει κανένας ότι δεν
αλλάζω τίποτε από αυτά τα οποία έχω πει. Ο κόσµος είδε το δικό
µου ύφος και είδε και το δικό σας. Θα παρακαλούσα τους ψη-
φοφόρους σας να βγάλουν τα συµπεράσµατά τους για το αν το
κόµµα σας, µετά από αυτά που λέτε και εσείς και αρκετοί άλλοι
συνάδελφοί σας, έχει ΣΥΡΙΖΟ-ποιηθεί ή όχι. Αν νοµίζετε ότι να
κάνετε το ΠΑΣΟΚ ΣΥΡΙΖΑ θα σας οδηγήσει κάπου, σκεφτείτε το
πάθηµα του ΣΥΡΙΖΑ στις τελευταίες εκλογές του Μαΐου και του
Ιουνίου. Εκεί το οδηγείτε, αλλά δικαίωµά σας. 

Για τα οικονοµικά ειδικά σε εσάς θα µου επιτρέψετε να µην

σας απαντήσω διότι δεν είπατε και τίποτα σωστό. Ήταν αποκυή-
µατα της φαντασίας σας. Απάντησα στον κ. Τσακαλώτο. Εάν
περνάγατε στα οικονοµικά και ήσασταν φοιτητής του πρώτου
έτους, λυπάµαι να σας πω, θα κοβόσασταν στην πολιτική οικο-
νοµία. Και να ξέρετε ότι επειδή αυτό θα συζητηθεί, αν σας πα-
ρακολουθεί από τους δέκτες του ο κ. Ανδρουλάκης και ακόµη
περισσότερο ο πρώην Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Νίκος Χρι-
στοδουλάκης, που προφανώς ξέρει οικονοµικά, δεν νοµίζω να
ευχαριστηθούν και πάρα πολύ µε την τοποθέτησή σας. Αυτά.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Αµφισβητείτε αυτά που είπα; Είστε σί-

γουρος; Για να δούµε ποιος λέει αλήθεια και ποιος ψέµατα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ζήτησε και έχει τον

λόγο για παρέµβαση η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, η κ.
Ζωή Κωνσταντοπούλου. Εάν παρακολουθείτε από το πρωί, όχι
αυτοπροσώπως -εγώ είµαι από το πρωί- όλοι οι Αρχηγοί πήραν
το λόγο σήµερα για παρεµβάσεις. Εποµένως, πρέπει να το κάνω
γνωστό, αν δεν το ξέρετε. 

Ορίστε, κυρία Κωνσταντοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Έφυγε βλέπω ο κύριος Υπουργός. Ίσως σωστά πράτ-
των. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Τρέχοντας. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τρέχοντας, λέτε. 
Κυρίες και κύριοι, έχετε κάνει κάποιο λάθος. Και είναι ένα

λάθος που θα σας στοιχίσει. Η συζήτηση που γίνεται δεν αφορά
τα κόµµατα. Αφορά τα θύµατα. Αντιµετωπίζετε αυτή τη συζήτηση
σαν πολιτική αντιπαράθεση και προσπαθείτε να δικαιωθείτε και
να δικαιώσετε Καραµανλή, Μητσοτάκη και λοιπούς εµπλεκόµε-
νους και να τους χρίσετε αθώους του αίµατος. 

Κρίνεστε εσείς για το τι θα κάνετε στην ψηφοφορία αυτή, τι
κάλυψη, δηλαδή, θα παράσχετε σε εκείνους οι οποίοι έπρεπε να
ελέγχονται ποινικά. Πρώτος ο κ. Καραµανλής που τον είδαµε επι-
τέλους στην Αίθουσα και θα µιλήσει -µαθαίνω- στη συνέχεια. Ιθύ-
νων, προεξάρχων της ευθύνης, ο κ. Μητσοτάκης. Ο απελθών
Υπουργός Οικονοµικών είπε ότι αναλάβατε την πολιτική ευθύνη.
Και την ανέλαβε ο κ. Καραµανλής παραιτούµενος. Και τι κάνει
τότε εδώ ανάµεσά µας; Και την ανέλαβε και ο κ. Μητσοτάκης.
Και πού είναι ο κ. Μητσοτάκης; Κρύβεται. Έχει επιφυλάξει στον
εαυτό του το δικαίωµα κάθε κατηγορουµένου να µιλήσει τελευ-
ταίος, να µιλήσει τελευταίος για να µην ακουστεί άλλος και άλλοι
µετά από αυτόν. 

Το πρόβληµα ξέρετε ποιο είναι; Ότι η ιστορία δεν τελειώνει
αύριο βράδυ. Και αυτό που είναι πρόβληµα για εσάς είναι ευτύ-
χηµα για τους ανθρώπους, για την κοινωνία και για την ιστορία.
Η ιστορία δεν τελειώνει αύριο βράδυ. Ο κ. Μητσοτάκης θα πρέ-
πει να απολογηθεί για το έγκληµα των Τεµπών µεθαύριο, αντιµε-
θαύριο και κάθε µέρα. Και ο κ. Καραµανλής, επίσης. Εάν πίστευε
ότι είναι αθώος του αίµατος, εάν πίστευε ότι δεν έχει ποινική ευ-
θύνη, ούτε θα έσπευδε να προσλάβει τη βουλευτική ασυλία για
να έχει ένα µαξιλάρι προστασίας -γιατί τίποτε δεν µπορεί να γίνει
εναντίον του όσο είναι Βουλευτής, χωρίς άρση ασυλίας- ούτε βε-
βαίως θα τηρούσε αυτήν την στάση οίησης, αλαζονείας, χωρίς
προηγούµενο προπέτειας την ώρα που είναι ο ίδιος συνδεδεµέ-
νος και ο κ. Μητσοτάκης µε το αίµα των πενήντα επτά ανθρώπων
που χάθηκαν. 

Δεν είστε, κύριε Καραµανλή, αθώος του αίµατος. Και πολιτική
ευθύνη θα πει «αναλαµβάνω την ευθύνη, αποσύροµαι, θέτω τον
εαυτό µου στη διάθεση της Δικαιοσύνης για την οποία λέτε ότι
θέλετε να κάνει τη δουλειά της. Μα, εσείς την εµποδίζετε. Εσείς
βάζετε τα προσκόµµατα της βουλευτικής σας ασυλίας, του
νόµου περί ευθύνης Υπουργών, όλων των διαδικασιών προστα-
σίας σας. 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αυτό που θα κριθεί,
κρίνεται σε όλη αυτήν τη διαδικασία και θα κριθεί και αύριο
βράδυ στην ψηφοφορία, είναι µέχρι πού είστε διατεθειµένοι να
το πάτε, αν είστε διατεθειµένοι να ξεπλύνετε, δηλαδή, τον Αρ-
χηγό σας και Πρωθυπουργό και τον κ. Καραµανλή από ποινικές
ευθύνες για πενήντα επτά αθώους ανθρώπους που κόψατε το
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νήµα της ζωής τους, εκθέτοντάς τους σε γνωστό σε εσάς, κύριε
Καραµανλή, κίνδυνο ζωής -γνωστό κίνδυνο ζωής- που έχετε οµο-
λογήσει ότι τον γνωρίζατε, που έχετε οµολογήσει ότι µε τον κ.
Μητσοτάκη τα συζητήσατε, που έχετε συνοµολογήσει ότι µαζί
µε τον κ. Μητσοτάκη…

Αυτά καταθέσατε στην εξεταστική επιτροπή. Δεν γελάω. Καλό
είναι να µην γελάτε και εσείς. 

Έχετε συνοµολογήσει, λοιπόν, ότι µαζί µε τον κ. Μητσοτάκη
γνωρίζατε τα κακώς κείµενα, γνωρίζατε -σας βλέπω που κουνάτε
το κεφάλι σας, περιµένω να κουνήσετε και το δάχτυλο…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Κωνσταντο-

πούλου, όχι παρατηρήσεις.
Κυρία Κωνσταντοπούλου, παρακαλώ, στην οµιλία σας. Οι πα-

ρατηρήσεις ανήκουν στο Προεδρείο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): …από την ασφάλεια…
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Είστε εισαγγελέας; Να πάτε να γίνετε εισαγγελέας, κυρία µου,
που θέλετε να γίνετε και πολιτικός. Μην µας κάνετε παρατήρηση!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Όλους τους συναδέλφους προσβάλ-
λετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, κυρία
Κωνσταντοπούλου, δεν µπορείτε να παρεµβαίνετε στο τι κάνει
και να χαρακτηρίζετε πώς χαµογελάει ο καθένας. Σας παρακαλώ
θερµά. 

Συνεχίστε την τοποθέτησή σας.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Λοιπόν, µπορείτε να

συνεχίσετε χωρίς χαρακτηρισµούς; 
Συνεχίστε, παρακαλώ. Έτσι;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν κατάλαβα, σε µένα το είπατε το «έτσι»;
Εδώ γίνεται αυτή η οργιώδης προσπάθεια κατασίγασης του

ανθρώπου ο οποίος σας λέει ότι έχετε ευθύνη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, κυρία

Κωνσταντοπούλου, επειδή δεν είµαστε σε δικαστήριο, µην προ-
καλείτε τους Βουλευτές.

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Κύριε Πρόεδρε, έχει περάσει το χρόνο οµιλίας της. Δεν θα µας
κάνει παρατηρήσεις η κυρία Κωνσταντοπούλου. Να πάει να το
κάνει στο σπίτι της. Εδώ είναι Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Γεωργιάδη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, αν θέλετε να
τοποθετηθείτε στη Βουλή, όχι στο δικαστήριο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Γεωργιάδη, µην ωρύεστε. Μην χάνετε…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Κυρία εθνική εισαγγελεύς, δεν ξέραµε να σας χρίσουµε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πώς είπατε;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Κυρία εθνική εισαγγελεύς, δεν ξέραµε να σας χρίσουµε! Έρχε-
στε και κουνάτε το δάκτυλο εδώ. Ποια νοµίζετε ότι είστε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ! 
Παρακαλώ να ηρεµήσουµε όλοι.
Ορίστε, κυρία Κωνσταντοπούλου. Εσείς προκαλέσατε αυτή

την αναταραχή. Συνεχίστε, όπως µιλούν όλοι. Γιατί δεν προκα-
λούν οι άλλοι, δηλαδή; 

Σας παρακαλώ, αν θέλετε, συνεχίστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, εκτίθεστε. 
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ δεν εκτίθεµαι.
Δεν εκτίθεµαι ούτε σας φοβάµαι, αλλά δεν θα ακολουθήσω τη

συµπεριφορά τη δική σας. 
Σας παρακαλώ. Θέλετε να συνεχίσετε; Έχετε τον λόγο. Συνε-

χίστε, χωρίς να παρεµβαίνετε στον τρόπο µε τον οποίον το ακρο-
ατήριο σάς παρακολουθεί.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να µην παρεµβαίνω στο ακροατήριο; Αυτό µου λέτε; 

Σε αυτή την οχλαγωγία και τις ύβρεις, λέτε να µην παρεµβαίνω
εγώ; Εσείς οφείλετε να παρέµβετε, κύριε Πρόεδρε. Εγώ ενοχλώ
το ακροατήριο που µε καθυβρίζει; Αυτό λέτε;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Δεν σας έβρισε κανένας. Μην λέτε
ψέµατα για να σας ακούσουν οι συµπολίτες µας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ακούσαµε, κύριε. Και τον κ. Άδωνη Γεωργιάδη που
αισθάνεται όπως και ο κ. Βορίδης εχθές. Αισθάνεστε κατηγορού-
µενοι, γι’ αυτό µε βλέπετε ως εισαγγελέα. Όµως, θα πρέπει να
καταλάβετε...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Κωνσταντο-
πούλου, θέλετε να συνεχίσετε για το θέµα της ηµερήσια διάτα-
ξης;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, συνεχίζω. Γιατί, µιλάω για κάποιο άλλο θέµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εδώ δεν βγάζουµε
ούτε κατηγορουµένους ούτε µάρτυρες. Έχουµε τη Βουλή των
Ελλήνων. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι ….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, συνεχί-
στε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εχθές, ο κ. Βορίδης είπε ότι αρκετά µε ανεχθήκατε,
εσείς της Πλειοψηφίας. Είπε και κάποια άλλα πράγµατα, τα
οποία στη συνέχεια δεν τα ανέλαβε, κυρίως ύβρεις και συκοφαν-
τίες. Μετά είπε ότι όποιος είναι τοξικός έχει καταδικαστεί …

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: …(Δεν
ακούστηκε)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κυρία Παπακώστα …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε!
Κυρία Παπακώστα, µην διακόπτετε, σας παρακαλώ. 

Αφήστε να µπούµε σε έναν ρυθµό. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κυρία Παπακώστα, η οικογένεια Πλακιά σάς απάντησε
για τη στάση σας.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Είστε
απαράδεκτη. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Η οικογένεια Πλακιά σας απάντησε! Εγώ είµαι µε την
οικογένεια. Εγώ είµαι µε την οικογένεια τριών κοριτσιών, των
τριών κοριτσιών που κόπηκε το νήµα της ζωής τους!

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες)
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Όλα έχουν ένα όριο.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Μας λέτε εγκληµατίες, δολοφόνους.

Έλεος πια!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, χωρίς

διακοπές, χωρίς αντιδράσεις, αφήστε την κ. Κωνσταντοπούλου
να διατυπώσει την άποψή της. 

Ο καθένας µας κρίνει και µας συγκρίνει. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εγώ, αυτό το οποίο ανέφερα είναι ότι η πολιτική ευθύνη
προϋποθέτει ταπεινότητα…

Φυσικά, κύριε Πρόεδρε, τα πέντε λεπτά των παρεµβάσεων, θα
τα αφαιρέσετε από τον χρόνο µου, πιστεύω. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν θέλετε να µιλήσει όποιος θεωρείτε ότι αποτελεί για εσάς

κίνδυνο. Και αυτό σας εκθέτει. Σας εκθέτει, γιατί φαίνεται ότι αν-
τιλαµβάνεστε πόσο εκτεθειµένοι είστε. Σε εµένα δεν µπορείτε να
πείτε αυτά που λέτε σε άλλα κόµµατα. 

Φαίνεται ότι αντιλαµβάνεστε ότι σφίγγει ο κλοιός και το αντι-
λαµβάνεται και ο κ. Καραµανλής και ο κ. Μητσοτάκης, που είναι
ο µεγάλος απών, ο οποίος αντελήφθη -και έχει µια σηµασία- ότι
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είχαµε απόλυτο δίκιο να ζητάµε την εξαίρεση του Προέδρου της
Εξεταστικής Επιτροπής, του κ. Μαρκόπουλου. Κι έτσι, τον εξαί-
ρεσε από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που µιλούν -
και θα µιλήσουν- για την πρόταση µοµφής, που αφορά τα Τέµπη.
Κι έτσι, στους πάµπολλους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
που έχουν δηλώσει ότι θα µιλήσουν, δεν περιλαµβάνεται ο κ.
Μαρκόπουλος.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Ανοι-

χτός κατάλογος είναι. Μπερδεύεστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν περιλαµβάνεται. Δεν περιλαµβάνεται ο κ. Μαρκό-
πουλος. Και αυτό εγώ, ως έµπειρη -όπως είπατε- το αξιολογώ.
Γιατί, η εµπειρία σας στη συγκάλυψη είναι µεγάλη και γι’ αυτό
δεν µπορεί -ας πούµε- κανείς να βρει το πρωτότυπο άρθρο του
κ. Μαρκόπουλου ως δηµοσιογράφου στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» για
τον Μιχαλολιάκο και τη Χρυσή Αυγή.

Η εµπειρία σας στη συγκάλυψη είναι µεγάλη και γι’ αυτό έχετε
«κατεβάσει» και από την ιστοσελίδα της Βουλής την επιλήψιµη
συνεδρίαση της Εξεταστικής Επιτροπής, στις 11 Μαρτίου 2024,
που ο κ. Μαρκόπουλος προσπαθούσε να µην ακουστώ. 

Έχετε, συνολικά, εµπειρία στο δικό σας «µπλάνκο» και τελικά,
αυτόν τον µεγάλο προβολέα, που έλεγε ο κ. Μητσοτάκης ότι θα
χρησιµοποιήσει για να ρίξει άπλετο φως στην υπόθεση των Τεµ-
πών, τον έστρεψε η κοινωνία και οι οικογένειες των θυµάτων, σε
εσάς. Φαίνεται το άσχηµο πρόσωπό σας. Φαίνεται η Υπουργός
σας που είπε ότι είναι «µπαγιάτικα τα Τέµπη» και ο άλλος Υπουρ-
γός σας, ο κ. Γεωργιάδης, που προσπαθεί τώρα να ανακτήσει
ψυχραιµία, που είπε ότι κανέναν δεν νοιάζει η εξεταστική για τα
Τέµπη και η προανακριτική για τα Τέµπη. Ακόµη είπε ότι «εάν λέ-
γαµε πόσο επικίνδυνα είναι τα τρένα, δεν θα έµπαινε κανείς στα
τρένα». Οµολόγησε, δηλαδή -και ο κ. Γεωργιάδης- την απολύτως
συνειδητή σας επιλογή, να εκθέτετε τον κόσµο σε κίνδυνο ζωής
-κίνδυνο ζωής- τον οποίο γνωρίζατε, διότι είναι πάνω από διακό-
σια τα θύµατα σιδηροδροµικών δυστυχηµάτων την τελευταία δε-
καπενταετία. Είναι πάνω από διακόσια, κύριοι! Απλώς, δεν ήταν
τόσα πολλά σε ένα δυστύχηµα. 

Γνωρίζατε άριστα, όπως γνώριζε και ο κ. Χατζηδάκης που
µόλις απήλθε. Και θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά της Βου-
λής την κατάθεσή του ως µάρτυρα της Εξεταστικής Επιτροπής.
Είναι ελεγχόµενο πρόσωπο, αλλά είναι από αυτούς που καλύ-
πτετε.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνολικά ελέγχεστε και προσπαθείτε να αποσείσετε τις ευθύ-
νες λέγοντας πράγµατα απερίγραπτα. Το δήθεν -λέει- µπάζωµα
και το µπάζωµα είναι fake news. Μα, τσιµεντώσατε τον χώρο του
δυστυχήµατος! Τσιµεντώσατε τον χώρο του δυστυχήµατος. Και
όχι απλώς τον τσιµεντώσατε, αλλά αυτό έγινε µε άδηλες διαδι-
κασίες, όπως µε άδηλες διαδικασίες έγινε και η πλαστογράφηση
του ηχητικού ντοκουµέντου. 

Για το ηχητικό ντοκουµέντο που λέτε ότι δεν έχετε σχέση εσείς
µε αυτό, διατάξατε έρευνα; Διατάξατε έρευνα; Παρακαλώ, πείτε
µου. Γιατί εµείς ζητάµε να διερευνηθεί. Και αν συνέχιζε η εξετα-
στική επιτροπή, που την κλείσατε άρον άρον, ήταν ένα από τα
θέµατα που θα ερευνούσε. Διατάξατε, λοιπόν, έρευνα γι’ αυτό
το θέµα που δεν συνδέεται µαζί σας; Ποιος το επικαλέστηκε αυτό
το υλικό; Ξέρετε, κύριοι; Το υλικό αυτό το πλαστογραφηµένο, τη
συραµµένη συνοµιλία την επικαλέστηκε ο Πρωθυπουργός και
την επικαλέστηκαν και οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας στην
εξεταστική επιτροπή, που ρωτάγανε τους µάρτυρες αν έχουν
ακούσει στην τηλεόραση τις συνοµιλίες. 

Ο κ. Τσαβδαρίδης -δεν ξέρω- ήξερε κάτι παραπάνω; Έχει κρα-
τήσει και µία επιφύλαξη και λέει «εγώ δεν ξέρω, στην τηλεόραση
το άκουσα». Γιατί ήταν το πρώτο στοιχείο που ρωτούσαν οι Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας αυτό που αποδεικνύεται πλαστο-
γραφηµένο και αυτό που λέτε ότι δεν έχετε καµµία σχέση και δεν
έχετε διατάξει ούτε έρευνα; 

Ποιος ήταν ο λόγος, κύριε Καραµανλή, περιµένω να µας πείτε,
που αποφασίσατε µε τον κ. Μητσοτάκη να κατέβετε στις εκλο-
γές, ενώ στοιχειώδης ταπεινότητα και ανάληψη πολιτικής ευθύ-
νης σήµαινε «δεν διεκδικώ ξανά την ψήφο; Γιατί όχι απλώς
απέτυχα παταγωδώς, αλλά η αποτυχία µου συνδέεται µε πενήντα
επτά θανάτους». Τι αποφασίσατε και τι συζητήσατε µε τον κ. Μη-
τσοτάκη για να κατέβετε στις εκλογές; Διότι στα τέλη Μαρτίου,
που ο κ. Μητσοτάκης έδωσε τη συνέντευξή του στον κ. Θεοδω-
ράκη, δεν είχε αποφασίσει ακόµα τι θα κάνει µαζί σας γιατί δεν
τα είχατε συζητήσει. Κι έτσι είπε «θα το συζητήσουµε µε τον κ.
Καραµανλή το αν θα κατέβει». 

Κυρίες και κύριοι, αυτό που συζητήσανε µεταξύ τους και απο-
φασίσανε και το ξέρουν οι δυο τους, αλλά εγώ στη θέση σας θα
ζήταγα εξηγήσεις, αυτό είναι που σήµερα επισείεται ως δική σας
ευθύνη, διότι µε την ψήφο σας πρόκειται να το καθαγιάσετε και
να το νοµιµοποιήσετε και αυτό θα σας συνοδεύει για πάντα. Η
ψηφοφορία η αυριανή θα σας συνοδεύει για πάντα. Τι κάνατε για
τους πενήντα επτά ανθρώπους, τι κάνατε για τα πενήντα επτά
θύµατα, τι κάνατε για τη συγκάλυψη, τι κάνατε για την ευθύνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν θα µιλήσω περισσότερο από κανέναν από τους
προλαλήσαντες που µίλησαν µε παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Επειδή το θίξατε
πριν, να αναφέρω εγώ πόσο µίλησαν οι προλαλήσαντες.

Ο κ. Ανδρουλάκης µίλησε έξι λεπτά και δεκαέξι δευτερόλεπτα.
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Φά-
µελλος, µίλησε δεκατρία λεπτά. Ο κ. Νατσιός από τη Νίκη στην
παρέµβασή του µίλησε έντεκα λεπτά και δέκα δευτερόλεπτα. Ο
κ. Κουτσούµπας στην ολοκληρωµένη οµιλία του µίλησε είκοσι
επτά λεπτά και είκοσι εννιά δευτερόλεπτα. Και ο κ. Βελόπουλος
µίλησε είκοσι ένα λεπτά, κάνοντας χρήση και των τριών παρεµ-
βάσεων. 

Θέλετε να κάνετε χρήση και των τριών;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα να αφαιρέσετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν θα θέλατε.

Εγώ διευθύνω την Αίθουσα. Αν θέλετε να κάνετε χρήση όλων των
παρεµβάσεων, συνεχίστε. Αν δεν θέλετε, ολοκληρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, κύριε Πρόεδρε, δεν θέλω να κάνω χρήση. Θέλω να
αφαιρέσετε απλώς τον χρόνο των οκτώ λεπτών που διακοπτό-
µουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Α, γιατί µετρήσατε
εσείς οκτώ; Δεν µετράω εγώ; Δύο λεπτά ήταν οι διακοπές. Δύο
λεπτά. Ορίστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, µε διακόψατε κι εσείς αρκετές φορές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πέστε µου αν ολο-
κληρώνετε ή αν θα πάρετε και τις άλλες παρεµβάσεις.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, δεν θα πάρω. Τι είναι; Τόσο πολύ φοβάστε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, κανένας δεν φο-
βάται, κυρία Κωνσταντοπούλου. Δεν σας φοβάται κανένας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τόσο πολύ; Ξέρετε, αυτό καταγράφεται. Θα µείνει στην
ιστορία. Σας βλέπουν οι πολίτες.

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, µην πα-
ρεµβαίνετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να µην παρεµβαίνω στην οµιλία µου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Κωνσταντο-
πούλου, σας ερωτώ. Θα συνεχίσετε; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα ολοκληρώσω ,κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα ολοκληρώσετε και
τις τρεις παρεµβάσεις, διότι έχετε χρησιµοποιήσει τον χρόνο;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
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θερίας): Όχι, δεν είπα και τις τρεις παρεµβάσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ή βάλτε τελεία…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, τι είναι αυτό που κάνετε; Τι είναι αυτό
που κάνετε ακριβώς; Σε ποιον άλλο Αρχηγό το έχετε κάνει αυτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μα, δεν έκανε κανέ-
νας άλλος Αρχηγός αυτή τη διαδικασία. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και το κάνετε στη µοναδική γυναίκα Αρχηγό σταθερά
και στον µοναδικό άνθρωπο που ξέρετε ότι αποτελεί πρόβληµα
για την Κυβέρνηση. Ο κ. Τασούλας από εχθές αγωνιά και τώρα
είναι εκεί και κάθεται στη γωνία, να µην µε αφήσει να µιλήσω όσο
αφήνετε τους άλλους. Σας παρακαλώ. Δείξατε σε όλους ανοχή
και σας έπιασε σε µένα ο πόνος του χρονόµετρου, την ώρα που
γίνεται αυτό το αίσχος από κάτω;

Θα καταθέσω στα Πρακτικά -και µε αυτό θα ολοκληρώσω και
θα επιφυλαχθώ για τις άλλες παρεµβάσεις µου- για να καταλά-
βετε, κύριοι. Γιατί αλλιώς δεν καταλαβαίνετε. 

Κύριε Καραµανλή, επειδή παραιτηθήκατε και κλάψατε µπρο-
στά στις κάµερες και ο κ. Μητσοτάκης είπε «άπλετο φως», στις
15 Νοεµβρίου…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αφήστε τον σεβασµό, γιατί τον έχετε ξεχάσει. Ξέρετε τι είναι

αυτά; Ξέρετε τι είναι αυτά; Πείτε µου, ξέρετε; Θα τα καταθέτω
στα Πρακτικά. Είναι σκουλαρίκια, κοσµήµατα, προσωπικά αντι-
κείµενα που ανευρέθησαν από την ειδική οµάδα διερεύνησης
στα βαγόνια που τα µεταφέρατε άρον άρον, υπό την εποπτεία
του ελεγχόµενου και κατηγορούµενου ΟΣΕ. Κι εκεί βρήκαν τον
Νοέµβριο -τον Νοέµβριο, κύριοι- τα προσωπικά αντικείµενα, την
πιστωτική κάρτα, το εισιτήριο του τρένου. 

Θα τα καταθέσω όλα στα Πρακτικά. Βρήκαν ακόµα και την
ταυτότητα ενός από τα θύµατα. Βρήκαν το ταµείο του κυλικείου,
που εσείς λέγατε ότι κάηκε. Βρήκανε υπολείµµατα ανθρώπων,
την ώρα που οι οικογένειες ψάχνουν αν υπάρχουν ίχνη των δικών
τους. Γιατί δεν συµβιβάζονται µε το να αφήσουν άταφο ό,τι απέ-
µεινε από τα παιδιά τους. 

Εσείς συµβιβαστήκατε µε το να τα παραπετάξετε µαζί µε τα
βαγόνια και να µην ερευνήσει κανείς και να µπαζώσετε και να
σκάψετε και να επιχωµατώσετε. Και όλη αυτή την ώρα, όλους
αυτούς τους µήνες µέχρι τον Νοέµβριο τα προσωπικά αντικεί-
µενα θυµάτων και υπολείµµατα θυµάτων, ανθρώπινα µέλη, ήταν
παρατηµένα στα βαγόνια, κύριοι της πολιτικής ευθύνης. 

Αυτή είναι η σχέση σας και µε την ευθύνη και µε την αλήθεια…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώσατε την

κατάθεση των εγγράφων που θέλατε;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τα καταθέτω, κύριε Πρόεδρε. Θέλετε να µην τα κατα-
θέσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Άλλο σας λέω εγώ,
άλλο απαντάτε. Καταθέστε και ολοκληρώστε! 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. Καταθέτω, λοιπόν, όλα αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ντροπή σας, ντροπή σας.
Κύριε Πρόεδρε, ξέρετε κάτι; Θα ολοκληρώσω µόνο µε αυτό.

Είπατε, κύριε Καραµανλή, µια φράση. Θα την πω εγώ, γιατί έτσι
µε κάνετε και αισθάνοµαι και έτσι έχετε κάνει και αισθάνονται οι
πολίτες αυτής της χώρας και εσείς και ο κ. Μητσοτάκης. Είναι
ντροπή και ντρέποµαι, ντρέποµαι για λογαριασµό σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τον
κατάλογο των συναδέλφων Βουλευτών και καλώ στο Βήµα τον
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Κωνσταντίνο Βλάση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά λυπάµαι
πολύ για το σόου που παρακολούθησα πριν από λίγο από την κ.

Κωνσταντοπούλου το οποίο όχι µόνο είναι τραγικό, αλλά προ-
σβάλλει και τον κοινοβουλευτισµό, προσβάλλει και όσους µας
παρακολουθούν και ακόµα περισσότερο προσβάλλει τους γο-
νείς, τους συγγενείς όλων αυτών των θυµάτων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Βλέπουν την Πρόεδρο ενός κόµµατος να προσπαθεί να εργα-

λειοποιεί όλη αυτήν την κατάσταση και πάνω σ’ αυτή την τραγω-
δία να προσπαθήσει να στήσει µια καριέρα. Πραγµατικά, κυρία
Κωνσταντοπούλου, λυπάµαι και εύχοµαι να ανακαλέσετε πολλά
από αυτά που είπατε προηγουµένως.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή πρόταση δυσπιστίας

που κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΙΝΑΛ -
ΠΑΣΟΚ και την οποία συνυπέγραψαν και άλλα κόµµατα ουσια-
στικά αποτελεί µια τρανή απόδειξη του τρόπου µε τον οποίο η
Αντιπολίτευση επιλέγει να κινείται και να τοποθετείται, προσβλέ-
ποντας στην καιροσκοπική εκµετάλλευση καταστάσεων που θα
της προσφέρουν ιδία πολιτικά οφέλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, µη έχοντας
ουσιαστικό αντιπολιτευτικό λόγο, αλλά και παραγωγικές θέσεις
που θα ενισχύσουν το κοινοβουλευτικό έργο, καταφεύγετε δυ-
στυχώς -όπως είπα- στην εργαλειοποίηση µιας τραγωδίας, όπως
είναι το δυστύχηµα των Τεµπών.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το έγκληµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Καταφεύγετε στην ένταση, στην
πολιτική σπέκουλα και στον διχαστικό λόγο, γιατί µόνο σε αυτά
δυστυχώς µπορείτε να ακουµπήσετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επιλέγετε να επενδύσετε στην εκµετάλλευση του πόνου αυτών

των ανθρώπων, συντηρώντας τεχνητά µια αίσθηση ανασφάλειας
και αγανάκτησης µε απώτερο στόχο -τι άλλο- την άνοδο των πο-
σοστών σας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι ντροπή!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Η Νέα Δηµοκρατία, κυρία Κων-
σταντοπούλου, ποτέ σε αντίστοιχες τραγωδίες δεν ακολούθησε
αυτήν τη διαδροµή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ποτέ δεν σηκώσαµε την παντιέρα της επανάστασης εκµεταλ-

λευόµενοι τα δάκρυα και τον πόνο. Ποτέ δεν στήσαµε επικοινω-
νιακό σόου στις πλάτες πονεµένων ανθρώπων. Το µόνο που
πάγια ζητήσαµε σε αντίστοιχες περιπτώσεις είναι να χυθεί
άπλετο φως σε κάθε υπόθεση, σε κάθε πτυχή κάθε τέτοιας πε-
ρίπτωσης. Το ίδιο δηλώσαµε και σε αυτή τη µεγάλη τραγωδία
από την πρώτη στιγµή, πως είµαστε αποφασισµένοι να µην αφή-
σουµε τίποτα αναπάντητο στο σοβαρό ζήτηµα της υπόθεσης των
Τεµπών και πως έχουµε απόλυτη εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη,
που για τα δεδοµένα της χώρας για πρώτη φορά έχει κινηθεί
τόσο γρήγορα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Που την εµποδίζετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Γιατί σε αντίθεση µε αυτό που σας
βολεύει να πρεσβεύετε και να προωθείτε, σε αυτή εδώ τη χώρα
δικάζει µόνο η δικαιοσύνη.

Εµείς, έχοντας εµπιστοσύνη στους θεσµούς, θεωρούµε σωστό
να αφήσουµε τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της και να πάρει
τις αποφάσεις της. Καλλιεργείτε, λοιπόν, µια θεωρία συγκάλυ-
ψης και αδιαφάνειας σε πολλά επίπεδα και φτάνετε στο σηµείο
να καταθέσετε πρόταση δυσπιστίας µε αφορµή ένα δηµοσίευµα
για ένα ζήτηµα που έχει αναλυθεί πριν έναν χρόνο.

Κανείς δεν φαίνεται να αµφισβητεί ότι η δικαιοσύνη έχει στην
κατοχή της αυτούσιο το υλικό των διαλόγων που προηγήθηκαν
του τραγικού δυστυχήµατος. Κανείς δεν αµφισβητεί τη διεύ-
θυνση εγκληµατολογικών ερευνών της ΕΛ.ΑΣ., η οποία διαβίβασε
στις ανακριτικές αρχές ακέραιο το σύνολο των ηχητικών κατα-
γραφών του ΟΣΕ. Από αυτό γίνεται σαφές ότι δεν τίθεται θέµα
αλλοίωσης της δικαστικής έρευνας και πως αυτό που µας προ-
σάπτετε δεν είναι τίποτα παραπάνω από µια προσπάθεια δηµι-
ουργίας εντυπώσεων. Αυτή την προσπάθειά σας, όµως, να
πείσετε τους Έλληνες πολίτες ότι για το δυστύχηµα των Τεµπών

13482 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



δεν υπάρχει φυσικός αυτουργός, αλλά ευθύνεται γενικά και αό-
ριστα το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας την καταρρίπτουν τα ίδια
τα γεγονότα.

Μας εγκαλείτε για τη σύµβαση 717 που υπεγράφη το 2014 και
η οποία θα έπρεπε να ολοκληρωθεί το 2016. Θέλετε να σας θυ-
µίσουµε ποιοι κυβερνούσαν τη χώρα το 2016; Γιατί, εκτός από
τον ΣΥΡΙΖΑ, ήσασταν και εσείς, κυρία Κωνσταντοπούλου, όταν
αναλάβατε τη διακυβέρνηση της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τότε η σύµβαση είχε ολοκληρωθεί µόνο στο 18%, έχοντας

πάρει έξι παρατάσεις ολοκλήρωσης.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είστε άσχετος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να µην γράφονται οι

διακοπές κανενός. Παρακαλώ τα Πρακτικά να µην γράφουν τις
διακοπές εκτός του οµιλούντος.

Συνεχίστε, κύριε Βλάση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω τη

δύσκολη θέση στην οποία έχει έρθει η κ. Κωνσταντοπούλου και
συµπάσχω µαζί της.

Προσπαθείτε, λοιπόν, να δηµιουργήσετε εντυπώσεις, κάνο-
ντας λόγο για την απουσία του ευρωπαϊκού συστήµατος διαχεί-
ρισης σιδηροδροµικής κυκλοφορίας, όταν γνωρίζετε ότι µόνο το
13% του ευρωπαϊκού σιδηροδρόµου είναι εξοπλισµένο µε πλήρη
συστήµατα ασφάλειας και διαλειτουργικότητας. Μιλάτε για δια-
φθορά, συγκάλυψη και ατιµωρησία χωρίς να εξηγείτε σε κανέναν
ποιο είναι ακριβώς το αντικείµενο της συγκάλυψης και χωρίς φυ-
σικά να δώσετε στη δικαιοσύνη τον χρόνο να κάνει απερίσκεπτα
τη δουλειά της. Από ποιον, λοιπόν, ακριβώς περιµένετε να τιµω-
ρηθούν όλοι οι υπεύθυνοι; Από τα social media, από τα κανάλια
ή από κάποιο λαϊκό δικαστήριο; Φάσκετε και αντιφάσκετε, έχον-
τας ως µόνο κίνητρο τα µικροπολιτικά σας οφέλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, θα περίµενε
κανείς στους περίπου δύο µήνες που αποµένουν µέχρι τη διε-
νέργεια των ευρωεκλογών να καταβάλλετε µια γιγάντια προσπά-
θεια, προκειµένου να εµπνεύσετε, να πείσετε τους Έλληνες
ψηφοφόρους να σας εµπιστευτούν. Για να το κάνετε, όµως, αυτό
θα πρέπει να έχετε ξεκάθαρες θέσεις, να έχετε ρεαλιστικά προ-
γράµµατα και πολιτικό όραµα. Στερούµενοι όλων αυτών επιλέ-
γετε την πόλωση και τη διχαστική ρητορική. Επιλέγετε να
δηµιουργείτε εντυπώσεις και να εργαλειοποιείτε ένα τραγικό γε-
γονός. 

Ξεχνάτε, όµως, ότι η πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών που
µας εµπιστεύτηκαν µεταξύ άλλων στις εθνικές εκλογές, το κά-
νανε συνειδητά, γιατί απέχουν από τέτοιου είδους πρακτικές και
γιατί θέλουν να εκπροσωπούνται από µια Κυβέρνηση που εργά-
ζεται µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα για το καλό της χώρας,
µακριά από τον λαϊκισµό και τις επικοινωνιακές φανφάρες. Στις
µικροπολιτικές σας στοχεύσεις απαντάµε µε αποδείξεις, αλλά
και µε σεβασµό απέναντι στους ανθρώπους που βιώνουν τον
πόνο του χαµού ενός δικού τους ανθρώπου.

Θέλουµε, λοιπόν, για να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, να
χυθεί άπλετο φως σε κάθε πτυχή του τραγικού αυτού δυστυχή-
µατος. Καµµία συγκάλυψη, καµία σκιά, καµµία αµφιβολία. Χρέος
µας είναι να κάνουµε το παν για να αποδοθεί δικαιοσύνη, αλλά
και να διασφαλίσουµε ότι ποτέ ξανά δεν θα βιώσει η χώρα µας
ένα τέτοιο συµβάν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
η Βουλευτής της Νέας Αριστεράς, η κ. Αθανασία Αναγνωστοπού-
λου.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί έπρεπε να γίνει πρόταση
δυσπιστίας µε πρωτοβουλία του ΠΑΣΟΚ και την οποία στηρίξαµε
και τα άλλα τρία κόµµατα; Γιατί έπρεπε να γίνει; Η πρώτη απάν-
τηση είναι εδώ µπροστά µας. Ξαφνικά µια εβδοµάδα µετά, όταν
συζητήθηκε το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής, που είχαµε
µια Βουλή άδεια από την πλειοψηφία, που στα κυβερνητικά
έδρανα υπήρχε ένας Υπουργός, ενώ στα θεωρεία ήταν οι συγ-

γενείς των θυµάτων και περίµεναν µε αγωνία να ακούσουν και
τον πρώην Υπουργό, τον κ. Καραµανλή και τους Υπουργούς που
σήµερα και χθες ήταν λαλίστατοι, ήταν εξαφανισµένοι. Δεν τους
ενδιέφερε η εξεταστική επιτροπή. Νόµιζαν ότι µε το πόρισµα τε-
λείωσε η υπόθεση. Αµ δε. Γι’ αυτό λοιπόν και µόνο γι’ αυτόν τον
λόγο η Αντιπολίτευση ήταν υποχρεωµένη να ξαναφέρει το θέµα
στη Βουλή και καλώς το έκανε. 

Σήµερα βλέπω υπάρχει και συσπείρωση, γιατί θα µιλήσει ο κ.
Καραµανλής και θα πρέπει να έχει στήριξη. Γιατί η απάντηση για
σας δεν είναι στο έγκληµα που έγινε και στα θύµατα. Η απάντηση
για σας είναι το πώς θα κρατήσετε αρραγές το µέτωπο σας. Σας
κρίνει ο ελληνικός λαός. 

Δεύτερον, στο γιατί αυτό. Υπήρξε ένα δηµοσίευµα την Κυ-
ριακή, σε µία έγκυρη εφηµερίδα, το Βήµα. Δεν έπρεπε να αντι-
δράσει η Αντιπολίτευση; Ερωτήµατα δεν γεννήθηκαν σε αυτή την
κοινωνία; Ερωτήµατα δεν γεννήθηκαν, όχι δεν γεννήθηκαν, δεν
επιβεβαιώθηκαν οι τεράστιες αµφιβολίες των συγγενών των θυ-
µάτων, αλλά και αυτής της κοινωνικής αντιπολίτευσης που έχει
δηµιουργηθεί, που έχει διαµορφωθεί; Δεν έπρεπε τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης να αντιδράσουν αµέσως; Λέτε ότι αυτό έχει
λυθεί. 

Ερώτηση πρώτη: Ποιος έκανε τη µονταζιέρα; Ποιος; Ποιος
µπήκε το ίδιο βράδυ, το ίδιο πρωί που η Ελλάδα θρηνούσε και οι
συγγενείς ακόµα παραπάνω πενήντα επτά θύµατα; Ποιος µπήκε;
Να ξέρουµε. Έχουµε απάντηση; Δεύτερον. Αφού λοιπόν, λέτε
ότι ήταν γνωστό αυτό και γιατί το επαναφέρει µία εφηµερίδα
µετά από έναν χρόνο, γιατί το επικαλέστηκε ο Πρωθυπουργός
µερικές µέρες µετά, αφού είχε δηµοσιοποιηθεί ότι είναι µοντάζ
από την ΕΡΤ; Γιατί το επικαλέστηκε ο Πρωθυπουργός; Για ποιον
λόγο; Αυτό το µονταρισµένο επικαλέστηκε. Θα απαντηθούν αυτά
τα απλά ερωτήµατα; Αυτά µυρίζουν από δέκα ώρες συγκάλυψη
και η Αντιπολίτευση -ναι, αυτό είναι δηµοκρατία- είναι  υποχρεω-
µένη να µεταφέρει τα «γιατί» της κοινωνίας µέσα στη Βουλή. Αν
αυτό δεν το καταλαβαίνετε, δεν ξέρω τι να πω.

Ο κ. Τσακαλώτος κάνει σε δύο Υπουργούς, στον κ. Γεραπε-
τρίτη και στον κ. Χατζηδάκη δύο εντελώς απλές ερωτήσεις, που
χρειάζονται απλές απαντήσεις. Γιατί δεν κλήθηκαν στην εξετα-
στική επιτροπή θεµελιώδεις µάρτυρες, ο κ. Γενηδούνιας και ο κ.
Τσαλίδης; Απάντηση καµία. Η µπάλα στο 2019, τι έκανε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Δεύτερη ερώτηση: Τώρα εκ των υστέρων εσείς ως Υπουργός,
κύριε Γεραπετρίτη, του είπε, κάνατε αλλαγές µετά από αυτό το
φοβερό δυστύχηµα, την τραγωδία. Θα έπρεπε να έχει κάνει ο κ.
Καραµανλής αυτές τις αλλαγές που εσείς κάνατε, µετά την τρα-
γωδία; Απάντησε ουδεµία. Ευτελισµός της Βουλής σηµαίνει αυτό
το πράγµα. Πλήρης ευτελισµός. 

Και επειδή εγώ θέλω να µιλήσω πολιτικά, όπως κάνω πάντα,
θέλω να πω µερικά πράγµατα. Ακούσαµε τον κ. Φλωρίδη. Τι να
πω, ο γενιτσαρισµός βρήκε καινούργιο πρόσωπο. Τον ακούσαµε
να λέει ο αριστεροφασισµός, ο οποίος προωθεί την αµφιβολία
στους θεσµούς είναι επικίνδυνος. Ο αριστεροφασισµός. Γελάτε
εσείς, κύριε Βορίδη, αλλά είναι επικίνδυνες αυτές οι εκφράσεις.
Ποιος είναι ο αριστεροφασισµός; Έχετε καταλάβει ότι αυτός
είναι ο αυταρχισµός της Κυβέρνησής σας; Μία τυπική δηµοκρα-
τία, αλλά όταν γίνεται ουσιαστική, αρχίζει πραγµατικά ο εξευτε-
λισµός; Τι έχετε καταλάβει; Τι ρόλο έχει η Αντιπολίτευση; Και ο
κ. Καραµανλής που είναι εδώ τώρα, θέλω να τον ρωτήσω, όταν
κάποιος έχει την εκτελεστική εξουσία στα χέρια του, ποιοι είναι
οι θεσµικοί του συνοµιλητές. Για να εξηγηθούµε λίγο µέσα σε
αυτή τη Βουλή. Είναι ή δεν είναι κατ’ αρχάς η Αντιπολίτευση; 

Του έγιναν τόσες ερωτήσεις. Εγώ η ίδια είχα καταθέσει του
κόσµου τις ερωτήσεις για την ασφάλεια των τρένων. Ο κ. Μεϊκό-
πουλος έκανε τη µοιραία ερώτηση οκτώ µέρες πριν να γίνει αυτή
η τραγωδία και άρχισε η µοµφή, «δεν ντρέπεστε», «δεν κάνετε»,
«δεν φτιάχνετε». Ούτε η στοιχειώδης δηµοκρατική ευαισθησία
ότι οι θεσµικοί συνοµιλητές βάζουν ένα θέµα. Εσείς όµως τι κά-
νετε; Απαξιώνετε µονίµως την Αντιπολίτευση. Γιατί έκανε το
ΠΑΣΟΚ την πρόταση δυσπιστίας; Γιατί έχει οικονοµικά συµφέ-
ροντα. Είναι ντροπή αυτό το πράγµα! Είναι ντροπή, γιατί έχουµε
και µιλάµε για πενήντα επτά νεκρούς. Δεν µιλάµε για µεταξύ µας.
Μιλάµε για ένα πράγµα το οποίο µας ξεπερνάει όλους. Και αν
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δεν µπορέσουµε να µιλήσουµε γι’ αυτό, τότε το κουβαλάµε το
στίγµα όλοι µας. 

Η Αντιπολίτευση λοιπόν, απαξιωµένη. Τα ακούσαµε, «είστε δη-
µαγωγοί». Ακούµε µε αυτό το θράσος µια Κυβέρνηση, η οποία
δεν παίρνει λίγο τα µέτρα της. Άλλοι θεσµικοί συνοµιλητές, οι
συνδικαλιστές. Τον συνδικαλισµό επίσης τον απαξιώσατε. Σας
έστειλε ο Γενηδούνιας, σας έστειλε ο ένας, σας έστειλε ο άλλος,
θεσµικοί συνοµιλητές µιας κυβέρνησης. Τι τους κάνατε; Τους
αφήσατε, «έλα που θα δώσουµε σε αυτούς σηµασία». 

Και εγώ θα πάω σε ένα άλλο κοµµάτι. Θυµάµαι τώρα πρό-
χειρα, δυστυχώς δεν έχω να τα καταθέσω, στην «Εφηµερίδα των
Συντακτών» τρία πρωτοσέλιδα. Τρία πρωτοσέλιδα ενός δηµοσιο-
γράφου, του Άρη Χατζηγεωργίου, που κρούει επί δηµοσιεύµατα
δηµοσιευµάτων τον κώδωνα του κινδύνου, ότι δεν έχουν ασφά-
λεια τα τρένα. Και ο Υπουργός δεν σηκώνει ένα τηλέφωνο να ρω-
τήσει «ρε παιδιά, δώστε µου και µένα τα στοιχεία» αν δεν τα έχει,
και έρχεστε τώρα να πείτε. Βεβαίως, εµείς θα µιλήσουµε για συγ-
κάλυψη, γιατί δεν πήρατε υπ’ όψιν σας τίποτα από αυτό που
παίρνει µία κυβέρνηση που δεν λειτουργεί αυταρχικά. 

Και γιατί τώρα; Και τελευταίο σηµείο, κύριε Πρόεδρε, αλλά πε-
ριµένω από τις εννιά το πρωί. Είµαι υποχρεωµένη, θα µου πείτε,
και το κάνω. Γιατί τώρα; Γιατί έχουν συσσωρευτεί πάρα πολλά
πράγµατα. Γιατί τα e-mail της κ. Ασηµακοπούλου δεν είναι τυχαίο
γεγονός. Θέτει εν αµφιβόλω µία πάρα, πάρα πολύ σηµαντική δια-
δικασία της δηµοκρατίας. Γιατί οι υποκλοπές θέτουν εν αµφι-
βόλω µία σηµαντική λειτουργία της δηµοκρατίας, που είναι η
προστασία του κράτους δικαίου. Γιατί η ακρίβεια, γιατί χίλια δύο.
Δεν µπορείτε να παριστάνετε τους αδιάφορους. Δεν µπορείτε να
βρίζετε. Γιατί βρίζετε -ακούω και τους Βουλευτές και τους
Υπουργούς- την Αντιπολίτευση µε αυτό τον τρόπο. Δεν γίνεται
γιατί αυτό που κάνετε δυστυχώς το πληρώσαµε µε πενήντα επτά
νεκρούς. Είσαστε υποχρεωµένοι λοιπόν, να απαντήσετε µε σε-
µνότητα και ταπεινότητα. Μία φορά, µε σεµνότητα και ταπεινό-
τητα. Όχι µε αυτό το θράσος, φτύνοντάς µας όλους στα µούτρα,
λες και εµείς είµαστε το επίδικο και δεν είναι οι άνθρωποι και µία
κοινωνία, η οποία αισθάνεται, πρέπει να αισθάνεται, ασφάλεια
για τους σιδηροδρόµους. 

Και εγώ θα πω κάτι για όλους εµάς στην Αντιπολίτευση, τη λε-
γόµενη προοδευτική Αντιπολίτευση και µε αυτό θα κλείσω. Δεν
γίνεται οι µεταφορές να είναι σε ιδιωτικά συµφέροντα. Πρέπει
να είναι σε δηµόσιο έλεγχο για να υπάρχει πλήρης λογοδοσία.
Είναι δηµόσιο αγαθό. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νίκης κ. Κοµνηνός Δελβερούδης.

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητοί κύριοι Υπουργοί, βρι-
σκόµαστε σήµερα εδώ για να συζητήσουµε την προβλεπόµενη
από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής υποβληθείσα
πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας εννέα µήνες µετά την ανάληψη της ευθύνης διακυβέρνησης
της χώρας, µια πρόταση µοµφής η οποία γίνεται κυρίως για επι-
κοινωνιακούς λόγους και η οποία θα αποδειχθεί βολική σχεδόν
ως µάννα εξ ουρανού για µία Κυβέρνηση που καταρρέει καθη-
µερινά εξαιτίας των πεπραγµένων της στη συνείδηση του ελλη-
νικού λαού. 

Η ουσιαστική άρση της εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση
Μητσοτάκη ξεκίνησε λίγες µόνο µέρες από την έναρξη της θη-
τείας της όταν άρχισε να ξηλώνεται µέρα µε τη µέρα και µπρο-
στά στα µάτια των Ελλήνων πολιτών το φανταχτερό αίτηµα της
έπαρσης του 41%. Ήταν ο ίδιος ο εξαπατηµένος λαός µας που
εξέφρασε την πρώτη µοµφή στην Κυβέρνηση, παρακολουθών-
τας ένα κράτος ανήµπορο να συντονίσει και να αντιδράσει απο-
τελεσµατικά στις τεράστιες πυρκαγιές του καλοκαιριού και στις
καταστροφικές πληµµύρες του Σεπτεµβρίου που βύθισαν τη
Θεσσαλία στο νερό και στη λάσπη. Και η µοµφή έγινε θυµός όταν
τα κυβερνητικά χείλη αποποιούµενα των ευθυνών τους απέδω-
σαν τις ολέθριες καταστροφές σε στρατηγούς ανέµους και στη
βολική κλιµατική κρίση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε µια πρόταση δυσπι-
στίας απέναντι σε έναν Πρωθυπουργό και σε Υπουργούς που
έχοντας χάσει την επαφή µε τον απλό λαό και αδιαφορώντας
πλήρως για τα προβλήµατά του δεν έχουν συνειδητοποιήσει ότι
την ουσιαστική εµπιστοσύνη για τα πεπραγµένα τους έχουν άρει
προ πολλού οι Έλληνες πολίτες και τα νοικοκυριά που στενάζουν
κάτω από µια παρατεταµένη και ανεξέλεγκτη ληστρική ακρίβεια. 

Δεν τους εµπιστεύονται πλέον οι απεγνωσµένοι δανειολήπτες,
οι οποίοι παραδόθηκαν βορά στις ορέξεις των αρπακτικών funds
και είναι πλέον αντιµέτωποι µε τον κίνδυνο απώλειας της οικίας
τους ή της µικροµεσαίας επιχείρησής τους. Δεν τους εµπιστεύον-
ται οι αυτοαπασχολούµενοι, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες και οι µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις µετά την εξαπάτηση τους µε τα οριζόντια
τεκµήρια και τις υπερφορολογήσεις. Δεν µπορούν πλέον να ξεγε-
λάσουν τους χαµηλοσυνταξιούχους, οι οποίοι ακόµα περιµένουν
αυτά που τους υποσχέθηκαν, ενώ αντιµετωπίζονται ως επαίτες. 

Δεν τους εµπιστευόµαστε ως Έλληνες όταν παρακολουθούµε
άναυδοι να παραλαµβάνουν πρόθυµα τη σκυτάλη από το εθνοµη-
δενιστικό ξεπούληµα της Μακεδονίας ετοιµάζοντας τις Πρέσπες
του Αιγαίου και υπογράφοντας δήθεν διακηρύξεις φιλίας µε την
Τουρκία, οι οποίες από την εποµένη κιόλας καταντούν κουρελό-
χαρτα. 

Η πρόταση δυσπιστίας υποβλήθηκε πρόσφατα από τη συντρι-
πτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού, ο οποίος παρακολούθησε
οργισµένος την Κυβέρνηση να αγνοεί τη δική του θέληση και την
αγάπη του για την παραδοσιακή οικογένεια για να ικανοποιήσει
τα θέλω του λόµπι της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας. Για να το πούµε ξεκά-
θαρα φαίνεται τελικά ότι η παρούσα Κυβέρνηση χαίρει της απο-
λύτου εµπιστοσύνης µόνο των συγκεκριµένων πολύχρωµων
συλλογικοτήτων και γενικότερα αυτών που θέλουν να επιβάλουν
ετσιθελικά στη χώρα µας την woke κουλτούρα, µια κουλτούρα την
οποία προωθεί ήδη η Κυβέρνηση ανοιχτά και απροκάλυπτα στα
σχολεία µας, δηλητηριάζοντας τα παιδιά µας από τις πολύ µικρές
και ευαίσθητες ηλικίες του νηπιαγωγείου και του δηµοτικού. Είναι
η ίδια Κυβέρνηση, η οποία δηλώνει κυνικά στους αγρότες ότι δεν
υπάρχουν άλλα χρήµατα, δεν υπάρχουν δηµοσιο- νοµικά περιθώ-
ρια την ίδια στιγµή που χρηµατοδοτεί απλόχερα δήθεν καλλιτε-
χνικά ανοσιουργήµατα, τα οποία προσβάλλουν απροκάλυπτα τα
ιερά σύµβολα και τα πρόσωπα της ελληνορθόδοξης παράδοσής
µας. 

Θα πρέπει επιπρόσθετα να αναφέρουµε ότι την πρόταση δυσπι-
στίας των απλών πολιτών προς την Κυβέρνηση προσφάτως την
συνυπέγραψαν και την επιβεβαίωσαν και οι οµογενείς µας του
εξωτερικού, οι Συνέλληνές µας που εξοργίστηκαν δικαιολογηµένα
όταν αντιλήφθηκαν το σκάνδαλο διαρροής των προσωπικών τους
δεδοµένων στο πλαίσιο της καθεστωτικής και παλαιοκοµµατικής
νοοτροπίας της Νέας Δηµοκρατίας που ήρθε τόσο γρήγορα να
γκρεµίσει το αφήγηµα της πολυδιαφηµιζόµενης επιστολικής
ψήφου, γεννώντας πολλούς προβληµατισµούς και κρίσιµα ερωτή-
µατα, τα οποία σηµειωτέον είχαµε αναδείξει ως Νίκη για το αδιά-
βλητο της διαδικασίας. 

Έχουµε, επίσης, να κάνουµε µε µια Κυβέρνηση, η οποία χρη-
σιµοποιεί τον ευρωπαϊκό προσανατολισµό αλά καρτ άλλοτε δη-
λαδή µε ύµνους και άλλοτε µε αναθέµατα. Τη στιγµή δε που η
Κυβέρνηση για όλα τα παραπάνω είχε και έχει ως µόνιµη απάν-
τηση ότι καθαρός ουρανός αστραπές δεν φοβάται ήρθε ως επι-
στέγασµα ή καλύτερα ως ανώµαλη προσγείωση η αναφορά -
κόλαφος της Ευρωπαίας εισαγγελέως για την απροκάλυπτη προ-
σπάθεια συγκάλυψης που συντελείται στο έγκληµα των Τεµπών. 

Μήπως είναι και αυτή συνωµοσιολόγος, όπως διατείνονται
πολλοί από τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας ή µήπως
να συνταχθούµε µε τη γνώµη του κυρίου Υπουργού Υγείας, ο
οποίος είπε ότι η επέµβαση της κ. Κοβέσι είναι παντελώς απα-
ράδεκτη και πέραν παντός ορίου θεσµικού ρόλου που έχει και
πως ελπίζει να υπάρχουν θεσµοί στις Βρυξέλλες -λέει- για να την
τιµωρήσουν γι’ αυτό;

Η Ευρωπαία εισαγγελέας, βέβαια, δεν έκανε τίποτα άλλο από
το να επιβεβαιώσει αυτό που έχει καταλάβει πλέον όλος ο ελλη-
νικός λαός, αυτό που φωνάζουν οι συγγενείς των θυµάτων από
την πρώτη στιγµή του εγκλήµατος, ενώ εσείς οι κυβερνώντες
εξακολουθείτε να κλείνετε τα αυτιά σας, χύνοντας ταυτόχρονα
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κροκοδείλια δάκρυα µπροστά στον πόνο τους. 
Δεν χρειαζόµαστε πλέον τους Ευρωπαίους να µας επιβεβαι-

ώσουν ότι από την πρώτη στιγµή έγινε µια τεράστια και συντονι-
σµένη προσπάθεια συγκάλυψης, αλλοίωσης της σκηνής του
εγκλήµατος, µπαζώµατος και αφαίρεσης χωµάτων και πειστη-
ρίων, διαγραφής και αλλοίωσης βιντεοσκοπικού, ηχητικού ή και
άλλου υλικού. 

Συγκροτήθηκε µια εξεταστική επιτροπή και το πανελλήνιο πα-
ρακολούθησε µια διαδικασία απαξίωσης πραγµατογνωµόνων,
απόρριψης κρίσιµων µαρτύρων και στρογγυλοποίησης των ευθυ-
νών µε µοναδικό στόχο την απαλλαγή του Πρωθυπουργού και των
εµπλεκόµενων Υπουργών κρυπτόµενων πίσω από ασυλίες και πο-
λιτικονοµικά τερτίπια. Είναι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός και οι Υπουρ-
γοί του που καµαρώνουν όταν εγκαινιάζουν ένα δηµόσιο έργο,
καρπώνοντάς το ως προσωπικό επίτευγµα, που µπαίνει φυσικά µε
πηχυαίους τίτλους στο κοµµατικό τους βιογραφικό. Ενώ όταν στη
θητεία τους, από τη δική τους ανικανότητα ή την ικανοποίηση συµ-
φερόντων ή την εγκληµατική τους αδιαφορία, συµβεί µια ολέθρια
καταστροφή, τότε κρύβονται και µιλούν για αντικειµενικές ευθύνες
βάζοντας τις υποκειµενικές στο πλυντήριο των εκλογών, ολοκλη-
ρώνοντας έτσι το σχέδιο της συγκάλυψης. 

Για τον λόγο αυτό -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- εµείς ως Νίκη
πιστεύουµε ότι ο µοναδικός τρόπος µε τον οποίο δύναται να συµ-
βάλει η Εθνική Αντιπροσωπεία πραγµατικά και ουσιαστικά στην
ανεύρεση και την απόδοση ευθυνών είναι η σύσταση ειδικής κοι-
νοβουλευτικής επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέ-
τασης, µε σκοπό την άµεση διερεύνηση των ποινικών ευθυνών
του Πρωθυπουργού, του τέως Υπουργού Συγκοινωνιών Κων-
σταντίνου Καραµανλή και άλλων Υπουργών του επιτελείου του
για το διπλό έγκληµα των Τεµπών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ στο Βήµα τώρα
τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Κώστα Καραµανλή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν ξεκινήσω
θα ήθελα να σκύψω µε απόλυτο σεβασµό στη µνήµη αυτών που
χάθηκαν στο τραγικό σιδηροδροµικό δυστύχηµα στα Τέµπη,
αλλά και σε όλες και όλους που βρίσκονταν εκείνο το µοιραίο
βράδυ στα βαγόνια και στις οικογένειές τους. 

Ξέρετε, νοµίζω ότι όλοι θα συµφωνήσουµε ότι κανείς µας,
πόσο µάλλον εγώ, δεν µπορούµε να νιώσουµε τον πόνο και το
κενό της απώλειάς τους. Θα µου επιτρέψετε, όµως, εδώ να πω
ότι απόλυτος σεβασµός σηµαίνει και τη συνειδητή αποχή από
την εκµετάλλευση του ανθρώπινου πόνου. Πιστέψτε µε, δεν
υπάρχει νοµίζω κανείς άλλος σε αυτή την Αίθουσα που να επι-
θυµεί να λάµψει η αλήθεια περισσότερο από εµένα. 

Βλέπετε, όλο αυτό το διάστηµα έχω λάβει µια απλή απόφαση
για ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα, να τοποθετούµαι αποκλειστικά και
µόνο θεσµικά. Γι’ αυτό και ήµουνα εγώ ο ίδιος που από τον Οκτώ-
βριο είχα ζητήσει από όσους µε κατηγορούν, να καταθέσουν
πρόταση σύστασης προανακριτικής επιτροπής για τα Τέµπη…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, να µην

γράφονται οι διακοπές! Να µην παρεµβαίνετε!
Συνεχίστε, κύριε Καραµανλή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Δηλαδή να συντάξουν

συγκεκριµένο κατηγορητήριο και να έρθουν εδώ να δούµε αν και
ποια βάση έχει. Με σοβαρότητα και υπευθυνότητα, θεσµικά εδώ
στη Βουλή, όχι στα λαϊκά δικαστήρια της τηλεόρασης και των
σόσιαλ µίντια. Δεν κρύφτηκα, δεν κρύβοµαι και δεν θα κρυφτώ
πίσω από καµµία βουλευτική ασυλία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δυστυχώς, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, η τραγωδία των Τεµ-

πών γίνεται καθηµερινό αντικείµενο µικροκοµµατικής εκµετάλ-
λευσης. Η θέση της δικής µας παράταξης, της παράταξης που
έφερε τη δηµοκρατία σε αυτό τον τόπο, όχι µόνο τώρα, αλλά δια-
χρονικά ήταν πάντα το µέτρο, ήταν πάντα η υπευθυνότητα και
ήταν πάντα η αλήθεια. 

Θα σας θυµίσω ότι η Νέα Δηµοκρατία -το είπαν και άλλοι συ-
νάδελφοι- δεν έκανε ποτέ τυµβωρυχία µετά το Μάτι, τη Μάνδρα.

Κριτική ασκήσαµε και µάλιστα σκληρή. Ποτέ, όµως, δεν επιδιώ-
ξαµε τη φυσική εξόντωση των πολιτικών µας αντιπάλων. Δεν εί-
δαµε την τραγωδία ως ευκαιρία. 

Από χθες, µε την πρόταση δυσπιστίας, έφτασαν στο απροκά-
λυπτο, αν θέλετε, αποκορύφωµα ενός κυνισµού και µιας πολιτι-
κής εργαλειοποίησης. Νοµίζω ότι όλοι πλέον βλέπουµε ότι οι
µάσκες έχουν πέσει. Θέλετε, λοιπόν, να µιλήσουµε για την αλή-
θεια. Πάµε για άλλη µια φορά, µε ψυχραιµία και ορθολογισµό,
να τη δούµε στα δύο πιο κεντρικά ζητήµατα που έχουν συζητηθεί
για τα αίτια του δυστυχήµατος. 

Σύµβαση 717. Η Αντιπολίτευση µε κατηγορεί και κατηγορεί και
την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας γιατί η σύµβαση ολοκλη-
ρώθηκε τον Σεπτέµβριο του 2023 και όχι νωρίτερα. Ταυτοχρό-
νως, η Αντιπολίτευση υιοθετεί και το σκεπτικό της ευρωπαϊκής
εισαγγελίας, η οποία τι λέει; Ότι η σύµβαση θα έπρεπε να είχε
ακυρωθεί και να ξαναγίνει από την αρχή, κάτι που αν το έκανα,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν θα είχαµε όχι µόνο ολοκληρω-
µένο έργο, δεν θα είχαµε σηµατοδότηση και τηλεδιοίκηση, αλλά
ούτε καν σύµβαση ούτε τον Φεβρουάριο του 2023 ούτε τον Σε-
πτέµβριο του 2023, που τελικά και ολοκληρώθηκε. 

Άρα αποφασίστε για τι πράγµα φταίει η Κυβέρνηση και ο οµι-
λών που ήταν τότε Υπουργός; Πού ολοκληρώθηκε ή πού δεν
ολοκληρώθηκε η σύµβαση; Γιατί και τα δύο δεν µπορεί να
ισχύουν. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην φωνασκείτε,
κυρία Κωνσταντοπούλου. Να σέβεστε τη Βουλή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Να δούµε την αλήθεια.
Πότε έπρεπε να ολοκληρωθεί, λοιπόν, η 717; Το 2016. Πότε ολο-
κληρώθηκε; Τον Σεπτέµβριο του 2023, αφού παραλάβαµε το
έργο κολληµένο, περιπλεγµένο και µε ελάχιστη πρόοδο, αφού
καταφέραµε και το ξεκολλήσαµε, το προχωρήσαµε αποφασι-
στικά και τελικά ολοκληρώθηκε από αυτή εδώ την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, παρά τις τεράστιες δυσκολίες που αντι-
µετωπίσαµε. 

Αν κάποιοι, λοιπόν, καθυστέρησαν, είναι όσοι είχαν την ευθύνη
το 2016, το 2017, το 2018. Γιατί αν µπορούσε και αν έπρεπε να
διακοπεί η σύµβαση, ήταν έως τότε. Ούτε, όµως, την τελείωσαν
ούτε και τη σταµάτησαν. Και επιπλέον ενέπλεξαν τον ελληνικό
σιδηρόδροµο και το ελληνικό δηµόσιο σε µια περιπέτεια. Ενέ-
πλεξαν το ελληνικό δηµόσιο γιατί απλούστατα το είχαν καταστή-
σει υπαίτιο των καθυστερήσεων. 

Και προχώρησαν το 2018 σε συµπληρωµατική σύµβαση, η
οποία µάλιστα ήταν εγκεκριµένη από το Ελεγκτικό Συνέδριο. Και
έτσι, αν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας διέκοπτε την 717,
το ελληνικό δηµόσιο θα επέστρεφε χρήµατα και στην Ευρώπη
και στους εργολάβους. 

Με απλά λόγια, για να είµαστε ξεκάθαροι, όταν έφτασε στα
χέρια µου η σύµβαση όφειλα να τη συνεχίσω και να την ολοκλη-
ρώσω. Διαφορετικά θα ερχόµουν σε σύγκρουση µε την απόφαση
της ελληνικής δικαιοσύνης, δηλαδή του Ελεγκτικού Συνεδρίου
και τότε θα ενεργούσα εναντίον των συµφερόντων του δηµοσίου.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα και η Αντιπολίτευση τη γνωρίζει. 

Πάµε τώρα να δούµε την αλήθεια στο άλλο µεγάλο θέµα που
επαναφέρετε στη συζήτηση, ότι δήθεν η Κυβέρνηση έχει επινοή-
σει κάποια θεωρία του ανθρώπινου λάθους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας για λίγο, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οπωσδήποτε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Πρώτα απ’ όλα, ήταν

πολλά τα µοιραία λάθη, όχι ένα δυστυχώς. Και αυτό δεν είναι θε-
ωρία, αλλά, πέραν των άλλων, βασίζεται και σε οµολογία. Δεν
είναι θεωρία ότι τη µοιραία νύχτα υπήρξε συσσώρευση λαθών. 

Επτά φορές παραβιάστηκε ο γενικός κανονισµός κυκλοφο-
ρίας, αυτός που οι ειδικοί στην εξεταστική επιτροπή χαρακτήρι-
σαν ως το «Ευαγγέλιο» του σιδηροδρόµου. Η κατ’ εξακολούθηση
παραβίαση του κανονισµού µετά βεβαιότητας προκάλεσε την
τραγωδία. Αυτό θα πει αιτιώδης συνάφεια. Αυτό, δηλαδή, που
δεν υπάρχει στην περίπτωση της 717, όπως εξάλλου και ιδίως ο
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πρώην Υπουργός σας, ο κ. Σπίρτζης δηλώνει σχεδόν καθηµερινά. 
Όλα αυτά, όµως, τα γνωρίζετε, όπως γνωρίζετε ότι παρουσιά-

ζετε στους πολίτες ως δήθεν αυτονόητα συστήµατα ασφαλείας
που υπάρχουν σε λιγότερο από το 15% του ευρωπαϊκού σιδηρο-
δρόµου. Δηλαδή το ERTMS που περιλαµβάνει και τη σηµατοδό-
τηση-τηλεδιοίκηση και τις ψηφιακές τηλεπικοινωνίες, δηλαδή το
G-SMR και το ETCS της αυτόµατης πέδησης είναι συστήµατα
που είναι υποχρέωση των κρατών-µελών να τα έχουν ολοκληρώ-
σει το 2020-2030. 

Και ενώ τα γνωρίζετε αυτά, τα διαστρεβλώνετε και κατηγο-
ρείτε εµάς για συγκάλυψη. Κατηγορείτε και µένα για συγκάλυψη,
ενώ παραιτήθηκα αµέσως. Και ένας λόγος ήταν να µην µείνει
καµµία σκιά στη διερεύνηση του τραγικού δυστυχήµατος. Ανέ-
λαβα την πολιτική ευθύνη που είναι εξ ορισµού αντικειµενική. 

Συγκάλυψη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
θα µου επιτρέψετε να πω ότι είναι να διασπείρεις ψευδείς ειδήσεις
και να διαστρεβλώνεις σκόπιµα την αλήθεια για να επιβιώνεις πο-
λιτικά, να πατάς στον ανθρώπινο πόνο και να ευτελίζεις διαδικα-
σίες µε λαϊκίστικες κορώνες, να διαχέεις το µίσος από σκοτεινούς
µηχανισµούς στο διαδίκτυο, να υποσκάπτεις τους θεσµούς. 

Ακούω τόσες προσωπικές αναφορές που γίνονται σε µένα.
Όµως, αναρωτιέµαι: Νοµίζετε ότι δεν πονάω εγώ όπως κάθε Έλ-
ληνας; Φαντάζεστε ότι δεν ανατριχιάζω, όταν αναλογίζοµαι το
δράµα που πέρασαν τόσες οικογένειες, ότι έχει περάσει έστω
και µια µέρα που να µην έχω σκεφτεί αυτή την τραγωδία, ότι δεν
θα έδινα τα πάντα για να ζουν ακόµη αυτοί οι πενήντα επτά άν-
θρωποι;

Μιλάω µέσα από την ψυχή µου, ως άνθρωπος και ως πατέρας
τριών παιδιών. Από την πρώτη στιγµή, άλλωστε, τόσο ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός όσο και ο οµιλών βρεθήκαµε στο σηµείο της
τραγωδίας. Από την πρώτη στιγµή! Και αυτές οι εικόνες σας δια-
βεβαιώ ότι δεν θα σβήσουν ποτέ από τη µνήµη µου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ είναι και η ειδοποιός δια-
φορά: Εµείς δεν παίξαµε πολιτικό θέατρο, όπως άλλοι έκαναν
στο Μάτι. Ο ίδιος παραιτήθηκα αµέσως, γεγονός ασυνήθιστο για
τα πολιτικά πράγµατα της εποχής µας. Και βέβαια, δεν θα µπο-
ρούσα ποτέ να πω ότι τα κάναµε όλα σωστά. Γι’ αυτό ανέλαβα
την πολιτική ευθύνη. Και αυτό που µε πονάει περισσότερο είναι
ότι δεν καταφέραµε να ξεριζώσουµε νοσηρές νοοτροπίες της
ανευθυνότητας που οδήγησαν σε τέτοια λάθη, παραλείψεις και
που είναι, δυστυχώς, πολλές στον δηµόσιο τοµέα.

Έχω δεχθεί από την Αντιπολίτευση προσωπικές επιθέσεις
χωρίς µέτρο -τις είδατε και πριν από λίγο- πέρα από λογική, γε-
µάτες από υποκρισία, γεµάτες από µίσος. Οι ίδιοι που µε κατη-
γορούσαν ότι δήθεν κρύβοµαι, οι ίδιοι έλεγαν πως τόλµησα και
έκανα δήλωση στον έναν χρόνο από το δυστύχηµα. Οι ίδιοι που
δεν έδωσαν καµµία σηµασία όταν µίλησα επί δέκα ώρες στην
εξεταστική επιτροπή και απάντησα στα πάντα, οι ίδιοι δήθεν ήθε-
λαν να έρθω να µιλήσω στην Ολοµέλεια, όταν ολοκληρώθηκε η
εξεταστική. Οι ίδιοι που δεν έχουν αφήσει ποτέ καµµία καρέκλα
και δεν έχουν αναγνωρίσει ποτέ καµµιά πολιτική ευθύνη, οι ίδιοι
λένε ότι είναι προσχηµατική η δική µου παραίτηση. Οι ίδιοι που
παριστάνουν τους δηµοκράτες, πρώτα µου είπαν ότι δεν έχω δι-
καίωµα να θέσω υποψηφιότητα. Μετά, επιτέθηκαν στον τόπο
µου, στις Σέρρες, µια ολόκληρη ιστορική περιφέρεια της Μακε-
δονίας. Εκβίασαν ηθικά και κατηγόρησαν τους συµπολίτες µου.

Έφτασε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώην Πρωθυπουργός
να κατέβει υποψήφιος στις Σέρρες και όταν οι πολίτες σε συν-
θήκες ακραίας πόλωσης µε τίµησαν µε την ψήφο τους, έριξαν
λάσπη στο εκλογικό Σώµα, προφανώς γιατί ο αρχηγός τους δεν
εξελέγη. Έφτασε ο ΣΥΡΙΖΑ να χάσει την έδρα του στις Σέρρες
και στις εθνικές εκλογές όλοι θυµόµαστε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ πήρε 17%.

Το αποκορύφωµα: Είπαν και λένε ακόµα ότι δήθεν θέλω την
έδρα για να έχω βουλευτική ασυλία, ενώ ξέρουµε και ενώ ξέρετε
πολύ καλά, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, ότι αυτό δεν
έχει καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα.

Επαναλαµβάνω: Δεν κρύφτηκα ποτέ, δεν κρύβοµαι ούτε τώρα
πίσω από καµµιά βουλευτική ασυλία! Καµµιά βουλευτική ασυλία
δεν έχω για τα Τέµπη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το θέµα των Τεµπών θα έπρεπε όλοι να γνωρίζουµε σε αυτή

την Αίθουσα ότι υπάγεται στο άρθρο 86 του Συντάγµατος και
εκεί η διαδικασία είναι συγκεκριµένη και είτε είµαι Βουλευτής σή-
µερα είτε δεν ήµουν, τίποτα απολύτως δεν θα άλλαζε. Αυτά επι-
τάσσει το Σύνταγµα της χώρας. Το ξέρετε, αλλά δυστυχώς,
πολλοί από εσάς επιλέγετε να λέτε ψέµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι γνωρίζετε τι παραλάβαµε
το 2019 στον ελληνικό σιδηρόδροµο. Όλοι γνωρίζουν τις προ-
σπάθειες που καταβάλαµε σε έναν πολύπαθο οργανισµό, όπως
αυτόν του ΟΣΕ: Πολλαπλά έργα συντήρησης, πάνω από τετρα-
κόσιες προσλήψεις που είχαν να γίνουν πάνω από δέκα χρόνια,
αυξήσεις στον προϋπολογισµό του ίδιου του οργανισµού, που
ξεπέρασε το 66%.

Όλοι γνωρίζετε τα έργα που προχώρησαν τα χρόνια της Κυ-
βέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, όπως το µετρό Πειραιά,
που παραδόθηκε από αυτή εδώ την Κυβέρνηση. Ξέρετε ότι ξεµ-
πλοκάραµε τον Ε65, το µετρό Θεσσαλονίκης, ένα έργο ξεγραµ-
µένο, ολοκληρώνεται, η γραµµή 4 του Μετρό της Αθήνας, το
Άκτιο - Αµβρακία που έχει παραδοθεί και ο ΒΟΑΚ, ένας πολύπα-
θος δρόµος, στον οποίο έχουµε θρηνήσει εκατοντάδες θύµατα,
επιτέλους ξεκίνησε µε προσωπική παρέµβαση και του ιδίου του
Πρωθυπουργού. Είναι, βέβαια και ο αυτοκινητόδροµος Πατρών
- Πύργου, που επιτέλους κατασκευάζεται, αφού η προηγούµενη
κυβέρνηση έκανε το έργο κοµµάτια για τις δικές της γνωστές
σκοπιµότητες.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Η διαφορά µας, όµως,
είναι ακριβώς αυτή: Εµείς τότε δεν είπαµε ότι ευθύνεστε για
όσους έχασαν τη ζωή τους στους δρόµους-καρµανιόλα που δεν
προχωρήσατε ποτέ, γιατί αυτοί είµαστε εµείς και αυτοί είστε
εσείς. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τα ξέρετε καλά όλα αυτά που σας είπα σήµερα και γι’ αυτό

αντιδράτε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, ησυχία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όµως, έχουµε µια πα-

ρωδία Αντιπολίτευσης, όπου το κάθε κόµµα συνεισφέρει τον χει-
ρότερο ιστορικό εαυτό του.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: …
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε. Μην

γράφονται διακοπές, παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Στις εκλογές του 2023

µιλούσατε για κάστρα. Σήµερα µιλάτε για τζάκια. Προφανώς, το
αντιλαµβάνεστε αυτό στο αντιπολιτευτικό σας παράσηµο, ικανό
να σας οδηγήσει στη νοµή της εξουσίας.

Στόχος σας δεν είµαι εγώ. Είναι ο Κυριάκος Μητσοτάκης, είναι
η Κυβέρνησή του και είναι η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πενήντα χρόνια µετά την ίδρυση...
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κυρία

Κωνσταντοπούλου. Μη φωνάζετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Πενήντα χρόνια µετά την

ίδρυση της παράταξής µας, που ισχυροποίησε τη δηµοκρατία,
που έβαλε τη χώρα µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που εγγυάται
διαχρονικά τη σταθερότητα, αυτή η παράταξη, κυρίες και κύριοι,
δεν θα παραδώσει τη χώρα στους θυρωρούς των συµφερόντων.

Σε όλη µου τη διαδροµή, λοιπόν, άσκησα τα καθήκοντά µου
µε ευσυνειδησία, εντιµότητα και ηθική. Δεν έχω να κρύψω κάτι
ούτε και να φοβηθώ. Στέκοµαι εδώ και σας κοιτώ στα µάτια, µε
απόλυτο σεβασµό στις µνήµες αυτών που χάθηκαν και τις οικο-
γένειές τους και χωρίς κραυγές. Όποιος έχει πραγµατικά κατη-
γορίες για εµένα µε αποδείξεις, ας σταµατήσει να κραυγάζει. Ας
τις φέρει. Είµαι εδώ, είµαστε όλοι εδώ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας

Δηµοκρατίας)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
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θερίας): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ-ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-

εδρε, θα ήθελα και εγώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, θα σας

πω ποιοι θα προηγηθούν πρώτα. Εξηγούµαι για να µην παρεξη-
γούµαι. Όλοι οι Αρχηγοί και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
έκαναν σήµερα την πρώτη τους παρέµβαση. Η δεύτερη…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ζητώ τον λόγο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, σας
παρακαλώ!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ζητώ τον λόγο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ! Μας
σπάσατε τα νεύρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Λοιπόν, απευθύνοµαι σε όλους. Εξηγούµαι για να µην παρεξη-

γούµαι: Η παρέµβαση πρώτα των Αρχηγών των Κοινοβουλευτι-
κών Οµάδων -όσοι είναι εδώ και το ζητήσουν- και στη συνέχεια,
των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, µε τη σειρά των δυνάµεων
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, µε τη θερµή παράκληση να τη-
ρήσουµε τον χρόνο των τριών λεπτών, προφανώς µε µια µικρή
ανοχή -το καταλαβαίνω- αλλά όχι εκείνη την υπερβολή.

Και δίνω πρώτα τον λόγο στον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-
τος Αλλαγής, κ. Ανδρουλάκη. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ – Κινή-

µατος Αλλαγής): Αγαπητοί συνάδελφοι, τα χειροκροτήµατα των
Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας, το ύφος του κ. Καραµανλή,
οι χαρακτηρισµοί, δείχνουν ότι το κόµµα που κυβερνά έχει µη-
δενική ενσυναίσθηση. Μιλάµε για ένα έγκληµα που έχασαν πε-
νήντα επτά άνθρωποι τη ζωή τους και βλέπουµε χειροκροτήµατα,
χαµόγελα για τον άνθρωπο που από το Βήµα της Βουλής έλεγε,
«ντροπή σε όσους θέτουν ζητήµατα ασφάλειας για τους σιδηρο-
δρόµους» και µετά από µερικές µέρες πενήντα επτά άνθρωποι
έχασαν τη ζωή τους. 

Αυτόν τον άνθρωπο σήµερα χειροκροτείτε. Αυτός ο άνθρωπος
σε οποιοδήποτε άλλο πολιτικό σύστηµα, θα είχε παραιτηθεί. Θα
έπρεπε να είχε αναλάβει ήδη τις ευθύνες του. Δεν θα έπρεπε να
είναι υποψήφιος. 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, µη
διακόπτετε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ – Κινή-
µατος Αλλαγής): Αν σας ενοχλεί αυτή η άποψη, την άκουσα από
Βουλευτές σας, από Υπουργούς σας. Όµως δεν φταίει αυτός
που ήταν υποψήφιος. Ο κ. Μητσοτάκης. φτιάχνει τα ψηφοδέλτια
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Είπε, λοιπόν, πολλά και γλαφυρά ο κ. Καραµανλής. Κουβέντα
για το πόρισµα της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας που είχε στο συρ-
τάρι του. Για το πόρισµα της ευρωπαϊκής εισαγγελίας που βάσει
αυτού προτείναµε προανακριτική επιτροπή, κουβέντα. Μας είπε
βέβαια ότι «τι θέλατε; Να µην υλοποιηθεί το έργο, αυτό που προ-
τείνει η ευρωπαϊκή εισαγγελία»; 

Γιατί το πρότεινε η ευρωπαϊκή εισαγγελία; Γιατί υπήρχε δια-
φθορά, γι’ αυτό το πρότεινε η ευρωπαϊκή εισαγγελία. Του έδω-
σαν 54 εκατοµµύρια ευρώ για να υπάρχει ασφάλεια στον
ελληνικό λαό να κινείται µε τα τρένα και τα λεφτά αυτά δεν αξιο-
ποιήθηκαν σωστά. Ή µήπως τελικά κάνει λάθος η αρχή αυτή στο
πόρισµά της; Τίποτα δεν είπατε επί της ουσίας. Αλαζονεία, απε-
ριόριστη αλαζονεία. 

Θέλω να πω, λοιπόν, στους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
ότι σήµερα µε το χειροκρότηµά σας σε αυτή την τοποθέτηση, τη
βαθιά προκλητική τοποθέτηση, επί της ουσίας όλοι µαζί είστε
υπεύθυνοι για την ανοχή, για τη συµπεριφορά και για τις πράξεις
του Υπουργού που από αυτό το Βήµα δεσµευόταν για ασφάλεια
και µετά από µερικές µέρες έχασαν πενήντα επτά άνθρωποι τη
ζωή τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Είστε απολύτως υπεύθυνοι. 
Άφησε και αυτός υπονοούµενα για «θυρωρούς της διαπλο-

κής». Ποιας διαπλοκής; Της διαπλοκής που δύο Υπουργοί της
Νέας Δηµοκρατίας έπιναν ποτά την Κυριακή το βράδυ -δεν ήταν
στελέχη του ΠΑΣΟΚ ούτε των υπολοίπων κοµµάτων που υπέγρα-
ψαν να υπάρξει αυτή εδώ η διαδικασία- µαζί µε το συγκεκριµένο
επιχειρηµατία; Οι δικοί σας Υπουργοί ήταν. Για να δείτε ότι περι-
φρονείτε τη λογική και τη νοηµοσύνη του ελληνικού λαού. 

Και για τα συµφέροντα, η γραµµή σας και η προπαγάνδα σας
κυριαρχεί σε όλα τα media. Διότι έχετε δηµιουργήσει µια καθε-
στωτική νοοτροπία. Εµείς όµως δεν κάνουµε πίσω. Με τον λόγο
της αλήθειας, µε τη συνέπεια, θα κάνουµε ό,τι µπορούµε για να
πέσει άπλετο φως και να οδηγηθούν στη δικαιοσύνη και ο κ. Κα-
ραµανλής και τα «γαλάζια παιδιά» που είναι υπεύθυνα που δεν
υπήρξε τηλεδιοίκηση στην ώρα της για να σωθούν αυτοί οι συ-
νάνθρωποί µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Πρόεδρε, σας
ευχαριστώ θερµά για τη συνέπεια στον χρόνο που µας διευκο-
λύνει πάρα πολύ.

Και τον λόγο τώρα έχει για τρία λεπτά για τη δική της παρέµ-
βαση, η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Πλεύση Ελευ-
θερίας κ. Κωνσταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Καραµανλή, τελικώς, λοιπόν, αθώος και εσείς και
ο κ. Μητσοτάκης. Αθώοι του αίµατος. Αυτό λέτε, ότι δεν φταίτε.
Τολµάτε να αντικρίσετε τις οικογένειες των θυµάτων; Τολµάτε
να τους τα πείτε αυτά κατά πρόσωπο; 

Λέτε ότι δεν κρύβεστε. Μα, σας κρύβουν εδώ, στο ασφαλές
περιβάλλον υπό την απόλυτη προστασία µην σας πειράξουν, οι
δικοί σας. Σας κρύβουν και σας προστατεύουν και σας έδωσαν
και ψήφο ασυλίας στις 24 Νοεµβρίου του 2023, όταν ήρθε κατη-
γορητήριο εδώ, όχι από την Αντιπολίτευση αλλά από την Ευρω-
παία εισαγγελέα για διασπάθιση δηµοσίου χρήµατος, από το
οποίο απέκτησαν αµύθητες περιουσίες, ώστε να πληρώνουν πα-
χυλές εγγυήσεις εκατοντάδων χιλιάδων ευρώ τα δικά σας παιδιά,
οι διορισµένοι από εσάς επιτελείς. 

Κύριε Καραµανλή, σε εσάς απευθύνοµαι. Έχετε όµως κάτι
άλλο να κάνετε. 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι και αυτό δηλωτικό. Κοιτάξτε το κινητό σας, µπορεί
να έχετε µήνυµα από τον κ. Μητσοτάκη. 

Δεν µας είπατε όµως, τι είπατε µεταξύ σας και πώς αποφασί-
σατε, έχοντας σχέση, σύνδεση και ευθύνη για το θάνατο πενήντα
επτά ανθρώπων, για να είστε ξανά υποψήφιος, κύριε Καραµανλή.
Εγώ είµαι η πρώτη που είπα πόσο ανήθικο είναι να βάλετε στην
πλάτη των πολιτών των Σερρών την ευθύνη της αθώωσής σας
και πόσο ανήθικο είναι να λέτε ότι οι δώδεκα χιλιάδες πολίτες
των Σερρών που σας ψήφισαν, έδωσαν σε εσάς και στην Κυβέρ-
νηση κάποιο υποτιθέµενο πιστοποιητικό αθωότητας. 

Τολµάτε να µιλάτε για την οδική ασφάλεια; Δεν ήσασταν ο καθ’
ύλην αρµόδιος; Τολµάτε να µιλάτε για το τι παραλάβατε και το τι
παραδώσατε; Βεβαίως, πρέπει να ελεγχθούν και οι προηγούµενοι
και οι παραπροηγούµενοι. Όµως, όταν ήρθε η πρόταση για τη σύ-
σταση προανακριτικής επιτροπής, κύριε Καραµανλή, εµείς ψηφί-
σαµε να ελεγχθεί και ο προηγούµενος και ο παραπροηγούµενος
και ο αντιπαραπροηγούµενος. Και εσείς, ο Κώστας Καραµανλής
και ο κ. Σπίρτζης και ο κ. Χρυσοχοΐδης και ο κ. Χατζηδάκης. Το ψη-
φίσαµε. Εσείς το καταψηφίσατε. Είπατε να µην ελεγχθεί κανείς.
Εκατόν πενήντα οκτώ «όχι» ψηφίσατε και µας λέτε ότι δεν έχετε
ασυλία; Ό,τι είστε εδώ στη διάθεση της δικαιοσύνης; 

Βάλατε όλο σας το κόµµα και σήµερα έχετε πολύ µεγάλη ευ-
θύνη γιατί σέρνετε εσείς και ο κ. Μητσοτάκης, που κρατάτε ο
ένας τον άλλον, ολόκληρο το κόµµα σας στον γκρεµό της ποινι-
κής και της πολιτικής ευθύνης. Διότι αυτό που κατάλαβε κάθε
πολίτης της χώρας αυτής, είναι ότι η διαφθορά, η δική σας δια-
φθορά, ετών, δεκαετιών, η διαφθορά σκοτώνει. 
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Για το Μάτι να µη µιλάτε, κύριε Καραµανλή, γιατί εσείς δεν φέ-
ρατε ούτε πρόταση εξεταστικής ούτε πρόταση προανακριτικής
επιτροπής. Εγώ χωρίς να είµαι στη Βουλή, ήµουν δίπλα στα θύ-
µατα στο Μάτι. 

Ζητούσα λογοδοσία, όπως κάνω και τώρα και κατέθετα επί
τέσσερις ηµέρες στο δικαστήριο που ο δικός σας επίλεκτος, κ.
Ντογιάκος -που το παιδί του ήταν συνεργάτης σας, το παιδί του
Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου που παρενέβη στην υπόθεση των
Τεµπών ήταν συνεργάτης σας- ο ίδιος εισαγγελέας κ. Ντογιάκος
αρνήθηκε να ασκήσει αναίρεση για να γίνει η υπόθεση του Μα-
τιού, όπως είναι, κακούργηµα. 

Και τολµάτε να µιλάτε εσείς για το Μάτι που επιβραβεύσατε
εµπλεκόµενα πρόσωπα της Πυροσβεστικής και της Αστυνοµίας,
αναδεικνύοντάς τα στην Κυβέρνησή σας ως γενικούς γραµµατείς
και αρχηγούς και τρίτους στην τάξη της Πυροσβεστικής;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Βάλτε τελεία, κυρία
Κωνσταντοπούλου, αρκετά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι ενοχλητικά αυτά. Θα βάλω τελεία, κύριε Πρόεδρε.
Αντιπαρέρχοµαι και τις εκφράσεις που µετήλθατε. Λέτε σε πολι-
τικό Αρχηγό «µας έχετε σπάσει τα νεύρα»; Νοµίζετε δεν σας βλέ-
πει ο κόσµος; Δεν καταλαβαίνει ο κόσµος γιατί έχουν σπάσει τα
νεύρα σας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μπορείτε να ολοκλη-
ρώσετε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ξέρετε γιατί έχουν σπάσει τα νεύρα σας; Τα νεύρα σας
έχουν σπάσει γιατί αντιλαµβάνεστε βαριά, βαρύτατη την ευθύνη
και αντιλαµβάνεστε επίσης ότι όσα κόλπα και αν κάνετε, από
αυτά που ξέρετε, την αντιλαµβάνονται και οι πολίτες στο όνοµα
των οποίων θα συνεχίσουµε να µιλούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν θα χρησιµοποι-
ήσω ποτέ τη συµπεριφορά σας ως επιχείρηµα εναντίον σας.
Αυτό µόνο κρατήστε από εµένα, παρακαλώ. Μόνο η συµπερι-
φορά σας ποτέ δεν θα αποτελέσει για εµένα επιχείρηµα εναντίον
σας. Όλοι µάς βλέπουν, µας κρίνουν και µας συγκρίνουν.

Στους δύο Προέδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων θα
απαντήσει ο κ. Βορίδης.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, ακούµε τώρα, όλο αυτό το διάστηµα που συ-
ζητάµε την πρόταση δυσπιστίας, αλλά και προηγούµενες µέρες
«πού κρύβεται ο Καραµανλής». Ο Καραµανλής ο οποίος κατέ-
θεσε ως µάρτυς στην εξεταστική επιτροπή επί οκτώµισι ώρες.
«Πού κρύβεται ο Καραµανλής».

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αθώος.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σας έχω
εξηγήσει, κυρία Κωνσταντοπούλου, είναι ζήτηµα ονειρώξεως η
θέση του λαϊκού κατηγόρου. Μάλιστα µε εσάς οι δίκες θα ήταν
και σύντοµες. Θα τον συναντούσατε, θα τον βλέπατε και «ένο-
χος, κρίµα που δεν υπάρχει θανατική ποινή, άντε τα ισόβια επιει-
κώς», όχι για τον Καραµανλή, αλλά για όλους. Τι να κάνουµε;
Έχουµε άλλους δικαιϊκούς θεσµούς δόξα τω Θεώ. 

Λοιπόν τώρα, οκτώµισι ώρες κατέθετε ο κ. Καραµανλής, ο κρυ-
πτόµενος, στην εξεταστική επιτροπή.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αθώος.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ακούστε
και κάτι άλλο. Τον εγκαλέσατε διότι δεν ήταν παρών στη συζή-
τηση που προξενήσαµε εµείς για το πόρισµα της εξεταστικής
επιτροπής και δεν µίλησε σε αυτή τη συζήτηση, ο µάρτυς στη
συζήτηση που αξιολογούσαµε το πόρισµα µέρος του οποίου
ήταν η κατάθεσή του. Εναντίον του και αυτό, το γεγονός ότι δεν
ήρθε να πει «τι ωραία που τα είπα» στην Ολοµέλεια, αλλά σεβά-
στηκε τη διαδικασία, εναντίον του.

Πού είναι κρυπτόµενος; Σήµερα ήρθε, είπε αυτά που είχε να
πει µε σαφήνεια, µε πληρότητα, µε καθαρότητα. Εξήγησε απο-
λύτως τα ζητήµατα τα οποία του έχετε προσάψει.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Άξιος!

(Κωδωνοκρουσίες)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε, κύριε

Υπουργέ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Διασκεδάζετε βλέπω.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θέλω να

σας διευκρινίσω ότι τον γέλωτα µού τον προξενείτε εσείς, κανέ-
νας άλλος. Εσείς είστε υπεύθυνη. 

Και θα σας πω τώρα και κάτι άλλο, κυρία Κωνσταντοπούλου.
Είστε η εκπροσώπηση και η επιτοµή της απόλυτης χυδαιότητας.
Δεν έχει υπάρξει άνθρωπος που να έχω γνωρίσει, που να έχω
ακούσει, που να έχω συνοµιλήσει στο Κοινοβούλιο ή αλλού, σε
κοινοβούλια όλου του κόσµου, που να µετέρχεται τέτοιου είδους
φρασεολογία. Να έρχεται να µας λέει για τους νεκρούς, για τα
υπολείµµατά τους, για τη φριχτή αυτή και µακάβρια εικόνα, µόνο
και µόνο για να εκµεταλλευτείτε το συναίσθηµα της στιγµής.
Είστε η επιτοµή της χυδαιότητας, άνευ προηγουµένου. Οι συνά-
δελφοί µου πράγµατι κάνουν ασκήσεις αντοχής για να αντέξουν
τέτοιο βάθος χυδαιότητας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ακούστε τώρα, κύριε Ανδρουλάκη. Αφού λοιπόν τα είπε όλα

αυτά ο κ. Καραµανλής, απάντησε σε όλα, δεν είστε ικανοποιηµέ-
νος, δεν έχετε πειστεί. Δικαίωµά σας είναι. 

Θέλω να τονίσω τις συµφωνίες µας και τις ενδεχόµενες δια-
φωνίες µας σε αυτή την Αίθουσα. Όλοι έχουµε συµφωνήσει ότι
αυτό το δυστύχηµα έχει γίνει και εξαιτίας ανθρώπινου σφάλµα-
τος. Έχουµε όλοι συµφωνήσει σε αυτό. Δεν υπάρχει κάποιος που
να λέει ότι δεν υπάρχει και δεν έχει µεσολαβήσει ανθρώπινο
σφάλµα, σωστά; Σωστά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αθώοι!

(Κωδωνοκρουσίες)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όλοι

έχουµε συµφωνήσει, ο καθένας µε επιµέρους παρατηρήσεις και
µε το δικό του σκεπτικό, ότι υπήρχαν συστηµικά διαχρονικά προ-
βλήµατα στον σιδηρόδροµο. Όλοι έχουµε συµφωνήσει και σε
αυτό, ίσως όχι στις επιµέρους παρατηρήσεις, αλλά ναι, ότι εκεί
υπήρχε ένα διαχρονικό πρόβληµα. 

Θέλω να σας ρωτήσω ευθέως. Εκεί που καταλαβαίνω ότι
εστιάζεται πλέον η διαφωνία είναι ότι εσείς θεωρείτε αυτά που
περιγράφουµε εµείς στο πόρισµά µας ως συστηµικά, διαχρονικά
προβλήµατα, ότι αυτά είναι ποινική ευθύνη του Καραµανλή. Κα-
ταλαβαίνω ότι αυτό λέτε.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Λάθος.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Επειδή

τώρα µου λέτε «όχι, δεν λέµε αυτό», αλλά επειδή εν συνεχεία
λέτε «έχουµε το πόρισµα της Ευρωπαίας εισαγγελέως που ανα-
φέρεται σε µια συγκεκριµένη σύµβαση και στα θέµατά της»,
επειδή επ’ αυτού του πορίσµατος η Βουλή πήρε θέση σε προ-
ηγούµενη συζήτηση και έκρινε ότι δεν υπάρχουν ποινικά αδική-
µατα που να αποδίδονται στον κ. Καραµανλή…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Η Νέα Δηµοκρατία, όχι η Βουλή.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ξέρετε,
κυρία Κωνσταντοπούλου, συµβαίνει και ένα ακόµα στις χώρες
που δεν έχουν λαϊκά δικαστήρια. Ισχύει η αρχή της κοινοβουλευ-
τικής Πλειοψηφίας. Έτσι αποφασίζει το Σώµα µε την αρχή της
κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επίσης αντιλαµβάνοµαι ότι σας αρέσουν άλλα καθεστώτα. Τι

να κάνουµε; Μέχρι τότε θα ζήσετε µε αυτό και σε αυτό. 
Άρα λοιπόν, κύριε Ανδρουλάκη, το ερώτηµα είναι ένα και απλό.

Εάν επιµένετε ότι υπάρχουν ευθύνες άλλες, εκτός από αυτές
που κρίθηκαν ήδη από το Κοινοβούλιο, για τον κ. Καραµανλή
έχετε µία απλή δυνατότητα, να καταθέσετε πρόταση για σύ-
σταση προκαταρκτικής επιτροπής. Καταθέστε τη, να δούµε τα
αδικήµατα, να δούµε τα νεότερα στοιχεία, να δούµε τι είναι αυτό
που λέτε, να τοποθετηθούµε. 

Αλλά, προσέξτε όµως, επειδή παραπονεθήκατε και για το ότι
σας αποδώσαµε µοµφή για τη συγκεκριµένη σχέση της συγκε-
κριµένης πρότασης δυσπιστίας µε τα όσα έχουν γίνει προηγου-
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µένως, πάντως να συµφωνήσουµε ότι δηµιουργεί µια απορία
γιατί ενώ δεν έχετε καταθέσει πρόταση δυσπιστίας για τις υπο-
κλοπές, ενώ δεν έχετε καταθέσει πρόταση δυσπιστίας για τα θέ-
µατα της εξεταστικής επιτροπής, ενώ δεν έχετε θέσει πρόταση
δυσπιστίας για άλλα ζητήµατα της πολιτικής, ενώ δεν έχετε θέσει
πρόταση δυσπιστίας για τα προσωπικά δεδοµένα του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, ξυπνήσατε Κυριακή µεσηµέρι και αποφασί-
σατε να καταθέσετε πρόταση δυσπιστίας για το δηµοσίευµα µιας
εφηµερίδας. Ναι, η σχέση δηµιουργεί συνειρµούς της πράξεώς
σας µε ό,τι εκπροσωπεί και είναι το συγκεκριµένο εκδοτικό συγ-
κρότηµα.

Μας συγχωρείτε, δεν µπορώ να πιστέψω, κύριε Ανδρουλάκη,
ότι σας κινητοποίησε τόσο πολύ ένα ήδη απαντηθέν δηµοσίευµα.
Όχι, επιλέξατε συµµάχους εκδοτικούς και οικονοµικούς. Αυτό
είναι σήµερα η πρόταση δυσπιστίας και γίνεται, γιατί η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη ισχυρή ενοχλεί και πρέπει να
αποδυναµωθεί. Την απάντηση θα την πάρετε αύριο από την κοι-
νοβουλευτική Πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα δώσω τον λόγο

τώρα για τρία λεπτά για την τελευταία για σήµερα παρέµβασή
σας, κύριε Ανδρουλάκη, και µετά στην κ. Κωνσταντοπούλου επί-
σης για τρία λεπτά, µε την παράκληση πάλι να είστε, όπως ήσα-
σταν, συνεπείς στον χρόνο, γιατί δεν ξέρω αν θα προλάβουν
κάποιοι Βουλευτές µέχρι τις τρεις το πρωί να µιλήσουν. Μετά θα
σας απαντήσει ξανά ο Υπουργός και θα πάµε στους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους.

Ορίστε, κύριε Ανδρουλάκη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, όλα
αυτά για τα οποία µίλησε ο κ. Βορίδης για τις υποκλοπές, για το
έγκληµα των Τεµπών, για τα ζητήµατα ανθρωπίνων δικαιωµάτων,
για το κράτος δικαίου, για όλα αυτά έγινε η πρόταση δυσπιστίας
απέναντι στην Κυβέρνηση. Όλα αυτά είναι µέσα στο κείµενο. 

Γιατί, λοιπόν, το κείµενο κατατέθηκε πριν από µερικές µέρες;
Διότι όλα έχουν ένα όριο στη χυδαιότητα. Και αν νοµίζετε ότι θα
περάσει έτσι ότι το βράδυ που θρηνούσε όλη η Ελλάδα πενήντα
επτά ανθρώπους, που είχαν εξαϋλωθεί, «το µακρύ χέρι» του Μα-
ξίµου πήρε τα ηχητικά, τα αλλοίωσε, τα χάλκευσε και τα διοχέ-
τευσε στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», δεν θα περάσει έτσι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Τι είπατε; Λέει, «µα αυτό είχε κριθεί». Πού είχε κριθεί; Εδώ
στην εξεταστική επιτροπή ο κ. Φωτήλας βάσει αυτού έθεσε ερω-
τήµατα. Ο Πρωθυπουργός στο Υπουργικό Συµβούλιο βάσει
αυτού τοποθετήθηκε. Ο αρµόδιος Υπουργός σήµερα το πρωί
στον «ΣΚΑΪ» είπε ότι η δικαιοσύνη, οι ανακριτές το πραγµατικό
ηχητικό το χρησιµοποιούν τον Ιούλιο. 

Ακούστε. Εάν τα ξέρατε όλα αυτά, θέλω να µας πείτε σήµερα
γιατί δεν κινηθήκατε νοµικά απέναντι στο πρόσωπο που χάλ-
κευσε και διοχέτευσε στο συγκεκριµένο µέσο κάτι που δεν είχε
στα χέρια της ούτε η Αστυνοµία ούτε η δικαιοσύνη. Ή το ξέρατε
λοιπόν και έχετε παίξει παιχνίδια ή το δώσατε εσείς και πολύ
απλά κάνατε για άλλη µια φορά συγκάλυψη, όπως κάνατε και
στις υποκλοπές.

Και βέβαια, κλείνοντας, σας ξαναρωτώ, γιατί συνεχίζετε τα δη-
λητηριώδη υπονοούµενα. Εσείς σε εµένα! Η προέκταση της εγ-
χώριας ολιγαρχίας σε εµένα! Προσέξτε, το βράδυ της Κυριακής
οι δύο Υπουργοί σας ήταν εκεί που είπα προηγουµένως, ναι ή
όχι, κύριε Βορίδη; Ο κ. Παπασταύρου και ο κ. Μπρατάκος. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θέλω, λοιπόν, να σας πω το εξής. Επειδή θέλουµε συγκεκρι-

µένες απαντήσεις για τα πρόσωπα αυτά, για το ποιος το πήρε,
το χάλκευσε και το έδωσε στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», θέλουµε απαν-
τήσεις σήµερα και όχι να πετάτε την µπάλα στην κερκίδα. Θέλω
να σας πω κάτι πάρα πολύ απλό, που το καταλαβαίνουν έντεκα
εκατοµµύρια Ελλήνων. Όποιος διαβάζει τις εφηµερίδες και τα
site και βλέπει και λίγο τηλεόραση καταλαβαίνει κάτι πάρα πολύ
απλό στην Ελλάδα: Ηγεµονεύετε επικοινωνιακά παντού. Έχετε
δηµιουργήσει ένα καθεστωτικό µιντιακό µηχανισµό. 

Αν νοµίζετε, λοιπόν, τώρα ότι µε ένα non paper που επαναλαµ-

βάνουν συνεχώς οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και διάφο-
ροι δηµοσιογράφοι-«µακρύ χέρι» του Μαξίµου, ότι θα πλήξετε το
ήθος, την πορεία µου, λέγοντας για την πρωτοβουλία που πήρα
-γιατί είµαι γονιός και δεν µπορώ να σκεφτώ ότι την ώρα που πε-
νήντα επτά άνθρωποι είχαν χάσει τη ζωή τους, εσείς χαλκεύατε
το ηχητικό και το δίνατε στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», για να ενδυναµώ-
σετε το αφήγηµα του ανθρώπινου λάθους και µόνο-, κάνετε
λάθος! Γιατί ο ελληνικός λαός έχει τη σοφία και καταλαβαίνει
ποιοι έχουν κρυστάλλινη πορεία µε αυτονοµία από τα συµφέ-
ροντα και ποιοι είναι οι υπάλληλοι της εγχώριας ολιγαρχίας,
κύριε Βορίδη! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε, για τη συνέπεια στον χρόνο.

Και τον λόγο για τρία λεπτά έχει η Πρόεδρος της Πλεύσης
Ελευθερίας, η κ. Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Βορίδη, θα σας απαντήσω πολύ ήρεµα και κρα-
τήστε τα αυτά που θα σας πω. 

Όταν µε ρωτάνε οι δικοί µου άνθρωποι, αλλά και οι συγγενείς
των θυµάτων «πώς αντέχεις να σε βρίζουν, να σου επιτίθενται µε
αυτό τον χυδαίο τρόπο, να ωρύονται, για να µη µιλήσεις και να
κάνουν όλη αυτή την εκστρατεία συγκάλυψης», τους απαντώ ότι
είναι το ελάχιστο το να σας αντέξω και να αντέξω αυτά που κά-
νετε, είναι το ελάχιστο που µπορώ να συνεισφέρω, για να απο-
καλυφθεί η αλήθεια σε πείσµα των κανιβαλικών συµπεριφορών
σας και αυτής της ακραίας, απάνθρωπης στάσης σας απέναντι
στα θύµατα, που δεν διστάζετε ακόµη και να τα ενοχοποιήσετε -
γιατί αυτό κάνατε-, δεν διστάζετε ακόµη και να λασπώσετε τους
συγγενείς -γιατί αυτό κάνετε-, και τελικώς το µόνο που σας εν-
διαφέρει -και λυπάµαι γι’ αυτό- είναι η πολιτική σας επιβίωση. 

Κύριε Βορίδη, εγώ ήµουν πάντα στο φως. Ούτε τσεκούρια κου-
βαλούσα ούτε φλέρταρα µε αντιδηµοκρατικά καθεστώτα, όπως
εσείς. Η διαδροµή µου είναι άσπιλη και είναι διαδροµή υπερά-
σπισης ανθρωπίνων δικαιωµάτων και ανθρώπινων υπάρξεων και
είµαι πάρα πολύ περήφανη. Δεν περπάτησα στη ζωή µου στις
πλάτες κανενός ούτε µε τις τσέπες κανενός. Και όταν το κόµµα
στο οποίο βρισκόµουν συγκρούστηκε µε τις αξίες του, εγώ
άφησα την τρίτη τη τάξει πολιτειακή θέση. Άρα, λάθος άνθρωπο
επιλέξατε, για να πείτε αυτά που είπατε. 

Σας είπα ότι έχετε αποτύχει ως συνήγορος υπεράσπισης του
κ. Μητσοτάκη και του κ. Καραµανλή και σήµερα κάνατε την πιο
κυνική οµολογία. Την ώρα που η κοµµατική σας γραµµή είναι να
λέτε «η δικαιοσύνη θα αποφασίσει, η δικαιοσύνη θα κρίνει», εσείς
οµολογήσατε ότι εσείς κρίνατε. «Έχουν κριθεί», είπατε, «οι ευ-
θύνες για το κατηγορητήριο της Ευρωπαίας εισαγγελέως. Κρί-
θηκαν από τη Βουλή. Φέρτε άλλες». Έτσι κρίνει η δικαιοσύνη; Με
εκατόν πενήντα οκτώ ψήφους της Νέας Δηµοκρατίας; Αυτή τη
δικαιοσύνη, της Νέας Δηµοκρατίας, θέλετε να αφήσουµε να
κάνει τη δουλειά της; Προηγουµένως λέγατε ότι κρίθηκαν οι ευ-
θύνες στις εκλογές και θέλετε να ρίξετε το βάρος στους πολίτες,
οι οποίοι, πιστεύω και ελπίζω ότι αυτές σας τις δηλώσεις για το
41% θα τις πάρουν πάρα πολύ σοβαρά, θα αναλογιστούν τι ση-
µαίνει η αλαζονεία σας να αντιµεταθέτετε την ευθύνη της αυτο-
αθώωσής σας στους πολίτες και στους ψηφοφόρους που
εξαπατήσατε. 

Κύριε Βορίδη, θα σας το πω καθαρά. Σας το είπα και άλλη
φορά και θα το πω αύριο στον κύριο Πρωθυπουργό και µεθαύ-
ριο, γιατί επιδιώκει να µιλήσει τελευταίος. Θα το πω και µεθαύ-
ριο. Δεν θα κουραστώ. Ο αγώνας για δικαιοσύνη είναι αγώνας
που δεν σταµατά και αυτό που εµπνέει τα θύµατα της αδικίας και
του εγκλήµατός σας είναι ακριβώς ο πόνος και το αίσθηµα δι-
καίου. Αυτό δεν πρόκειται να το σταµατήσετε. Εµείς θα σας στα-
µατήσουµε σε αυτή σας την πορεία.

Και σήµερα διαπράξατε ένα ολέθριο λάθος, για το οποίο χαί-
ροµαι πάρα πολύ. Δείξατε το πραγµατικό σας πρόσωπο, για να
µην παραµείνει καµµία αµφιβολία ότι όχι απλώς επιχαίρετε για
το έγκληµα, αλλά επικροτείτε τον κ. Καραµανλή και επιδιώκετε
να πάρετε συλλογικά, πολιτικά και ποινικά την ευθύνη και του εγ-
κλήµατος και της συγκάλυψής του. Ήταν µια ιστορική πραγµα-
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τικά συνεδρίαση η σηµερινή και να είστε βέβαιοι ότι θα τη θυµη-
θεί η ιστορία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Βορίδη, κύριε
Υπουργέ, µε την παράκληση να είστε σύντοµος, απαντήστε
στους δύο Προέδρους.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαρι-
στώ πολύ. Θα είµαι πολύ σύντοµος. Νοµίζω ότι είναι πράγµατα
τα οποία από ένα σηµείο και µετά απλώς τα επαναλαµβάνουµε
σχεδόν µονότονα, τα οποία δεν συµβάλλουν πολύ στην εξέλιξη
της συζήτησης. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Ανδρουλάκη, λέτε ότι αυτό το οποίο σας
κινητοποίησε είναι ότι αποκαλύφθηκε κάτι συγκλονιστικό, το
οποίο µάλιστα περιείχε τη χάλκευση, τη νόθευση, την πλαστο-
γραφία κάποιων αποδεικτικών στοιχείων. Σωστά; Για να γίνει µια
τέτοια πράξη, προφανώς το κίνητρο το έχετε εξηγήσει, ήταν ότι
έπρεπε να αποδοθεί σε ανθρώπινο σφάλµα το συγκεκριµένο δυ-
στύχηµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Επικοινωνιακά. Χειραγώγηση.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ακούστε.
Το συγκεκριµένο δυστύχηµα έπρεπε να αποδοθεί σε ανθρώ-

πινο σφάλµα. 
Ακούστε, κύριε Πρόεδρε. Θέλω να σας ρωτήσω ευθέως, συγ-

κεκριµένα και καθαρά. Υπήρχε ανθρώπινο σφάλµα; Γιατί λέτε «το
κάνατε για επικοινωνιακούς λόγους». Μα, τι κάναµε για επικοι-
νωνιακούς λόγους; Αυτό που είναι οµολογηµένο, αληθές και για
το οποίο έχουν κινηθεί ποινικές διώξεις και οι υπεύθυνοι βρίσκον-
ται προσωρινά κρατούµενοι; Άρα, λέτε ότι έκανε η Κυβέρνηση
εκείνη την ώρα µια πλαστογραφία γι’ αυτό το οποίο έχει προκύ-
ψει άνευ οιασδήποτε αντιρρήσεως. Για ποιον λόγο να γίνει αυτό;
Για ποιον λόγο; Οι άνθρωποι αυτοί…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, µη διακό-

πτετε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ακούστε.

Παραβιάζετε την κοινή λογική σε σειρά ζητηµάτων µε προκλητικό
τρόπο, την κοινή λογική. Πήγε κάποιος να πλαστογραφήσει τι;
Αυτό που ήταν απολύτως βέβαιο ότι πρόκειται να είναι η πραγ-
µατικότητα και το οποίο προέκυψε. 

Άρα, λοιπόν, όλα αυτά είναι βαθιά παράλογα και αντινοµικά,
σε όλα τα ζητήµατα γύρω από τα οποία έχουν εξυφανθεί όλες
αυτές οι θεωρίες συγκαλύψεως. Συγκάλυψη διότι δύο βαγόνια
ήταν παραπάνω, τα οποία όµως εξαϋλώθηκαν και δεν βρέθηκε
το παραµικρό ίχνος. Συγκάλυψη για να εξαφανιστούν το βενζόλιο
και το ξυλόλιο και οι εκρηκτικές ύλες, η οποία έγινε όµως στη
µια µεριά, γιατί το βενζόλιο και το ξυλόλιο δεν θα διαχεόντουσαν,
δεν θα πηγαίνανε στην άλλη. Συγκάλυψη και µεταφορά χώµατος
για να χαθούν -ακούστε τι έχουµε ακούσει- ανθρώπινα µέλη, να
εξαφανιστούν. 

Πού στοχεύουν αυτά; Σε πονεµένους ανθρώπους, στον πόνο
ανθρώπων που έχουν χάσει τους δικούς τους, που υποφέρουν
και που ακούνε όλα αυτά τα πράγµατα. Αυτή είναι η χυδαία πο-
λιτική εκµετάλλευση αυτής της υπόθεσης µε ψεύδη, µε συκο-
φαντίες που πραγµατικά δεν ευσταθούν σε στοιχειώδη λογική. 

Και γι’ αυτό…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Γονείς δεν είστε µόνο εσείς. Προφανώς είµαστε και εµείς. Και
επειδή όλοι καταλαβαίνουµε και την αγωνία και τον πόνο, γι’
αυτό, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι πειστικό ότι για την πρόταση δυ-
σπιστίας αυτή σας συνεκίνησε ένα δηµοσίευµα. Δεν το πι-
στεύουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Καλαµατιανέ, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, έχετε τον λόγο για τρία
λεπτά.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Καραµανλή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά
σήµερα ελπίζαµε ότι ο κ. Καραµανλής θα ήταν περισσότερο τα-
πεινός, λιγότερο αλαζονικός, λιγότερο προπέτης και λιγότερο
προκλητικός. Γιατί σήµερα δεν κρίνεται µόνο ο κ. Καραµανλής,
κρίνεται η αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος. Μας βλέπουν
όχι µόνο οι συγγενείς, µας βλέπει ολόκληρη η Ελλάδα αυτή τη
στιγµή, που ζητά να χυθεί άπλετο φως στην υπόθεση αυτή, στο
έγκληµα αυτό, να αποδοθούν ευθύνες να τιµωρηθούν οι ένοχοι.
Να αποδοθεί δικαιοσύνη µε λίγα λόγια.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Και ήρθε ο κ. Καραµανλής εδώ και δυστυχώς ήρθε πάλι για να
κουνήσει το δάκτυλο, όπως έκανε λίγες µέρες πριν συµβεί το έγ-
κληµα αυτό. Ίδια συµπεριφορά ξανά. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, παρακαλώ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Και είπε και

κάτι άλλο, ότι θέλει πρόταση σύστασης προανακριτικής επιτρο-
πής και κατηγορητήριο. Έτσι δεν είπε; Έτσι είπε. Μα, υπήρξαν
αυτά. Υπήρξαν αυτά. Και αίτηµα σύστασης προανακριτικής επι-
τροπής από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το ΠΑΣΟΚ για τη σύµβαση 717
και κατηγορητήριο από την Ευρωπαία εισαγγελέα. Και τι αποφά-
σισε η κυβερνητική Πλειοψηφία, εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευ-
τές; Αποφάσισε να την απορρίψει. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Άρα, λοιπόν, γιατί µας λέτε, κύριε Καραµανλή, κύριε Βορίδη,

για αίτηµα σύστασης προανακριτικής και κατηγορητήριο; Υπήρ-
ξαν και τα απορρίψατε. Επιλέξατε να µην συσταθεί προανακρι-
τική και να µην λογοδοτήσει στη δικαιοσύνη ο κ. Καραµανλής.
Τον προστατεύσατε. Αυτό κάνατε. 

Πώς, λοιπόν, έρχεστε και λέτε ότι δεν κρύβεστε, κύριε Καρα-
µανλή; Προφανώς και κρύβεστε πίσω από τις ψήφους και τη στή-
ριξη των εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτών της Νέας
Δηµοκρατίας. Άλλωστε, ο κ. Βορίδης έχει δηλώσει ότι και οποι-
αδήποτε άλλη αίτηση σύστασης προανακριτικής επιτροπής θα
την απορρίψετε. Αυτό κάνετε. Και λέτε ότι δεν κρύβεστε. Και µι-
λήσατε και για καρέκλες, ότι δήθεν υπάρχει λατρεία στις καρέ-
κλες. Ένας Καραµανλής; Αλήθεια τώρα; Ένας Καραµανλής λέει
για την προσκόλληση στις καρέκλες; Αλήθεια τώρα; 

Και δεν απάντησε ο κ. Καραµανλής γιατί αγνόησε τις προειδο-
ποιήσεις των εργαζοµένων, τα εξώδικα των εργαζοµένων που
έλεγαν «υπάρχει πρόβληµα τεράστιο ασφάλειας, υπάρχει κίνδυ-
νος δυστυχήµατος, θα θρηνήσουµε θύµατα». Τα αγνόησε. Δεν
µας είπε γιατί. Αγνόησε την παραίτηση του κ. Κατσιούλη, του
προέδρου του ETCS. Aγνόησε την έγγραφη επιστολή παραίτη-
σης του κ. Τσαλίδη το 2021 που πάλι µιλούσε για προβλήµατα
ασφάλειας. Αγνόησε το γεγονός ότι κάηκε ο υποσταθµός της τη-
λεδιοίκησης στη Λάρισα και δεν διορθώθηκε ποτέ. Τρία χρόνια
κυβερνούσε. Δεν διόρθωσε. Γιατί έβγαλε την υπουργική από-
φαση που εκ των υστέρων νοµιµοποιούσε την παράνοµη πρόσ-
ληψή του µοιραίου σταθµάρχη. Γιατί δεν θέσπισε εθνικούς
κανόνες ασφαλείας, όπως όριζε ο ν.4632/2019, δικός σας νόµος.
Αλλά να σας πω κάτι; Έπρεπε να έρθει εδώ και να µιλήσει µε ει-
λικρίνεια και παρρησία, χωρίς υποκρισία, χωρίς υπεκφυγές. Κα-
θαρά λόγια θέλει ο ελληνικός λαός, καθαρά λόγια. Να
παραιτηθεί της υπουργικής του ασυλίας και να παραπεµφθεί στη
δικαιοσύνη. 

Θέλετε να κάνουµε δήλωση εδώ ότι θα συσταθεί προανακρι-
τική επιτροπή και σε µία συνεδρίαση θα παραπεµφθεί ο κ. Καρα-
µανλής στη δικαιοσύνη; Ο ίδιος να το πει…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

…για να είναι καθαρό το µέτωπό του, να µην υπάρχει καµµία
σκιά, κανένα άγος, όχι µόνο για τον ίδιο, για όλη την Κυβέρνηση.
Θα το κάνει; 

Τώρα να σηκωθεί να το δηλώσει. Θα το δηλώσει; Να πάει στη
δικαιοσύνη. Να µην υπάρχει καµµία σκιά. Θα το κάνει; Θα το ζη-
τήσει ο ίδιος; Αυτό είναι το ζήτηµα. 
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(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, µισό λεπτό. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ-ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Θα το κάνει; Ή

θα δηλώσουµε όλοι µαζί και εσείς λέει ότι…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συγγνώµη,
κύριε συνάδελφε. Πιστεύετε ότι αυτό που είπατε εκφράζει την
Αίθουσα; Σας παρακαλώ. Ακούστε µε. Δεν θέλω να πω το όνοµα
σας, γιατί νοµίζω ότι µας προσβάλλει όλους αυτό. Θέλω, σας πα-
ρακαλώ, σε αυτή τη διαδικασία…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …(Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, κυρία Κωνσταντοπούλου, ξέρω τι θα πω εγώ. 

Σας παρακαλώ. Σε µια τέτοια διαδικασία, αφού λέµε όλοι ότι
σεβόµαστε τους πενήντα επτά νεκρούς, ας δείξουµε και την ανά-
λογη στάση. 

Παρακαλώ, κύριε Καλαµατιανέ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ-ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Τώρα, λοιπόν,

απερίφραστη δήλωση ότι δεν κρύβεται πίσω από την υπουργική
ασυλία και να παραπεµφθεί στη δικαιοσύνη. Θα το κάνει; Θα έχει
το θάρρος να το κάνει; Αυτό είναι το ζήτηµα.

Και βεβαίως, παραµένουν τα θέµατα της πρότασης δυσπιστίας
και για την συγκάλυψη…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συγγνώµη,

κύριε συνάδελφε, µιλάει ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος.
Σας παρακαλώ. Το είπα. Παρακάλεσα αυτούς, παρακαλώ και
εσάς. Κάντε λίγο υποµονή. Ωραία. Σταµατήστε.

Ελάτε, κύριε Καλαµατιανέ. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ-ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Έτσι θα απο-

δείξει, λοιπόν, ότι δεν φοβάται πραγµατικά και δεν κρύβεται πίσω
από την υπουργική ασυλία. Δεν θα το κάνει όµως. Θα κρυφτεί
πίσω από εσάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς και
εσείς θα τον κρύψετε ξανά. 

Παραµένουν σε κάθε περίπτωση όλα τα θέµατα για τα οποία
έχουµε καταθέσει πρόταση δυσπιστίας, για τις προσβολές στο
κράτος δικαίου, για τη συγκάλυψη του εγκλήµατος των Τεµπών
µε τις χαλκευµένες, παραποιηµένες συνοµιλίες, για να υποστη-
ρίξει το δικό σας αφήγηµα, που ο κ. Μητσοτάκης την ίδια µέρα,
την πρώτη µέρα µετά το δυστύχηµα βγήκε και είπε ότι υπάρχει
µόνο ανθρώπινο λάθος. 

Παραµένει η συγκάλυψη του σκανδάλου των υποκλοπών. Πα-
ραµένει η ακρίβεια η οποία τροφοδοτείται από την Κυβέρνηση.
Παραµένει το ζήτηµα της παραβίασης του Συντάγµατος. Ακούω
για το άρθρο 86 του Συντάγµατος. Τώρα σας έπιασε ο πόνος της
τήρησης του Συντάγµατος; Όταν πριν δύο εβδοµάδες παραποι-
ούσατε, καταπατούσατε το Σύνταγµα, το άρθρο 16 του Συντάγ-
µατος, για να λειτουργήσετε ιδιωτικά πανεπιστήµια στη χώρα,
τότε δεν υπήρχε Σύνταγµα; Τώρα υπάρχει; Για να προστατευθεί
ο κ. Καραµανλής; Αν έχει το θάρρος, λοιπόν, να το κάνει. Αλλά
δεν θα το κάνει. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θέλω να

δούµε από τους υπόλοιπους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους
ποιοι θέλουν να µιλήσουν τώρα. 

Ο κ. Καραθανασόπουλος έχει τον λόγο. Και µετά ο κ. Τσακα-
λώτος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Με θράσος αλλά και προκλητικότητα ο κ. Καραµανλής στην
τοποθέτησή του είπε ότι δεν είναι άµοιρος των ευθυνών. Αλή-
θεια; Και ποιος ευθύνεται που ο σιδηρόδροµος τη στιγµή του εγ-
κλήµατος στα Τέµπη βρισκόταν στη δεκαετία του 1960, όπως
δήλωσε ένας από τους εµπειρογνώµονες της επιτροπής Γερα-
πετρίτη; Δεν έχετε καµµία ευθύνη γι’ αυτό; Για το ότι δεν λειτουρ-
γούσε κανένα µέτρο ασφαλείας, ποιος ευθύνεται; Το ότι από τις
τέσσερις συµβάσεις που έτρεχαν δεν είχε καµµία ολοκληρωθεί;
Από το 2007 έτρεχαν αυτές οι συµβάσεις. Δεν ευθύνεται ο
Υπουργός; Το ότι δεν υπήρχε το απαραίτητο προσωπικό που να

µπορέσει να επιτελέσει το έργο και να τηρήσει τους κανόνες, δεν
έχει ευθύνη πάλι ο Υπουργός; Άρα, λοιπόν πρόκειται για µια προ-
κλητική στάση, κύριε Καραµανλή, η τοποθέτησή σας και σήµερα
στην Ολοµέλεια. 

Βεβαίως αξιοποιήσατε και κρυφτήκατε πίσω από τον Σπίρτζη.
Τι είπε ο Σπίρτζης; Ότι δεν συνδέεται µε τα Τέµπη η 717. Αυτή
την τοποθέτηση χρησιµοποιήσατε γιατί είναι πλυντήριο για σας
αυτή η τοποθέτηση του Σπίρτζη. Όπως πλυντήριο για την Κυβέρ-
νησή σας είναι και η επόµενη δήλωση ότι η 717 ήταν µια διάτρητη
σύµβαση. Έλειπαν υλικά, δεν παράγονταν υλικά επί δεκαπέντε
χρόνια, δεν υπήρχαν ανταλλακτικά, δεν υπήρχε κανένα αίσθηµα
ασφάλειας. Και αυτή τη διάτρητη σύµβαση ο κ. Σπίρτζης προ-
σπαθούσε να την εκτελέσει µε έξι παρατάσεις και µε την υπο-
γραφή συµπληρωµατικής σύµβασης; Αλλά γιατί υπήρχαν αυτά,
κύριοι Υπουργοί, που τα ξέρετε πολύ καλά; Όπως ξέρετε, επί-
σης, πολύ καλά ότι µέσα στην «ΕΡΓΟΣΕ» λειτουργούν τα λόµπι
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το αποκάλυψε η επιτροπή Γεραπε-
τρίτη. Για να εξυπηρετηθούν ανταγωνιστικά συµφέροντα επιχει-
ρηµατικών οµίλων που σχετίζονται µε τα διάφορα συστήµατα
ασφαλείας. Και αυτά οδήγησαν στο να µην έχει ολοκληρωθεί
καµµία σύµβαση και τα υλικά να µην ταιριάζουν µεταξύ τους, να
είναι ασύµβατα.

Κρυφτήκατε πίσω από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Εµείς τι λέµε;
Ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν έχει καµµία ευθύνη; Ίσα-ίσα εµείς
θεωρούµε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση ευθύνεται βαρύτατα για το
έγκληµα στα Τέµπη µε τις πολιτικές και τη στάση της. Και δεν
έχουµε και καµµία αυταπάτη ότι θα αποδοθεί δικαιοσύνη από την
Ευρωπαία εισαγγελέα. Αυτή ψάχνει µόνο τα οικονοµικά αδική-
µατα που ζηµιώνουν τα οικονοµικά της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
δεν σχετίζονται καθόλου µε τα θέµατα των εγκληµάτων που δια-
πράττονται. 

Βεβαίως η υπόθεση αυτή δεν είναι µια υπόθεση ενός ορισµέ-
νου χρονικού διαστήµατος. Η έλλειψη ασφάλειας στους σιδηρο-
δρόµους είναι µια διαδικασία που υπάρχει τα τελευταία χρόνια.
Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και εµείς ως ΚΚΕ καταλήξαµε σε κα-
κουργηµατικού χαρακτήρα αδικήµατα που βαραίνουν και εσάς
και τους προηγούµενους για διατάραξη της ασφάλειας των σι-
δηροδρόµων µε ενδεχόµενο δόλο και για θανατηφόρα έκθεση.
Είναι δύο κακουργηµατικά αδικήµατα αυτά. 

Για όλα αυτά που έγιναν ηχούν πολύ επίκαιρα αυτά που θα δια-
βάσω: «Όχι άλλη κοροϊδία. Δεν θα περιµένουµε το δυστύχηµα
που έρχεται για να τους δούµε να χύνουν κροκοδείλια δάκρυα
κάνοντας διαπιστώσεις». Σας θυµίζει τίποτα; Αυτό έχει γραφτεί
στις 7 Φεβρουαρίου 2023, είκοσι µία µέρες πριν το έγκληµα στα
Τέµπη απ’ την Δηµοκρατική Ενωτική Συνδικαλιστική Κίνηση Σι-
δηροδροµικών, κίνηση στην οποία δραστηριοποιούνται και κοµ-
µουνιστές. Προειδοποιούσε τότε και τον Υπουργό. Αλλά όλα
αυτά δεν λήφθηκαν υπ’ όψιν και φτάσαµε στο συγκεκριµένο έγ-
κληµα. 

Τέλος, είναι υποκρισία, κύριε Υπουργέ, να λέτε ότι παραιτείστε
από τη βουλευτική σας ασυλία. Μα δεν σας προστατεύει η βου-
λευτική σας ασυλία. Ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών σας προ-
στατεύει και όλη η διαδικασία στην οποία έχετε ευθύνη η Νέα
Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ. Άρα, να µην διαµαρτύρεται
ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ, ούτε το ΠΑΣΟΚ γιατί και µε τις δικές τους ψή-
φους ο κ. Καραµανλής δεν διώκεται προς το παρόν. Συµβάλλατε
κι εσείς σε αυτό το παιχνίδι. Από αυτή την άποψη, λοιπόν, εµείς
δηλώνουµε κατηγορηµατικά ότι θα κάνουµε ότι περνά από το
χέρι µας για να τιµωρηθούν όλοι οι υπεύθυνοι αλλά και να µην
επαναληφθεί ένα παρόµοιο έγκληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Τσα-
καλώτος έχει τον λόγο από την Νέα Αριστερά.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, άκουσα µε προ-
σοχή την οµιλία του κ. Καραµανλή. Μας είπε ότι το σκέπτεται
κάθε µέρα και εγώ δεν έχω κανέναν λόγο να το αµφισβητήσω.
Αφού το είπε είµαι έτοιµος να το πιστέψω και καταλαβαίνω το
βάρος που αισθάνεται και ότι χρειάζεται να το σκεφτεί. Θα ήθελα
όµως αν µπορεί κάποια στιγµή να µας δώσει κάποιες απαντήσεις
τι ακριβώς σκεπτόταν. Πιστεύω ότι δεν είναι ρητορικές οι ερω-
τήσεις µας. 

Σκεφτήκατε, κύριε Καραµανλή, ότι ίσως ήταν λάθος σε αυτή

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΔ’ - 27 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 13491



την περιβόητη επιτροπή να πείτε «ντροπή» σε δύο Βουλευτές
που σας ρώτησαν και είπατε ότι είναι ντροπή να βάζουν θέµα
ασφάλειας; Είναι αυτό κάτι που το έχετε ξανασκεφτεί και λέτε
ότι «ίσως δεν έπρεπε να το έχω πει αυτό;». 

Δεύτερον, έχετε σκεφτεί µετά την έκθεση-αναφορά του κ. Γε-
νηδούνια και του κ. Τσαλίδη για κάποια θέµατα που µπήκαν που
είναι τώρα στο δικό σας πόρισµα της εξεταστικής, «έπρεπε να
κάνω κάτι;». Για να είµαι ειλικρινής εγώ δεν έχω καταλάβει αν τα
πήρατε, αν τα διαβάσατε, αν τα διαβάσατε και τα απορρίψατε.
Δεν έχω καταλάβει. Είναι προφανές ότι τα πήρατε. Τι κάνατε για
αυτά; Το σκεφτήκατε αυτό; 

Το τρίτο. Όταν σκέφτεστε αυτά που σκέφτεστε, τώρα, µετά
από την τραγωδία, που έχει βγει η επιτροπή του κ. Γεραπετρίτη
και τα πορίσµατα των εξεταστικών, έχετε σκεφτεί αν µερικά από
αυτά που ονοµάζει ο κ. Βορίδης «συστηµικά προβλήµατα» θα
µπορούσατε να τα είχατε λύσει λίγο πριν από τη µοιραία τραγω-
δία; Δεν νοµίζω ότι είναι παράλογα ερωτήµατα. Και είναι ερωτή-
µατα νοµίζω που θα έχει πάρα πολύς κόσµος. 

Τελειώνω µε τον κ. Βορίδη που πάλι, παρ’ όλο που έχουν δώσει
απαντήσεις σχεδόν όλα τα κόµµατα που συνυπογράφουν τη
µοµφή, το βασικό του πρόβληµα είναι ότι ξύπνησε ο κ. Ανδρου-
λάκης την Κυριακή το πρωί, ήπιε το καπουτσίνο του και ξαφνικά
είπε, διαβάζοντας το «ΒΗΜΑ», ότι πρέπει να κάνει µοµφή. Όλοι
έχουµε απαντήσει σε αυτό. Το βασικό που δεν καταλαβαίνει ο κ.
Βορίδης, που δεν έχει απαντήσει και δεν έχετε απαντήσει κι
εσείς, είναι η ανάποδη ερώτηση. Γιατί τώρα υπάρχει αυτός ο
αναβρασµός στην κοινωνία που δεν υπήρχε πριν από έναν
χρόνο; Και η απάντηση σε αυτό είναι ότι ο κόσµος δεν πιστεύει
αυτά που λέει ο κ. Βορίδης ότι τριακόσιοι Βουλευτές, Ευρωβου-
λευτές αποφάσισαν για λόγους µικροπολιτικούς να ψηφίσουν
αυτό που ψήφισαν για το κράτος δικαίου. Δεν πιστεύουν πια ότι
ο κ. Ανδρουλάκης έκανε αυτό που έκανε γιατί είναι µε τα συµφέ-
ροντα και είναι ο ΣΥΡΙΖΑ µε τα συµφέροντα και η Πλεύση Ελευ-
θερίας και εµείς. Δεν το πιστεύει πια ο κόσµος. 

Δεν πιστεύει πια ο κόσµος ότι «όλα καλά» µε τη µονταζιέρα.
Δεν πιστεύει ότι τίποτα δεν έγινε. Δεν µπορεί να ξεχάσει τι είπε
ο Πρωθυπουργός την πρώτη µέρα και µετά από µία εβδοµάδα.
Και δεν έχετε πει τίποτα για το πώς έγινε αυτή η µονταζιέρα και
ποιος το είπε. 

Υπάρχει, όµως, ένα πράγµα πάνω απ’ όλα αυτά: Ο κόσµος, ο
ελληνικός λαός, δεν πιστεύει πια ότι δεν θα κάνετε τα πάντα για
να µην υπάρχει άπλετο φως σε όλα αυτά τα θέµατα. Αυτή είναι
η διαφορά µε πέρυσι. Γι’ αυτό είναι σωρευτικά τα πράγµατα που
είναι µέσα στην πρόταση µοµφής. Είναι µέσα, γιατί ο κόσµος πια
έχει την αίσθηση ότι ό,τι και να κάνει, υπάρχει µια Κυβέρνηση
που θα κάνει ό,τι µπορεί, ώστε να µην υπάρχει άπλετο φως για
οποιοδήποτε ζήτηµα έχει προκύψει τα τελευταία δύο χρόνια.

Γι’ αυτό τον λόγο –και είναι η τελευταία µου κουβέντα, κύριε
Πρόεδρε- είναι από αυτές τις στιγµές που είναι σπάνιες στην
ιστορία ενός τόπου, όπου η ηθική εµπλέκεται µε την πολιτική.
Είναι από αυτές τις στιγµές, που ο κόσµος ξαφνικά λέει ότι «κάτι
δεν πάει καλά εδώ πέρα», «κάτι εδώ πέρα είναι σάπιο», «κάπως
εδώ πέρα πρέπει να αντιδράσουµε». Και αυτή είναι µια από αυτές
τις στιγµές. 

Μια άλλη στιγµή, όχι µόνο πολιτικής αντιπαράθεσης, αλλά µια
στιγµή πολιτικής αντιπαράθεσης µε ένα πολύ βαθύ ηθικό φορτίο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Βρεττός. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούσαµε τον κ. Βο-

ρίδη να δηλώνει την πλήρη ικανοποίησή του για τη σύντοµη απο-
λογία του κ. Καραµανλή, που είχε σαφήνεια, αναλυτικότητα και
τεκµηρίωση. 

Εµάς δεν µας κάνει εντύπωση η θεατρικότητα της οµιλίας
αυτής του κ. Καραµανλή. Ήταν ακριβώς ίδια, απολογητική και
κατά την εξέτασή του στην εξεταστική επιτροπή, που προφανώς
δεν τίθεται θέµα να κρυφτεί. Θα µπορούσε, δηλαδή, να µην δεχ-
θεί να έρθει; Έτσι κάνουν, δηλαδή, οι Υπουργοί; Έτσι κάνουν οι
δηµόσιοι άνδρες και γυναίκες; Δεν εµφανίζονται όταν κρίνονται
και όταν υπάρχουν θέµατα, όπως αυτό -που είναι τόσο σηµαν-
τικό- και λέγεται µε µία φράση «έγκληµα των Τεµπών»; 

Για εµάς, αυτή η οµιλία που ακούσαµε είναι µια απολογία, γιατί
απολογείται, όχι στο Κοινοβούλιο, αλλά στη συντριπτική πλειοψη-
φία του ελληνικού λαού και στη συνείδησή του, σύµφωνα µε την
οποία είναι ένας από τους κύριους υπαίτιους.

Εποµένως –σχολιάζοντας- ακούσαµε µια θλιβερή οµιλία ενός
πρώην Υπουργού, που επί υπουργίας του και εποπτείας του -για
τη διασφάλιση, όπως δήλωνε της ασφαλούς µεταφοράς των Ελ-
λήνων πολιτών- συνέβη το µεγαλύτερο έγκληµα στους σιδηρο-
δρόµους. Και µάλιστα, πρόκειται για ένα έγκληµα που διε-
νεργήθηκε σε τρεις φάσεις, για τις οποίες τρεις φάσεις αυτές έχει
ευθύνη. Η µία φάση δε, φρικτότερη από την προηγούµενη. 

Οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, όµως, χειροκρότησαν.
Χειροκρότησαν τη δήλωσή του περί υποταγής στον Πρωθυ-
πουργό και το σεβασµό, όχι στους οικείους -που δεν τον αµφισβη-
τούµε, αλλά πρέπει να το αποδείξει- αλλά σίγουρα στην
κυβερνητική επιχείρηση συγκάλυψης «όλοι µαζί πάµε και όπου
βγει».

Χειροκροτήθηκε από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας η
αποδοχή της άρσης της ασυλίας. Λες και όταν θα έρθει η εισαγ-
γελική παραγγελία -αν έρθει, εφόσον τίθεται θέµα του νόµου περί
ευθύνης Υπουργών- θα µπορούσε κάποιος να αρνηθεί την άρση. 

Τέλος, χειροκροτήθηκε -και αυτό είναι το πιο συγκλονιστικό και
θλιβερό στοιχείο- η ανάληψη του -κατά τη δήλωσή του- των πολι-
τικών ευθυνών και η προσπάθεια του, λες και δεν θα έπρεπε να
παραιτηθεί µε αυτό το έγκληµα, άµεσα, την πρώτη στιγµή που
ακούστηκε. 

Αλλά, όχι µόνο δεν την εννοούσε την ανάληψη των πολιτικών
ευθυνών, αλλά φρόντισε να συγκαλύψει και τις ποινικές ευθύνες.
Και το έκανε, αναβαθµίζοντας τον φίλο του, τον κ. Τερεζάκη, από
έναν απλό σύµβουλο που τον κάλεσε από το Ισραήλ -όπως κατα-
τέθηκε στην επιτροπή και είναι καταγεγραµµένο- σε µεταβατικό
πρόεδρο. 

Και έρχονται τώρα όλοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
και χειροκροτούν τι; Τον κύριο Τερεζάκη που, ψευδώς, λέει παν-
τού ότι σβήστηκαν τα αρχεία των καταγραφικών; 

Εδώ χρειάζεται µόνο µία λέξη. Ναι, υπάρχει υποκρισία και αυτή
είναι στην απολογία του κ. Καραµανλή και στα χειροκροτήµατα
των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να πάρω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Βεβαίως,
παρακαλώ.

Έχετε τον λόγο, κύριε Τσιάρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα έπαιρνα τον λόγο γιατί θεωρώ ότι η συζήτηση έχει

εξαντληθεί, αλλά θα ήθελα και εγώ προσωπικά να καταθέσω µια
άποψη. 

Ακούσαµε τους Αρχηγούς των πολιτικών κοµµάτων και τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους µετά την οµιλία του πρώην
Υπουργού, του κ. Καραµανλή και νοµίζω πολύ εύκολα, όλοι µας
σε αυτή την Αίθουσα, µπορούµε να οδηγηθούµε σε κάποιες δια-
πιστώσεις. 

Ο κ. Καραµανλής µίλησε µε τη γλώσσα της αλήθειας, µακριά
από κραυγές και λαϊκισµούς. Δήλωσε, µάλιστα, ότι δεν κρύβεται
πίσω από τη βουλευτική ασυλία και νοµίζω πως αυτό τον τιµά. Τι
ακολούθησε; Εισέπραξε τη γνωστή τοξικότητα και βεβαίως την
επιµονή στα fake news. 

Νοµίζω ότι κάποια στιγµή, κύριοι συνάδελφοι -και το λέω διότι
δύο µέρες τώρα επαναλαµβάνονται ακριβώς τα ίδια επιχειρή-
µατα, χωρίς να εισφέρεται κάτι συγκεκριµένο ή κάτι διαφορετικό
σε αυτή τη δηµόσια συζήτηση- πρέπει να σταµατήσει αυτή η τυµ-
βωρυχία. Όλοι µας κρινόµαστε σε αυτή την Αίθουσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο Υπουργός Υγείας, ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης.

Ενηµερώνω το Σώµα ότι σήµερα θα φτάσουµε µέχρι και το 101
στον κατάλογο των οµιλητών, τον κ. Βορύλλα.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Πριν πω οτιδήποτε άλλο, εισαγωγικά, επειδή άκουσα την κυρία
Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας, την κ. Ζωή Κωνσταντοπού-
λου, να αναφέρεται ότι αυτή εκπροσωπεί εδώ τα θύµατα και τις
οικογένειές τους. 

Πρέπει να σας ενηµερώσω, κυρία Πρόεδρε, ότι για τη χθεσινή
σας αναφορά στην οµιλία σας «από πού τα γνώριζε αυτά ο κ. Μη-
τσοτάκης» -διαβάζω από τα Πρακτικά- «µε ποιους είχε επικοινω-
νήσει και γνώριζε µε βεβαιότητα; Ποια εξήγηση δίδεται για το
γεγονός ότι ο οδηγός της εµπορικής αµαξοστοιχίας ήταν προ-
σωπικός γνωστός του Πρωθυπουργού και εθελοντής στο γρα-
φείο του, όπως έχετε εσείς οι ίδιοι δώσει στη δηµοσιότητα, όταν
στην κηδεία του νεκρού µηχανοδηγού της εµπορικής αµαξοστοι-
χίας βρέθηκε ο κ. Μητσοτάκης, ο κ. Σταϊκούρας και ο κ. Οικονό-
µου…;» Πρέπει να σας πω, λοιπόν, ότι ο πατέρας του νεκρού
Σπύρου Βούλγαρη επικοινώνησε µαζί µου και µε εξουσιοδότησε
να ενηµερώσω το Σώµα και εσάς, ότι θεωρεί ότι αυτά που είπατε
είναι ακραία συκοφαντικά, προσβάλλουν τη µνήµη του γιου του
και να σας δώσω το τηλέφωνό του για να τον πάρετε και να του
ζητήσετε συγγνώµη για αυτά τα οποία είπατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και φαντάζοµαι ότι εσείς που είστε τόσο ευαίσθητη µε τους

νεκρούς και τις οικογένειες, κυρία Κωνσταντοπούλου, δεν θα δι-
στάσετε να πάρετε µετά τον λόγο και να ζητήσετε συγγνώµη από
τον πατέρα ενός από τους νεκρούς των Τεµπών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Για να καταλάβουµε, κυρίες και κύριοι, ποιοι σε αυτή την Αί-

θουσα, στα αλήθεια, κόπτονται για τα θύµατα και τις οικογένειές
τους και ποιοι µόνο για να δηµιουργούν εντυπώσεις. 

Και έρχοµαι τώρα στη συζήτηση, για να τα βάλουµε σε µια
σειρά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας –δεν
αναφέροµαι τόσο στους άλλους συναδέλφους, γιατί καταλα-
βαίνω ότι εδώ υπάρχει ισχυρό πολιτικό κίνητρο για όσα ζούµε- η
παράταξή µας, µια παράταξη ευθύνης και ευπρέπειας, αντιµε-
τώπισε το ζήτηµα του δυστυχήµατος των Τεµπών εντελώς λάθος
επικοινωνιακά. Αυτή είναι η αλήθεια. Το πραγµατικό µας λάθος
είναι το ακριβώς αντίθετο για το οποίο µας κατηγορούν στην
πρόταση δυσπιστίας. Τι λένε δηλαδή; Ότι δήθεν είδαµε το θέµα
επικοινωνιακά από την αρχή, κάναµε εµείς πλαστογραφία σε κά-
ποιο ηχητικό -και θα έρθω σε αυτό στη συνέχεια της οµιλίας µου-
για να κερδίσουµε τις επικοινωνιακές εντυπώσεις. Στην πραγµα-
τικότητα έχει γίνει το ακριβώς ανάποδο. 

Τι έκανε η παράταξή µας από συστολή για τους πενήντα επτά
νεκρούς, από σεβασµό στις οικογένειες των θυµάτων, στους γο-
νείς που έχασαν τα παιδιά τους; Γιατί όλοι είµαστε γονείς και πο-
νάµε. Δεν περιµένουµε την κ. Κωνσταντοπούλου να µας πει ότι
πονάει. Έχουµε παιδιά και πονάµε και ξέρουµε καλά τι σηµαίνει
να χάνεις το παιδί σου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τι κάναµε όλο αυτό το διάστηµα; Αφήσαµε τον ακραίο λαϊκι-

σµό που είδαµε προηγουµένως, την χυδαιότητα όπως εκφρά-
στηκε από την κ. Κωνσταντοπούλου και εκφράζεται διαρκώς στα
κανάλια από το πρωί µέχρι το βράδυ και χάσαµε τη µάχη των εν-
τυπώσεων. Γιατί; Γιατί ξεχάσαµε κάτι πολύ σηµαντικό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Οι λέξεις έχουν δύναµη. Οι λέξεις κυβερνάνε
το µυαλό και την καρδιά των ανθρώπων. 

Λέξη πρώτη που χάσαµε. «Το έγκληµα των Τεµπών». Δεν υπάρ-
χει, κυρίες και κύριοι, κανένα έγκληµα στα Τέµπη. Στα Τέµπη
υπάρχει ένα δυστύχηµα. Ένα φοβερό δυστύχηµα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αθώοι!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δια-
κόπτω -να παρακρατηθεί ο χρόνος µου- γιατί συνεχώς το κάνει
εδώ και πολλή ώρα η κ. Κωνσταντοπούλου. Φωνάζει όταν µίλαγε
ο κ. Καραµανλής «αθώος» και καλά για να µας προβοκάρει. Δεν
γνωρίζει η κυρία δήθεν υπερασπίστρια των ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων ότι στον δυτικό κόσµο όλοι είµαστε αθώοι, µέχρι αποδεί-
ξεως του εναντίου σε ένα δικαστήριο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αθώοι!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κάθε
φορά που πετάγεστε από κάτω και φωνάζετε το «αθώοι» δείχνετε
πόσο άσχετη είστε µε τα ανθρώπινα δικαιώµατα και πόσο χυδαία
ψεύτρα είστε! Γι’ αυτό το κάνετε, µόνο για τις ψήφους.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αθώος, κύριε Γεωργιάδη, κι εσείς!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Αθώος και ο Καραµανλής φυσικά, αν δεν καταδικαστεί από δικα-
στήριο. Δεν τον καταδικάζετε εσείς, κυρία µου.

Πάµε, λοιπόν, τώρα να τα πάρουµε πάλι µε τη σειρά. Δεν
υπάρχει, λοιπόν, έγκληµα. Υπάρχει δυστύχηµα. Κανένας δεν
ήθελε να πεθάνουν αυτά τα παιδιά. Ούτε ένας στην Ελλάδα. Και
όλοι κλάψαµε γι’ αυτά τα παιδιά. Κάθε φορά που είστε σε ένα
µέσο µαζικής επικοινωνίας ή στη Βουλή, µην τους αφήνετε να
λένε αυτή τη λέξη. Το κάνουν επίτηδες για να προκαλέσουν το
συναίσθηµα των ανθρώπων. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αθώος, κύριε Γεωργιάδη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Λέξη
δεύτερη. «Συγκάλυψη».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό
λεπτό, κύριε Υπουργέ.

Κυρία Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θέλω σας να σας παρα-
καλέσω προς σεβασµό της διαδικασίας να περιµένετε. Υπάρχει
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος εφόσον…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πρώτα λέει ότι δεν υπάρχει έγκληµα και µετά λέει για
τεκµήριο αθωότητας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Κωνσταντοπούλου, έχετε εξαντλήσει δυνατότητα την οποία
έχετε κοινοβουλευτικά. Το να φωνάζετε εντός της Αίθουσας και
να διακόπτετε δεν ξέρω σε τι βοηθάει.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σε τίποτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αν δεν
βοηθάει σε τίποτα, σας παρακαλώ να αφήσετε να προχωρήσει η
διαδικασία και µετά στο τέλος εφόσον υπάρχει χρόνος και δεν
έχετε ξεπεράσει τις τρεις φορές που έχετε το δικαίωµα, να µιλή-
σετε. Σας παρακαλώ, όµως, να µην συνεχίσετε µε αυτό τον
τρόπο. Δεν είναι σωστός. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αυτά που ακούσαµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, κυρία Κωνσταντοπούλου. Δεν είναι σωστό αυτό που κά-
νετε. Αφήστε τον κ. Γεωργιάδη να µιλήσει και µετά θα πείτε αυτό
που θέλετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεύ-
τερη λέξη που έχει επικρατήσει στην κοινή γνώµη. «Συγκάλυψη».
Σύµφωνα µε τις δηµοσκοπήσεις οι οκτώ στους δέκα συµπολίτες
µας πιστεύουν ότι στα Τέµπη υπάρχει συγκάλυψη. 

Προσέξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πόσο λάθος έχουµε
κάνει. Αυτή τη στιγµή που µιλάµε δικάζεται σε πρώτο βαθµό η
τραγωδία στο Μάτι. Έγινε τον Ιούλιο του 2018. Είµαστε έξι χρό-
νια µετά και τώρα γίνεται η δίκη σε πρώτο βαθµό για τους εκατόν
επτά νεκρούς στο Μάτι.

Για τα Τέµπη, µε νόµο της Κυβερνήσεώς µας και µε ενέργειες
της Κυβερνήσεώς µας η δίκη ξεκινάει µέσα στο καλοκαίρι, σε λι-
γότερο από ενάµιση χρόνο. Η Κυβέρνηση, δηλαδή, που έχει
φροντίσει να προχωρήσει η δικαιοσύνη µε πρωτοφανώς γρήγο-
ρους ρυθµούς για να χυθεί άπλετο δικαστικό φως στην τραγωδία
στα Τέµπη, κατηγορείται για συγκάλυψη.

Θέλω να πω κάτι στον ΣΥΡΙΖΑ τώρα γιατί µε ιντρίγκαρε πολύ
η κ. Κωνσταντοπούλου και θα ήθελα την απάντηση από τον κ.
Καλαµατιανό. Η κ. Κωνσταντοπούλου, µε την οποία, αν δεν απα-
τώµαι, έχετε συνυπογράψει την πρόταση δυσπιστίας, είπε ότι
έχει καταθέσει, αν και δεν ήταν στη Βουλή, πρόταση για τη σύ-
σταση προκαταρκτικής επιτροπής για το Μάτι. Για να πάνε δη-
λαδή Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ στη φυλακή για το Μάτι. Αυτό είπε η
κ. Κωνσταντοπούλου προηγουµένως. Ο ΣΥΡΙΖΑ θα συνυπογρά-
ψει µε την κ. Κωνσταντοπούλου, όπως έκανε σήµερα µε την πρό-
ταση δυσπιστίας, την πρόταση της κ. Κωνσταντοπούλου για να
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ανοίξουµε φάκελο διερεύνησης ποινικών ευθυνών για τους
Υπουργούς του ΣΥΡΙΖΑ στο Μάτι;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ-ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Καταθέστε το!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Εσείς υπογράψατε µε την κ. Κωνσταντοπούλου, όχι εµείς. Εµείς
δεν υπογράφουµε παλαβοµάρες. 

Ακούστε, λοιπόν, πώς φαίνεται πόσο γυµνοί είστε πολιτικά.
Ποια είναι η κατηγορία κατά του Κώστα Καραµανλή; Γιατί κατη-
γορείται ο Υπουργός Καραµανλής; 

Κατ’ αρχάς, για να ξεκαθαρίσουµε για την κοινή γνώµη που
δεν γνωρίζει από κοινοβουλευτικές διαδικασίες. Έχουν µαζευτεί
-λέει- ενάµισι εκατοµµύριο υπογραφές για να καταργηθεί η βου-
λευτική ασυλία. Έχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οποιαδήποτε
σχέση η βουλευτική ασυλία µε τη διερεύνηση των οποιονδήποτε
τυχόν ποινικών ευθυνών ενός Υπουργού; Δεν το ξέρουµε και οι
τριακόσιοι ότι αυτό το ενάµιση εκατοµµύριο υπογραφών έχει µα-
ζευτεί για κάτι που δεν υπάρχει; Δεν τολµάµε να πούµε στο ενά-
µιση εκατοµµύριο κόσµου ότι υπογράφουν για κάτι που δεν
υπάρχει; Και µετά λέει το δεύτερο σκέλος για το νόµο περί ευ-
θύνης Υπουργών. Δεν γνωρίζουµε ότι το Σύνταγµα αλλάζει µε
συγκεκριµένη διαδικασία και δεν είµαστε ακόµα καν στην έναρξη
της Αναθεωρητικής Βουλής; Δεν τολµάµε να τα πούµε αυτά στον
κόσµο µε καθαρότητα; Όχι, γιατί θα χάσετε ψήφους, αν τα πείτε.
Όλο το υπογραφέν ψήφισµα µε το ενάµισι εκατοµµύριο δεν έχει
καµµία νοµική βάση. Είναι απλώς συναισθηµατικό. 

Πάµε στην ουσία. Γιατί υποτίθεται κατηγορείται ο Καραµαν-
λής; Ποιος είναι ο λόγος; Γιατί πρέπει να πάει ο Καραµανλής στο
πυρ το εξώτερον; Γιατί -λέει- δεν ολοκλήρωσε τη σύµβαση 717,
όπου αν είχε ολοκληρωθεί, δεν θα είχε γίνει το δυστύχηµα. Προ-
σπερνώ ότι αυτό είναι ένα λογικό άλµα. Ας υποθέσουµε ότι είναι
αληθές. 

Δεν µου λέτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιδιαίτερα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ο εισαγγελέας της έδρας για το Μάτι πριν από λίγες µέρες
κατέθεσε στη δίκη το πόρισµά του, την εισαγγελική αγόρευση,
ότι αν είχε ολοκληρωθεί το «112», τότε δεν θα είχει καεί κανένας
στο Μάτι γιατί θα είχαν σωθεί και θα είχαν εκκενωθεί εγκαίρως.
Δεν µου λέτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Άρα,
σύµφωνα µε τη λογική σας, οι υπεύθυνοι Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ,
Τόσκας, Παππάς που είχε το «112», ο Νίκος Παππάς, ο κάτι σαν
αντιπρόεδρός σας, που δεν ολοκλήρωσαν το «112», που σύµ-
φωνα µε τον εισαγγελέα αν είχε ολοκληρωθεί δεν θα είχαν πε-
θάνει εκατόν επτά στο Μάτι, πρέπει να πάνε στη φυλακή. 

Αυτή είναι η βάση του επιχειρήµατος σας για τον Κώστα Κα-
ραµανλή. Τι λέτε δηλαδή; Λέτε ότι ένας Υπουργός πρέπει να έχει
ποινικές ευθύνες -ποινικές προσέξτε, όχι πολιτικές- γιατί δεν ολο-
κληρώθηκε µία σύµβαση που θα είχε γλιτώσει ένα δυστύχηµα. 

Προσπερνώ ότι αν αυτό το κάνατε, κύριε Κουκουλόπουλε
έχετε υπάρξει Υπουργός. Πόσοι Υπουργοί στις θητείες τους δεν
έχουν ολοκληρώσει συµβάσεις; Έχετε να µου δείξετε έναν
Υπουργό που έχουν ολοκληρωθεί επί θητείας του όλες οι συµ-
βάσεις; Μπορείτε να µου δείξετε έναν; Εγώ δεν ξέρω κανέναν.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εµένα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι,

καλά.
Όσοι γνωρίζουµε από δηµόσια διοίκηση ξέρουµε πάρα πολύ

καλά ότι οι µισές συµβάσεις δεν ολοκληρώνονται, το 50%.
Γιατί κατηγορούµε τώρα τον Καραµανλή εµείς µεταξύ µας οι

υποκριτές, που όλοι ξέρουµε ότι αυτό είναι το σύνηθες στην ελ-
ληνική δηµόσια διοίκηση; Ξέρετε γιατί τον κατηγορείτε; Γιατί λέ-
γεται Κώστας Καραµανλής και είναι µεγάλος στόχος για εσάς να
πλήξετε έναν Κώστα Καραµανλή και άρα µε αυτόν όλη την πα-
ράταξη της Νέας Δηµοκρατίας. Και τι χρησιµοποιείτε ως µοχλό;
Χρησιµοποιείτε το συναίσθηµα των γονέων που έχασαν τα παιδιά
τους. Είναι κυριολεκτικά ντροπή αυτό που κάνετε. Όχι, δεν υπάρ-
χει καµµία ποινική ευθύνη σε αυτή την υπόθεση του Κώστα Κα-
ραµανλή και πρέπει να το πούµε µε θάρρος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τολµώ δε να σας πω ότι επειδή υπήρξα Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων την κρίσιµη περίοδο και είχα στην ευθύνη µου
το ΥΜΕΠΕΡΑΑ, το πρόγραµµα του ΕΣΠΑ που χρηµατοδοτούσε
την 717, έχω ο ίδιος πρωτόλεια γνώση ότι ο Κώστας Καραµανλής

ο ίδιος έκανε τα πάντα για να ολοκληρωθεί η σύµβαση, παρά τις
ανησυχίες των υπηρεσιών, που είχαν εκφράσει και σε µένα τις
ανησυχίες να ακυρωθεί αυτή η σύµβαση.

Τι έρχεστε και λέτε; Υιοθετείτε το πόρισµα της Ευρωπαίας ει-
σαγγελέως. Είπε ο κ. Ανδρουλάκης: «Δεν είναι σωστό το πόρισµα
της Ευρωπαίας εισαγγελέως;» Προσέξτε τώρα πώς αποκαλύπτε-
ται το µέγεθος του λαϊκισµού και του ψέµατός σας. Τι λέει η
κυρία Ευρωπαία εισαγγελεύς; 

Κάνω µια παρένθεση. Δεν άκουσα τίποτα από τον κ. Καλαµα-
τιανό για τη δήλωση του κ. Φαραντούρη. Ο κ. Φαραντούρης είναι
υποψήφιος Ευρωβουλευτής σας και δήλωσε χθες: «Εύχοµαι η
Ευρωπαία εισαγγελεύς να ρίξει την ελληνική Κυβέρνηση». Μπο-
ρείτε να µου πείτε σας παρακαλώ πολύ σε ποιο σηµείο στα κα-
θήκοντα της Ευρωπαίας εισαγγελέως είναι να ρίχνει
κυβερνήσεις, να το καταλάβω.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ-ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Δεν το είπε
έτσι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Το
είπε ακριβώς έτσι mot a mot στο κανάλι «ΟΝΕ».

Περιµένω να µου πείτε αν και οι υπόλοιποι συµφωνείτε εδώ
του ΠΑΣΟΚ που συνυπογράψατε την πρόταση ότι εύχεστε η Ευ-
ρωπαία εισαγγελεύς να ρίξει την ελληνική Κυβέρνηση.

Πάµε, όµως, τώρα στο προκείµενο. Τι λέει η κυρία εισαγγελεύς
η αξιότιµη; Ότι πρέπει να ελεγχθεί ο κ. Καραµανλής και ο κ. Σπίρ-
τζης για ενδεχόµενη τέλεση του αδικήµατος παράβασης καθή-
κοντος και απιστίας. Ο κ. Σπίρτζης δεν µπορεί να ελεγχθεί για
απιστία ούτε για παράβαση καθήκοντος. Έχουν παραγραφεί τα
αδικήµατά του. Προσέξτε, αν ο κ. Καραµανλής είχε κάνει αυτό
που λέει η κυρία εισαγγελεύς, δεν θα υπήρχε σύµβαση 717, δεν
θα είχε σίγουρα ολοκληρωθεί τη µέρα της τραγωδίας των Τεµ-
πών, άρα 100% το βασικό σας επιχείρηµα ότι φταίει ο Καραµαν-
λής, γιατί αν είχε κάνει τη σύµβαση δεν θα είχαν πεθάνει τα
παιδιά, ακυρώνεται, γιατί αν ο Καραµανλής είχε κάνει αυτό που
λέει η Ευρωπαία εισαγγελεύς σίγουρα δεν θα υπήρχε η σύµ-
βαση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα, αυτό δείχνει ότι ούτε τα παιδιά σας ένοιαζαν ποτέ. Το

µόνο που σας νοιάζει είναι πώς θα ρίξετε την Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη.

Θέλω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας να
πω δυο λόγια, κυρίως στην Κοινοβουλευτική µας Οµάδα. Πρώ-
τον, θέλω να συγχαρώ από του Βήµατος τα δεκαέξι µέλη της εξε-
ταστικής επιτροπής από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Άξιοι!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Πράγµατι άξιοι, γιατί εγώ που έχω υπάρξει Βουλευτής στο Κοι-
νοβούλιο δεκαεπτά χρόνια γνωρίζω πόσο δύσκολο είναι να κά-
νεις αυτή τη δουλειά…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τη βρώµικη δουλειά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): …
έχοντας απέναντι σου τον λαϊκισµό, έχοντας απέναντι σου το συ-
ναίσθηµα και έχοντας απέναντι σου γονείς που έχουν χάσει τα
παιδιά τους, που είναι το πιο δύσκολο πράγµα που µπορείς να
αντιµετωπίσεις σε αυτή τη ζωή, για όποιον έχει παιδιά και κατα-
λαβαίνει τον πόνο. Το έχουν πληρώσει οι Βουλευτές µας, ο κ. Δη-
µήτρης Μαρκόπουλος µε επιθέσεις στα παιδιά του και στο σπίτι
του. Αλλά τα παιδιά του Μαρκόπουλου δεν σας νοιάζουν, γιατί
από εκεί δεν περιµένετε να πάρετε ψήφους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όπως το πλήρωσε και η κ. Κατερίνα Παπακώστα προχθές σε

πανελλήνια µετάδοση στις παρελάσεις µε αυτή τη στοχοποίηση
για την οποία θέλω δηµόσια να εκφράσω ότι είµαι εντελώς αντί-
θετος.

Όλες οι αποφάσεις δεν ελήφθησαν από τους δεκαέξι, από τον
Μαρκόπουλο ή την Παπακώστα. Ελήφθησαν από τους εκατόν
πενήντα οκτώ Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και σε αυτό
πρέπει να είµαστε όλοι µπετόν αρµέ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν χειροκρότησαν όλοι πάντως.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεύ-
τερον, θέλω να πω στους Βουλευτές µας ότι καταλαβαίνω τη συ-
ναισθηµατική φόρτιση και την πίεση που καµµιά φορά τα µέσα
µαζικής επικοινωνίας µας ασκούν. Εγώ είµαι ο τελευταίος που
θα µπορούσε να ασκήσει κριτική για µια λανθασµένη δήλωση
στην τηλεόραση. Έχω κάνει στη ζωή µου εκατοντάδες. Και ιδιαί-
τερα στη διαχείριση ενός δύσκολου θέµατος είναι πολύ εύκολο
να κάνεις ένα τέτοιο σφάλµα. Όµως, µην τους κάνετε τη χάρη
να τους αφήνετε να δείχνουν την Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας ως διασπασµένη σε αυτό το θέµα. Έχουµε
όλοι ξεκάθαρη άποψη. «Δυστύχηµα» τα Τέµπη και όχι «έγκληµα»,
καµµία συγκάλυψη στα Τέµπη, µόνο διαφάνεια και φως. Αυτό
θέλει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Και έρχοµαι στην τελευταία λέξη τώρα που έβαλε στη συζή-
τηση το πρόσφατο δηµοσίευµα του Βήµατος και το οποίο ασµέ-
νως υιοθέτησε ο κ. Ανδρουλάκης και το ΠΑΣΟΚ, η θεωρία του
ανθρωπίνου λάθους. Αυτές είναι καινούργιες λέξεις από προχθές
που εισάγονται στον δηµόσιο βίο. «Η θεωρία του ανθρωπίνου λά-
θους». Προσέξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µέγεθος της
απάτης και της εξαπάτησης του κόσµου.

Για το ανθρώπινο λάθος για το οποίο έχει οµολογήσει ο σταθ-
µάρχης, είναι προφυλακισµένος εδώ και έναν χρόνο µε απόφαση
της ελληνικής δικαιοσύνης. Η δήθεν θεωρία του ανθρώπινου λά-
θους είναι πραγµατικότητα δικαστική, οµολογηµένη, µε έναν άν-
θρωπο προφυλακισµένο γι’ αυτό το ανθρώπινο λάθος, που δεν
ήταν το µοναδικό, γιατί όλοι πια γνωρίζουµε ότι εκεί –δυστυχώς-
είχαµε διαδοχικά ανθρώπινα λάθη τα οποία οδήγησαν σε αυτή
τη φοβερή τραγωδία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει κανένα µέσο µαζι-
κής µεταφοράς του ανθρώπου που να είναι απολύτως ασφαλές.
Και αν παραβιάσεις τους στοιχειώδεις κανόνες ασφαλείας του
οποιουδήποτε µέσου, µπορεί να γίνουν τραγωδίες. Πέρυσι τέ-
τοια εποχή δύο αεροπλάνα πάνω στη Ρώµη συγκρούστηκαν το
ένα µε το άλλο, γιατί ένας ελεγκτής εναέριας κυκλοφορίας έβαλε
και τα δύο αεροπλάνα στον ίδιο αεροδιάδροµο και έπεσε το ένα
πάνω στο άλλο και σκοτώθηκαν οι πιλότοι και των δύο αεροπλά-
νων. Είπε κανένας να πέσει η κυβέρνηση στην Ιταλία ή να µπει
φυλακή ο Υπουργός Μεταφορών στην Ιταλία, γιατί ο ελεγκτής
της εναέριας κυκλοφορίας έβαλε λάθος τα δύο αεροπλάνα;
Προχθές είδαµε ένα πλοίο που έπεσε ακυβέρνητο και έριξε τη
γέφυρα της Βαλτιµόρης και πέθαναν επτά άνθρωποι. Είπε κανέ-
νας στην Αµερική να πάνε να κλείσουν φυλακή τον Υπουργό Με-
ταφορών ή Ναυτιλίας στις Ηνωµένες Πολιτείες, γιατί ένα πλοίο
έχασε τον δρόµο και έριξε τη γέφυρα; Αυτά είναι που λέτε στην
Ελλάδα να γίνουν για να κερδίσετε ψήφους.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι δεν θα σας κάνουµε αυτή τη χάρη
και κυρίως ο ελληνικός λαός δεν θα σας κάνει αυτή τη χάρη. Γιατί
µε όλον σας αυτό τον ακραίο λαϊκισµό -που επαναλαµβάνω τον
είδαµε στην Αίθουσα να εκφράζεται από την κοινοβουλευτική
σας σύµµαχο, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, την κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου,
σε αυτή την πρόταση µαζί υπογράφετε, παρέα µε την κ. Κων-
σταντοπούλου, άρα υιοθετείτε και αυτά που λέει και το στυλ της
και τα επιχειρήµατά της, αυτά τα χυδαία επιχειρήµατα- κάνατε
ένα λάθος, κυρία Κωνσταντοπούλου. Αναγκάζετε πια τη Νέα Δη-
µοκρατία να φύγει από αυτή την παθητική στάση που είχε και να
βγούµε πια στον ελληνικό λαό, να τον κοιτάξουµε στα µάτια και
να του πούµε την αλήθεια, ότι η Κυβέρνησή µας όχι δεν είχε τί-
ποτα να κρύψει σε αυτή την υπόθεση, αλλά από την πρώτη
στιγµή αγωνιζόµαστε για να χυθεί άπλετο φως σε αυτή την υπό-
θεση. Γι’ αυτό και γίνεται η δίκη ταχύτερα από κάθε άλλη προ-
ηγούµενη διαδικασία και τιµά τον Κώστα Καραµανλή αυτό που
είπε πριν.

Ο κ. Καλαµατιανός ενθυµούµενος τη «NOVARTIS» τι είπε; Να
πει ο κ. Καραµανλής ότι θα συσταθεί προκαταρκτική επιτροπή,
θα παραιτηθεί και θα πάει κατευθείαν στη δικαιοσύνη. Μόνο που,
κύριε Καλαµατιανέ, το Σύνταγµα της Ελλάδος δεν λέει αυτό. Στο
Σύνταγµα της Ελλάδος έχετε ορκιστεί και εσείς πίστη και υπα-
κοή. Το Σύνταγµα λέει «σύσταση προκαταρκτικής επιτροπής, η
οποία θα εξετάσει τα στοιχεία και θα αποφασίσει τη δίωξη». Εάν

λέτε σε κάποιον να πάει κατευθείαν στο δικαστήριο, του αφαι-
ρείτε το δικαίωµα της εισαγγελικής έρευνας. Γιατί εισαγγελέας
είναι η ίδια η Βουλή και η προκαταρκτική επιτροπή. Και λέτε, λοι-
πόν, να γίνει η σύσταση. Το λέει και ο κ. Μάντζος.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Να συσταθεί
και να πάει. Δεσµεύεστε;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Έχει
ζητήσει κάποιος τη σύστασή της; Μόνο η Ευρωπαία εισαγγελέας
τη ζήτησε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Τον Οκτώβριο εµείς και τον Νοέµ-
βριο την καταψηφίσατε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Βε-
βαίως το καταψηφίσαµε και εξήγησα το γιατί.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Γιατί είναι προδήλως αβάσιµο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Γιατί

το αίτηµα της Ευρωπαίας εισαγγελέως είναι προδήλως αβάσιµο.
Γι’ αυτό. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ποιος δικάζει; Εσείς, η Πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Και

είναι προδήλως αβάσιµο, γιατί δεν µπορεί να ισχύει και το αίτηµα
της εισαγγελέως και η ποινική ευθύνη Καραµανλή για το δυστύ-
χηµα. Δεν µπορούν να ισχύουν ταυτόχρονα και τα δύο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Δεν θα γίνει διερεύνηση, όµως. Δεν
επιτρέψατε διερεύνηση. Αποφασίσατε εσείς. Άρα, τι το θέλετε
το Σύνταγµα;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Άρα,
λοιπόν, θέλω να πω στον ελληνικό λαό κοιτώντας τον στα µάτια
και κυρίως τους γονείς. Περιµένω από την κ. Κωνσταντοπούλου
να πάρει τον λόγο και να ζητήσει συγγνώµη εις µνήµην του νεκρού
των Τεµπών, Σπύρου Βούλγαρη, για την προσβολή της µνήµης
του χθες, όπως ζητάει ο πατέρας του, Παναγιώτης Βούλγαρης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και θα µάθετε να σέβεστε τους νεκρούς, κυρία Κωνσταντο-

πούλου, που θα µας κάνετε και µάθηµα.
Είµαι υπερήφανος που είµαι µέλος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί και σε αυτή την περίπτωση η
παράταξη που υπερασπίζεται τη λογική, η παράταξη που υπερα-
σπίζεται την αλήθεια, η παράταξη που υπερασπίζεται το δίκιο
είναι η Νέα Δηµοκρατία. Γι’ αυτό ζητούµε την καταψήφιση της
πρότασης δυσπιστίας αύριο το βράδυ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κυρία Πρόεδρε, έχετε εξαντλήσει και τις τρεις παρεµβάσεις

σας. Έχετε κάποιο προσωπικό ζήτηµα; Πείτε µου ποιο είναι το
προσωπικό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Για ένα λεπτό θέλω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό µόνο. Ευχαρι-
στώ πάρα πολύ.

Κύριε Γεωργιάδη, θα σας ζητήσω να µου δώσετε βεβαίως το
τηλέφωνο του κ. Βούλγαρη και θα επικοινωνήσω µαζί του, γιατί
δεν έχω φυσικά κανέναν λόγο να µην πάρω τηλέφωνο έναν πα-
τέρα που έχασε το παιδί του και που σίγουρα δικαιούται να γνω-
ρίζει ποιος έχει την ευθύνη για το ότι βρισκόταν σε αυτή την
αµαξοστοιχία και ποιος τον έβαλε σε αυτή τη θέση.

Σας ευχαριστώ που επιβεβαιώσατε ότι ο γιος του κ. Βούλγαρη,
ο εκλιπών, ήταν εθελοντής στο γραφείο του κ. Μητσοτάκη και
υπάρχει αυτή η προσωπική γνώση του Πρωθυπουργού. Νοµίζω
ότι είναι σηµαντικό, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης να µας πει τι παρα-
πάνω ξέρει.

Σε προσωπικό επίπεδο, σε καµµία περίπτωση βέβαια δεν θα
µπω στη διαδικασία να απαντήσω στο επίπεδο που απευθυνθή-
κατε. Σε αυτό θα σας απαντήσει η κοινωνία. Είναι παρούσα,
όµως, η κ. Ζαχαράκη, την οποία υπερασπίστηκα όταν της έγινε
ανάλογη κανιβαλική επίθεση για το ότι δεν έχει παιδιά. Συµβαίνει
να είµαστε στην ίδια ηλικία µε την κ. Ζαχαράκη και ήµουν η
πρώτη που την υπερασπίστηκε, όταν δέχθηκε αυτή ακριβώς την
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επίθεση που από τις 11 Μαρτίου διεξάγεται από εσάς, µε πρώτο
τον κ. Λαζαρίδη που το ξεκίνησε, σήµερα το απογειώσατε, για το
ότι όποια γυναίκα δεν έχει παιδιά και όποια γενικώς δεν έχει παι-
διά και όποιος δεν έχει παιδιά δεν δικαιούται διά να οµιλεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ. 

Είπατε ένα λεπτό, έχετε πάει στα δύο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ολοκληρώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, ολοκληρώστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Γεωργιάδη, εγώ περίµενα να καταδικάσετε τον κ.
Λαζαρίδη γι’ αυτό που είπε. Εσείς θελήσατε και να τον επιβεβαι-
ώσετε, όπως και τον κ. Καραµανλή. Σας κρίνει η κοινωνία και η
ιστορία. Εγώ σας ευχαριστώ για την πληροφορία. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ -  ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-

εδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε ξε-

περάσει τις τρεις παρεµβάσεις. 
Κύριε Κατρίνη, ορίστε.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Έκανε ονο-

µαστική αναφορά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κα-

λαµατιανέ, αυτό που συµφωνήσαµε στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων ήταν τρεις παρεµβάσεις.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Επί προσωπι-
κού, κύριε Πρόεδρε. Για ένα λεπτό. Αναφέρθηκε ονοµαστικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν έχετε
κανένα προσωπικό. Δεν το κρίνω εγώ.

Ελάτε, κύριε Κατρίνη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω πως όχι µόνο

εµείς εδώ στην Αίθουσα, αλλά όλοι όσοι βλέπουν Βουλή τώρα
παρακολούθησαν εµβρόντητοι το παραλήρηµα του κ. Γεωρ-
γιάδη, ο οποίος ανέβηκε σε αυτό το Βήµα µε πολλές ιδιότητες.
Πρώτη ιδιότητα ως Υπουργός. Δεύτερη ιδιότητα ως Αντιπρό-
εδρος της Νέας Δηµοκρατίας. Τρίτη ιδιότητα ως δικαστής. Και
τέταρτη ιδιότητα ως συνήγορος του κ. Καραµανλή. Δήλωσε µά-
λιστα υπερήφανος γιατί εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, δηλαδή ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Καραµαν-
λής µέσα σε αυτούς, ψηφίζουν και στηρίζουν το πόρισµα της εξε-
ταστικής επιτροπής, που απαλλάσσει από ποινικές ευθύνες.
Βεβαίως, σας διέφυγε το γεγονός ότι σε αυτούς τους εκατόν πε-
νήντα οκτώ που στηρίζουν τη συγκάλυψη, προστέθηκε και ο κ.
Κατσιβαρδάς, κύριε Γεωργιάδη. Είστε εκατόν πενήντα εννιά. 

Ο κ. Γεωργιάδης, λοιπόν, βγήκε και είπε ότι υπάρχει τεκµήριο
αθωότητας για τον κ. Καραµανλή, αλλά δεν υπάρχει τεκµήριο
αθωότητας για τον σταθµάρχη. Εσείς έχετε βγάλει την απόφαση.
Αθώος ο Καραµανλής, δεν έχει ποινικές ευθύνες, αλλά έχει ποι-
νικές ευθύνες…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κάποιος εδώ να εξηγήσει στους συνα-

δέλφους ότι είναι άλλο η προφυλάκιση και άλλο η φυλάκιση και
για ποιους λόγους γίνεται. 

Ο κ. Γεωργιάδης, λοιπόν, ζήτησε και µας προκάλεσε να κατα-
θέσουµε αίτηµα για προανακριτική επιτροπή. Εσείς, όµως, το
απορρίψατε όταν το καταθέσαµε σε αυτή την Αίθουσα. Και γιατί
το απορρίψατε, κύριε Γεωργιάδη, και εσείς και η παράταξή σας;
Γιατί µέχρι πρότινος λέγατε ότι κανένας δεν ενδιαφέρεται για την
Εξεταστική Επιτροπή για τα Τέµπη. Δεν ενδιαφέρει κανέναν. Δεν
ενδιαφέρει η πορεία, δεν ενδιαφέρει η εξέλιξη και είδαµε ποια
ήταν η εξέλιξη και δικαίωσε την αρχική σας τοποθέτηση, την
οποία ανακαλέσατε βεβαίως πολύ γρήγορα. 

Εγώ νοµίζω ότι η συστολή και ο σεβασµός σε καµµία των πε-

ριπτώσεων δεν χαρακτηρίζουν, όχι εσάς, κύριε Γεωργιάδη, στην
τοποθέτησή σας, αλλά δυστυχώς δεν χαρακτηρίζουν και τους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, που χειροκροτούσαν µε
πάθος έναν Υπουργό ο οποίος ήρθε εδώ να µας πει ότι δεν δι-
καιούµαστε να ζητούµε να αναλάβει όχι µόνο τις πολιτικές, αλλά
και τις ευθύνες που απορρέουν από την αµέλεια, την αδράνεια
και την ολιγωρία του. 

Αλλά δεν είναι µόνο δικές του οι ευθύνες. Είναι ευθύνες της
Κυβέρνησής σας, τις οποίες, την ώρα που όλοι έκλαιγαν και
εσείς πιθανόν να κλαίγατε, κύριε Γεωργιάδη, κάποιοι θεώρησαν
σκόπιµο να πάνε και να αλλοιώσουν τα ηχητικά ντοκουµέντα, να
δηµιουργήσουν ψευδείς εντυπώσεις, να υποστηρίξουν τη µονα-
δική θεωρία του ανθρώπινου λάθους, που υιοθέτησε ο Πρωθυ-
πουργός και στον τόπο της τραγωδίας, που υιοθέτησε ο
Πρωθυπουργός και στο Υπουργικό Συµβούλιο. 

Αυτό, λοιπόν, που εσείς θέλετε να περάσετε είναι ότι δεν
υπάρχουν ποινικές ευθύνες. Είπατε σήµερα, κύριε Γεωργιάδη,
ενώ υπάρχει δικαστική διερεύνηση εν εξελίξει, ότι δεν υπάρχουν
ποινικές ευθύνες. Σας καλώ, λοιπόν, και σας προκαλώ αν η ελ-
ληνική δικαιοσύνη γρήγορα προχωρήσει την υπόθεση και καλέ-
σει τον κ. Καραµανλή ως κατηγορούµενο, να προσφερθείτε να
κάνετε αυτό που κάνατε σήµερα µε πρωτοφανή κυνισµό. Να
είστε ο βασικός µάρτυρας υπεράσπισης µιας πρωτοφανούς προ-
σπάθειας συγκάλυψης. Αυτό κάνατε, γιατί αυτό ξέρετε να κάνετε
κάθε φορά. Δυστυχώς, όµως, όσοι σήµερα από τους Έλληνες
πολίτες πραγµατικά έκλαψαν για τα θύµατα αυτής της πρωτο-
φανούς τραγωδίας σίγουρα αισθάνονται θλίψη µε την εικόνα που
έδειξε αυτή εδώ η Αίθουσα και µε το ύφος της τοποθέτησης και
του κ. Καραµανλή, αλλά κυρίως του δικού σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Θέλω να σας παρακαλέσω να µην πάµε
σε προσωπικά, για να ολοκληρωθεί η διαδικασία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ένα
λεπτό θέλω, κύριε Πρόεδρε.

Προς την κ. Κωνσταντοπούλου. Πρώτον, ουδέποτε επιβεβαί-
ωσα ότι ήταν εθελοντής στο γραφείο του Κυριάκου Μητσοτάκη.
Διάβαζα αυτό που είπατε εσείς.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ήταν; Ήταν ή δεν ήταν;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ο
πατέρας του, τον οποίον είπα ότι θα πάρετε τηλέφωνο, το αρνεί-
ται. Θα πάρετε, λοιπόν, τον πατέρα του…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Μητσοτάκης; Το αρνείται;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα
πάρετε, λοιπόν, τον πατέρα, να τον ρωτήσετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Μητσοτάκης το αρνείται;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Κωνσταντοπούλου, γιατί το κάνετε αυτό;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ο
πατέρας του, που είπατε ότι τον σέβεστε, το αρνείται. Και επειδή
είπατε ότι τον σέβεστε και ο άνθρωπος αυτός έχει πεθάνει για
να έρθει να πει τι ήταν και τι δεν ήταν, θα σας παρακαλούσα,
όταν η οικογένεια ενός νεκρού λέει κάτι και αυτός δεν είναι εδώ
για να υπερασπιστεί τον εαυτό του, να θεωρούµε το θέµα λήξαν. 

Πάρτε τον πατέρα. Ζητείστε συγγνώµη επιτέλους και σταµα-
τήστε τη χυδαιότητα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Μητσοτάκης τι λέει; Σας ερωτώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Κωνσταντοπούλου!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Όσον αφορά το χυδαίο υπονοούµενό σας, εγώ ουδέποτε ανα-
φέρθηκα στην οµιλία µου σε εσάς. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, δείτε τον κ. Μαρκόπουλο! Ξεκαρδίζεται
µέσα στην Αίθουσα! Είναι δυνατόν; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μα,
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κύριε Πρόεδρε, τι διαδικασία είναι αυτή; Τι διαδικασία είναι αυτή;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Κωνσταντοπούλου!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μα, είναι δυνατόν; Όρθιος ο κ. Μαρκόπουλος να ξεκαρ-
δίζεται; Κοιτάξτε τον!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Κωνσταντοπούλου, µισό λεπτό.

Ενώ όλοι λέµε ότι σήµερα πρέπει να σεβαστούµε…
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κι

εσείς µιλάγατε προηγουµένως! Να πάρετε να ζητήσετε συγ-
γνώµη! Γιατί είστε χειρότερη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, κυρία Παπακώστα! Κυρία Κωνσταντοπούλου,…

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Έχει
περάσει κάθε όριο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αν συνεχί-
σετε έτσι…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κυρία Παπακώστα! Κοιτάξτε, αν δεν µπορείτε να συγκρατη-

θείτε, µπορείτε να βγείτε έξω. Και εσείς και η κ. Κωνσταντοπού-
λου. 

Σας παρακαλώ πάρα πολύ. Σήµερα είναι µια διαδικασία που
αφορά κατά κύριο λόγο σε αυτό που συνέβη στα Τέµπη. Αν εµείς
συµπεριφερόµαστε µε αυτόν τον τρόπο, τι εικόνα στέλνουµε
προς τα έξω;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Μην
έχετε, όµως, δύο µέτρα και δύο σταθµά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Πα-
πακώστα, σας παρακαλώ. Δεν θέλετε να προχωρήσει η διαδικα-
σία; Πραγµατικά, δεν θέλετε να προχωρήσει η διαδικασία;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: (Δεν
ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Πα-
πακώστα, βγείτε λίγο έξω να ηρεµήσετε και ξαναµπείτε στην Αί-
θουσα.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Ήρεµη
είµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία.
Κύριε Βρούτση, σας παρακαλώ πάρα πολύ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Απευ-

θύνεστε σε µένα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Βεβαίως!

Όπως µιλώ στην κ. Κωνσταντοπούλου, θα µιλήσω και στην κ. Πα-
πακώστα.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Δεν µι-
λάτε το ίδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ πάρα πολύ.

Κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε τη διαδικασία, να κλείσουµε, να
πάµε στους συναδέλφους Βουλευτές.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Θέλω να ξεκαθαρίσω στην κ. Κωνσταντοπούλου ότι ουδέποτε
υπονόησα σε εσάς εάν έχετε παιδιά ή όχι. Είπα «εµείς που
έχουµε παιδιά αισθανόµαστε αυτόν τον πόνο». Δεν αναφέρθηκα
σε εσάς αν έχετε ή δεν έχετε και δεν θυµόµουν κιόλας, να πω
την αλήθεια, αν έχετε ή δεν έχετε.

Το γεγονός ότι πεταχτήκατε να κάνετε αυτό το σόου δείχνει
για άλλη µια φορά πόσο χυδαίο άτοµο είστε, γιατί πήγατε να βά-
λετε στο στόµα µου κάτι που δεν είπα και που µε προσβάλλει
πολύ και δεν θα το έλεγα και ποτέ. Άρα µακριά από εµένα αυτό
που υπονοούσατε, κυρία Κωνσταντοπούλου. Παρακαλώ να µου
ζητήσετε συγγνώµη.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να ζητήσω συγγνώµη;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ως
προς τον κ. Κατρίνη. Νοµίζω, κύριε Κατρίνη, ήµουν απολύτως
σαφής. Το ΠΑΣΟΚ κατηγορεί τον κ. Καραµανλή, σας το λέω
ήρεµα µήπως και το αντιληφθείτε, για το ίδιο και για το αντίθετό
του. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Να ζητήσω και από τον κ. Καραµανλή συγγνώµη στο
τέλος.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τι
λέει, δηλαδή, το ΠΑΣΟΚ; Ότι ο κ. Καραµανλής πρέπει να διωχθεί
ποινικά, γιατί δεν ολοκλήρωσε εγκαίρως τη σύµβαση 717, για να
µη γίνει το δυστύχηµα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Να ελεγχθεί.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αλλά

το ΠΑΣΟΚ κατηγορεί ταυτόχρονα τον Κώστα Καραµανλή, γιατί
δεν ακύρωσε την 717 κατά το πώς ζητά η Ευρωπαία εισαγγε-
λέας, οπότε δεν θα µπορούσε ποτέ να έχει ολοκληρωθεί. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Γιατί δεν τον ελέγχετε πέντε µήνες;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Όταν, λοιπόν, κάποιον άνθρωπο τον κατηγορείς και για το ίδιο
και για το αντίθετό του είσαι ψεύτης και το κάνεις µόνο για πολι-
τικούς λόγους. Δεν θα σας αφήσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κ. Πούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.
Θα ακολουθήσουν δύο Βουλευτές και, επειδή παραµένουν

οκτώ Υπουργοί, θα πηγαίνουµε ανά τρεις οµιλητές ένας Υπουρ-
γός.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. Και ελπίζω και εγώ να έχω την ανοχή σας µετά από δεκα-
τρείς ώρες σε αυτή την Αίθουσα, που προφανώς όλοι και όλες
είµαστε κουρασµένοι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µην ξεχνάµε, είµαστε σή-
µερα εδώ στη συζήτηση πρότασης δυσπιστίας που καταθέσαµε
όλα τα κόµµατα της δηµοκρατικής Αντιπολίτευσης για να απο-
λογηθεί επιτέλους στην κοινωνία η δεύτερη Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, για να απολογηθείτε, κύριοι Υπουργοί, για
όλα τα συσσωρευµένα και άλυτα προβλήµατα που ταλανίζουν
τους Έλληνες πολίτες τα τελευταία πέντε χρόνια. 

Είµαστε σήµερα εδώ για να δώσετε απαντήσεις κατ’ αρχάς για
την κατάσταση της οικονοµίας, για το ναυάγιο στις επενδύσεις -
που, παρά τις προβλέψεις σας για το 15%, έχουν καταρρεύσει
στο 4%, ακόµη χειρότερα και από πέρυσι, δηµιουργώντας σοβα-
ρότατο πρόβληµα στην υλοποίηση του προϋπολογισµού σας-,
για τον πληθωρισµό στα τρόφιµα, τον δήθεν εξωγενή, που πα-
ραµένει σκαρφαλωµένος στο 9% και είναι υψηλότερος στην Ευ-
ρώπη, για την ανεξέλεγκτη ακρίβεια, που συνεχίζει να εξαφανίζει
το εισόδηµα των νοικοκυριών και που είστε ανίκανοι ή απρόθυµοι
να ελέγξετε, καθώς και για την προτελευταία θέση της Ελλάδας
στην κατάταξη της EUROSTAT για το κατά κεφαλήν εισόδηµα το
2023 στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Πέντε χρόνια διακυβέρνησης της χώρας από εσάς τους δήθεν
άριστους και τι καταφέρατε; Καταφέρατε να είναι η Ελλάδα η
δεύτερη φτωχότερη χώρα της Ένωσης. Συγχαρητήρια! 

Να απολογηθείτε, λοιπόν, για την πιο βίαιη αναδιανοµή πλού-
του στην υφαρπαγή της περιουσίας των Ελλήνων πολιτών από
τις τράπεζες και τα funds και όλα αυτά ενώ το κόµµα σας χρωστά
σχεδόν µισό δισεκατοµµύριο. 

Είµαστε σήµερα εδώ για να απολογηθείτε στους αγρότες, που
έχουν κυριολεκτικά γονατίσει από το αυξηµένο κόστος παραγω-
γής. Να απολογηθείτε, επίσης, για τη µείωση των ευρωπαϊκών
επιδοτήσεων, λόγω της νέας ΚΑΠ που εσείς διαπραγµατευτή-
κατε, για το συνεχιζόµενο έλλειµµα στους εργάτες γης, τις κα-
θυστερήσεις στις αποζηµιώσεις των φυσικών καταστροφών και
στις πληρωµές των ενισχύσεων από τον διαλυµένο ΟΠΕΚΕΠΕ.
Για να απαντήσετε στους Θεσσαλούς συµπολίτες µας, που
ακόµη περιµένουν την αποκατάσταση των ζηµιών, έναν χρόνο
µετά την καταστροφή.

Είµαστε σήµερα εδώ για να απολογηθείτε στους φοιτητές και
τους µαθητές για την απαξίωση της δηµόσιας παιδείας. Να απο-
λογηθείτε για τη συνειδητή απαξίωση της δηµόσιας υγείας, για
τη δραµατική υποστελέχωση των νοσοκοµείων µας, για τα απο-
γευµατινά χειρουργεία, αλλά και για την άλωση του ΕΣΥ από
ιδιωτικά συµφέροντα µέσω ΣΔΙΤ και άλλων µεθοδεύσεων. 

Και, βέβαια, είµαστε σήµερα εδώ για να απολογηθείτε για το
διπλό έγκληµα των Τεµπών, µε τις παραλείψεις που οδήγησαν
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στην απώλεια αθώων ανθρώπων, αλλά κυρίως µε τη συγκάλυψή
τους, για τις ευθύνες των αρµόδιων Υπουργών του κ. Καραµανλή
και του κ. Καραγιάννη, που είχαν γνώση όλων των προβληµάτων
του σιδηροδροµικού δικτύου, που είχαν λάβει εγκαίρως σαφείς
προειδοποιήσεις από τους εργαζόµενους και την Αντιπολίτευση,
αλλά δεν έκαναν απολύτως τίποτα, για τη συγκάλυψη µε το µπά-
ζωµα στα Τέµπη και τη συνειδητή συντονισµένη προσπάθεια κα-
ταστροφής πειστηρίων και τις σχετικές ευθύνες του κ.
Τριαντόπουλου, εντολοδόχου του κ. Αγοραστού. 

Και βέβαια, αντί να απαντήσετε για τη συγκάλυψη, το ξεµπά-
ζωµα, το πάγωµα, αποκαλείτε όποιους ζητούν εξηγήσεις µπάζα.
Έτσι απολογείστε, µε αλαζονεία και έπαρση, ως αλάθητοι άριστοι. 

Τέλος, είµαστε σήµερα εδώ για να απολογηθείτε και για τη µον-
ταζιέρα των Τεµπών και την παραποίηση των ηχητικών ντοκουµέν-
των, µε προφανή στόχο την παραπληροφόρηση και παραπλάνηση
της κοινής γνώµης, για την προκλητική απουσία από τη Βουλή του
αρµόδιου Υπουργού κ. Καραµανλή, αλλά κυρίως του Πρωθυπουρ-
γού κ. Μητσοτάκη, όταν συζητήθηκε το πόρισµά σας της εξετα-
στικής επιτροπής -που προσέβαλε τη µνήµη των θυµάτων, αλλά
και ολόκληρη την κοινωνία-, αλλά και για την εκστρατεία συκοφάν-
τησης και σπίλωσης των οικογενειών των θυµάτων, που δίνουν τον
δικό τους αγώνα ενάντια στην κυβερνητική συγκάλυψη για την
αποκάλυψη της αλήθειας και τη δικαίωση των νεκρών τους.

Είµαστε σήµερα εδώ για να απολογηθείτε για την αδιάκοπη
επίθεσή σας στο κράτος δικαίου, που οδήγησε στην καταδίκη
της χώρας µας από το Ευρωκοινοβούλιο µε το διακοµµατικό ψή-
φισµα - ράπισµα της 7ης Φεβρουαρίου του 2024, για την επονεί-
διστη τελευταία θέση στην ελευθερία του Τύπου και την
προτελευταία θέση στη διαφθορά στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για
το σκάνδαλο των υποκλοπών και παρακολουθήσεων πολιτικών,
στρατιωτικών και δηµοσιογράφων από το ενιαίο κέντρο Μαξίµου
«Pretador», που στήθηκε από το επιτελικό παρακράτος για να
ελέγξει τη ροή του χρήµατος, να διασφαλίσει ότι τα 9 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ των απευθείας αναθέσεων, τα 14 δισεκατοµµύρια
των εξοπλιστικών, αλλά και τα 31 δισεκατοµµύρια από τον Μη-
χανισµό Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας θα καταλήξουν στους
ολιγάρχες χορηγούς του και όχι στις προσωπικές πελατείες των
Υπουργών του. 

Και βέβαια, είµαστε σήµερα εδώ για να απολογηθείτε για το
πρωτοφανές και πανευρωπαϊκών διαστάσεων σκάνδαλο της
διαρροής των προσωπικών δεδοµένων αποδήµων εκλογέων, που
µετέτρεψε το Υπουργείο Εσωτερικών σε εκλογικό παραµάγαζο
της Νέας Δηµοκρατίας. Να απολογηθείτε για την άλωση του
κράτους και της δηµόσιας διοίκησης από τον ασύδοτο κοµµατικό
µηχανισµό σας, που χρησιµοποιεί αθέµιτα µέσα για την εξασφά-
λιση εκλογικών πλεονεκτηµάτων. Να απολογηθείτε για τα κενά
στην ασφάλεια και την επεξεργασία των προσωπικών δεδοµένων
των εκλογέων, που, αν και ως αρµοδιότητα ανήκουν αποκλει-
στικά στο ΥΠΕΣ, εσείς δεν εφαρµόζετε τις προβλεπόµενες υπη-
ρεσιακές διαδικασίες, µέσω της αρµόδιας Διεύθυνσης
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης. Αντίθετα, τις ιδιωτικοποιείτε και
αυτές µε απευθείας ανάθεση ύψους 1,3 εκατοµµυρίου ευρώ
στην εταιρεία «SINGULAR LOGIC», αλλά χωρίς τον αναγκαίο
έλεγχο για την παραλαβή των παραδοτέων συστηµάτων από το
ΥΠΕΣ. Έτσι υπονοµεύετε συνολικά τη διαδικασία της επιστολι-
κής ψήφου στις ευρωεκλογές. 

Να απολογηθείτε για όλα αυτά, αλλά και να προχωρήσετε επι-
τέλους στην ανάληψη των βαρύτατων πολιτικών ευθυνών σας.
Διότι οι καρατοµήσεις της κ. Ασηµακοπούλου, του Γενικού Γραµ-
µατέα του Υπουργείου Εσωτερικών και του Γραµµατέα Αποδή-
µων της Νέας Δηµοκρατίας δεν µπορούν να ξεπλύνουν την
πολιτική ευθύνη της αρµόδιας Υπουργού κ. Κεραµέως, που επι-
βάλλει την παραίτησή της. Η κ. Ασηµακοπούλου µάλλον βιά-
στηκε από υπερβάλλοντα ζήλο. Ποιοι άλλοι, όµως, έχουν
παραλάβει παράνοµα τις λίστες; Απαντήστε. 

Ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, είχαµε εγκαίρως προει-
δοποιήσει για τα κενά ασφαλείας στη διαδικασία της επιστολικής
ψήφου και είχαµε διατυπώσει συγκεκριµένες προτάσεις, που, αν
είχαν υιοθετηθεί, θα µπορούσαν να προστατεύσουν την εκλογική
διαδικασία από την εκτροπή. 

Η πρώτη πρότασή µας αφορούσε στη σύσταση ανεξάρτητης

εκλογικής αρχής, όπως έχουν υιοθετήσει τα περισσότερα κράτη,
µε συµµετοχή εκπροσώπων της πολιτείας και της κοινωνίας των
πολιτών για την πλήρη διασφάλιση της διαφάνειας του συνόλου
των εκλογικών διαδικασιών, όπως η Γαλλία, η Γερµανία, η Ιταλία,
η Ισπανία, το Ηνωµένο Βασίλειο και άλλα.

Η δεύτερη πρότασή µας ήταν η σύσταση ειδικής επιτροπής
ελέγχου εγγραφής εκλογέων επιστολικής ψήφου, που θα ικανο-
ποιούσε τις απαιτήσεις θεσµικής και τεχνικής εξειδίκευσης και
θα εξασφάλιζε την ασφάλεια, τη διαφάνεια και τη δηµοκρατική
νοµιµοποίηση των διαδικασιών της επιστολικής ψήφου. Φυσικά
η Κυβέρνησή σας τις απέρριψε. Αυτές, βέβαια, δεν συνάδουν
ούτε µε την κουλτούρα σας ούτε µε την πρακτική σας, γιατί εσείς
αντιλαµβάνεστε το κράτος ως ιδιοκτησία σας.

Είµαστε εδώ για να εξαναγκαστεί να εµφανιστεί ο κ. Κωνσταν-
τίνος Αχιλλέα Καραµανλής, που απαξίωσε τις κοινοβουλευτικές
διαδικασίες, όπως τη συζήτηση στην Ολοµέλεια του δικού σας
πορίσµατος. Ο κ. Καραµανλής ας µην προσπαθεί τη διάχυση των
ευθυνών. Η µόνη θέση που έπρεπε εξαρχής να εκφράσει είναι
να παραιτηθεί από οποιαδήποτε προστασία και να ζητήσει να κρι-
θεί από τη δικαιοσύνη, όπως από την πρώτη στιγµή έπραξε ο
πρώην Υπουργός κ. Σπίρτζης. Όµως, συνεχίζει να προκαλεί, όχι
µόνον εµάς εδώ, αλλά όλη την ελληνική κοινωνία, µε την αυθόρ-
µητη έκφραση της έµφυτης αλαζονείας του. 

Εκεί που λείπει η ντροπή, περισσεύει η αναίδεια, κύριε Καρα-
µανλή!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία πρέπει επι-
τέλους να απολογηθεί για όλες τις αποτυχίες της, αλλά και για
όλες τις αντιδηµοκρατικές εκτροπές που σχεδίασε και υλοποίησε
τα τελευταία πέντε χρόνια. Αυτό απαιτεί η κοινωνία και γι’ αυτό
βρισκόµαστε σήµερα εδώ. 

Ωστόσο, κύριοι Υπουργοί, προσπαθείτε να αντιστρέψετε επι-
κοινωνιακά τους ρόλους και να ζητήσετε από την Αντιπολίτευση
να απολογηθεί γιατί επέλεξε να ασκήσει τον προβλεπόµενο κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο. «Φωνάζει ο κλέφτης για να φύγει ο νοικο-
κύρης», λέει ο λαός µας. 

Όµως, δεν µπορείτε να κρύβεστε για πάντα πίσω από το 41%.
Διότι τόσο αυτό το 41% όσο και το υπόλοιπο 59% των Ελλήνων
πολιτών απαιτούν σήµερα απαντήσεις. Τολµήστε να το διαπιστώ-
σετε και να κριθείτε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Αµέσως µετά είναι ο κ. Ακτύπης, µετά η κ. Καζάνη από το

ΠΑΣΟΚ και ακολουθεί η Υπουργός κ. Κεφαλογιάννη. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πί-

στευα πραγµατικά, µετά από µια δεκαετία κρίση, µια µακρά πε-
ρίοδο δυσκολιών, µια περίοδο κυριαρχίας των εύκολων
υποσχέσεων και των δαπανηρών ψεµάτων, µια περίοδο που κά-
ποιοι συντήρησαν για πολιτικά παιχνίδια τον λαϊκισµό, την ανα-
σφάλεια και την ακυβερνησία, πως κάποιοι είχαν βάλει µυαλό και
ότι είχαν αντιληφθεί το µήνυµα που τους έστειλε µε τις εκλογές
ο ελληνικός λαός για την ανάγκη σταθερότητας, κυβερνησιµό-
τητας, ειλικρίνειας και απόρριψης της τοξικότητας. Δυστυχώς,
έκανα λάθος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητείται πρόταση δυ-
σπιστίας κατά της Κυβερνήσεως και προσπαθώ να καταλάβω -
το λέω ειλικρινά- µέχρι πού µπορούν να φτάσουν οι προσπάθειες
ορισµένων προκειµένου όχι µόνο να πλήξουν την Κυβέρνηση,
αλλά να πλήξουν τη χώρα διεθνώς. Δεν νοµίζω ότι έχετε κατα-
λάβει τι διακυβεύεται εδώ. Η προσπάθεια δυσφήµησης, συκο-
φάντησης και ανατροπής της θετικής πορείας της χώρας δεν θα
συνεχιστεί και σήµερα αυτό τελειώνει εδώ. Δεν θα επιτρέψουµε
σε κανέναν να παίξει ξανά την τύχη της χώρας στα ζάρια. 

Θα σας µιλήσω από καρδιάς ως γιατρός, ως άνθρωπος, ως
πατέρας και µετά ως Βουλευτής. Από την πρώτη µέρα αυτού του
τραγικού δυστυχήµατος προσπάθησα να µπω στη θέση όλων
εκείνων που εκείνη την αποφράδα νύχτα έχασαν τα παιδιά και
τους συγγενείς τους. Ίσως κανείς να µην µπορεί να φτάσει στο
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µέγεθος του πόνου τους και στις δυσκολίες που βίωσαν και που
βιώνουν. 

Ως Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή -επαναλαµβάνω: από
την πρώτη στιγµή- ακόµη και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός τόνισε
πως θα χυθεί άπλετο φως και κάλεσε τη δικαιοσύνη να κινηθεί
ταχύτατα, για να δοθούν απαντήσεις, απαντήσεις που όλοι ζη-
τούσαµε, όχι µόνον οι συγγενείς, αλλά και εµείς οι ίδιοι, όλος ο
ελληνικός λαός. Άρα τα περί συγκάλυψης και περί προσπάθειας
απόκρυψης της αλήθειας είναι χυδαία ψέµατα. 

Ναι, όλοι το λέµε: Πενήντα επτά ψυχές περιµένουν δικαίωση.
Πενήντα επτά οικογένειες που περιµένουν να λάµψει η αλήθεια.
Αλλά αυτή η εργαλειοποίηση του ανθρώπινου πόνου πρέπει να
σταµατήσει. Είναι ντροπή, είναι ύβρις προς αυτούς που χάθηκαν.
Ας αφήσουµε τη δικαιοσύνη σε ανώτερο επίπεδο, σε επίπεδο
εφετών και ανακριτή εισαγγελέα, να πάρει τις αποφάσεις της, να
κάνει την έρευνά της. Δεν δικάζει ο κ. Ανδρουλάκης, ο κ. Φάµελ-
λος, εγώ ή άλλος Βουλευτής. Δικάζει µόνο η δικαιοσύνη. 

Νοµίζω ότι συµφωνούµε όλοι σε αυτό ή -για να το θέσω
σωστά- ελπίζω να συµφωνούµε όλοι πως η δικαιοσύνη είναι ανε-
ξάρτητη. Βέβαια -τι πάω και θυµάµαι τώρα κι εγώ- µιλάνε για κρά-
τος δικαίου, για χειραγώγηση της δικαιοσύνης, για χτύπηµα στην
ανεξαρτησία των θεσµών ποιοι; Είναι εκείνοι που διακαώς αγω-
νίζονταν και διατυµπάνιζαν πως επιθυµούσαν τον έλεγχο των
αρµών της εξουσίας, εκείνοι που δήλωναν χωρίς ίχνος ντροπής
και ηθικής πως πρέπει να βάλουν πολιτικούς αντιπάλους στη φυ-
λακή, για να κερδίσουν τις εκλογές. Αυτοί οι οποίοι είχαν δύο
πρώην Υπουργούς τους κατηγορούµενους στο ειδικό δικαστή-
ριο. Τον έναν µάλιστα τον έβαλαν και εισηγητή σήµερα, για να
µας µιλήσει για το κράτος δικαίου, έχοντας καταδικαστεί µε 13-
0. 

Μιλάνε για κράτος δικαίου εκείνοι που έστησαν παραµάγαζο
παρα-Υπουργείο Δικαιοσύνης στο Μέγαρο Μαξίµου. Κι αυτά δεν
τα λέω εγώ, δεν τα λέει η Κυβέρνηση, τα λένε οι τότε Υπουργοί
σας, ο κ. Κοντονής, ο συµπατριώτης µου, ο τότε Υπουργός Δι-
καιοσύνης σας. Κουνάνε το δάχτυλο εκείνοι που έπαιζαν θέατρο
σε βάρος των νεκρών στο Μάτι, που είχαν στήσει ένα ολόκληρο
επικοινωνιακό σόου στις κάµερες. 

Τα ξεχνάτε όλα αυτά; Φτάνει µε την υποκρισία. Φτάνει µε τη
χυδαιότητα. Ας σταθούµε µε απεριόριστο σεβασµό στις χαµένες
ψυχές και στους συγγενείς τους. Ας κάνει η δικαιοσύνη τη δου-
λειά της. 

Και επειδή βλέπω και από το ΠΑΣΟΚ µια ανησυχία, µην αγχώ-
νεστε. Πραγµατικά θλίψη προξενεί το γεγονός, γιατί γνωρίζω
πως υπάρχουν κάποιοι εξαιρετικοί συνάδελφοι που πάνω από
όλα είναι λογικοί άνθρωποι και διαφωνούν µε αυτή την προσπά-
θεια εργαλειοποίησης, συµψηφισµού και σύνδεσης µιας τραγω-
δίας, ενός δυστυχήµατος µε την αναπτυξιακή πορεία της χώρας. 

Τι κάνετε, όµως, εσείς; Σπεύσατε να υιοθετήσετε αµέσως την
προπαγάνδα ενός δηµοσιεύµατος µε ανυπόστατα στοιχεία. Προ-
σπαθείτε και εσείς να δηµιουργήσετε µια ένταση, σε µια προσπά-
θεια να βγείτε από το πολιτικό σας αδιέξοδο, και λυπάµαι -το
ξαναλέω- που επιχειρείτε κάτι τέτοιο σε βάρος αυτού του τραγι-
κού δυστυχήµατος. 

Η χώρα, κύριοι της Αντιπολίτευσης, δεν θα γυρίσει πίσω σε
εποχές αβεβαιότητας και εκβιασµών από συµφέροντα και κοµ-
µατικές σκοπιµότητες. Καλοδεχούµενη, συνεπώς, είναι αυτή η
πρόταση δυσπιστίας, γιατί είναι η καλύτερη ευκαιρία να διαπι-
στώσουν όλοι οι Έλληνες ποιοι συντάσσονται µε την οµαλότητα,
ποιοι εδώ και πέντε χρόνια οδήγησαν τη χώρα στο ξέφωτο και
τη σταθερότητα και ποιοι θέλουν να ναρκοθετήσουν την πορεία
της χώρας προς την πρόοδο. 

Όλα αυτά τα χρόνια της διακυβέρνησης της χώρας από τη
Νέα Δηµοκρατία και τον Κυριάκο Μητσοτάκη, όσο άλλοι βούλια-
ξαν στα ψέµατά τους, στην ανυπαρξία, στον λαϊκισµό και στα
κοµµατικά τους ναυάγια, εµείς στηρίζαµε όσους είχαν ανάγκη.
Βελτιώσαµε το επενδυτικό περιβάλλον της πατρίδας µας. Ενι-
σχύσαµε την οικονοµία. Θωρακίσαµε την άµυνα της χώρας. Στη-
ρίξαµε τους συνταξιούχους όποτε τα οικονοµικά δεδοµένα το
επέτρεπαν. Αυξήσαµε και θα ξανααυξήσουµε τον κατώτατο
µισθό. Ενώ για πρώτη φορά, µετά από δεκατέσσερα χρόνια, αυ-
ξήσαµε και τους µισθούς στο δηµόσιο, στηρίζοντας έµπρακτα

τους µισθωτούς απέναντι στις συνέπειες της εισαγόµενης ακρί-
βειας και του πληθωρισµού. 

Η χώρα µας διαδραµάτισε καθοριστικό ρόλο σε όλες τις διε-
θνείς εξελίξεις και αποτέλεσε πυλώνα σταθερότητας στη Μεσό-
γειο και τα Βαλκάνια. Ναι, προφανώς υπήρξαν και στιγµές που
έγιναν λάθη και αυτό δεν το αµφισβητεί κανείς. Ήµασταν ειλικρι-
νείς, καθώς τα παραδεχτήκαµε και προσπαθήσαµε να αναλά-
βουµε πρωτοβουλίες ως προς αυτά. 

Τι δεν έχει αλλάξει, όµως, κύριοι συνάδελφοι; Δεν έχετε αλλά-
ξει εσείς. Είναι συγκλονιστικό ότι δεν έχετε µάθει τίποτα από όλα
αυτά τα χρόνια και ότι εξακολουθείτε να συµπεριφέρεστε µε τον
ίδιο τρόπο, υποτιµώντας την ελληνική κοινωνία. Δεν πειράζει,
όµως. Όσο κάποιοι θα αναλώνονται στην ανυπαρξία και την
απραξία τους, όσο κάποιοι θα νοµίζουν ότι η πολιτική γίνεται
χωρίς παραγωγή ουσιαστικής πολιτικής, αλλά µε τσιτάτα και µε
προβολή τουλάχιστον, τόσο εµείς αγωνιζόµαστε για την επίλυση
χρόνιων παθογενειών, τη στήριξη των νοικοκυριών και τη συνο-
λική ενίσχυση της πατρίδας µας. 

Για όλους αυτούς τους λόγους και απέναντι στις χυδαιότητες
και τις ορέξεις των λαϊκιστών, αλλά και αναλογιζόµενος τη θετική
πορεία που έχει διανύσει η χώρα, σας καλώ όλους να καταψηφί-
σετε την πρόταση δυσπιστίας, να κάνετε την αυτοκριτική σας και
να αγωνιστούµε για το µέλλον των παιδιών µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Η κ. Καζάνη Κατερίνα από το ΠΑΣΟΚ έχει τον λόγο και αµέσως

µετά η κ. Κεφαλογιάννη. 
Ορίστε, κυρία Καζάνη.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΚΑΖΑΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, η πρόταση δυσπιστίας αποτελεί το κορυ-

φαίο θεσµικό εργαλείο. Η Κυβέρνηση από χθες προσπαθεί να
µας πείσει ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος δυσπιστίας. Η οµιλία
του πρώην Υπουργού είναι ντροπιαστική. Παρά τα τόσα σκάν-
δαλα και τις συγκαλύψεις, νιώθω σοκαρισµένη από τον εγωισµό
και την αλαζονεία. Η οµιλία αυτή και η θερµή αποδοχή της θα
αποτελέσουν µαύρες σελίδες στην πολιτική ιστορία της χώρας. 

Είναι, όµως, και µια επιβεβαίωση της ανάγκης της πρότασης
δυσπιστίας. Είναι µια δικαίωση για το ΠΑΣΟΚ και τον Πρόεδρό
του, ο οποίος κατηγορήθηκε ότι την κατέθεσε για λόγους προ-
σωπικών σκοπιµοτήτων ή οικονοµικών συµφερόντων. Ας µας εξη-
γήσει, λοιπόν, κάποιος σε ποια ακριβώς συµφέροντα
αναφέρεστε; Πείτε µας µε ευθύτητα και χωρίς υπεκφυγές. Τα
µόνα συµφέροντα που υπηρετούµε είναι αυτά του ελληνικού
λαού. 

Βιώνουµε πέντε χρόνια κυβερνητικής αλαζονείας, ασυδοσίας,
διαφθοράς, σκανδάλων και συγκάλυψης. Η έννοια του κράτους
δικαίου υφίσταται συνεχώς εµπαιγµούς. Για ποιο κράτος δικαίου
µιλάµε, όταν η Κυβέρνηση περιπαίζει µια ολόκληρη χώρα, συγ-
καλύπτοντας το σκάνδαλο των υποκλοπών, όταν τα προσωπικά
δεδοµένα των Ελλήνων της Διασποράς διαρρέουν προς όφελος
των εκλεκτών, όταν οι πενήντα επτά νεκροί των Τεµπών µάς στοι-
χειώνουν επί έναν χρόνο, όταν η Κυβέρνηση προσπαθεί να πείσει
έναν ολόκληρο λαό ότι υπαίτιοι της τραγωδίας είναι ένας µηχα-
νοδηγός και ένας σταθµάρχης; Είναι ένα θέατρο που ενορχη-
στρώθηκε ήδη από τις πρώτες ώρες της τραγωδίας, από τις
πρώτες ώρες του εγκλήµατος. Διότι για έγκληµα πρόκειται και
όχι για δυστύχηµα.

Πριν καν προλάβει ο ελληνικός λαός να συνειδητοποιήσει τι έχει
γίνει, όταν γονείς και συγγενείς έψαχναν τα παιδιά τους, κάποιος
είχε ήδη παρέµβει και είχε ήδη επεξεργαστεί το επίµαχο υλικό -
υλικό στο οποίο εκείνες τις πρώτες ώρες δεν είχε πρόσβαση ούτε
η Ελληνική Αστυνοµία- και στη συνέχεια το διέρρευσε σε συγκε-
κριµένα µέσα ενηµέρωσης. Ταχύτητα, µεθοδικότητα και οργά-
νωση, για να συγκαλύψουν τις ευθύνες τους.

Για ποιο κράτος δικαίου µιλάµε, όταν ο ίδιος ο πρώην Υπουρ-
γός µάς διαβεβαίωνε για την ασφάλεια του σιδηροδροµικού δι-
κτύου µέσα στην Ολοµέλεια της Βουλής, κουνώντας το δάχτυλό
του, και λίγες µέρες µετά διαψεύστηκε; Όταν µόλις πριν από
λίγο, από αυτό εδώ το Βήµα για άλλη µια φορά µάς επέδειξε την
καθαρή του συνείδηση, όταν κυβερνητικά στελέχη πέρσι τέτοια
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εποχή υπερηφανεύονταν για τα γρήγορα αντανακλαστικά τους
στην αποκατάσταση του χώρου της τραγωδίας, ενώ ήταν µια
πράξη συγκάλυψης, και πλέον δηλώνουν παντελή άγνοια για το
µπάζωµα; Όταν κάθε πρότασή µας προς διενέργεια προανακρι-
τικής συνάντησε την κάθετη άρνηση της Κυβέρνησης και έπεσε
στο κενό; Όταν κυβερνητικό στέλεχος δικαιολογεί τον κ. Καρα-
µανλή, λέγοντας ότι, αν οµολογούσε ότι τα τρένα έχουν πρό-
βληµα ασφαλείας, δεν θα έµπαινε άνθρωπος και αναρωτιέται
δηµοσίως πόσοι από τους Έλληνες πολίτες ενδιαφέρονται για
την εξεταστική των Τεµπών;

Να σας πω εγώ: Όλοι ενδιαφέρονται. Για ποιο κράτος δικαίου
µιλάµε, όταν στις επικρίσεις της Ευρωπαίας εισαγγελέως περί
συγκάλυψης του κ. Καραµανλή απαντά ότι η Ευρώπη δεν θα µας
πει τι θα κάνουµε στη χώρα µας;

Αν όλα τα παραπάνω δεν αποτελούν λόγο δυσπιστίας, τότε τι
αποτελεί; Εκτός και αν εσείς, στη Νέα Δηµοκρατία, αυτή την κα-
τάσταση θέλετε, αυτή την κατάσταση επιδιώκετε, αυτό το µον-
τέλο κράτους θέλετε να νοµιµοποιήσετε, όπου είναι φυσιολογικό
να παρακολουθούνται πολιτικοί Αρχηγοί, στρατιωτικοί, δικαστές
και δηµοσιογράφοι, όπου τα προσωπικά δεδοµένα των Ελλήνων
αλλάζουν χέρια, υπονοµεύοντας τη διαδικασία της επιστολικής
ψήφου.

Για άλλη µια φορά δεν υπήρχε καµµία πολιτική ευθύνη; Πώς
γίνεται, όταν η ηγεσία του Υπουργείου αποδεικνύεται ανίκανη να
εγγυηθεί το αδιάβλητο των αιτήσεων και µόλις δύο µήνες πριν
µας καλούσε να ψηφίσουµε την τροπολογία για την επιστολική
και στις εθνικές εκλογές;

Αυτό το κράτος θέλει η Νέα Δηµοκρατία, όπου ο πολίτης δεν
θα ελπίζει σε τίποτα, που εργάζεται υπερωριακά σε δύο και τρεις
δουλειές, που ο µισθός του φτάνει µέχρι τα µέσα του µήνα, που
κινδυνεύει να χάσει το σπίτι του, που νιώθει τυχερός που επιβιώ-
νει και εσείς θεωρείτε ότι σας οφείλει και ευχαριστώ για όλα
αυτά.

Προφανώς, όµως, δεν αντιλαµβάνεστε τη βαρύτητα όλων
αυτών. Συνεχίζετε να µη βρίσκετε λόγους για πρόταση δυσπι-
στίας. Εξάλλου, σύµφωνα µε εσάς, πάλι τα ίδια θα συζητάµε;
Υπάρχει ένα επαναλαµβανόµενο µοτίβο διακυβέρνησης. Βιώ-
νουµε κάποιο σκάνδαλο και στη συνέχεια τη συγκάλυψή του και
την ατιµωρησία των υπευθύνων και µετά από λίγο καιρό άλλο
ένα σκάνδαλο, πάλι συγκάλυψη, πάλι ατιµωρησία. Και η ιστορία
επαναλαµβάνεται.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, µε την
πρόταση δυσπιστίας σάς δόθηκε η ευκαιρία να µείνετε πιστοί
στον όρκο που δώσαµε απέναντι στην πατρίδα και το δηµοκρα-
τικό πολίτευµα. Σας δόθηκε η ευκαιρία να αποδείξετε ότι, πάνω
από όλα, υπηρετούµε µε ευσυνειδησία και διαφάνεια. Σας δό-
θηκε η ευκαιρία να αποδείξετε ότι υπάρχει κράτος δικαίου και να
διασώσετε, έστω και τελευταία στιγµή, την τιµή της χώρας µας.

Πιστεύετε, στα αλήθεια, ότι η τραγωδία των Τεµπών είναι απο-
τέλεσµα µόνο ανθρώπινου παράγοντα; Όχι. Αν είχε ολοκληρωθεί
η 717, δεν θα είχαν χαθεί οι πενήντα επτά συνάνθρωποί µας και
αυτό δεν το λέµε εµείς. Το λένε οι πραγµατογνώµονες, το λέει η
Ευρωπαία εισαγγελέας.

Να σας θυµίσω, λοιπόν, ότι πριν τα Χριστούγεννα, χάρη στο
σύστηµα τηλεδιοίκησης, αποφεύχθηκε σύγκρουση συρµών του
προαστιακού στην περιοχή των Αχαρνών. Το ερώτηµα είναι ένα:
Γιατί συνεχίζετε να καλύπτετε τον πρώην Υπουργό, αν δεν φο-
βάστε κάτι;

Όµως, ευθυνόφοβοι πολιτικοί και άνθρωποι µικροί! Όπως και
να έχει, η ελληνική κοινωνία έχει αποφανθεί. Το 90% αναγνωρίζει
τη συγκάλυψη που η Κυβέρνησή σας έχει ενορχηστρώσει, πολύ
περισσότερο από το 41%, για το οποίο υπερηφανεύεστε τόσους
µήνες. Οι ίδιοι σας οι ψηφοφόροι δεν σας πιστεύουν πια.

Αύριο, κύριοι της Κυβέρνησης, πάλι εδώ θα είµαστε. Εσείς θα
συνεχίζετε τις αισχρές πολιτικές σας και εµείς, το ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής, θα συνεχίσουµε να ασκούµε σοβαρή και αιχµηρή
αντιπολίτευση. Η τραγωδία, όµως, των Τεµπών δεν θα ξεχαστεί.
Εµείς θα συνεχίσουµε µέχρι τη δικαιοσύνη και να είστε σίγουροι
ότι, εν τέλει, τα Τέµπη είναι αυτά που θα οδηγήσουν στην κατάρ-
ρευση του δυστοπικού κράτους που χτίζετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε για τον χρόνο.

Κυρία Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, είναι φανερό ότι η πρόταση δυσπιστίας της
Αντιπολίτευσης αποτελεί µια ακόµα κίνηση πολιτικής απελπισίας.
Και δεν είναι ασφαλώς η πρώτη φορά, αλλά νοµίζω ότι σήµερα
ξεπερνάει κάθε προηγούµενο.

Τι συνέβη τις τελευταίες µέρες; Με πρωτοβουλία του ΠΑΣΟΚ
κατατέθηκε η πρόταση που συζητούµε σήµερα, µετά από ένα δη-
µοσίευµα ως δήθεν πρόσθετου στοιχείου για ένα υλικό που βρί-
σκεται ακέραιο στη δικαιοσύνη και έχει παρουσιαστεί στα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης πριν από έναν χρόνο.

Θα πρέπει, λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, να
απαντήσετε σε εµάς, στην Εθνική Αντιπροσωπεία, αλλά και σε
ολόκληρο τον ελληνικό λαό για τα πραγµατικά κίνητρα αυτής της
πρωτοβουλίας. Η έλλειψη και µη προσκόµιση οποιουδήποτε
στοιχείου, αλλά ταυτόχρονα και η εµµονική ρητορική περί δήθεν
ευθύνης και εµπλοκής του Πρωθυπουργού προφανώς στόχο
έχουν και πάλι τη δηµιουργία εντυπώσεων.

Κατηγορείτε την Κυβέρνηση για συγκάλυψη. Αλήθεια, διερω-
τάται κανείς πού ακριβώς υπάρχει η συγκάλυψη, τη στιγµή που
δεν έχει διατυπωθεί καµµία κατηγορία από κανένα κόµµα, ώστε
να έρθει να την απορρίψει η Κυβέρνηση; Ποιο από τα κόµµατα
που µας καταγγέλλουν για συγκάλυψη διατύπωσε συγκεκριµέ-
νες κατηγορίες; Είναι µια φράση που παράγει ειδησεογραφικούς
τίτλους, δηµιουργεί εντυπώσεις.

Όµως, πέρα και πάνω από τους τίτλους, υπάρχουν οι οικογέ-
νειες των θυµάτων, που θρηνούν αγαπηµένα τους πρόσωπα, που
δεν ενδιαφέρονται για πολιτικά παιγνίδια και θα πρέπει όλοι να
δείξουµε τον πρέποντα σεβασµό σε όλους αυτούς τους ανθρώ-
πους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υπόθεση για το τραγικό δυ-
στύχηµα των Τεµπών βρίσκεται στη δικαιοσύνη. Η δικαιοσύνη
ερευνά σε βάθος, εξετάζει πραγµατογνώµονες, εξετάζει µάρτυ-
ρες και δεν εξαιρεί κανέναν από την αναζήτηση ευθυνών που
µπορεί να υπάρχουν.

Επικαλείστε, παράλληλα, δήθεν παραβίαση του κράτους δι-
καίου. Η Νέα Δηµοκρατία υπηρετεί εδώ και πενήντα χρόνια, µε
συνέχεια και συνέπεια, τόσο ως κυβέρνηση όσο και ως αντιπολί-
τευση, τους θεσµούς του κράτους δικαίου.

Επικαλείστε το κράτος δικαίου τη στιγµή που γνωρίζετε τη
σειρά των πρόσφατων πρωτοβουλιών για την προστασία των θε-
σµών, όταν µε πρωτοβουλία µας εκσυγχρονίστηκε η διαδικασία
άρσης του απορρήτου των επικοινωνιών, µε διασφάλιση των
απαιτούµενων εγγυήσεων, όταν καθορίστηκε η διαδικασία άρσης
του απορρήτου για πολιτικά πρόσωπα, θεσπίζοντας επιπλέον δι-
κλίδες ασφαλείας, µε υπογραφές από δύο εισαγγελείς, και όταν
ενισχύουµε ακόµα περισσότερο τη δηµοκρατία µε τη µεγάλη µε-
ταρρύθµιση για την επιστολική ψήφο. Μετά από δεκαετίες εκλο-
γικών αναµετρήσεων, δίνουµε τη δυνατότητα σε εκλογείς
Έλληνες που ζουν στο εξωτερικό να µπορούν να ασκούν το εκλο-
γικό τους δικαίωµα από τον τόπο διαµονής τους µέσω της επι-
στολικής ψήφου.

Να αναφερθώ, λοιπόν, εδώ και στο θέµα που έχει προκύψει
σχετικά µε την αποστολή των ηλεκτρονικών διευθύνσεων εκλο-
γέων και που η Αντιπολίτευση προσπαθεί να εργαλειοποιήσει και
να το ταυτίσει µε την επιστολική ψήφο και την Κυβέρνηση. Αυτό
που έγινε είναι ατυχέστατο, είναι ασφαλώς καταδικαστέο.

Η Κυβέρνηση έχει καταστήσει σαφές ότι δεν θέλει να πλανών-
ται αναπάντητα ερωτήµατα και για τον λόγο αυτόν διατάχθηκε
από την πρώτη στιγµή εσωτερική έρευνα, παράλληλα βεβαίως
µε την έρευνα που διεξάγει η Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δε-
δοµένων και το Υπουργείο Εσωτερικών, παράλληλα βέβαια και
µε τη λειτουργία της δικαιοσύνης.

Βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρα από τις σηµαν-
τικές παρεµβάσεις που αφορούν τους θεσµούς, η Κυβέρνηση
εργάζεται σε όλα τα πεδία για τη διασφάλιση της πολιτικής και
οικονοµικής σταθερότητας. Στο πεδίο της οικονοµίας, η Ελλάδα
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όχι µόνο επιδεικνύει ισχυρές αντοχές, παρά τη δύσκολη συγκυ-
ρία, αλλά εµφανίζει και αξιοσηµείωτη δυναµική και θετικές προ-
οπτικές. Αποτελέσµατα τα οποία αναγνωρίζονται από διεθνείς
οργανισµούς και φορείς. 

Η Κυβέρνηση εφαρµόζει µια πολιτική που παράγει αποτελέ-
σµατα για την οικονοµία και οφέλη για την κοινωνία. Έχουµε µεί-
ωση ανεργίας, υψηλές επιδόσεις στις εξαγωγές, πολιτική
µείωσης των φορολογικών συντελεστών, τη στήριξη µε κάθε
τρόπο των νοικοκυριών, της οικογένειας, των ανέργων, µε στα-
θερή αύξηση των µισθών στη χώρα µας κατά την τελευταία τε-
τραετία, µε διαδοχικές αυξήσεις του κατώτατου µισθού.
Επιτεύγµατα που οφείλονται στις προσπάθειες όλης της ελληνι-
κής κοινωνίας, αλλά και σε µια αποτελεσµατική δηµοσιονοµική
πολιτική, στην πολιτική σταθερότητα, στην αντιµετώπιση αλλε-
πάλληλων σοβαρών και παγκόσµιων κρίσεων. 

Και, βεβαίως, δεδοµένη και καθοριστική είναι και η συµβολή
του τουρισµού στα αποτελέσµατα αυτά. Συµβολή που δεν περιο-
ρίζεται µόνο σε οικονοµικά αποτελέσµατα, αλλά έχει και ισχυρό
κοινωνικό πρόσηµο. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει
θέσει εξαρχής την ανάπτυξη του τουρισµού ως προτεραιότητα
στην προσπάθεια ανάταξης της οικονοµίας και στήριξης της κοι-
νωνικής συνοχής. 

Τα αποτελέσµατα για τη χρονιά που µας πέρασε, µιας χρονιάς
αναφοράς για τον τουρισµό στη χώρα µας, επιβεβαιώνουν την
ανθεκτικότητα και τη δυναµική του ελληνικού τουρισµού, ενώ και
οι εκτιµήσεις του 2024 µάς επιτρέπουν να αισιοδοξούµε. Δεν µέ-
νουµε, όµως, στις παρούσες θετικές επιδόσεις. Με µακροπρό-
θεσµη στόχευση εργαζόµαστε για να µεγιστοποιήσουµε τα
οφέλη από την τουριστική ανάπτυξη, αλλά και για να διασφαλί-
σουµε τα οφέλη αυτά για τις επόµενες γενιές. Βάσει λεπτοµε-
ρούς σχεδιασµού δηµιουργούµε τις συνθήκες για µια νέα αρχή
για τον ελληνικό τουρισµό. Διαµορφώνουµε τις προϋποθέσεις
για ένα βιώσιµο µέλλον για τον ελληνικό τουρισµό, µε όραµα και
στόχο τη βιωσιµότητα των προορισµών µας και του τουριστικού
προϊόντος, µε µέριµνα για την προστασία του φυσικού και του
πολιτιστικού περιβάλλοντος, αλλά και για µια ανάπτυξη που θα
αφορά το σύνολο της κοινωνίας και θα οδηγεί σε συλλογική πρό-
οδο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σηµερινή συζήτηση είναι µια ευ-
καιρία να συνειδητοποιήσουµε µε πόση ευκολία διακινούνται ψέ-
µατα, fake news ή θα µπορούσαµε ακόµα να πούµε και non news
και πόσο εύκολα κάποιοι µπορούν να δελεαστούν από την ανέ-
ξοδη και ανεύθυνη επιλογή του λαϊκισµού και να γίνουν εκφρα-
στές και αναµεταδότες του λαϊκισµού. Αυτό είναι σίγουρα το
λιγότερο που χρειάζεται η χώρα στην παρούσα συγκυρία, µισό
αιώνα µετά τη Μεταπολίτευση και καθώς βρισκόµαστε στο ξεκί-
νηµα µιας νέας εποχής προόδου. 

Οι πρόσφατες δε δηλώσεις του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ είναι
προσβολή για τους θεσµούς και τη δηµοκρατία. Και αναφέροµαι
στην πρόταση για πρόσκληση διεθνών παρατηρητών στις εκλο-
γές. Σίγουρα δεν εξυπηρετούν αυτόν τον εθνικό στόχο και, πάν-
τως, δεν αντέχουν σε σοβαρή κριτική. Σταµατήστε, λοιπόν,
κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, επιτέλους να παίζετε µε
τους θεσµούς. Σε όλες, άλλωστε, τις εκλογές που έχουν γίνει
στην Ελλάδα, υπάρχουν παρατηρητές του Οργανισµού για την
Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη. Όλες οι εκλογικές
αναµετρήσεις που έχουν γίνει στη χώρα κρίθηκαν ελεύθερες και
δίκαιες. Παρεµβάσεις, λοιπόν, όπως αυτή του Προέδρου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ όχι µόνο εκθέτουν τη χώρα, αποτελούν στην ουσία και, δυ-
στυχώς, αµφισβήτηση εκ των έσω ενός κεκτηµένου που λέει ότι
στην Ελλάδα διεξάγονται ελεύθερες και δίκαιες εκλογές. Αλή-
θεια, αµφισβητεί τελικά ο ΣΥΡΙΖΑ και ο Αρχηγός του τον τρόπο
διεξαγωγής των εκλογών στη χώρα µας; Και ακόµα αµφισβητεί
τα αποτελέσµατα των εκλογικών αυτών διαδικασιών; 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να
επαναλάβω µία λέξη: σεβασµός. Να σεβαστούµε τον πόνο των
ανθρώπων που θρηνούν, να σεβαστούµε την κοινωνία που µας
ακούει και απαιτεί από όλους µας ήθος και ενσυναίσθηση. Να
αφήσουµε την ελληνική δικαιοσύνη να επιτελέσει απερίσπαστη
το έργο της, να δείξουµε ωριµότητα και να σταθούµε στο ύψος
των περιστάσεων. Η δικαιοσύνη, που όλοι και όλες αναζητάµε,

είναι το βασικό στοιχείο διαφύλαξης των δηµοκρατικών θεσµών,
είναι η προϋπόθεση για ένα υγιές πολιτικό περιβάλλον. Μην το
δυναµιτίζετε, λοιπόν, µην το ναρκοθετείτε. Με ένα υγιές πολιτικό
περιβάλλον θα πρέπει σε λίγους µήνες να πάµε σε ακόµα µία κρί-
σιµη εκλογική αναµέτρηση, εκεί που οι πολίτες θα κρίνουν ποια
πολιτική δύναµη µπορεί να εγγυηθεί τη σταθερότητα και την
πρόοδο, θα κρίνουν και ποιοι επιχειρούν να ξαναβάλουν τη χώρα
σε περιπέτειες. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, επί της πρότασης δυσπιστίας καταψηφίζουµε
και, βεβαίως, θα απαντήσει η Βουλή όπως αρµόζει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο.

Ο κ. Μαρκογιαννάκης έχει τον λόγο. Αµέσως µετά θα µιλήσει
ο κ. Αυλωνίτης και ο κ. Δερµεντζόπουλος και µετά ο Υπουργός. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω επιλέξει συνειδητά στην
οµιλία µου να είµαι πολύ συνοπτικός επί των πραγµατικών περι-
στατικών µετά την τραγωδία, αφού αυτά έχουν ειπωθεί τόσες
πολλές φορές από προηγούµενους οµιλητές. 

Η πρόταση δυσπιστίας προς την κυβέρνηση αποτελεί το κο-
ρυφαίο θεσµικό όπλο στα χέρια της αντιπολίτευσης για τον
έλεγχο της κυβερνητικής πλειοψηφίας στο κοινοβουλευτικό µας
σύστηµα, κάτι το οποίο είναι γνωστό σε όλους. Η χρήση εποµέ-
νως αυτής της επιλογής έχει πάντοτε µεγάλη σηµασία, ακόµα
και όταν η κοινοβουλευτική αριθµητική δεν επιτρέπει την ευό-
δωσή της. Είναι στη θεσµική της λειτουργία εκεί που αποδίδουµε
τη σηµασία της πρότασης δυσπιστίας. Αυτό σηµαίνει ότι αντί-
στοιχα χαρακτηριστικά θα έπρεπε να έχει και ως προς το περιε-
χόµενό της µια τέτοια πρόταση, να σέβεται δηλαδή τη θεσµική
της λειτουργία και να προάγει τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες. 

Με τι έχουµε, όµως, να κάνουµε εδώ; Σύσσωµη η Αντιπολί-
τευση προσυπογράφει την πρόταση δυσπιστίας, κατηγορώντας
την Κυβέρνηση για µία δήθεν συγκάλυψη στην εθνική τραγωδία
των Τεµπών και γενικότερα για το κράτος δικαίου. 

Όµως, γιατί τώρα; Τι έχει µεταβληθεί από τη σκοπιά των δε-
δοµένων της έρευνας ή από πλευράς προόδου των διαδικασιών
διερεύνησης; Έχει µήπως ολοκληρωθεί η έρευνα από την
πλευρά της δικαιοσύνης; Ζητήθηκε µήπως από τη δικαιοσύνη η
διερεύνηση πολιτικών προσώπων, µε την αποστολή σχετικού υλι-
κού στη Βουλή; Κατατέθηκε από την Αντιπολίτευση κάποια συγ-
κεκριµένη πρόταση κατηγορίας προσωποποιηµένη; Όχι. 

Η απάντηση είναι ότι τίποτα από αυτά δεν έχει συµβεί. Ήρθε
όµως ένα δηµοσίευµα ενός µέσου ενηµέρωσης, το οποίο µας
πληροφορούσε εκτενώς για κάτι που είχε αποκαλυφθεί ήδη πριν
από έναν χρόνο. Ένα δηµοσίευµα για ένα αλλοιωµένο ηχητικό,
το οποίο δηµοσιεύθηκε στα µέσα και εντός λίγων εικοσιτετράω-
ρων είχε επί της ουσίας αποσυρθεί, καθώς είχε ήδη αποκαλυφθεί
ότι δεν ήταν ακριβές. Μέχρι και η κρατική τηλεόραση είχε ανα-
φερθεί σχετικά. 

Το επίµαχο υλικό που τροφοδότησε την κατάθεση της σηµε-
ρινής πρότασης δυσπιστίας ήταν δηµοσιογραφικό υλικό. Δεν κα-
τέστη ποτέ ανακριτικό υλικό. Η δικαιοσύνη έχει στα χέρια της την
πλήρη αποµαγνητοφώνηση των σχετικών συνοµιλιών, όπως της
την παρέδωσε η Ελληνική Αστυνοµία, περισσότερο από έναν
χρόνο τώρα. Για ποια συγκάλυψη εποµένως µιλάµε; Το ανακρι-
τικό υλικό είναι όλο στη διάθεση των ερευνητικών αρχών. 

Και όµως επιχειρείτε να εδραιωθεί στην κοινή γνώµη ότι αυτό
δεν συµβαίνει, ότι παρεµποδίζεται η έρευνα. Την ίδια στιγµή ο
Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ προχώρησε σε πρωτοφανείς και ανεπί-
τρεπτες δηλώσεις σχετικά µε τους δηµοκρατικούς µας θεσµούς.
Και δεν µιλάω για το κάλεσµά του να παραιτηθεί ο Πρωθυπουρ-
γός και η Κυβέρνηση. Εξάλλου, αυτά τα έχουµε ακούσει πολλές
φορές. Μιλάω για την αναφορά του Αρχηγού του στην ανάγκη
διεξαγωγής εκλογών µε την παρουσία διεθνών παρατηρητών,
κάτι που λέγεται για πρώτη φορά δεκαετίες τώρα, κάτι που βάλ-
λει ευθέως στην καρδιά της δηµοκρατίας µας, στην αξιοπιστία
των εκλογών που διεξάγονται. 

Δεν είναι πολιτικός καθωσπρεπισµός να µετράς τα λόγια σου,
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ακόµα περισσότερο δεν είναι καθωσπρεπισµός να αντιδράς όταν
ακούς ότι η Ελλάδα θα πρέπει να κάνει εκλογές υπό καθεστώς
διεθνούς παρατήρησης και µάλιστα όταν µετά από τον Αρχηγό
του έρχονται και αρκετά στελέχη και δηλώνουν ότι θα κατατεθεί
τέτοιο αίτηµα και θα κινηθούν διεθνώς αυτές οι διαδικασίες. Πρό-
κειται για έναν επικίνδυνο θεσµικό κατήφορο, µε δύο συγκεκρι-
µένες συνέπειες: Εκθέτει τη χώρα διεθνώς και υποσκάπτει την
πίστη των πολιτών στο δηµοκρατικό πολίτευµα. 

Χρειάζεται πολλή προσοχή σε αυτό το σηµείο και δεν βλέπω
να τη διαθέτει ούτε ο κ. Κασσελάκης ούτε το κοµµάτι του ΣΥΡΙΖΑ
που τον στηρίζει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ και ο Πρόεδρός του,
καταθέτοντας την πρόταση δυσπιστίας µε τους όρους που πε-
ριέγραψα, στην ουσία σύρονται πίσω από τον ΣΥΡΙΖΑ και µάλι-
στα της παλιάς περιόδου. Ευθυγραµµίζονται µε το
αντιπολιτευτικό ήθος και τη συµπεριφορά που ταλαιπώρησε τη
χώρα και την κοινωνία για πάνω από µία δεκαετία και, όπως φαί-
νεται, θα συνεχίσει. Ισοπεδωτικές λογικές, άκριτες κατηγορίες
και µία χαρακτηριστικά επικίνδυνη αµετροέπεια, επικίνδυνη για
τους θεσµούς και τη δηµοκρατία. 

Είδατε, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, πώς ανταποκρίθηκε ο
ΣΥΡΙΖΑ και ο Αρχηγός του στο κάλεσµα που τους κάνατε για να
συνυπογράψουν την πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης;
Τη µετέτρεψαν σε δυσπιστία κατά της δηµοκρατίας, σε δυσπι-
στία κατά των θεσµών της. Ζητούν όχι απλά τη διεξαγωγή εκλο-
γών, αλλά τη διεξαγωγή εκλογών µε την παρουσία αποστολών
διεθνών παρατηρητών από οργανισµούς και ξένες κυβερνήσεις.
Με αυτούς συντάσσεστε, αυτοί είναι οι πολιτικοί σας συνοδοιπό-
ροι. Θα πρέπει να προβληµατιστείτε. Υποτίθεται ότι εκπροσω-
πείτε ένα πιο κεντρώο κοµµάτι των πολιτών. Μετά µην έχετε
απορίες για το πώς σας βλέπουν ακριβώς αυτοί οι πολίτες και
για ποιους λόγους τελικά δείχνουν την εµπιστοσύνη τους στη
Νέα Δηµοκρατία και τον Κυριάκο Μητσοτάκη. Αυτό βεβαίως δεν
αφορά εµάς. Είναι δική σας επιλογή. 

Αυτό όµως που αφορά όλους µας και για µένα συγκεκριµένα
προσωπικά αποτελεί ιδιαίτερο κίνδυνο είναι η πιθανότητα ανα-
βίωσης του τοξικού κλίµατος της προηγούµενης δεκαετίας, η άρ-
νηση για την άρνηση, η αδιαφορία για τη θεσµική προστασία της
δηµοκρατίας µας, η µισαλλοδοξία και η εχθροπάθεια. Την ίδια
στιγµή, λουστράρονται και έρχονται περιποιηµένες στο προσκή-
νιο του δηµοσίου διαλόγου διάφορες θεωρίες συνωµοσίας, τις
οποίες ασπάζονται πολιτικές δυνάµεις που θα υπερψηφίσουν την
πρόταση δυσπιστίας. Όλα αυτά δηµιουργούν ένα τοξικό περι-
βάλλον. Αυτή τη διχαστική ρητορική του µίσους τη βλέπω να επα-
νέρχεται, αυτή τη φορά πατώντας πάνω σε µία εθνική τραγωδία
και τον ανείπωτο πόνο που σκόρπισε στους οικείους των θυµά-
των και το πένθος σε όλη την κοινωνία. Αυτά είναι ισχυρά συναι-
σθήµατα άξια πλήρως του σεβασµού όλων µας. Αυτό είναι,
όµως, και το όριο. 

Δεν χτίζονται πολιτικές πάνω στα συναισθήµατα των πολιτών.
Όσες φορές το πολιτικό σύστηµα προέταξε το θυµικό έναντι του
ορθού λόγου, το εγχείρηµα απέβη επικίνδυνο. Ας µην το επανα-
λάβουµε. Μην οδηγήσουµε τη χώρα και την κοινωνία στις ευρωε-
κλογές µε τη µισαλλοδοξία, την καχυποψία, τον ευτελισµό των
θεσµών, τις θεωρίες συνωµοσίας και την εχθροπάθεια. Το
έχουµε ξαναζήσει και ως νέος άνθρωπος δεν θέλω να το ξαναδώ. 

Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Αυλωνίτη, έχετε τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι συνάδελφοι, δεν µου άρεσε καθόλου η εικόνα µετά την
οµιλία του κ. Καραµανλή όλοι εσείς να τον χειροκροτήσετε. Δη-
λαδή θα του δώσετε και βραβείο από ό,τι φαίνεται. 

Ένα άλλο που δεν µου άρεσε είναι ότι ο κ. Γεωργιάδης µε εµ-
µονική επιχειρηµατολογία έλεγε ότι αυτό που συνέβη στα Τέµπη
δεν είναι έγκληµα, είναι δυστύχηµα. Πλήρης άγνοια, εντυπω-
σιακή άγνοια! Δεν υπάρχουν δικηγόροι εδώ µέσα; Υπάρχουν
προφυλακισµένοι άνθρωποι. Δεν είναι έγκληµα, έτσι; Είναι δυ-
στύχηµα ή τουλάχιστον µόνο δυστύχηµα. 

Έχω την εντύπωση ότι λείπει η αξιοπρέπεια, αγαπητοί µου συ-
νάδελφοι. Η αξιοπρέπεια είναι σπουδαίο προτέρηµα για τον άν-
θρωπο. Μάλιστα ένας από εσάς είπε ότι αν συνέβαινε και ήµουν
εγώ Υπουργός θα αυτοκτονούσα. Μην πω τι έλεγαν άλλοι συνά-
δελφοί σας. Εσείς ούτε τα ακούσατε αυτά, δεν τα ακούσατε. 

Αλλά ας µιλήσουµε λίγο µε ψυχραιµία. Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καταγγέλλετε, αµέσως µόλις είδατε την πρόταση δυ-
σπιστίας, όλους εµάς ως ενεργούµενα ουσιαστικά οικονοµικών
συµφερόντων. Δηλαδή από ό,τι φαίνεται το προηγούµενο Σαβ-
βατοκύριακο τα οικονοµικά αυτά συµφέροντα κάλεσαν στο ίδιο
τραπέζι τον κ. Ανδρουλάκη, τον κ. Φάµελλο -ο κ. Κασσελάκης δεν
ήταν εδώ-, τον κ. Χαρίτση και την κ. Κωνσταντοπούλου και απο-
φάσισαν όλοι µαζί -ειρωνεύοµαι τώρα, φαντάζοµαι το καταλαβαί-
νετε- να κατατεθεί πρόταση δυσπιστίας. Ειλικρινά το πιστεύετε
αυτό; 

Το πιστεύετε, κύριε Τσιάρα; Δεν το πιστεύετε.
Δουλεύετε τον κόσµο και εσείς. Με τον κ. Κασσελάκη ασχολή-

θηκε ο κ. Πλεύρης. Του πήρε να µάθει να βηµατίζει καλά και
επλήγη το εθνικό του ιδεώδες του κ. Πλεύρη. 

Εγώ θα σας πω κάτι. Ζητώ από εσάς και θα αποδεχθώ το αφή-
γηµά σας και θα καταψηφίσω την πρόταση δυσπιστίας, αν απαν-
τήσετε, κύριε Βορίδη, σε ορισµένα ερωτήµατα. Ωραία, το
συµφωνήσαµε. 

Πρώτη, λοιπόν, σηµαντική ερώτηση. Θα µου πείτε όνοµα, επώ-
νυµο και διεύθυνση των οικονοµικών συµφερόντων που µας
έβαλε για να καταθέσουµε σήµερα, προχθές την πρόταση δυ-
σπιστίας. 

Δεύτερον, ξέρουν όλοι οι Βουλευτές, έχετε πει, σας το είπα
και προχθές, ότι πιστεύετε στην ελληνική δικαιοσύνη. Δεν πι-
στεύετε; Πιστεύετε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αυτό το
απάντησα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Για πείτε µου, λοι-
πόν, σας παρακαλώ, τα µη πολιτικά πρόσωπα δεν πηγαίνουν
στην τακτική δικαιοσύνη; Οι Βουλευτές και οι Υπουργοί πού πη-
γαίνουν; Στη Βουλή. Ή θα άρουµε την ασυλία των Βουλευτών ή
θα ακολουθηθεί ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών, συµφωνούµε;
Γιατί λέτε σώνει και καλά ότι εµείς θέλουµε να χύσουµε άπλετο
φως στη δικαιοσύνη και όλα τούτα τα πράγµατα, αφού η δικαιο-
σύνη έχει επιληφθεί, η τακτική δικαιοσύνη; Μπορείτε να µας
πείτε για τα πολιτικά πρόσωπα, δηλαδή τον κ. Καραµανλή -ένας-
, τον κ. Τριαντόπουλο -δύο- και για τον τρίτο, που µου διαφεύγει
το όνοµά του και ζητώ συγγνώµη, τι θα κάνετε; Τι σκέφτεστε να
κάνετε; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα κάνετε
πρόταση;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κάθε φορά που κά-
νουµε µια πρόταση τη βάζετε στο αρχείο εσείς ως δικαστές. Δεν
είναι ντροπή; 

Αφού, λοιπόν, θέλετε να χύσετε άπλετο φως και, όπως σας
είπα και την άλλη φορά, πάνω από τον κ. Καραµανλή υπάρχει
ένα σύννεφο, όπως και πάνω από τη δική σας Κοινοβουλευτική
Οµάδα, ένα σύννεφο πλανιέται, από τα ψέµατα που λέµε εµείς,
από τα ψέµατα που λένε οι γονείς των αδικοχαµένων παιδιών,
ότι ευθύνεται ο κ. Καραµανλής ή κάποιος εν πάση περιπτώσει
πολιτικός ευθύνεται, αυτή, λοιπόν, την ύβρη προς το πρόσωπό
σας, προς τον κ. Καραµανλή, πώς θα την ξεπλύνει αυτός ο άν-
θρωπος; Γιατί δεν τον βοηθάτε να την ξεπλύνει; 

Πείτε µου, σας παρακαλώ, τι είναι καλύτερο -δεν µου απαντή-
σατε την άλλη φορά-, ευθέως σας το λέω, τι είναι πιο καλό για
τον Καραµανλή; Να πάρει µια αθωωτική απόφαση και να τον βοη-
θήσετε σε αυτό και να πάτε να συστήσετε προανακριτική επι-
τροπή ή να πάει στις Σέρρες και να λέει ότι απαλλάχτηκε από την
πλειοψηφία της Βουλής; Πείτε µου ως δικηγόρος και ως άνθρω-
πος. Να κοιµάται ελεύθερος, συµβουλέψτε τον. 

Και εµείς λέµε τώρα «πάµε όλοι µαζί προανακριτική επιτροπή».
Πείτε, το κάνετε; Γιατί, αν εµείς κάνουµε αίτηση για προανακρι-
τική επιτροπή, εσείς µε την πλειοψηφία; Η πλειοψηφία δεν είναι
πάντοτε δηµοκρατική, ενίοτε λειτουργεί και δικτατορικά η πλει-
οψηφία, όπως στην προκειµένη περίπτωση. Θέλετε σώνει και
καλά να απαλλάξετε τον κ. Καραµανλή. Γιατί δεν τον αφήνετε να
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πάει στη δικαιοσύνη; Την όποια δικαιοσύνη. Ειρήσθω εν παρόδω,
όλοι λέτε ότι τη σέβεστε. Αµ δε, που τη σέβεστε. 

Να σας πω και κάτι άλλο. Πείτε µου, λοιπόν, σας παρακαλώ,
αφού τη σέβεστε τη δικαιοσύνη, ο κ. Καραµανλής ελέγχθηκε από
την εισαγγελέα της Ευρώπης, την ευρωπαϊκή εισαγγελία, και έρ-
χεται ένα χαρτί και σας λέει «εγώ υποψιάζοµαι ότι ο κ. Καραµαν-
λής ζηµίωσε την Ευρωπαϊκή Ένωση µε 2.700.000». Η Ευρωπαία
εισαγγελέας σάς το λέει. Και τι ζητάει; «Ερευνήστε το και στείλτε
το στην ελληνική δικαιοσύνη». Εσείς, που τη σέβεστε την ελλη-
νική δικαιοσύνη, γιατί απορρίψατε την προανακριτική που είχαν
προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ τις προάλλες; Δεν τη σέβεστε
τη δικαιοσύνη, κύριε Βορίδη; Πείτε µου, σας παρακαλώ. 

Το περίεργο σε όλη την ιστορία είναι το εξής, ότι ελέγχεται ο
κ. Καραµανλής από την Ευρωπαία εισαγγελέα, τον απαλλάξατε
και οι υπόλοιποι κάτω από αυτόν υπηρεσιακοί παράγοντες διώ-
κονται σε βαθµό κακουργήµατος για απιστία και για 15.000.000,
λέει βρήκαν και επιπλέον. Και έχει επιδοθεί σε αυτούς τους είκοσι
δύο το κατηγορητήριο, το οποίο έχω διαβάσει και ήταν στοιχείο
της ποινικής δικογραφίας.

Ακούστε, λοιπόν, πολιτική και ανθρώπινη εντιµότητα. Αυτός
που υπέγραψε την απόφαση για τα 2.700.000, ο Καραµανλής,
δεν ελέγχεται ποινικά µε την πλειοψηφία κι όλοι από κάτω είναι
κατηγορούµενοι σε βαθµό κακουργήµατος. Υπάρχει περίπτωση
να µπούνε φυλακή. Πείτε µου, σας παρακαλώ: Τη σέβεστε τη δι-
καιοσύνη ή δεν τη σέβεστε τη δικαιοσύνη; Η δικαιοσύνη, λοιπόν,
θα πρέπει να ακολουθηθεί για τους υπόλοιπους, τους υφιστάµε-
νους, και όχι για τον πολιτικό προϊστάµενο, ο οποίος εξέδωσε
την απόφαση η οποία ελέγχεται ως παράνοµη και ζηµίωσε κατά
2.700.000 την Ευρώπη. Πείτε µου: Αυτή την πολιτική σας πώς την
κρίνετε;

Να σας πω και κάτι άλλο. Η αιτιώδης συνάφεια που συζητή-
σαµε και προχθές. Λέτε συνεχώς για τη σύµβαση 717, η οποία
σας βολεύει, γιατί είναι χρονικά πιο µακριά από τη σχέση αιτίας
και αποτελέσµατος. Σαράντα πέντε µήνες, κύριε Βορίδη µας,
είχε καεί η τηλεδιοίκηση στον σταθµό της Λάρισας, στη Ζάχαρη.
Είχε καεί, καταστράφηκε και λειτουργούσε µε την κονσόλα µε τα
κλειδιά. Δεν τη φτιάξατε. Δεν την έφτιαξε ο κ. Καραµανλής, ενώ
το ήξερε. Για πείτε µου: Έχει αιτιώδη σχέση η παράλειψη αυτή
µε το ζηµιογόνο αποτέλεσµα, όταν η επιτροπή του κ. Γεραπε-
τρίτη λέει ότι, αν λειτουργούσε η τηλεδιοίκηση, θα υπήρχαν µη-
δενικές πιθανότητες να γίνει το έγκληµα; 

Ωραία. Εσείς λέτε ότι µόνο υπάρχει το ανθρώπινο λάθος, το
οποίο η πλειοψηφία στην εξεταστική επιτροπή το προσδιορίζει
προσωπικά στον σταθµάρχη και σε δύο ανθρώπους που είναι
σκοτωµένοι, στους δύο µηχανοδηγούς. Δηλαδή, ο µόνος ο
οποίος ευθύνεται είναι ο σταθµάρχης. Και όλα αυτά τα λεφτά
που δαπανούµε για να φτιάξουµε το σύστηµα ασφαλές, όλα
αυτά τα συστήµατα που θέλουµε να εφαρµόσουµε και χαλάµε
του κόσµου τα εκατοµµύρια, γιατί τα κάνουµε; Τα κάνουµε για
την περίπτωση κατά την οποία υπάρχει ανθρώπινο λάθος να το
προλάβουν. 

Πόσες φορές έχετε ακούσει εδώ µέσα και πόσες φορές το
άκουσα εγώ στην τετράµηνη παρακολούθηση της εξεταστικής
επιτροπής που ήµουν µέλος; Όλοι έλεγαν ότι, αν λειτουργούσε
η τηλεδιοίκηση, αν είχε φτιαχτεί η τηλεδιοίκηση ή εν πάση περι-
πτώσει αν ολοκληρωνόταν η 717, δεν υπήρχε περίπτωση να γίνει
το έγκληµα. Διότι, αν λειτουργούσε το σύστηµα αυτό και έβλεπε
δύο τρένα να τρέχουν πάνω στις ίδιες ράγες, το ίδιο το σύστηµα
θα λειτουργούσε έτσι.

Και έρχεται ο κ. Καραµανλής, τον οποίο χειροκροτήσατε, και
είχε βάλει µε δική του απόφαση, ενέκρινε την πρόσληψη του
σταθµάρχη αυτού και µάλιστα µε αναδροµική ισχύ, για να καλύ-
ψει την παράνοµη απόφαση του ΟΣΕ, που πήραν έναν άνθρωπο
πενήντα επτά ετών και τον έβαλαν στο σταθµό της Λάρισας, που
περνάνε πενήντα επτά επιβατικά τρένα κάθε µέρα και είκοσι πε-
ρίπου εµπορικές αµαξοστοιχίες! Ήταν µόνος του! Και αυτός
ήταν πενήντα επτά χρονών! Και όλοι λένε ότι κάνεις κακό άµα
τον βάλεις αυτόν τον άνθρωπο. 

Τελειώνω µε αυτό. Κύριε Βορίδη, σε µία ερώτηση που σας κά-
ναµε εµείς οι Βουλευτές για το τι γίνεται µε τον σταθµάρχη, αν
µπήκε νόµιµα ή όχι, ξέρετε τι απαντήσατε; Το θυµάστε, ε; Σα-

ράντα δύο σε πρώτη φάση ενέκρινε ο Υπουργός Εσωτερικών,
µετά το έκαναν σαράντα οκτώ και ο Πρωθυπουργός το επικύ-
ρωσε το πενήντα επτά.

Πείτε µου: Υπάρχει αιτιώδης σχέση της πράξης του αυτής…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κύριε Αυλωνίτη.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ. Είχα

πάρα πολλά να πω. Ας πάνε τα χαρτιά στην άκρη. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία, ευ-

χαριστούµε πάρα πολύ. 
Ο κ. Δερµεντζόπουλος και αµέσως µετά ο Υπουργός, ο κ. Μα-

ρινάκης. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκίνησε χθες µια κοινοβουλευ-

τική διαδικασία η οποία θεωρείται κορυφαίο µέσο για την άσκηση
κοινοβουλευτικού ελέγχου. Σκοπός από την πλευρά αυτών που
άσκησαν την πρόταση δυσπιστίας είναι η απώλεια δεδηλωµένης
της Κυβέρνησης και η παραίτησή της. Η άσκηση, λοιπόν, αυτού
του µέσου είναι θεµιτή και θεσµική. Στην πραγµατικότητα, όµως,
βέβαια ασκείται κοινοβουλευτικός έλεγχος για ένα ζήτηµα για το
οποίο συζητάµε ενδελεχώς εδώ και πολλούς µήνες -και καλώς-,
αλλά δεν προέκυψε κάποιο νέο στοιχείο. 

Και η αλήθεια είναι πολύ απλή. Δύο µήνες πριν τις ευρωεκλο-
γές µοναδικός σκοπός των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης είναι
να βελτιώσουν τις δηµοσκοπικές τους αποδόσεις. Τους τελευ-
ταίους µήνες, ξέρετε, υπάρχει µια κοινή διαπίστωση στην ελλη-
νική κοινωνία, κάτι που κυρίως ακούγεται και όχι από άτοµα της
παράταξής µας. Δεν υπάρχει Αντιπολίτευση. Η ελληνική κοινω-
νία, ώριµη αρκετά έπειτα από πολιτικούς τυχοδιωκτισµούς, πα-
ρακολουθεί, αντιλαµβάνεται και αναγνωρίζει. Δεν παρατήρησε
απλά, αλλά ψήφισε και διαµόρφωσε τα ποσοστά των κοµµάτων
στις προηγούµενες εκλογές. Έχει αντιληφθεί, λοιπόν, πως υπάρ-
χει έλλειψη µιας δηµιουργικής αντιπολιτευτικής εναλλακτικής
πρότασης. 

Πολλοί είναι αυτοί που πίστευαν πως ύστερα από τις παλινω-
δίες της περιόδου ’15-’19 θα επικρατούσε η πολιτική ωριµότητα
σε µια σειρά ζητηµάτων, ειδικότερα σε ζητήµατα που αφορούν
εθνικά θέµατα ή διαχείρισης κρίσεων. Κι όµως, γίναµε όλοι µάρ-
τυρες πως αυτές οι απαραίτητες, για άλλους αυτονόητες, συναι-
νέσεις, είτε είχαν να κάνουν µε τα ελληνοτουρκικά, µε την
πανδηµία ή µε την κλιµατική αλλαγή, δεν έλαβαν ποτέ τόπο. 

Η κοινωνία, οι συµπολίτες µας όχι απλά το αντιλήφθηκαν, το
βίωσαν και αποφάσισαν να ανανεώσουν την εµπιστοσύνη σε µια
κυβέρνηση που και πρόγραµµα και όραµα έχει, που διαχειρί-
στηκε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο κρίσεις, πρωταγωνίστησε
σε πρωτοβουλίες, µε αποτέλεσµα να αποτελεί πλέον παράδειγµα
και όχι βαρίδι σε διεθνές περιβάλλον. 

Και αυτό οδήγησε δυνάµεις που τρέφονται και αναδύονται από
τον λαϊκισµό, από την τοξικότητα και τη διχόνοια, άλλες να δια-
σπαστούν, άλλες να γελοιοποιηθούν, άλλες να προσπαθούν να
επαναλάβουν τακτικές του παρελθόντος εφεύρεσης σκανδάλων,
άλλες να συνωµοσιολογούν και όλες µαζί παράλληλα να αντα-
γωνίζονται µεταξύ τους στη χρήση της πιο ακραίας ρητορικής. 

Το πολιτικό τους, λοιπόν, κενό, η έλλειψη ηγεσίας τους, είτε
κυριολεκτικά είτε µεταφορικά, τους οδηγεί στο να βάλλουν χωρίς
δισταγµό εναντίον θεσµών ή θεσµικών λειτουργιών του κράτους
µας, που για χρόνια κάποιοι έδιναν αγώνες. Δεν αφήνουν απλά
υπονοούµενα, αλλά µιλάνε ξεδιάντροπα και λένε ότι δεν υπάρχει
δικαιοσύνη. Δυσφηµούν µε µεγάλη ευκολία την πατρίδα µας στο
εξωτερικό, φτάνοντας στο σηµείο να συγγράφουν ψηφίσµατα
για διακοπή της χρηµατοδότησής της. Εφευρίσκουν δήθεν προ-
βλήµατα στην ελευθερία του Τύπου, όταν όλη µέρα είναι στα κα-
νάλια και διατυπώνουν απόψεις. Είναι ένα πολιτικό προσωπικό,
λοιπόν, σε παρακµή, που υποστηρίζουν εµµέσως πλην σαφώς
πως αµφισβητούν ακόµα και την εγκυρότητα των εκλογών. Υπάρ-
χει µια άρνηση στο να αναγνωρίσουν την αντιπολιτευτική τους
ανικανότητα και µία παρακµή που φιλοδοξούν να παρασύρουν
τους πάντες. 
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Αποκορύφωµα όλων αυτών των πράξεων είναι η εκµετάλλευση
µιας εθνικής τραγωδίας. Το δυστύχηµα στα Τέµπη έχει αποτυ-
πωθεί και θα είναι πάντα αποτυπωµένο στη συλλογική µας
µνήµη. Τον σεβασµό µας, όµως, στη µνήµη των ανθρώπων που
χάθηκαν κάποιοι τον είδαν σαν αδυναµία. Το να αφήνεις τη δι-
καιοσύνη ελεύθερη, ανεξάρτητη, µακριά από πολιτικά συµφέ-
ροντα κάποιοι βρήκαν αφορµή να το πουν ως συγκάλυψη.
Χρησιµοποιώντας τους συγγενείς, τους φίλους των θυµάτων,
αλλά και την ελληνική κοινωνία που επιζητά δικαίωση, έχουν ως
πραγµατική επιδίωξη το πολιτικό τους όφελος. 

Εµείς θέλουµε και θα απονεµηθεί δικαιοσύνη. Στεκόµαστε
δίπλα στους συγγενείς των θυµάτων. Δεν θέλουµε και δεν θα
αφήσουµε να ξεχαστεί η τραγωδία στα Τέµπη. Με την ίδια ευκο-
λία, βέβαια, που κάποιοι εκστοµίζουν σε αυτή την Αίθουσα κατη-
γορίες συγκάλυψης, είναι ξεκάθαρο πως υπάρχει πολιτική
εκµετάλλευση. Και δεν υπάρχει µεγαλύτερη προσβολή για τη δη-
µοκρατία και για το κράτος δικαίου από την αµφισβήτηση της δι-
καιοσύνης, την αµφισβήτηση εκλογικών διαδικασιών. 

Επιδιώκουν, λοιπόν, κάποιοι να µας οδηγήσουν πίσω στην πα-
ρακµή, είτε γιατί ο Αρχηγός τους δεν τραβάει είτε γιατί ακόµα
δεν γνωρίζει και µαθαίνει είτε γιατί ως Αρχηγός τους είναι αδί-
στακτος και σπέρνει θεωρίες που δηλητηριάζουν την κοινωνία
µας. Ο βασικός, όµως, λόγος που βλέπετε, συνάδελφοι, αυτόν
τον διαγωνισµό µεταξύ τους, αυτή την κλιµάκωση σε όλες αυτές
τις ακραίες διατυπώσεις, είναι οφθαλµοφανής. Έτσι έχουν µάθει
και δεν µπορούν να κάνουν διαφορετικά. 

Γνωρίζει η ελληνική κοινωνία πως δεν έχουν απαντήσεις στα
µικρά και στα µεγάλα προβλήµατα. Όσο πλησιάζουν οι εκλογές,
δεν θα απολογηθούν οι σοσιαλιστές, οι αριστεροί για τους αγρό-
τες, για το ότι εξαιτίας τους υπάρχει µια βίαιη «πράσινη» µετά-
βαση, µε αδιανόητους ρυθµούς προσαρµογής. 

Θα αποφύγουν να αναφέρουν πως προσπάθησαν να κόψουν
τη χρηµατοδότηση που απαιτείται για τη φύλαξη των συνόρων
µας. Θα εκστοµίσουν για την ακρίβεια παραδείγµατα κάποιων
χωρών που ακούγονται ωραία, αλλά παραπλανούν τον κόσµο και
δεν αναφέρουν πως έχουν αποτύχει στην πράξη. Άλλοι πάλι θα
καυτηριάσουν τη στάση µας, όπου µαζί µε τη συντριπτική πλει-
οψηφία των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στεκόµαστε δίπλα
σε µία χώρα που έχει δεχθεί εισβολή, αδιαφορώντας για το γε-
γονός ότι δεν συνορεύουµε και εµείς µε την Ελβετία ή το Λου-
ξεµβούργο. 

Η επιδίωξή τους, λοιπόν, είναι να εκµεταλλευτούν το θυµικό,
τις αγωνίες, τον πόνο των πολιτών. Προσπαθούν να εκµεταλλευ-
τούν πως µετά από πολλά χρόνια υπάρχει µια Κυβέρνηση που
διαχειρίζεται κρίσεις µε τρόπο συνετό, καταβάλλοντας προσπά-
θειες στήριξης των Ελλήνων πολιτών µε βάση τις δυνατότητες
της οικονοµίας, ώστε να µην µπλέξουµε ξανά σε εποχές µνηµο-
νίων. Μια Κυβέρνηση που έχει βελτιώσει την εικόνα στο εξωτε-
ρικό. Μια Κυβέρνηση που εφαρµόζει αυτά τα οποία είχε
υποσχεθεί στην παιδεία, στην άµυνα και την ασφάλεια, ενώ πα-
ράλληλα αντιµετωπίζει τεράστια ζητήµατα που έχει και όλη η Ευ-
ρώπη, που απασχολούν το σύνολο της Ευρώπης δηλαδή, όπως
είναι το δηµογραφικό ή η κλιµατική αλλαγή. 

Αυτή είναι η πραγµατική εικόνα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
και αυτή την πραγµατικότητα αναγνωρίζουν και οι συµπολίτες
µας. Οι πολίτες αντιµετωπίζουν πολλά προβλήµατα και ορθά
έχουν απαιτήσεις. Η κριτική τους είναι ακριβώς όπως την είχαµε
ζητήσει, αυστηρή. Στις επερχόµενες, λοιπόν, εκλογές όλοι θα λά-
βουν τα µηνύµατά τους και όλοι θα πρέπει να τα αξιολογήσουν.
Μέχρι να έρθουν όµως οι εκλογές, θα προηγηθούν άλλα µηνύ-
µατα, που θα προκύψουν αύριο το βράδυ και αυτά απευθύνονται
αποκλειστικά σε εσάς. Δεν παίζουµε µε τις αγωνίες των πολιτών,
δεν παίζουµε µε τους θεσµούς, δεν εκµεταλλευόµαστε τον πόνο
των συµπολιτών µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μαρινάκης. 
Ελάτε, κύριε Υπουργέ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πρώτη οµιλία δεν είναι στη Βουλή; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είναι η

πρώτη σας, κύριε Μαρινάκη;
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Βεβαίως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία,

είναι η πρώτη. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σκουρύναν τα πράγµατα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Λύθηκε το

θέµα.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Χαίροµαι που τα παρατηρείτε, κυρία Κωνσταντοπούλου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Υπήρξε

ένα θέµα και µία ενηµέρωση. Ολοκληρώθηκε η διαδικασία. Προ-
χωράµε. 

Ελάτε, κύριε Υπουργέ. 
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

πράγµατι, όπως είπε και η κ. Κωνσταντοπούλου, είναι η πρώτη
φορά που έχω την τιµή να απευθύνοµαι στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία ως µέλος της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας µε Πρω-
θυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη και, προφανώς, µε βάση και
το αντικείµενο της συζήτησης, θα ξεκινήσω µε µία παραδοχή µε
την οποία νοµίζω ότι συµφωνούµε όλοι σε αυτή την Αίθουσα. Δεν
υπάρχει άνθρωπος ο οποίος εκείνη την τραγική νύχτα να µη συγ-
κλονίστηκε στο άκουσµα της είδησης του τραγικού αυτού δυ-
στυχήµατος στα Τέµπη. Δεν υπήρχε πατέρας, µητέρα, συγγενής,
αδερφός που να µην ένιωσε στενοχώρια, αγανάκτηση, οργή και
σίγουρα πολύ περισσότερο οι άνθρωποι αυτοί για τους οποίους
ο χρόνος σταµάτησε εκείνη τη µέρα. Ήταν η ζωή τους µέχρι
εκείνη τη στιγµή και µια πολύ πιο δύσκολη πραγµατικότητα που
ξεκίνησε από τη στιγµή εκείνη και στη συνέχεια. 

Σήµερα, λοιπόν, είµαστε εδώ, σίγουρα και όλες αυτές τις τρεις
ηµέρες, για να απευθυνθούµε µε απόλυτο σεβασµό στους συγ-
γενείς των θυµάτων, να προσπαθήσουµε να απαντήσουµε µε νη-
φαλιότητα σε όσο το δυνατόν περισσότερα ερωτήµατα τίθενται.
Προφανώς τις µεγαλύτερες απαντήσεις, τις περισσότερες και
τις πιο ουσιαστικές απαντήσεις θα τις δώσει η δικαιοσύνη. Θα
αναφερθώ στη συνέχεια γι’ αυτό το κοµµάτι. Όµως, σίγουρα
υπάρχει και µια ανάγκη -και τη νιώθω και εγώ προσωπικά και νο-
µίζω όλα τα µέλη της Κυβέρνησης και της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας- να βάλουµε ένα τέλος σε αυτή
την πρωτοφανή τυµβωρυχία. Η αλήθεια είναι ότι δεν είναι πρώτη
φορά που τη συναντάµε σε αυτή την Αίθουσα σε πολιτικές συ-
ζητήσεις από πολλά από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, όµως
θεωρώ ότι, λόγω της φύσης της συζήτησης, λόγω του τραγικού
του θέµατος, λόγω του πόνου που σας περιέγραψα, η ένταση µε
την οποία χρησιµοποιεί αυτή την τακτική η Αντιπολίτευση πραγ-
µατικά δεν έχει προηγούµενο. 

Ποια ήταν η αφορµή, όµως, για να βρεθούν σήµερα οι Βου-
λευτές όλων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, τα µέλη του Υπουρ-
γικού Συµβουλίου για να συζητήσουν αυτές τις τρεις ηµέρες
αυτή την πρόταση δυσπιστίας; Αφορµή ήταν ένα δηµοσίευµα της
εφηµερίδας το «Βήµα της Κυριακής», το οποίο τι έλεγε στον
τίτλο του; Μιλούσε για «µονταζιέρα» στα Τέµπη. Για να καταλά-
βουν και οι πολίτες που µας ακούν, «µονταζιέρα» είναι µια πολύ
βαριά κατηγορία, που σηµαίνει αλλοίωση, παραποίηση, µε σκοπό
τη χειραγώγηση της κοινής γνώµης. 

Ας δούµε, όµως, τι συνέβη στην πραγµατικότητα, όπως το ξε-
καθαρίσαµε από την πρώτη στιγµή. Υπήρχε ζήτηµα αλλοίωσης
της δικαστικής έρευνας; Όχι, γιατί το σύνολο των συνοµιλιών
βρέθηκε ακέραιο στον φάκελο της υπόθεσης, στη δικογραφία,
αµέσως µόλις ζητήθηκε από τη δικαιοσύνη. Αυτό δεν το αµφι-
σβητεί κανείς, ακόµα και αυτοί οι οποίοι συνέταξαν το συγκεκρι-
µένο δηµοσίευµα και στην πραγµατικότητα και αυτοί οι οποίοι το
υιοθέτησαν στη συνέχεια. Υπήρχε λόγος να χειραγωγηθεί η κοινή
γνώµη από αυτή την υποτιθέµενη «µονταζιέρα»; Επίσης η απάν-
τηση είναι όχι, γιατί το µεσηµέρι της ίδιας µέρας, ώρες πριν, είχε
µεταδοθεί απ’ όλα τα µέσα, ακόµη και από τον συντάκτη του δη-
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µοσιεύµατος, από όλους τους δηµοσιογράφους, η οµολογία του
µοιραίου σταθµάρχη. 

Υπήρχε κάποιος λόγος να γίνει έστω απόπειρα να χειραγωγη-
θεί η κοινή γνώµη; Και πάλι απάντηση είναι όχι, γιατί δεν ήταν η
µοναδική συνοµιλία αυτή για την οποία γίνεται σήµερα η συζή-
τηση. Βγήκαν κι άλλες συνοµιλίες την ίδια µέρα, τις επόµενες
ηµέρες και όλες συνηγορούσαν στη συνδροµή όχι µόνο -το το-
νίζω, για να µην παρεξηγηθώ- του ανθρώπινου παράγοντα. 

Έµειναν ψευδείς εντυπώσεις µετά από την πρώτη µέρα και
µετά απ’ αυτή την επίµαχη συνοµιλία; Και πάλι η απάντηση είναι
όχι, γιατί τις αµέσως επόµενες ηµέρες το σύνολο των µέσων,
συµπεριλαµβανοµένης και της δηµόσιας τηλεόρασης, δηµοσιο-
ποίησε και αυτή τη συνοµιλία, όπως και τις υπόλοιπες, ξανά και
είπε στους πολίτες ότι αυτή δεν αφορά το µοιραίο αυτό δροµο-
λόγιο. 

Με λίγα λόγια, έναν χρόνο πριν το ζήτηµα αυτό, και ως προς
την ακεραιότητα της δικαστικής διερεύνησης και ως προς την
ενδεχόµενη απόπειρα χειραγώγησης της κοινής γνώµης, είναι
λυµένο. Ούτε το ένα συνέβη ούτε το άλλο συνέβη. Αυτά τα απαν-
τήσαµε Κυριακή πρωί, γιατί έτσι οφείλαµε να κάνουµε ως Κυβέρ-
νηση. 

Και αν όλα αυτά έχουν γίνει γνωστά, έρχεται λίγες ώρες µετά,
Κυριακή απόγευµα, παραµονή 25ης Μαρτίου, ο κ. Ανδρουλάκης,
ο πρόθυµος -επαναλαµβάνουµε- κ. Ανδρουλάκης, και καταθέτει
πρόταση δυσπιστίας. Ο κ. Ανδρουλάκης έχει κατηγορήσει την
Κυβέρνηση αυτή για ό,τι µπορεί να φανταστεί κανείς. Για τους
θεσµούς και την παραβίασή τους, για µη δηµοκρατικές µεθό-
δους, ότι κακοποιεί τους θεσµούς…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Για υποκλοπές…
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Για όλα αυτά που λέει ο κ. Μάντζος.
Για υπονόµευση του κράτους δικαίου, για ψήφιση αντισυνταγ-

µατικών νοµοσχεδίων, για το ότι φτωχοποιεί τη χώρα. Διότι συγ-
καλύπτει εγκλήµατα…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Για τα e-mail της κ. Ασηµακοπού-
λου…

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΙΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Υποµονή, κύριε Μάντζο, υποµονή. 

Για όλα αυτά, λοιπόν, κύριε Μάντζο, που µε βοηθάτε, δεν σκέ-
φτηκε ο Πρόεδρός σας σε τόσες συζητήσεις στο Κοινοβούλιο
να καταθέσει µια πρόταση δυσπιστίας, που αφορούν τους πολί-
τες, αλλά εµφανίστηκε πρόθυµος -το επαναλαµβάνω- Κυριακή
απόγευµα να καταθέσει πρόταση δυσπιστίας για το δηµοσίευµα
του «Βήµατος της Κυριακής». 

Και βέβαια ήταν µιας τάξης µεγέθους όλο αυτό. Σήµερα έγινε
ακόµα µεγαλύτερο. Ως τώρα γνωρίζαµε αυτά τα οποία σας είπα
µέχρι πρότινος. Σήµερα ο κ. Παππάς, ο Νίκος Παππάς, ο Βου-
λευτής και πρώην Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ, µας έκανε ακόµα σο-
φότερους. Τι µας είπε; Μαρτύρησε, του ξέφυγε πριν από λίγο
στο «ACTION 24», ότι υπήρχε και προσυνεννόηση µεταξύ του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ. Δείτε το σχετικό βίντεο, έχει αναρτηθεί στα
µέσα κοινωνικής δικτύωσης. Άρα όχι απλώς αυτό έγινε µε φο-
βερά αντανακλαστικά, αλλά προετοιµαζόταν, απ’ ό,τι φαίνεται,
από το ΠΑΣΟΚ και από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Αυτός, λοιπόν, ήταν και ο λόγος που ήρθε σήµερα Τετάρτη ο
κ. Ανδρουλάκης, ενώ αυτό έχει γίνει πολλές µέρες πριν, και για
αντιπερισπασµό προσπάθησε να χρησιµοποιήσει δηµοσιεύµατα
και κοινωνικές συναντήσεις και να πετάξει λάσπη σε µία Κυβέρ-
νηση η οποία και την Κυριακή και τη Δευτέρα και την Τρίτη, παν-
τού, στο διαδίκτυο, µε τις ανακοινώσεις µας, τις δικές µου
ανακοινώσεις, εκπροσωπώντας το σύνολο της Κυβέρνησης, τις
απαντήσεις που δώσαµε στην ενηµέρωση πολιτικών συντακτών,
είπαµε την αλήθεια όπως ακριβώς είναι.

Με λίγα λόγια, τα γεγονότα µιλάνε από µόνα τους. Και δυστυ-
χώς αυτό σάς πιέζει, γιατί δεν µπορείτε να απαντήσετε στους πο-
λίτες πώς είναι δυνατόν να έχετε απέναντί σας µια Κυβέρνηση η
οποία έχει κάνει όλα αυτά τα κακά για τον τόπο που έχουν να κά-
νουν µε τους θεσµούς, µε τη δηµοκρατία, µε την οικονοµία, αλλά
πρόταση δυσπιστίας να κάνετε, απ’ ό,τι φαίνεται σε συνεννόηση
µε τον ΣΥΡΙΖΑ -το είπε ο κ. Νίκος Παππάς, το ξαναλέω, υπάρχει
το βίντεο, γιατί πρέπει κάθε φορά να αποδεικνύουµε ότι δεν εί-

µαστε ελέφαντες-, πάνω σε ένα θέµα το οποίο ήταν λυµένο έναν
χρόνο πριν. 

Είναι ευκαιρία, όµως, και καθήκον προς τους πολίτες να απαν-
τήσουµε σε κάποια ερωτήµατα. 

Ερώτηµα πρώτο: Ποιοι θέλουν πραγµατικά να φανερωθεί η
αλήθεια για το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών; Μήπως θέλει η
Αντιπολίτευση, η οποία θεωρεί ότι όλες αυτές οι παθογένειες, οι
διαχρονικές παθογένειες του ελληνικού κράτους συµπεριλαµβα-
νοµένου και του σιδηροδρόµου, ξεκίνησαν το 2019; Ενώ λέει ο
πρώην Υπουργός ότι δεν υπάρχει αιτιώδης σύνδεσµος µεταξύ
µιας καθυστερηµένης υλοποίησης µιας σύµβασης και ενός τρα-
γικού δυστυχήµατος, την ίδια στιγµή µάς κατηγορούν εµάς για
το αντίθετο, ενώ παρέδωσαν µία ουσιαστικά διαλυµένη σύµβαση,
µία ανύπαρκτη τηλεδιοίκηση το 2019. 

Εµείς από την άλλη πλευρά όχι απλώς αναλάβαµε την ευθύνη
που µας αναλογούσε, µε πρώτο τον Πρωθυπουργό, σε πολιτικό
επίπεδο, αλλά και ακόµα µεγαλύτερη, γιατί έτσι αντιλαµβανόµα-
στε το καθήκον. Κοιτάξαµε στα µάτια τους πολίτες και ξεκινή-
σαµε να υλοποιούµε µια σειρά από δεσµεύσεις απέναντι σε
αυτούς που έχουµε καθήκον, δηλαδή στον ελληνικό λαό. 

Ερώτηµα δεύτερο: Υπάρχει προσπάθεια συγκάλυψης; Εγώ
ρωτάω κατ’ αρχάς πού έγκειται η συγκάλυψη. Ποιο είναι το ερώ-
τηµα το οποίο µας έχει τεθεί και δεν έχουµε απαντήσει; Ποιο
είναι το ερώτηµα το οποίο µας έχει θέσει η δικαιοσύνη; Ποιο είναι
το αίτηµα που µας έχει τεθεί από τη δικαιοσύνη και εµείς έχουµε
αποφύγει να το απαντήσουµε; Ποιες είναι συγκεκριµένα οι κατη-
γορίες τις οποίες εµείς έχουµε αποφύγει να απαντήσουµε; 

Και σας µιλώ και λόγω της νοµικής µου ιδιότητας. Πάλι άκουσα
τον προηγούµενο οµιλητή να µιλάει αόριστα για κατηγορίες. Συγ-
κεκριµένα δεν έχετε πει τίποτα. Είχατε όλο τον χρόνο να µαζέ-
ψετε υπογραφές για να καταθέσετε πρόταση δυσπιστίας, αλλά
για να κάνετε κάτι πιο συγκεκριµένο δεν έχετε. Και ξέρετε γιατί
δεν έχετε; Γιατί πρέπει να έρθετε να µας πείτε ότι, επειδή καθυ-
στέρησε να υλοποιηθεί µία σύµβαση -προφανώς θα έπρεπε να
υπάρχει οτιδήποτε περισσότερο για την καλύτερη λειτουργία του
σιδηροδρόµου, για να µην παρεξηγηθώ-, τότε υπάρχει αιτιώδης
σύνδεσµος, σύµφωνα µε αυτό που υπονοείτε, µε το αδίκηµα της
ανθρωποκτονίας.

Όταν ήρθε όµως ο εισαγγελέας για την τραγική υπόθεση για
το Μάτι και είπε ότι αν υπήρχε το «112», τότε είναι πολύ πιθανό
να είχαν σωθεί πολλές ανθρώπινες ζωές, θα έπρεπε εµείς, µε την
ίδια λογική, την οποία δεν υιοθετούµε, να θεωρήσουµε ότι υπάρ-
χει στοιχειώδης σύνδεσµος µε τη µη ύπαρξη του «112» και να θε-
ωρήσουµε ότι πρέπει να πάει κατηγορούµενος ο οποιοσδήποτε
Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ που ευθυνόταν για το συγκεκριµένο αδί-
κηµα. 

Υπάρχουν και πολλά άλλα παραδείγµατα, αν µπούµε σε αυτή
τη συζήτηση. Αλλά αυτή τη συζήτηση, αγαπητές και αγαπητοί
Βουλευτές, δεν την κάνουµε ούτε στα τηλεοπτικά παράθυρα
ούτε στα πολιτικά γραφεία ούτε στα κοµµατικά γραφεία. Τα δι-
καστήρια γίνονται στις δικαστικές αίθουσες. Οι ανακρίσεις γίνον-
ται στα γραφεία των ανακριτών. Και το λέµε καθαρά. Κανείς δεν
είναι αθώος επειδή έχει την οποιαδήποτε ιδιότητα. Αλλά και κα-
νείς δεν είναι ένοχος επειδή το λέει ο οποιοσδήποτε άλλος εκτός
από τη δικαιοσύνη. 

Ερώτηµα τρίτο: Ποιοι µιλούν για δικαιοσύνη; Σε αυτή εδώ την
Αίθουσα υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι κουνάνε το δάχτυλο. Κα-
ταθέτουν και προτάσεις δυσπιστίας µε βασικό αντικείµενο το
κράτος δικαίου. Συµπράττουν για την ακρίβεια. Αναφέροµαι στον
ΣΥΡΙΖΑ. Μάλιστα ο ΣΥΡΙΖΑ έβαλε τον κ. Παππά εισηγητή σε αυτή
τη συζήτηση, ο οποίος έχει καταδικαστεί αµετάκλητα 13-0 από
τη δικαιοσύνη για ζήτηµα που έχει να κάνει µε το κράτος δικαίου.
Ανθρώπους οι οποίοι είχαν στα βουλευτικά αλλά και στα υπουρ-
γικά έδρανα καταδικασµένους για ζητήµατα και υποθέσεις χει-
ραγώγησης της δικαιοσύνης. Ανθρώπους οι οποίοι µιλάνε για την
ελευθερία του Τύπου και έχουν πρώην Υπουργούς, νυν Βουλευ-
τές που απειλούν δηµοσιογράφους, πολιτικούς αντιπάλους και
δικαστές. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Χθες µάλιστα υποψήφιος Ευρωβουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ έκανε
δυο κυνικές αποστροφές. Η µία ήταν ότι ευχήθηκε µια Ευρωπαία
εισαγγελέας να ρίξει τη νόµιµα εκλεγµένη Κυβέρνηση της χώρας
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µας. Και αυτό δεν είναι προσβολή στην Κυβέρνηση, στον Πρω-
θυπουργό, στη Νέα Δηµοκρατία. Είναι ευθεία προσβολή στους
Έλληνες πολίτες, γιατί την όποια Κυβέρνηση την αποφασίζουν
οι πολίτες µε την ψήφο τους και δεν µπορεί κανένας να βγαίνει
να ισχυρίζεται κάτι τέτοιο. Και βέβαια έκανε και έναν επικίνδυνο
συνειρµό µε τους δικαστές και τα χρόνια της δικτατορίας. Δό-
θηκε απάντηση από την Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων και
βέβαια ο ΣΥΡΙΖΑ, πιστός στο παρελθόν του και όλα αυτά τα
οποία έχουµε ζήσει τα προηγούµενα χρόνια, ταυτίστηκε και µε
τον κ. Φαραντούρη. Αλίµονο. Εδώ έχει ταυτιστεί µε αµετάκλητα
καταδικασµένους και τους έχει ξανά υποψήφιους. 

Ερώτηµα τέταρτο: Πόσο υποκριτής είναι κάποιος που στέκεται
δίπλα σε πονεµένους ανθρώπους, σε µια χαροκαµένη µάνα, σε
απελπισµένους συγγενείς και προσπαθεί να πάρει µερίδιο από
ένα ψήφισµα το οποίο, µεταξύ άλλων, λέει να καταργηθεί ο
νόµος περί ευθύνης Υπουργών; Με σεβασµό αντιµετωπίζουµε
όσους υπογράφουν το ψήφισµα, πολίτες από διαφορετικά κόµ-
µατα. Ήρθε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πριν από πολύ
λίγα χρόνια και εξοµοίωσε την παραγραφή ενός Υπουργού µε
έναν οποιονδήποτε άλλον πολίτη. Το θυµάστε αυτό, αγαπητές
και αγαπητοί Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Αν αυτό σάς φαινόταν λίγο
-και απευθύνοµαι σε εσάς και στους Ευρωβουλευτές σας, που
πάνε και στέκονται δίπλα σε πονεµένους ανθρώπους για να απο-
κοµίσουν πολιτικά οφέλη-, γιατί δεν ήρθατε σε αυτή εδώ την Αί-
θουσα να προτείνετε την κατάργηση τότε που είχατε τη
δυνατότητα; Τι απαντάτε σε αυτούς τους ανθρώπους µαζί µε
τους οποίους πηγαίνετε για να αποκοµίσετε οφέλη και να εργα-
λειοποιήσετε τον πόνο τους, τη στιγµή που δεν έχετε κάνει τί-
ποτα στην πράξη εδώ που κρίνονται όλα, στη Βουλή; Τίποτα. 

Δεν περιµέναµε κάτι περισσότερο. Όλη σας η ιστορία είναι συ-
νυφασµένη µε την υποκρισία και την εργαλειοποίηση του ανθρώ-
πινου πόνου. Πριν ανεβάσετε ένα πανό για νεκρούς, πρώτα
ζυγίζετε ποιοι είναι οι νεκροί. Πριν βγείτε στους δρόµους να κά-
νετε πορείες για µια δολοφονία, πρώτα σκέφτεστε ποιο είναι το
θύµα και επί ποιων ηµερών, ποιας κυβέρνησης µπορεί να έγινε
µια δολοφονία. Η ιστορία σας είναι συνυφασµένη µε την τυµβω-
ρυχία και την υποκρισία. Δεν διστάζετε αυτό να το κάνετε ακόµα
και στις πιο θλιβερές ιστορίες. 

Ερώτηµα πέµπτο και τελευταίο, από το οποίο βγαίνουν κι όλα
αυτά τα συµπεράσµατα. Γιατί έγινε αυτή η πρόταση δυσπιστίας;
Είπαµε πώς ξεκίνησε. Τι έχει γίνει στην αρχή. Αλλά βέβαια υπάρ-
χουν και άλλοι δύο λόγοι. Ο ένας λόγος είναι γιατί, όταν δεν έχεις
πολιτικό αφήγηµα, όταν δεν έχεις αντιπρόταση, φτάνεις ακόµα
και στο σηµείο να τη δηµιουργήσεις µέσα από µια τραγική ιστο-
ρία. Ο δεύτερος λόγος είναι γιατί δεν µπορεί να γίνει ένας διά-
λογος για όλα τα υπόλοιπα τα οποία απασχολούν τους πολίτες. 

Σας αρέσει να γίνεται αυτή η συζήτηση, που κυρίως αφορά τη
δικαιοσύνη, για να µη συζητήσουµε για το γεγονός ότι η ελληνική
οικονοµία, µια διαλυµένη οικονοµία, ουραγός της Ευρώπης,
πρωταγωνιστεί, παρά τις κρίσεις και την εισαγόµενη ακρίβεια.
Να µη συζητήσουµε για τις τετρακόσιες χιλιάδες θέσεις εργα-
σίας που έχουν δηµιουργηθεί. Να µην πούµε για το ότι η Ελλάδα
από µια χώρα η οποία ήταν ξέφραγο αµπέλι οχυρώνει τα σύνορά
της. Να µη µιλήσουµε για το πώς µια δήθεν κακιά δεξιά Κυβέρ-
νηση δίνει περισσότερα χρήµατα στην υγεία και στην παιδεία.
Να µη µιλήσουµε για τα σχολεία, να µη µιλήσουµε για τα πανε-
πιστήµια, για τα νοσοκοµεία, τα οποία υποχρηµατοδοτούσατε,
για τους διορισµούς στην πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση. Για όλα αυτά που απασχολούν τους πολίτες. Αλλά όσο
και να θέλετε να τα αποφύγετε, µε όλα αυτά στο τέλος της ηµέ-
ρας θα ασχοληθεί ο ελληνικός λαός. 

Κλείνω λέγοντας ότι αυτόν τον προηγούµενο χρόνο, όπως είπα
στην αρχή, ήµουν και εγώ ένας από τους πολλούς που είχα το
αυτονόητο συναίσθηµα της στενοχώριας, της απογοήτευσης,
της οργής µε τον θάνατο πενήντα επτά συµπολιτών µας. Αυτό
που µεσολάβησε είναι ότι έγινα κι εγώ πατέρας, όπως και πολλοί
άλλοι σε αυτή την Αίθουσα και πολλοί από αυτούς που βλέπουν
τη συνεδρίαση και όλες τις οµιλίες. 

Ασχέτως της κυβερνητικής, της πολιτικής, της κοµµατικής ιδιό-
τητας, θέλω να σας πω κάτι. Είναι πάρα πολύ άσχηµο να κουνάτε
το δάχτυλο σε οποιονδήποτε εκπρόσωπο ενός άλλου κόµµατος,

µόνο και µόνο γιατί αυτό το υπαγορεύει το δικό σας παιχνίδι και
να επισύρετε πολύ βαριές κατηγορίες. Είναι πολύ βαρύ να λέτε
στον οποιονδήποτε -χωρίς την οποιαδήποτε ούτε καν ένδειξη,
όχι απόδειξη- ότι συγκαλύπτει τον οποιονδήποτε, ότι κρύβεται
πίσω από µία ιστορία συγκάλυψης µονταζιέρας ή σκευωρίας.
Είναι πολύ βαρύ. Γιατί κάθε πατέρας πονάει το ίδιο. Αυτοί που
χάνουν τα παιδιά τους πολύ περισσότερο. Κάθε άνθρωπος συγ-
κλονίζεται το ίδιο. Ας µπει επιτέλους ένα τέλος στην τυµβωρυχία
και ας εµπιστευτούµε πλήρως την αποκλειστική υπεύθυνη, που
είναι η ελληνική δικαιοσύνη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Επί προ-

σωπικού έχετε ένα λεπτό.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και ο κ. Καζαµίας έχει ζητήσει τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Καζα-

µίας έχει ζητήσει να κάνει παρέµβαση.
Ορίστε, κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. Να εξη-

γήσω το προσωπικό: Ο κύριος Υπουργός Επικρατείας ανέφερε
το όνοµά µου…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ανέφερε το όνοµά σας επειδή συνέ-
χεια τον κοιτούσατε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: …και µε κάλεσε µάλιστα ως εκπρό-
σωπο του κόµµατος και προσωπικά εµένα να παράσχω εξηγή-
σεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία,
έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κατ’ αρχάς, για κάποιες τηλεοπτικές
παρουσίες που µετέφερε ο Υπουργός Επικρατείας στο Σώµα,
έχω να πω ότι εγώ τις αναζήτησα τώρα και τις βρήκα και έχω να
πω ότι δεν είναι δικό µου και δικό µας θέµα το τι λέει ο κ. Παππάς
σε τηλεοπτικές του συνεντεύξεις. Δεν ξέρω ποιος είναι ο σκοπός
που τα λέει και πού αποσκοπεί, όπως δεν γνωρίζω, για παρά-
δειγµα, τι λέει ο κ. Κασσελάκης και ποιος είναι ο σκοπός του κ.
Κασσελάκη όταν αποκαλεί «φάρσα» και «κοκοροµαχία» την κο-
ρυφαία διαδικασία κοινοβουλευτικού ελέγχου, όπως είπε χθες
και αρθρογράφησε. 

Άρα αναρωτηθείτε προς τα εκεί τι λέει ο κ. Παππάς και τι λέει
ο κ. Κασσελάκης και όχι προς τα εδώ.

Είπατε, κύριε Πρόεδρε, όµως -και ολοκληρώνω- κάτι το οποίο
είναι πολύ σοβαρό.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δηλαδή,
λέτε ότι αυτό είναι ανακριβές; Είναι ψέµατα;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ένα λεπτό, θα ολο-
κληρώσω.

Είναι πάρα πολύ σοβαρό αυτό το οποίο είπε ο κύριος Υπουρ-
γός Επικρατείας. Αν καταλαβαίνω καλά, κύριε Μαρινάκη, εν προ-
κειµένω επιβεβαιώσατε τις κοινωνικού χαρακτήρα συναντήσεις
που έγιναν από άλλους Υπουργούς Επικρατείας -είστε και πολ-
λοί- µε συγκεκριµένο επιχειρηµατία. Και µας ελέγχετε εµάς,
επειδή κάναµε πρόταση δυσπιστίας και για τον χρόνο που απο-
φασίσαµε να κάνουµε την πρόταση δυσπιστίας -για τον χρόνο,
προσέξτε-, αφού έχουν συσσωρευτεί όλα αυτά τα αίσχη, το
τέρας των Τεµπών έχει γιγαντωθεί και εµείς πρέπει να θεωρή-
σουµε τυχαία την κοινωνική συνάντηση που έγινε την Κυριακή το
βράδυ, µετά το δηµοσίευµα, δύο Υπουργών Επικρατείας στο
σπίτι του εκδότη - επιχειρηµατία που εξέδωσε την εφηµερίδα
που έθεσε αυτό το δηµοσίευµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Αυτό πρέπει να δεχτούµε. Δεν θα
διαφύγετε από την αλήθεια. Δεν θα διαφύγετε από τα αδήριτα
ερωτήµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε συνάδελφε. 
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: …ποιος επεξεργάστηκε τις συνοµι-
λίες όταν όλοι θρηνούσαµε πενήντα επτά νεκρούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. Ολοκληρώστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Μαρινάκη, είµαστε γονείς, ναι.
Δεν χάθηκαν µόνο παιδιά. Χάθηκαν και γονείς παιδιών, χάθηκαν
και αδέρφια εκεί µέσα. Δεν έχει κανένας το προνόµιο και το µο-
νοπώλιο στο πένθος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε, ευ-
χαριστούµε, κύριε Μάντζο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Όλοι πενθούσαµε, αλλά κάποιοι επε-
νέβησαν στις συνοµιλίες, τις επεξεργάστηκαν, τις χάλκευσαν και
τις διέρρευσαν σε φίλιο µέσο µαζικής ενηµέρωσης, το «ΠΡΩΤΟ
ΘΕΜΑ», για να υπάρξει υποστήριξη του κεντρικού κυβερνητικού
επιχειρήµατος της αποκλειστικής ατοµικής ευθύνης, που ολο-
κληρώθηκε µε το πόρισµά σας της προηγούµενης Τετάρτης.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ο κ. Καζαµίας έχει τον λόγο.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να παρατηρήσω ότι είναι ένα σηµαντικό πολιτικό γεγο-

νός το να έρχεται στη Βουλή λίγο πριν τα µεσάνυχτα ο Κυβερνη-
τικός Εκπρόσωπος για να σώσει την κατάσταση -ό,τι προλαβαίνει
να σώσει δηλαδή-, που δηµιουργήθηκε λίγο νωρίτερα. Βεβαίως,
σας καταλαβαίνουµε, διότι είδαµε λίγες ώρες πριν τον κ. Γεωρ-
γιάδη κοκκινισµένο, να χτυπάει τα µικρόφωνα, να φωνάζει και να
λέει ότι δεν υπάρχει έγκληµα και να χειροκροτείται µαζικά από
τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας οι οποίοι ξαφνικά έχουν
εξαφανιστεί τώρα. Και πάλι είναι εντυπωσιακό το γεγονός ότι
έχουµε πιο πολλούς Υπουργούς της Νέας Δηµοκρατίας από ό,τι
Βουλευτές στην Αίθουσα. 

Πραγµατικά, είναι πρωτοφανές, για µένα τουλάχιστον, δεν έχω
ξαναδεί κάτι τέτοιο και καταλαβαίνω ότι δεν έχει ξαναγίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν έχει
ξαναγίνει.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Εν πάση περιπτώσει, όλα αυτά πι-
στοποιούν ότι η κατάσταση είναι πάρα πολύ κρίσιµη για την Κυ-
βέρνηση. Δεν ξέρω τι αισθάνεστε ακριβώς, πάντως εκπέµπετε
ένα πολύ έντονο κλίµα κρίσης. 

Ο κ. Μαρινάκης, όµως, φοβόµαστε ότι δεν έσωσε την κατά-
σταση, απεναντίας ήρθε και έκανε µια, µάλλον, προκλητική οµι-
λία, όπου κατηγόρησε και χρησιµοποίησε τη λέξη «τυµβωρυχία»
πάρα πολλές φορές. Είπε ότι κατηγορούµε τη Νέα Δηµοκρατία
«µε ό,τι µπορούµε να φανταστούµε» και αναφέρθηκε στην υπό-
θεση των τηλεφωνικών υποκλοπών ως κάτι το οποίο µπορούµε
να φανταστούµε, λες και δεν υπάρχει αυτό. Κατηγορίες, πάλι
που µπορούµε να φανταστούµε, για το κράτος δικαίου, ωσάν και
η Ευρωπαϊκή Ένωση, η Κοµισιόν, τον περασµένο Ιούλιο, για πα-
ράδειγµα, και το Ευρωκοινοβούλιο να µην έχουν βγάλει ψηφί-
σµατα και αναφορές οι οποίες είναι πραγµατικά κόλαφος για την
Κυβέρνηση. Όλα αυτά δεν υπάρχουν, όλα στη φαντασία µας.

Και, βεβαίως, το πιο εντυπωσιακό είναι ότι µίλησε για το ηχη-
τικό υλικό το οποίο µονταρίστηκε και µας είπε ότι αυτό δεν επη-
ρέασε τη δικογραφία. Μας είπε ακόµη ότι δεν πρέπει να
επηρεάσει την κοινή γνώµη, διότι έχει υπάρξει και άλλο υλικό, το
οποίο έδωσε διαφορετική εντύπωση.

Ωστόσο, δεν είπε δύο πολύ σηµαντικά πράγµατα. Το πρώτο
είναι ότι ο Πρωθυπουργός αναφέρθηκε σε αυτό, τότε, ως αυθεν-
τικό υλικό, αλλά το δεύτερο είναι ότι υπάρχει µια πολύ µπλαζέ
στάση µε όλη αυτή την επιχειρηµατολογία απέναντι στο κρίσιµο
ερώτηµα, που είναι ποιος έκανε αυτή την αλλοίωση στο υλικό και
γιατί δεν σας ενδιαφέρει να το βρείτε. 

Γιατί δεν απαντάτε, κύριε Μαρινάκη, σε αυτά τα κρίσιµα ερω-
τήµατα και τα αποφεύγετε µε απίθανες υπεκφυγές και µετά κα-
τηγορείτε την Αντιπολίτευση, πάλι, ότι είναι τυµβωρύχοι και ότι
εφεύρουν πράγµατα; Η κοινή γνώµη σάς βλέπει. Όλες οι δηµο-
σκοπήσεις δείχνουν ότι 80% µε 90% των Ελλήνων πιστεύουν ότι
συγκαλύπτετε την υπόθεση. Αυτά τα έωλα και σαθρά επιχειρή-
µατα δεν σας σώζουν. Πρέπει να απαντήσετε στους πολίτες και

να πάψετε να υπεκφεύγετε και να κάνετε τώρα ένα σόου κυβερ-
νητικής ενότητας τα µεσάνυχτα, µετά που, δυστυχώς, οι Υπουρ-
γοί σας, ο κ. Βορίδης νωρίτερα και ο κ. Γεωργιάδης, έξαλλοι,
λέγανε πράγµατα τα οποία είναι εντελώς ανυπόστατα. Αλλά, βε-
βαίως, χειροκροτούνταν από τους Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας, οι οποίοι τώρα είναι εντελώς απόντες.

Πρέπει να προσπαθήσετε πολύ περισσότερο, γιατί φοβάµαι
πως δεν πείθετε απολύτως κανέναν. 

Ευχαριστώ
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να απαντήσω στον κ. Μάντζο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε

Μάντζο, υπάρχει ένα ζήτηµα, ξέρετε. Δεν είναι απλώς το τι είπε
ο κ. Παππάς. Γιατί, πράγµατι, αν έλεγε κάτι ο κ. Παππάς και δεν
σας ενέπλεκε καθόλου, θα είχατε πάρα πολύ δίκιο στην τοποθέ-
τησή σας. Ο κ. Παππάς, όµως, είπε κάτι συγκεκριµένο. Είπε ότι
υπάρχει προσυνεννόηση µεταξύ ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ προ της εκ-
δόσεως του δηµοσιεύµατος, το οποίο κατά τον Πρόεδρό σας
ήταν η σταγόνα που ξεχείλισε το ποτήρι, και εποµένως αυτό είναι
που γεννά τα ερωτηµατικά και στα οποία πρέπει να απαντήσετε.

Λέει ψέµατα ο κ. Παππάς; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ο κ. Παππάς είναι υπεύθυνος γι’

αυτά που λέει και τον σκοπό που έχει.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Υπεύθυ-

νος σίγουρα είναι, χωρίς αµφιβολία. Το ερώτηµα είναι εάν ψεύ-
δεται. Εδώ υπάρχουν δύο µέρη: Ο κ. Παππάς και εσείς. 

Ο κ. Παππάς είπε «εµείς τα συζητάγαµε από πριν». Δηλαδή και
πριν το δηµοσίευµα. Δηλαδή, έχοντας γνώση του δηµοσιεύµατος
πριν αυτό δηµοσιευτεί. Αυτά είπε ο κ. Παππάς. Εσείς τώρα πρέ-
πει να πείτε: Είναι ψεύτης; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Φαντασιώσεις. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Φαντασιώ-

σεις. Ωραία. Διότι, ξέρετε, υπάρχει εδώ µία σηµαντική διαφορά,
ότι αυτό είναι κάτι το οποίο το λέει κάποιος µε συγκεκριµένο…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Με την Κωνσταντοπούλου και τον
Χαρίτση µήπως είχαµε βρεθεί;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εδώ, εδώ,
να µείνουµε τώρα στη συζήτησή µας. 

Υπάρχει εδώ, λοιπόν, κάτι το οποίο λέγεται, σαφές και συγκε-
κριµένο, επώνυµο και δηµοσίως, και εσείς τώρα το αντικρούετε
αυτό µε κοινωνικές συναντήσεις -προσέξτε- οι οποίες δεν παρή-
γαγαν πολιτικό αποτέλεσµα. 

Αυτά που λέει ο κ. Παππάς παρήγαγαν πολιτικό αποτέλεσµα.
Το πολιτικό αποτέλεσµα των συναντήσεων και συνεννοήσεων και
του ευρύτερου συντονισµού ήταν η πρόταση δυσπιστίας. Τα
άλλα δεν έχουν πολιτικό αποτέλεσµα, είναι να έχουµε να τα συ-
ζητάµε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Θα το δούµε το πολιτικό αποτέλε-
σµα. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Άρα, λοι-
πόν, λύστε το λίγο µεταξύ σας, γιατί ως προς το βασικό ζήτηµα,
που είναι το κίνητρο και η µεθόδευση της συγκεκριµένης πρότα-
σης που συζητούµε σήµερα, εδώ είστε έκθετοι σε αυτό το σηµείο
και αυτό αποκαλύπτεται. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν έχω τώρα την ευκαιρία να
µιλήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν έχετε
χρόνο, δυστυχώς, αλλά τα έλυσε ο κ. Μάντζος τώρα αυτά.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα συζη-
τήσουν λίγο, να τα βρουν.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα έρθουν και άλλοι Υπουργοί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Νοµίζω ότι
κλείσαµε το θέµα αυτό. 

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Μανωλάκου.
Ορίστε, κυρία Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Είναι γεγονός ότι η Κυβέρνηση
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έχει στριµωχτεί άγρια από το έγκληµα των Τεµπών και ο κ. Μα-
ρινάκης ήταν από τους βασικούς επισκέπτες που αλώνιζαν τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης µπας και µαζέψει τα ασυµµάζευτα.
Δύσκολο να τα µαζέψετε. Γιατί η εξεταστική επιτροπή, παρά την
προβληµατική της λειτουργία ανέδειξε:

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Πρώτον, το έγκληµα των Τεµπών ήταν προδιαγεγραµµένο,
γιατί δεν είχε σύστηµα ασφάλειας για την προστασία της ανθρώ-
πινης ζωής και συνεχίζει να µην έχει ολοκληρωµένο σύστηµα και
µετά την απώλεια τόσων νέων ανθρώπων, αποδεικνύοντας ότι
µπρος το κέρδος των καπιταλιστών δεν υπολογίζεται η ζωή των
ανθρώπων. Γι’ αυτό κυριαρχεί, ειδικά στους νέους, το σύνθηµα:
«τα κέρδη τους ή οι ζωές µας». Έχει απλωθεί παντού.

Δεύτερον, οι προσπάθειες της Κυβέρνησης ήταν µεγάλες, επί-
µονες και προκλητικές και σήµερα εδώ µέσα µε θράσος για να
συγκαλύψει τις τεράστιες ευθύνες της και να τα φορτώσει απο-
κλειστικά σε ανθρώπινο λάθος. Και βέβαια, σιγή περί της ευθύ-
νης Υπουργών που όλοι σας ψηφίσατε, εκτός από το ΚΚΕ, στη
συνταγµατική Αναθεώρηση για να µη δικάζονται οι Υπουργοί
όπως οι απλοί άνθρωποι. Το κάνατε γαργάρα όλοι σας. Δεν σας
συµφέρει. Ωστόσο, αυτό το έγκληµα θα είχε αποφευχθεί αν όλες
οι κυβερνήσεις -και της Νέας Δηµοκρατίας- είχαν φροντίσει να
εγκαταστήσουν τα σύγχρονα συστήµατα ασφαλείας και τηλεδι-
οίκησης, καθώς και το αναγκαίο εκπαιδευµένο προσωπικό. Γι’
αυτό αρνηθήκατε να κληθούν ουσιαστικοί µάρτυρες και κλείσατε
την εξεταστική επιτροπή βίαια, πριν ακόµα εξετασθούν πλευρές
που θα έδιναν σηµαντικά στοιχεία. Προκλητικό το θράσος που
δηµιουργήσατε γι’ αυτό και τόση οργή και αγανάκτηση. Το βλέ-
πετε, το ζείτε, θα ενταθεί.

Τρίτον, συνέβαλε η εξεταστική επιτροπή στο να µην ξεχαστεί
το έγκληµα, να παραµείνει ψηλά στη δηµόσια συζήτηση και
έφερε στο φως πολλά ουσιαστικά στοιχεία για την απόδοση πο-
λιτικών και ποινικών ευθυνών. Δόθηκε η δυνατότητα πολλοί άν-
θρωποι να ενηµερωθούν για τις πραγµατικές αιτίες. Η
Κυβέρνηση βγαίνει βαριά εκτεθειµένη και η στάση της είναι ενο-
χική. Το εισπράττετε.

Τέταρτον. Διαχρονικά ευθύνες είχαν και τα άλλα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης που χρηµάτισαν ως κυβερνήσεις και συνέβαλαν
στην απελευθέρωση και ιδιωτικοποίηση του µεταφορικού έργου,
διαµορφώνοντας τον προβληµατικό διαχωρισµό του ΟΣΕ σε θυ-
γατρικές. Ήταν στο πλαίσιο της στρατηγικής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για την απελευθέρωση των σιδηροδροµικών συγκοινω-
νιών. Γι’ αυτό συγκαλύψατε την αντιλαϊκή εγκληµατική πολιτική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Δεν υπάρχει, λοιπόν, αντιπαράθεση µεταξύ σας για τις ιδιωτι-
κοποιήσεις που σκοτώνουν, γιατί την ίδια στρατηγική έχετε. Το
πιστοποιούν τα γεγονότα. Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ το 2017, δηλαδή
ο σηµερινός ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Αριστερά, έδωσε για 45 εκατοµ-
µύρια ευρώ την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» σε ιταλική εταιρεία και µε προίκα
250 εκατοµµύρια ευρώ. Το συνέχισε η Νέα Δηµοκρατία το 2022
µε επιπλέον 750 εκατοµµύρια ευρώ για δεκαπέντε χρόνια για να
εκτελεί την άγονη γραµµή Αθήνα - Θεσσαλονίκη.

Τελικά, είσαστε µια συναινετική Αντιπολίτευση για τη Νέα Δη-
µοκρατία και µάλιστα αξιόπιστη και αυτό φαίνεται και µε τη ση-
µερινή συζήτηση, αλλά και από το πρόσφατο παρελθόν. Μήπως
τις στρατιωτικές δαπάνες δεν τις ψηφίσατε παρέα στον προϋπο-
λογισµό, που συµφέρουν το ΝΑΤΟ και όχι την άµυνα της χώρας;
Τις συµφωνίες για συνεκµετάλλευση του Αιγαίου που προωθούν-
ται µε την αστική τάξη της Τουρκίας σε βάρος κυριαρχικών δι-
καιωµάτων της χώρας δεν βάζετε πλάτη; Μέχρι συµµετοχή σε
πολεµοκάπηλες επιχειρήσεις που µας στοχοποιούν ως χώρα.

Σύµπνοια, όµως, υπάρχει και στο Ταµείο Ανάκαµψης, ένα κα-
ραµπινάτο µνηµόνιο στις πλάτες του λαού που µόνο το ΚΚΕ απο-
κάλυψε και το επιβεβαίωσε ο κ. Μητσοτάκης µε κυνική οµολογία,
επιβεβαιώνοντας ότι η Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ κο-
ροϊδεύουν ξεδιάντροπα τον λαό, όταν υπόσχονται ότι δεκάδες
δισεκατοµµύρια του Ταµείου Ανάκαµψης θα βελτιώσουν τάχα τη
ζωή του.

Στην πραγµατικότητα ο λαός θα δει 32 και πλέον δισεκατοµ-
µύρια που θα µασουλήσουν τα µονοπώλια τα επόµενα χρόνια,

µε προαπαιτούµενο την ψήφιση εκατοντάδων αντιλαϊκών µέτρων
και µεταρρυθµίσεων, που από τη µια λεηλατούν το εργατικό
λαϊκό εισόδηµα µε αντεργατικά µέτρα, παραπέρα ελαστικοποί-
ησης της εργασίας, εµπόδιο στο δικαίωµα συνδικαλιστικής δρά-
σης και στην απεργία και πολλά νέα χαράτσια.

Από την άλλη γιγαντώνεται η κερδοφορία µεγάλων επιχειρη-
µατικών οµίλων. Ήδη ψηφίσατε προαπαιτούµενα του Ταµείου
Ανάκαµψης, νόµο για ρυθµιστική αρχή για την παραπέρα ιδιωτι-
κοποίηση του νερού, την επιτάχυνση πλειστηριασµών και εκβια-
σµών σε χρεωµένα λαϊκά νοικοκυριά για τα κόκκινα δάνεια, το
πάγωµα των τριετιών, µεταρρυθµίσεις στη δηµόσια υγεία µε ενί-
σχυση της επιχειρηµατικής δράσης όπως απογευµατινά χειρουρ-
γεία επί πληρωµή, όταν το 30% στις χειρουργικές αίθουσες είναι
κλειστές, τα ιδιωτικά πανεπιστήµια και την εµπορευµατοποίηση
των δηµοσίων και κυρίως, διευκόλυνση και στήριξη των µονοπω-
λίων της πράσινης ενέργειας.

Επιταχύνετε ως προαπαιτούµενο την εφαρµογή της πράσινης
µετάβασης, εξασφαλίζοντας κέρδη µε ουρά για το κεφάλαιο και
µεγάλο φαγοπότι που συµφωνείτε όλοι µια αγκαλιά, αδιαφορών-
τας στη γιγάντωση της ενεργειακής φτώχειας και της ακρίβειας
µε πανάκριβα πράσινα εµπορεύµατα για τον λαό. Ωστόσο, οι
ακτοπλόοι εφοπλιστές θα έχουν νέες επιδοτήσεις µε «πράσινα»
πλοία στον στόλο τους και πανάκριβα εισιτήρια. Και ο λογαρια-
σµός στον λαό. Ο λαός µας πληρώνει το Χρηµατιστήριο Ενέρ-
γειας, την απελευθέρωση της αγοράς, την απολιγνιτοποίηση.
Όλες στρατηγικές επιλογές της Ευρωπαϊκής Ένωσης από τις κυ-
βερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, που υπόσχονταν
άφθονη, καθαρή και πιο φθηνή ενέργεια. Κοροϊδεύατε! Όµως, οι
νέοι πράσινοι φόροι βαραίνουν το λαϊκό εισόδηµα για να απο-
πληρώνει η Ευρωπαϊκή Ένωση τα δάνεια του Ταµείου στις διε-
θνείς αγορές και τα µονοπώλια να κολυµπούν στο πάµφθηνο
χρήµα.

Και αλληλοκατηγορείστε σήµερα ποιος είναι µε τα οικονοµικά
συµφέροντα. Το δούλεµα πάει σύννεφο. Όµως, µαζί στηρίζετε
την επέλαση των πράσινων µονοπωλίων που γίνεται σε βάρος και
του περιβάλλοντος και της ποιότητας ζωής του λαού. Όπως στην
Κοζάνη, όπου τα φωτοβολταϊκά θα πνίξουν ένα ολόκληρο χωριό
µε όχηµα το Ταµείο Ανάκαµψης.

Συνεπώς «ναι» στη µοµφή της αντιλαϊκής πολιτικής της Κυβέρ-
νησης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά µοµφή και στη συναι-
νετική Αντιπολίτευση. Και να είστε σίγουροι το έγκληµα των
Τεµπών δεν θα ξεχαστεί, γιατί πολλοί έγιναν των νεκρών η φωνή.
Κι όπως φώναζαν οι µαθητές στα µαζικά συλλαλητήρια «στο σύ-
στηµα του κέρδος τύχη αν σωθείς, αξία στη ζωή µας θα δώσουµε
εµείς».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Μανωλάκου.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Κόντης, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος των Σπαρτιατών.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε συ-

νεχώς αυτή την περίφηµη πρόταση καταψήφισης της Κυβέρνη-
σης, την οποία εµείς πήραµε στα χέρια µας σήµερα, γιατί αυτοί
οι οποίοι έκαναν την πρόταση δεν θέλησαν τα κόµµατα εκτός δη-
µοκρατικού -όπως αποκαλούν- τόξου και το είπαµε και χθες να
τα ενηµερώσουν για τις προθέσεις τους. Σίγουρα υπάρχουν δύο
Βουλές γι’ αυτούς, η δηµοκρατική, η αντιδηµοκρατική, εµείς. Εν
πάση περιπτώσει, εµείς παρ’ όλο που θα έπρεπε να ήµασταν αµέ-
τοχοι στη συζήτηση αυτήν, αφού δεν µας αφορά από ό,τι φαίνε-
ται, πήραµε και διαβάσαµε την πρόταση που έχει γίνει και
σίγουρα αφορά το θέµα, το έγκληµα των Τεµπών θα πω, παρ’
όλο που ο κύριος Υπουργός είπε ότι δεν είναι έγκληµα. Είναι έγ-
κληµα, διότι είτε από αµέλεια είτε από πρόθεση είτε από µη τέ-
λεση έργων κ.λπ., εάν δολοφονηθούν άνθρωποι, εάν πεθάνουν
άνθρωποι είναι έγκληµα. Εγκληµατική αµέλεια υπάρχει και όλα
υπάρχουν.

Βλέπουµε ότι µεγάλη αφορµή, όπως συζητήθηκε εδώ, αποτε-
λεί ένα δηµοσίευµα µιας εφηµερίδας στο οποίο υποτίθεται υπάρ-
χουν διάλογοι, τους οποίους δεν γνωρίζουµε, γιατί δεν
διαβάσαµε, γιατί εµείς το µάθαµε τώρα και δεν το διαβάσαµε καν
την Κυριακή, οι οποίοι αποδίδονται -και δεν ξέρω πραγµατικά τι

13508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



περιγράφουν- σε κάποιες συνοµιλίες που µάλλον ενοχοποιούν
την Κυβέρνηση -από ό,τι καταλαβαίνουµε- για κάποια συγκά-
λυψη, η οποία έχει µεθοδεύσει διαλόγους κ.λπ.. Αυτό όλο για
εµάς είναι πολύ πολύπλοκο. Εµείς θέλουµε να σταθούµε και να
αφήσουµε τη δικαιοσύνη να δει τι πραγµατικά συµβαίνει.

Θα σταθούµε στο ότι όλοι, κύριοι, εσείς που έχετε κάνει τις
προτάσεις εδώ και στην Κυβέρνηση εναντίον, αλλά και η Κυβέρ-
νηση διαχρονικά, έχετε ευθύνες. Γιατί η σύµβαση 717 την οποία
καταγγέλλετε ότι δεν ολοκληρώθηκε, έχει υπογραφεί το 2014. Η
σύµβαση αυτή δεν εκτελέστηκε, όπως θα έπρεπε το 2007 και θα
έπρεπε το 2018 να έχει κηρυχθεί αυτός που την ανέλαβε έκπτω-
τος, κάτι που δεν έκανε η προηγούµενη κυβέρνηση, η οποία σή-
µερα είναι καταγγέλλουσα. Δεν έβγαλε την Κοινοπραξία αυτή
έκπτωτη, η οποία έχει µεγάλο µερίδιο ευθύνης, και ο τότε Υπουρ-
γός µεγάλο µερίδιο, και οι υπάλληλοι µεγάλο µερίδιο. Όλοι είναι
συνυπεύθυνοι. Πλέον σήµερα ψάχνουµε να βρούµε µόνο τον τε-
λευταίο υπεύθυνο. Όλοι είναι υπεύθυνοι, άλλος πολύ, άλλος
λίγο. Βλέπουµε να υπάρχει εν όψει προεκλογικής περιόδου ένα
γαϊτανάκι, µια ανταλλαγή απόψεων και επιρρίψεις ευθυνών, οι
οποίες παραπέµπουν σε προεκλογικό αγώνα.

Καταλαβαίνουµε ότι το ΠΑΣΟΚ που επέλεξε να κάνει αυτή την
πρόταση, που βγάζει πιο δυνατή τη Νέα Δηµοκρατία και πιο συ-
σπειρωµένη και φάνηκε από τον τρόπο που µίλησε ο κ. Γεωργιά-
δης εδώ, ο οποίος στο τέλος της ηµέρας βγήκε και µίλησε
ξεκάθαρα και είπε πράγµατα που δεν έλεγε τόσο καιρό η Νέα
Δηµοκρατία: «Κύριοι, δεν δεχόµαστε ότι είναι έγκληµα, δεν δε-
χόµαστε ότι υπάρχουν ποινικές ευθύνες». Αυτή η πρόταση θα
βγάλει πιο συσπειρωµένη τη Νέα Δηµοκρατία και µας κάνει εν-
τύπωση ο χρόνος και η επιλογή, τη στιγµή που είχαν δοθεί πολ-
λές ευκαιρίες, περισσότερες και σηµαντικές. Και µακριά από
εµάς ότι δεν είναι σηµαντικό ο θάνατος πενήντα επτά παιδιών.

Εµείς δεν έχουµε καµµία συµµετοχή σε όλες τις κυβερνήσεις
αυτές. Συµµετέχουµε -έχοντας παιδιά- στον πόνο, τη θλίψη και
δεν µπορούµε να φανταστούµε τι θα συνέβαινε εάν χτύπαγε την
πόρτα αυτό το γεγονός στη δική µας οικογένεια. Οπότε είµαστε
οι πρώτοι που θέλουµε να δούµε, όχι µόνο να τιµωρούνται οι
υπεύθυνοι, αλλά να τους κρεµάνε και ανάποδα από πλατείες, εάν
είναι υπεύθυνοι όµως.

Γιατί πολλοί από εµάς έχουν περάσει από περιπέτειες στις
οποίες κάποιοι κατηγορούσαν και έλεγαν διάφορα πράγµατα
περί ευθυνών ή τα λοιπά και η δικαιοσύνη µετά αθώωσε ή απέ-
δωσε τα του Καίσαρος τω Καίσαρι. Δεν πρέπει να αφήνουµε τη
δικαιοσύνη να βγάζει την υπευθυνότητα στο τέλος; Να ψάξουµε,
ναι. Για µένα, ως πρώην πλοίαρχος, ευθύνη έχει ο πλοίαρχος, ο
οποίος είναι ο Υπουργός. Σίγουρα έχει ευθύνη. Να τις καταλογί-
σει βέβαια η δικαιοσύνη στον βαθµό που του αναλογούν. Γιατί
δεν µπορεί να πεις ότι θα βυθιστεί ένα πλοίο και δεν ευθύνεται ο
πλοίαρχος.

Έχει ευθύνη και ο Υπουργός, ναι, αλλά θα πρέπει να αφήσουµε
να δούµε να επιµεριστούν οι ευθύνες. Να αρχίσουµε από πάνω
µέχρι κάτω ή από κάτω µέχρι πάνω και να πάµε σταυρωτά, όχι,
όµως, να παίζουµε το γαϊτανάκι και να κοροϊδευόµαστε ότι εµείς
είµαστε αθώες περιστερές και ξαφνικά ευθύνονται µόνο κάποιοι
τελευταίοι. Όλοι είναι υπεύθυνοι, όσοι ασχολήθηκαν από την πώ-
ληση της εταιρείας, από την υπογραφή της συµφωνίας, από τη µη
εγκαθίδρυση των συστηµάτων που θα έπρεπε, είτε είναι το ETSC
είτε είναι το ινδικό που θα µπορούσαν να πάρουν, το Kavach, το
οποίο είναι από τα καλύτερα συστήµατα στον κόσµο και το οποίο
είναι και φθηνότερο και τα οποία δεν εγκαταστάθηκαν, είτε είναι
το GSMR που είναι υποβοηθητικό στο ETSC, δεν είναι ξεχωριστό
σύστηµα. Είτε είναι το ένα είτε είναι το άλλο είτε ο σταθµάρχης,
οι ευθύνες υπάρχουν και θα αναλυθούν.

Ήταν αυτή η ευκαιρία στο να γίνει αυτή η πρόταση που θα
βγάλει έναν µήνα, δύο, πριν τις εκλογές τη Νέα Δηµοκρατία συ-
σπειρωµένη; Αυτή ήταν; Δεν έχουν υπάρξει άλλες ευθύνες;
Έχουµε δει θέµατα εθνικά, έχουµε δει θέµατα άλλα στα οποία
δεν έχει µιλήσει κανείς. Έχουµε δει θέµατα τα οποία έχουν απα-
σχολήσει την κοινωνία από την ανέχεια, από την ενέργεια. Δεν
έχει ασχοληθεί κανείς για να κάνει µια πρόταση τέτοια και ξαφ-
νικά βλέπουµε αυτή την πρόταση. Μας βάζει σε σκέψεις πραγ-
µατικά. Και µάλιστα το ότι θεωρεί κάποιους από εµάς -τρία

κόµµατα άφησαν απ’ έξω- ότι δεν πρέπει καν να τη διαβάσουµε.
Εγώ τη διάβασα σήµερα.

Θα πρέπει, λοιπόν, εµείς να έρθουµε σαν ουραγοί, σαν λαγοί
να πούµε «ναι» στην πρόταση αυτή; Και αν δεν πούµε «ναι», εί-
µαστε λαγοί της Νέας Δηµοκρατίας; Γιατί έτσι πάει. Εάν πούµε
«ναι» είµαστε λαγοί άλλων ή κάποιοι άλλοι θα το πάνε αλλιώς ότι
επειδή µας κυνηγάνε, έχουµε κάνει συµφωνία µε τη Νέα Δηµο-
κρατία; Γιατί αυτοί που κυνηγάνε, είναι αυτοί που έχουν κάνει την
πρόταση. Το ΠΑΣΟΚ ή κάποια άλλα κόµµατα είναι πίσω από τις
ενστάσεις που έγιναν στο Κοινοβούλιο για τη συµµετοχή µας και
όσο και αν δεν φαίνεται και ας το διαψεύσουν.

Είναι αυτοί οι οποίοι είχαν φέρει τροπολογία για να κόψουν
την επιχορήγηση στο κόµµα µας. Είναι αυτοί οι οποίοι περιµέ-
νουν να δουν δύο υποψηφίους τους να παίρνουν έδρες. Είναι
αυτοί των οποίων ο συνταγµατολόγος λέει ότι πρέπει να µοιρά-
σουν σαν τραπουλόχαρτα τις έδρες. Αυτή είναι η αγάπη και η
επίκληση στο Σύνταγµα και στη δηµοκρατία. Όπου µας συµφέρει
αλά καρτ µιλάµε.

Φέρνουν τώρα να ψηφίσουµε εδώ µια καταψήφιση για να βγά-
λουν τι; Ένα κόµµα υποτίθεται που κυβερνά το οποίο θα κερδίσει
στην ψηφοφορία -δηλαδή κοροϊδευόµαστε-, συσπειρωµένοι εκα-
τόν πενήντα οκτώ και έχει άλλον έναν, εκατόν πενήντα εννιά.
Άρα, τι συζητάµε εδώ; Για να καταδείξουµε ότι υπάρχει το έγ-
κληµα -ξαναλέω- των Τεµπών; Μα βέβαια υπάρχει. Το συζητάµε
τόσο καιρό. Και τι µας προσφέρει αυτή; Εγώ θέλω να το κατα-
λάβω. Τι µας προσφέρει; Εάν µας πουν αυτοί που την έκαναν ότι
προσφέρει κάτι και ότι θα καταλήξει σε εκλογές και έκπτωσης
της Κυβέρνησης, θα την ψηφίσουµε και εµείς µε δύο χέρια. Δεν
πρόκειται να γίνει. Και δεν λέω ότι θα ψηφίσουµε στο τέλος, γιατί
περιµένουµε και την αυριανή ηµέρα να ακούσουµε.

Έχουµε ακούσει τους πάντες που µίλησαν. Κανένας δεν µιλάει
για την ουσία του θέµατος. Δεν µας λένε γιατί έχει γίνει αυτή η
πρόταση. Δεν µας λένε γιατί σταµατήσαµε τρεις µέρες τώρα και
συζητάµε. Όλοι το ξέρουµε, ξαναλέω, χάθηκαν πενήντα επτά
παιδιά. Έγινε έγκληµα µε τη φόρτωση -εν αγνοία µάλλον πολ-
λών- αυτών των εκρηκτικών, που σίγουρα υπήρχαν, των υλών ή
των υγρών που υπήρχαν στις αµαξοστοιχίες. Έγκληµα έγινε µε
το ότι δεν εµφανίστηκαν κάποιοι να µας πουν τι φορτώθηκε.

Αλλά τι θα πει αυτή η πρόταση; Τι µας προσφέρει τώρα; Γιατί
το έναυσµα είναι ένα δηµοσίευµα, το οποίο αύριο µπορεί να απο-
δειχθεί ότι δεν είναι και αληθές; Γιατί το έναυσµα είναι αυτό; Για
να έρθουµε εδώ και να λέµε: «Σας παρακαλούµε, εµάς µας αφή-
σατε απ’ έξω. Μπορούµε να συµµετάσχουµε στη συζήτηση»; Εί-
πατε: «Το δηµοκρατικό τόξο». Εµείς δεν είµαστε -υποτίθεται-
δηµοκρατικό. Μπορούµε να συµµετέχουµε; Μας επιτρέπετε; Εάν
ναι, να πούµε τη γνώµη µας και αν ναι, να ψηφίσουµε κιόλας.
Γιατί στο κάτω-κάτω δεν µας αφορά. Μπορούµε, λοιπόν, -επανα-
λαµβάνω- να καταλάβουµε; Για να εξαντλήσω τον χρόνο και να
το λέω. Τι αφορά αυτή η πρόταση; Να καταδείξουµε το θέµα των
Τεµπών; Το έχουµε καταδείξει, το λέµε κάθε µέρα. Έχουµε άλλα
θέµατα στην Ελλάδα που καίνε τους Έλληνες; Άλλους νεκρούς
έχουµε;

Έχουµε πεντακόσια άτοµα που αυτοκτονούν κάθε χρόνο,
έχουµε εκατοντάδες άτοµα που σκοτώνονται από κακοτεχνίες
σε αυτοκινητόδροµους. Γιατί δεν ασχολούµαστε µε όλα αυτά;
Και εκεί δεν υπάρχουν υπεύθυνοι; Παλιότερα στον Μαλιακό σκο-
τώνονταν κάθε χρόνο είκοσι άτοµα µε λεωφορεία. Τώρα, βρέ-
θηκε ο χρόνος προεκλογικά να έχουµε αυτή την πρόταση. Και
είπαµε, αν δεν τη στηρίξουµε, είµαστε µε τη Νέα Δηµοκρατία, αν
τη στηρίξουµε είµαστε µε το αριστερό τόξο, το οποίο δεν µας
θεώρησε δηµοκράτες, αλλά µας λέει «ακολουθείστε παιδιά και
ψηφίστε». Διαχρονικά, ξαναλέω έχουν ευθύνες όλοι. Όσοι κυβέρ-
νησαν έχουν ευθύνες. Για µένα οι µόνοι που έχουν µία συνέπεια
και είναι τουλάχιστον συνέχεια στη γραµµή τους είναι το ΚΚΕ.
Έχουν τη συνέπεια και ας είναι αντίπαλοί µας, ιδεολογικά. Αυτοί
µπορούν να µιλάνε γι’ αυτά τα θέµατα. Εσείς πώς µιλάτε; Που
υπογράψατε συµβάσεις που δεν τηρήσατε, που κυβερνήσατε,
που διοικήσατε, που φέρατε και πουλήσατε την «ΕΡΓΟΣΕ», που-
λάτε τη «ΛΑΡΚΟ», πουλάτε ένα σωρό επιχειρήσεις µας. Ο κό-
σµος πεινάει. Όποιοι και αν είστε είτε είναι ΣΥΡΙΖΑ είτε Νέα
Δηµοκρατία. Εγώ δεν βάζω ούτε χρώµατα ούτε ταµπέλες. Εσείς
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κάποιοι βάζετε ταµπέλες και προσπαθείτε να βρείτε δηµοκρατι-
κότητα ή αντιδηµοκρατικότητα στον λόγο µας. Μας βαφτίσατε
όχι δηµοκρατικό τόξο. Και ευτυχώς που έµενα είναι γνωστός ο
βίος µου και δεν µπορεί να µου το πει κανείς. Με γνωρίζει πολύς
κόσµος και δόξα τω Θεό περνάω µε το κεφάλι ψηλά και όποιος
µιλήσει του το κατεβάζω. Αλλά όταν µας εξηγήσετε µέχρι αύριο
τι είναι αυτή η πρόταση, θα κληθούµε και εµείς να δώσουµε την
άποψή µας και να ψηφίσουµε. Μέχρι αύριο περιµένουµε να ακού-
σουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόντη.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Σπυρίδων Κουλκουδίνας, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο

κ. Καραµανλής που έχει κατηγορηθεί και έχει στοχοποιηθεί µί-
λησε πριν από λίγο µε απόλυτη ευπρέπεια εδώ, ανέλαβε την πο-
λιτική ευθύνη από την αρχή, όπως το έκανε και σήµερα. Και θα
επαναλάβω ότι υπάρχει σε εξέλιξη έρευνα από τη δικαιοσύνη και
θα πρέπει να είστε σίγουροι ότι θα αποδοθεί δικαιοσύνη και δεν
θα υπάρξει καµµία σκιά.

Προς µεγάλη απογοήτευση όλης της Αντιπολίτευσης η Ελ-
λάδα του 2024 δεν είναι η Ελλάδα του 2015. Είναι η Ελλάδα της
δηµιουργίας. Είναι η χώρα που διαθέτει πλέον διεθνές κύρος και
αναγνώριση. Δεν είναι η Ελλάδα του λαϊκισµού και της τοξικότη-
τας που αφήσατε πίσω σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ και ορισµένοι των ΑΝΕΛ που ξεµείνατε.

Η πρόταση µοµφής αποτυπώνει την απελπισία, αλλά και τον
διαγκωνισµό των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, για το ποιος θα
είναι δεύτερος στο ντέρµπι της παρηγοριάς ανάµεσα σε ΣΥΡΙΖΑ
και ΠΑΣΟΚ, αλλά και για τα µικρότερα κόµµατα για το ποιος θα
καταφέρει τελικά να πιάσει το όριο της εισόδου στην Ευρω-
βουλή.

Θέλετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, να
µετατρέψετε το δικό σας αδιέξοδο σε αδιέξοδο για τη χώρα. Ο
κ. Κασσελάκης µέσα στο πλαίσιο αυτού του αδιέξοδου ανταγω-
νισµού προέβη σε µία αµετροεπή τοποθέτηση, σε ένα ατόπηµα
µεγατόνων θα έλεγα. Ζήτησε τη διενέργεια εκλογών µε την πα-
ρουσία διεθνών παρατηρητών, αγνοώντας ότι πάντα υπάρχουν
διεθνείς παρατηρητές. Και οι παρατηρήσεις του ΟΑΣΕ είναι σχε-
δόν ίδιες το 2023 και το 2019. Το λέω για τον κ. Παππά που ήρθε
εδώ και µας κουνούσε το δάχτυλο χθες και µας κάλεσε να δια-
βάσουµε τις παρατηρήσεις του ΟΑΣΕ τις οποίες έχω εδώ µαζί
µου και τις παρατηρήσεις του ΟΑΣΕ από τις εκλογές της 21ης

Μαΐου του 2023 αλλά και τις παρατηρήσεις του ΟΑΣΕ από τις 7
Ιουλίου του 2019. Και για να διευκολύνω τον κ. Παππά και τους
κυρίους συναδέλφους, τους αγαπητούς του ΣΥΡΙΖΑ, έχω σηµει-
ώσει τις ίδιες παρατηρήσεις που υπήρχαν σε αυτές τις δύο εκλο-
γικές αναµετρήσεις από αυτόν τον οργανισµό και τις καταθέτω
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Κουλκουδίνας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ουσιαστικά όµως, ο κ. Κασσελάκης έθεσε το συγκεκριµένο ζή-
τηµα, υπονοώντας ότι οι διεθνείς παρατηρητές πρέπει να υπάρ-
χουν ως προϋπόθεση για το αδιάβλητο της διαδικασίας. Αυτή
είναι η ποιότητα της Αντιπολίτευσης που προσπαθεί καθηµερινά
να κυλιστεί ακόµα περισσότερο στον βούρκο της αθλιότητας που
πλέον τη χαρακτηρίζει. Με τον χώρο της Αριστεράς είναι γνωστό
ότι έχουµε ιδεολογικές διαφορές, µεγάλες. Ηγέτες, όµως, αυτού
του χώρου από το 1974 και έπειτα, όταν Κωνσταντίνος Καραµαν-
λής και η Νέα Δηµοκρατία θεµελίωσαν µια ισχυρή Κοινοβουλευ-
τική Δηµοκρατία µε θεσµούς, µε διάρκεια και αντοχή, ουδέποτε
διανοήθηκαν να θέσουν ένα τέτοιο ζήτηµα. Και αναφέροµαι στον
Χαρίλαο Φλωράκη, στον Λεωνίδα Κύρκο, στον Ηλία Ηλιού, πολι-
τικούς µας αντιπάλους. Ναι, ήταν πολιτικοί µας αντίπαλοι, αλλά
ήταν και πολιτικοί µε υψηλό αίσθηµα ευθύνης απέναντι στην Κοι-
νοβουλευτική Δηµοκρατία.

Ο κ. Κασσελάκης αγνοεί πολλά πράγµατα που αφορούν το δη-
µοκρατικό πολίτευµα στην Ελλάδα. Όπως επίσης αγνοεί ότι η
Ελλάδα από το 1974 και έπειτα διεξάγει υποδειγµατικά εκλογές,
µέσα σε πνεύµα απόλυτης ελευθερίας. Οι Έλληνες όµως, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουν καθηµερινά όλο και καλύτερα
όλο και περισσότερο ότι δεν υπάρχει Αντιπολίτευση. Γνωρίζουν
ότι η χώρα δεν έχει Αντιπολίτευση, διότι αυτοί στους οποίους
ανέθεσε ο ελληνικός λαός αυτό το καθήκον δεν µπορούν δυστυ-
χώς να ανταποκριθούν. Και αυτό είναι κακό για τη χώρα. Είναι
κακό για τον κοινοβουλευτισµό. Ευτελίζετε θεσµούς και πρό-
σωπα µε πρακτικές που έχουν ως στόχο να δηµιουργήσουν ένα
κλίµα διχασµού, εχθροπάθειας και τοξικότητας. Εργαλειοποιείτε
µια ανθρώπινη τραγωδία που αγγίζει όλους τους Έλληνες, για
την οποία κλάψαµε όλοι οι Έλληνες είτε χάσαµε δικό µας άν-
θρωπο είτε όχι. Τα παιδιά που χάθηκαν ήταν παιδιά όλων των Ελ-
λήνων.

Μήπως, όµως, το ίδιο δεν επιχειρήσετε να κάνετε και σε µια
άλλη κρίσιµη περίοδο; Την περίοδο της πανδηµίας. Και τότε έγινε
προσπάθεια να πληγεί η Κυβέρνηση, να χτυπηθεί ο Πρωθυπουρ-
γός. Και πώς εκδηλώθηκε αυτή η προσπάθεια; Με θεωρίες συ-
νωµοσίας. Με την ενθάρρυνση αντικοινωνικών συµπεριφορών,
την προβολή ανορθολογικών και αντιεπιστηµονικών θέσεων.
Τότε θυµάµαι που ο ΣΥΡΙΖΑ Θεσσαλονίκης έλεγε ότι το lockdown
στη Θεσσαλονίκη στραγγαλίζει την οικονοµία της Θεσσαλονίκης
και ο ΣΥΡΙΖΑ κεντρικά έλεγε ότι αργήσαµε να κάνουµε lockdown.
Αυτή ήταν η πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ. Για κάποιους προφανώς, ισχύει
το αξίωµα που συµπυκνώνεται στο «όσο περισσότερο ο ελληνι-
κός λαός στηρίζει τη Νέα Δηµοκρατία και τον Κυριάκο Μητσο-
τάκη τόσο το χειρότερο για τον ελληνικό λαό». Αυτό είναι το
δόγµα κάποιων. Παράλληλα ο κ. Κασσελάκης χαρακτήρισε σόου
και κοκοροµαχία τη συζήτηση για την πρόταση δυσπιστίας. Τότε
γιατί έβαλε τους Βουλευτές του να υπογράψουν; Είναι η απλή
ερώτηση όλων. Γιατί το κάνατε αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι του ΣΥΡΙΖΑ;

Η πρόταση µοµφής στηρίζεται σε αναπόδεικτα δεδοµένα. Για
πρώτη φορά κατατίθεται πρόταση µοµφής στη Βουλή που στη-
ρίζεται σε θεωρίες συνωµοσίας, σε έναν τίτλο εφηµερίδας και
µόνο τη στιγµή που υπάρχει από τους υπεύθυνους η παραδοχή
του ανθρώπινου λάθους σε αυτό το τραγικό δυστύχηµα, τη
στιγµή µάλιστα που η Διεύθυνση Εγκληµατολογικών Ερευνών
της Ελληνικής Αστυνοµίας έχει διαβιβάσει στις ανακριτικές
αρχές ακέραιο το σύνολο των ηχητικών καταγραφών του ΟΣΕ
από τις 2 Μαρτίου του 2023. Και το υλικό αυτό φυσικά βρίσκεται
στα χέρια της δικαιοσύνης που διεξάγει την έρευνα.

Στη χώρα αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα καταργή-
σουµε ούτε τους νόµους ούτε τους θεσµούς γιατί έτσι σας βο-
λεύει. Υπάρχει δικαιοσύνη που διεξάγει έρευνα. Όσοι ονειρεύονται
µια αναβίωση του λαϊκισµού, µια νεκρανάσταση των αγανακτισµέ-
νων µαταιοπονούν. Οι Έλληνες πολίτες έχουν κατακτήσει ένα
υψηλό αίσθηµα ωριµότητας. Μπορούν να διακρίνουν πλέον τους
κινδύνους από µία απόπειρα αποσταθεροποίησης της χώρας. 

Άλλωστε είδαν και είδαµε όλοι πού οδηγούν η τοξικότητα, η
εχθροπάθεια, ο διχαστικός λόγος και ο λαϊκισµός. Η Ελλάδα να
είστε σίγουροι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν θα γυρίσει
πίσω. Οι Έλληνες πολίτες έχουν µνήµη, έχουν κρίση, έχουν ωρι-
µότητα.

Και ποια είναι ακριβώς η πρόταση ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ; Να ξα-
ναγυρίσει η χώρα πίσω στην περίοδο του λαϊκισµού, των υπο-
σχέσεων που έµειναν στα λόγια, του διχασµού και των άκρων; Ή
µήπως να ξαναγυρίσει η χώρα στο πρώτο καταστροφικό εκείνο
εξάµηνο του 2015 που βύθισε τη χώρα; Γιατί καµµία άλλη πρό-
ταση δεν έχετε, καµµία άλλη πρόταση δεν έχουµε ακούσει.

Η Ελλάδα διαθέτει µία σοβαρή και συγκροτηµένη διακυβέρ-
νηση που παράγει θετικά αποτελέσµατα για την οικονοµία, για
τη χώρα και τους πολίτες. Η Ελλάδα διαθέτει έναν σοβαρό, συ-
νετό Πρωθυπουργό µε απόλυτη και πλήρη ενσυναίσθηση, έναν
Πρωθυπουργό που έχει αποδείξει ότι µπορεί να διαχειρίζεται κρί-
σιµες καταστάσεις, έχει αναβαθµίσει το κύρος της χώρας, υπε-
ρασπίζεται τα εθνικά συµφέροντα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση να είστε σίγουροι
ότι θα βγει ακόµη πιο ισχυρή, ακόµη πιο ενισχυµένη από αυτή
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την κοινοβουλευτική διαδικασία και σε λίγο έρχεται µία ακόµα
επιβεβαίωση της εµπιστοσύνης µε την οποία οι Έλληνες περι-
βάλλουν την Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό. Στις 9 Ιουνίου,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µιλήσουν οι Έλληνες πολίτες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κουλκουδίνα.

Παρακαλώ πολύ να τηρείται ο χρόνος. Είναι αρκετοί ακόµη, οι
οποίοι πρέπει να µιλήσουν. Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Κων-
σταντίνος Μπούµπας, Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης και µετά
θα ακολουθήσει η Υπουργός, η κ. Ζαχαράκη. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι του Υπουργείου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την

πρώτη στιγµή ως Ελληνική Λύση είχαµε ζητήσει µετά από κάποια
εικοσιτετράωρα τη σύσταση εξεταστικής επιτροπής και δεν αν-
ταποκριθήκατε όλοι εσείς, όπως λέει και ο Πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ, του λεγόµενου κοινοβουλευτικού δηµοκρατικού τόξου.
Δεν ανταποκριθήκατε, γιατί αυτές οι εκλογές έγιναν στη σκιά
αυτού του εγκλήµατος της τραγωδίας των Τεµπών. Και υπάρχει
ιστορία. Δεν είναι το µόνο ατύχηµα που έχει γίνει στα Τέµπη, γιατί
έγινε πανοµοιότυπο ατύχηµα και δεν παραδειγµατιστήκαµε, δεν
διδαχθήκαµε από την ιστορία.

Όταν µιλούσε ο επικεφαλής µας για το ξυλόλιο και πώς νο-
θεύονται τα καύσιµα και τι µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία,
αν και τα επικίνδυνα φορτία οι στρατιωτικοί λένε ότι µεταφέρον-
ται στα τελευταία βαγόνια, κάτι που δεν έγινε στο συγκεκριµένο
τραγικό περιστατικό, το είχαµε πει και την άλλη φορά ο ιστορικός
του µέλλοντος αν το απεικονίσει σε έναν πίνακα θα δείτε ότι από
τη µία είναι η ζωή και από την άλλη είναι το εµπόριο. Δηλαδή
αυτή η σύγκρουση όπου το εµπόριο αυτής της αµαξοστοιχίας µε
αυτό το επικίνδυνο παράνοµο υλικό σκότωσε τα νιάτα, σκότωσε
τη ζωή, σκότωσε τα παιδιά, σκότωσε το µέλλον.

Και είναι υποκρισία να λέµε όλοι µας ότι συµπάσχουµε. Δεν
µπορούµε άλλη υποκρισία, διότι εµείς αύριο µετά την ψηφοφο-
ρία θα το έχουµε ξεχάσει. Θα το έχουµε ξεχάσει, γιατί όπου χτυ-
πάει η φωτιά εκεί πονάει για τη χαροκαµένη µάνα, για τον πατέρα
που θα πηγαίνουν κάθε µέρα στο νεκροταφείο και θα είναι ζων-
τανοί νεκροί, γιατί το δείχνει η ιστορία.

Πού είναι οι αδικοχαµένοι του Γιάκοβλεφ; Πρέπει να πάµε και
σε αυτό το ατύχηµα. Στις 17 Δεκεµβρίου του 1997, εβδοµήντα
νεκροί. Και γιατί το λέµε αυτό, κύριοι; Διότι ο ελληνικός λαός πώς
θα εµπιστευτεί την ελληνική δικαιοσύνη σε ότι αφορά την απο-
ζηµίωση των θυµάτων που σίγουρα αυτές οι χαροκαµένες, λα-
βωµένες, τραυµατισµένες ψυχές δεν θα έρθουν, αλλά από πίσω
µένουν στρατιές συγγενών, γονέων που είναι ζωντανοί νεκροί.

Ξέρετε τι λέει ο κ. Χάρης Στάµου και ο κ. Γιάννης Κουµπούρας
από το ατύχηµα του Γιάκοβλεφ; Λείπουν οι νοµικοί. Λείπει τώρα
η κ. Κωνσταντοπούλου. Λείπουν οι αρχηγοί των κοµµάτων. Λείπει
ο κ. Βορίδης που είναι νοµικός. Ξέρετε τι έχει πει το δικαστήριο;
Ότι, λέει, δεν δίνει αποζηµίωση στα παιδιά, διότι ήταν µικρά και
δεν κατάλαβαν την απώλεια και την οδύνη. Και θα υπάρχει εµπι-
στοσύνη στην ελληνική κοινωνία και σε όλους αυτούς τους συγ-
γενείς τώρα που θα ανάβουν τα καντήλια και δεν θα υπάρχει
αποζηµίωση; Είµαστε σοβαροί;

Το 1972 επί δικτατορίας, στις 16 Ιανουαρίου στο Δοξαρά Λά-
ρισας και στα Ορφανά γίνεται το ίδιο ατύχηµα ακριβώς στο ίδιο
σηµείο, ήταν το µεγαλύτερο ατύχηµα σε σιδηροδροµικό πριν γί-
νουν τα Τέµπη, δεκαεννιά νεκροί αποκεφαλισµένοι από µη συ-
νεννόηση από τρεις σταθµάρχες. Ονόµατα; Γκέκας,
Παπαδόπουλος, Χαλιώτης. Δικτατορία. Σε εννέα µήνες δικαστή-
ριο. Σε εννέα µήνες δικαστήριο στην Καρδίτσα, πέντε χρόνια φυ-
λακή σιδηροδέσµιοι. Και ο Υπουργός τότε από την ΕΣΑΠ σε κατ’
οίκον περιορισµό.

Δεν µας αρέσει να τα λέµε; Αυτή είναι η ιστορία, κύριοι. Ήταν
το περιβόητο τραγούδι το «Άιντε και ντε», ο Γιάννης Πουλόπου-
λος το είχε τραγουδήσει ως ζεϊµπεκιά σε στίχους Γιάννη Ρίτσου
και µουσική Μαµαγκάκη, για να δείτε το ότι η ιστορία επαναλαµ-
βάνεται ως τραγωδία. Έχει ξαναγίνει το ίδιο ατύχηµα στο ίδιο

σηµείο, όπου ο τότε Παττακός είχε βάλει στα τρένα ραδιοτηλέ-
φωνα και από τότε µε αυτά τα ραδιοτηλέφωνα είναι ο ΟΣΕ. Και
µιλάµε για εκσυγχρονισµό µε τη σύµβαση 717 του Σεπτεµβρίου
του 2014; Είµαστε µε τα καλά µας; 

Μισό αιώνα µετά πείτε µου τι έκαναν όλοι αυτοί που κυβέρνη-
σαν τη χώρα όταν έγινε ίδιο ατύχηµα στο ίδιο σηµείο µε τον ίδιο
τρόπο; Η µία τότε αµαξοστοιχία ήταν η «Ακρόπολις Εξπρές» από
το Μόναχο και άλλη ήταν η «πόστα» µε τρεις σταθµάρχης, που
συγκρούστηκαν και είχαµε τους νεκρούς. Παραδειγµατιζόµαστε,
λοιπόν, από την ιστορία όταν σήµερα ακόµη µε αυτές τις αποζη-
µιώσεις χρόνια µετά οι νεκροί του Γιάκοβλεφ, τα εβδοµήντα αυτά
νεκρά άτοµα που πήγαν άδικα στα Πιέρια Όρη, από το «Εξπρές
Σάµινα» από το Ηράκλειο παλαιότερα ναυάγια δεν υπάρχει δι-
καιοσύνη που να αποζηµιώνει τάχιστα τα θύµατα. Δεν υπάρχει
εµπιστοσύνη και γενικότερα ανακούφιση ψυχής από τους συγ-
γενείς. Θα το έχουµε ξεχάσει και θα µπουν σε ένα κυκεώνα δι-
καστικής διαµάχης από την κ. Καρυστιανού που συγκεντρώνει
υπογραφές η γυναίκα, αλλά δικαίωση δεν θα βρει. Για να µην
κρυβόµαστε, κάνουµε µια συζήτηση µόνο από πολιτικό στόµφο,
όπως έγιναν και άλλες συζητήσεις και άλλα ατυχήµατα και µπή-
καν σε αυτή τη διελκυστίνδα για να πάρουν αποζηµιώσεις και
ποτέ δεν δικαιώθηκαν. Διότι, το κράτος, η πολιτεία, η πολιτική
και οι πολιτικοί ξεχνάµε. Εκεί που πέφτει η φωτιά, εκεί καίει.

Έχουµε έντεκα νεκρούς τον χρόνο από σιδηροδροµικά ατυ-
χήµατα. Αφύλακτες οι διαβάσεις. Δεν αποζηµιώθηκαν ποτέ τα
θύµατα, λόγω τού ότι δεν λειτουργούσαν οι µπάρες. Για όλα
αυτά τι πιστεύετε ότι λέει ο ελληνικός λαός µε µια ρήση; Δεν το
λέω το άλλο, γιατί θα παρεξηγηθώ. Διότι, η δηµοκρατία δεν λει-
τουργεί σωστά για δικαίωση στην καθηµερινότητα για να πει
πραγµατικά οι υπεύθυνοι σε αυτή τη χώρα ζητούν ευθύνες από
τους υπεύθυνους.

Τρεις εβδοµάδες νωρίτερα πήγε έγγραφο από τους ιθύνοντες
συνδικαλιστές µηχανοδηγούς ότι υπάρχει κίνδυνος. Το έλαβε κα-
νείς υπ’ όψιν αυτό το έγγραφο; Όχι, στον κάλαθο των αχρήστων.

Είµαστε για ξεπούληµα πρώτοι. Ξεπουλάµε το «Ελληνικό» στην
«AL MAABAR» του Οµίλου Λάτση. Ξεπουλάµε την «ELDORADO»
στην «ALAMOS GOLD» και στον Δήµο Τσανάκαλε που εκεί έχει
αµαρτίες µεγάλες. Ξεπουλάµε τη «ΛΑΡΚΟ» στον Στάινµετζ για
να παίρνει το κοβάλτιο. Ρωτήστε ποιος είναι ο Στάινµετζ, του
οποίου εκκρεµούσε ένταλµα στο «Ελευθέριος Βενιζέλος» από
τους Ρουµάνους -το λεγόµενο ερυθρό ένταλµα- και δεν τον πα-
ραδώσαµε ποτέ. Μιλάµε για ένα ξεπούληµα.

Μιλάµε σήµερα για τρένα όταν από το 2019 επί δικής σας Κυ-
βέρνησης, σταµάτησε το τρένο σε ανατολική Μακεδονία και
Θράκη; Δεν υπάρχει αυτό το περιβόητο τρένο να µεταφέρει τον
λαό, τον πολίτη, τον στρατό, τον φοιτητή στο «Δηµοκρίτειο», σε
Ξάνθη, Κοµοτηνή, Αλεξανδρούπολη, να πάει µέχρι τα Δίκαια του
Έβρου πάνω στο Τριεθνές στον Δήµο Τριγώνου. Πάει το τρένο,
δεν υπάρχει, βανάκια από εδώ κι από κει.

Όταν αφήνουµε µία περιοχή νευραλγικής φύσης, όπως είναι
η Θράκη, ύψιστης γεωστρατηγικής σηµασίας και κάνουµε και µια
επιτροπή που σοφίστηκε η Κυβέρνηση για την ανάπτυξη της
Θράκης και την αφήνουµε εδώ και χρόνια χωρίς σιδηρόδροµο,
µπορούµε να µιλάµε για εκσυγχρονισµό των τρένων στην Ελ-
λάδα, σε µια διαµάχη που έχει η «ΕΡΓΟΣΕ» µε τη «HELLENIC
TRAIN»; Αυτά τα «Pendolino» τα τρένα που πήραµε, οι Ελβετοί
τα βγάλανε άχρηστα, τα λεγόµενα ασηµένιο βέλος, «Freccia-
bianca» γιατί παίρνουν -λέει- εύκολα φωτιά. Όµως, όταν µιλούσε
ο επικεφαλής µας για το ξυλόλιο και τι είναι το ξυλόλιο, εσείς
εδώ νοµίζατε ότι είναι έργο του Στίβεν Σπίλµπεργκ, επιστηµονι-
κής φαντασίας.

Εµείς ζητήσαµε σε λίγα εικοσιτετράωρα εξεταστική επιτροπή,
γιατί οι εκλογές αυτές έγιναν υπό τη σκιά αυτής της τραγωδίας.
Και είναι υποκρισία να λέµε ότι συµπάσχουµε. Προσωρινά, ναι,
όπως σήµερα. Ρωτάµε αυτόν τον πατέρα, τον Χαρίση Στάµου,
που άδικα έχασε το παιδί του από το Γιάκοβλεφ και δεν έχει απο-
ζηµιωθεί ακόµη, διότι το δικαστήριο είπε ότι τα παιδιά ήταν µικρά
και δεν θυµούνται τον πατέρα τους. Σοβαρά µιλάµε τώρα; Δεν
σας πιάνει πόνος γι’ αυτές τις αποφάσεις –κύριε Ξανθόπουλε,
νοµικός είστε και πόσοι νοµικοί εδώ- και περιµένουν από την τρα-
γωδία των Τεµπών οι συγγενείς τουλάχιστον να δικαιωθούν οι
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ψυχές από τα σπλάχνα τους; Δεν θα γίνει ποτέ!
Ακούστε, πρέπει επιτέλους να αναλάβουµε τις ευθύνες µας,

ανεξαρτήτου ιδεολογικής πλεύσης, ιδεολογικής απόκλισης και
της λεγόµενης κοµµατικής πειθαρχίας. Θα µας δέρνουν Ερινύες
όλους τους πολιτικούς, αν συνεχίσουµε στο ίδιο µοτίβο. Επιτέ-
λους να γίνει µία ουσιαστική έρευνα για τα ατυχήµατα που χά-
νονται Ελληνόπουλα, χάνονται τα παιδιά µας από αδιαφορία και
αµέλεια.

Δεν µπορεί εδώ και πενήντα δύο χρόνια µε την περιβόητη τη-
λεδιοίκηση, που λέτε εσείς, να έχει γίνει πανοµοιότυπο ατύχηµα
στο ίδιο σηµείο το 1972. Ο ιστορικός του µέλλοντος θα έρθει και
θα δει 1972 και 2023. Ποια είναι η διαφορά; Με τον ίδιο τρόπο,
έγιναν δύο ατυχήµατα στο ίδιο µέρος, χωρίς καµµία ασφάλεια.
Αναρωτηθείτε.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Καλείται στο Βήµα η
Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας κ. Ζαχαράκη.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Όταν έχεις περάσει τόσες ώρες στη Βουλή, η αλήθεια δεν
µπορεί πολύ εύκολα να κρυφτεί, να κρυφτούν ίσως και οι προ-
θέσεις, να κρυφτεί το περιεχόµενο. Θα έλεγα ότι αυτό που µας
οδηγεί στο να τοποθετούµαστε όλοι, είναι πιθανότατα µία µικρο-
κοµµατική, πολλές φορές, διάθεση που πρέπει, όµως, σίγουρα
και σε συνέχεια του προηγούµενου οµιλητή να απαλειφθεί.

Αναφέρθηκε πριν από την Πλεύση Ελευθερίας: Γιατί άραγε
είναι τόσοι και τόσοι Υπουργοί εδώ στα έδρανα; Τιµούµε τη δια-
δικασία. Δεν θέλουµε να είµαστε απούσες και απόντες. Και οι
Βουλευτές µας, οι οποίοι είχαν γεµίσει πριν τα κοινοβουλευτικά
έδρανα, ήταν σίγουρα πολλοί περισσότεροι από αυτούς οι οποίοι
υπέβαλαν και κατέθεσαν τη συγκεκριµένη πρόταση δυσπιστίας.
Άρα ας πάµε να συζητήσουµε ουσιαστικά για το ποιος θα ήθελε
σήµερα να µην κατατεθεί η άποψή του ή ποιος κατέθεσε τη συγ-
κεκριµένη πρόταση για έτερους ή, τέλος πάντων, δικούς του λό-
γους.

Αυτό, όµως, από το οποίο θέλω να ξεκινήσω είναι ο σεβασµός
στη διαδικασία και ο σεβασµός και στις οικογένειες και σε κάθε
άνθρωπο όλων των ηλικιών που χάθηκε σε αυτή τη µεγάλη τρα-
γωδία. Είναι η βασική λέξη. Και αυτό τον σεβασµό θα τον τιµή-
σουµε λέγοντας αλήθειες και αυτές ήρθαµε σήµερα να πούµε
εδώ. Πρέπει να ακούσει, λοιπόν, η κοινωνία -γιατί το έχει ανάγκη-
έναν καθαρό τεκµηριωµένο λόγο, όπως ακούσαµε σήµερα καθ’
όλη τη διάρκεια της ηµέρας για όσα έχει κάνει η Κυβέρνηση, όσα
µπορεί να κάνει και όσα έχει την απόλυτη εµπιστοσύνη στη δι-
καιοσύνη ότι θα γίνουν, έτσι ώστε -να επαναλάβω και εγώ κάτι
το οποίο έχει ειπωθεί- να µην υπάρξει καµµία σκιά ως προς την
απονοµή δικαιοσύνης για την τραγωδία των Τεµπών.

Πριν από λίγη ώρα ο Κώστας Καραµανλής, που ήταν ο Υπουρ-
γός ο οποίος εκείνη τη στιγµή ήταν υπεύθυνος για τα θέµατα µε-
ταφορών και υποδοµών, µίλησε µε ειλικρίνεια, µίλησε για αυτή
τη σύµβαση 717, για το παράδοξο κάποιοι να τον προτρέπουν
να είχε τελειώσει τη συγκεκριµένη σύµβαση νωρίτερα. Πώς θα
µπορούσε άλλωστε µε έξι παρατάσεις οι οποίες είχαν προηγηθεί
επί ΣΥΡΙΖΑ και τρεις οι οποίες έπρεπε να δοθούν για να µη χαθεί
το έργο; Πολύ σωστά είπε κ. Γεωργιάδης ότι όσοι έχουµε διοι-
κήσει -και έχετε διοικήσει πλέον και από τον ΣΥΡΙΖΑ- ξέρετε πάρα
πολύ καλά πόσο δύσκολο είναι στη διαχείριση το να φέρεις εις
πέρας συµβάσεις και µάλιστα τόσο δύσκολες συµβάσεις, που
για να δοθούν οι παρατάσεις υπάρχει και έγκριση από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή. Αυτό είναι ένα παράδοξο, λοιπόν, και ως
προς το τελικό, θα έλεγα, συµπέρασµα της Ευρωπαίας εισαγγε-
λέως ως προς την 717.

Από το ίδιο Βήµα νωρίτερα µέσα στην ηµέρα, που είχα την τιµή
να βρίσκοµαι, ο κ. Γεραπετρίτης, ο οποίος χειρίστηκε την υπό-
θεση του δυστυχήµατος ελάχιστα εικοσιτετράωρα αφού συνέβη
και είναι ο άνθρωπος ο οποίος γνωρίζει πολύ καλά όλα τα βή-
µατα τα οποία εκείνη τη στιγµή επελέγησαν και έγιναν, έδωσε
συγκεκριµένες, στέρεες, µη αµφισβητήσιµες απαντήσεις. Κρα-
τάω τα λόγια του, γιατί δεν είστε υποχρεωµένοι να τα θυµάστε:
«Όλα όσα έγιναν δεν κατατείνουν σε συγκάλυψη. Αντιθέτως, επι-

χειρήθηκε η µέγιστη διαφάνεια, γιατί µόνο µέσω της διαφάνειας
θα µπορούσαµε να έχουµε την κάθαρση».

Ωραία λέξη η κάθαρση, σηµαντική, σε µία χώρα που, δυστυ-
χώς, από το παρελθόν έχουµε µάθει τα πράγµατα να µην έρχον-
ται στην πλήρη διαύγεια ως προς την αξιολόγηση των πολιτών.
Ναι, πρέπει να υπάρξει η κάθαρση, γιατί πρέπει οπωσδήποτε να
αποκατασταθεί και η σχέση εµπιστοσύνης µε τους πολίτες.

Επίσης, είπε ότι κ. Γεραπετρίτης ότι από 2019 µέχρι σήµερα η
δική µας Κυβέρνηση έχει προχωρήσει σε τρεις εξεταστικές που
αφορούν τα πεπραγµένα της, σε αντίθεση µε προηγούµενες κυ-
βερνήσεις, οι οποίες δεν είχαν κάνει καµµία.

Και βέβαια έδωσε η ίδια η Κυβέρνηση τη δυνατότητα στην Αν-
τιπολίτευση -και πολύ καλά έκανε- να µπορεί να αξιοποιεί αυτό
το κοινοβουλευτικό µέσον µε πολύ µεγαλύτερη δυνατότητα.
Φαντάζοµαι θυµάστε όλοι ότι µπορούµε να έχουµε εξεταστική
µε πολύ µεγαλύτερη ευκολία από ό,τι στο παρελθόν. Αυτή, λοι-
πόν, είναι ισχυρή απόδειξη -και αυτό ξέρω ότι δεν είναι ευχάρι-
στο- ότι δεν είµαστε όλες και όλοι ίδιοι. Και αυτή η σύγκρουση
προφανώς ενοχλεί.

Έρχεται, λοιπόν, η Αντιπολίτευση µε µια πρόταση δυσπιστίας
- αντιλαµβανόµαστε µάλιστα µε τις σηµερινές, αποψινές αποκα-
λύψεις ότι πιθανότητα να έχει προαποφασιστεί- που δεν στηρί-
ζεται και στην οποία δεν υπάρχει ένα στέρεο επιχείρηµα, να
συνεχίσει µια κυνική εργαλειοποίηση µιας εθνικής τραγωδίας του
πόνου οικογενειών και, νοµίζω, κάθε Ελληνίδας και κάθε Έλληνα
και κυρίως να υπονοµεύσει στη συνείδηση των πολιτών την εµ-
πιστοσύνη στους θεσµούς. Γιατί; Μόνο και µόνο για να πλήξει
την Κυβέρνηση.

Εµφανίζονται, λοιπόν, τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να υπο-
γράφουν την πρόταση δυσπιστίας, αλλά και να διεκδικούν την
αποκλειστικότητα της ευαισθησίας για τους ανθρώπους που χά-
θηκαν. Δεν σας αναγνωρίζουµε -και συγγνώµη γι’ αυτό και δεν
µου αρέσει να χρησιµοποιώ τέτοιους τόνους, αλλά τους πιστεύω
και θέλω να εκφράσω αυτή τη στιγµή- και δεν σας αναγνωρίζει
και η κοινωνία κανένα αποκλειστικό µονοπώλιο ως προς την ευαι-
σθησία. Μάλιστα πολλές και πολλοί έχουν αποδείξει ότι δεν σας
αφορά πραγµατικά ο ανθρώπινος πόνος, αλλά µόνο πώς θα αντ-
ληθούν κάποια πρόσκαιρα -και είναι πάντα πρόσκαιρα, σας δια-
βεβαιώ- πολιτικά και κοµµατικά οφέλη. Υπάρχει επίσης και ένα
καταγεγραµµένο στίγµα.

Και, βέβαια, δεν θα αναφερθώ συνειδητά σε συγκεκριµένες
περιπτώσεις που αποδείχθηκε η «ευαισθησία» -σε πολλά εισα-
γωγικά- στο παρελθόν για να µη δοθεί το δικαίωµα να µιλάµε για
συµψηφισµούς. Νοµίζω, όµως, ότι όλοι θυµόµαστε και ξέρουµε,
αλλά και κρίνουµε.

Είπαµε από την πρώτη στιγµή ότι η δικαιοσύνη θα λάµψει και
ότι οι θεσµοί θα πράξουν όσα προβλέπονται και από το Σύν-
ταγµα, αλλά και από τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες. Τα λαϊκά
δικαστήρια, όµως, που κάποιοι θέλουν να στήσουν, κατηγορών-
τας τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρνηση ως δολοφόνους -βα-
ριές κουβέντες, βαριές εκφράσεις και κατηγορίες- είναι
συστατικά άλλων καθεστώτων. Κάποιες και κάποιοι εµφανίζονται
εδώ στη Βουλή ως εισαγγελείς λαϊκών δικαστηρίων και έχει γίνει
και στο παρελθόν αυτό.

Σήµερα, λοιπόν, υπάρχει και υιοθεσία θεωριών συνωµοσίας,
fake news ανθρώπων οι οποίοι γίνονται τιµητές του κράτους δι-
καίου, το οποίο δήθεν καταπατά και για το οποίο αδιαφορεί η
Νέα Δηµοκρατία. Και λένε κάποιοι, χωρίς αιδώ, ότι ο στόχος είναι
η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός. Θέλετε να ρίξετε την Κυβέρ-
νηση, όπως είπε και ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
καλώντας µάλιστα τον Κυριάκο Μητσοτάκη να φύγει και ήρεµα.
Στις δηµοκρατίες, όµως, οι κυβερνήσεις εκλέγονται από τον λαό,
λογοδοτούν στον λαό και ο λαός της κρίνει στις εκλογές. Και εδώ
θα συµφωνήσω, µε τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Πέτρο
Παππά, ο οποίος διόρθωσε τον κ. Φαραντούρη σε µια ατυχή
στιγµή δηµόσιας τοποθέτησης.

Επί της ουσίας της συζήτησης, όµως, θεµελιώδης διαφορά
είναι ότι γνωρίζουµε ότι για να φτάσουµε στην αλήθεια, οφεί-
λουµε να έχουµε εµπιστοσύνη στο κράτος δικαίου. Να αναµεί-
νουµε, λοιπόν, από τη δικαιοσύνη να επιτελέσει το έργο της και
να αποφανθεί, αφού αξιολογήσει όλα τα στοιχεία τα οποία έχει
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στη διάθεσή της, στοιχεία στα οποία έχουν πρόσβαση οι οικογέ-
νειες, οι δικηγόροι, οι πραγµατογνώµονες που έχει ορίσει η δι-
καιοσύνη, αλλά και οι ίδιοι.

Ακούσαµε και τον κ. Φλωρίδη λίγο νωρίτερα σήµερα από αυτό
το Βήµα να αναφέρεται στο πλήθος των δικηγόρων οι οποίοι
έχουν πρόσβαση στα στοιχεία και µέχρι τώρα –αν κάνω λάθος,
µε διορθώνετε- δεν υπάρχει τουλάχιστον µια δηµόσια τοποθέ-
τηση επί µη αξιοποίησης ή πρόσβασης σε όλα αυτά τα στοιχεία.
Καµµία συγκάλυψη, λοιπόν.

Και δεν είναι µόνο µια ηθική υποχρέωση. Είναι πάνω απ’ όλα
καθήκον και δεν κρύβεται καµµιά και κανείς πίσω από αυτό το
καθήκον. Αντιθέτως, πρώτος ο ίδιος ο Πρωθυπουργός από αυτό
εδώ το Βήµα, το οποίο σεβόµαστε και τιµούµε κάθε µέρα, έχει
δηλώσει ότι έχουµε το χρέος να βγούµε µπροστά και να διορθώ-
σουµε τις διαχρονικές παθογένειες που ταλανίζουν τη χώρα µας.

Αυτό, όµως, επιδιώκουµε σήµερα; Αυτό κάνουµε εδώ ή η στό-
χευση είναι, βλέποντας και τον ορίζοντα των ευρωεκλογών, να
αποκοµίσουµε κοµµατικά οφέλη, ακόµη και αν δηλητηριάζουµε
την ίδια στιγµή την κοινωνία; Πώς; Με αντιφάσεις, µε ακροβα-
σίες, µε ανεύθυνο θεσµικό και νοµικό λαϊκισµό και ίσως από κά-
ποια κόµµατα -και εδώ θα µε συγχωρήσει ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά µας
έχει συνηθίσει στο παρελθόν- δεν περιµέναµε κάτι διαφορετικό.

Από το ΠΑΣΟΚ, όµως, έχω την αίσθηση ότι η κοινωνία, όχι
εµείς, περιµένει κάτι διαφορετικό. Η ηγεσία για τους λόγους που
η ίδια αποφάσισε να ταυτιστεί µε αυτές τις µεθόδους και τις στο-
χεύσεις.

Ποια, όµως, είναι η δική µας ευθύνη; Να διαλέξουµε αυτό το
fake news, να διαλύσουµε αυτές τις αδιανόητες θεωρίες που
σκόρπισαν διάφοροι γύρω από το τραγικό δυστύχηµα και να
αποκαταστήσουµε αυτόν τον δεσµό εµπιστοσύνης µε την κοινω-
νία.

Διότι αυτό µας αφορά όλες και όλους, κυρίες και κύριοι. Όλες
και όλοι ανεξαιρέτως χάνουµε, όταν οι πολίτες χάνουν την εµπι-
στοσύνη τους. Δική µας ευθύνη είναι, επίσης, να αντιστρέψουµε
την τοξικότητα και τον διχασµό που καλλιεργείται για µια ακόµη
φορά σε µια πάρα πολύ βασανισµένη κοινωνία -και δεν θα στα-
µατήσω να το λέω αυτό- από την προηγούµενη δεκαετία, από το
2012, από το 2015, από µια κοινωνία η οποία ταλανίστηκε από το
στρατήγηµα του διχασµού για πάρα πολλά χρόνια.

Τα ζήσαµε και τα ζήσατε και εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι του ΠΑΣΟΚ.

Η Αντιπολίτευση, λοιπόν, φαίνεται ότι θέλει να τινάξει κάποιες
γέφυρες συνεννόησης που πρέπει να έχουµε για τα πολύ σηµαν-
τικά θέµατα. Έρχεται στο µυαλό µου το δηµογραφικό, αλλά δεν
θα κάνω σήµερα αναφορά στα θέµατα του Υπουργείου. Θα κρι-
θεί, πιστεύω, όπως θα κριθούµε σίγουρα και εµείς από όλους
τους πολίτες.

Κόντρα, λοιπόν, σε µια δηµαγωγία -καταστροφική, θα έλεγα-
θα συνεχίσουµε να εργαζόµαστε για να δικαιώσουµε τις προσ-
δοκίες και τις ελπίδες των Ελληνίδων και των Ελλήνων πολιτών.
Δικό µας χρέος, καθήκον είναι να προσφέρουµε στην ελληνική
κοινωνία και στους πολίτες ασφάλεια, σταθερότητα, ανάπτυξη,
προοπτική και µια λέξη που για µας, στο Υπουργείο Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας, µαζί µε την Υφυπουργό, τη κ. Μαρία
Κεφάλα, είναι πολύ ουσιαστική, τη λέξη «συνοχή». Αυτό θα συ-
νεχίσουµε και αυτό θα κάνουµε, και η αυριανή καταψήφιση της
πρότασης δυσπιστίας από µια ενωµένη σαν γροθιά Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα έχει αυτό ακριβώς, όχι ένα πολιτικό πρόσκαιρο όφε-
λος, αλλά µια πίστη ότι αυτό ακριβώς κάνει ο Κυριάκος
Μητσοτάκης: Την ασφάλεια, την προστασία, την ανάπτυξη, τη
συνοχή πρόταση για κάθε Ελληνίδα, για κάθε Έλληνα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Ζαχαράκη.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γιάννης Οικονόµου, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από δύο χρόνια σχεδόν

είχα αναφερθεί, ως Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, στον «τραµπι-
σµό αλά γκρέκα», αποδοκιµάζοντας τις πρακτικές αµφισβήτησης

της δηµοκρατίας που είχε εισαγάγει τότε στο πολιτικό σκηνικό ο
ΣΥΡΙΖΑ.

Αυτές τις πρακτικές, τις οποίες έχουν υιοθετήσει πολλές πο-
λιτικές δυνάµεις της παγκόσµιας ακροδεξιάς, αποδοκίµασε κα-
τηγορηµατικά ο ελληνικός λαός στις εκλογές του 2023. Αυτές
τις πρακτικές σε εντονότερη και σε χειρότερη µορφή, τις βλέ-
πουµε ξανά σήµερα από µερίδα κοµµάτων της Αντιπολίτευσης,
µε επισπεύδοντα αυτή τη φορά τον κ. Ανδρουλάκη, ο οποίος πα-
σχίζει εµµονικά και λυσσαλέα να διασύρει την Ελλάδα, εµφανί-
ζοντάς την ως µια προβληµατική χώρα.

Θα µπορούσε κανείς να αναρωτηθεί γιατί ο κ. Ανδρουλάκης
και τα υπόλοιπα κόµµατα που τον ακολουθούν συνεχίζουν σε
αυτή την επιζήµια για την Ελλάδα και καταδικασµένη, αποδοκι-
µασµένη από τους πολίτες, γραµµή του «τραµπισµού αλά
γκρέκα».

Ας µη γελιόµαστε. Και τότε, όπως και τώρα, το επίδικο είναι
µεγαλύτερο και από τις κοµµατικές ισορροπίες και από τους
εσωκοµµατικούς συσχετισµούς. Ξεπερνά και την ανασφάλεια
του κ. Ανδρουλάκη, ξεπερνά και τον βοναπαρτισµό του κ. Κασ-
σελάκη. Το επίδικο ήταν και είναι ποιος κυβερνά αυτόν τον τόπο,
όπως θρυλείται ότι είχε αναρωτηθεί σε σκοτεινές για την πατρίδα
εποχές ο Εθνάρχης Κωνσταντίνος Καραµανλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και αρκετό καιρό υπάρχουν
κύκλοι µε πλοκάµια σε πολλούς χώρους και δραστηριότητες που
έχουν ενοχληθεί από το γεγονός ότι η χώρα έχει µια πολύ
ισχυρή, σταθερή, πλειοψηφική και µονοκοµµατική Κυβέρνηση,
µία Κυβέρνηση όπου δεν υπάρχουν αδύναµοι εταίροι, µία Κυβέρ-
νηση όπου δεν υπάρχουν ετερόφωτες µονάδες, η οποία θα ήταν
εύκολη λεία σε νταραβερτζήδες και ενδιάµεσους. Είναι κύκλοι
που θέλουν µια Ελλάδα σε µόνιµη κρίση, για να επωφελούνται
οι ίδιοι και όσοι συνεργάζονται µαζί τους. Θέλουν µία Ελλάδα
αδύναµη, µία Ελλάδα που θα βρίσκεται στα όρια του ευρωπαϊκού
κεκτηµένου, µία Ελλάδα µικρή και βαλκανική. Και αυτό τους το
όραµα µπορεί να εξυπηρετηθεί µόνο µέσα από µια µεταπολιτική
κατάσταση, την οποία και επιδιώκουµε.

Βούτυρο στο ψωµί τους είναι η απέκδυση της πολιτικής από
την ουσία της, είναι η αποϊδεολογικοποίηση της πολιτικής, είναι
η αποπολιτικοποίηση της άσκησης της διακυβέρνησης. Διότι έτσι
θα οδηγούµασταν σε κόµµατα µικρά και αδύναµα, κόµµατα
χωρίς ταυτότητα, χωρίς αναφορά σε ιδεολογίες, χωρίς αρχές και
αξίες. Και όλα αυτά, για να µπορούν να ποδηγετούν τις εξελίξεις
και να έχουν τα πάντα υπό τον έλεγχό τους.

Τι άλλαξε, όµως, το τελευταίο διάστηµα και εκδηλώνεται αυτό
το σχέδιο ξανά τώρα, παρά το γεγονός ότι έχουµε µία Κυβέρ-
νηση µε νωπή λαϊκή εντολή; Στις προηγούµενες απόπειρες
έλειπε ένα βασικό δοµικό στοιχείο. Έλειπε το συναίσθηµα, γιατί
χωρίς κάποια ισχυρή συναισθηµατική βάση ούτε η προπαγάνδα
ούτε και ο τραµπισµός µπορούν να ευδοκιµήσουν. Και τη βάση
αυτή την έχτισαν πάνω στην τραγωδία των Τεµπών, µια τραγωδία
που πληγώνει βαθιά την κοινωνία µας, ένα ανοιχτό τραύµα, συλ-
λογικό για την ελληνική κοινωνία. Πάνω στον πόνο των γονιών
και των συγγενών έχτισαν ένα ψευδές αφήγηµα για δήθεν ολι-
γωρία και για συγκάλυψη, αφήγηµα που χτίστηκε µε διασπορά
ψεµάτων και µε παραποίηση των γεγονότων.

Και αφού χτίστηκε αυτό το αφήγηµα, αφού η προπαγάνδα δη-
λητηρίασε -είναι η πραγµατικότητα- µεγάλη µερίδα της κοινής
γνώµης, προχωρούν στην επόµενη φάση. Προχωρούν στην αµ-
φισβήτηση της νωπής λαϊκής εντολής, στην αµφισβήτηση της
αποτελεσµατικότητας και του κύρους της δικαιοσύνης, στη νό-
θευση των θεσµών.

Δεν σταµάτησαν, όµως, µόνο εκεί. Ένας από τους συνεταί-
ρους στην πρόταση µοµφής ζήτησε να γίνουν εκλογές στην Ελ-
λάδα µε διεθνείς παρατηρητές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση αυτή του κ. Κασσε-
λάκη για εκλογές µε διεθνείς παρατηρητές είναι εξωφρενική.
Είναι µια πρόταση που υποβαθµίζει διεθνώς την Ελλάδα, που
προσβάλλει δηµόσιους και πολιτειακούς λειτουργούς, που υπο-
τιµά το κριτήριο των πολιτών.

Μέχρι σήµερα όλοι αναγνώριζαν ότι είχαµε µια Αντιπολίτευση
αδύναµη, χωρίς µπούσουλα, χωρίς επιχειρήµατα, µια Αντιπολί-
τευση εγκλωβισµένη, παγιδευµένη σε φρασεολογία και σε
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γλώσσα, σε επιχειρήµατα του περασµένου αιώνα, που σε καµµιά
περίπτωση δεν µπορούσε να αποτελέσει µια αξιόπιστη εναλλα-
κτική.

Με την κατάθεση της πρότασης µοµφής συνειδητοποιούµε
όλοι ότι η πατρίδα υποφέρει από µια Αντιπολίτευση που δεν ορ-
ρωδεί προ ουδενός, που δεν διστάζει να καταφύγει στο έσχατο
σηµείο ξεπεσµού. Ποιο είναι αυτό; Να καλλιεργήσει κλίµα ανω-
µαλίας πάνω σε µια τραγωδία που έχει συγκλονίσει τη χώρα.

Ας µην ξεχνάµε, όµως, ότι τα λαϊκά δικαστήρια της πλατείας
Συντάγµατος τα πλήρωσε ακριβά η πατρίδα. Η πραγµατικότητα
είναι ότι τα πλήρωσε ακριβά και το ΠΑΣΟΚ και αυτό καθιστά
διπλά ανήκουστο αυτό που επιχειρεί, αυτό που κάνει ο κ. Αν-
δρουλάκης.

Κυρίες και κύριοι, η δικαιοσύνη για να φέρει αποτέλεσµα χρει-
άζεται δύο πράγµατα. Χρειάζεται χρόνο και εµπιστοσύνη. Οι δι-
καστές δεν είναι πολιτικοί και οι πολιτικοί δεν είναι δικαστές.
Οφείλουµε και πρέπει να διαφυλάξουµε όλοι µαζί αυτή τη θε-
σµική ισορροπία. Να στηρίξουµε τη δικαιοσύνη, να µην της βά-
λουµε το παραµικρό εµπόδιο για κανέναν και να σεβαστούµε και
τα αποτελέσµατα της έρευνάς της και την κρίση της.

Η υπόθεση των Τεµπών είναι τόσο σηµαντική που δεν προσφέ-
ρεται για κανενός είδους εκµετάλλευση, από όπου και αν προ-
έρχεται, όποιο κίνητρο και αν έχει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία είναι κόµµα
αρχών, είναι κόµµα µε ιστορία, µε παράδοση, µε ρίζες στον
κόσµο. Είναι κόµµα που δίνει σηµασία στις συντηρητικές αξίες,
στην οικογένεια, το έθνος, την πίστη, αλλά και τις φιλελεύθερες
αρχές, τη δηµοκρατία, την ελευθερία, το κράτος δικαίου. Και
αυτή, ξέρετε, είναι µια µεγάλη µας διαφορά.

Ποτέ αυτή η παράταξη δεν θα διανοούταν µε ανυπόστατους
ισχυρισµούς να διασύρει τη χώρα στο εξωτερικό -ποτέ!- όπως
και ποτέ δεν θα τολµούσαµε να κουνήσουµε το δάχτυλο στους
πολιτικούς µας αντιπάλους για το κράτος δικαίου, εάν πρώτα
εµείς δεν είχαµε προχωρήσει σε διαδικασίες αυτοκάθαρσης για
εκείνους από τους κόλπους µας που η δικαιοσύνη θα είχε ελέγξει
ή θα είχε καταδικάσει για τη συµπεριφορά τους ως Υπουργούς
απέναντι στο κράτος δικαίου.

Εσείς όχι µόνο αυτοκάθαρση δεν κάνετε, αλλά στο σηµείο
αυτό, στη συγκεκριµένη συζήτηση, το τερµατίσατε σε επίπεδο
αµετροέπειας και κυνισµού.

Έρχεστε σε αυτή τη συζήτηση που µέµφεστε την Κυβέρνηση
για δήθεν ολιγωρία, που µας µέµφεστε για χειραγώγηση, για κα-
ταστρατήγηση του κράτους δικαίου, να βάλετε εισηγητή εκείνο
τον άνθρωπο που για όλα αυτά έχει καταδικαστεί µε 13 – 0, τον
Υπαρχηγό σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας αρραγής και περήφανη που εκπροσωπεί και
στηρίζει έναν κόσµο αξιών, υπερασπίζεται ακλόνητα το αίτηµα
της ελληνικής κοινωνίας τόσο για την απονοµή δικαιοσύνης σε
ό,τι αφορά την τραγωδία των Τεµπών όσο και για την απόκρουση
του τραµπισµού αλά γκρέκα που απειλεί την ίδια µας τη δηµο-
κρατία και γι’ αυτό καταψηφίζουµε την πρόταση µοµφής. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Οικονόµου.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Φερχάτ Οζγκιούρ, Βουλευτής της Νέας
Αριστεράς.

ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πλέον πασιφανές ότι υπάρ-

χει έντονη κοινωνική δυσαρέσκεια, η οποία εκδηλώνεται µέσα
από τις µεγάλες απεργιακές συγκεντρώσεις και αποτυπώνεται
στις δηµοσκοπικές έρευνες. Γιατί, κυρίες και κύριοι της Κυβέρ-
νησης, υπάρχει κρίση στη διαχείριση από πλευράς σας σε µεί-
ζονα θέµατα, όπως η ακρίβεια που µαστίζει τα ελληνικά
νοικοκυριά, το κράτος δικαίου που καταστρατηγείται, η δηµόσια
παιδεία που απαξιώνεται και η δηµόσια υγεία που συρρικνώνε-
ται.

Θα ξεκινήσω µε το θέµα της παιδείας, διότι στο νοµοσχέδιο
µε το δηµόσιο πανεπιστήµιο καταστρατηγήσατε κατάφωρα το
Σύνταγµα. Η Νέα Αριστερά έγκαιρα και βλέποντας τη συνταγµα-

τική εκτροπή, πρότεινε να κατατεθεί πρόταση δυσπιστίας. Δυ-
στυχώς, όµως, τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης εγκλωβισµένα σε
µικροκοµµατικά συµφέροντα αρνήθηκαν να σας φέρουν σε µια
συζήτηση στη Βουλή. 

Εµείς ως Νέα Αριστερά χωρίς αστερίσκους και δεύτερες σκέ-
ψεις αµέσως αποδεχτήκαµε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ και µε εµ-
πιστοσύνη στις κοινοβουλευτικές διαδικασίες, περιµένουµε τον
Πρωθυπουργό της χώρας να τοποθετηθεί ενώπιον του Κοινοβου-
λίου και του ελληνικού λαού για τα καίρια προβλήµατα του
τόπου.

Και αν αφορµή για την πρόταση δυσπιστίας είναι η προσπά-
θεια συγκάλυψης του εγκλήµατος στα Τέµπη, όπου έχασαν τη
ζωή τους πενήντα επτά άνθρωποι, δίνεται η ευκαιρία ο Πρωθυ-
πουργός να έρθει στη Βουλή και να απαντήσει για όλα τα κακώς
κείµενα της διακυβέρνησης. Γιατί ακόµα και στη συζήτηση για
το προαναγγελθέν από τον κ. Βορίδη, πόρισµα της Κυβέρνησης,
ο Πρωθυπουργός αρνήθηκε να εµφανιστεί στη Βουλή και αρνή-
θηκε να αποδώσει τον ελάχιστο φόρο τιµής στα θύµατα, έστω
και προσχηµατικά.

Όµως ότι πρόκειται για συγκάλυψη, πλέον το έχουν καταλάβει
ακόµα και οι υποστηρικτές σας. Εµείς το φωνάζαµε από την
πρώτη µέρα και ζητούσαµε άπλετο φως. Και φτάνουµε στη συγ-
κλονιστική οµιλία της κ. Καρυστιανού, Προέδρου του Συλλόγου
Συγγενών Θυµάτων Τεµπών στο Ευρωκοινοβούλιο, η οποία σας
εκθέτει. Μαζί µε ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες πολίτες
διεκδικούν την απόδοση ευθυνών και θα αποδοθούν είτε το θέ-
λετε είτε όχι. Και αυτό δεν είναι το πρώτο ευρωπαϊκό χτύπηµα.
Έχει προηγηθεί η έκθεση του Ευρωκοινοβουλίου για την κατά-
σταση του κράτους δικαίου στη χώρα µας µε µείζον ζήτηµα τις
υποκλοπές.

Επιπλέον, στο επίπεδο διαφθοράς, µας κατατάσσουν στις πε-
ρισσότερο διεφθαρµένες χώρες. Και για να γυρίσω πάλι στα
Τέµπη, γιατί όλα συνδέονται και όλα έχουν µια σχέση, θα παρα-
φράσω τα λόγια της Ευρωβουλεύτριας και Εισηγήτριας της Επι-
τροπής PEGA, της κ. Σόφι ιντ Βελντ ότι το κράτος δικαίου δεν
είναι κάτι απόµακρο, η διαφθορά µπορεί να οδηγήσει σε θανά-
τους και συνήθως απλοί άνθρωποι πληρώνουν το τίµηµα.

Ένα µείζον για την ελληνική κοινωνία θέµα, το οποίο αναδει-
κνύεται σε όλες τις δηµοσκοπήσεις και έχετε αποτύχει παταγω-
δώς στη διαχείρισή του, είναι ο έλεγχος της ακρίβειας που
µαστίζει τα νοικοκυριά, κυρίως τα φτωχότερα νοικοκυριά. Στην
ειδική έκθεση του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου σηµειώνεται
ότι το φτωχότερο 20% του πληθυσµού καταναλώνει πάνω από
το 20% του εισοδήµατός του για στέγαση, νερό, ηλεκτρικό
ρεύµα, φυσικό αέριο και άλλα καύσιµα, ποσοστό υπερδιπλάσιο
από το αντίστοιχο του πλουσιότερου 20%.

Στα παραπάνω να προσθέσουµε ότι εδώ και µια διετία η χώρα
µας σηµειώνει συνεχώς αρνητικές πρωτιές, ειδικά στο δείκτη
τιµών των τροφίµων που σκαρφαλώνει, παρά την πτώση του γε-
νικού δείκτη τιµών καταναλωτή. Και το κερασάκι στην τούρτα;
Σύµφωνα µε την ετήσια έρευνα του Ινστιτούτου της ΓΣΕΒΕΕ φαί-
νεται ότι υπάρχει αύξηση κατά δέκα ποσοστιαίες µονάδες των
νοικοκυριών που δηλώνει ότι ο µισθός επαρκεί για τις πρώτες δε-
καεννιά µέρες του µήνα και ο αριθµός αυτών των οικογενειών,
έχει ξεπεράσει το 60%.

Έχετε καταλάβει ότι έχετε οδήγησε την ελληνική κοινωνία στη
φτωχοποίηση; Έχετε καταλάβει ότι τα µέτρα που κάθε φορά
εξαγγέλλει ο Πρωθυπουργός είναι τελείως αναποτελεσµατικά ή
εσκεµµένα προς τη λάθος κατεύθυνση; Να συζητήσουµε και για
την κατεδάφιση της δηµόσιας υγείας, µιας και είναι το επόµενο
νοµοσχέδιο που θα φέρετε στη Βουλή. Φαίνεται ότι πάσχετε από
σοβαρή δυσανεξία στα δηµόσια αγαθά, όµως ειδικά απέναντι
στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, η δυσανεξία σας είναι αθερά-
πευτη. Και ενώ στη διάρκεια της πανδηµίας υποκριτικά χειροκρο-
τήσατε το δηµόσιο σύστηµα υγείας, γιατί σήκωσε όλο το βάρος
της υγειονοµικής κρίσης και η αξία του αναγνωρίστηκε καθολικά
από την κοινωνία, τώρα έρχεστε να του βάλετε την οριστική τα-
φόπλακα.

Και τι κάνετε; Αφού συνειδητά απαξιώσατε και συρρικνώσατε
το ΕΣΥ, το οδηγείτε µε χειρουργικούς χειρισµούς στην παθητική
ιδιωτικοποίηση. Και τι άλλο κάνετε; Μετακυλίετε το κόστος της
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ιατροφαρµακευτικής κάλυψης στους πολίτες, τη στιγµή που η
χώρα µας είναι πρωταθλήτρια στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε ιδιω-
τικές δαπάνες για την υγεία. Ταυτόχρονα, είναι και πρωταθλή-
τρια σε ποσοστό πολιτών που αποφεύγουν να λάβουν την
αναγκαία ιατροφαρµακευτική περίθαλψη για οικονοµικούς λό-
γους. Να µη µιλήσουµε για την οδοντιατρική περίθαλψη, που
σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, το 77% δεν απολαµβάνει
οδοντιατρικής φροντίδας, διότι δεν έχει την οικονοµική δυνατό-
τητα.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε αποτύχει οικτρά στη
διαχείριση κάθε κρίσης µε χαρακτηριστικά παραδείγµατα τα
εξής: Εύβοια, Θεσσαλία, Έβρος, Τέµπη. Δεν πιστεύετε στο κρά-
τος δικαίου, στο κοινωνικό κράτος, στον κρατικό παρεµβατισµό
στην αγορά, στην ανάγκη µείωσης των ανισοτήτων, σε πολιτικές
αναδιανοµής. Είστε η Κυβέρνηση που έχει πλήξει περισσότερο
από οποιαδήποτε άλλη την εµπιστοσύνη των πολιτών στο κράτος
και στους θεσµούς. Το αίτηµα της κυβερνητικής αλλαγής για λό-
γους δηµοκρατίας, διαφάνειας και αξιοπρέπειας είναι πιο επί-
καιρο από ποτέ.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Φερχάτ.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Νικόλαος Παπαδόπουλος, Βου-

λευτής της Νίκης και µετά θα ακολουθήσει ο Υπουργός κ. Αυγε-
νάκης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, στον ελληνικό
λαό απευθύνοµαι και όχι σε εσάς, κύριοι συνάδελφοι. Με εσάς,
έχω χάσει κάθε ελπίδα µε αυτά που λέγονται και ακούγονται εδώ
µέσα. Παρακαλώ τον Θεό να µου δώσει λόγο. Εγώ δεν είµαι
άξιος. Δεν έχω λόγια να περιγράψω αυτή τη σήψη που ακούµε
όλες αυτές τις ώρες. Εδώ θέλει λόγο ενός αγίου, θέλει λόγο ενός
Αγίου Ιωάννου του Χρυσοστόµου ή καλύτερα τη φωνή ενός αγ-
γέλου ή αρχαγγέλου να σας πει «στοπ», ως εδώ και µη παρέκει,
κάνατε την πατρίδα µας ένα σφαχτό, ένα κρεµασµένο σφαχτό
στο τσιγκέλι της Ευρώπης, στο τσιγκέλι της φιλανθρωπίας, των
δανειστών µας.

Κάθε µέρα κόβετε και κάποιο κοµµάτι της πατρίδας µας. Ανα-
ρωτιόµουν παλιά αν θα µπορούσε ποτέ να εµφανιστεί στην ιστορία
της χώρας µας χειρότερος και τυραννικότερος Πρωθυπουργός
από τον κ. Τσίπρα, γνωστός για το ξεπούληµα της Μακεδονίας,
του δηµοψηφίσµατος του αίσχους, τον Πρωθυπουργό των πιο
σκληρών µνηµονίων της χώρας. Και όµως βρέθηκε και χειρότερος
και τυραννικότερος Πρωθυπουργός από τον κ. Τσίπρα, ο κ. Μη-
τσοτάκης, ο Πρωθυπουργός ολετήρας που διαλύει ό,τι βρει µπρο-
στά του, ό,τι µε κόπο και ιδρώτα ο ελληνικός λαός και εσείς οι
παλαιοί της Νέας Δηµοκρατίας, τον κοιτάτε αµήχανα.

Διαλύσατε νοµοθετικά την οικογένεια, νοµοθετώντας νοµοσχέ-
δια ενάντια στο Θεό, ενάντια στη φύση και στην επιστήµη στο
όνοµα ενός άκρατου τρελού δικαιωµατισµού, εθνοµηδενισµού,
ενάντια στη συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού που του
προκαλείτε την οργή της ελληνικής κοινωνίας που βράζει. Τα ίδια
και στην παιδεία. Τη µετατρέψατε σε εµπόρευµα. Οι φοιτητές
όλης της χώρας είναι στο πόδι και αγωνιούν. Κανείς δεν τους λυ-
πάται.

Σε εµπόρευµα µετατρέψετε -ο αγαπηµένος του Πρωθυπουρ-
γού, Υπουργός Υγείας- την υγεία του Έλληνα, διαλύοντας ό,τι έχει
αποµείνει στο ΕΣΥ του Γεωργίου Γεννηµατά µε τα απογευµατινά
χειρουργεία, τροµάρα σας! Στα περισσότερα νοσοκοµεία της
χώρας δεν µπορεί να εξυπηρετηθεί ούτε το 40% της πρωινής βάρ-
διας. Και ερωτώ, πώς θα γίνονται απογευµατινά χειρουργεία;

Η φτώχεια καλπάζει µε την ακρίβεια στα σουπερµάρκετ να
σπάει τα κόκαλα των φτωχών ανθρώπων. Η στεγαστική κρίση να
µαίνεται. Τα παιδιά µας ξενιτεύονται. Η χώρα οδηγείται σε ιστο-
ρική ευθανασία.

Το κράτος δικαίου στην Ελλάδα ακούγεται µόνο σαν αστείο επι-
κυρωµένο από το Ευρωκοινοβούλιο µε τριακόσιους τριάντα ψή-
φους. Εάν τώρα, µετά τα Τέµπη, επαναλαµβανόταν το ψήφισµα
αυτό στην Ευρώπη, θα λάµβανε πάνω από πεντακόσιους ψήφους.

Έχετε καταλύσει όλους τους κανόνες του κράτους δικαίου. Οι
δικαστές διορισµένοι υπακούουν τυφλά στους εντολοδόχους
τους. Ο γιος, αναφέρθηκε, του Ντογιάκου ήταν επιστηµονικός συ-

νεργάτης του κ. Καραµανλή. Δυστυχώς, δικαστές µας, µετά από
προδοσίες στα µνηµόνια, στη Μακεδονία, τους τάζουν και τους
δίνουν θέσεις όπως του Προέδρου, του Αντιπροέδρου της Κυβέρ-
νησης και άλλες υψηλές θέσεις. Η ανταπόδοση βλέπετε της προ-
δοσίας τώρα είναι πολύ µεγαλύτερη από αυτό που εισέπραξε ο
Ιούδας όταν πρόδωσε τον Χριστό. Έτσι µε τις υποκλοπές δεν
άνοιξε ρουθούνι.

Οι τράπεζες ρουφούν το αίµα του ελληνικού λαού, 3,7 δισεκα-
τοµµύρια τα κέρδη τους το 2023. Αν και τις διέσωσε ο ελληνικός
λαός πληρώνοντας 52 δισεκατοµµύρια, αυτές βάζουν χαράτσι
όπου και όσο επιθυµούν στις συναλλαγές των φτωχών ανθρώπων.
Τα επιτόκια καταθέσεων είναι 0,35% µε 0,5%. Οι καταθέσεις των
Ελλήνων χάνουν καθηµερινά την ονοµαστική τους αξία µε πληθω-
ρισµό που καλπάζει πάνω από 9%. Τα επιτόκια δανεισµού είναι
στα ύψη. Ποιος νέος τολµάει να πάρει δάνεια και να κάνει επιχεί-
ρηση; Ποιος, όµως, θα τις ελέγξει τις τράπεζες; Τα χρεοκοπηµένα
κόµµατα του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας, που χρωστούν
για φέτος, το 2024, πάνω από 1 δισεκατοµµύριο στις τράπεζες;

Ή τα καρτέλ της ενέργειας που υποθάλπουν και υποστηρίζονται
σκανδαλωδώς από την πολιτεία; Ο Έλληνας πληρώνει το πιο
ακριβό ρεύµα στην Ευρώπη, τα πιο ακριβά καύσιµα.

Τέλος, µε αυτή την Κυβέρνηση τα εθνικά µας θέµατα βρίσκονται
σε σοβαρότατο κίνδυνο. Οι οσφυοκαµψίες του Υπουργού Εξωτε-
ρικών από τη µια, τα συστηµικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης από
την άλλη –πολλοί τα λένε και τουρκοκάναλα- καθηµερινά προσπα-
θούν να πείσουν τον ελληνικό λαό ακόµα και στα πρωινάδικα ότι
δεν είµαστε τίποτα µπροστά στη µεγαλοπρέπεια του πολυχρονο-
µένου σουλτάνου Ερντογάν. Σε ηµερίδα ακούστηκε από έγκριτα
χείλη υποστράτηγου εν αποστρατεία πως δεν υπάρχει ο διαβόη-
τος πύραυλος Typhoon, που µας έπρηζε το «ΣΚΑΪ» ότι θα µας τον
έριχναν από τη Σµύρνη και θα διέλυε την Αθήνα. Καλλιεργείται
εσκεµµένα φόβος και ηττοπάθεια στον ελληνικό λαό.

Ερχόµαστε τώρα στην πρόταση µοµφής που συνυπογράφει
«Ανδρουλάκης, Κασσελάκης και Σία». Οποία ντροπή! Αν θέλατε,
κύριοι, να βλάψετε πραγµατικά την άθλια Κυβέρνηση ολετήρα,
θα το κάνατε τη στιγµή που είχαν πρόβληµα, στις 15 Φεβρουα-
ρίου, που ψηφιζόταν το επαίσχυντο νοµοσχέδιο της νοµιµοποί-
ησης του σοδοµισµού, της οµοφυλοφιλίας και της τεκνοθεσίας,
όταν είκοσι Βουλευτές του κυβερνώντος κόµµατος ψήφισαν
«όχι» και τριάντα µία αποχές. Τότε έπρεπε να το κάνετε. Τώρα
γίνατε το άλλοθι του Μητσοτάκη, αποδεικνύοντας για µία ακόµη
φορά πως λειτουργείτε εδώ µέσα ως κοµµατική συµπαιγνία ενάν-
τια στα συµφέροντα του ελληνικού λαού. Στην ουσία συσπειρώ-
νετε τη Δεξιά του Μητσοτάκη και της εξασφαλίζετε για έξι µήνες
να µπορεί να περάσει ό,τι εντολή πάρει από τους εντολοδόχους
του σχετικά µε τη Συνθήκη των Πρεσπών, την ΑΟΖ και τις «Πρέ-
σπες του Αιγαίου», που έρχονται.

Θεέ µου, εσύ φύλαγε το γένος των ευσεβών και ορθοδόξων
χριστιανών, το γένος των Ελλήνων.

Καµµία ελπίδα δεν έχουµε από την πρόταση µοµφής Ανδρου-
λάκη και Κασσελάκη. Η Αντιπολίτευση είναι µοιραία και άβουλη.
Ο Πρόεδρος της Αντιπολίτευσης προσπαθεί να γοητεύσει µε ξε-
νόφερτα life style που αγγίζουν και ξεπερνούν τα όρια της κωµω-
δίας, πλασάροντας οικογένειες τύπου «ο φίλος µου, εγώ και ο
σκύλος µου» ή η συµµετοχή του στην τελευταία παρέλαση που
θύµιζε το άσµα της µεγάλης Ελληνίδας ηθοποιού, της Άννας Κα-
λουτά, «Ευζωνάκι γοργό».

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Εντάξει, εντάξει!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ηρεµήστε, κυρία µου.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Εγώ ήρεµη είµαι, εσείς δεν είστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Η Ελληνική Λύση, ο Βελόπου-

λος, είναι το κόµµα που θέλει να ξεβροµίσει δήθεν το σύστηµα.
Και ρωτώ: Πώς; Με τις λεκτικές πιρουέτες; Εκεί του βγάζω το
καπέλο. Είναι άπαικτος στα λόγια. Στην πράξη όµως; Το καλό
δέντρο αναγνωρίζεται από τους καρπούς του και τέτοιους δεν
βλέπουµε.

Κατηγορώντας τη Νίκη και τον αρχηγό της, φαντασιώνεται
πως είναι ο ηγέτης του πατριωτικού χώρου. Εδώ πραγµατικά γε-
λάνε. Ξεκίνησε ως φανατικός πασόκος, πήγε προς τη Δεξιά και
την άκρα Δεξιά του κ. Καρατζαφέρη. Έγινε ένας νέος Καρατζα-
φέρης στη θέση του Καρατζαφέρη. Το ελληνικό Κοινοβούλιο
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φαίνεται πως έχει ανάγκη πάντα από έναν Καρατζαφέρη για να
βραχυκυκλώνει τον αγνό πατριωτισµό του Έλληνα. Ας µην το επι-
τρέψουµε.

Η Νίκη θέλει να διαλευκάνει το διπλό έγκληµα των Τεµπών και
της συγκάλυψής του. Ακούστηκαν εδώ πράγµατα φοβερά, πράγ-
µατα φρικτά. Μίλησαν για ξεµπάζωµα της περιοχής, για µπάζωµα
µετά, για τροχαία ατυχήµατα, για φόνους για να κλείσουν στό-
µατα και δολοφονίες και ρωτώ: Η δικαιοσύνη υπάρχει; Ακούει
κανείς; Είναι λαϊκό αίτηµα! Εισαγγελέας υπάρχει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Η Νέα Δηµοκρατία καταπον-
τίζεται. Με κάθε νοµοσχέδιο που φέρνει κόβει και ένα κοµµάτι
από τα κεκτηµένα του ελληνικού λαού, και ένα κοµµάτι από τον
εαυτό της. Η Νέα Δηµοκρατία καταποντίζεται και το ξέρετε πολύ
καλά. Διαδίδεται αυτό από στόµα σε στόµα ακόµα και στα παρα-
δοσιακά στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας. 

Στις δύσκολες αυτές ηµέρες, στις κρίσιµες αυτές στιγµές,
όσοι Έλληνες, όσοι πιστοί, όσοι ορθόδοξοι χριστιανοί ας ενώ-
σουµε τις δυνάµεις µας στη Νίκη για τη νίκη της πατρίδας µας,
για τη νίκη του ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπαδόπουλο.
Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Αυγενάκης. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οµολογώ ότι
απευθύνοµαι απόψε στην Εθνική Αντιπροσωπεία εξαιρετικά προ-
βληµατισµένος και, αν µου επιτρέψετε τον όρο, οργισµένος.

Μπροστά σε µια ανείπωτη τραγωδία που συγκλόνισε τη χώρα
µας αλλά και ολόκληρο τον κόσµο, που θα µείνει για πάντα χα-
ραγµένη στη συλλογική µας µνήµη ως έσχατο, σκοτεινό επιστέ-
γασµα διαχρονικών παθογενειών και καταστροφικών αντιλήψεων
για τη χώρα µας, αντί να ενώσουµε δυνάµεις, αντί να γυρίσουµε
µια και καλή σελίδα σε ό,τι πονάει και πληγώνει την πατρίδα µας,
κάποιοι, ελάχιστοι, βυθισµένοι χωρίς σωτηρία, απ’ ό,τι φαίνεται,
στις διχαστικές εµµονές τους και στο τυφλό κυνήγι για την εξου-
σία εργαλειοποιούν µε τον πιο αναίσχυντο τρόπο τη θλίψη, τον
πόνο και την οργή πενήντα επτά οικογενειών που έχασαν τα
πάντα, µόνο και µόνο για να βρουν λόγο ύπαρξης και να εξυπη-
ρετήσουν το µένος τους εναντίον µιας Ελλάδας φωτεινής, δί-
καιης, τολµηρής, που αναπτύσσεται χωρίς τα βαρίδια, τις
διχαστικές γραµµές και τις ιδεοληψίες του χθες. Αδιόρθωτοι
χωρίς ίχνος ντροπής ή µεταµέλειας για τα τραγικά παθήµατα της
πατρίδας από τις καθεστωτικές και κυρίως ιδεοληπτικές εµµονές
τους, επιλέγουν ξανά τα ψέµατα και τη συνωµοσιολογία, τους
ακατανόητους συσχετισµούς και την αναίσχυντη κατασπίλωση
µε µόνο στόχο να διχάσουν, να καλλιεργήσουν το µίσος και την
υποβάθµιση των θεµελιωδών θεσµών της κοινωνίας µας, ώστε
τι; Να κερδίσουν οι ίδιοι.

Είναι τόσο τυφλωµένοι από την υποκρισία τους που νοµίζουν
ότι οι Ελληνίδες και οι Έλληνες έχουν λησµονήσει ότι για τους
εκατόν τέσσερις νεκρούς στο Μάτι ουδέποτε ζητήσατε συγ-
γνώµη. Ουδέποτε θελήσατε να παραιτηθείτε, κανείς, έστω και
για λόγους ευθιξίας. Αντίθετα, στην αρχή επιχείρησαν να κρύ-
ψουν τους νεκρούς. Και όταν αυτό δεν κατέστη δυνατό, προσπά-
θησαν να πείσουν ότι όλα τα είχαν καλώς καµωµένα, αλλά
έφταιγαν για άλλους η κακή και άτυχη βάρδια και για άλλους η
κλιµατική αλλαγή.

Αυτοί, λοιπόν, που δεν πήγαν ποτέ δηµόσια παρά µόνο εν κρυ-
πτώ στον τόπο εκείνης της τραγωδίας, αυτοί που διέγραψαν από
το λεξιλόγιό τους τη λέξη «παραίτηση» αλλά και τη λέξη «συγ-
γνώµη», αυτοί που τα έβρισκαν όλα καλά και δήλωναν υπερήφα-
νοι για όσα έπραξαν, αυτοί που κωλυσιεργούσαν την απόδοση
δικαιοσύνης ή µεθόδευσαν µε κάθε τρόπο τον έλεγχό της, αυτοί
που έδειξαν τόση ασέβεια προς τους νεκρούς, δεν είναι πλέον
µόνοι τους, απέκτησαν συµµάχους.

Χέρι-χέρι µε το «νέο ΠΑΣΟΚ» αποφάσισαν να ζητήσουν τον
λόγο από εκείνους που ανέλαβαν την πολιτική ευθύνη και παραι-
τήθηκαν, και δεν έκρυψαν την οδύνη τους, και από την πρώτη

στιγµή ξεκίνησαν έρευνες µε εµπειρογνώµονες. Που επιτάχυναν
µε πρωτόγνωρο για την πατρίδα µας τρόπο την απόδοση δικαιο-
σύνης και ζήτησαν συγγνώµη για µια εθνική τραγωδία, η οποία
βύθισε στο πένθος όχι µόνο τις οικογένειες των θυµάτων, αλλά
µια ολόκληρη χώρα, µια ολόκληρη κοινωνία.

Ζητούν τον λόγο από εκείνους που έκαναν τα πάντα, ακριβώς
για να µην υπάρξει ούτε κατ’ ελάχιστο όχι συγκάλυψη αλλά ούτε
παράλειψη του παραµικρού στοιχείο που θα βοηθήσει στην από-
δοση πραγµατικής δικαιοσύνης, αλλά κυρίως στη διόρθωση
όλων των συστηµικών λαθών ή διαχρονικών παθογενειών. Ζη-
τούν τον λόγο από µια κυβέρνηση που δεν έχει να φοβηθεί ούτε
τον έλεγχο ούτε την αυτοκριτική ούτε την αξιολόγηση των επι-
λογών της.

Λυπάµαι πραγµατικά. Λυπάµαι πραγµατικά που µετά από την
τιτάνια προσπάθεια που έκανε η συντριπτική πλειοψηφία των Ελ-
λήνων να ξαναχτίσει ό,τι χάσαµε από την δηµοσιονοµική κατάρ-
ρευση, από την αδιανόητη ανικανότητα της κυβέρνησης του
ΣΥΡΙΖΑ, από τις διαδοχικές πολυεπίπεδες διεθνείς κρίσεις, µετά
από όλα όσα µαζί πετύχαµε και µπροστά σε όσα έχουµε να αντι-
µετωπίσουµε, είµαστε εδώ απόψε να απαντάµε σε ασυνάρτητες
θεωρίες συνωµοσίας µε αφορισµούς σε δικαιοσύνη, στην κατα-
πάτηση κάθε λογικής και φυσικά σε πλείστους όσους εντυπω-
σιακούς και απερίγραπτα ισοπεδωτικούς χαρακτηρισµούς
εναντίον του Πρωθυπουργού µας.

Αλήθεια, έχετε συναίσθηση αυτών που λέτε; Πιστεύετε ειλι-
κρινά ότι οι πολίτες που σας ακούν –όσοι σας ακούν- δεν γνωρί-
ζουν, δεν θυµούνται, δεν καταλαβαίνουν;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2019 ξεκίνησε ένα πολύ δύ-
σκολο ταξίδι να αλλάξουµε όσα µας πλήγωσαν εδώ και δεκαε-
τίες, πλήγωσαν την πατρίδα µας ολόκληρη, να αλλάξουµε όλα
όσα µας κόβουν τα φτερά και κυρίως τις προοπτικές των Ελλή-
νων και προάγουν µια κοινωνία ήσσονος προσπάθειας, να απε-
λευθερώσουµε τον τόπο µας από διχαστικές γραµµές, συνθή-
µατα αλλά και ιδεοληψίες του χθες, να βάλουµε τέλος στην υπο-
βάθµιση του κράτους δικαίου, να ξαναβάλουµε την ασφάλεια και
τα δικαιώµατα του κάθε πολίτη πάνω από το συµφέρον ειδικών
οµάδων, να θωρακίσουµε την ευνοµία και να συντρίψουµε παθο-
γένειες και καταστροφικές αντιλήψεις που σαν καρκίνος απλώ-
νεται σε κάθε πτυχή της διοίκησης και της οικονοµίας.

Από ουραγός στην ανάπτυξη σήµερα η πατρίδα µας έχει τη
δεύτερη µεγαλύτερη ανάπτυξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε επεν-
δύσεις ρεκόρ που αλλάζουν την οικονοµία, ανοίγουν νέα πεδία
απασχόλησης και επιχειρηµατικής δηµιουργίας. Το ποσοστό
ανεργίας από το 17% το 2019 σήµερα είναι κάτω του 10% και
βαίνει µειούµενο. Βάλαµε, τέλος, θυµίζω, στη δογµατική και ιδε-
οληπτική υπερφορολόγηση της µεσαίας τάξης, µειώσαµε τους
φόρους και τις εισφορές και πετύχαµε διαδοχικές αυξήσεις του
κατώτατου µισθού, όντας συνεπείς στη στρατηγική µας για µέσο
µισθό στα 1.500 ευρώ και κατώτατο µισθό στα 950 ευρώ έως το
τέλος τετραετίας. Απαντήσαµε και απαντάµε µε αµεσότητα και
κυρίως µε συνέπεια στις ανάγκες της κοινωνίας από τις διαδοχι-
κές διεθνείς κρίσεις της πανδηµίας, της ενεργειακής κρίσης, του
πληθωρισµού και της γεωπολιτικής αστάθειας, ενώ παράλληλα
ξεµπλοκάραµε το µείζον ζήτηµα των συντάξεων και αλλάξαµε
κατά πολύ την καθηµερινότητα όλων των πολιτών µε τον ψη-
φιακό µετασχηµατισµό και το gov.gr. Την ίδια στιγµή δεν έχουµε
σταµατήσει να προχωρούµε σε στρατηγική αναβάθµιση των Ενό-
πλων Δυνάµεων της πατρίδας µας αλλά και της πολιτικής προ-
στασίας απέναντι στο σκληρό πρόσωπο της κλιµατικής κρίσης.
Και όλα πάντα µε δηµοσιονοµικό έλεγχο αλλά και πειθαρχία,
ώστε να µην καταστρέψουµε όλα όσα µε πολλές θυσίες ξαναχτί-
σαµε και ούτε φυσικά υποθηκεύοντας το µέλλον των παιδιών
µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο και να φωνάζουν κάποια
συνθήµατα του χθες, η Ελλάδα σήµερα είναι µία άλλη χώρα,
είναι µία διαφορετική χώρα, µία φωτεινή χώρα. Είναι µία άλλη
χώρα µέσα σε ένα περιβάλλον που ποτέ άλλοτε στην ιστορία της
δεν γνώρισε τόσες πολλές κρίσεις µέσα σε ένα τόσο σύντοµο
χρονικό διάστηµα, καθώς πέραν όλων των άλλων βιώνουµε και
πολεµικές συγκρούσεις στη γειτονιά µας αλλά και στην καρδιά
της Ευρώπης. Κι όµως, σε ένα τέτοιο δυσµενές περιβάλλον η πα-
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τρίδα µας όχι µόνο στάθηκε όρθια, αλλά ανέβηκε ακόµα ψηλό-
τερα, έγινε πιο δυνατή και µε αυτοπεποίθηση και συνέπεια λόγων
και έργων αποκατέστησε την αξιοπιστία της, ενίσχυσε το κύρος
της και την περιφερειακή και διεθνή επιρροή της αποτελώντας
σήµερα έναν διεθνή παράγοντα σταθερότητας και ευηµερίας.

Μπροστά σε αυτά τα σηµαντικά επιτεύγµατα και τις εξίσου ση-
µαντικές προοπτικές που ανοίγουν για όλους τους Έλληνες και
τις Ελληνίδες, η Αντιπολίτευση, αντί να επιζητά τη σταθερότητα,
τη συναίνεση και τη λογική στη χώρα µας, επιλέγει και πάλι πο-
λιτικούς τακτικισµούς, τη βιτριολική ρητορική και φυσικά τον δι-
χασµό. Και αν ο διχασµός είναι το ιστορικό όπλο των εχθρών της
πατρίδας µας, η πολιτική τυµβωρυχία είναι το όπλο των ανίκανων
να ορθώσουν ουσιώδη πολιτικό λόγο. Σήµερα αντιµετωπίζουµε
µια Αντιπολίτευση που φθάνει στο έσχατο σκαλί της πολιτικής
υποκρισίας, επιχειρώντας να εκµεταλλευτεί πολιτικά τον πόνο
και τις πληγές της εθνικής τραγωδίας που βιώσαµε όλοι οι Έλ-
ληνες πριν από ένα χρόνο στα Τέµπη. Η πρόταση δυσπιστίας
αποτελεί ανάγλυφη οµολογία του πολιτικού αδιεξόδου του
ΠΑΣΟΚ και της Αντιπολίτευσης συνολικά, µια πρόταση θεσµικά
ακραία, πολιτικά αµήχανη, θα έλεγα απεγνωσµένη και δυστυχώς
εθνικά ανεύθυνη.

Κυρίες και κύριοι, απόλυτα κατανοητός και σεβαστός ο πόνος,
η οργή και το πένθος των οικογενειών. Χάσανε τα πάντα και
έχουν το αναφαίρετο δικαίωµα να ζητούν δικαιοσύνη. Αλλά αυτό
που οφείλουµε να κάνουµε όλοι µας, αν σεβόµαστε τους νε-
κρούς, είναι να ρίξουµε φως στο πολιτικό σκοτάδι που επιχειρεί
να ρίξει η Αντιπολίτευση στην υπόθεση των Τεµπών. Δεν ζητούµε
να πενθήσουµε βουβοί. Ζητούµε να πενθήσουµε αποδίδοντας δι-
καιοσύνη. Και δικαιοσύνη δεν αποδίδεται ούτε µε ψέµατα ή µε
δήθεν αποκαλύψεις για συνωµοσίες ούτε µε προσπάθεια εκµε-
τάλλευσης του κοινού περί δικαίου αισθήµατος που έχει δηµι-
ουργηθεί και της συναισθηµατικής λαϊκής φόρτισης.

Δικαιοσύνη αποδίδεται από τα όργανα της δικαιοσύνης, όχι
από τα λαϊκά ή τα τηλεοπτικά δικαστήρια. Δικαιοσύνη για τα
Τέµπη θα αποδοθεί και αυτό είναι χρέος και δέσµευση της Κυ-
βέρνησής µας, αλλά σε αυτή την υπόθεση οφείλουµε να αναζη-
τήσουµε λάθη και παραλείψεις εκεί που υπάρχουν, χωρίς
υπερβολές αλλά µε σοβαρότητα. Οφείλουµε να δούµε την πραγ-
µατικότητα χωρίς επιλεκτική µνήµη, αοριστίες ή µε τις συνήθεις
πρακτικές παραπληροφόρησης, χειραγώγησης και φανατισµού
της κοινωνίας και δηµιουργίας τοξικών εντυπώσεων που ακολου-
θεί µε ευλάβεια η Αντιπολίτευση. Οφείλουµε τέλος να ακολου-
θήσουµε την τεκµηριωµένη αλήθεια και την ωµή λογική.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Αυγενάκη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Κωνσταντίνος Φλώρος, ανεξάρτητος
Βουλευτής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω,

θα σας παρακαλέσω θερµά για την ανοχή σας στον χρόνο. Το
ζητώ πρώτη φορά, διότι δυστυχώς στη συζήτηση της Ολοµέ-
λειας επί του πορίσµατος της επιτροπής των Τεµπών, παρ’ ότι
ήµουν µέλος της επιτροπής και είχα καταθέσει και πόρισµα, δεν
εξασφαλιζόταν η θέση µου για οµιλία.

Από την πρώτη στιγµή παρουσίας µου στον χώρο του Κοινο-
βουλίου οι λέξεις «καθήκον», «αξιοπρέπεια» και «ευθιξία» υπήρ-
ξαν οι µόνοι οδηγοί της κοινοβουλευτικής µου δραστηριότητας
επιχειρώντας στο µέτρο των δυνατοτήτων µου να εκφράσω επτά
χιλιάδες και πλέον πολίτες της Λάρισας που µε τίµησαν µε την
εµπιστοσύνη τους.

Τοποθετούµαι σήµερα επί µιας πρότασης δυσπιστίας, επί των
κινήτρων της οποίας µπορούν να ειπωθούν πολλά. Το σίγουρο
είναι ότι πολλοί εκ των συµπολιτών µας αγνοούν την παρούσα
διαδικασία. Η συντριπτική πλειοψηφία ωστόσο απλώς αδιαφορεί
γι’ αυτήν. Γνωρίζουν ότι µετά από ένα τριήµερο οξειών αντιπα-
ραθέσεων, πύρινων ευφυολογηµάτων και εντάσεως τίποτα δεν
θα αλλάξει στην καθηµερινότητά τους. Και αυτό συνιστά αποτυ-
χία για όλους µας, εµού συµπεριλαµβανοµένου.

Πάµε, λοιπόν, επί της πρότασης δυσπιστίας. Όλο το σκηνικό

στηρίζεται στην υποκριτική πολιτική επιλογή των συµµετεχόντων
και υπογραφόντων την υπό συζήτηση πρόταση που επιβεβαιώνει
άριστα το ρητό του Σιµωνίδη «�νάγκ� δ� ο�δ� θεο� µάχονται» και
µεταφράζεται ως εξής: «στην ανάγκη ακόµα και οι θεοί υποχω-
ρούν». Επειδή, λοιπόν, ο δηµοκράτης κ. Ανδρουλάκης δεν είχε
την πενηντάδα των υπογραφών που απαιτούνται απευθύνθηκε
στους άσπονδους φίλους του, οι οποίοι αυτοχαρακτηρίστηκαν
ως το δηµοκρατικό τόξο, λες και η δηµοκρατική συνείδηση µπο-
ρεί να αποδίδεται κατά το δοκούν σε όσους µας αρέσει, λες και
τα άλλα κόµµατα που έχουν ορκιστεί να τηρούν το Σύνταγµα και
τους νόµους διάγουν πολιτικό βίο εκτός της δηµοκρατικής συ-
ναντίληψης.

Για να τελειώνει, λοιπόν, αυτό το παραµύθι, κύριοι του ψευτο-
δηµοκρατικού τόξου -και αναφέροµαι σε όλους από Νέα Δηµο-
κρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ και όποιον άλλο υιοθετεί αυτό το
ανέκδοτο-, η δηµοκρατία ως έννοια δεν µπορεί να αποτελεί ιδε-
οληψία, πολλώ δε µάλλον εργαλείο χειραγώγησης, διότι έτσι κα-
θίσταται κέλυφος ολοκληρωτισµού.

Με βάση τα παραπάνω, βασική αιτία και αληθινή αφορµή για
τη διεξαγωγή της συγκεκριµένης διαδικασίας, που δεν είναι άλλη
από την πρόθεση να καλλιεργηθεί ένα κλίµα πολώσεως κοµµα-
τικής φύσεως εν όψει των ευρωεκλογών και να καταστεί πιο δια-
κριτή και αξιόπιστη η µέτρηση της πολιτικής ισχύος των
κοµµάτων, προφανώς δεν έγινε εν αγνοία της Κυβερνήσεως.
Προφανώς και οι ιθύνοντες συνεργάτες του Πρωθυπουργού
γνώριζαν ότι το ενδεχόµενο διεξαγωγής µιας τέτοιας συζήτησης
ήταν πολύ πιθανό έως απολύτως προβλέψιµο και ίσως µάλιστα
να συνεπικούρησαν προς αυτή την κατεύθυνση.

Σε ό,τι αφορά, δε, το σκεπτικό της πρότασης δυσπιστίας που
κατέθεσαν τα συνεργαζόµενα και συνυπογράφοντα την αίτηση
αυτή κόµµατα, µε τις αναφορές στο έγκληµα των Τεµπών, το
κράτος δικαίου κ.λπ., δυστυχώς για εµένα προσωπικά, αλλά και
για τους Έλληνες πολίτες που µας παρακολουθούν, αποτελούν
φθηνές δικαιολογίες, αφού, όπως προανέφερα, η σηµερινή συ-
ζήτηση διεξάγεται για την εξυπηρέτηση των πολιτικών σχεδια-
σµών συσπειρώσεως της κοµµατικής βάσης των κοµµάτων και
λιγότερο για την ανάδειξη των προβληµατικών καταστάσεων και
των υπό διερεύνηση εγκληµατικών πράξεων και παραλείψεων
της Κυβέρνησης στην περίπτωση του εγκλήµατος των Τεµπών.

Εποµένως βάσει της ερµηνευτικής αυτής προσέγγισης, προ-
σέρχοµαι και ψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας, όχι προφανώς
γιατί την υπέβαλε µια παράταξη στο ενεργητικό της οποίας
υπάρχει µια σηµαία, και αυτή δεν είναι οποιαδήποτε σηµαία,
αλλά η ελληνική την οποία πήρε απλά έτσι ένας άνεµος ούτε
γιατί τη στηρίζει µια παράταξη στο ενεργητικό της οποίας συ-
νέβη το Μάτι και οι Πρέσπες ούτε, όµως, γιατί στρέφεται κατά
µιας Κυβέρνησης στο ενεργητικό της οποίας συνέβη η τραγωδία
των Τεµπών και την οποία προφανώς δεν στηρίζω ούτε νοµιµο-
ποιώ σε καµµία περίπτωση, διευκρινίζοντας παράλληλα ότι η πο-
λιτική µου βούληση δεν άγεται ούτε φέρεται από αλλότριους
κοµµατικούς µηχανισµούς και δη κοµµάτων που έχουν οδηγήσει
την πατρίδα µας στη σηµερινή κατάσταση.

Ψηφίζω αυτή την πρόταση, γιατί είναι ο µόνος τρόπος να εκ-
φράσω χιλιάδες συµπολίτες µας οι οποίοι απαιτούν από όλους
µας να αφήσουµε µια Ελλάδα καλύτερη, να εξασφαλίσουµε ότι
την επόµενη φορά η πολιτεία θα προστατεύσει τους πολίτες της,
δεν θα έρθει διά των ιθυνόντων της να δακρύζει επί πτωµάτων
σε προκλητικά σκηνοθετηµένες παραστάσεις που δεν πείθουν
κανέναν.

Η Νέα Δηµοκρατία γνωρίζει ότι δεν κινδυνεύει µέχρι τώρα από
αυτή τη διαδικασία λόγω πλειοψηφίας και από θέση ισχύος προ-
σπαθεί να αλλοιώσει την πολιτική πραγµατικότητα, έχοντας βε-
βαίως ορίσει συµµάχους τα πιο επιδραστικά στον λαό µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, γεγονός που καθιστά ακόµα πιο επικίνδυνη
την αποτελεσµατικότητα της διακυβέρνησής της, συµφέροντα
των µαχόµενων Ελλήνων πολιτών και εξαγωγικώς του ελληνικού
έθνους, την ιδέα και τα συµφέροντα του οποίου υποτίθεται ότι
όλοι εµείς πρέπει να υπηρετούµε.

Σε κοινωνικό επίπεδο το παιχνίδι της Νέας Δηµοκρατίας είναι
χαµένο, αφού, ασχέτως αν δεν αναδείχτηκαν από τα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης, σηµειώθηκαν -το τελευταίο διήµερο µάλιστα-
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δεκάδες περιστατικά έντονων αντιδράσεων και διαµαρτυριών κυ-
ρίως για τα όσα διαδραµατίστηκαν στην εξεταστική επιτροπή του
εγκλήµατος των Τεµπών, όπως ήταν και το όνοµα της επιτροπής
και όπως ο -όχι εξαιρετικός δηµαγωγός της γνωστής σχολής Κα-
ρατζαφέρη- κ. Άδωνις Γεωργιάδης προσπαθεί να υποβαθµίσει,
αναγάγοντάς το σε ένα απλό δυστύχηµα. Εµείς θα είµαστε εδώ
να του θυµίζουµε ότι ήταν ένα έγκληµα και όταν η πρόταση της
εξεταστικής επιτροπής είχε έρθει προς ψήφιση δεν αντέδρασε
κανένας και όλο αυτό το διάστηµα κανένας από την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας δεν αντιδρούσε. Ξαφνικά στήνεται νέο
αφήγηµα πως είναι ένα απλό δυστύχηµα.

Η συµµετοχή µου στην εξεταστική επιτροπή για το προδιαγε-
γραµµένο έγκληµα στα Τέµπη υπήρξε αποκαλυπτική. Πάντοτε
πίστευα ή τουλάχιστον ήλπιζα ότι ορισµένες περιστάσεις λυγί-
ζουν και την πιο ατσάλινη σκοπιµότητα, ότι οι κοµµατικές γραµ-
µές εξαφανίζονται µπροστά σε εθνικά επείγοντα ή σε εθνικές
τραγωδίες, περιστάσεις δηλαδή οι οποίες, είτε λόγω σπουδαι-
ότητας είτε λόγω ανείπωτου πόνου, απαιτούν την εθνική συσπεί-
ρωση, τις άµεσες ενέργειες, τη διερεύνηση και τον ανεµπόδιστο
καταλογισµό ευθυνών σε αυτούς που πρέπει, ανεξαρτήτως
θέσης ή πολιτικής καταγωγής. Σε αυτό το κτήριο διαψεύστηκα
οικτρά. Πίστευα πάντοτε ότι ορισµένες περιστάσεις µπορούν να
λυγίσουν την ψυχή ακόµη και του πιο σκληρού ανθρώπου. Στην
εξεταστική για τα Τέµπη διαπίστωσα ότι ορισµένοι άνθρωποι εν-
δεχοµένως να µην έχουν καν ψυχή.

Δέχοµαι ότι η ποινική ευθύνη προϋποθέτει συγκεκριµένα κρι-
τήρια και δεν είναι πάντοτε σύµφυτη της πολιτικής αντίστοιχης.
Είναι αδιανόητη ωστόσο για µία σύγχρονη δηµοκρατία η σκόπιµη
και αδέξια παρεµπόδιση διερεύνησης είτε της µίας είτε της
άλλης περίπτωσης απλά και µόνο προκειµένου να προστατευ-
θούν περιώνυµοι «ηµέτεροι» και εκλεκτά τέκνα της µίας, της
άλλης ή της όποιας παρατάξεως. Αρµόδια, κατά τον δικό µου
τουλάχιστον κώδικα, είναι πάντοτε και µόνον η ανεξάρτητη ελ-
ληνική δικαιοσύνη και όχι τα πολιτικά γραφεία.

Σέβοµαι απόλυτα τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες. Αυτό που
δεν αντιλαµβάνοµαι, όµως, σε κανένα βαθµό είναι η αλαζονεία
µπροστά στον πόνο µιας µητέρας, ενός πατέρα, ενός αδελφού,
ενός παιδιού. Αυτοί οι άνθρωποι δεν είχαν τόσο την ανάγκη να
ακούσουν το πόσο καλά έκαναν ή δεν έκαναν κάποιοι τη δουλειά
τους. Δεν είχαν τόσο ανάγκη να ακούσουν για συµβάσεις, ανα-
θέσεις, καµένα λαµπάκια και πίνακες. Αυτά, ούτως ή άλλως,
έπρεπε να τα γνωρίζει ο ελληνικός λαός, ώστε να αντιληφθεί τα
χάλια στα οποία βρίσκεται ελληνικός σιδηρόδροµος και σε τι κίν-
δυνο θέτει τη ζωή του επιλέγοντας να µετακινηθεί µε ένα τρένο.

Οι πενήντα επτά αυτές οικογένειες, οι οποίες θρηνούν τους
οικείους τους περιµένουν εναγωνίως µία ουσιαστική συζήτηση
και ειλικρινή ανάληψη των ευθυνών που βαραίνουν τους ώµους
πολλών εντός της Αιθούσης. Αξίζουν σεβασµό και ταπεινότητα,
όχι µια αλαζονική διελκυστίνδα, όπου το ένα µέρος θα ουρλιάζει
για συγκάλυψη και το έτερο για εκµετάλλευση του πόνου τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Πλάι σε αυτές τις οικογένειες θρηνούν οι οικογένειες των θυ-
µάτων στο Μάτι, στη Μάνδρα και όπου αλλού διαχρονικά η ελ-
ληνική πολιτεία απέτυχε να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις
προστασίας ανθρώπων, περιβάλλοντος και συµφερόντων της. Οι
άνθρωποι αυτοί είχαν ανάγκη να ακούσουν µια συγγνώµη, µια
λέξη η οποία δεν ακούστηκε ούτε µία φορά στην εξεταστική από
τα χείλη των αντικειµενικώς εµπλεκοµένων. Αντ’ αυτού, δέχονται
αήθεις επιθέσεις και χαρακτηρισµούς από πληθώρα κυβερνητι-
κών στελεχών, κάνοντας λόγο για θεωρίες συνωµοσίας, τοξικό-
τητα και fake news.

Από την ώρα µηδέν, λοιπόν, ξεκινά η µεγαλύτερη συνωµοσία
που έχουµε δει στην σύγχρονη πολιτική ιστορία. Ο µετέπειτα
Πρόεδρος της Εξεταστικής Επιτροπής για το έγκληµα των Τεµ-
πών, ο κ. Μαρκόπουλος, συνεργαζόταν µε το φιλοκυβερνητικό
«Πρώτο Ψέµα», «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», συγγνώµη, από το οποίο βγή-
καν µονταρισµένες συνοµιλίες για τις οποίες ο Πρωθυπουργός
αµέσως δήλωσε πως νιώθει οργή και ντροπή. Θα µας απαντήσει,
όµως, τι έκανε ο Πρωθυπουργός εκείνη τη νύχτα που, όπως έχει
δηλώσει δηµόσια, δεν κοιµήθηκε;

Κυβερνητικό κλιµάκιο µε επικεφαλής τον Υφυπουργό παρά τω
Πρωθυπουργώ κ. Τριαντόπουλο κατεβαίνει επίσηµα και από
πραγµατογνωµοσύνες των συγγενών προκύπτει πως ξεµπάζω-
σαν και στη συνέχεια µπάζωσαν και µέρα µε τη µέρα έρχονται
νέα στοιχεία που καταδεικνύουν την κίνηση των γερανών µε συγ-
κεκριµένες κινήσεις, όπου φαίνεται πως συλλέγουν συντρίµµια
από κοντέινερ τύπου COS που έχουν αλλάξει και χρώµα από τη
θερµοκρασία, εξαφανίζοντας όλα τα στοιχεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Γιατί; Γιατί όλα αυτά τα κοντέινερ

είναι ειδικά σχεδιασµένα να µεταφέρουν ιδιαιτέρως εύφλεκτα
υλικά. Οι έρευνες τελειώνουν τότε χωρίς να έχει βρεθεί µία κο-
πέλα που αγνοείται, η Εριέττα Μόλχο, και το µαύρο κουτί. Μήνες
µετά βρίσκονται ανθρώπινα υπολείµµατα και οστά εντός των
συντριµµιών στο Κουλούρι, στον χώρο του υπόλογου του ΟΣΕ.
Και ενώ ο ανακριτής έχει ζητήσει µήνες πριν αυτά να µεταφερ-
θούν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: … τα κρατικά στελέχη, οι κ.κ. Δέν-

διας και Παναγιώτου, δεν απαντούν καν και δεν προχωρούν σε
καµµία ενέργεια.

Για τα χαµένα βίντεο της εµπορικής ποιος θα λογοδοτήσει; Για
τους εθνικούς κανόνες ασφαλείας τι θα γίνει επιτέλους; Ο κ. Κα-
ραµανλής και πόσοι ακόµα κατηγορούµενοι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, ευ-
χαριστούµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
…και εν δυνάµει κατηγορούµενοι στην εξεταστική ψεύδονται

ασυστόλως, αλλά η ψευδορκία τους καταψηφίζεται από την
Πλειοψηφία, όπως απορρίπτονται και προτάσεις κοµβικών µαρ-
τύρων. Όπως απορρίπτεται και η προανακριτική, γιατί έτσι πι-
στεύει η Κυβέρνηση. Όπως εξαιρούνται και οι καταθέσεις από
κοµβικούς µάρτυρες από τη δικογραφία που είχαµε διαθέσιµη
στην εξεταστική, που ακόµα και αυτή δεν ήταν διαθέσιµη µέχρι
την τελευταία στιγµή.

Αλήθεια, ισχύει ότι, αντί να ακολουθηθούν οι διαδικασίες που
προβλέπει το ΣΔΑ, τελικώς ακολουθήθηκαν οι διαδικασίες που
προβλέπει το Γενικό Σχέδιο Αντιµετώπισης Εκτάκτων Αναγκών
εξαιτίας Ατυχηµάτων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: …κατά την οδική και σιδηροδρο-
µική µεταφορά επικίνδυνων εµπορευµάτων, κάτι το οποίο δικαιο-
λογεί και το µπάζωµα του χώρου και το γνωρίζατε από την αρχή;

Τι ακριβώς µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,

ολοκληρώστε παρακαλώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Γνωρίζατε από την αρχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,

ακούτε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Σταµατήστε να ψεύδεστε και να

παίζετε θέατρο µπροστά µας.
Όταν, λοιπόν, κάτι µοιάζει µε πάπια…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ακούτε, κύριε συνά-

δελφε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Ακούω, κύριε Πρόεδρε, και ολο-

κληρώνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κλείστε αµέσως,

κύριε συνάδελφε, δέκα λεπτά έχετε πάει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Όταν, λοιπόν, κάτι µοιάζει µε

πάπια, ακούγεται σαν πάπια, κολυµπάει σαν πάπια, τότε µάλλον
είναι πάπια, κυρίες και κύριοι. Το λυπηρό είναι ότι επειδή έχετε
τη δυνατότητα, για όσο ακόµα θα την έχετε, να επιβάλλετε τη
βούλησή σας µε ξεκάθαρα ολοκληρωτικό τρόπο, εργαλειοποι-
ώντας τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, όπως πρόδηλα έγινε µε την
αποκλειστικότητα δήθεν των µονταρισµένων διαλόγων στο
«ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» και µε άλλες µεθόδους που ξεφεύγουν, όµως,
από την πολιτική διαχείριση των πραγµάτων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε, κλείστε αµέσως.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι µισό λεπτό, έχετε
πάει στα δέκα λεπτά. Κλείνετε τώρα, σας παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: …πιστεύετε ότι κυριαρχείτε στις
συνειδήσεις της ευρείας πλειοψηφίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε περάσει τον
Υπουργό εδώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Νοµίζετε ότι το 41% αποτελεί και
τη σηµερινή απήχησή σας στο εκλογικό σώµα. Όχι. Το παραµύθι
αυτό έχει τελειώσει και θα το διαπιστώσετε σύντοµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Και κλείνω. Προσέρχοµαι ενώπιον
αυτής της διαδικασίας απαλλαγµένος από κάθε κοµµατική ή
άλλου είδους εξάρτηση… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κλείστε, κύριε συνά-
δελφε, παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: …ανακουφισµένος που οι µόνοι
στους οποίους λογοδοτώ είναι οι πολίτες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
µόνος σας µιλάτε; Δεν καταλαβαίνω. Δεν καταλαβαίνετε τι σας
λέω;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: ...θα είµαι η φωνή τους, η σκέψη
τους και η οργή τους, τα ερωτήµατά τους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ. Κατε-
βείτε. Κλείστε αµέσως. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: …και στις τάξεις των οποίων θα
επιστρέψω, όταν το κρίνουν οι περιστάσεις. Διότι, σε αντίθεση
µε άλλους, είχα ζωή πριν την πολιτική, θα έχω και µετά από αυτή.
Και δόξα τω Θεώ που δεν µε ανάγκασε καµµία συνθήκη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: …να παραβώ τις αρχές µου και

τον όρκο µου, γιατί το επέβαλε το κοµµατικό συµφέρον.
Ψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας κυρίως διότι πάνω από δια-

κόσιες οικογένειες απαιτούν το µήνυµά τους να ακουστεί, να τι-
µωρηθούν οι ένοχοι όσο ψηλά και αν …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
είναι ντροπή αυτό που κάνετε, δεν το καταλαβαίνετε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: … να αποδοθεί δικαιοσύνη. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ντροπή αυτό που κά-

νετε, πραγµατικά.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Δηµήτρης Μάντζος, Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση προχωρά, η ώρα

έχει προχωρήσει, έχουµε ήδη µεγάλο πλήθος οµιλητών και η συ-
ζήτηση συνεχίζεται αύριο. Θα προσπαθήσω να κωδικοποιήσω σε
τρία σηµεία.

Σηµείο πρώτο, το πλαίσιο. Η πρόταση δυσπιστίας και η συζή-
τηση η οποία διεξάγεται -και έχει γίνει ήδη πολύ µεγάλη συζή-
τηση γιατί γίνεται- ήρθε σε έναν κρίσιµο χρόνο αµέσως µετά τη
συνεδρίαση της Βουλής για το πόρισµα της εξεταστικής επιτρο-
πής, µε το οποίο η Νέα Δηµοκρατία την προηγούµενη Τετάρτη
πίστεψε ότι θα κλείσει η υπόθεση και ότι θα ξεχαστεί έτσι απλά,
έτσι µαγικά.

Αναγκάζεται και αναγκάστηκε όλη την ηµέρα και θα αναγκα-
στεί και αύριο, όµως, η Νέα Δηµοκρατία, παγιδευµένη σε µία κεν-
τρική αποστολή για την πολιτική επιβίωση της Κυβέρνησης που
στηρίζει, να συσπειρωθεί µε επώδυνο τρόπο γύρω από το έγ-
κληµα των Τεµπών και της κυβερνητικής του διαχείρισης. Μόνοι
απέναντι σε µία κοινωνία που µε την εκκωφαντική της σιωπή ζητά
αλήθεια και δικαιοσύνη για το έγκληµα στα Τέµπη.

Αυτήν ακριβώς τη σιωπή τη σπάσατε σήµερα µε το παρατετα-
µένο χειροκρότηµα σας στον κ. Καραµανλή ο οποίος ήρθε όχι
την Τετάρτη στη συζήτηση για το πόρισµα της εξεταστικής επι-
τροπής, αλλά σήµερα ως αποτέλεσµα της θεσµικής µας πρωτο-
βουλίας για την πρόταση δυσπιστίας. Ήρθε να µας πει σήµερα
ο κ. Καραµανλής ότι είναι αθώος. Να δικάσει και να αθωώσει τον
εαυτό του. Αρνήθηκε τον Νοέµβριο να διερευνηθούν οι κατηγο-
ρίες εις βάρος του από την ευρωπαϊκή εισαγγελία και ήρθε σή-
µερα να µας πει ότι δεν κρύβεται και µε αλαζονεία να κουνήσει

το δάχτυλο. Έδωσε, όµως, τον πληρέστερο ορισµό της συγκά-
λυψης που έχω ακούσει αυτές τις µέρες: Διάδοση ψευδών ειδή-
σεων, σκόπιµη διαστρέβλωση της αλήθειας, περιφρόνηση των
οικογενειών είναι το τρίπτυχο της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας και το απέδωσε πληρέστατα ο κ. Καραµανλής. Το παρα-
δεχόµαστε. Ήρθε και έβαλε φαρδιά πλατιά τη σφραγίδα και την
υπογραφή της Νέας Δηµοκρατίας στο έγκληµα των Τεµπών. Σας
έδεσε άρρηκτα µαζί του και εσείς ως αντίδωρο τον χειροκροτή-
σατε. Αυτό έγινε. Αυτή η πρόταση, λοιπόν, η δική µας και όλων
των Βουλευτών και των Κοινοβουλευτικών Οµάδων που τη συνυ-
πέγραψαν, είναι η άρνηση της Βουλής να παραµείνει σιωπηλή
απέναντι σε όσους δίχως ίχνος ενσυναίσθησης µιλούν για κλει-
στές υποθέσεις, για µπαγιάτικες ιστορίες, µονότονες επαναλή-
ψεις. Μία απάντηση στον κυνισµό, στις προσβολές του
Υπουργού Φλωρίδη για τα µπάζα. Αντιπολίτευση για τα µπάζα,
κοινωνία για τα µπάζα. Απάντηση και αντίδραση στο µοτίβο δια-
φθορά-συγκάλυψη-ατιµωρησία.

Σηµείο δεύτερο: η συγκάλυψη. Η πρόταση δυσπιστίας θεµε-
λιώνεται στην οργανωµένη, συστηµατική, ενιαία επιχείρηση συγ-
κάλυψης των ευθυνών για το έγκληµα στα Τέµπη. Όχι σε ένα
περιστατικό αλλά σε µια µεθοδευµένη προσπάθεια ενός έτους
και ενός µηνός πλέον. Στο πόρισµα από τις πρώτες κιόλας ώρες
για αποκλειστικά ανθρώπινο σφάλµα που στηρίχθηκε στις επε-
ξεργασµένες συνοµιλίες, που επικαλέστηκε ο Πρωθυπουργός
και τα εξαπτέρυγά του Υπουργοί. Στην άρνηση να διενεργηθεί
προκαταρκτική εξέταση για τη δικογραφία της ευρωπαϊκής ει-
σαγγελίας. Προδήλως αβάσιµες οι κατηγορίες της µάς έλεγε ο
κ. Βορίδης. Προσέξτε. Αρνηθήκατε µε την ψήφο σας στη Βουλή
όχι να καταδικάσει, όχι να δικάσει, να διερευνήσει, όπως λέει το
Σύνταγµα και ο νόµος. Και τέλος στην εργαλειοποίηση της εξε-
ταστικής επιτροπής της Βουλής, στους µάρτυρες που δεν καλέ-
σατε για την κατάσταση της ανασφάλειας στους σιδηροδρόµους
που ήταν γνωστή, για την αλλοίωση του τόπου του εγκλήµατος
που έγινε χωρίς κανόνες, χωρίς πρωτόκολλο, χωρίς φορέα διε-
ρεύνησης που συγκροτήθηκε µόλις τον περασµένο Σεπτέµβριο
και σήµερα παραιτήθηκε ο πρόεδρός του και κανείς δεν αναλαµ-
βάνει έως σήµερα την εντολή για το ποιος έδωσε τελικά την εν-
τολή για την παραποίηση, την αλλοίωση του τόπου του
εγκλήµατος. Ούτε καν ο κ. Τριαντόπουλος που πέρυσι µας έλεγε
ο ίδιος ότι επέχαιρε για το πόσο καλά αποκατέστησε αυτή την
τοποθεσία.

Τέλος, στο πόρισµα της πλειοψηφίας που κλείνει την εξετα-
στική επιτροπή και κλείνει και τον κύκλο –πιστέψατε- της συγκά-
λυψης. Ότι φταίει αποκλειστικά ο ανθρώπινος παράγοντας, ένας
σταθµάρχης ακατάλληλος. Και δεν λέτε λέξη για την ακατάλληλη
Κυβέρνηση που παραβίασε τον νόµο για να βάλει αυτόν τον άν-
θρωπο σε αυτή τη θέση. Λέξη για τα κενά ασφαλείας που ακα-
τάλληλες κυβερνήσεις ευθύνονται για το ότι δεν λειτουργούσε
η τηλεδιοίκηση, η φωτοσήµανση και καµµία άλλη ασφαλιστική
δικλίδα, ασφαλιστικό µέσο, είτε από την Αθήνα είτε από τη Λά-
ρισα που να προλάβει το κακό.

Δεν σας ελέγχουµε για το ανθρώπινο σφάλµα. Σας ελέγχουµε
για ό,τι δεν κάνατε για να το προλάβετε. Δεν κάνατε αυτό που ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός στις 9 Μαρτίου 2023 είπε στο Υπουργικό
Συµβούλιο, ότι αν λειτουργούσε η τηλεδιοίκηση το δυστύχηµα
θα ήταν πρακτικά ανέφικτο. Κυριάκος Μητσοτάκης, 9 Μαρτίου
2023. Κι έκτοτε έως σήµερα τα έχετε γυρίσει όλα τούµπα. Λέτε
τα αντίθετα για να κρύψετε τις εγκληµατικές παραλείψεις της
Κυβέρνησής σας. Ο κ. Γεραπετρίτης σήµερα συνέχισε το αφή-
γηµα ότι δεν ήταν ακριβώς έτσι. Άλλο εννοούσε ο Πρωθυπουρ-
γός ή δεν το ήξερε.

Σηµείο τρίτο και τελευταίο, η χειραγώγηση. Προκύπτει και δεν
διαψεύδεται η επεξεργασία κρίσιµου ανακριτικού υλικού σε µη-
δενικό χρόνο από την τραγωδία µε τρόπο ώστε να υποστηριχθεί
το αφήγηµα του αποκλειστικά ανθρώπινου λάθους. Τα ερωτή-
µατα είναι αδήριτα. Τα επαναλαµβάνω. Ποιος είχε πρόσβαση στο
υλικό την ώρα του πένθους, του σοκ και της οδύνης µιας ολό-
κληρης κοινωνίας; Ποιος το επεξεργάστηκε και ποιος το διένειµε
σε φίλια µέσα µαζικής ενηµέρωσης; Γιατί σταµάτησε ο εσωτερι-
κός έλεγχος; Έγινε αυτός και γιατί σταµάτησε µέσα στον ΟΣΕ;
Το ζητούν έως σήµερα οι εργαζόµενοι µε εξώδικό τους. Τι έχει
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να µας πει ο αιώνια µεταβατικός πρόεδρος του ΟΣΕ; Εκείνος, ξέ-
ρετε που θα αντικαθίστατο µε διεθνή διαγωνισµό και ακόµα είναι
στη θέση του. Τι έχει να πει ο Υπουργός Σταϊκούρας που ήρθε
χθες εδώ, που τον εποπτεύει και δεν είπε κουβέντα γι’ αυτό;
Έγινε εσωτερική έρευνα; Γιατί σταµάτησε; Ποιο είναι το πόρισµά
της;

Το ζήτηµα, όµως, είναι η επιχείρηση χειραγώγησης της κοινής
γνώµης. Η χώρα πήγε µετά από λίγο καιρό σε εκλογές και ως
τότε έπαιζε µονότονα ο παραποιηµένος διάλογος που τον επικα-
λούνταν όλοι από τη Νέα Δηµοκρατία για να στοιχειοθετήσουν
το αφήγηµα του αποκλειστικού ανθρώπινου λάθους. Πως δεν
φταίει η κυβερνητική ανεπάρκεια και η διαφθορά αλλά µόνο ο
ανθρώπινος παράγοντας. Ποιος, λοιπόν, πολιτικοποιεί την τρα-
γωδία; Ποιος την εκµεταλλεύεται πολιτικά; Ποιος τυµβωρυχεί;
Εκείνοι που επιχείρησαν από την πρώτη µέρα τη διαστρέβλωση
της αλήθειας για να διασωθεί το κόµµα τους πριν τις εκλογές ή
εκείνοι που επιµένουν να δείχνουν την επιχείρηση αυτή στο φως
της ηµέρας;

Μιλάτε για συµφέροντα. Θα µπορούσε να είναι το συντοµό-
τερο ανέκδοτο που γίνεται ακόµα πιο σπαρταριστό από τις αντι-
δράσεις των συγκροτηµάτων, των εκδοτών και των συντακτών
που σας λένε και αχάριστους για τα πέντε χρόνια της προνοµια-
κής προβολής. Όχι, δεν είναι ανέκδοτο, δεν είναι αστείο. Είναι
µια αποκρουστική επίδειξη καθεστωτισµού. Αντιδράτε έτσι
άγαρµπα για να κρύψετε την αλήθεια, αλλά δεν θα διαφύγετε.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Όσο και να υποτιµά αυτή η Κυβέρ-
νηση τη Βουλή, εµείς θα επιµείνουµε. Όπως επιµείναµε και επι-
µένουµε σε κάθε υπόθεση παραβίασης του κράτους δικαίου: στα
Τέµπη, στις υποκλοπές, στη διαρροή των δεδοµένων προσωπι-
κού χαρακτήρα των εκλογέων του εξωτερικού. Όπως επιµείναµε
και επιµένουµε στην ακρίβεια, στο οικονοµικό µοντέλο της άδι-
κης ανάπτυξης για λίγους, σε κάθε πλήγµα στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, στο δηµόσιο πανεπιστήµιο, στους θεσµούς διαφάνειας
και λογοδοσίας. Όσο και να υποτιµάτε την αποτελεσµατικότητα
και την ισχύ των θεσµών, εµείς θα επιµείνουµε.

Ευτυχώς δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Αν σας κουράζουν τα Τέµπη,
αν σας κουράζει το κράτος δικαίου, αν σας κουράζει η δηµοκρα-
τία, αυτό είναι δικό σας πρόβληµα. Εµείς ό,τι και να λέτε και όσο
και να φωνάζετε θα συνεχίσουµε να υπερασπιζόµαστε το κράτος
δικαίου, τους πυλώνες του κοινωνικού κράτους, τη δίκαιη ανά-
πτυξη, την κοινωνική δικαιοσύνη. Θα συνεχίσουµε γιατί εµείς εί-
µαστε από άλλο υλικό φτιαγµένοι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Μάντζο. Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού, κ. Πιερρακάκης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα πρέπει επιτέλους να
πάψει να παράγει περισσότερο διχασµό απ’ όσο µπορεί να κα-
ταναλώσει. Ο ρόλος της Αντιπολίτευσης δεν είναι η καλλιέργεια
µίσους και τοξικότητας ούτε το να πετάει πέτρες σε όποια ανα-
γκαία αλλαγή γίνεται στη χώρα. Ο ρόλος της δεν είναι να διεκδι-
κεί διαρκώς την αποσταθεροποίηση για να προσκοµίσει έγκαιρα
και πρόσκαιρα οφέλη. Οι πολίτες ζητούν από όλους µας σοβα-
ρότητα, λύσεις και διεξόδους. Και επειδή η χώρα αυτή είναι η
κοινή µας µοίρα πρέπει να αναλογιστούµε ότι κάποιοι πολλές
φορές µε τη στάση τους παράγουν µόνο αδιέξοδα. 

Παρακολουθώ τη συζήτηση από χθες αλλά και τον δηµόσιο
διάλογο για τα Τέµπη, ένα δυστύχηµα, µια τραγωδία που µας
συγκλόνισε όλους. Γίνεται σαφές και από αυτή τη συζήτηση πως
κάποιους δεν τους ενδιαφέρει τόσο η αλήθεια ούτε καν η δικαιο-
σύνη, στην οποία προσωπικά έχω απόλυτη εµπιστοσύνη, πως θα
κάνει αυτό το οποίο πρέπει. Απλώς κάποιοι, επειδή δεν µπορούν
να αναπτύξουν προγραµµατικό λόγο να πείσουν τους πολίτες ότι
κοµίζουν συγκεκριµένες εναλλακτικές προτάσεις για τα τεράστια
ζητήµατα τα οποία καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε ως λαός και
ως έθνος, ασχολούνται µε το πώς θα κοντύνουν την Κυβέρνηση.
Χρησιµοποιούν δε πλέον, όλα τα µέσα, δηλητηριάζουν θεσµούς

χρόνων, θυσιάζουν την αξιοπιστία ακόµη και των δικαστικών λει-
τουργών ή των δικηγόρων που είναι επιφορτισµένοι για το αδιά-
βλητο των εκλογών, δεν συµβάλλουν στο ελάχιστο στο να πάει
έστω και ένα βήµα η χώρα µπροστά. 

Αντιθέτως, θέλουν να  τη γυρίσουν προς τα πίσω, γιατί εκεί
ακριβώς είναι που κατοικοεδρεύουν οι πεποιθήσεις και οι πρα-
κτικές τους. Ένα πολιτικό σύστηµα και µία χώρα, που την κατα-
τρώει διαρκώς το µικρόβιο του διχασµού, της έλλειψης
εµπιστοσύνης και της σύγκρουσης χωρίς µέτρο και χωρίς αρχές,
υπονοµεύει το µέλλον της. Διαµορφώνει συνθήκες υστέρησης
και παρακµής. Μια χώρα που δεν συµφωνεί στα στοιχειώδη και
στα αυτονόητα, διώχνει τους ανθρώπους της και προπαντός διώ-
χνει τα νέα παιδιά που δεν έχουν καιρό για χάσιµο. Γιατί αυτό
είναι ακριβώς που συνέβη στα χρόνια του διχασµού και της υστέ-
ρησης που αφήσαµε πίσω µας. Μας αποχαιρέτησαν πολλοί, πη-
γαίνοντας σε χώρες που συµφωνούν στα στοιχειώδη και στα
αυτονόητα και προοδεύουν. Και αυτό ακριβώς είναι που έχει αν-
τιστραφεί και που δεν πρέπει ποτέ ξανά να αφήσουµε να ξανα-
συµβεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τραγικό δυστύχηµα των Τεµ-
πών µας αφορά όλους. Πρόκειται για µία τραγωδία, για την
οποία ολόκληρη η κοινωνία, κάθε πολίτης ανεξαρτήτως πεποι-
θήσεων ή πολιτικής θέσης, απαιτεί την πλήρη διερεύνηση των
αιτιών που την προκάλεσαν, έτσι ώστε και να αποδοθούν ευθύ-
νες και αυτή να µην επαναληφθεί µε οποιονδήποτε τρόπο. 

Παρ’ όλα αυτά, στον δηµόσιο διάλογο επικρατεί µια πρωτοφα-
νής αδιαφορία για τα πραγµατικά στοιχεία, προκαλώντας σύγ-
χυση, αγανάκτηση και συσκότιση της πραγµατικότητας. Οι
θεωρίες συνωµοσίας χτίζουν πολιτικές καριέρες σε αυτήν την Αί-
θουσα. Και οφείλουµε να πούµε ότι η Αντιπολίτευση δεν έχει το
µονοπώλιο των δακρύων. Έχει την υποχρέωση του ελέγχου, µε
σοβαρότητα και αξιολόγηση των πραγµατικών στοιχείων. 

Αυτά τα γνωρίζουµε όλοι, αλλά κάποιοι επιλέγουν σκόπιµα να
τα παραβλέπουν για να οικοδοµηθεί η κατηγορία της συγκάλυ-
ψης και να οδηγηθούµε σε µια τυφλή σύγκρουση. Κάποιοι επεν-
δύουν πολιτικά σε µια τραγωδία σαν να µην είναι κοινός ο πόνος
για όλους και για όλες µας, σαν να µη σπάραξαν όλες οι Ελληνί-
δες και όλοι οι Έλληνες το ίδιο. Σαν να µην σκεφτήκαµε ότι και
οι δικές µας οικογένειες και εµείς οι ίδιοι θα µπορούσαµε να εί-
µαστε σε εκείνα τα βαγόνια, όπως είχαµε βρεθεί στο παρελθόν
και σαν να µην πονάµε και να µην πενθούµε µαζί µε τους συγγε-
νείς των θυµάτων. 

Κυρίες και κύριοι, έχουµε την ευθύνη για την ασφάλεια του ελ-
ληνικού λαού, για την οικονοµική και την εθνική ασφάλεια, την
κοινωνική ασφάλεια, την ασφάλεια της καθηµερινής ζωής στην
πατρίδα µας. Τιµούµε αυτήν την ευθύνη συνειδητά και οι πολίτες
το γνωρίζουν. 

Και όπως έχουµε πει και στο παρελθόν, για εµάς δεν υπάρχει
στραβή στη βάρδια. Υπάρχει µόνο ευθύνη στη βάρδια. Την ανα-
λαµβάνουµε! Ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης έχει απο-
δείξει ότι ο ίδιος και η Κυβέρνηση αναλαµβάνουµε µε τόλµη την
ευθύνη, ιδίως όταν η χώρα περνάει κάτω από τον πήχη. Και προ-
χωρούµε σε γρήγορες διορθωτικές κινήσεις και -θα έλεγα- µε
πολύ µεγαλύτερη αξιοπιστία από εκείνους οι οποίοι, για παρά-
δειγµα, απορρίπτουν κάθε µορφής αξιολόγηση στο ανθρώπινο
δυναµικό του δηµοσίου τοµέα ή των οποίων οι διαθέσεις εκσυγ-
χρονισµού του κράτους και των υποδοµών του αξιολογήθηκαν
αρνητικά στα χρόνια που κυβέρνησαν. 

Θα µου επιτρέψετε να προβώ σε έναν παραλληλισµό, ο οποίος
έχει ειπωθεί αρκετές φορές σε αυτήν τη συζήτηση. Εκ των πραγ-
µάτων, όταν µιλάµε για τη σύµβαση 717 η συζήτηση κάποια
στιγµή φτάνει σε έναν παραλληλισµό µε το 112 και το Μάτι. Δεν
θα µιλήσω για τους ατυχείς και ντροπιαστικούς χειρισµούς εκεί-
νης της βραδιάς ούτε για το γεγονός ότι η δίκη καθυστέρησε
χρόνια, ενώ η δίκη για τα Τέµπη ξεκινά άµεσα. Θα πω µόνο πως
ήταν σαφές ότι αν το 112 λειτουργούσε εκείνο το καλοκαίρι, θα
είχε αποτραπεί ο θάνατος τόσων ανθρώπων. 

Δεν λειτουργούσε τότε και δεν λειτουργούσε ούτε και το κα-
λοκαίρι του 2019 όταν αναλάβαµε τη διακυβέρνηση και έτυχε η
ευθύνη για την ολοκλήρωση αυτού του συστήµατος να βρίσκεται
σε µεγάλο βαθµό στο Υπουργείο του οποίου ήµουν επικεφαλής
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εκείνη την περίοδο, στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 
Η σύµβαση ολοκληρωνόταν τον Δεκέµβριο του 2019. Ενεργο-

ποιήσαµε µία µεταβατική λύση η οποία ήταν έτοιµη µέσα σε λίγες
εβδοµάδες και βέβαια η σύµβαση ολοκληρώθηκε τον Δεκέµβριο.
Και όλο αυτό συνέβη επενδύοντας µε κάθε τρόπο στο να µπορέ-
σουµε να πιάσουµε κάθε πτυχή του θέµατος και να µπορέσει το
σύστηµα να λειτουργήσει. Είναι ένα παράδειγµα της µέριµνας
της κυβέρνησης για την ασφάλεια των πολιτών, δεν σκέφτηκε
όµως ποτέ κανείς από εµάς ότι µπορούσε να εργαλειοποιήσει
αυτήν τη συνθήκη για να πλήξουµε τους πολιτικούς µας αντιπά-
λους ή για να προσπαθήσουµε να τους αποδώσουµε ποινικές ευ-
θύνες σε αυτήν τη συζήτηση. Νοµίζω ότι αυτή είναι µια διαφορά,
η οποία πρέπει να αξιολογηθεί. 

Φυσικά, τις τελευταίες µέρες βιώνουµε και το παράλογο.
Ακούµε, για παράδειγµα, ότι πενήντα χρόνια µετά την αποκατά-
σταση της δηµοκρατίας πρέπει να υπάρξουν εξωτερικοί παρατη-
ρητές στις εκλογές της χώρας µας, σβήνοντας και ακυρώνοντας
µονοκοντυλιά τις κατακτήσεις της Μεταπολίτευσης, κατακτήσεις
που έχουν προκύψει από όλες τις πτέρυγες της Αίθουσας. Κανείς
δεν διανοήθηκε αυτό να το αµφισβητήσει στο παρελθόν και επι-
τρέψτε µου να πω, σε συνάρτηση µε αυτό, ότι αν και θιασώτης της
τεχνολογίας και των κοινωνικών µέσων, η πολιτική δεν είναι µια
συνθήκη των εκατόν σαράντα χαρακτήρων ή του TikTok. Η επικοι-
νωνία επικουρεί την πολιτική. Η επικοινωνία δεν είναι πολιτική.
Διότι, αµέσως µετά, προκύπτει το ερώτηµα ποιοι είναι οι επόµενοι
εκατόν σαράντα χαρακτήρες ή οι εκατόν σαράντα χαρακτήρες
έπειτα απ’ αυτούς. 

Τα επόµενα χρόνια ο ρόλος των κυβερνήσεων στη χώρα µας
θα είναι διπλός, αφ’ ενός να λύσουµε τις εκκρεµότητες του χθες,
αφ’ ετέρου να απαντήσουµε µε επάρκεια στις αναδυόµενες προ-
κλήσεις του αύριο και ειδικά στο απρόβλεπτο, ειδικά σε αυτό που
κανένας και καµµία από εµάς δεν θα έχει σκεφτεί πριν. Αυτό δεν
µπορεί να γίνει µε πυροτεχνήµατα. Για τα περισσότερα από αυτά
τα πράγµατα δεν υπάρχουν καν έτοιµα βιβλία. Αν δει κανείς τι
συνέβη την τελευταία τετραετία, οι αναδυόµενες προκλήσεις
ήταν τεράστιες, κανείς δεν θα µπορούσε να τις έχει σκεφτεί το
2019. Η Κυβέρνηση και η χώρα ανταποκρίθηκαν µε πολύ µεγάλη
επάρκεια σε αυτές. Πρέπει συνολικά να αρθούµε εθνικά στο
ύψος των περιστάσεων. 

Η Αντιπολίτευση, όµως, καταψηφίζει κάθε προσπάθεια εκσυγ-
χρονισµού. Ένα πρόσφατο παράδειγµα, επινοώντας ασύλληπτες
δικαιολογίες, υπεκφυγές και οβιδιακές µεταµορφώσεις ήταν ο
πρόσφατος νόµος για την ανώτατη εκπαίδευση. Το ΠΑΣΟΚ, αρ-
χικά δια του Προέδρου του, είχε αναφέρει ότι δεν θα σταθεί εµ-
πόδιο στον νόµο που θα φέρναµε, το περιεχόµενο του οποίου
άλλωστε συνιστούσε πάγια πολιτική και ήταν και περιεχόµενο
των συνεδριακών του αποφάσεων. Στις 22 Φεβρουαρίου, όµως,
ο Πρόεδρός του δήλωσε στο «MEGA» ότι δεν θέλει την εµπορευ-
µατοποίηση της παιδείας, ενώ στις 3 Μαρτίου ανακάλυψε στο
Βήµα ότι ο νόµος, τάχα, δεν είναι µεταρρύθµιση αλλά διευθέ-
τηση συµφερόντων, κάτι που επαναλήφθηκε µετά και σε άλλες
συνεντεύξεις όπως στο «BLUE SKY». 

Είχα την ευκαιρία να πω τότε στη Βουλή ότι η στάση αυτή, η
οποία περιελάµβανε το να φωτογραφίζονται κάποιες πρωτοβου-
λίες ως καλές, κάποιες άλλες ως λιγότερο καλές και να γίνεται
λόγος για κάποιες αδιόρατες διευθετήσεις, ήταν εξόχως παρε-
ξηγήσιµη. Το ίδιο επαναλαµβάνω και τώρα, προσθέτοντας ότι,
µάλλον, κάποιοι κρίνουν εξ ιδίων τα αλλότρια. 

Σπεύσατε να υιοθετήσετε έναν παρελκυστικό τίτλο δηµοσιεύ-
µατος για να καταθέσετε µια ακαριαία πρόταση µοµφής, µια
πρόταση δυσπιστίας, ενώ όλα τα ζητήµατα τα οποία θίγατε
έχουν απαντηθεί αναλυτικά, ενώ όλο το υλικό είδε άµεσα το φως
της δηµοσιότητας και όλα, προφανώς, ήταν εξαρχής µετά το
τραγικό δυστύχηµα αµέσως στα χέρια της δικαιοσύνης. 

Δεν ξέρω τι δείχνει αυτό. Ξέρω ότι σίγουρα δείχνει έλλειψη σο-
βαρότητας. Ξέρω, επίσης, ότι δείχνει ότι κάποιοι δεν µπορούν να
διαχειριστούν την εσωτερική τους δυσπιστία γι’ αυτό και επιλέ-
γουν να την εξάγουν σε αυτήν την Αίθουσα. 

Κυρίες και κύριοι, κοντεύουµε πέντε χρόνια -όπως είπα και
πριν- από το 2019 και η Κυβέρνηση αυτή έχει καταφέρει να κα-
τακτήσει πολλά σε πάρα πολλούς τοµείς. Αρκεί κανείς να δει τι

έχει συµβεί στην οικονοµία, στις αυξήσεις του κατώτατου µι-
σθού, τι έχει συµβεί στο ρυθµό ανάπτυξης, τι έχει συµβεί στην
αποκλιµάκωση του χρέους, στο ψηφιακό κράτος. Και βέβαια,
υπάρχουν µια σειρά από αλλαγές, οι οποίες και έχουν γίνει και
δροµολογούνται στο χώρο της παιδείας. 

Ήδη κάναµε και ξεκινήσαµε µια πολύ σηµαντική αλλαγή στην
επαγγελµατική εκπαίδευση και ήδη έχουµε ψηφίσει έναν νόµο,
µε ιστορικά χαρακτηριστικά, για τις σηµαντικές αλλαγές που
πρέπει να δροµολογηθούν στην ανώτατη εκπαίδευση, νόµος ο
οποίος συµπεριλαµβάνει και τη δυνατότητα εγκατάστασης πα-
ραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων στη χώρα µας.

Θα συνεχίσουµε µε µια σειρά από πολύ µεγάλες αλλαγές που
αφορούν το ανοιχτό σχολείο, την καταπολέµηση του σχολικού
εκφοβισµού και µια σειρά από ψηφιακά εργαλεία, τα οποία θα
ενταχθούν µέσα στην εκπαίδευση, την αλλαγή των σχολικών βι-
βλίων και αλλαγές που γενικά πρέπει να φέρουν το σχολείο στο
σήµερα.

Νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό να σφυρηλατήσουµε
ακόµη µεγαλύτερες κατακτήσεις συναίνεσης σε αυτήν τη συζή-
τηση για να µπορέσουµε να ξεχάσουµε τα εύκολα συνθήµατα και
να φέρουµε µε σηκωµένα µανίκια τη χώρα εκεί που της αξίζει
στον χώρο της παιδείας.

Και κλείνω, µε την εξής σκέψη: Στα πενήντα χρόνια της Μετα-
πολίτευσης πρέπει, επιτέλους, να µπουν στο συρτάρι της ιστο-
ρίας τα εµφυλιοπολεµικά σύνδροµα που έρχονται από το ‘50 και
εµποδίζουν την πρόοδο. Είναι τα σύνδροµα εκείνα που βρίσκον-
ται στον πυρήνα κάθε αντίστασης στην αλλαγή και κάθε διχα-
σµού µε νέα αφορµή. Κάθε πολιτικός χώρος ο οποίος θέλει να
κοµίσει το νέο, αλλά και κάθε νέος άνθρωπος σε κάθε πολιτικό
χώρο, πρέπει να συµβάλει ιδιαίτερα σε αυτόν τον στόχο, αντί να
υποδαυλίζει αντιθέσεις εκεί που δεν υπάρχουν, αντί να χτίζουµε
το αύριο µε τα κουρασµένα υλικά του παρελθόντος. Το γραφένιο
έχει ανακαλυφθεί. Ας αφήσουµε επιτέλους στην άκρη τον πηλό
και τις πέτρες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Πιερρακάκη.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ, θα ακολουθήσει ο κ. Πασχαλίδης, η κ. Σπυριδάκη και
µετά ο Υπουργός κ. Παπαστεργίου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, όλοι οι Υπουργοί, αλλά και όλοι οι συνάδελφοι από
τη Συµπολίτευση οι οποίοι ανέβηκαν στο Βήµα δεν απάντησαν
στα ερωτήµατα που ετέθησαν επί της ουσίας για το έγκληµα των
Τεµπών και βέβαια, για τη συγκάλυψη η οποία το ακολούθησε. 

Είναι ερωτήµατα τα οποία έχουν τεθεί για όλες τις πτυχές του
συγκεκριµένου ζητήµατος. Οι απαντήσεις ή τα «επιχειρήµατα»
που εδόθησαν ήταν και είναι σαθρά, έωλα και αδύναµα και κυ-
ρίως επαναλαµβανόµενα, αφού χρησιµοποιούνται δια πάσαν
χρήσιν. Οτιδήποτε λέγεται, οποιοδήποτε θέµα τίθεται από πλευ-
ράς της Αντιπολίτευσης και ειδικότερα της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, τα επιχειρήµατα είναι γνωστά: Μάτι, λαϊκισµός,
τυµβωρυχία, εργαλειοποίηση, λαϊκά δικαστήρια, συνωµοσιολο-
γία, fake news και βέβαια, προσβολή και εξαιρετικά απαξιωτικές
εκφράσεις για όσους θέτουν αυτά τα ερωτήµατα. Διότι είναι γνω-
στό ότι στην προκειµένη περίπτωση για τη Νέα Δηµοκρατία,
ισχύει το «απορία ψάλτου, βηξ». 

Ο κ. Βορίδης ρώτησε κατά τίνων στρέφεται η πρόταση δυσπι-
στίας. Δεδοµένου ότι επί διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
όλες οι εξουσίες, σε όλα τα επίπεδα συνιστούν ένα ενιαίο σύµ-
πλεγµα που υπάγεται στο Μέγαρο Μαξίµου, η πρόταση δυσπι-
στίας, κύριε Βορίδη, κύριοι συνάδελφοι, απευθύνεται προς την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας του συστήµατος Μητσοτάκη.
Για να µην έχετε απορίες.

Η χώρα βιώνει µία σοβαρότατη θεσµική κρίση, κρίση του κρά-
τους δικαίου, της δικαιοσύνης και εν τέλει της δηµοκρατίας,
κρίση που εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, δηµιουργήσατε
και καλλιεργείται από την πρώτη µέρα που αναλάβατε τη διακυ-
βέρνηση της χώρας. Έχει γίνει φανερό πλέον σε όλους ότι αυτή
η Κυβέρνηση µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη δεν δι-
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στάζει µπροστά σε τίποτα. Αρκεί να εξυπηρετήσει ίδια συµφέ-
ροντα, να επωφεληθεί των πλεονεκτηµάτων της εξουσίας και να
κρατηθεί σε αυτήν. 

Δεν έχει κανέναν ενδοιασµό να καταπατά το Σύνταγµα -έφυγε
ο κ. Πιερρακάκης- παραβιάστηκε το άρθρο 16 του Συντάγµατος
µε τον νόµο που ψηφίστηκε για την εγκατάσταση παραρτηµά-
των, ουσιαστικά ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Απαξιώνει, λοιπόν, τη
Βουλή και τις  συνταγµατικά ή και νοµοθετικά κατοχυρωµένες
ανεξάρτητες αρχές και βέβαια, επιχειρεί η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας τη χειραγώγηση της δικαιοσύνης και εν γένει λει-
τουργεί µε τρόπο αντιθεσµικό και αντιδηµοκρατικό. 

Η πρωτοφανής αυτή η απαξίωση του κράτους δικαίου και των
θεσµών από την Κυβέρνηση δεν µπορεί να συνεχιστεί. Η διακυ-
βέρνηση της χώρας µε την ψήφο του λαού πρέπει να αφαιρεθεί
από τα χέρια µιας Κυβέρνησης η οποία συστηµατικά υπονοµεύει
τη δηµοκρατία και τους θεσµούς και που στο βωµό της διατήρη-
σης της εξουσίας και της προστασίας των στελεχών της από τη
λογοδοσία και τον έλεγχο παράνοµων πράξεων, δεν διστάζει να
υπονοµεύσει οποιαδήποτε προσπάθεια διαλεύκανσης, εν προ-
κειµένω της πολύνεκρης τραγωδίας των Τεµπών, συγκαλύπτον-
τάς την, χειραγωγώντας και αποπροσανατολίζοντας την κοινή
γνώµη. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας του συστήµατος Μητσο-
τάκη έχει γίνει, µου επιτρέπετε την έκφραση, «φίρµα» στην Ευ-
ρώπη και διεθνώς µε τα σκάνδαλα των απευθείας αναθέσεων
ύψους πολλών δισεκατοµµυρίων, των υποκλοπών, της διαρροής
προσωπικών δεδοµένων και βέβαια του εγκλήµατος των Τεµπών
που συνίσταται. Το ξέρουµε όλοι, το ανέφεραν πολλοί συνάδελ-
φοί της Αντιπολίτευσης µε τους οποίους και καταθέσαµε την
πρόταση δυσπιστίας. Ενδεικτικά, συγκεκριµένες παραλείψεις
του τότε Υπουργού Μεταφορών, καταστροφή και µη αποκατά-
σταση της τοπικής διοίκησης, κατάργηση του δευτεροβάθµιου
κέντρου ελέγχου στην οδό Καρόλου, τοποθέτηση του σταθ-
µάρχη χωρίς να έχει τα προβλεπόµενα νόµιµα προσόντα, απο-
χωµάτωση και επιχωµάτωση «µπάζωµα» του χώρου, απόρριψη
της πρότασης για τη δηµιουργία προανακριτικής επιτροπής και
βέβαια, άρνηση να λειτουργήσει µε τρόπο αντικειµενικό πλήρη
και αποτελεσµατικό η εξεταστική επιτροπή και τα υπόλοιπα κοι-
νοβουλευτικά µέσα ελέγχου. Και όλα αυτά, µε σκοπό να διασφα-
λιστεί η πολιτική επιβίωση της Κυβέρνησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες δεν εµπιστεύονται
αυτή την Κυβέρνηση και µέσω αυτής της έλλειψης εµπιστοσύνης
δεν εµπιστεύονται, δυστυχώς, ούτε τους θεσµούς, τη δικαιοσύνη
και συνολικά την πολιτική. Αυτό προκύπτει και από τις δηµοσκο-
πήσεις τις οποίες µέχρι τώρα που ήταν ευνοϊκές για εσάς τις επι-
καλούσαστε και τώρα που αρχίζουν τα ζόρικα, αυτές οι δηµοσκο-
πήσεις φαίνεται ότι δεν αναφέρονται, αποσιωπώνται από εσάς. 

Η διαπλοκή της εξουσίας του συστήµατος Μητσοτάκη µε τους
θεσµούς, η κατάλυση της διάκρισης των εξουσιών, ο ίδιος ο κ.
Βορίδης είπε: «Τον κρατάµε µέσα». Το είπε η «λανθάνουσα
γλώσσα που τα αληθή λέγει» του κ. Βορίδη για την προφυλάκιση
του σταθµάρχη και η υπαγωγή όλων στο επιτελικό κράτος του
Μεγάρου Μαξίµου που έχει οδηγήσει, η χώρα να διοικείται από
ένα «επιτελικό παρακράτος» στο οποίο όλες οι εξουσίες υπάγον-
ται και είναι υποτελείς, υποτάσσονται στο πρωθυπουργικό γρα-
φείο. 

Σε αυτό το πλαίσιο, στο ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και στην έκθεση του Συµβουλίου της Ευρώπης αποτυπώνε-
ται η κρίση στους δηµοκρατικούς θεσµούς που υπάρχει στη
χώρα µας και εκφράζονται ανησυχίες για τις πολύ σοβαρές απει-
λές κατά της δηµοκρατίας, του κράτους δικαίου και των θεµε-
λιωδών δικαιωµάτων των πολιτών. 

Το έγκληµα των Τεµπών και η µη απόδοση ευθυνών γι’ αυτό
αλλά και η ταυτόχρονη αποκάλυψη ενός σχεδίου συγκάλυψής
του αποδεικνύει το πόσο επικίνδυνοι είστε, κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, για τη χώρα, για την κοινωνία, για την ίδια τη δηµο-
κρατία. Φτάσατε στο σηµείο να απαξιώνετε και λοιδορείτε ακόµη
και τους ευρωπαϊκούς θεσµούς όπως το Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο, την ευρωπαϊκή εισαγγελία, το Συµβούλιο της Ευρώπης. Αυτό
γίνεται, όταν δεν σας αρέσουν αυτά που λένε, όταν αυτοί οι θε-
σµοί, µέσω των εκπροσώπων τους επιτελούν τη θεσµική απο-

στολή τους όπως πρέπει και αναζητούν την αλήθεια. 
Ο θεσµικός και όχι µόνον κατήφορος στον οποίον κατρακυ-

λάτε δεν έχει τελειωµό. Τα σοβαρότατα προβλήµατα µε τους δη-
µοκρατικούς θεσµούς και το κράτος δικαίου είναι αποτέλεσµα
των κυβερνητικών πολιτικών. Εµείς, ως Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, αλλά και τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, εµείς
ως εκλεγµένοι Βουλευτές έχουµε υποχρέωση να υπερασπι-
στούµε το κράτος δικαίου και εν τέλει το ίδιο το Σύνταγµα και τη
δηµοκρατία. 

Για όλους αυτούς τους λόγους υποβλήθηκε και η πρόταση δυ-
σπιστίας κατά της Κυβέρνησης. Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
σε αυτό το πλαίσιο στερείστε ηθικής νοµιµοποίησης και οσο-
νούπω θα απονοµιµοποιηθείτε και πολιτικά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπαηλιού.
Τον λόγο έχει η κ. Σπυριδάκη Αικατερίνη από το ΠΑΣΟΚ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα εδώ συζητάµε για το

πλήρες ξεγύµνωµα του κυβερνητικού αφηγήµατος για ένα δήθεν
ισχυρό κράτος δικαίου, για ένα πραγµατικά ευρωπαϊκό κοινωνικό
κράτος και ένα κράτος πρόνοιας πρότυπο τόσο για την πραγµα-
τική οικονοµική του ανάπτυξη, όσο και για την απονοµή της δι-
καιοσύνης. Και αναρωτιέµαι, λοιπόν, εγώ µε την απλή λογική
µου: Αν το αφήγηµά σας ισχύει, τότε τι πήγε στραβά; Γιατί από
τον Ιούλιο µέχρι σήµερα όλα τα κοινωνικά στρώµατα και οι πα-
ραγωγικές δυνάµεις της χώρας έχουν βγει στον δρόµο; Αγρότες,
κτηνοτρόφοι, µελισσοκόµοι, φοιτητές, µικροµεσαίοι επιχειρηµα-
τίες, δανειολήπτες σε ελβετικό φράγκο, κάτοχοι κόκκινων δα-
νείων, συνταξιούχοι, όλοι στον δρόµο. Γιατί; Γιατί οι πολίτες της
χώρας µας κατατάσσονται στους τρεις πιο δυστυχισµένους κα-
τοίκους της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γιατί σύµφωνα µε τα τελευ-
ταία στοιχεία της EUROSTAT η χώρα µας είναι η δεύτερη
φτωχότερη στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Γιατί το Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο υιοθετεί ψήφισµα κόλαφο για το κράτος δικαίου στη
χώρα µας, για την ελευθερία των µέσων µαζικής ενηµέρωσης,
για την παραβίαση των ευρωπαϊκών αξιών και των θεµελιωδών
δικαιωµάτων. Γιατί διεθνή φόρα µας δίνουν πρωτιές και χειρότε-
ρες επιδόσεις στην ελευθερία του τύπου, στη διαφάνεια και τη
λογοδοσία. Γιατί πλέον δεν µιλάνε όλοι για το δήθεν οικονοµικό
θαύµα της Ελλάδας που τόσο περίτεχνα µας αναφέρετε συνε-
χώς, αλλά µιλάνε για τη διολίσθηση του κράτους δικαίου, για την
έλλειψη της δικαστικής ανεξαρτησίας. Επαναλαµβάνω, τι πήγε
στραβά;

Και ερχόµαστε εδώ να µιλήσουµε σήµερα για την ακαταλλη-
λότητά σας σε τρεις κορωνίδες πράξεις της διακυβέρνησής σας:
Υποκλοπές, Τέµπη, διαρροή προσωπικών δεδοµένων. Βέβαια τα
µεγαλουργήµατά σας δεν σταµατάνε εδώ. Έχουµε τη συστηµα-
τική καταστρατήγηση των δηµοκρατικών διαδικασιών της Βου-
λής µε νοµοσχέδια και διαδικασίες που απαξιώνουν την
ουσιαστική δηµοκρατική διαβούλευση. Έχουµε fast track ξεπού-
ληµα περιουσιακών στοιχείων, έχουµε ακρωτηριασµό της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης και έχουµε µια περίεργη υπερσυγκέντρωση
εξουσιών. Έχουµε ένα επιτελικό κράτος ανεπαρκές να αντιµετω-
πίσει τις φυσικές καταστροφές. Έχουµε κατασπατάληση των
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης στους λίγους και ισχυρούς και
έναν αδιαφανή τρόπο θέσπισης αναθεώρησης και εφαρµογής
του εθνικού σχεδίου ανάκαµψης µε εντάξεις και απεντάξεις κάτω
από το τραπέζι. Και πόσα εν τέλει είναι αυτά τα έργα που έχουν
απενταχθεί και δεν έχουν γίνει µέχρι τώρα, που ίσως είναι η αιτία
για να έχουµε κι άλλα εγκλήµατα, αν η τύχη δεν είναι µε το µέρος
µας;

Η διακυβέρνηση της χώρας, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνη-
σης, δεν είναι θέµα τύχης. Είναι θέµα ευθύνης και υπευθυνότη-
τας. Έχουµε ευθύνη γι’ αυτά που κάνουµε, έχουµε ευθύνη και
γι’ αυτά που δεν κάνουµε. Οι Υπουργοί έχουν ευθύνη γι’ αυτά
που έκαναν και ευθύνη γι’ αυτά που δεν έκαναν. Ο κ. Καραµαν-
λής έχει ευθύνη γι’ αυτά που έκανε, έχει ευθύνη και γι’ αυτά που
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δεν έκανε. Εµείς σήµερα εδώ έχουµε ευθύνη για το τι θα κά-
νουµε, για το τι θα αποφασίσουµε σχετικά µε την πρόταση δυ-
σπιστίας. Η ευθύνη δεν αποτελεί µέσο µιντιακών τεχνασµάτων.

Ακούω σήµερα από το πρωί την Κυβέρνηση να αναφέρει επτά
παραβάσεις του κώδικα που έγιναν εκείνο το µοιραίο βράδυ της
28ης Φεβρουαρίου του 2023 και ακριβώς αυτό σας λέµε, ότι αφή-
σατε τεράστιο περιθώριο για ανθρώπινο λάθος. Πρέπει, όµως,
να αναφέρεστε και στα πρόσωπα που έκαναν το λάθος. Είναι ή
δεν είναι λάθος της Κυβέρνησης η µη υλοποίηση της σύµβασης
717; Είναι ή δεν είναι λάθος της Κυβέρνησης να προσλαµβάνον-
ται άνθρωποι για θέσεις χωρίς τα απαραίτητα προσόντα; Προ-
σπαθείτε να µας πείσετε ότι για το τραγικό δυστύχηµα, το
έγκληµα  -για να το πω σωστά- ευθύνεται ο σταθµάρχης και µόνο
αυτός. Είναι αρκετά βολικό. Η ύπαρξη εξιλαστήριου θύµατος
αποδεικνύει την ανήθικη στάση σας, όχι σε εµάς στην Αντιπολί-
τευση, αλλά στους πολίτες αυτής της χώρας που έχουν χάσει
την πίστη τους στους θεσµούς αυτού του κράτους.

Αυτό άλλωστε αποδεικνύεται και από το γεγονός ότι ο Σύλλο-
γος Συγγενών Θυµάτων των Τεµπών για να βρει το δίκιο του
έφτασε µέχρι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Έχετε αναρωτηθεί
γιατί να απευθυνθούν στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, αν ένιωθαν
εµπιστοσύνη στους θεσµούς της ίδιας της χώρας τους; Γιατί να
απευθυνθούν στην Ευρώπη, αν δεν φοβόντουσαν ότι το κράτος
δικαίου χωλαίνει; Γιατί να απευθυνθούν στην Ευρώπη, εάν ένιω-
θαν ασφάλεια; Δεν απαιτούµε να έχετε ή να δείξετε ενσυναί-
σθηση. Είναι ψιλά γράµµατα για σας. Απαιτούµε, όµως, να έχετε
συναίσθηση της κατάστασης γιατί κυβερνάτε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέντε χρόνια τώρα όλοι παρα-
κολουθούµε εµβρόντητοι ένα δραµατικό έργο, ένα αρχαίο δράµα
που εξελίσσεται σε τρεις πράξεις: διαφθορά, συγκάλυψη, ατιµω-
ρησία. Ας αναρωτηθούµε όλοι, ας αναρωτηθούν οι Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας, ας αναρωτηθούν οι πολίτες. Σε τι διαφέ-
ρει ο µηχανισµός του δήθεν επιτελικού κράτους από ένα σκο-
τεινό παρακρατικό µηχανισµό αντιδηµοκρατικών καθεστώτων;
Πού θα οδηγηθεί η χώρα αν συνεχίσουµε να έχουµε αυτές τις
πολιτικές και αυτήν την Κυβέρνηση; Στο έγκληµα των Τεµπών
δεν υπήρξε απλά απόπειρα συγκάλυψης, αλλά ένα σχέδιο οργα-
νωµένης συγκάλυψης. Αυτό αποδεικνύεται από το εσπευσµένο
µπάζωµα του χώρου, τα πεπραγµένα της εξεταστικής επιτροπής,
το συνοπτικό κλείσιµο των εργασιών της, την αγνόηση του πορί-
σµατος της Ευρωπαίας εισαγγελέως, την καθυστέρηση της δι-
καστικής διερεύνησης και πρόσφατα την αποδεδειγµένη
αλλοίωση των συνοµιλιών. Η Κυβέρνησή σας είναι εκείνη που πα-
ρεµποδίζει το έργο της Ευρωπαίας εισαγγελέως και εφευρίσκει
εχθρούς της Ελλάδας τους ευρωπαϊκούς θεσµούς και δυστυχώς
για την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης στη χώρα µας συνεπικου-
ρείται και από τον Άρειο Πάγο που τα ανακλαστικά του ποικίλ-
λουν ανάλογα µε την υπόθεση.

Η Κυβέρνηση είναι υπεύθυνη και υπόλογη και για τα τρία σκάν-
δαλα, αλλά κυρίως για την απώλεια πενήντα επτά ανθρώπινων
ζωών των περισσότερων εξ αυτών νέων ανθρώπων. Γι’ αυτό δεν
αποδέχτηκε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ για σύσταση προανακριτι-
κής επιτροπής, αλλά γαντζώθηκε από την πρόταση του ΚΚΕ για
τη σύσταση εξεταστικής επιτροπής. Γι’ αυτό κρύβεται πίσω από
τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών, γι’ αυτό ο λαλίστατος κ. Μη-
τσοτάκης απέφυγε να παραστεί στην τελευταία σχετική συζή-
τηση στην Ολοµέλεια της Βουλής, γι’ αυτό ο κ. Καραµανλής µιλά
µε περισσό θράσος και αλαζονεία, κρυπτόµενος πίσω από τα χει-
ροκροτήµατα της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας, αλλά και από
το άρθρο 86 του Συντάγµατος από το οποίο δεν ζήτησε να εξαι-
ρεθεί.

Τώρα που η Αντιπολίτευση πράττει, ισχυρίζεστε ότι έχει ευ-
θύνη η Αντιπολίτευση για τη µετάθεση της ευθύνης στην Κυβέρ-
νηση και ότι προσπαθώντας να επωφεληθεί πολιτικά από αυτό
το τραγικό γεγονός, φέρεται λαϊκίστικα. Πείτε µας, όµως, όταν
συµβαίνει κάτι τόσο ακραίο όπως η συγκάλυψη ενός εγκλήµα-
τος, τότε η όποια παρέµβαση για εσάς είναι λαϊκισµός; Η αλήθεια
δεν αποτελεί πολιτική εκµετάλλευση. Αποτελεί χρέος όλων µας
να κατευθυνθούµε προς αυτή. Αυτήν τη στιγµή δεν συζητάµε
µόνο την απονοµή της δικαιοσύνης. Αυτήν τη στιγµή διακυβεύε-
ται η ίδια µας η δηµοκρατία.

Θέλετε πράγµατι να βγούµε από τούτη την περιπέτεια; Θέλετε
πράγµατι να νικήσουµε ως πολιτικό σύστηµα; Θέλετε πράγµατι
να κερδίσουµε ξανά την εµπιστοσύνη των πολιτών; Θέλετε πράγ-
µατι να µειώσουµε την αποχή, να τη χτυπήσουµε ή µήπως σας
εξυπηρετεί; Και ρωτώ γιατί η πλειοψηφία όσων απέχουν απλά
δεν εγκρίνουν την πολιτική σας. Γιατί αν θέλετε οι πολίτες να µας
εµπιστευτούν ξανά ως πολιτικό σύστηµα είναι απλά τα πράγ-
µατα. Πρέπει να κυβερνήσετε και εµείς να ακολουθούµε µε πα-
τριωτισµό. Και επειδή οι λέξεις αποκτούν διττά νοήµατα εδώ
µέσα, πατριωτισµός -για µένα τουλάχιστον- είναι οτιδήποτε ενι-
σχύει τη δηµοκρατία, οτιδήποτε ισχυροποιεί τους θεσµούς και
εµπεδώνει το κράτος των πολιτών, µε διαφάνεια και αξιοκρατία.

Οφείλουµε, λοιπόν, να µη σταθούµε εµπόδιο στην απονοµή
της δικαιοσύνης, να κοιτάµε τα καθηµερινά προβλήµατα του πο-
λίτη και να θέσουµε τις βάσεις για το µέλλον. Δυστυχώς στη
χώρα µας τα δηµοκρατικά κεκτηµένα και η ανεξαρτησία των θε-
σµών πλήττονται µε ευθύνη της Κυβέρνησης και επηρεάζουν δυ-
στυχώς την ποιότητα της δηµοκρατίας µας.

Δεν ξεπλένονται τα σκάνδαλα των υποκλοπών, δεν ξεπλένεται
η διαρροή των προσωπικών δεδοµένων, ούτε το έγκληµα στα
Τέµπη, ούτε το ψήφισµα του Ευρωπαίου εισαγγελέα. Δεν ξεπλέ-
νεται η Κυβέρνηση, γιατί αυτή η Κυβέρνηση είναι επικίνδυνη για
τους θεσµούς και για τη χώρα.

Ζούµε µια αρχαία τραγωδία, αυτή της διαφθοράς, της συγκά-
λυψης και της ατιµωρησίας. Σύντοµα οι πολίτες θα προσθέσουν
µια τέταρτη πράξη, τη λυτρωτική πράξη της κάθαρσης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Σπυριδάκη.
Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ.

Παπαστεργίου.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα για την πρό-

ταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης που ήρθε από κόµµατα
της Αντιπολίτευσης, τελικά µάλλον όχι τόσο ξαφνικά όσο αρχικά
φάνηκε, µια πρόταση δυσπιστίας που δίνει τη δυνατότητα πραγ-
µατικά να ανοίξουµε τον διάλογο για τη δηµοκρατία και την ποι-
ότητα της, για το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών, τις ευθύνες
που υπάρχουν και το ίδιο το κράτος και το πώς έχει δοµηθεί όλα
αυτά τα χρόνια. Γιατί προφανώς το τι έγινε στα Τέµπη δεν έχει
να κάνει µόνο µε τη συγκεκριµένη στιγµή. Δεν ήταν απλά άτυχοι
οι πενήντα επτά -ως επί το πλείστον νέοι- άνθρωποι που χάθηκαν
εκείνο το βράδυ, µε όνειρα για τη ζωή, που ούτε αυτοί, ούτε οι
συγγενείς τους θα καταφέρουν να τα δουν να υλοποιούνται. Και
εκτός αυτών εκατοντάδες άλλοι που επέζησαν και θα κουβαλάνε
για πάντα µαζί τους το βράδυ εκείνο, µε εµφανή αλλά και αφανή
τραύµατα. 

Τραυµατισµένη όµως από το δυστύχηµα των Τεµπών βγαίνει
και η ίδια η χώρα. Θα γυρίσω λίγο πίσω, την 1η Μαρτίου του 2023,
όταν τότε ως Δήµαρχος Τρικκαίων έγραφα µετά το συµβάν ότι
νιώθω ηττηµένος και ως µηχανικός, αλλά και ως ασχολούµενος
µε τα κοινά, γιατί δεν έχουµε καταφέρει στη χώρα να ολοκληρώ-
σουµε σύγχρονες υποδοµές. Υποδοµές τέτοιες που θα διασφα-
λίζουν πως οι µεταφορές µας θα είναι ασφαλείς. Υποδοµές που
θα διασφάλιζαν στην οικογένεια Πλακιά από το Καστράκι Καλαµ-
πάκας ότι τα παιδιά της που µπήκαν στο τρένο θα έφταναν στη
Θεσσαλονίκη. Υποδοµές που θα έφερναν πίσω τα παιδιά της Α’
Λυκείου Φαρκαδόνας, πάλι από την περιοχή µου, όταν το 2004
ξεκίνησαν να πάνε εκδροµή στην Αθήνα και επτά από τα παιδιά
αυτά δεν γύρισαν ποτέ πίσω λόγω του τραγικού δυστυχήµατος
στο Πέταλο του Μαλιακού.

Και εµείς, όλοι µας -γιατί αυτή η χώρα δεν έγινε κράτος πριν
από τέσσερα, πέντε χρόνια-, αντί να σκύψουµε το κεφάλι και να
προσπαθήσουµε περισσότερο αναλωνόµαστε σε ένα ακραίο παι-
χνίδι εντυπώσεων, σε σχέση µε το ποιος µπορεί να έφταιξε πε-
ρισσότερο ή λιγότερο. Κι ακόµη χειρότερα, πάµε υπογείως σε
µια πολύ ευαίσθητη περίοδο να τορπιλίσουµε την ίδια τη δηµο-
κρατία µας, ακόµη και µε υπόνοιες για το αποτέλεσµα των εκλο-
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γών. Ευχόµαστε να έλθουν τρίτοι από το εξωτερικό, να ρίξουν
την Κυβέρνηση, αφού ο λαός δεν µας προτίµησε. Πάµε να συν-
δέσουµε τελείως άσχετα µεταξύ τους πράγµατα, όπως η κατα-
κριτέα, θα συµφωνήσω, διαρροή πληροφοριών αποδήµων, µε
την επιστολική ψήφο και το κυριαρχικό δικαίωµα του πολίτη στην
εκλογή. 

Ποτίζουµε µε τοξικότητα την κοινωνία. Το άνθος όµως που
αυτή θα βγάλει δεν θα µας αρέσει καθόλου. Θέλουµε να χτυπή-
σουµε τους πολιτικούς µας αντιπάλους, αλλά το κάνουµε µε τέ-
τοιο τρόπο που στην ουσία χτυπάµε το ίδιο µας το πολιτικό
σύστηµα, δίνοντας χώρο και κάνοντας αβάντες σε ακραίες
φωνές και απόψεις. Μην απορούµε µετά για τα φαινόµενα βίας
που βλέπουµε να ξεφυτρώνουν καθηµερινά γύρω µας, τις
ακραίες συµπεριφορές, την αποστροφή των νέων για τα κοινά,
τη φυγή τους στο εξωτερικό. Από το ίδιο σύστηµα τοξικότητας
τροφοδοτούνται όλα τα παραπάνω. 

Αν µου έµαθε κάτι η πορεία µου δεκαεπτά χρόνια στην αυτοδι-
οίκηση είναι πως είµαστε εικόνα της κοινωνίας και εκείνη είναι
δική µας. Ό,τι δίνουµε, παίρνουµε. Αν δώσουµε τοξικότητα στην
κοινωνία, θα πάρουµε πίσω τοξικότητα. Αν δώσουµε βία, θα πά-
ρουµε βία. Τουναντίον αν δώσουµε στην κοινωνία ενδιαφέρον και
προσπάθεια, θα τα πάρουµε πίσω πολλαπλάσια. Και αν καταφέ-
ραµε ένα µικρό θαύµα στην πόλη µου τη δεκαετία που είχα την
τιµή να ηγούµαι της δηµοτικής αρχής, ήταν ότι τα καταφέραµε
όχι µόνοι µας, αλλά και µε µια σοβαρή Αντιπολίτευση, αλλά και
µε µια κοινωνία που ήταν παντελώς απαλλαγµένη από τοξικές κα-
ταστάσεις. Γιατί όλο αυτό το σκηνικό που δηµιουργείται σήµερα
καθόλου δεν βοηθά σε αυτό που η κοινωνία ζητά, να πέσει δη-
λαδή φως στα αίτια του δυστυχήµατος των Τεµπών, να µάθουµε
τι έγινε. Τι έγινε όλα αυτά τα δεκάδες χρόνια και δεν καταφέραµε
να ολοκληρώσουµε σύγχρονες σιδηροδροµικές υποδοµές, αλλά
και τι έγινε εκείνο το µοιραίο βράδυ. Αυτό όµως, πρέπει να το πει
η δικαιοσύνη. Όσο εµείς µόνοι µας δηµιουργούµε ενόχους και
κατηγορητήρια πριν η δικαιοσύνη µιλήσει, απλώς της προσθέ-
τουµε ακόµη έναν µπελά ή πρόβληµα στα όσα έχει. Εκτός και αν
δεν εµπιστευόµαστε τη δικαιοσύνη και δεν θεωρούµε πως µπορεί
να κάνει ανεξάρτητα τη δουλειά της, οπότε οδηγούµαστε σε
άλλες πολύ πιο ολισθηρές ή επικίνδυνες καταστάσεις. 

Όσο, όµως, πιανόµαστε από συµβάντα ή εικασίες που ξεκά-
θαρα δεν αλλάζουν την πορεία των δικαστικών ερευνών, όπως
το τι δηµοσιεύτηκε σε κάποιο µέσο σε σχέση µε τους διαλόγους
της µοιραίας νυκτός και το ανάγουµε όχι απλά σε ένα πρωτοσέ-
λιδο, αλλά σε αιτία ακόµα και για πρόταση µοµφής κατά µιας δη-
µοκρατικά εκλεγµένης κυβέρνησης µηνών, τότε φοβάµαι πως
απλά πυροβολούµε τα πόδια µας. Γιατί δεν υπάρχει ο παραµι-
κρός λόγος να µοντάρει κάποιος στους διαλόγους εκείνης της
βραδιάς, για να στοιχειοθετήσει το ανθρώπινο λάθος, όταν ο
ίδιος ο σταθµάρχης το έχει παραδεχτεί. Δηλαδή τι άλλο θα µπο-
ρούσαν να έχουν αυτοί οι διάλογοι; Πιθανώς τον ίδιο τον
Υπουργό να λέει: «Να φύγει αυτό το τρένο»; Προφανώς και όχι. 

Και για να µην παρεξηγηθώ ήταν µόνο ανθρώπινο λάθος; Επί-
σης, προφανώς και όχι. Είναι πολλά. Είναι και οι διαχρονικές πα-
θογένειες της χώρας όλα αυτά τα χρόνια, τα δεκάδες χρόνια που
δεν φτιάξαµε υποδοµές όπως θα έπρεπε και όταν θα έπρεπε,
είναι που συντηρήσουµε ένα πελατειακό κράτος ανθρώπων ανί-
κανων να σηκώσουν το βάρος των θέσεων ευθύνης που είχαµε.
Γι’ αυτό όµως άλλωστε, τον λόγο η Κυβέρνησή µας ήταν αυτή
που την τετραετία που πέρασε έκανε γενναίες µεταρρυθµίσεις.
Ήταν εκείνη που έφερε τον νέο τρόπο διορισµού των διοικητών
των νοσοκοµείων και ξεκινά διαδικασίες για τις διοικήσεις των
φορέων του δηµοσίου στις θέσεις όσων προσωρινά έχουν τοπο-
θετηθεί. 

Ας γυρίσουµε όµως στις υποδοµές, σε αυτές που λείπουν,
αλλά κυρίως σε αυτές που πλέον υλοποιούνται. Τα τελευταία
δέκα χρόνια πηγαινοέρχοµαι κάθε εβδοµάδα στα Τρίκαλα, εκεί
που είναι το σπίτι µου και ζει η οικογένειά µου. Και µπορεί τώρα
η Ε65 να µου επιτρέπει να ταξιδεύω µε ασφάλεια και γρήγορα
προς τον τόπο µου, δεν φεύγουν από το µυαλό µου όµως, πριν
από έξι, επτά χρόνια οι εικόνες του Δοµοκού, κατηφόρα, οµίχλη,
νταλίκες. Η Κυβέρνηση πίστεψε στο έργο του Ε65 και γι’ αυτό
και σε λίγες µέρες δίνει σε κυκλοφορία και το νότιο τµήµα, αλλά

και µε ταχύτατους ρυθµούς προχωρά και το έργο διασύνδεσης
µε την Εγνατία Οδό. Την ίδια ώρα προχωρούν επιτέλους τα έργα
Πάτρα - Πύργος, Μπράλος - Άµφισσα, αλλά και ο ΒΟΑΚ που
πλέον έχει προσωρινό ανάδοχο. 

Γι’ αυτά λοιπόν πρέπει να µιλήσουµε. Για το πώς θα φτιάξουµε
ασφαλείς υποδοµές, για το πώς σε αυτές οι υποδοµές θα εργά-
ζονται νέοι άνθρωποι µε γνώση, υπευθυνότητα και αντικειµενικά
προσόντα. Δεν βοηθά επίσης καθόλου την όλη κουβέντα η όλη
συζήτηση για τη σύµβαση 717. Και το λέω αυτό και µετά λόγου
γνώσης ως ηλεκτρολόγος µηχανικός. Γιατί η 717 χρηµατοδότησε
ένα σύστηµα σηµατοδότησης και τηλεδιοίκησης. Τη σηµατοδό-
τηση όµως, τη βλέπουν άνθρωποι και δυστυχώς, εκείνο το βράδυ
όλα πήγαν λάθος, καθώς δεν τηρήθηκε ο γενικός κανονισµός κυ-
κλοφορίας. 

Παρ’ ότι απλοϊκή η προσέγγιση που θα κάνω, είναι σαν να περ-
νάµε από µια διασταύρωση, στην οποία υπάρχουν φανάρια τα
οποία είναι εκτός λειτουργίας και εµείς δεν σταµατάµε στο στοπ
το οποίο υπάρχει γιατί ο γενικός κανονισµός κυκλοφορίας είναι
ο κώδικας οδικής κυκλοφορίας των τρένων. Όταν όµως ένα µέσο
µεταφέρει τόσες ψυχές, το θέµα είναι να µην µπορεί να γίνει το
λάθος και να υπάρχουν τα συστήµατα αυτά που ακόµη και αν ο
σταθµάρχης ή ο µηχανοδηγός δεν προσέξουν ή πάθουν κάτι, να
µη συµβεί το µοιραίο. Τα συστήµατα αυτά δεν είναι τα συστήµατα
της 717, είναι το ETCS, το σύστηµα που αντιλαµβάνεται τις τρο-
χιές των τρένων, των συρµών και αν κινούνται στις ίδιες τροχιές
τις σταµατά αυτόµατα, το GSM-R για τις επικοινωνίες, συστήµατα
που όµως δεν έχουν καµµία σχέση µε τη σύµβαση 717 και αποτε-
λούν αντικείµενο άλλων συµβάσεων που έτρεξαν ή τρέχουν. 

Και για να προλάβω αντιδράσεις, «Μα, καλά δεν φταίει κανείς»,
θα πει κάποιος. Θα πω προφανώς και φταίνε και πιθανώς πολλοί.
Αλλά αυτό θέλω να αφήσουµε να το πει η δικαιοσύνη. 

Δεν θέλω να πω περισσότερα τεχνικά στοιχεία για το τι έγινε
ή δεν έγινε. Ούτως ή άλλως χθες ο αρµόδιος Υπουργός τα ανέ-
λυσε µε λεπτοµέρεια. Τουναντίον θέλω να µιλήσω γι’ αυτά τα
οποία γίνονται και αλλάζουν τη χώρα, επουλώνοντας τις πληγές
στο ζήτηµα της εµπιστοσύνης και της αξιοπιστίας, που οφεί-
λουµε να δοµούµε καθηµερινά, ανάµεσα στο κράτος και τους
πολίτες. 

Το καλοκαίρι µετά τις πολύ µεγάλες φωτιές και τις πληµµύρες
στον τόπο µου, τη Θεσσαλία, σχεδιάσαµε ένα νέο δορυφορικό
πρόγραµµα, συνολικού προϋπολογισµού 200 εκατοµµυρίων µε
χρηµατοδότηση από το ταµείο ανάκαµψης. Επιλέξαµε να πάµε
σε ένα σµήνος συνεργαζόµενων µικρών δορυφόρων που θα µπο-
ρούν πλέον να µας δίνουν συνεχώς µε ακρίβεια πληροφορίες για
φωτιές, πληµµύρες, έντονα καιρικά φαινόµενα, κλιµατική κρίση,
πολεοδοµικά ζητήµατα και άλλα. Οι διαγωνισµοί ήδη τρέχουν. Ο
πρώτος µάλιστα ολοκληρώθηκε και είναι σε φάση αξιολόγησης
από τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Διαστήµατος µε τον οποίο συ-
νεργαζόµαστε. Παράλληλα, στηρίζουµε τη λειτουργία και ανα-
βάθµιση του 112 µέσω της κοινωνίας της πληροφορίας.
Ολοκληρώνουµε την πλατφόρµα και τα ακαθάριστα οικόπεδα σε
συνεργασία πάντα µε το Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας ενώ
κατασκευάζουµε και µια νέα πλατφόρµα για την καταγραφή των
ζηµιών, προκειµένου στην επόµενη φυσική καταστροφή, για την
οποία ελπίζω και εύχοµαι να µην έρθει ποτέ, η όλη διαδικασία να
γίνεται άµεσα και µε πληροφόρηση του πληττόµενου σε κάθε
βήµα της. Χτίζουµε δηλαδή µια πιο ασφαλή και πιο γρήγορη,
αποτελεσµατική Ελλάδα για όλες και για όλους. 

Κλείνοντας, µε απέραντο σεβασµό στον πόνο των οικογενειών
που έχασαν δικούς τους ανθρώπους στα Τέµπη, θέλω να πω πως
δεν θα αφήσουµε να ξεχαστεί τίποτα. Δεν θα αφήσουµε να συγ-
καλυφθεί το παραµικρό. Είναι αυτό που υποσχέθηκα και στην κ.
Λάτα προχθές στη Λάρισα που τη συνάντησα. Στο όνοµα αυτών
των παιδιών που χάθηκαν οφείλουµε να τρέξουµε ακόµα πιο γρή-
γορα, να θωρακίσουµε τη δικαιοσύνη και τη δηµοκρατία µας, να
προτάξουµε την αξιοσύνη των ανθρώπων που υπηρετούν σε κρί-
σιµες υποδοµές και να περιορίσουµε τον κοµµατισµό που καµµία
δουλειά δεν έχει να παρεισφρέει σε αυτά τα πεδία, να εργα-
στούµε ακόµα περισσότερο για να πείσουµε τους Έλληνες και
τις Ελληνίδες πως δεν ζουν από τύχη στη χώρα αυτή, αλλά είναι
τυχεροί επειδή ζουν στην Ελλάδα. 
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Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι η µόνη που µπο-
ρεί να εγγυηθεί µια πορεία προς το µέλλον µε γνώση, ασφάλεια,
χωρίς παλινωδίες και πισωγυρίσµατα σαν κι αυτά που ζήσαµε
στο παρελθόν. 

Συνεπώς πιστεύω ακράδαντα πως αυτή η πρόταση δυσπιστίας
δεν µπορεί και δεν πρέπει να έχει καµµία τύχη. Σας καλώ να την
καταψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υπουργό κ. Παπαστεργίου.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Λαµπρούλης, Βουλευτής του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Πρόεδρε, η µοµφή του ΚΚΕ προς την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας είναι δεδοµένη και διαρκής, όπως και απέναντι στις
αντιλαϊκές πολιτικές όλων των προηγούµενων κυβερνήσεων στο
αντιδραστικό κράτος, στο σάπιο σύστηµα. Και αυτήν τη µοµφή
κάνουµε πράξη κάθε µέρα, µέσα στους χώρους δουλειάς, στις
γειτονιές, στις σχολές, αλλά και στα νοµοσχέδια που φέρνετε
στη Βουλή.

Η µοµφή του ΚΚΕ δεν αφήνει απέξω καµµία πτυχή µικρή ή µε-
γαλύτερη της αντιλαϊκής διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας,
αφορά όλα τα πεπραγµένα της. Γιατί ξέρετε πολύ καλά και εσείς
του ΠΑΣΟΚ, όπως και του ΣΥΡΙΖΑ πως ό,τι και να κάνετε δεν µπο-
ρείτε ούτε εκατοστό να βγείτε έξω από το κάδρο της αντιλαϊκής
πολιτικής, αφού µοιράζεστε µε τη Νέα Δηµοκρατία µια θέση στο
κέντρο του κάδρου δίνοντας από τη θέση της Αντιπολίτευσης
χέρι βοηθείας στη Νέα Δηµοκρατία µε την ψήφιση κρίσιµων νο-
µοσχεδίων. 

Έτσι, λοιπόν, η µοµφή µας αφορά την πολιτική της απελευθέ-
ρωσης της ιδιωτικοποίησης των σιδηροδρόµων, η οποία έπαιξε
σηµαντικό ρόλο στο να οδηγηθούµε σε αυτό το έγκληµα, µία πο-
λιτική πιστή στη στρατηγική Ευρωπαϊκής Ένωσης του κεφαλαίου
που υπηρετεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως βέβαια
υπηρέτησαν απαρέγκλιτα όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις
της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ µε απο-
τέλεσµα τον διαχωρισµό και µετέπειτα την ιδιωτικοποίηση του
σιδηροδρόµου, τη λειτουργία του σιδηροδρόµου µε κριτήριο τα
κέρδη λίγων επιχειρηµατιών, τις πλουσιοπάροχες επιδοτήσεις
των ιδιωτών που χρυσοπληρώνει ο λαός µας, την υποβάθµιση
του σιδηροδρόµου µε ασυντήρητο και επικίνδυνο δίκτυο, υπο-
δοµές, απαρχαιωµένο τροχαίο υλικό, υποστελέχωση, τραγικές
και επικίνδυνες εγκαταστάσεις στα µηχανοστάσια µε δεκάδες
µικρά και µεγάλα ατυχήµατα, ενώ η ασφάλεια των επιβατών πάει
περίπατο στη λογική πάµε και όπου βγει. Και όλοι αυτοί οι παρά-
γοντες που οδήγησαν στο έγκληµα των Τεµπών είναι εδώ, παρα-
µένουν, διατηρούνται στο ακέραιο ένα χρόνο µετά την τραγωδία.

Η µοµφή µας αφορά την εγκληµατική πολιτική διάλυσης κάθε
έννοιας πολιτικής προστασίας που εφαρµόσατε όλοι σας όσοι
κυβερνήσατε για τα κρίσιµα έργα και τις υποδοµές για την αντι-
πληµµυρική, την αντιπυρική και αντισεισµική θωράκιση µε τις
γνωστές τραγωδίες στην Εύβοια, στον Έβρο, αλλά και στη Θεσ-
σαλία µε τις τελευταίες πληµµύρες. Έργα και υποδοµές που σχε-
διάζονται και δεν υλοποιούνται ποτέ µε καµµία κυβέρνηση και µε
καµµία περιφερειακή διοίκηση, αφού για όλους εσάς τα άκρως
απαραίτητα έργα δεν είναι ελκυστικά, δεν είναι επιλέξιµα, όπως
λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Και αυτό συµβαίνει, διότι στα έργα
αυτά δεν µπορείτε να βάλετε διόδια και χαράτσια για να τα µα-
σάνε τα φτωχαδάκια οι µέτοχοι των ιδιωτικών µονοπωλιακών
εταιρειών. 

Η µοµφή µας, λοιπόν, συγχρόνως είναι και στην πολιτική που
υποτάσσει τη λειτουργία των δηµόσιων µονάδων υγείας και των
παροχών στα κριτήρια του κόστους, της ανταποδοτικότητας, της
επιχειρηµατικότητας, της εµπορευµατοποίησης, της ατοµικής
ευθύνης µε αποτέλεσµα τα οξυµένα προβλήµατα του λαού για
την προστασία και αποκατάσταση της υγείας του συνεχώς να
επιδεινώνονται και στην υπηρέτηση ακριβώς αυτής της στρατη-
γικής όλα τα κόµµατα συµφωνείτε, αφού έχετε ως ιερό δισκοπό-
τηρο τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Είναι η ίδια πολιτική που αξιοποίησε την πανδηµία ως ευκαιρία

για την προώθηση των αντιδραστικών αναδιαρθρώσεων στην
υγεία µέσα από το λεγόµενο νέο ΕΣΥ της επιχειρηµατικής δρά-
σης. Είναι η πολιτική που βλέπει την υγεία ως πεδίο επιχειρηµα-
τικής δράσης µε τους ιδιώτες να τρέφονται από κάθε έλλειψη
στα δηµόσια νοσοκοµεία και την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας,
να αβγαταίνουν τα κέρδη τους από κάθε µέρα αναµονής για µία
στοιχειώδη ιατρική πράξη. Είναι η πολιτική των νοσοκοµείων
ανωνύµων εταιρειών, των ΣΔΙΤ, όπως αυτά που εγκαινίασε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ στο Νοσοκοµείο Σαντορίνης, η πολιτική που µοιράζει την
πίτα της υγείας στους οµίλους αφήνοντας τον λαό εκτεθειµένο
µε ελάχιστες παροχές και που κουµπώνει µε την αντίληψη που
έχουν Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, αυτή δηλαδή της συ-
νύπαρξης στο δηµόσιο µε τον ιδιωτικό τοµέα, η οποία δήθεν µπο-
ρεί να είναι αρµονική, που όµως η µόνη αρµονία που υπάρχει
είναι να θησαυρίζουν οι µεγαλοεπιχειρηµατίες της υγείας. 

Είναι, λοιπόν, η πολιτική που τιµολογεί τη ζωή και την υγεία
του λαού µας, όπως βλέπουµε πρόσφατα µε τη λειτουργία των
απογευµατινών χειρουργείων. Είναι η πολιτική των µειωµένων
προϋπολογισµών για την υγεία σε συνέχεια των περικοπών από
κάθε προηγούµενη κυβέρνηση, αλλά και της αύξησης των πλη-
ρωµών των εργαζοµένων στα ασφαλιστικά ταµεία, της συνέχισης
της αφαίµαξης των λαϊκών εισοδηµάτων για αγορά υπηρεσιών
υγείας και για φάρµακα. 

Με αυτή, λοιπόν, την πολιτική χρειάζεται να αναµετρηθεί ο ερ-
γαζόµενος λαός σε µια περίοδο που επιβεβαιώνεται πως δεν
υπάρχει δίκαιο αίτηµα για την προστασία του που να µην σκον-
τάφτει στη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που να µην
συγκρούεται µε την επιχειρηµατική δράση. Εκεί, λοιπόν, χρειάζε-
ται να στοχεύει το εργατικό λαϊκό κίνηµα διεκδικώντας κάθε
µέτρο που µπορεί να σώζει ζωές. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, κανένα άλλοθι στην Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. Αντίστοιχα στο αστικό κράτος καµµία άφεση αµαρ-
τιών στον ΣΥΡΙΖΑ, στο ΠΑΣΟΚ και τα άλλα αστικά κόµµατα που
η αντιπαράθεσή τους µε την Κυβέρνηση φθάνει στο βολικό και
µόνο τερέν της ανικανότητας των παραλείψεων, στη διαχείριση
των λαθών, ζητήµατα υπαρκτά στη λειτουργία του κρατικού µη-
χανισµού, τα οποία όµως αναπτύσσονται στο έδαφος του ίδιου
του χαρακτήρα του αστικού κράτους, του λεγόµενου επιτελικού
κράτους που είναι ικανότατο όµως στην εξυπηρέτηση των συµ-
φερόντων των οµίλων, όχι όµως για την προστασία της ζωής και
της περιουσίας αντίστοιχα του εισοδήµατος και των δικαιωµάτων
του λαού µας. 

Το «µόνο ο λαός µπορεί να σώσει τον λαό», που ακούστηκε
στις µεγαλειώδεις κινητοποιήσεις για το έγκληµα στα Τέµπη και
όχι µόνο και έγινε όµως στην πράξη στο προδιαγεγραµµένο έγ-
κληµα και των πυρκαγιών και των πληµµυρών στην Θεσσαλία,
αλλά και αλλού ακριβώς φωτίζει την προοπτική για να ζήσουµε
µε βάση τις τεράστιες δυνατότητες της επιστήµης και της τεχνο-
λογίας στη σηµερινή εποχή και στην Ελλάδα κόντρα στη βαρβα-
ρότητα που αναβλύζει από παντού. 

Η συζήτηση της πρότασης δυσπιστίας αύριο τελειώνει. Για
εµάς, όµως, δεν τελειώνει, αλλά συνεχίζεται στους χώρους δου-
λειάς, στις γειτονιές, στις πόλεις και τα χωριά, στα σχολεία, στις
σχολές, παντού για να εισπράξει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, αλλά και τα άλλα κόµµατα βαστάζοι της ίδιας πολιτικής
και το σάπιο σύστηµα που υπηρετείται όλοι σας την πραγµατική
µοµφή και καταδίκη των εργαζοµένων του λαού, της νεολαίας. 

Και αυτή η πραγµατική µοµφή και καταδίκη µπορεί να γίνει δύ-
ναµη αντίστασης και ανατροπής. Ακριβώς αυτή τη µοµφή φοβά-
στε του λαού. Να ξέρετε, όµως, ότι δεν πρόκειται να γλιτώσετε. 

Το ΚΚΕ καταψηφίζει την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και τις αντιλαϊκές της πολιτικές. Καµµία, λοιπόν, εµπιστοσύνη δεν
υπάρχει στην Κυβέρνηση που δεν λογαριάζει τίποτα, ούτε τη ζωή
µας µπροστά στα κέρδη των λίγων, που µας καταδικάζει στη
φτώχεια, στη µιζέρια, στη δουλειά ήλιο µε ήλιο, που βάζει εµπό-
δια στη µόρφωση των παιδιών µας. Η ελπίδα βρίσκεται στον
δρόµο του οργανωµένου αγώνα, της διεκδίκησης, της ανατρο-
πής µε ένα όσο γίνεται περισσότερο δυνατό ΚΚΕ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ήλιο - ήλιο πηγαίνει

και η Βουλή, όπως βλέπετε.
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Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γιώργος Ψυχογιός, Βουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσει ο κ. Φωτήλας, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας και µετά ο Υπουργός Νίκος Παπαθανάσης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και τεσ-

σεράµισι χρόνια ζούµε µία άνευ προηγουµένου επίθεση από την
Κυβέρνηση στο κράτος δικαίου, αλλά και στο ίδιο το κοινωνικό
κράτος. Ξεκίνησε, όπως πάντα, από τους πιο ευάλωτους, σε αυ-
τούς που η ευθύνη µιας ευνοµούµενης πολιτείας είναι να µην
είναι αόρατοι και συνέχισε προς την κοινωνική πλειοψηφία µε
επτακόσιες χιλιάδες ανασφάλιστους συµπολίτες µας χωρίς ια-
τροφαρµακευτική περίθαλψη, αλλά και σε όλα τα επίπεδα της
κοινωνικής ζωής και της κοινωνικής ασφάλειας. 

Αναρωτιέται κανείς, γιατί σας ακούω να µιλάτε για πρόοδο και
πάµε προς τα εµπρός και ότι υπάρχουν συνθήµατα από τα παλιά
στην Αντιπολίτευση, είναι άραγε συνθήµατα από τα παλιά η υγεία
για όλους και να µην πεθαίνουν καρκινοπαθείς, επειδή δεν βρήκαν
το φάρµακο τους να το πάνε οι ίδιοι στο νοσοκοµείο σε ραντεβού
που δεν έγινε; Είναι πρόοδος να πηγαίνουν στα πανεπιστήµια οι
περισσότεροι που έχουν την οικονοµική δυνατότητα; Είναι πρό-
οδος να µην προστατεύεται η πρώτη κατοικία, να έχουµε πολύ αυ-
ξηµένα εργατικά ατυχήµατα στους χώρους δουλειάς, να µην
έχουµε ασφάλεια στον σιδηρόδροµο; Αυτές οι νεοφιλελεύθερες
δοξασίες, οι αποτυχηµένες και επικίνδυνες συνταγές, όπου εφαρ-
µόστηκαν είχαν τραγικά αποτελέσµατα και µας µιλάτε για πρόοδο.

Η συζήτηση, όµως, είναι για την πρόταση µοµφής και όχι για
να παρουσιάζει εδώ ο κάθε Υπουργός τι θα κάνει και το πρό-
γραµµά του στην επόµενη περίοδο, για την πρόταση µοµφής µε
πλήρη σεβασµό στους συγγενείς των θυµάτων για τις τραγικές
απώλειες των ανθρώπων τους, αλλά και µε θαυµασµό για τον
αγώνα που κάνουν για δικαίωση και δικαιοσύνη.

Ακούει κανείς τον κ. Βορίδη και τον κ. Καραµανλή να µιλάνε
για καρέκλες. Ποιος; Ο κ. Βορίδης που δεν έπρεπε να είναι καν
στη θέση του. Είναι ένας Υπουργός που δεν ψήφισε βασικό νο-
µοσχέδιο της Κυβέρνησης και µαζί µε την ακροδεξιά φράξια της
Νέας Δηµοκρατίας, αυτοί που κάνουν πάντα τη «βρόµικη» πολι-
τική δουλειά, τον κ. Πλεύρη και τον κ. Γεωργιάδη, έχουν αναλά-
βει κοµβικό ρόλο και σε αυτή τη συζήτηση. 

Προκλητικός ο κ. Βορίδης, ο οποίος µας λέει, εν χορώ µε τους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας: «Και τι έγινε; Τι καινούργιο
προέκυψε; Τι νόηµα έχει όλη αυτή η συζήτηση;» τη στιγµή που
κάθε µέρα έρχονται πολύ σοβαρά καινούργια στοιχεία στο φως.
Λέτε ότι έκλεισε το θέµα. Στελέχη σας µιλάνε για µπαγιάτικα θέ-
µατα, για το: «Τι να κάνουµε; Να πάρουµε όλοι µαντήλια να
κλαίµε γι’ αυτό που συνέβη;» και ότι: «Εν πάση περιπτώσει,
έχουµε εξαντλήσει τις δυνατότητες που υπάρχουν». 

Μαζί, λοιπόν, µε τη συγκάλυψη που είναι προφανής στην ελ-
ληνική κοινωνία, αυτή η συµπεριφορά αποτελεί από µόνη της και
ύβρη, µε την έννοια της αρχαίας τραγωδίας, απέναντι στους νε-
κρούς και τις οικογένειές τους. «Έχουν συζητηθεί τα θέµατα»
λέτε, λες και µιλάµε για οποιοδήποτε ζήτηµα, µια κύρωση συµ-
φωνίας ας πούµε. «Έχουν καλυφθεί και δοθεί απαντήσεις για
όλα», λες και οι κοινοβουλευτικές διαδικασίες και οι προβλέψεις
τελειώνουν όταν πρόκειται για τόσο µεγάλα ζητήµατα που έχουν
να κάνουν µε την ίδια την ανθρώπινη ζωή. 

Εµείς, λοιπόν, στηρίζουµε το ύψιστο µέσο της Αντιπολίτευσης,
την πρόταση δυσπιστίας απέναντι στην Κυβέρνηση, ακριβώς
γιατί όλα τα κοινοβουλευτικά όπλα που χρησιµοποιήσαµε δεν
απέδωσαν σχεδόν τίποτα. 

Δεν απαντάτε εδώ και καιρό, γιατί δεν λειτουργούσε το σύ-
στηµα τηλεδιοίκησης στη Λάρισα από το 2019 όταν κάηκε και
δεν αποκαταστάθηκε; Γιατί το δευτεροβάθµιο κέντρο ελέγχου
στην Καρόλου που ήταν έτοιµο το 2019, δεν χρησιµοποιήθηκε;
Γιατί ήταν µόνο ο µοιραίος σταθµάρχης -ένα καθαρό ρουσφέτι
δικό σας που άλλαξε ο κ. Καραµανλής τον νόµο- και δεν υπήρχε
και δεύτερος στη βάρδια εκείνο το βράδυ; Γιατί δεν εφαρµόσατε
τους κανονισµούς ασφαλείας που οι ίδιοι υιοθετήσατε το 2019;
Γιατί στην εξεταστική επιτροπή δεν καλέσατε κρίσιµους µάρτυ-
ρες, οι οποίοι έγκαιρα σας είχαν προειδοποιήσει ο κ. Τσαλίδης,
ο κ. Γενιδούνιας; 

Γιατί για το µπάζωµα δεν λέτε τίποτα για τις καταγγελίες του
δικηγόρου των θυµάτων που λέει ότι την τρίτη µέρα τριάντα φορ-
τηγά µετέφεραν χώµα σε ιδιωτικό οικόπεδο από τον τόπο του εγ-
κλήµατος; Σε ποια άλλη χώρα χωρίς εισαγγελική εντολή µπαίνει
σε χώρο ατυχήµατος για να κάνει παρεµβάσεις, ο οποιοσδήποτε;
Στα αεροπορικά ατυχήµατα, όπως έγινε µε το «ΗΛΙΟΣ» παλαι-
ότερα, επί µήνες ήταν η αστυνοµία εκεί. Η περιφέρεια τα ρίχνει
στον Υπουργό, ο Υπουργός στην Πυροσβεστική και τελειώσαµε. 

Για τη µονταζιέρα δεν απαντάτε. Αφού δεν τρέχει τίποτα και
όλα έχουν κριθεί κ.λπ., γιατί δεν απαντάτε στα ερωτήµατα της
Αντιπολίτευσης; Ποιος διαχειρίστηκε; Ποιος είχε πρόσβαση στα
ηχητικά αυτά; Ποιος συµµετείχε στο µοντάζ αυτών των ηχητικών;
Γιατί άργησαν αυτά να πάνε στις ανακριτικές αρχές δύο µέρες
και πολύ νωρίτερα είχαν πάει σε φιλοκυβερνητικά µέσα µοντα-
ρισµένα; Αυτά πρέπει να απαντήσετε. 

Δεν ζητάµε, λοιπόν, απλές εξηγήσεις, όπως είπε ο κ. Βορίδης
-και πάλι απαξιωτικά- για το αίτηµα της Αντιπολίτευσης, αλλά και
την ίδια την ουσία του εγκλήµατος των Τεµπών. Ζητάµε λογοδο-
σία από την Κυβέρνησή σας, όπως οφείλει να κάνει στην Εθνική
Αντιπροσωπεία. Ζητάµε να συµβάλλει και όχι να παρακωλύει,
όπως λέει η Ευρωπαία εισαγγελέας, το έργο της διερεύνησης.
Και κυρίως ζητάµε να δώσει ξεκάθαρες απαντήσεις σε εµάς, να
αναλάβει πλήρως τις ευθύνες της και ο κ. Καραµανλής να συναι-
νέσει σε προανακριτική επιτροπή και να µην λέει ότι «θέτω τον
εαυτό µου» ελαφρά τη καρδία ή µε εύκολα λόγια, αλλά κυρίως
στους συγγενείς των θυµάτων και την ελληνική κοινωνία για τη
συγκάλυψη η οποία προκύπτει από όλα τα παραπάνω. 

Φοβάστε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Φοβάστε όπως
πάντα την κραυγή της κοινωνίας, τις ιαχές του κόσµου και κυ-
ρίως της νεολαίας στις συγκεντρώσεις και πορείες για τα Τέµπη,
που φώναζαν: «Όλων των νεκρών θα γίνουµε φωνή, το έγκληµα
αυτό να µην συγκαλυφθεί». 

Φοβάστε, όµως, και κάτι άλλο, την κατάθεση του αιτήµατος
της πρότασης µοµφής από σύσσωµη την προοδευτική και αρι-
στερή Αντιπολίτευση της Βουλής, κάτι αντίστοιχο που έγινε στο
Ευρωκοινοβούλιο για ένα ψήφισµα κόλαφο, ντροπή για τη χώρα,
που αντί να απολογείστε και να συµµορφώνεστε µε τις υποδεί-
ξεις του, βγαίνετε κι από πάνω. Μια Αντιπολίτευση που δεν κάνει
τίποτα ιδιαίτερο. Κάνει, όµως κάτι βασικό: Ζητάει να υπάρχει µία
πολιτεία που θα σέβεται το κράτος δικαίου και τους νόµους, τη
λειτουργία των θεσµών, θα προστατεύει µε κάθε τρόπο την αν-
θρώπινη ζωή και θα εγγυάται την ασφάλεια σε όλα τα επίπεδα. 

Ο ελληνικός λαός, όµως, σας έχει καταλάβει πλέον. Είναι ένας
λαός που έχει δώσει µάχες σε πολύ πιο δύσκολες συνθήκες και
εποχές, όπου κάποιοι από εσάς ήταν στην άλλη πλευρά, τη σκο-
τεινή πλευρά της ιστορίας, όταν διεκδικούσε ελευθερίες, δικαιο-
σύνη, δικαιώµατα ατοµικά και κοινωνικά. Και αυτό θα κάνει και
τώρα. Θα τιµωρήσει σύντοµα την αλαζονεία σας, την αντίληψη
ενός κράτους-λάφυρο και την αντιµετώπιση του κόσµου σαν να
ήταν ιθαγενείς, πετώντας του ένα ξερό κοµµάτι από τα υπερ-
κέρδη που το φορολογείτε. Και εµείς θα είµαστε στην πρώτη
γραµµή, χωρίς να καπελώνουµε, χωρίς να εκµεταλλευόµαστε τί-
ποτα όπως κάνατε εσείς χυδαία και κυνικά όταν ήσασταν αντι-
πολίτευση, µε καθαρή τυµβωρυχία και δηλητήριο στην κοινωνία,
ρατσισµό και ακροδεξιά ρητορική. Αυτό κάνατε! Χωρίς να θεω-
ρούµε ότι τα ξέρουµε όλα και τα κάναµε όλα σωστά. Ξέροντας,
όµως, ότι υπάρχει άλλος δρόµος, που αξίζει στην κοινωνία µας,
µε τη δικαιοσύνη κοµβικό της κοµµάτι και σηµείο και προµετω-
πίδα και στην απονοµή της, αλλά και στην κοινωνική δικαιοσύνη.
Θα δώσουµε όλες µας τις δυνάµεις σε αυτή την κατεύθυνση,
συλλογικά λειτουργώντας και ενεργώντας. 

Στηρίζω, λοιπόν, µε όλη µου τη δύναµη την πρόταση δυσπι-
στίας, η οποία στην ουσία είναι η µοµφή της κοινωνίας στην Κυ-
βέρνησή σας και την αλαζονεία σας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ψυχογιό. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Ιάσονας Φωτήλας, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας. 

13526 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -όσοι είµαστε ακόµα στην Αί-

θουσα-, ποιος είναι ο οδηγός που το ΠΑΣΟΚ κατέθεσε και οι υπό-
λοιποι έσπευσαν να συνυπογράψουν αυτή την πρόταση
δυσπιστίας; Τι είναι εκείνο που παρακίνησε τον κ. Ανδρουλάκη
την Κυριακή που µας πέρασε να αποφασίσει να κάνει χρήση
αυτού του ύψιστου κοινοβουλευτικού εργαλείου; Είναι µήπως η
παρακολούθηση του κινητού του, όπως µας είπε χθες; Χλωµό,
έναν χρόνο µετά. 

Άσε που ο µόνος λόγος που κανείς µας µέχρι σήµερα δεν
ξέρει γιατί η εισαγγελική αρχή επέτρεψε την παρακολούθηση
του κ. Ανδρουλάκη είναι γιατί ο ίδιος ο κ. Ανδρουλάκης δεν θέ-
λησε να το µάθουµε. Γιατί είναι ο µόνος που µπορούσε να έρθει
σε γνώση. Κλήθηκε κιόλας να το κάνει και δεν το επεδίωξε. Βέ-
βαια σήµερα γνωρίζουµε πως ο εισαγγελέας του Αρείου Πάγου
κατά την έρευνα που διεξήγαγε έκρινε πως η εισαγγελέας της
ΕΥΠ νοµίµως επέτρεψε την παρακολούθηση του Προέδρου του
ΠΑΣΟΚ. Μετά και από αυτό, τι έκανε ο κ. Ανδρουλάκης; Τίποτα.
Δηλαδή, ο κ. Ανδρουλάκης µαθαίνει ότι τον παρακολουθεί η ΕΥΠ,
καλείται να ενηµερωθεί για τους λόγους της παρακολούθησής
του, αρνείται να ενηµερωθεί, ακολούθως µαθαίνει ότι ο εισαγγε-
λέας του Αρείου Πάγου αποφαίνεται πως σωστά έκανε τη δου-
λειά της η εισαγγελέας της ΕΥΠ, δεν προσφεύγει κατά του
βουλεύµατος που δικαίωσε την εισαγγελέα της ΕΥΠ, δεν µηνύει
την ίδια ούτε κανέναν άλλον. Και τι κάνει; Καταθέτει πρόταση δυ-
σπιστίας έναν χρόνο µετά. Φαιδρό;

Αφού, λοιπόν, δεν είναι προφανώς η παρακολούθηση του κι-
νητού του, τι είναι εκείνο που ώθησε τον κ. Ανδρουλάκη να κα-
ταθέσει αυτή την πρόταση; Είναι µήπως η υπόθεση των mail; Μα,
πάει ένας µήνας. Χθες το θυµήθηκε; Με χρονοκαθυστέρηση λει-
τουργεί ο κ. Ανδρουλάκης; Και για µια υπόθεση που η Κυβέρ-
νηση ουδόλως προσπαθούσε να κρύψει. Το αντίθετο µάλιστα,
στελέχη ανέλαβαν την πολιτική ευθύνη, πήγαν στο σπίτι τους και
έπονται και όποιες άλλες ποινικές και αστικές ευθύνες προκύ-
ψουν. Η υπόθεση -σας θυµίζω- βρίσκεται στα χέρια της δικαιο-
σύνης. Η δε κ. Ασηµακοπούλου έθεσε εαυτόν εκτός
ψηφοδελτίου. Άρα ούτε τα mail είναι ο λόγος. 

Τι µένει; Το δυστύχηµα των Τεµπών. Μα, την προηγούµενη
εβδοµάδα συζητήσαµε γι’ αυτό και δεν κρίναµε ότι υπάρχει
λόγος να καταθέσετε πρόταση δυσπιστίας. Τι άλλαξε; Άκουσα
µε προσοχή την κ. Αποστολάκη στη χθεσινή της εισήγηση.
Άκουσα ακριβώς τα ίδια επιχειρήµατα που άκουσα την προηγού-
µενη εβδοµάδα -η συγκάλυψη, η στοιχειώδης συνάφεια, η Ευ-
ρωπαία εισαγγελέας, το µπάζωµα- σαν αναπαράσταση της
διαδικασίας της συζήτησης επί του πορίσµατος. 

Εγώ τώρα τι πρέπει να κάνω; Να φέρω την τοποθέτηση που
έκανα την προηγούµενη βδοµάδα και να την ξαναδιαβάσω για
άλλη µια φορά στη Βουλή και να κοροϊδεύουµε τον κόσµο; 

Ο κ. Παππάς θέλει –λέει- να έρθει ο Πρωθυπουργός να απαν-
τήσει πώς γνώριζε την εποµένη του δυστυχήµατος την ύπαρξη
ανθρώπινου λάθους. 

Μήπως διότι ο κατηγορούµενος από την πρώτη στιγµή οµολό-
γησε το λάθος του; Μήπως διότι σε διπλή γραµµή, χωρίς λόγο,
ένα τρένο βρέθηκε, ενώ ανέβαινε, στη γραµµή καθόδου;

Επιτέλους, λίγη σοβαρότητα! Μας κατηγόρησε ο κ. Παππάς
γιατί είπαµε «όχι» στην προανακριτική για το αδίκηµα της παρά-
βασης καθήκοντος του κ. Καραµανλή. Κατηγορεί τον κ. Καρα-
µανλή για παράβαση καθήκοντος καταδικασµένος οµόφωνα,
δεκατρία - µηδέν και αµετάκλητα, εκείνος που είναι για παρά-
βαση καθήκοντος. Έλεος! Μα, δεν βρίσκατε έναν άλλο να βάλετε
κοινοβουλευτικό και εισηγητή;

Άρα, το µόνο νέο που προέκυψε από την προηγούµενη εβδο-
µάδα είναι το δηµοσίευµα του «ΒΗΜΑΤΟΣ». Παρένθεση: Κρίµα
µια εφηµερίδα µε τέτοια ιστορία στον χώρο της δηµοσιογραφίας
να πέφτει τόσο χαµηλά! Κλείνει η παρένθεση.

Τι λέει, λοιπόν, το θλιβερό αυτό δηµοσίευµα, το οποίο υπερα-
σπίζονται ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ; Ότι το µοιραίο βράδυ, την ώρα που
µετρούσαµε ακόµα νεκρούς, η Κυβέρνηση ασχολείτο µε το να
µοντάρει τις συνοµιλίες για να τις δώσει στα ΜΜΕ, προκειµένου
να πείσει τους συµπολίτες µας ότι υπήρξε ανθρώπινο λάθος. Τέ-
τοια τέρατα! Κοιτάξτε τους στην Κυβέρνηση! Την ώρα που το

αίµα κυλούσε αυτοί µόνταραν! Ντροπή σας! Ντροπή σας!
Τι λόγο, όµως, είχαµε να το κάνουµε αυτό, αφού από την

πρώτη στιγµή το ανθρώπινο λάθος δεν αµφισβητείτο. Την επο-
µένη δε, η ίδια η κρατική τηλεόραση αποκάλυψε αυτό που έναν
χρόνο µετά ανακάλυψε ο δηµοσιογράφος του «ΒΗΜΑΤΟΣ». Άρα
τι καινούργιο ανακάλυψε το «ΒΗΜΑ»; Τίποτα. Μέχρι την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα µπορεί να διαφωνούσαµε για το αν πέρα
από το ανθρώπινο λάθος, υπάρχει και κάτι άλλο και τι είναι αυτό.
Όµως, αν συµφωνούσαµε σε κάτι, είναι ότι υπάρχει -αν µη τι
άλλο- και το ανθρώπινο λάθος.

Σήµερα, έρχεστε να αµφισβητήσετε ακόµη και την ύπαρξη του
ανθρώπινου λάθους, υποστηρίζοντας τι; Ότι µοναδικός υπεύθυ-
νος για το δυστύχηµα είναι ο Καραµανλής. Κανένας άλλος. Ανα-
ρωτιέται το «ΒΗΜΑ» και σπεύδουν να υπερθεµατίσουν ΠΑΣΟΚ
και ΣΥΡΙΖΑ, που, όπως λέει το ίδιο το «ΒΗΜΑ», τελευταία συνερ-
γάζονται υπέροχα -άλλωστε, το είπε και ο κ. Παππάς νωρίτερα
σε µια συνέντευξη που έδωσε- πως διέρρευσαν οι συνοµιλίες.
Έλα µου ντε! Πώς διέρρευσαν;

Μα, καλά, κοροϊδευόµαστε µεταξύ µας; Αναρωτιέστε πώς
διέρρευσαν στα ΜΜΕ οι συνοµιλίες; Όπως διέρρευσαν οι κατα-
θέσεις των κουκουλοφόρων µαρτύρων για την υπόθεση «NO-
VARTIS» στο «DOCUMENTO» δύο ηµέρες πριν δοθούν. Έτσι
διέρρευσαν. Τότε, όµως, το λέγατε δηµοσιογραφική επιτυχία.
Τώρα αναρωτιέστε.

Αναρωτιέται το «ΒΗΜΑ» πώς διέρρευσαν οι συνοµιλίες στα
ΜΜΕ, όταν το ίδιο το «ΒΗΜΑ» δηµοσιεύει την απολογία του
σταθµάρχη -µέρος µιας µυστικής διαδικασίας, όπως είναι η ανά-
κριση- µία ώρα µετά που την έδωσε, στις 5 Μαρτίου. Το έχει δη-
µοσιευµένο. Και αναρωτιέται πού βρίσκονται και πώς γίνονται οι
διαρροές; Έχει πρόσβαση µήπως στη δικογραφία το «ΒΗΜΑ»;
Να µας το πουν να το ξέρουµε. Λίγη σοβαρότητα!

Και τι πρόσφερε το δηµοσίευµα του «ΒΗΜΑΤΟΣ» που δεν το
ξέραµε; Όπως είπα, η κρατική τηλεόραση την εποµένη είπε αυτό
που ανακάλυψε µετά από έναν χρόνο το «ΒΗΜΑ». Και βέβαια, το
δηµοσίευµα το ίδιο παραδέχεται ότι οι ανακριτικές αρχές από
την πρώτη στιγµή είχαν ολόκληρο το υλικό αµοντάριστο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, πού είναι το καινούργιο στοιχείο που οδήγησε τον Πρό-

εδρο του ΠΑΣΟΚ να καταθέσει πρόταση δυσπιστίας, χωρίς να
µας εξηγεί γιατί σήµερα και όχι την προηγούµενη εβδοµάδα;

Το µόνο που προέκυψε από την προηγούµενη εβδοµάδα είναι
η δήλωση του κ. Σπίρτζη, πως είναι αδιανόητο η εκτέλεση µιας
σύµβασης να συνδέεται µε οποιοδήποτε δυστύχηµα. Αυτό είπε
ο κ. Σπίρτζης.

Έτσι δεν είναι, κύριε Ξανθόπουλε; Αυτό δεν είπε ο κ. Σπίρτζης;
Δεν ακούει ο κ. Ξανθόπουλος.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ακούει ο κ. Ξανθόπουλος, αλλά
δεν απαντά.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Συµφωνείτε µε τον κ. Σπίρτζη, κύριε Ξαν-
θόπουλε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ακούει, αλλά δεν επι-
τρέπεται να απαντήσει. Παρακαλώ.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Μάλιστα. Εντάξει.
Τα υπόλοιπα τα είπαµε την προηγούµενη εβδοµάδα, αλλά θα

σας τα ξαναπώ: Για να συσταθεί προανακριτική επιτροπή, δύο
τρόποι υπάρχουν. Είτε η αρµόδια ανακριτική αρχή που χειρίζεται
την υπόθεση κρίνει ότι εµπλέκεται διατελέσας Υπουργός, κλείνει
τη δικογραφία και αµελλητί τη στέλνει στη Βουλή, κάτι που µέχρι
σήµερα δεν έχει γίνει, είτε τα κοινοβουλευτικά κόµµατα καταθέ-
τουν συγκεκριµένη πρόταση για συγκεκριµένα αδικήµατα που να
συνδέονται µε το δυστύχηµα, όπως η ανθρωποκτονία, για την
οποία κατηγορείτε τον κ. Καραµανλή. Ούτε αυτό, όµως, έχει
γίνει. Φωνάζετε, φωνάζετε, αλλά πρόταση δεν έχετε καταθέσει.

Γιατί δεν καταθέτετε µια πρόταση για προανακριτική για το
αδίκηµα της ανθρωποκτονίας εκ προθέσεως µε ενδεχόµενο
δόλο, κύριε Ξανθόπουλε, όπως ισχυρίζεστε; Και δεν την καταθέ-
τετε µέχρι σήµερα, γιατί γνωρίζετε ότι δεν έχει καµµία βάση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.
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ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η αλήθεια είναι πως πρόκειται για άλλη µια προσπάθεια εργα-

λειοποίησης του πόνου, ώστε να κρατηθεί η υπόθεση στην επι-
καιρότητα, αν είναι δυνατόν, µέχρι τις ευρωεκλογές, γιατί δεν
υπάρχει κάποιο άλλο αφήγηµα προκειµένου να χτυπήσετε την
Κυβέρνηση.

Άρα, είτε παραγγέλνετε ένα δηµοσίευµα και ας στερείται οποι-
ασδήποτε σοβαρότητας είτε εκµεταλλεύεστε ένα δηµοσίευµα
που σας βολεύει προκειµένου να κάνετε τη δουλειά τους.

Όµως -και κλείνω µε αυτό- όλα έχουν ένα όριο. Να προβαίνει
ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σε δηλώσεις που αµ-
φισβητούν την ίδια τη δηµοκρατία στη χώρα µας και να την κα-
τατάσσει στις τριτοκοσµικές χώρες, καλώντας τον
Πρωθυπουργό να φύγει ήρεµα, αυτό προσβάλλει την ίδια τη
χώρα και δεν µπορεί να γίνεται ανεκτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Φωτήλα.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ολοκληρώνω.
Χθες βγήκε πρωτοκλασάτο στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ και ευχήθηκε

να ρίξει την Κυβέρνηση η Ευρωπαία εισαγγελέας. Πώς ακριβώς
η κυρία εισαγγελέας, ποιος εισαγγελέας µπορεί να ρίχνει κυβερ-
νήσεις; Και τερµατίζοντάς το, είπε πως ο Άρειος Πάγος στερείται
αξιοπιστίας. Και αυτός ο κύριος θα είναι υποψήφιος Ευρωβου-
λευτής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν χρειάζεται επίλο-
γος…

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και εσείς του ΠΑΣΟΚ -και ολοκληρώνω, πραγµατικά, µε
αυτό- εσείς λοιπόν που βρήκατε ο ένας στον άλλον τον κατάλ-
ληλο σύµµαχο, να ζήσετε αυτό που σας αξίζει, παίζετε τα ρέστα
σας. Μόνο που σε αυτό το τελευταίο παιγνίδι δεν ρισκάρετε το
δικό σας κεφάλι και το δικό σας πολιτικό µέλλον µόνο, αλλά δεν
διστάζετε να συκοφαντήσετε την ίδια σας τη χώρα και τους θε-
σµούς εκείνους που µε αγώνες και αίµα αποτελούν κεκτηµένα
της δηµοκρατίας. Θα πάρετε την απάντηση που σας αξίζει. Μία
θα είναι αύριο και άλλη µία σε δυο µήνες περίπου.

Να είστε καλά. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Φωτήλα.

Καλείται στο Βήµα ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών κ. Παπαθανάσης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο αξιακό µας σύστηµα εκτός
των άλλων, ένα βασικό χαρακτηριστικό είναι η σχέση εµπιστοσύ-
νης που έχουµε αναπτύξει µε τον ελληνικό λαό και αυτό, άλλω-
στε, εκφράστηκε στις τελευταίες εκλογές. Οι τελευταίες εθνικές
εκλογές έδειξαν το πώς ο ελληνικός λαός εκλαµβάνει τη σχέση
αυτή της εµπιστοσύνης και ποιον στο τέλος ακούει.

Και το λέω αυτό, γιατί έχει σηµασία. Διότι για να το κτίσεις
αυτό, χρειάζεται να έχεις θάρρος να αναγνωρίζεις τα λάθη σου,
να τα διορθώνεις, να µη φοβάσαι να αποκαλύψεις την αλήθεια
όσο δυσάρεστη και αν είναι αυτή.

Και εµείς αυτό έχουµε δεσµευτεί, να λέµε πάντα την αλήθεια
στον ελληνικό λαό, αλλά πολύ φοβάµαι ότι αυτό δεν ισχύει µε
εσάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης. Προ-
σπαθείτε µε αβάσιµες κατηγορίες να παρασύρετε την κοινή
γνώµη σε έναν φαύλο κύκλο ψεµάτων, κατ’ ουσίαν, λάσπης και
υποκρισίας. Όµως, στο τέλος της ηµέρας, το σίγουρο είναι ότι
θα λάµψει η αλήθεια, καθότι αυτή η προσπάθεια, να καταφύγετε
δηλαδή σε µια άθλια προπαγάνδα διχασµού και παραπλάνησης,
µε κατηγορίες περί µονταζιέρας, µπαζώµατος και συγκάλυψης,
θα καταπέσει.

Εµείς σκύβουµε το κεφάλι µας στη µνήµη των πενήντα επτά
συνανθρώπων µας, στον πόνο των συγγενών τους και στη δοκι-
µασία των τραυµατιών, ενώ εσείς δίνετε απόλυτα µια µικροκοµ-
µατική χροιά σε ένα τόσο τραγικό δυστύχηµα, που έχει
συγκλονίσει όλη την Ελλάδα. Δεν σέβεστε τις οικογένειες αυτών
των ανθρώπων που ανεβαίνουν τον δικό τους γολγοθά και επι-

λέξατε να εργαλειοποιήσετε ένα τραγικό γεγονός.
Και επειδή άκουσα τον συνάδελφο κ. Ψυχογιό να λέει ότι έχει

µεγάλη σηµασία να στεκόµαστε επάνω στο θέµα της δυσπιστίας,
επιτρέψτε µου να σας πω ότι όλα σχετίζονται. Πολλές φορές
έχετε προσπαθήσει να δηµιουργήσετε αυτή την αίσθηση της
συγκάλυψης και της αλλοίωσης των γεγονότων. Επιτρέψτε µου
να σταθώ και εγώ µε τη σειρά µου σε ένα γεγονός που έχει
σχέση µε το µπάζωµα, µε την απουσία ή όχι του κ. Τριαντόπου-
λου και γενικά για µία ένταξη ενός έργου στο Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων, που αναφέρθηκε µάλιστα και από την κ.
Αχτσιόγλου, ότι πρόκειται για µια από τις πιο γρήγορες απευ-
θείας αναθέσεις. 

Βλέπετε χρησιµοποιείτε τις λέξεις πολύ εύκολα, γιατί στο Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, δεν υπάρχει, δεν νοείται απευ-
θείας ανάθεση, είναι ένταξη. Χρησιµοποιείτε λοιπόν, τις λέξεις
παρελκυστικά. 

Ας δούµε λοιπόν, την αλήθεια, τι συνέβη. Έχει σηµασία αυτό,
κύριε συνάδελφε, γιατί σχετίζεται µε την προσπάθεια αυτή που
κάνετε τώρα. Αµέσως µετά το δυστύχηµα έγιναν δύο έκτακτες
συσκέψεις του συντονιστικού οργάνου πολιτικής προστασίας
στο οποίο δεν συµµετείχε ο Υπουργός κ. Τριαντόπουλος. Όµως
ποιοι συµµετείχαν; Συµµετείχαν επιχειρησιακά στελέχη –προ-
σέξτε- της Πυροσβεστικής, της Αστυνοµίας, του ΕΚΑΒ, ο Περι-
φερειάρχης και στελέχη της Περιφέρειας Θεσσαλίας. Υπάρχουν
πρακτικά των δύο αυτών συσκέψεων. Το συντονιστικό όργανο
αυτό -συντονιστικό όργανο µε αυτούς που σας ανέφερα- απο-
φάσισε µεταξύ των άλλων την ενίσχυση του επιχειρησιακού
έργου µε µηχανήµατα βαρέως τύπου και τη διάθεση σκαπτικών
µηχανηµάτων για τη διαµόρφωση του χώρου επιχειρησιακής
δράσης. 

Αντιλαµβάνεστε ότι όταν επιχειρούν µηχανήµατα σε ένα ση-
µείο, το οποίο δεν έχει κατ’ ουσίαν πακτωθεί, τα µηχανήµατα δεν
θα µπορέσουν να υλοποιήσουν το ρόλο που βρίσκονται εκεί. Δεν
µπορούν να επιχειρήσουν δηλαδή. Έδωσε, λοιπόν, το συντονι-
στικό όργανο εντολή στη Διεύθυνση Τεχνικών Έργων της Περι-
φερειακής Ενότητας Λάρισας για τη διάθεση µηχανηµάτων
βαρέως τύπου που επιχείρησαν στον τόπο του δυστυχήµατος
για να διευκολυνθεί η πρόσβαση ποιων; Της Αστυνοµίας, της
ΕΜΑΚ, της Πυροσβεστικής, των ασθενοφόρων, των εθελοντικών
οµάδων διάσωσης και όλων όσων επιχειρούσαν. 

Στη συνέχεια η Διεύθυνση Αναπτυξιακού Προγραµµατισµού
της περιφέρειας απέστειλε έγγραφο προς τη Διεύθυνση Διαχεί-
ρισης Εθνικού ΠΔΕ της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Επενδύ-
σεων και ΕΣΠΑ, του τότε Υπουργείου Ανάπτυξης -γιατί τότε το
ΕΣΠΑ ήταν αρµοδιότητα του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων- και η πρόταση αυτή είχε τίτλο: «Πρόταση χρηµατοδό-
τησης Νέου Έργου στο Ειδικό Πρόγραµµα Αντιµετώπισης
Εκτάκτων Αναγκών για την Περιφέρεια Θεσσαλίας συνολικής δη-
µόσιας δαπάνης 647.862 ευρώ». 

Γιατί αυτό; Για να µπορέσει η περιφέρεια να επιχειρήσει και να
µπορέσουν όλες αυτές οι οµάδες να µπουν στο χώρο του δυστυ-
χήµατος. Θα καταθέσω, λοιπόν, ως οφείλω στα Πρακτικά το σχε-
τικό έγγραφο. 

Και όπως προβλέπεται και από τον Κανονισµό το Υπουργείο
κάλεσε την περιφέρεια να αποστείλει ηλεκτρονικά τεχνικό δελτίο
που περιγράφεται λεπτοµερώς το φυσικό αντικείµενο του έργου.
Αυτό έπρεπε να κάνει και αυτό έκανε. 

Δηµοσιεύτηκε τότε η απόφαση του τότε Υπουργού για τη χρη-
µατοδότηση του κ. Τσακίρη και µήνες αργότερα -θα έλεγα έν-
τεκα µήνες κοντά ένα χρόνο- υπογράφω την τροποποίηση της
απόφασης ως προς το χρονοδιάγραµµα µόνο για διαχειριστι-
κούς λόγους, για να κλείσει το έργο. 

Η περιγραφή του φυσικού αντικειµένου στην απόφαση είναι
πιστή αντιγραφή της περιγραφής που µας απέστειλε η περιφέ-
ρεια στο τεχνικό της δελτίο. Θα καταθέσω, λοιπόν, στα Πρακτικά
της Βουλής το σχετικό έγγραφο και τα δύο τεχνικά δελτία της
περιφέρειας για να δείτε ότι κανένα έγγραφο δεν παραποιήθηκε,
διότι και αυτό ήταν µια προσπάθεια να αποδείξετε ότι υπήρξε αλ-
λοίωση και κατ’ ουσίαν συγκάλυψη γεγονότος. 

Επίσης θα καταθέσω στα Πρακτικά τις δύο αποφάσεις διότι
µέχρι τώρα κατηγορηθήκαµε επίσης ότι εξαφανίσαµε από τη «ΔΙ-
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ΑΥΓΕΙΑ» τόσο την αρχική απόφαση ένταξης όσο και την µετέ-
πειτα απόφαση που τροποποιούσε το χρονοδιάγραµµα της αρ-
χικής. 

Τα καταθέτω λοιπόν, για να µπορέσετε να έχετε πρόσβαση και
σε αυτά στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κ. Νικόλαος Παπαθανάσης καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Και είναι πολύ εύκολο να αναζητήσετε στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», να εν-
τοπίσετε και τις δύο αυτές αποφάσεις. 

Είναι, λοιπόν, ντροπή η συζήτηση αυτή που έγινε περί συγκά-
λυψης και εξαφάνισης εγγράφων. Το χρησιµοποιήσατε, κύριοι
της Αντιπολίτευσης. 

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, δεν είναι ο στόχος σας
η απόδοση ευθυνών ούτε η αποκάλυψη της αλήθειας. Άλλωστε,
αρµόδια για να αποδώσει ευθύνες είναι η ελληνική δικαιοσύνη.
Στόχος σας είναι ξεκάθαρα να πλήξετε την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη προ-
σωπικά. 

Γιατί; Γιατί δεν µπορείτε να αντέξετε µια Κυβέρνηση που δεν
διστάζει να αναγνωρίσει τα λάθη της και να τα διορθώσει. Δεν
µπορείτε να αντέξετε έναν Πρωθυπουργό µε όραµα για την Ελ-
λάδα της ανάπτυξης, της ευηµερίας, της προκοπής και των ίσων
ευκαιριών για όλους. Μια Ελλάδα που στέκεται ανθεκτική στις
αλλεπάλληλες διεθνείς κρίσεις και πατά γερά στα πόδια της. 

Και µεγάλο ενδιαφέρον θα έχει να ακούσουµε αν πραγµατικά
υπήρξε συνεννόηση µεταξύ των δύο κοµµάτων ή περαιτέρω πριν
από το δηµοσίευµα της εφηµερίδας το «ΒΗΜΑ». Έχει µεγάλο εν-
διαφέρον, λοιπόν –παρ’ ότι σήµερα το αρνηθήκατε, κύριε συνά-
δελφε- να δούµε -γιατί υπάρχει η αντίθετη δήλωση εκ µέρους
του ΣΥΡΙΖΑ- ότι εάν και σε ποιο επίπεδο υπήρξε η συνεννόηση
αυτή. 

Διότι και πάλι σας λέω ότι αυτή η προσπάθεια είναι γιατί δεν
µπορείτε να αντέξετε την πρόοδο, τη µειούµενη ανεργία, τη µεί-
ωση του επενδυτικού κενού και τις αναβαθµίσεις των διεθνών
οίκων αξιολόγησης, την ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας,
αλλά και την εκτίναξη των άµεσων ξένων επενδύσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σε αυτό, λοιπόν, έπαιξε καθοριστικό ρόλο η αποφασιστικότητα

αυτής της Κυβέρνησης για την οικοδόµηση ενός φιλοεπενδυτι-
κού περιβάλλοντος. Δεν µπορείτε να αντέξετε ότι προχωρήσαµε
σε τολµηρές µεταρρυθµίσεις για την επίσπευση και απλού-
στευση των διαδικασιών σε όλο τον κύκλο ζωής της επιχειρηµα-
τικότητας και καταφέραµε να ανέβουµε είκοσι οχτώ θέσεις στη
βελτίωση του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος. 

Όµως, το ερώτηµα πάλι παραµένει. Γιατί τόσο καιρό, ενώ ήταν
γνωστά όλα αυτά δεν καταθέσατε την πρόταση δυσπιστίας και
περιµένατε να ταυτιστείτε χρονικά µε το δηµοσίευµα αυτό; Τι άλ-
λαξε την προηγούµενη εβδοµάδα, τι έκανε το πρόθυµο ΠΑΣΟΚ
να κάνει πρόταση δυσπιστίας µε αφορµή αυτό το δηµοσίευµα; 

Παράλληλα όµως υπάρχει και ένα θέµα δηµοκρατίας εδώ. Πα-
ρατηρούµε τη µετάβαση του κ. Κασσελάκη στη συνειδητή υπο-
νόµευση του πολιτεύµατος. Δεν δίστασε να ζητήσει µέχρι και
εκλογές µε διεθνείς παρατηρητές, αµφισβητώντας ένα κεκτη-
µένο πενήντα ετών. Στα πενήντα χρόνια από το 1974 µέχρι σή-
µερα, κυρίες και κύριοι, περάσαµε πολλές δοκιµασίες ποτέ όµως
δεν αµφισβητήθηκε ένα εκλογικό αποτέλεσµα. Είναι λοιπόν δη-
µοκρατικό µας δικαίωµα και υποχρέωση να σταθούµε απέναντι
σε αυτή τη λογική µε όλες µας τις δυνάµεις. Είναι υποχρέωση
κάθε δηµοκρατικού πωλητή. 

Επιλέξατε λάθος δρόµο, να εργαλειοποιήσετε ένα τόσο τρα-
γικό γεγονός. Προφανώς αποδεικνύεστε κατώτεροι των περιστά-
σεων. Με τον διχαστικό σας λόγο θέλετε να οδηγήσετε την
Ελλάδα σε σκοτεινούς δρόµους. Δεν θα το επιτρέψουµε. 

Καταψηφίζουµε την πρόταση δυσπιστίας και συνεχίζουµε το
έργο µας, αφήνοντας τη δικαιοσύνη απρόσκοπτα και ελεύθερα

να φέρει εις πέρας το έργο της και εµείς να συνεχίσουµε το έργο
για την Ελλάδα, για αυτό που αξίζει σε όλες τις Ελληνίδες και
όλους τους Έλληνες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παπαθανάση.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω για τριάντα δευ-
τερόλεπτα τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κύριε Φωτήλα.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Αφού µε αποκάλεσε ψεύτη ο κύριος συ-

νάδελφος.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, τι λέτε

τώρα;
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Με αποκάλεσε ψεύτη και θα µου πείτε

ότι δεν υπάρχει προσωπικό; Με είπε ψεύτη από αυτό το Βήµα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εδώ µιλούσατε και

σας είπε ψεύτη;
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Όχι, από εδώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Βγείτε έξω και πείτε

τα.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Συγγνώµη, αλλά σε αυτήν την Αίθουσα

µε είπε ψεύτη και το προσωπικό θα το πάρω έξω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Φωτήλα, σας

παρακαλώ. Μιλήσατε ιδιωτικά εκεί και θέλετε επί προσωπικού
τον λόγο;

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Με είπε ψεύτη µέσα στην Αίθουσα. Δεν
είναι προσωπικό αυτό;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σε µία προσωπική συζήτηση.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Σε τριάντα δευτερόλεπτα θα έχω ολο-

κληρώσει.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν ζή-

τησα τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Φωτήλα, δεν

υπάρχει αυτή η δυνατότητα.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ποια δυνατότητα; Είναι υποχρέωση! Δεν

είναι δυνατότητα! Έχετε υποχρέωση!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν έχω καµµία υπο-

χρέωση. Σας παρακαλώ, καθίστε κάτω.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεν έχετε υποχρέωση να µου δώσετε

τον λόγο επί προσωπικού όταν ο συνάδελφος είπε ότι ψεύδοµαι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Φωτήλα, παρα-

καλώ πολύ, καθίστε κάτω!
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ήταν µία προσωπική συζήτηση.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Εγώ θα το κάνω θέµα στη Διάσκεψη, να

το ξέρετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Να το κάνετε ό,τι θέ-

λετε, κύριε Φωτήλα. Αρκετά είπατε. Μα, είναι δυνατόν; Κύριε Φω-
τήλα, µυαλό δεν έχετε; Είναι δυνατόν να µιλάει ο καθένας µόνος
του και να ζητάει τον λόγο επί προσωπικού;

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Συγγνώµη, εµένα µου είπατε «µυαλό δεν
έχετε»; Κύριε Πρόεδρε, µου είπατε «µυαλό δεν έχετε;»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εντάξει, αν θέλετε να
πιαστείτε από τα λόγια, πιαστείτε από τα λόγια. Καταλαβαίνετε
τι σας είπα.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Θα πιαστώ όταν κάποιος µε είπε ψεύτη
στην Αίθουσα της Ολοµέλειας και ο Προεδρεύων λέει ότι δεν
είναι προσωπικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν το καταλαβαίνετε
ότι είναι ιδιωτική συζήτηση; Κύριε Φωτήλα, αρκετά, καθίστε
κάτω.

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδάκης.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Άκουσα µε προσοχή τον κ. Καρα-

µανλή, ο οποίος ανέβηκε σε αυτό το Βήµα και είπε ανερυθρίαστα
ότι: «Είµαι εδώ και δεν φοβάµαι τίποτα». Τότε, αφού δεν φοβάται
τίποτα και είναι αθώος, γιατί δε ζητάει πρώτος τη σύσταση προ-
ανακριτικής επιτροπής, να βάλει την υπογραφή του πρώτος, έτσι
ώστε να πάει στη δικαιοσύνη και να δικαστεί, όπως δικάζονται
όλοι οι πολίτες; Εγώ έτσι ξέρω ότι κάνουν οι αθώοι. Δεν φοβούν-
ται το σκαµνί του κατηγορουµένου, έχουν τα στοιχεία, πάνε στο
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δικαστήριο στον φυσικό δικαστή και αποδεικνύουν την αθωότητά
τους. Όλα τα υπόλοιπα είναι πολιτικές µπούρδες. 

Κρύβεται πίσω από το άρθρο 86 του Συντάγµατος. Είπε εδώ
στο Κοινοβούλιο: «Τι να κάνουµε, ο νόµος έτσι είναι, το Σύνταγµα
έτσι είναι. Εγώ θέλω να δικαστώ. Είµαι εδώ, δεν φοβάµαι τίποτα»
αλλά παρ’ όλα αυτά δεν ζητά και δεν υπογράφει σύσταση προ-
ανακριτικής επιτροπής πρώτος ούτως ώστε να αποδοθεί στη δι-
καιοσύνη. 

Εννέα µήνες Βουλευτής στο ελληνικό Κοινοβούλιο και έχουν
έρθει πέντε-έξι, αν θυµάµαι καλά, αιτήσεις για άρσεις ασυλίας
σε Βουλευτές. Όλοι συναίνεσαν στο να πάνε στη δικαιοσύνη και
να καθίσουν στο εδώλιο του κατηγορουµένου για να αποδείξουν
την αθωότητά τους. Και έτσι λοιπόν συνυπογράψαµε και υπερ-
ψηφίσαµε να αρθεί η ασυλία των συναδέλφων. Έτσι κάνουν οι
αθώοι. Τα υπόλοιπα είναι για να κοροϊδεύουµε τον κόσµο. 

Οι µοναδικοί στην Ευρώπη, όχι µόνο στην Ελλάδα, που πι-
στεύουν ότι πολιτικά πρόσωπα -και δεν θα επικεντρωθώ µόνο
στον κ. Καραµανλή, γενικούς γραµµατείς, Υφυπουργούς, τον κ.
Σπίρτζη και όσοι εµπλέκονται στο συγκεκριµένο έγκληµα- οι µο-
ναδικοί στην Ευρώπη και όχι µόνο στην Ελλάδα είστε εσείς, οι
εκατόν πενήντα οκτώ. Ξεχάσατε όµως, κύριοι και κυρίες της
Νέας Δηµοκρατίας, ότι εδώ µέσα είστε χάριν του ελληνικού
λαού, λειτουργείτε εν ονόµατι του ελληνικού λαού. Είστε υπηρέ-
τες της κοινωνίας και η κοινωνία ζητά µε ενάµισι εκατοµµύριο
υπογραφές ύστερα από αίτηµα της κ. Καρυστιανού να δικαστούν
τα πολιτικά πρόσωπα. Δεν µπορείτε να λέτε ότι το εκατόν πε-
νήντα οκτώ ακυρώνει µια ολόκληρη κοινωνία, το ενάµισι εκατοµ-
µύριο και άλλο τόσο που δεν υπέγραψε. 

Ακούω µια καραµέλα συνέχεια εδώ µέσα της Συµπολίτευσης,
της Κυβέρνησης, ότι θέλουµε να καπηλευτούµε όλοι τον πόνο
των συγγενών των θυµάτων. Το ενάµισι εκατοµµύριο που υπέ-
γραψε θέλουν να καπηλευτούν και αυτοί τον πόνο των ανθρώ-
πων; Η ευρωπαϊκή εισαγγελία θέλει να καπηλευτεί πολιτικά και
αυτή το θέµα αυτό; Τι θέλει να κάνει ο Ευρωπαϊκός εισαγγελέας;
Θέλει να κάνει κόµµα και να µπει στη Βουλή; Το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο, που εξέδωσε το ψήφισµα για το κράτος δικαίου, που
δεν υπάρχει στην Ελλάδα; Και αυτοί θέλουν πολιτικά να καπη-
λευτούν το θέµα αυτό; Αν τα πιστεύετε αυτά, τότε αυτός είναι
ξεκάθαρος ψεκασµός και είστε ψεκασµένοι, κυρίες και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Είναι αλήθεια ότι το κράτος δικαίου έχει πληγεί. Έχει πληγεί
όχι µόνο από τη συγκάλυψη των Τεµπών, από τις υποκλοπές, που
ο Κυριάκος Μητσοτάκης παρακολουθούσε ανώτατους στρατιω-
τικούς, παρακολουθούσε Προέδρους κοµµάτων, παρακολου-
θούσε την καθαρίστρια του Μαξίµου και όχι µόνο. Από τον
έλεγχο της δικαιοσύνης, όπου γόνοι ανώτατων δικαστικών προσ-
λαµβάνονται σε γραφεία Υπουργών, όπως ο γιος του Εισαγγελέα
του Αρείου Πάγου κ. Ντογιάκου, ο οποίος ήταν µετακλητός
υπάλληλος στο γραφείο του κ. Καραµανλή, του πρώην Υπουρ-
γού. Και φυσικά όταν ο Άρειος Πάγος βγάζει απόφαση υπέρ των
fund και γόνοι, παιδιά, των δικαστών που βγάλανε την απόφαση
δουλεύουν στα συγκεκριµένα fund.

Την πρόταση δυσπιστίας, όπως είπε και ο Κυριάκος Βελόπου-
λος, θα τη στηρίξουµε φυσικά, διότι στηρίζουµε καθετί που έχει
κατεύθυνση στο να φύγει αυτή η Κυβέρνηση όσο το δυνατόν
γρηγορότερα από τη διακυβέρνηση της χώρας. Αλλά η κίνηση
αυτή του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ είναι µόνο για επικοινωνία και
τίποτα άλλο πραγµατικά, διότι δεν θα φέρει κανένα αποτέλεσµα,
αλλά το αντίθετο από αυτό το οποίο θέλουµε. Γνωρίζουν πολύ
καλά ότι για να γίνει δεκτή η πρόταση δυσπιστίας θέλει εκατόν
πενήντα έναν, που δεν υπάρχουν. Γνωρίζουν πολύ καλά ότι η Νέα
Δηµοκρατία, εφόσον θέτουν ως βάση στην πρόταση δυσπιστίας
το θέµα των Τεµπών, ότι καλύπτουν πλήρως τον κ. Καραµανλή
και όλα τα υπόλοιπα πολιτικά πρόσωπα και θέλουν να τους συγ-
καλύψουν διότι υπάρχει και ευθύνη και του ίδιου του Πρωθυ-
πουργού. 

Σε ένα µόνο θέµα επλήγη η Νέα Δηµοκρατία πάρα πολύ σο-
βαρά και αυτό ήταν το νοµοσχέδιο για τα οµόφυλα ζευγάρια,
όπου εκεί έχασε τη δύναµή της, περίπου το ένα τρίτο της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας. Σας το ζήτησε ο Κυριάκος Βελόπουλος
από την πρώτη στιγµή ότι σε εκείνο το νοµοσχέδιο έπρεπε να κα-

τατεθεί πρόταση δυσπιστίας, που εκεί µπορεί να είχαµε ουσια-
στικά αποτελέσµατα. Γιατί εκεί να δούµε τι θα κάνανε οι πενήντα
ένας κύριοι που δεν ψήφισαν το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Σας
το ζήτησε από την πρώτη στιγµή, αλλά δεν το ακούσατε. Εσείς
βάλατε πιο πάνω τους οµοφυλόφιλους από τους συγγενείς των
θυµάτων και από τις πενήντα επτά αθώες ψυχές. Μην υποκρίνε-
στε λοιπόν µε κροκοδείλια δάκρυα σε αυτή την Αίθουσα γιατί, το
ξαναλέω, εάν τότε είχε κατατεθεί η πρόταση δυσπιστίας, τα
πράγµατα θα ήταν πολύ διαφορετικά και θα είχε πραγµατικό
αποτέλεσµα. Αλλά εσείς επιλέξατε και προτάξατε τους οµοφυ-
λόφιλους.

Όποτε σας χρειάζεται η Κυβέρνηση -και µιλάω για ΠΑΣΟΚ και
ΣΥΡΙΖΑ- τους βοηθάτε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Στα νοµο-
σχέδια στα οποία θέλουν λίγο σπρώξιµο και βοήθεια, διότι δεν
έχουν την απαιτούµενη πλειοψηφία από τη δική τους Κοινοβου-
λευτική Οµάδα, τους σπρώχνετε εσείς. Τα στατιστικά της Βουλής
µιλάνε από µόνα τους. Έξι στα δέκα νοµοσχέδια τα ψηφίζετε και
ανεβαίνετε στο Βήµα και κάνετε και αντιπολίτευση κιόλας. Αυτά
πρέπει να µάθει ο ελληνικός λαός για να µάθει πραγµατικά ποιος
κάνει αντιπολίτευση και ποιος συγκυβερνά. 

Φυσικά και να περιµένετε πιο σοβαρά πράγµατα. Να περιµέ-
νετε συνεκµετάλλευση στο Αιγαίο. Να περιµένετε κύρωση µνη-
µονίων για τη Συµφωνία των Πρεσπών, που να δούµε εκεί τι θα
κάνετε. Και να θυµίσω στον κύριο Πρωθυπουργό ότι όταν ήταν
αντιπολίτευση το 2019 έλεγε ότι «εγώ ποτέ δεν θα καλωσορίσω
Μακεδόνα Πρωθυπουργό» και το 2022, κάνοντας µια φοβερή κω-
λοτούµπα, στην Αλεξανδρούπολη καλωσορίζει τον Μακεδόνα
Πρωθυπουργό.

Και να µην απορείτε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ, γιατί
δεν ανεβαίνουν τα ποσοστά σας. Η απάντηση είναι ότι συγκυ-
βερνάτε και ο κόσµος το έχει αντιληφθεί. Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν
σας φταίνε τα πρόσωπα, αλλά η ανθελληνική πολιτική σας.
Ακόµα και τον Τσε Γκεβάρα να αναστήσετε και να τον βάλετε στο
τιµόνι του κόµµατος πάλι την κατρακύλα θα πάρετε. Γιατί ο κό-
σµος δεν ξεχνά ούτε το κλείσιµο των τραπεζών, ούτε την προ-
δοσία της Μακεδονίας, ούτε την παραχώρηση των δανείων σε
funds, ούτε τα µνηµόνια, ούτε το δηµοψήφισµα που το «όχι» το
κάνατε «ναι».

Και εσείς, κυρίες και κύριοι του ΠΑΣΟΚ, µην απορείτε που δεν
ανεβαίνετε, γιατί ο κόσµος δεν ξέχασε ούτε τα µνηµόνια του κ.
Παπανδρέου µε το «λεφτά υπάρχουν» ούτε τη λίστα Λαγκάρντ
που έκανε βόλτες σε διάφορα γραφεία και βγάζατε ονόµατα απ’
έξω που σας συµφέρανε, ούτε τον Τσοχατζόπουλο ούτε τον Πα-
παντωνίου ούτε τον Τσουκάτο ούτε τον Μαντέλη ούτε την Καϊλή. 

Δεν ξέχασε ο κόσµος ότι η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ
χρωστάνε κοντά 1 δισεκατοµµύριο. Καταντήσατε τη χώρα αυτήν
τη στιγµή να χρωστάει 400 δισεκατοµµύρια, ενώ µπήκαµε στα
µνηµόνια µε 300 δισεκατοµµύρια. 

Και επίσης, κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µην απορείτε γιατί ανεβαίνει η Ελληνική Λύση που
καλπάζει, που µόνο στο άκουσµα βγάζετε σπυράκια. Ανεβαί-
νουµε, διότι είµαστε οι µοναδικοί που κάνουµε σοβαρή αντιπολί-
τευση µε επιχειρήµατα και ετεροχρονισµένα µας ακολουθείτε,
λέµε την αλήθεια στον ελληνικό λαό και η πραγµατικότητα είναι
ότι η χώρα ψάχνει έναν ηγέτη που πραγµατικά αγαπά την Ελ-
λάδα και αυτός είναι ο Κυριάκος Βελόπουλος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παπαδάκη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Θεανώ Φωτίου, Βουλευτής της Νέας
Αριστεράς. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ως Βουλευτής της Νέας Αριστεράς υπέγραψα την πρόταση

δυσπιστίας για τρεις λόγους. Ο πρώτος, διότι νέα επίµονα δεδο-
µένα αποκαλύπτονται καθηµερινά, δεδοµένα που δείχνουν τις
εγκληµατικές ευθύνες σας, αλλά και τις συστηµατικές προσπά-
θειές σας για συγκάλυψη, την οποία πιστεύει το 85% των πολι-
τών. Δεύτερον, διότι σε αυτήν την άθλια συγκάλυψη δεν
διστάζετε ακόµη και να αλλοιώνετε στοιχεία. Τρίτον, διότι η
Βουλή οφείλει να ανταποκριθεί στο πάνδηµο αίτηµα του λαού
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και των οικογενειών των θυµάτων να αποδοθεί δικαιοσύνη, να τι-
µωρηθούν οι ένοχοι. 

Ποια είναι τα νέα δεδοµένα που µαζί µε τα παλαιότερα κατα-
δεικνύουν τις εγκληµατικές ευθύνες σας; Το «ΒΗΜΑ» της περα-
σµένης Κυριακής, ναι το «ΒΗΜΑ» που ήταν το κύριο πεδίο της
προπαγάνδας σας, το «ΒΗΜΑ»  που λέει για σας πέντε χρόνια
τώρα ύµνους και παραποιεί τα πάντα, αυτό το «ΒΗΜΑ» της πε-
ρασµένης Κυριακής αποκαλύπτει ότι οι συνοµιλίες του σταθ-
µάρχη µε τους µηχανοδηγούς είναι µονταρισµένες. 

Μας λέτε ότι αυτό ήταν γνωστό από τις 4 Μαρτίου, όταν το
αποκάλυψε η ΕΡΤ. Ωραία. Δηλαδή, µε απλά λόγια ο Πρωθυπουρ-
γός δεν άκουσε την ΕΡΤ, όταν το αποκάλυπτε στις 4 Μαρτίου.
Γι’ αυτό και στις 9 Μαρτίου κατάπληκτος, οργισµένος, µε θυµό,
µίλαγε ακριβώς µε βάση αυτούς τους διαλόγους της µονταζιέ-
ρας, εκδήλωνε το θυµό και την οργή του. 

Αυτό που µε εξοργίζει περισσότερο είναι ότι το µοντάζ αυτό
το κάνετε, για να δώσετε εικόνα καφενείου για τους νεκρούς µη-
χανοδηγούς εκείνη την ώρα, την ώρα του καθήκοντος, στις συ-
νοµιλίες µε τον σταθµάρχη. Γιατί; Γιατί έπρεπε να απαξιωθούν οι
µηχανοδηγοί οι νεκροί, γιατί είναι αυτοί οι οποίοι ήταν ακριβώς
το βέλος εναντίον των εγκληµατικών ενεργειών του κ. Καρα-
µανλή. Αυτοί ήταν και αυτοί έπρεπε να εξευτελιστούν.

Μας είπε ο κ. Καραθανάσης ποιος έδωσε εντολή για µεταφορά
τόνων χώµατος µε κρίσιµο αποδεικτικό υλικό -έφερε όλα τα στοι-
χεία- σε ιδιωτικό οικόπεδο κατόπιν εντολής για µπάζωµα. Μας τα
είπε όλα. Προς τον περιφερειάρχη ήταν όλη η ιστορία. Σωστά;
Μόνο που ο περιφερειάρχης έρχεται στην εξεταστική και είναι
µε βουλωµένο το στόµα, γιατί λέει πως ήδη βρίσκεται σε άλλη
διαδικασία, και βέβαια µε άµεσες εκταµιεύσεις εκατοντάδων χι-
λιάδων ευρώ σε ανύπαρκτες έως τότε εταιρείες. 

Δεν µας λέτε γιατί αποκλείσατε από την εξεταστική επιτροπή
κρίσιµους µάρτυρες που µε υποµνήµατα και εξώδικα έθεταν
ρητά ζήτηµα ασφαλείας των σιδηροδρόµων. Δεν µας απαντή-
σατε γιατί ο κ. Καραµανλής αδράνησε, όταν λάµβανε τα εξώδικα.
Πολύ απλά, γιατί; Δεν µας απαντήσατε. 

Δεν διστάσατε να στήσετε επικοινωνιακά σόου, για να εξαπα-
τήσετε τους πολίτες ότι στη Λάρισα υπήρχε ένα δήθεν ιδιότυπο
τοπικό σύστηµα τηλεδιοίκησης έµπνευσης Γεραπετρίτη. Χειρο-
κροτήσατε -και αυτό είναι ντροπή- µε πάθος τον κ. Καραµανλή
που διόρισε παράνοµα µε ρουσφέτι σταθµάρχη τον πρώην φορ-
τοεκφορτωτή. Τι να πω, δηλαδή, άλλο; 

Μας λέτε ότι πίσω από τη δυσπιστία κρύβονται µιντιακά κέντρα
και επιχειρηµατικά συµφέροντα. Ε, καλά, όταν το λέτε εσείς
αυτό, είναι πραγµατικά το πιο σύντοµο ανέκδοτο! 

Μας λέτε επίσης ότι η πρόταση δυσπιστίας οδηγεί σε αποστα-
θεροποίηση της χώρας. Σας απαντάµε ευθαρσώς: Η Κυβέρνησή
σας είναι επικίνδυνη και πρέπει να πέσει. Και όταν πέφτει µια επι-
κίνδυνη κυβέρνηση, µόνο αποσταθεροποίηση δεν προκύπτει,
κύριε Παπαθανάση.

Εξήγησα γιατί υπογράφω την πρόταση. Δεν δέχοµαι, όµως,
από κανέναν να την υπονοµεύει ναρκοθετώντας υπογραφές Βου-
λευτών, ακόµη και του κόµµατός του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία, δηλαδή, µιλώντας για κοκοροµαχίες, παρέχοντας
ουσιαστικά πολιτικό σωσίβιο στον κ. Μητσοτάκη. 

Επαναλαµβάνω: Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πρέπει
να πέσει, διότι, όπως είπα, εµποδίζετε το πάνδηµα αίτηµα των
πολιτών να αποδοθεί δικαιοσύνη. Δεν είναι µόνο το έγκληµα των
Τεµπών, που δείχνει ότι η δικαιοσύνη και η ασφάλεια των πολιτών
δεν είναι στις επιλογές σας. Είναι ότι δεν τιµωρούνται και οι υπεύ-
θυνοι του trafficking σε ανήλικα παιδιά. Είναι ότι ο κόσµος χάνει
το σπίτι του για µερικές χιλιάδες ευρώ, όταν οι τράπεζες και
funds έχουν ετήσια κέρδη δισεκατοµµυρίων. Είναι ότι ο κόσµος
της Θεσσαλίας φυτοζωεί ακόµη µέσα στις λάσπες χωρίς προ-
οπτική. Είναι ότι η νεολαία βλέπει την Κυβέρνηση να κλέβει το
µέλλον της επιτιθέµενη στο δηµόσιο πανεπιστήµιο και παραβιά-
ζοντας το Σύνταγµα. Είναι ότι οι πολίτες βλέπουν τον Πρωθυ-
πουργό να τους παρακολουθεί όλους ατιµωρητί. Ατελείωτος ο
κατάλογος.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας  πρέπει να πέσει, διότι η
οικονοµική πολιτική της ευνοεί σκανδαλωδώς τους πολύ πλού-
σιους στοχοποιώντας την πλειοψηφία των πολιτών. Τα εισοδή-

µατα συµπιέζονται, η ακρίβεια αφήνεται ανεξέλεγκτη, µε αποτέ-
λεσµα έξι στους δέκα πολίτες να µη βγαίνουν µετά τη δέκατη
ένατη µέρα του µήνα. Επαίρεστε για αυξήσεις στον κατώτατο
µισθό, όταν αυτός παραµένει κάτω από τον επίσηµο ορισµό της
σχετικής φτώχειας. Προωθείτε µεθοδικά ένα παραγωγικό µον-
τέλο φτηνής εργασίας, όταν αυτό είναι όχι µόνο κοινωνικά άδικο,
αλλά και αναπτυξιακά µη βιώσιµο. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πρέπει να πέσει, διότι
απαξιώνει το ισχνότατο στην Ελλάδα κοινωνικό κράτος χάριν
ιδιωτικών συµφερόντων, το δηµόσιο σύστηµα υγείας που καταρ-
ρέει -σε αυτό αναφέροµαι- καθώς το ιατρονοσηλευτικό προσω-
πικό εξαντληµένο και κακοποιηµένο παραιτείται µαζικά και οι
πολίτες περιµένουν χρόνια για χειρουργεία. Ποια η απάντηση
της Κυβέρνησης; Τα επί πληρωµή απογευµατινά χειρουργεία, η
περαιτέρω ιδιωτικοποίηση µε εργολαβίες, η αυξηµένη συµµε-
τοχή ασφαλισµένων στα φάρµακα, τα αναρίθµητα ΣΔΙΤ παρά την
κριτική τους και από το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι επικίνδυνη και πρέ-
πει να πέσει. Γι’ αυτό η Νέα Αριστερά θα κάνει τα πάντα, ώστε
να γίνει καταλύτης κοινωνικών και πολιτικών εξελίξεων, που θα
οδηγήσουν µια ώρα αρχύτερα στην πτώση της Κυβέρνησης. 

Υποστηρίζω την πρόταση δυσπιστίας. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Φωτίου. 
Επόµενος και τελευταίος οµιλητής είναι ο κ. Ανδρέας Βορύλ-

λας, Βουλευτής της Νίκης.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη ζωή µας υπάρχουν οι φυσικοί
νόµοι που είναι αναγκαίοι για τη διατήρηση της αρµονίας του
σύµπαντος, όπως για παράδειγµα ο νόµος της βαρύτητας. Υπάρ-
χουν όµως και νόµοι πνευµατικοί που καθορίζουν την πορεία µας
στην αιωνιότητα. Οι αρχαίοι Έλληνες, αναφερόµενοι σε αυτούς
τους πνευµατικούς νόµους, έλεγαν πως η ύβρις προλαλεί την
άτη, δηλαδή την τύφλωση και το θόλωµα του µυαλού. Το θόλωµα
αυτό του µυαλού οδηγεί σε νέες ύβρεις που προκαλούν τη νέ-
µεση, δηλαδή την οργή και την τίση, δηλαδή την τιµωρία και συν-
τριβή εκείνων που διέπραξαν την ύβρη. Στο λαµπερό φως του
Χριστιανισµού και του Ευαγγελίου τονίζεται -σε µετάφραση θα
το πω- πως κάθε παράβαση και παρακοή στους νόµους του Θεού
οδηγεί σε δίκαιες συνέπειες. 

Δεν πέρασε ενάµισης µήνας από την ψήφιση του επαίσχυντου
και αντίθεου νόµου για τον δήθεν γάµο των οµοφυλοφίλων, δεν
πέρασε ενάµισης µήνας από την ψήφιση του νοµοσχεδίου που
προσέβαλε ευθέως την ιερότητα του θεσµού του γάµου, που
έπληξε τον θεσµό της οικογένειας και καταπάτησε τα δικαιώµατα
των παιδιών και άµεσα άρχισαν οι δίκαιες συνέπειες για εσάς. Η
µία αστοχία της Κυβερνήσεώς σας µετά την άλλη, η µία καταδίκη
µετά την άλλη. Αστοχίες στα πολιτικά θέµατα, αστοχίες στα οι-
κονοµικά ζητήµατα του κράτους, αστοχίες στα εθνικά και γεω-
πολιτικά ζητήµατα. Καταδίκες από ευρωπαϊκές επιτροπές,
καταδίκες από ευρωπαϊκούς εισαγγελείς, καταδίκες από το Συµ-
βούλιο της Ευρώπης για θέµατα ελευθερίας και κράτους δικαίου,
καταδίκες και αναθέµατα από απλούς πολίτες της χώρας µας.
Και σήµερα φτάσαµε στο σηµείο όλοι εκείνοι που συµµάχησαν
µαζί σας για να περάσει το επαίσχυντο νοµοσχέδιο, όλοι εκείνοι
που πανηγύριζαν µαζί σας πριν ενάµιση µήνα για την ψήφισή του,
να σας κατηγορούν και να σας καταδικάζουν και να καταθέτουν
πρόταση µοµφής εναντίον σας. 

Εµείς, εµπνεόµενοι από τον λόγο της χάριτος του Ευαγγελίου,
από τον λόγο του φωτός και της αληθείας, δεν θα κάνουµε το
ίδιο. Εµείς την πρόταση µοµφής που καταθέτουν οι πρώην σύµ-
µαχοί σας και συνένοχοί σας στην ανοµία και την ύβρη τη µετα-
τρέπουµε σε πρόταση µετάνοιας. Σας καλούµε να µετανοήσετε
ειλικρινά εσείς και οι συνένοχοί σας για τις πράξεις σας. Να µε-
τανοήσετε ειλικρινά για την παράβαση του νόµου του Θεού, της
φύσεως, να µετανοήσετε ειλικρινά για τα σφάλµατα, τις παρα-
λείψεις και την αλαζονεία που δείξατε και εσείς και οι συνένοχοί
σας, που σήµερα µεν καταθέτουν πρόταση µοµφής εναντίον
σας, αλλά είναι οι ίδιοι συνυπεύθυνοι για τα ίδια σφάλµατα, για
τις ίδιες παραλείψεις, για τα ίδια εγκλήµατα, είτε λέγονται µνη-
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µόνια, είτε λέγονται Πρέσπες, είτε λέγονται Μάτι, είτε λέγονται
Τέµπη, είτε λέγονται άθεσµοι γάµοι, είτε όπως αλλιώς λέγονται,
καθώς και για την ίδια αλαζονεία µε την οποία πριν από εσάς κυ-
βέρνησαν τον ελληνικό λαό. 

Έρχεται µια πρόταση υπογεγραµµένη από το ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ,
Νέα Αριστερά και Πλεύση Ελευθερίας και ακούµε από τον κ. Αν-
δρουλάκη να λέει πως την πρόταση ήθελε να την υπογράψουν
τα κόµµατα του συνταγµατικού τόξου. Κύριε Ανδρουλάκη, το Πα-
τριωτικό Κίνηµα - Νίκη είναι εκτός συνταγµατικού τόξου; Εσείς,
κύριοι του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Αριστεράς, είχατε
και έχετε καταντήσει το Σύνταγµα κουρελόχαρτο, γιατί το εφαρ-
µόζετε κατά το δοκούν. Εµείς, κύριοι, από την πρώτη µέρα που
ορκιστήκαµε µέσα εδώ ενώπιον Θεού, στο όνοµα των Ελλήνων
πολιτών που µας έστειλαν και τους εκπροσωπούµε, έχουµε το
Σύνταγµα ως µοναδική πυξίδα της πολιτικής µας. Εµείς οκτώ
µήνες τώρα το προστατεύουµε µε όλες µας τις δυνάµεις και
αυτό φαίνεται από τις προτάσεις µας, από τις προτάσεις αντι-
συνταγµατικότητας που έχουµε καταθέσει για νοµοσχέδια που
η Κυβέρνηση φέρνει και ενίοτε τα ψηφίζετε. Άρα µαθήµατα δη-
µοκρατίας δεν δεχόµαστε.

Να πάµε τώρα στην περιβόητη «µονταζιέρα», όπως αυτή µας
προέκυψε από το δηµοσίευµα του «ΒΗΜΑΤΟΣ» του κ. Μαρινάκη.
Τι γνωρίζαµε ως σήµερα, αλλά και όπως µας ενηµερώνει µε ανα-
κοίνωσή της η «ALTER EGO»; Πως για πέντε χρόνια όλα τα µέσα
του κ. Μαρινάκη στήριζαν την Κυβέρνηση. Τι συνέβη τώρα και τα
χαλάσατε; Μήπως ο κ. Μαρινάκης αποφάσισε να αφήσει ελεύ-
θερους τους δηµοσιογράφους να επιτελέσουν το λειτούργηµά
τους;

Ακούσαµε και το άλλο από τον Υπουργό κ. Γεωργιάδη, πως
συνασπισµένα  συµφέροντα θέλουν την ανατροπή της Κυβέρνη-
σης. Κύριε Γεωργιάδη, θέλουµε ονόµατα και διευθύνσεις. Γιατί,
κύριε Υπουργέ, όταν συναγελάζονται ολιγάρχες µε κυβέρνηση
αυτό λέγεται διαπλοκή. Και δυστυχώς κάποιος από αυτούς τους
εργολάβους ολιγάρχες δεν είχε υλοποιήσει τη σύµβαση 717, για
την οποία έχει γίνει  µεγάλος λόγος. 

Κλείνοντας, θα πρέπει να σταθούµε στις πρόσφατες αξιολο-
γήσεις της «MOODY’S» και της «J.P. MORGAN». Η πρώτη αξιο-

λόγηση της «MOODY’S» δεν συµµερίστηκε τον ενθουσιασµό των
υπολοίπων οίκων που αναβάθµισαν την οικονοµία της χώρας και
αφ’ ενός την κράτησε κάτω από την επενδυτική βαθµίδα, αφ’ ετέ-
ρου δεν εξέδωσε θετικές προσδοκίες για το επόµενο διάστηµα.
Όπως ανέφερε στην ανάλυσή του ο οίκος, αυτό οφείλεται σε µια
σειρά παραγόντων, αρχής γενοµένης από τη διατήρηση του
υψηλού χρέους παρά τις θυσίες των Ελλήνων τα προηγούµενα
χρόνια, αλλά και τις διαβεβαιώσεις περί του αντιθέτου από την
Κυβέρνηση, µέχρι και τη στενή διασύνδεση της ελληνικής οικο-
νοµίας µε εξωγενείς παράγοντες λόγω τουρισµού και ναυτιλίας.
Στο ίδιο περίπου µοτίβο και η «J.P. MORGAN»  η οποία αποφάν-
θηκε πως η Ελλάδα δεν πρέπει να αναβαθµιστεί, αλλά να παρα-
µείνει στις αναδυόµενες αγορές. Ελπίζουµε η Κυβέρνηση µετά
από αυτές τις αξιολογήσεις να προσγειωθεί στη σκληρή πραγ-
µατικότητα και να µην εθελοτυφλεί µπροστά στις χρόνιες αδυ-
ναµίες της οικονοµίας µας, ούτε να πανηγυρίζει για οριακή
βελτίωση δεικτών της οικονοµίας. 

Η Νίκη θα στηρίξει την πρόταση δυσπιστίας. 
Ευχαριστώ πάρα πολύ. Καλή σας νύχτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Βορύλλα. Καληµέρα λέµε µάλλον τώρα!
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 3.35’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα, ηµέρα
Πέµπτη 28 Μαρτίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος, συνέχιση της συζήτησης και ψηφοφορία επί της
προτάσεως δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, που υπέβαλαν οι
Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων «ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛ-
ΛΑΓΗΣ» κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης, «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ
ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Σωκράτης Φάµελλος, «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Αλέξαν-
δρος (Αλέξης) Χαρίτσης, «ΠΛΕΥΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ» κυρία Ζωή
Κωνσταντοπούλου και οι Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών τους
Οµάδων, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 142 του
Κανονισµού της Βουλής.
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